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1. ÚVOD 
 Žili jsme 101. rok historie naší republiky a předjubilejní rok v historii našeho města. 
Opět jsme se snažili navštěvovat akce různého charakteru, jak nám to čas dovolil. 
Spolupracovali jsme při tom úzce s Magistrátem města Havířova, kulturní komisí při Radě 
města Havířova, tiskovou mluvčí i s některými fotografy ve městě. Za jejich pomoc a vstřícnost 
jim patří náš veliký dík.  Využíváme staré a navazujeme nové kontakty se členy klubů, spolků 
z hojného společenského a sportovního života ve městě. Vytvořili jsme letos bohaté fotopřílohy 
k různým velkým akcím, zveřejňujeme v příloze přepis „Diáře kronikářky města Havířova“,  
ve kterém, věřte, jen málo kolonek zůstalo prázdných.  
V poměrně poklidném roce jsme oslavili 50. narozeniny Nemocnice s poliklinikou Havířov  
a dověděli se o tom, že jako dárek nám všem bude instalována magnetická rezonance. Slavilo 
se také v Santé, v centru ambulantních a pobytových sociálních služeb, hosté byli pozváni  
na čtyřicátiny do Společenského domu Havířov. Největší pozornost občanů města na jaře 
vzbudilo zahájení rekonstrukce vlakového nádraží.  
Kroniku se snažíme dělat jako živou knihu. I letos jsme hovořili s našimi seniory,  
pro zajímavou, tentokrát kulturní část naší historie jsme se vypravili za panem Vratislavem 
Klimešem do Brna.  
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2. ZE STARÝCH KRONIK 
2.1 Kroniky s „9“ na konci 
Kronika 1959 
Zapsala: Jana Kubišová 
Ilustrovala: akademická malířka Antonie Laníková - Gabánková 
http://www.kronikahavirov.cz/lib/exe/fetch.php?media=kronika:kronika-1956-63.pdf 
od strany 58- 90 

- V roce 1959 se narodilo 806 dětí, zemřelo 93 lidí. Migrační přírůstek činil 5 513 lidí.  
- K 31. 12. 1959 žilo v Havířově 31 575 obyvatel (dospělí 18 924; děti 12 651). Svatbu mělo 

199 párů.  
- Bylo vydáno 1 933 výměrů na byty zaměstnanců.  
- Průměrný výdělek v Komunálních službách města Havířova činil 1 088 Kč.  
- Osmileté střední školy na konci školního roku 1958/1959 – počet 6 škol (100 učeben).  
- Pionýrská organizace zahrnuje 75 procent dětí.  
- Zdravotnické služby zajišťovalo pro Havířov 73 zdravotníků, na všech ambulancích bylo 

ošetřeno 323 926 občanů, na pohotovostní službě 22 325 občanů, v provozu byly 2 lékárny. 
- 3. března byly udělovány poprvé odznaky mateřství (130 odznaků III. stupně ženám  

s 5 až 7 dětmi; 30 II. stupně ženám s 8 až 9 dětmi a 5 odznaků I. stupně ženám s více  
než 10 dětmi). 

- 6. června se uskutečnila spartakiáda v Havířově III ve spolupráci se školami a hornickými 
učni, 1 278 cvičenců. 18. června se cvičila spartakiáda v Havířově I, 2 204 cvičenců.  

- 14. prosince bylo založeno Stavební bytové družstvo na členské schůzi s 22 družstevníky. 
- Na konci roku 1959 pracovalo u MNV 15 komisí MNV, 4 komise rady, 14 aktivů u odborů 

(190 občanů).  
Kronika 1969 
Dostupné na: http://www.kronikahavirov.cz/doku.php?id=rok1969 

- 8. března se konal v KD Petra Bezruče večer Tomáše Garriqua Masaryka. V závěru  
si přítomni připomenuli jeho projev z roku 1928 na Pražském hradě.  

- 21. března zahájil vernisáží svoji výstavu v KD Petra Bezruče výtvarník Pavel Hlavatý.  
- 21. srpna se shlukoval větší počet občanů kolem 2 lidí před prodejnou Labužník k uctění 

památky Jana Palacha. Po zakročení hlídky VB proti těmto 2 osobám se začalo shlukovat 
stále více kolemjdoucích. Byla povolána pořádková jednotka VB z Frýdku Místku. 
Demonstrující byli vyzvání tlampači k rozchodu. Shromáždění neuposlechlo výzev, bylo 
zakročeno obušky a 4 vodními děly. K 22. hodině bylo předvedeno celkem 67 osob. Lehce 
zraněny byly 2 osoby.  

- 27. října 1969 bylo slavnostně otevřeno havířovské nádraží Československých státních drah, 
které patří k nejmodernějším v kraji a vyžádalo si náklady ve výši 139 milionů korun.  

- Dne 27. listopadu krátce po desáté hodině dopolední byla přestřižena bílá stuha  
na znamení zahájení provozu v hlavní budově nemocničního areálu v Havířově. Tato 
potřebná investice si vyžádala více než 100 milionů korun. U slavnostního zahájení přivítal 
milé hosty ředitel nemocnice MUDr. Karel Valenta. 

Kronika 1979 
Zapsal: Erich Bohdal 
Dostupné na: http://www.kronikahavirov.cz/doku.php?id=rok1979 

- Dne 5. ledna 1979 byla zahájena 2. klubová výstava členů havířovského fotoklubu  
ve foyeru KD Petra Bezruče. Autoři zde vystavovali kolem 50 prací. Snímky vedoucího 
fotoklubu A. Válka tlumočí poetickou krásu krajiny poznamenanou lidskou prací  
a dokáží zdůraznit krásu přírodních motivů. 

- 31. ledna 1979 byl do provozu uveden Dům pečovatelské služby na Mládežnické ulici, 
dosud největší areál tohoto druhu v okrese Karviná.   

http://www.kronikahavirov.cz/lib/exe/fetch.php?media=kronika:kronika-1956-63.pdf
http://www.kronikahavirov.cz/doku.php?id=rok1969
http://www.kronikahavirov.cz/doku.php?id=rok1979
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- Mezinárodní rok dítěte inspiroval občany jednoho z havířovských bloků  
na Zápotockého ulici číslo 327 a v městské čtvrti Podlesí k výstavbě nového dětského koutu. 
Po více než 1 050 brigádnických hodin, které této akci věnovali rodiče, byl tento koutek dne 
20. června 1979 předán do užívání. 

- Nejmladší město naší republiky Havířov má v současné době více než 94 000 obyvatel. 
- V sobotu dne 1. září 1979 ožilo naše město již posedmé tradiční oslavou a slavnostním 

květinovým korzem jako součástí jubilejních 30. oslav Dne horníků a energetiků. 
- Spádová oblast naší Nemocnice s poliklinikou čítá 94 131 stálých obyvatel  

a 6 000 přechodných, z toho 23 308 dětí. Počet lékařských míst pro obvodní a závodní 
lékaře činil 23,92, hodinová frekvence na obvodu činila 7,4 pacientů. V tomto roce byly 
nedostatečně zajištěny tyto odborné služby: orthopedie, onkologie, psychiatrie a lékařská 
služba první pomoci. Počet lůžek v roce 1979 činil 621.  

Kronika 1989 
Zapsal: Erich Bohdal 
Dostupné na: http://www.kronikahavirov.cz/doku.php?id=rok1989 

- Na schůzích občanských výborů, operativních poradách a veřejných schůzích s občany bylo 
vzneseno 438 připomínek z různých oblastí (o 49 méně než v roce 1988).  

- První občánek Michal D. se narodil 1. ledna 1989 v 6:40 h v havířovské porodnici.  
- 6. července 1989 projednalo předsednictvo OV KSČ na svém zasedání „antisocialistickou 

výzvu Několik vět“ a zaujalo k ní negativní stanovisko.  
- 2. září 1989 pod heslem „Za krásné životní prostředí a za mír“ uspořádal MNV v našem 

městě, celopodnikový výbor ROH koncernu OKR, státní podnik OKR Rekultivace,  
ve spolupráci s MKS a Technickými službami města Havířova mírové slavnosti 
s květinovým korsem.  

- 27. listopadu 1989 se přes tisíc havířovských občanů sešlo v souvislosti s vyhlášenou 
generální stávkou před budovou MNV, aby vyjádřilo souhlas s požadavky studentů  
a Občanského fóra. V diskusním klubu bylo hlavním tématem zachování vedoucí úlohy 
KSČ ve společnosti. 

- Na podpisových arších lidé vyjadřovali nesouhlas s politikou Severomoravského  
KV KSČ. Sešlo se přes 3 tisíce podpisů.  

- 4. prosince1989 bylo ustanoveno havířovské OF na valné hromadě za účasti 17 podniků, 
závodů a organizací pracujících na území města. 12. prosince 1989 vzniklo OF také 
v závodu SVIT. Mluvčím koordinačního centra OF v Havířově byl Martin Šigut.  

- 12. prosince 1989 odstoupili členové rady MNV ze svých funkcí.  
- 20. prosince 1989 se konalo plenární zasedání MNV ve Společenském domě Havířov  

za účasti OF a poslanců vyšších zastupitelských sborů.  
- Celkem se stalo na území města 502 dopravních nehod.  
- Bylo uvítáno 922 nově narozených dětí v rámci vítání občánků. Bylo uzavřeno  

620 sňatků.  
- Na území města bylo 23 základních škol, 2 zvláštní školy, 73 tříd v družinách  

pro 2 033 dětí, 46 mateřských škol, 16 tříd v Gymnáziu Rudé armády (512 žáků),  
16 tříd Gymnázia Komenského (523 žáků), 14 tříd SPŠE (480 žáků), Lidová škola umění 
ve všech oborech 1 313 žáků, 74 zájmových útvarů Městského domu pionýrů  
a mládeže (1 197 dětí).  

Kronika 1999 
Zapsal a ilustroval: Přemysl Ruta 
Dostupné na: http://www.kronikahavirov.cz/doku.php?id=rok1999 

- Zastupitelé na mimořádném zasedání v říjnu 1999 odvolali dosavadní radní města Havířova. 
Na dalším mimořádném zastupitelstvu 31. října byli ve zrekonstruovaných prostorách 

http://www.kronikahavirov.cz/doku.php?id=rok1989
http://www.kronikahavirov.cz/doku.php?id=rok1999
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Restaurace Radnice zvoleni primátor Václav Wicher, náměstci Radslav Masný, Vladimír 
Mach a Petr Smrček.  

- K 31. 12. 1999 měl Havířov celkem 86 704 obyvatel. Zemřelo 718 občanů. Narodilo  
se celkem 651 dětí.  

- První občánek města Havířova, Tomáš, se narodil 2. ledna v 11:12 h.   
- Koncem ledna napadlo přes 20 cm sněhu, kalamita zapříčinila rekordní počet dopravních 

nehod i chřipkovou epidemii a mimořádné týdenní chřipkové prázdniny.  
- Neplatiči v městských bytech dlužili radnici 26 milionů korun.  
- 8. února 1999 byl Armádě spásy předán jeden z prvních bytů – Dům na půl cestě 

v Havířově-Šumbarku, Zadky.  
- Zastupitelé na svém dubnovém jednání odsouhlasili koupi akcií opavského hokejového 

klubu a jeho převod do Havířova. Havířovští fanoušci se dočkají extraligových bojů  
na havířovském ledě.  

- Havířovská gymnastka Linda Lenártová se stala mistryní republiky v kategorii juniorek.  
- Monika Pečochová ze sportovního klubu Baník Havířov se stala mistryní ČR juniorek a žen 

ve vzpírání (v kategorii juniorek do 20 let i v kategorii žen).  
- 5. května se uskutečnil Běh Hlasů Havířova, 2. ročník Memoriálu Manfreda Kosela. 

Zúčastnilo se ho 600 sportovců ve 25 kategoriích.  
- Na pravidelné lince číslo 11 z AN do Havířova-Šumbarku začal jezdit 3× týdně v obou 

směrech bezbariérový autobus.  
- 15 havířovských horolezců se v červnu zúčastnilo expedice PERU 1999.  
- 1. července 1999 začal fungovat v MHD Havířov nový odbavovací systém – čipové karty.  
- 11. srpna lidé pozorovali zatmění Slunce.  
- Do prvních tříd základních škol nastoupilo 1. září 1999 celkem 1 166 žáků.  
- Zhruba 2 200 ks poukázek na sociální dávky se ztratilo České poště, havířovští čekali  

na peníze od 27. srpna 1999 do 2. září 1999.  
- Havířovský folklórní soubor Vonička se vrátil z festivalu ve francouzském Dijonu 

s velkými úspěchy, vyhrál hlavní cenu Laureát festivalu a zlatý pohár za nejlepší zpěv  
a hudební doprovod.  

- 1. října 1999 se sešlo 70 občanů v důchodovém věku v Institutu vzdělávání  
na Burianově ulici, aby zahájili studium na Akademii III. věku.  

Kronika 2009 
Zapsal: Jozef Pintér 
Dostupné na: 
http://www.kronikahavirov.cz/lib/exe/fetch.php?media=kronika:2009:kronika2009.pdf 

- Počet obyvatel k 31. 12. 2009 byl 81 700.  
- Celkem bylo uzavřeno 336 sňatků.  
- 3. ledna 2009 se narodila v porodnici NsP Eliška, první dítě roku 2009.  
- 4. ledna 2009 vystoupili na Novoročním koncertě v evangelickém kostele  

v Havířově-Prostřední Suché žáci a pedagogové ZUŠ L. Janáčka.  
- Tříkrálová sbírka v Havířově vynesla 74 749 korun.  
- 16. února byl slavnostně otevřen Domov seniorů, středisko Helios.  
- 2. března bylo v Nemocnici s poliklinikou otevřeno nové středisko hemodialýzy.  
- 8. března 2009 byly autobusové linky MHD Havířov začleněny do integrovaného systému 

MSK ODIS.  
- 25. dubna 2009 se v Městské sportovní hale konal tradiční pohárový turnaj moderních 

gymnastek Slezská stuha. Zúčastnilo se ho 85 závodnic z ČR, Chorvatska, Polska, 
Slovenska, Srbska, Turecka a Ukrajiny.  

- Od 1. května 2009 má Havířov opět vlastní televizi, službu na základě smlouvy poskytovala 
městu Televize Polar. Vysílala 20 minut zpravodajství týdně.  

http://www.kronikahavirov.cz/lib/exe/fetch.php?media=kronika:2009:kronika2009.pdf
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- V pátek 22. května se prohnala nad Havířovem větrná smršť, strhávala střechy, vyvracela 
stromy, poškozena byla i železniční trať z Havířova do Albrechtic u Českého Těšína.  

- 4. června byl ukončen zápis do 27 státních a 3 soukromých mateřských škol. Přijato bylo 
584 dětí.  

- 25. června získalo město dotaci ve výši 23 milionů korun z Regionálního operačního 
programu Moravskoslezsko na regeneraci náměstí u Severky.   

- 27. srpna byl zahájen 1. ročník řezbářského sympozia „Havířovská lípa s novou tváří“  
na náměstí Republiky. Pracovala zde celá řada řezbářů, vznikly i výtvarné dílny pro děti.  

- Bohatý, třídenní program, přilákal na začátku září na Havířovské slavnosti přes 35 tisíc lidí.  
- 7. září byla zahájena výstavba Sportovní haly Žákovská.  
- 5. října otevřela Armáda spásy léčebnu pro alkoholiky a gemblery v Havířově-Šumbarku.  
- 5. listopadu spustila Městská knihovna Havířov nové webové stránky.  
- 5. listopadu 2009 se za účasti 120 odborníků z celé republiky konala odborná konference 

„Zelená města – Města budoucnosti“. Před KD Radost byla vysazena dvojice pyramidálních 
habrů.  

- 9. prosince byl slavnostně otevřen nově postavený psí útulek v Havířově-Prostřední Suché.  
- V roce 2009 se stalo 437 dopravních nehod, při kterých nikdo nepřišel o život.  

 
2. 2. Vzpomínky Miloše Fojtíka 
 Na přelomu tisíciletí přemluvila šéfredaktorka Hlasů Havířova Miloše Fojtíka, aby 
sepsal své vzpomínky. Psal své reminiscence se snahou přiblížit historii mladé generaci. 
Povedlo se, v brožurce „Byla jednou zelená louka…“, které dala konečnou podobu jeho vnučka 
s manželem, se objevují problémy, starosti i úspěchy doby, v níž si vyrůstající město hájilo 
místo na slunci.  
Vzpomínání sahá do dob „předhavířovských“, kdy se povídalo, že nahoře za kostelem se začíná 
něco stavět, snad nové učiliště, snad další sídliště, možná i město.“[s. 6] Napotřetí paměť 
zabloudila, kde „všude vládlo bláto. Ale ne bláto jako po dešti, ale lesknoucí se rozbředlá hlína  
a prach promíchaná s maltou, cementem a vodou, v níž nebylo možno odhadnout hloubku.“  
[s. 10] A že v blátě navždy zmizela nejedna bota obyvatel vznikajícího města. Nechybí 
vzpomínky na prvního předsedu MNV Františka Podobu. Zaznamenána je i událost, kdy 
pečlivá paní Matulová dala do každého okna v přízemí nízkého křídla MNV jedno velikánské 
písmeno K – N – I – H – O – V – N – A. První tři písmena byla v místnostech večer neužívaných 
a tak, když se po setmění rozsvítilo jen ve vlastní knihovně, bylo se čemu smát (hlavně  
při pohledu ze silnice). [s. 17] Pan Fojtík připomíná 60. léta, kdy bylo postaveno vlakové 
nádraží, krytý bazén: „Na jeho slavnostním otevření jsme poprvé v Havířově viděli brněnské 
akvabely, ještě nikdy nebylo v hledišti tolik chlapů.“ [s 33] Stavěl se zimní stadion, autobusové 
nádraží.  
… A celá řádka dalších milých historií, na jejichž pozadí se batolil a dospíval Havířov. (Příloha 
D/1/2019 Fojtík, Miloš. Byla jednou zelená louka…. Říjen 2000. 49 s. (list 25/26 vystřižená 
fotografie); Přílohy D/2 – 17/2019 fotografie dob budování města Havířova, z časů první 
spartakiády a společenského života ve městě-zlatá svatba) 
 
2.3 Hovoříme se seniory 

Email od pana Vratislava byl jako blesk z čistého nebe a dodal létu kronikářky 
města punc něčeho zvláštního. Zaujal totiž natolik, že se vypravila do Brna v čase nepříjemné 
výluky na trati, porušila všechna bezpečnostní pravidla (kdo ví, kdo mohl ty emaily vlastně 
psát?). Vše dobře dopadlo a z návštěvy byl krásný zážitek. Vratislav Klimeš, který letos oslavil 
84. narozeniny a jeho paní Miluška, oba bývalí pedagogové, přijali kronikářku města přípitkem, 
výborným obědem a dalším skvělým občerstvením. A povídali jsme si, jako bychom se znali 
odjakživa.  



9 
 

„Z Brněnska nás tehdy v 50. létech přijelo na Ostravsko více. Já jsem v roce 1954 nastoupil 
jako začínající učitel na vůbec první školu v tehdejším sídlišti na Šumbarku,“ řekl a potěšilo ho, 
že jeho dlouholetý kolega Přemysl Ruta psal a kreslil před časem Kroniky města Havířova. 
„Působil jsem později jako správce Osvětové besedy ve městě s 20 tisíci obyvateli, pak jako 
vedoucí odboru školství a kultury na Městském národním výboru. Z těchto pozic jsem byl  
u zrodu KD Petra Bezruče, každoročně otvíraných nových škol, byl jsem v zajímavém kontaktu 
s pány Iljou Hurníkem, básníkem Vilémem Závadou, společně navštívili mladé rostoucí město 
na jaře v roce 1959, s dalšími umělci, kteří přicházeli do Havířova z celé republiky. Malíři  
za moderními ateliéry, o kterých se jim v Praze ani nesnilo…“. Pan Vratislav pomáhal 
prošlapávat cestičky. Ve škole vedl dětský pěvecký sbor, dramatický kroužek, působil  
ve folklorním souboru Ogar na hornickém učilišti č. 7 v cimbálovce s Honzou Rokytou.  
A že hrál na kontrabas, housle a zpíval, založil pěvecký sbor hornických učňů, se kterým získali 
2. místo v celostátní soutěži LUT.  
„Pamatuji báječného předsedu národního výboru Františka Podobu (první předseda), jeho 
spolupracovníky, se kterými jsme ve více než skromných podmínkách vydupávali cestu 
k dalšímu rozvoji města,“ uvedl několik veselých historek z časů, kdy se lidem v novém městě 
bořily boty do bláta a předseda národního výboru chodil ve 4 ráno kontrolovat, zda jsou 
vyvezeny popelnice.  
V polovině 60. let 20. století se celá rodina vrátila zpět na jih Moravy. „Do Havířova se 
narodily naše dvě dcery, tedy spatřily světlo světa ve Frýdku-Místku a v Karviné-Ráji. Proto 
také je a bude Havířov naší srdeční záležitostí, přestože dnes už v Havířově nikoho nemáme,“ 
uzavřel pan Vratislav. [1, 2] 
 
2.3.1 Vzpomínky na Ogary 

Havířov je město roztančené a rozezpívané. V současnosti nás reprezentují  
za hranicemi města (i země) folklorní soubory Vonička, Jagár, Havířovské babky, Blędowice. 
Lidové písničky zpívají děti ve školních sborech i v obou základních uměleckých školách. 
Vzpomeňme časy, kdy město začalo růst, lidé se sem stěhovali z celé republiky. Dva roky před 
oficiálním založením Havířova, 1. března 1953, se sešel na první zkoušce soubor OGAŘI, 
nacvičili první prvky valašských her. Netrvalo dlouho a „ogaři“ přišli na to, že program souboru 
by mohly oživit i cérečky. Děvčata se skutečně našla, byly to pracovnice učiliště, manželky 
výchovných pracovníků (myslí se ono učiliště v jediné dostavěné budově „Na Korei“, tedy 
dnešní budově Magistrátu města Havířova, až posléze se mladý soubor přestěhoval  
do Havířova-Šumbarku, do tehdejší budovy učiliště Dolu Dukla). Zpočátku tančili jen v šesti 
párech, zpívali, připravovali posezení s lidmi, kterým říkali Hrátky. Lidé v Havířově je měli 
velmi rádi. V roce 1960 obdrželi Cenu města Havířova. 
Nejmladší město republiky ve svém vývoji procházelo dětskými nemocemi, lidé se za svojí 
těžkou prací i zábavou brodili blátem. A jako zázrak ho rozzářily jiskřičky lidové muziky  
a tance. A zažehly požár, pod který dodnes rádi přikládáme polínko. (Příloha D/18/2019 
Ogarské iskérky aneb jak jsme si užívali – vzpomínání členů souboru Ogaři sesbírané v roce 
2002 k výročí 50 let od vzniku souboru (březen 1953)) 
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3. OBYVATELSTVO 
3.1 Demografické údaje 
 V Havířově žilo k 31. prosinci 2019 celkem 72 316 občanů. V tabulce uvádíme 
počet obyvatel k tomuto datu v jednotlivých částech města.  
Havířov-Město     31 219 
Havířov-Šumbark    17 082 
Havířov-Podlesí     13 860 
Havířov-Prostřední Suchá     4 595 
Havířov-Bludovice      2 744 
Havířov-Životice      1 339 
Havířov-Dolní Suchá         901 
Havířov-Dolní Datyně        576 
 

V Havířově žilo 35 233 mužů (z toho chlapců do 15 let 5 058) a 37 083 žen (z toho 
dívek do 15 let 4 877). K trvalému pobytu se během roku 2019 přihlásilo 1 418 občanů, 
z tohoto počtu bylo 560 narozených dětí. Úřední adresu Svornosti mělo v dokladech zapsáno 
2 187 lidí (1 599 mužů a 588 žen). Během roku bylo odhlášeno 1 870 občanů, z tohoto počtu 
jich 847 zemřelo. Stěhování v rámci města zažilo v roce 2019 celkem 2 786 občanů.  
Počet občanů se během roku 2019 snížil o 734 (k 31. prosinci 2018 žilo ve městě celkem  
73 050 občanů). [1] 
Své ano si řeklo v průběhu roku 300 párů (jednalo se o svatby občanské i církevní), slavilo  
se též 9 jubilejních svateb (1 platinová – po 70 letech, 3 diamantové – po 60 letech a 5 zlatých 
po 50 letech). [2] 
 
 V porodnici Nemocnice s poliklinikou Havířov pomáhali ženám z Havířova  
a okolních měst a obcí u 671 porodů (možnost porodu do vany využilo 36 žen). V Havířově se 
narodilo 674 dětí (332 dívek a 342 chlapců). Děvčata dostala od svých rodičů nejčastěji jméno 
Eliška, chlapci Tobiáš a Matyáš. Na svět přišly v havířovské porodnici i Lily, Eleonor, Malvína, 
Lola, Abigail, Lara, Ellie, Bianca, Odett, Zina, Lea, Loriana, Rút, Meghan, Adina, Zoe, 
Kimberly, Anabel, Annie, Abby. Netradiční jména dostali též kluci Abraham, Aron, Leon, 
Carol, Florián, Nathaniel, Szymon, Manuel, Barnabáš, Mateo, Ralf, Elemer, Baltazar, Ali, 
Ahmad, Elliot, Matthew. [3] 
 
3.2 Byty 

V Městské realitní agentuře spravovali v roce 2019 celkem 7 666 bytů:   
0+1     586 
0+2     302 
0+3         1 
1+1     441 
1+2  2 669 
1+3  3 211 
1+4     376 
1+5       79 
1+6         1 [1] 

 Největší nájemce bytů v ČR, společnost Residomo, spravoval v Havířově  
12 194 bytů. V roce 2019 provedla společnost v 1 202 bytech opravy za 81,5 milionů korun. 
[2] 
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 Ve správě Stavebního bytového družstva Havířov bylo v roce 2019 celkem  
10 033 bytů a rodinných domů: 

- Byty v družstevním nájemním režimu   6 864 
- Byty v nájemním režimu       163 
- Rodinné domy v družstevním nájemním režimu        9 
- Rodinné domy v nájemním režimu          1 
- Byty v osobním vlastnictví členů SBD  1 601 
- Byty v osobním vlastnictví nečlenů SBD  1 395  

Ve vlastnictví SBD bylo 7 059 bytů a rodinných domů (ve správě SBD 7 037 a ve správě jiných 
subjektů 22). SBD dále spravovalo celkem 1025 garáží a 4 ateliéry. [3] 
 
 

4. RADA MĚSTA HAVÍŘOVA 
4.1 Rada města Havířova - složení 
V RMH v roce 2019 zasedali: 
Josef Bělica (ANO), primátor města – Ondřej Baránek (ANO), náměstek pro ekonomiku  
a správu majetku – Bohuslav Niemiec (KDU-ČSL), náměstek pro investice a chytré město  
– Jana Feberová (ČSSD), náměstkyně pro školství a kulturu – Stanislava Gorecká (ANO), 
náměstkyně pro sociální oblast – Daniel Vachtarčík (HPH), uvolněný radní pro sport – Jiří 
Martínek (ČSSD) - Róbert Masarovič (ANO) – Pavel Rapant (ČSSD) – Iva Georgiu (ANO)  
– Alena Olšoková (ANO).  
Komise, které pracovaly při RMH: 
bytová – energetická – kulturní a letopisecká – pro bezpečnost silničního provozu BESIP  
– pro občanské záležitosti – pro plánování sociálních služeb – pro regionální spolupráci  
a partnerské vztahy – protidrogová a prevence kriminality – rozvojová – sociální a zdravotní  
– sportovní – školská – životního prostředí – občanské komise 1 (Havířov-Bludovice),  
2 (Havířov-Dolní Datyně), 3 (Havířov-Dolní Suchá), 4 (Havířov-Prostřední Suchá),  
5 (Havířov-Šumbark), 6 (Havířov-Životice), 7 (Havířov-Podlesí), 8 (Havířov-Město). 
 
4.2 Z jednání Rady města Havířova 
Pondělí 14. ledna 2019 
Na své 6. schůzi se sešli radní města Havířova.  
Schválili:  

- uplatnění smluvní pokuty za prodlení s provedením stavby „Regenerace obytného domu  
na Čelakovského 2b, Havířov-Podlesí“ vůči zhotoviteli Beskydská stavební,  
a. s., Třinec, ve výši 1 038 800 korun.  

- Zahájení zadávacího řízení na nadlimitní veřejnou zakázku na služby „Vyhrazená technická 
zařízení – Elektro“ s termínem předpokládaného zahájení 1. března 2019.  

- Zahájení zadávacího řízení na nadlimitní veřejnou zakázku na služby „Vyhrazená technická 
zařízení – Plyn“ s termínem předpokládaného zahájení 1. března 2019.  

- Zahájení zadávacího řízení na podlimitní veřejnou zakázku „Přednádražní prostor Havířov“ 
s termínem zahájení v 4/2019.  

Rozhodli:  
- o výběru nejvhodnější nabídky na veřejnou zakázku „Úklidové práce ve veřejných 

prostorech vybraných budov, rok 2019“ společnosti PEGASUS Service, s. r. o., Šenov.   
Další usnesení RMH dostupná na: https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-
attachments/usn-6-rmh-14-01-2019-web.pdf 

https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usn-6-rmh-14-01-2019-web.pdf
https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usn-6-rmh-14-01-2019-web.pdf
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Pondělí 4. února 2019 
Radní města Havířova se sešli na své 7. schůzi.  
Schválili: 

- Složení pracovní skupiny pro participativní rozpočet z jednotlivých odborů MmH. 
- Zahájení zadávacího řízení na nadlimitní veřejnou zakázku na dodávky „Společný nákup 

elektrické energie a zemního plynu na rok 2020 a 2021“. 
Rozhodli: 

- O výběru nabídky na veřejnou zakázku malého rozsahu „Přednádražní prostor  
Havířov – výkon činnosti stálého technického dozoru stavebníka“ – společnost  
Czech – Engineering & Dopravoprojekt Ostrava.  

- O výběru nejvhodnější nabídky na veřejnou zakázku malého rozsahu „Chodník Selská  
MK 2. etapa“ (SWIETELSKY stavební s. r. o.) 

- O výběru nejvhodnější nabídky na veřejnou zakázku malého rozsahu „Parkoviště  
na ulici Točitá, Havířov-Podlesí – společnost EUROVIA CS Praha Nové město. 

Další usnesení RMH dostupná na: https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-
attachments/usn-7-rmh-04-02-2019-web.pdf 
Pondělí 18. února 2019 
Radní města Havířova se sešli na své 8. schůzi. Vydali programové prohlášení (Příloha 
D/19/2019 Programové prohlášení RMH) dostupné na https://www.havirov-
city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/pp-rady-smh-2018-2022.pdf 
Radní schválili:  

- předložení žádosti o dotaci v rámci programu „Studie pro optimalizaci obecních systémů 
nakládání s odpady“ z Moravskoslezského kraje.  

- Předložení žádosti o dotaci na Cíl 1 a Cíl 2 v rámci Výzvy č. 1/2019 Programu Státního 
fondu životního prostředí na podporu výměny nevyhovujících kotlů na pevná paliva 
v domácnostech prostřednictvím bezúročných půjček.  

- Uzavření smlouvy o dílo na realizaci stavby „Parkoviště ulice Šrámková,  
Havířov-Podlesí“ se společností TSH. 

- Zahájení zadávacího řízení na podlimitní veřejnou zakázku „Výstavba retenční nádrže 
v lokalitě Chrpová, Havířov-Šumbark“ s termínem zahájení v druhé polovině 5/2019.  

- Pořízení investic pro MHD Havířov v roce 2019 dopravci ČSAD Havířov v rozsahu nákupu 
7 autobusů, výstavby sociálního zařízení pro řidiče na konečné zastávce Šumbark II. etapa 
a dokončení výměny běžných zastávkových označníků na území Havířova za nové, 
vybavení vozidel MHD Havířov Smart WI-FI routery s podporou platformy V2X.  

Další usnesení RMH  dostupná na: https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-
attachments/usn-8-rmh-18-02-2019-anonym-verze.pdf 
Pondělí 4. března 2019 
Na své 9. schůzi se sešli radní města Havířova.  
Schválili:  

- uzavření smlouvy o dílo se společností TSH, a. s., na zhotovení projektové dokumentace, 
zajištění inženýrské činnosti a souvisejících služeb pro stavbu: „Chytré a bezpečné 
křižovatky ve statutárním městě Havířov“.  

- Zahájení realizace pilotního projektu „Bikesharing ve městě Havířově“.  
Další usnesení RMH dostupná na: https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-
attachments/usn-9-rmh-04-03-2019.pdf 
 
 
 
 

https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usn-7-rmh-04-02-2019-web.pdf
https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usn-7-rmh-04-02-2019-web.pdf
https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/pp-rady-smh-2018-2022.pdf
https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/pp-rady-smh-2018-2022.pdf
https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usn-8-rmh-18-02-2019-anonym-verze.pdf
https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usn-8-rmh-18-02-2019-anonym-verze.pdf
https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usn-9-rmh-04-03-2019.pdf
https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usn-9-rmh-04-03-2019.pdf
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Pondělí 11. března 2019 
Na 10. schůzi se sešli radní města Havířova.  
Rozhodli: 

- o výběru nejvhodnější nabídky na veřejnou zakázku malého rozsahu „Rekonstrukce střechy 
na ulici Dlouhá 67-71“ společnosti R3stav, s. r. o. se sídlem v Ostravě-Porubě. 

- O výběru nejvhodnější nabídky na veřejnou zakázku malého rozsahu „Poslanecká kancelář 
na ulici Dlouhá třída 473/23“ společnosti STAVO-ČESTAV, s. r. o. v Havířově-Šumbarku.  

- O výběru nejvhodnější nabídky na veřejnou zakázku malého rozsahu „Výměna střešních 
oken v obytných domech E. Urxe 1, 3, 5; U Lesa 1a; J. A. Komenského 15; Klidná 2, 4“ 
společnosti MEROPS, s. r. o., Český Těšín.  

Schválili:  
- Zahájení zadávacího řízení na podlimitní veřejnou zakázku na stavební práce „Parkovací 

stání ulice V Parku a Sadová 2. etapa“ s termínem zahájení v 6/2019.  
- Zahájení zadávacího řízení na veřejnou zakázku malého rozsahu na služby „Odkanalizování 

části města Havířova – lokalita Důlňák“ s termínem zahájení ve druhé polovině 5/2019.  
- Zahájení zadávacího řízení na podlimitní veřejnou zakázku na stavební práce „Snižování 

spotřeby energie MŠ Horymírova, Havířov-Město“ s termínem zahájení  
ve druhé polovině 6/2019.  

- Zahájení zadávacího řízení na veřejnou zakázku malého rozsahu na stavební práce „Areál 
volného času – 1. etapa“ s termínem zahájení v 5/2019.  

- Po dalším zrušení zadávacího zřízení schválili zahájení zadávacího řízení na veřejnou 
zakázku malého rozsahu na stavební práce „Hokejbalové hřiště v areálu  
ZŠ M. Pujmanové“ s termínem zahájení v 5/2019.  

Další usnesení RMH dostupná na: https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-
attachments/usn-10-rmh-11-03-2019-web.pdf 
Pondělí 1. dubna 2019 
Radní města Havířova se sešli na své 11. schůzi ve volebním období.  
Schválili: 

- zahájení zadávacího řízení na podlimitní veřejnou zakázku na stavební práce „Sanace 
zdravotního střediska ulice Budovatelů 991/20b“ s termínem zahájení 6/2019.  

- Zahájení zadávacího řízení na podlimitní veřejnou zakázku na stavební práce „Sanace 
obytného domu ul. Dlouhá třída 20-24, Havířov-Město“ s termínem zahájení 6/2019.  

- Zahájení zadávacího řízení na podlimitní veřejnou zakázku na stavební práce „Sanace 
obytného domu na ul. Dlouhá třída 81 c, d, Havířov-Podlesí“ s termínem zahájení v 7/2019.  

- Zahájení zadávacího řízení na podlimitní veřejnou zakázku na stavební práce „Sanace 
zdravotního střediska na ulici Gen. Svobody 280/24, Havířov-Šumbark“ s termínem 
zahájení 7/2019.  

- Zahájení zadávacího řízení na podlimitní veřejnou zakázku na stavební práce „Sanace 
zdravotního střediska na ul. Jurije Gagarina 1595/2b, Havířov-Bludovice“ s termínem 
zahájení 6/2019.  

- Zahájení zadávacího řízení na podlimitní veřejnou zakázku na stavební práce „Sanace 
obytného domu na ul. Mánesova 44–48, Havířov-Město“ s termínem zahájení 7/2019.  

- Zahájení zadávacího řízení na podlimitní veřejnou zakázku na stavební práce 
„Rekonstrukce tělocvičny ZŠ M. Kudeříkové“ s termínem zahájení v druhé polovině  
6/ 2019. 

- Zahájení zadávacího řízení na veřejnou zakázku malého rozsahu na stavební práce 
„Rekonstrukce plochých střech ZŠ Gorkého“ s termínem zahájení v 6/2019. 

Další usnesení RMH dostupná na: https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-
attachments/usn-11-rmh-01-04-2019-web.pdf 

https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usn-10-rmh-11-03-2019-web.pdf
https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usn-10-rmh-11-03-2019-web.pdf
https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usn-11-rmh-01-04-2019-web.pdf
https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usn-11-rmh-01-04-2019-web.pdf
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Pondělí 15. dubna 2019 
Radní města Havířova se sešli na své 12. schůzi ve volebním období.  
Schválili: 

- zahájení zadávacího řízení na podlimitní veřejnou zakázku na stavební práce „Sanace 
obytného domu na ulici Dlouhá třída 34–42 s předpokládaným termínem zahájení 7/2019.  

- Zahájení zadávacího řízení na veřejnou zakázku malého rozsahu na stavební práce „Oprava 
střechy, ulice Moravská 1, 3, 5“ s předpokládaným termínem zahájení 7/2019. 

- S účinností od 1. července 2019 základní výši nájemného u všech městských bytů v částce 
75 Kč/m2/měsíc, vyjma bytů s bezbariérovými úpravami (Kč 60,-/m2/měsíc), bytů, u nichž 
základní výši nájemného nelze uplatnit na základě závazných podmínek příslušných 
dotačních titulů a bytů, jejichž nájemné bylo tržním mechanismem stanoveno na částku 
vyšší než Kč 75,-/m2 měsíčně.  

- Zahájení zadávacího řízení na koncesi malého rozsahu na služby „Provozování 
bikesharingu v Havířově“ s termínem zahájení 1. července 2019.  

- Zahájení zadávacího řízení na veřejnou zakázku malého rozsahu na stavební práce „Plošné 
opravy asfaltových povrchů vozovek v Havířově“ s předpokládaným termínem zahájení  
od 1. června 2019.  

- Zahájení zadávacího řízení na veřejnou zakázku malého rozsahu na dodávky „Pořízení 
automobilu pro SSmH“ s plněním v první polovině 6/2019.  

Radní města rozhodli: 
- o výběru nejvhodnější nabídky na veřejnou zakázku malého rozsahu „Areál volného času – 

I. etapa“ od společnosti EUROVIA CS.  
- O výběru nejvhodnější nabídky na veřejnou zakázku malého rozsahu „Hokejbalové hřiště 

v areálu ZŠ M. Pujmanové“ od společnosti EUROVIA CS.  
Další usnesení RMH dostupná na: https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-
attachments/usn-12-rmh-15-04-2019-web.pdf 
Pondělí 6. května 2019 
Radní města Havířova se sešli na své 13. schůzi.  
Rozhodli:  

- o výběru nejvhodnější nabídky na veřejnou zakázku malého rozsahu „Rekonstrukce 
plochých střech ZŠ Gorkého“ od společnosti VDS, s. r. o., Ostrava-Vítkovice.  

- O výběru nejvhodnější nabídky na veřejnou zakázku „Snižování spotřeby energie  
MŠ Horymírova v Havířově-Městě“ od dodavatele BDSTAV Morava, s. r. o., Bruzovice.  

Schválili:  
- zahájení zadávacího řízení na podlimitní veřejnou zakázku na služby zadávanou v užším 

řízení „Příprava projektových dokumentací“ s termínem zahájení v 5/2019.  
- Zahájení zadávacího řízení na veřejnou zakázku malého rozsahu na stavební práce 

„Rekonstrukce vzduchotechniky v kuchyni ZŠ Pujmanové“ s termínem zahájení v druhé 
polovině 6/2019.  

- Zahájení zadávacího řízení na koncesi malého rozsahu na služby „Provozování 
bikesharingu v Havířově“ s termínem realizace od 1. srpna 2019.  

Vzali na vědomí:  
- výsledek nákupu na Českomoravské komunitní burze Kladno (komodity elektrická energie 

a plyn) pro rok 2020 a 2021: Elektrická energie v hladině nízkého a vysokého napětí  
1 330,- Kč/MWh; zemní plyn v hladině maloodběru 529,- Kč/MWh.  

Další usnesení RMH dostupná na: https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-
attachments/usn-13-rmh-06-05-2019-web.pdf 
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Pondělí 13. května 2019 
Radní města Havířova se sešli na 14. schůzi ve volebním období.  
Schválili: 

- po revokaci usnesezní z 6. května 2019 zahájení zadávacího řízení na koncesi malého 
rozsahu na služby „Provozování bikesharingu v Havířově“ s termínem zahájení 15. června 
2019 nebo od účinnosti smlouvy, hodnotící kritérium nejnižší nabídková cena včetně DPH.  

- Po zrušení původního zadávacího řízení schválili podmínky zadávacího řízení  
na podlimitní veřejnou zakázku na stavební práce „Přednádražní prostor Havířov – nové 
vyhlášení“ s termínem předpokládaného zahájení v 7/2019.  

Další usnesení RMH dostupná na: https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-
attachments/usn-14-rmh-13-05-2019.pdf 
Pondělí 27. května 2019 
Radní města Havířova se sešli na 15. schůzi ve volebním období.  
Rozhodli:  

- o výběru nabídky na veřejnou zakázku malého rozsahu „Pořízení automobilu  
pro SSmH“ od společnosti Porsche Inter Auto, odštěpný závod Auto Heller Ostrava.  

- O výběru nejvhodnější nabídky na veřejnou zakázku malého rozsahu „Plošné opravy 
asfaltových povrchů vozovek v Havířově“ od společnosti ALPINE BAU CZ, Krásno  
nad Bečvou.  

Schválili:  
- Zahájení zadávacího řízení na podlimitní veřejnou zakázku na stavební práce „Střecha 

Městské sportovní haly Havířov“ s termínem zahájení v 7/2019.  
Další usnesení RMH dostupná na: https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-
attachments/usn-15-rmh-27-05-2019-web.pdf 
Pátek 31. května 2019 
Radní města Havířova se sešli na 16. schůzi ve volebním období.   
Schválili:  

- po zrušení zadávacího řízení (nebyla podána žádná nabídka) zahájení zadávacího řízení  
na koncesi malého rozsahu na služby „Provozování bikesharingu v Havířově č. 3“. 

Usnesení RMH dostupné na: https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-
attachments/usn-16-rmh-31-05-2019.pdf   
Pondělí 10. června 2019 
Radní města Havířova se sešli na své 17. schůzi ve volebním období.  
Schválili:  

- po zrušení zadávacího řízení (žádný uchazeč o zakázku) zahájení zadávacího řízení  
na veřejnou zakázku malého rozsahu na stavební práce „Rekonstrukce VZT v kuchyni  
ZŠ M. Pujmanové v Havířově-Šumbarku“.  

Rozhodli:  
- o výběru dodavatele OSBAU, Orlová-Poruba, s nejvýhodnější ekonomickou nabídkou  

na plnění zakázky „Rekonstrukce tělocvičny ZŠ M. Kudeříkové“.  
- O výběru nejvhodnější nabídky na veřejnou zakázku „Sanace zdravotního střediska  

na ulici J. Gagarina“ od společnosti Beskydská stavební, a. s., Třinec. 
Další usnesení RMH dostupná na: https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-
attachments/usn-17-rmh-10-06-2019-anonym.pdf 
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Pondělí 17. června 2019 
Radní města Havířova se sešli na své 18. schůzi. Rozhodli:  

- o výběru nejvhodnější nabídky na koncesi malého rozsahu „Provozování bikesharingu 
v Havířově č. 3“ od společnosti Nextbike, Czech Republik, s. r. o. Olomouc.  

Usnesení RMH dostupné na: https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-
attachments/usn-18-rmh-17-06-2019.pdf 
Pondělí 15. července 2019 
Členové Rady města Havířova se sešli na svém 19. jednání ve volebním období.  
Schválili:  

- distribuci a prodej vstupenek na Havířovské slavnosti (zdarma děti do 10 let a osoby ZTP/P). 
Ceny vstupenek: jednodenní vstupné základní online a v pokladnách MKS  
(do 20. 8. 2019) 250 korun; pokladny MKS od 21. 8. 2019 do 5. 9. 2019 – 300 korun; prodej 
na místě 350 korun. Slevy byly přiznány seniorům nad 70 let a dětem  
od 11 do 15 let.  

Rozhodli:  
- o výběru dodavatele MEROPS, společnost s. r. o. Český Těšín, s ekonomicky nejvýhodnější 

nabídkou v zadávacím řízení „Snižování spotřeby energie v MŠ Moravská, Havířov-Dolní 
Suchá“.  

Další usnesení RMH dostupná na: https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-
attachments/usn-19-rmh-15-07-2019-anonym-web.pdf 
Pondělí 19. srpna 2019 
Radní města Havířova se sešli na svém 20. jednání ve volebním období.  
Rozhodli: 

- o výběru nejvýhodnější nabídky na veřejnou zakázku „Sanace obytného domu na ulici 
Dlouhá třída 20–24 Havířov-Město“ společnosti Intoza, s. r. o. z Ostravy.  

- O výběru nejvýhodnější nabídky na veřejnou zakázku „Vyhrazená technická  
zařízení – výtahy“ společnosti EV servis, Ostrava-Poruba. 

- O výběru dodavatele THERM s. r. o. z Ostravy-Zábřehu, který předložil nejvýhodnější 
nabídku na zadávací řízení „Střecha Městské sportovní haly Slavie“. 

Schválili: 
- Zahájení zadávacího řízení na podlimitní veřejnou zakázku na dodávky „Náhradní zdroj 

elektrické energie pro budovu MmH“.  
- Zahájení zadávacího řízení na podlimitní veřejnou zakázku na stavební práce „Letní 

koupaliště – nerezový bazén včetně nových rozvodů“.  
- Zahájení zadávacího řízení na veřejnou zakázku malého rozsahu na stavební práce „Střecha 

křídla E budovy MmH“.  
- Uzavření smlouvy o dílo se společností TSH, a. s. na realizaci stavby „Parkoviště na ulici 

Balzacova“ s možností plnění pomocí poddodavatelů maximálně do 20 % díla.  
- Zahájení zadávacího řízení na podlimitní veřejnou zakázku na dodávky „Kancelářské 

potřeby 2020/2021“ pro statutární město Havířov jako centrálního zadavatele a všechny 
příspěvkové organizace zřízené městem Havířov.  

- Zahájení zadávacího řízení na veřejnou zakázku malého rozsahu na služby Tiskový mluvčí.  
Další usnesení RMH dostupná na: https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-
attachments/usn-20-rmh-19-08-2019-web.pdf 
Pondělí 9. září 2019 
Radní města Havířova se sešli na své 21. schůzi ve volebním období 
Rozhodli:  

- o výběru nejvhodnější nabídky na veřejnou zakázku „Sanace zdravotního střediska  
na ulici Gen. Svobody 280/24“ společnosti Beskydská stavební, a. s. Třinec.  

https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usn-18-rmh-17-06-2019.pdf
https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usn-18-rmh-17-06-2019.pdf
https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usn-19-rmh-15-07-2019-anonym-web.pdf
https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usn-19-rmh-15-07-2019-anonym-web.pdf
https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usn-20-rmh-19-08-2019-web.pdf
https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usn-20-rmh-19-08-2019-web.pdf
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- O výběru nejvhodnější nabídky na veřejnou zakázku „Sanace zdravotního střediska  
na ulici Budovatelů 991/20b“ společnosti MH Stavby, s. r. o. Ostrava. 

- O výběru nejvhodnější nabídky na veřejnou zakázku malého rozsahu „Střecha křídla  
E budovy MmH“ od společnosti MADT, a. s. Orlová-Poruba.  

- O výběru nejvhodnější nabídky na veřejnou zakázku „Sanace obytného domu  
na ul. Dlouhá třída 81 c, d Havířov-Podlesí“ od společnosti THERM, s. r. o Ostrava.  

- O výběru nejvhodnější nabídky na veřejnou zakázku malého rozsahu „Tiskový mluvčí“  
od Michaely Adamcové z Ostravy-Kunčiček.  

- O sjednocení typologie nově pořizovaných laviček umístěných na veřejných prostranstvích 
na území města Havířova. 

Další usnesení RMH dostupná na: https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-
attachments/usn-21-rmh-09-09-2019-web.pdf 
Čtvrtek 19. září 2019 
Radní města Havířova se sešli na 22. schůzi.  
Rozhodli:  

- O vyloučení účastníka EV-servis, s. r. o. se sídlem v Ostravě, ze zadávacího řízení 
„Vyhrazená technická zařízení – výtahy“. Zároveň rozhodli o zrušení rozhodnutí  
o výběru tohoto dodavatele v daném zadávacím řízení.  

Další usnesení RMH dostupná na: https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-
attachments/usn-22-rmh-19-09-2019.pdf 
Pondělí 23. září 2019 
Na své 23. schůzi ve volebním období se sešli radní města Havířova.  
Vzali na vědomí:  

- zánik mandátu člena ZMH Daniela Gwóźdźe (Hnutí pro Havířov) ke dni 19. září 2019.  
Osvědčili:  

- Šárka Suchánková (Hnutí pro Havířov) se stala ke dni 20. září 2019 členkou ZMH.  
Další usnesení RMH dostupná na: https://www.havirovcity.cz/sites/default/files/files/article-
attachments/usn-23-rmh-23-09-2019.pdf 
Pondělí 30. září 2019 
Radní města Havířova se sešli na 24. schůzi.  
Schválili:  

- záměr provést rekonstrukci výtahů v obytných domech ve vlastnictví statutárního města 
Havířova v létech 2019 a 2020, včetně záměru zahájit zadávací řízení na veřejnou zakázku 
na stavební práce spočívající s touto rekonstrukcí. 

Rozhodli:  
- o výběru nejvhodnější nabídky firmy STASECO PLUS, s. r. o., Český Těšín v zadávacím 

řízení na veřejnou zakázku „Sanace obytného domu na ulici Mánesova 44-48“.  
Další usnesení RMH dostupná na: https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-
attachments/usn-24-rmh-30-09-2019-web.pdf 
Pondělí 14. října 2019 
Na 25. schůzi v pořadí se sešli radní města Havířova. Na svém jednání schválili:  

- poskytnutí finančního daru 19 000 korun dceři J. B. na léčebnou neurorehabilitaci, 
prostřednictvím Nadačního fondu Rebeka. 

Další usnesení RMH dostupná na: https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-
attachments/usn-25-rmh-14-10-2019.pdf 
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Pondělí 21. října 2019 
Radní města Havířova se sešli na své v pořadí 26. schůzi ve volebním období. 
Schválili: ¨ 

- přidělení 1 konkrétního obecního bytu na ulici Moskevská Armádě spásy k využití v rámci 
sociálního programu „Prevence bezdomovectví v Havířově“. 

- Zahájení zadávacího řízení na veřejnou zakázku malého rozsahu na služby „Odkanalizování 
části města Havířova, lokalita Zákostelí“. 

- Zahájení zadávacího řízení na veřejnou zakázku malého rozsahu na dodávky „Náhradní 
zdroj elektrické energie pro budovu MmH - nové vyhlášení“.  

- Ceny pro podnikatele, kteří nakládají s komunálním odpadem, s platností od 1. ledna 2020: 
provozovny produkující maximálně 110 l týdně 2 016 Kč/rok bez DPH; maximálně 110 l 
odpadů za 14 dní 1 008 Kč/rok bez DPH; více než 110 l a maximálně 1 100 l odpadů týdně 
7 851 Kč/rok bez DPH; více než 110 l a maximálně 1 100 l odpadů za 14 dní 3 926 Kč/rok 
bez DPH. 

Další usnesení RMH dostupná na: https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-
attachments/usneseni-z-26-rmh-21-10-2019.pdf  
Středa 30. října 2019 
Radní města se sešli na své 27. schůzi. 
Rozhodli: 

- o námitkách stěžovatele BD Stav Morava, s. r. o. Bruzovice, proti rozhodnutí o vyloučení 
účastníka podlimitní veřejné zakázky s názvem „Sanace obytného domu  
na ulici Mánesova 44–48, Havířov-Město“. Zadavatel námitky odmítá. 

Další usnesení RMH dostupná na: https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-
attachments/usn-27-rmh-30-10-2019-web.pdf  
Pondělí 4. listopadu 2019 
Radní města Havířova se sešli na své 28. schůzi ve volebním období.  
Schválili:  

- zahájení zadávacího řízení na veřejnou zakázku malého rozsahu na služby „Zakoupení 
záruk na HW v roce 2020“.  

Další usnesení RMH dostupná na: https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-
attachments/usn-28-rmh-4-11-2019-web.pdf 
Pondělí 11. listopadu 2019 
Na 29. schůzi ve volebním období se sešli radní města Havířova.   
Rozhodli:  

- zrušit zadávací řízení na podlimitní veřejnou zakázku na služby „Příprava projektových 
dokumentací části 1, 2, 3, 4, 5 a 6“ (zúčastnil se pouze jediný účastník zadávacího řízení).  

- O výběru dodavatele FRANKOSPOL OFFICE se sídlem ve Frýdku-Místku s ekonomicky 
nejvýhodnější nabídkou v zadávacím řízení elektronické aukce „Kancelářské potřeby 
2020/2021“. 

Zrušili:  
- ke dni 11. listopadu 2019 oddělení strategického rozvoje odboru kancelář primátora MmH, 

zároveň schválili nový organizační řád s účinností od 12. listopadu 2019.  
Další usnesení RMH dostupná na: https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-
attachments/usn-29-rmh-11112019.pdf 
 
 
 
 
 

https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usneseni-z-26-rmh-21-10-2019.pdf
https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usneseni-z-26-rmh-21-10-2019.pdf
https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usn-27-rmh-30-10-2019-web.pdf
https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usn-27-rmh-30-10-2019-web.pdf
https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usn-28-rmh-4-11-2019-web.pdf
https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usn-28-rmh-4-11-2019-web.pdf
https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usn-29-rmh-11112019.pdf
https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usn-29-rmh-11112019.pdf
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Čtvrtek 21. listopadu 2019 
Havířovští radní se sešli na své 30. schůzi ve volebním období.  
Schválili:  

- poskytnutí finančního daru ve výši 20 tisíc korun dětskému oddělení NsP Havířov  
u příležitosti 50. výročí jejího otevření.  

Další usnesení RMH dostupná na: https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-
attachments/usn-30-rmh-21-11-2019.pdf 
Pondělí 25. listopadu 2019 
Radní města Havířova se sešli na své 31. schůzi ve volebním období.  
Rozhodli:  

- o výběru dodavatele OHL ŽS, a. s. Brno-Veveří, s ekonomicky nejvýhodnější nabídkou 
v zadávacím řízení „Přednádražní prostor Havířov – nové vyhlášení“ s termínem realizace 
365 dní.  

Další usnesení RMH dostupná na: https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-
attachments/usn-31-rmh-25-11-2019.pdf 
Pondělí 2. prosince 2019 
Havířovští radní se sešli na 32. schůzi ve volebním období.  
Schválili:  

- zahájení zadávacího řízení na veřejnou zakázku malého rozsahu na stavební práce „Chodník 
na ulici Petřvaldská v lokalitě Osadnická“. 

- Zahájení zadávacího řízení na podlimitní veřejnou zakázku na stavební práce „Sanace 
obytného domu na ul. 1. máje 959/2, Havířov-Město“.  

Rozhodli:  
- o výběru nejvhodnější nabídky od společnosti PROJEKT 2010, Ostrava-Vítkovice, 

v zadávacím řízení na veřejnou zakázku malého rozsahu „Odkanalizování části města 
Havířova, lokalita Zákostelí“.  

- O výběru nejvhodnější nabídky od společnosti Firstpower, a. s., Praha 3, v zadávacím řízení 
na veřejnou zakázku malého rozsahu „Náhradní zdroj elektrické energie  
pro budovu MmH – nové vyhlášení“.   

Další usnesení RMH dostupná na: https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-
attachments/usn-32-rmh-02122019.pdf 
Pondělí 16. prosince 2019 
Radní města Havířova se sešli na 33. schůzi ve volebním období.  
Rozhodli:  

- o výběru nejvhodnější nabídky na veřejnou zakázku malého rozsahu „Zakoupení záruk  
na HW v roce 2020“ od společnosti Microshop s. r. o., Praha 6.  

- O zrušení zadávacího řízení na podlimitní veřejnou zakázku na služby „Sanace obytného 
domu na ulici Dlouhá třída 34–42, zároveň schválili nové zadávací řízení.  

Schválili:  
- cenu vodného a stočného od 1. 1. 2020 (stočné 36,51 Kč za 1 m3 bez DPH).  
- Platbu za provozování kanalizace pro veřejnou potřebu na rok 2020 TSH ve výši  

1 956 386 Kč bez DPH.  
- Cenu za odpadní vodu převzatou platnou od 1. ledna 2020 ve výši 0,49 Kč za 1 m3  

bez DPH, včetně 15 % DPH 0,56 Kč za 1 m3, za převedení odpadních vod z kanalizace  
bez čištění ve vlastnictví Sm VaK Ostrava, a. s. kanalizací ve vlastnictví města Havířova.  

- Zahájení zadávacího řízení na nadlimitní veřejnou zakázku na služby „Vyhrazená technická 
zařízení – výtahy – opakované řízení“.  

Další usnesení RMH dostupná na: https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-
attachments/anonymizovane-usn-33-rmh-1612-2019.pdf 

https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usn-30-rmh-21-11-2019.pdf
https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usn-30-rmh-21-11-2019.pdf
https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usn-31-rmh-25-11-2019.pdf
https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usn-31-rmh-25-11-2019.pdf
https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usn-32-rmh-02122019.pdf
https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usn-32-rmh-02122019.pdf
https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/anonymizovane-usn-33-rmh-1612-2019.pdf
https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/anonymizovane-usn-33-rmh-1612-2019.pdf
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5. ZASTUPITELSTVO MĚSTA HAVÍŘOVA 
5.1 Zastupitelstvo města Havířova - složení 
V ZMH v roce 2019 zasedali: 
ANO 2011 (13 mandátů) 
Josef Bělica, Stanislava Gorecká, Ondřej Baránek, Alena Olšoková, Róbert Masarovič, Iveta 
Kočí Palkovská, Jan Veselý, Iva Georgiu, Radim Kalus, Josef Kaplan, Jan Dostal, Petr Wala, 
Jakub Chlopecký.  
Komunistická strana Čech a Moravy (7 mandátů) 
Milada Halíková, Daniel Pawlas, Monika Havlíčková, Radek Kupczak, Soňa Ryšánková 
Dosedělová, Eduard Heczko, Markéta Fikáčková.  
Česká strana sociálně demokratická (6 mandátů) 
Jana Feberová, Alena Zedníková, Jiří Martinek, Pavel Rapant, Jakub Holisz, Radim Hanzel. 
Hnutí pro Havířov (4 mandáty) 
Daniel Vachtarčík, Bohuslav Muras, Rudolf Šimek, Daniel Gwóźdź do 19. září 2019, Šárka 
Suchánková od 20. září 2019.  
Společně pro Havířov – Koalice KDU-ČSL a STAN (4 mandáty) 
Bohuslav Niemiec, Eva Šillerová, Jan Szturc, Marek Světnička.  
Česká pirátská strana (4 mandáty) 
Martin Rédr, Jan Nezhyba, Jaroslav Kocián, Martin Kmec. 
Svoboda a přímá demokracie – Tomio Okamura SPD (3 mandáty) 
René Pustějovský, Darja Škutová, Břetislav Butora.  
Občanská demokratická strana ODS (2 mandáty) 
Radomil Schreiber, Leoš Lukaštík.  
U ZMH pracovaly kontrolní a finanční výbor.  
 
5.2 Z jednání Zastupitelstva města Havířova 
Pondělí 28. ledna 2019 

V sále KD Radost zasedali na 4. schůzi zastupitelé města Havířova. Projednali  
36 bodů programu, včetně těch, které podpoří bezpečnost ve městě. Za finance ze státní 
účelové dotace Ministerstva vnitra ČR se pořídí pět nových kamerových bodů, v lokalitách 
Havířov-Šumbark (ulice Jedlová a Moravská) a v centru Havířova (ulice 1. máje, Kosmonautů, 
Dlouhá třída). 
Zastupitelé souhlasili se žádostí o dotaci z Ministerstva vnitra ČR na tři projekty MP Havířov 
a s jejich spolufinancováním z rozpočtu města. Jedná se o: „Konference 20 let prevence  
MP Havířov“, „Sociálně psychologický výcvik pro rodiče s dětmi 2019“ a „Efektivní práce 
s ohroženými dětmi a jejich rodinami v Systému včasné intervence“. [13]  
Další usnesení ZMH dostupná na: https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-
attachments/usn-4-zmh-28-01-2019-web-s-prilohami-hlasovacim.pdf 
Pondělí 4. března 2019 
 V sále KD Radost zasedli na své 5. schůzi zastupitelé města Havířova.   
Schválili:  

- dotace pro nejrůznější společenské, kulturní, osvětové a sportovní činnosti a akce, jejichž 
organizátoři si zažádali o podporu z městského rozpočtu. V rámci 1. kola dotačního řízení 
bylo podáno 162 žádostí v mimosportovní sféře (schválená dotace v celkovém objemu 
téměř 10 milionů korun) a 89 žádostí ve sportovní sféře (byly schváleny dotace přesahující 
29 milionů korun).   

- V mimosportovní sféře zastupitelé podpořili činnosti a akce subjektů ze sociální, kulturní 
nebo školské oblasti, partnerských vztahů, prevence kriminality a protidrogové prevence, 
bezpečnosti v silničním provozu a v oblasti bezpečnosti a ochrany zdraví.   

https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usn-4-zmh-28-01-2019-web-s-prilohami-hlasovacim.pdf
https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usn-4-zmh-28-01-2019-web-s-prilohami-hlasovacim.pdf
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Zamítli:  
- s ohledem na rekonstrukci přednádražního prostoru prodej pozemku v blízkosti vlakového 

nádraží v Havířově-Městě, zájemce zde plánoval výstavbu jídelního a kavárenského 
zařízení. [4] 

Další usnesení ZMH dostupná na: https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-
attachments/usnhlpr.pdf 
Pondělí 29. dubna 2019 
 Šestému zasedání havířovských zastupitelů v KD Radost byl přítomen senátor Petr 
Vícha (ČSSD). Přítomných 41 zastupitelů projednalo 37 bodů programu a dotazy 
v interpelacích.  
Schválili:  

- letní službu strážníků MP Havířov v obci Soběšovice. Náklady za službu strážníků Havířov 
obci Soběšovice vyúčtuje následně. 

- Financování plavání žáků na 1. stupni základních škol částkou přesahující půl milionu korun 
z rozpočtu města v celkovém rozsahu nejméně 40 vyučovacích hodin.  

- Rozšíření seznamu letošních investic o pořízení náhradního zdroje napětí pro případ 
dlouhodobějšího výpadku energie pro budovou MmH (zhruba 4 miliony korun); 
rekonstrukci budovy ZŠ v ulici U Školy v Havířově-Dolní Suché (12 milionů korun  
na zateplení budovy, rekuperaci učeben a opravu střechy školy); pořízení projektové 
dokumentace na plánovanou stavbu 200 m chodníku a rekonstrukci osvětlení mezi ulicemi 
Chrpová a Nad Tratí (300 000 korun). Souhlas získala modernizace dětského hřiště v Parku 
za Lučinou.  

- Financování bikesharingu ve městě (2,4 milionů korun) z rozpočtu města pro rok 2020. [18] 
Další usnesení ZMH dostupná na: https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-
attachments/usn-6-zmh-29-04-2019-i-s-hlasovacim-prilohama.pdf 
Pondělí 24. června 2019 

Zastupitelé města Havířova se sešli v sále KD Radost na své 7. schůzi ve volebním 
období. Včetně interpelací projednali 32 bodů. 
Schválili:  

- založení akciové společnosti Cevyko pro zpracování komunálního odpadu se sídlem 
v budově MmH. 

- Dotace z rozpočtu města Havířova sportovním (949 000 korun) a mimosportovním 
(1 070 500 korun) subjektům ve 2. dotačním kole.  

V interpelacích občanů zazněla nespokojenost se zvyšováním nájemného v bytech MRA  
a s nutností podepsat a zaplatit notářskou doložku ve výši přesahující 3 600 korun.  
Další usnesení ZMH dostupná na: https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-
attachments/usnhlaspr-7zmh.pdf 
Pondělí 23. září 2019 

Zastupitelé města Havířova se sešli na 8. schůzi ve volebním období. Včetně vystoupení 
občanů a interpelací zastupitelů projednali celkem 63 bodů.  

- Rozhodli o podpoře výstavy Národního centra stolního tenisu, které vzniká  
v Havířově-Šumbarku, dalšími 20 miliony korun (prodražení kvůli vývoje mzdových 
nákladů a cen v oblasti stavebnictví). [21] 

- Souhlasili s úvěrem 200 milionů korun na výměnu nevyhovujících výtahů v městských 
domech. [22] 

- Z dotace Ministerstva vnitra budou vybavena auta MP Havířov termokamerami. V lokalitě, 
kde se nachází Pobytové a integrační středisko, bude rozšířeno veřejné osvětlení. [22] 

Další usnesení ZMH dostupná na: https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-
attachments/usneseni-hlas-prilohy-8zmh.pdf 

https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usnhlpr.pdf
https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usnhlpr.pdf
https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usn-6-zmh-29-04-2019-i-s-hlasovacim-prilohama.pdf
https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usn-6-zmh-29-04-2019-i-s-hlasovacim-prilohama.pdf
https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usnhlaspr-7zmh.pdf
https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usnhlaspr-7zmh.pdf
https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usneseni-hlas-prilohy-8zmh.pdf
https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usneseni-hlas-prilohy-8zmh.pdf
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Středa 4. listopadu 2019 
Na mimořádném 9. zasedání projednali zastupitelé města Havířova 10 bodů. 

Schválili poskytnutí návratné finanční výpomoci na výměnu kotlů a budoucí finanční zajištění 
veřejné zakázky „Nákup výpočetní techniky“ (komplexní obměnu výpočetní techniky na MmH 
– softwaru, počítačů pro referenty, úředníky, nákup notebooků pro vedoucí pracovníky).  
Další usnesení ZMH dostupná na: https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-
attachments/usn-hlas-pril-9-zmh.pdf  
Pondělí 16. prosince 2019 

Zastupitelé města Havířova se sešli na 10. zasedání v KD Radost. Spolu 
s interpelacemi projednali 64 bodů.  

- Rozpočet města Havířova pro rok 2020 byl ve všech položkách schválen (je vytvořen jako 
stabilní a zodpovědný, příjmy jsou plánovány ve výši 2 244 032 000 korun, na této částce 
se podílí konsolidační položky částkou 748 330 000 korun. Největší podíl  
na příjmech města budou mít daňové příjmy (79,97 % celkových příjmů po konsolidaci  
ve výši 1 196 183 000 korun). Výdaje jsou plánovány ve výši 2 404 214 000 korun včetně 
konsolidačních položek). Město bude splácet v roce 2020 pravidelně 2 úvěry v celkové výši 
105 000 000 korun. Nově přijatý úvěr ve výši 200 milionů korun  
na financování rekonstrukce a výměny výtahů v městských bytových domech bude čerpán 
v letech 2020–2023, splácen bude od začátku roku 2022 do srpna 2027. V rozpočtu na rok 
2020 se počítá s celou řadou velkých investičních akcí za zhruba  
260 milionů korun. [12] 

- Schváleny byly Zásady participativního rozpočtu pro Havířov. Bylo uvolněno 5 milionů 
korun pro jeho další ročník. Částka bude rozdělena podle počtu obyvatel k 1. lednu 2020 
jednotlivým částem města. Bude navýšena o nevyčerpané finanční prostředky z roku 2019.  
[13] 

- Schválení se dočkaly dokumenty „Vize města 2020+“; „Aktualizace Komunitního plánu 
rozvoje sociálních služeb a souvisejících aktivit statutárního města Havířova na období 
2020-2024“; „Akční plán na období 2020-2021 k Plánu rozvoje sportu města Havířova 
v letech 2018-2025“.  

- Zastupitelé rozhodli o výši poplatku za psy. Poplatek ze psů pro držitele prvního psa 
v bytových domech se změnil od 1. ledna 2020 na 1 200 korun za kalendářní rok.  
Oproti roku 2019 se poplatek zvýšil o 100 korun u držitelů, kteří jsou hlášeni v bytovém 
domě. V rodinných domech se poplatek nezměnil, zůstává ve výši 300 korun za rok. 
Zastupitelé schválili úlevu na rok 2020 pro poživatele důchodů, kteří mají přihlášeného psa 
k poplatku a 65 let nedovršili. Zůstává jim sazba poplatku 200 korun za prvního 
přihlášeného psa. Úleva od poplatku na jeden rok od převzetí psa z útulku MAX v Havířově 
platí i pro rok 2020. [14]  

Další usnesení ZMH dostupná na: https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-
attachments/usn-hlas-pril-10-zmh.pdf 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usn-hlas-pril-9-zmh.pdf
https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usn-hlas-pril-9-zmh.pdf
https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usn-hlas-pril-10-zmh.pdf
https://www.havirov-city.cz/sites/default/files/files/article-attachments/usn-hlas-pril-10-zmh.pdf
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6. REJSTŘÍK 
Leden 
1. 1. Novoroční ohňostroj v Havířově 
1. 1. Sociální služby města Havířova slaví 25 let 
2. 1. První dítě Havířova roku 2019 
3. 1. Nový automobil pro vozíčkáře ze Santé 
3. 1. Výstava „Fotolovy“ v Galerii Radost 
4. 1. Otevření parkoviště u vlakového nádraží 
6. 1. Bohoslužba ve sv. Anně a tříkrálová sbírka 
6. 1. Výstava „Lidé v pohybu“ Sarah Ráblové 
6. 1. Turnaj zimní ligy v sálové kopané 
7. 1. Výstava Martina Pawery a jeho žáků 
8. 1. Výstava „Ejhle člověk“ 
11. 1. Odstrojení vánočního stromu na náměstí Republiky 
11. 1. Nové specializované učebny v ZŠ K. Světlé  
11. 1. Florbal Exelsior Havířov v 18. kole 1. florbalové ligy mužů 
12. 1. Den otevřených dveří na „Dolním gymplu“ 
12. 1. Svatební den v Rudolfu 
13. 1. Vítání občánků 
14. 1. Rada města Havířova (6.) 
14. 1. Beseda členů KPHMO, pobočky Havířov, s primátorem města Havířova 
15. 1. Výstava „Vzpomínka na Jana Palacha“ 
16. 1. Přednáška o tvorbě rodokmenu v Musaionu MT 
16. 1. Promítání v K-Klubu Městské knihovny Havířov  
16. 1. Šansony v Jazz clubu 
18. 1. Novoroční koncert v KD Leoše Janáčka 
19. 1. Zemřel Ladislav Slíva 
21. 1. Zásady participativního rozpočtu 
21. 1. Nejlepší tenisté a tenistky mládežnických kategorií 
23. 1. AZ Havířov hostil Vsetín 
24. 1. Odborné učebny na ZŠ Školní 
25. 1. Ledová plocha v centru města v CSVČ Dona Boska 
27. 1. Vítání občánků 
28. 1. Zastupitelstvo města Havířova (4.) 
28. 1. Virtuální univerzita III. věku 
29. 1. Sanace dvou zdravotních středisek zahájena 
30. 1. Výstava „Miluji New York“ v Galerii Radost 
30. 1. Výstava keramiky v hudebním oddělení Městské knihovny Havířov 
Únor 
1. 2. Město začíná s novými stavbami 
1. 2. Děti ze ZUŠ L. Janáčka učil na festivalu klavírní virtuóz 
2. 2. Výstava v kavárně Sluníčko 
4. 2. Rada města Havířova (7.) 
4. 2. Ocenění strážníků MP Havířov 
5. 2. Ocenění havířovští policisté ÚO PČR v Karviné 
5. 2. Zapsaný spolek Životice sobě 
5. 2. Výstava Jiřího Sibinského „Fragmenty krajiny“ 
5. 2. Zajímavé výstavy v Památníku životické tragédie 
6. 2. Ocenění dárců krve v KD Radost 
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6. 2. Zvykoslovný rok v Musaionu MT 
7. 2. Odborná akreditovaná konference pro sestry hematologických pracovišť 
7. 2. Přírodovědná soutěž „Gymkom“ 
7. 2. Výstava „Náš svět/malby a kresby“ v Galerii Maryčka 
7. 2. „Poetika všedního dne“ v Galerii Krystal 
10. 2. Vítání občánků 
11. 2. Setkání primátora s občany 
13. 2. Senioři píší Wikipedii 
13. 2. Po stopách Čechů v havířovské knihovně 
14. 2. Vítězství žáků ZŠ F. Hrubína v soutěži „Domestos pro školy“ 
15. 2. Vystoupení amatérského divadla HADES při MKS Havířov 
18. 2. Rada města Havířova (8.) 
18. 2. Ostatky sv. Cyrila v kostele sv. Anny 
18. 2. Jaromír Jágr zaplnil havířovský zimní stadion 
21. 2. Literární soutěž v Musaionu MT 
22. 2. Reprezentační ples statutárního města Havířova v Renetě 
23. 2. Mezinárodní halová soutěž mládeže v hasičském sportu  
23. 2. Jagár v KD Petra Bezruče 
23. 2. Babski bal v Havířově-Bludovicích 
24. 2. Vítání občánků na Zámku 
25. 2. Nové vozy pro SSmH 
26. 2. Kácení líp v Havířově-Životicích 
28. 2. Primátor se strážníky MP Havířov 
28. 2. Hlasování o Rákosníčkovo hřiště 
28. 2. Ples havířovských seniorů 
28. 2. Nejlepší sportovci MSK 2018 
Březen 
1. 3. Gratulace válečnému hrdinovi Janu Ihnatíkovi  
1. 3. Oslava 10 let Domova seniorů, střediska Helios 
4. 3. Rada města Havířova (9.) 
4. 3. Zastupitelstvo města Havířova (5.) 
6. 3. Výstava Davida Johna Lloyda  
6. 3. Klára Nováčková v K-Klubu Městské knihovny Havířov 
7. 3. Výstava v Galerii Maryčka 
9. 3. Mistrovství Č školní mládeže v boxu 
9. 3. Florbal Exelsior Havířov skončil účinkování v letošním ročníku 1. ligy mužů 
10. 3. Vítání občánků na Zámku 
11. 3. Rada města Havířova (10.) 
11. 3. Setkání občanů s primátorem města 
11. 3. Beseda hornických seniorů s velitelem hasičů 
11. 3. Vernisáž výstavy Jiřího Kuděly v Galerii Radost 
13. 3. Přednáška o fake news v knihovně 
14. 3. Světový den ledvin v NsP Havířov 
14. 3. Studentky z Havířova-Prostřední Suché na Mistrovství světa kadeřníků a kosmetiček 
15. 3. Textilnictví v Musaionu Havířov 
15. 3. Miniakademie v Asterixu 
17. 3. Barelové voltižní závody 
18. 3. Výstava prací dětí v Musaionu MT 
18. 3. Beseda „Havířovské paneláky“ 
19. 3. Plstění se Silvou 
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20. 3. Příprava terénu na rekonstrukci přednádraží 
21. 3. Protidrogový vlak v Havířově 
23. 3. Mladík se zabil pádem z okna 
23. 3. Filmové ocenění pro „Duklu 61“ 
24. 3. Vítání občánků 
24. 3. Legiovlak v Havířově 
26. 3. Nejmilejší koncert 2019 v KD Leoše Janáčka 
26. 3. Knižní jarmark 
26. 3. Taneční akademie v ZUŠ L. Janáčka.  
27. 3. Zpívání pro radost v CVA na Horymírově ulici 
27. 3. Vernisáž výstavy „Barevná paleta“ 
28. 3. Ocenění pedagogů u příležitosti Dne učitelů 
28. 3. Missis senior 2019 
29. 3. Noc s Andersenem 
29. 3. Havířovské eso v KC Lučina 
Duben 
1. 4. Rada města Havířova (11.) 
1. 4. Dvojnásobná vražda v Havířově-Šumbarku 
1. 4. Nový skiagrafický přístroj v havířovské nemocnici 
2. 4. Regionfoto 2019 
2. 4. Bowling seniorská kuželka 
3. 4. Divadelní představení klientů Santé 
4. 4. Výstavka prací dětí v knihovně v Havířově-Dolních Datyních 
5. 4. Farmářské trhy na náměstí Republiky 
5. 4. Zápis seniorů na rekondičně ozdravné pobyty 
5. 4. MISS RENETA 2019 
5. 4. Velikonoce – řemeslné dílny v Musaionu MT 
6. 4. Mezinárodní den autismu v Havířově 
6. 4. Badmintonový turnaj o pohár ředitele SSRZ.  
6. 4. Důležité utkání florbalistů TJ Slovan Havířov 
7. 4. Jarní jarmark ručních prací v Hotelu Rudolf 
8. 4. Ocenění osobností a Cena města Havířova 2018 
9. 4. Obvinění rváčů a zlodějů, příznivců AZ Residomo Havířov 
10. 4. Ministryně pro místní rozvoj jednala s vedením města 
11. 4. Konference Revolution train – Prevence 2.0 v Praze 
12. 4. Primátor proti rozhodnutí Českého hokejového svazu 
12. 4. Europoslankyně navštívila Havířov 
12. 4. Synchronní malování v Galerii Krystal 
13. 4. Miniteatro Jiřího Tibitanzla  
14. 4. Vítání občánků 
14. 4. Czech dance tour na zimním stadionu. 
14. 4. Mezinárodní turnaj v boccie v MSH Slavie 
15. 4. Rada města Havířova (12.) 
15. 4. Setkání primátora s občany města 
15. 4. Beseda hornických seniorů v KD Petra Bezruče 
16. 4. Celostátní projekt „Jehla“ v Havířově 
16. 4. Odpoledne s BESIPem 
16. 4. Taneční pro autistické chlapce  
16. 4. Velikonoční výstava ČSŽ v hudebním oddělení Městské knihovny Havířov 
17. 4. Vážná dopravní nehoda 
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17. 4. Senioři jubilanti ve Společenském domě Havířov 
18. 4. Rekonstrukce největšího hřiště v centru města 
18. 4. Výstava fotografa Petra Hrubeše v Galerii Krystal  
19. 4. Velikonoční městečko 
21. 4. Velikonoční „12“ 
23. 4. Staronové zaměření ZŠ 1. máje 
23. 4. Beseda o cestování s Pavlou Trávníčkovou 
24. 4. Přednáška o zdraví v MGC Lučina 
24. 4. Výstava Luboše Hlaváče v hudebním oddělení knihovny 
25. 4. Habrová alej v Havířově-Šumbarku 
25. 4. Nová výstava v havířovském Musaionu MT 
26. 4. Den Země na náměstí Republiky 
26. 4. Den vzdělávání dospělých na pracovním úřadu 
27. 4. Vítání ptačího zpěvu 
27. 4. Výstava prací seniorských klubů v Havířově 
27. 4. Festival dětské písničky 
28. 4. Vítání občánků 
29. 4. Zastupitelstvo města Havířova (6.) 
29. 4. Přednáška o historii Dolu František 
30. 4. Pietní akt k 74. výročí Ostravsko-opavské operace 
30. 4. Studentský majáles 2019 
30. 4. Stavění máje v Havířově-Bludovicích 
30. 4. Vernisáž výstavy Václava Fidricha 
30. 4. Konec hráčské sezóny basketbalistek BK Havířov 
Květen 
1. 5. Májový den na náměstí Republiky 
1. 5. Otevření Kotulovy dřevěnky 
3. 5. Představitelé statutárních měst v Havířově 
3. 5. Soutěž Pevnost Moravská 
6. 5. Rada města Havířova (13.) 
7. 5. Kladení věnců u příležitosti 74. výročí osvobození naší země 
7. 5. Zahradní slavnost v Heliosu 
7. 5. Dopravní soutěž „Mladý cyklista“ 
7. 5. Branná soutěž „Wolfram“ 
10. 5. Psychiatrická konference „Zdravotnictví – Zločin a trest …“ 
10. 5. Galakoncert soutěže Talent 2019 
10. 5. Benefiční koncert Muzikanti (s) dětmi 
11. 5. AZ Globus Cup 2019 
12. 5. Vítání občánků 
13. 5. Rada města Havířova (14.) 
13. 5. Zamilovaný klavír v OC Elan 
13. 5. Beseda o životním prostředí s Břetislavem Crhou 
14. 5. Zápis do havířovských mateřských škol 
14. 5. Týden respektu k porodu v Mama centru 
15. 5. Den rodiny v NsP Havířov 
15. 5. Ekolympiáda v Městské knihovně Havířov 
15. 5. Literární večer o závěru života Lva Nikolajeviče Tolstého 
16. 5. Koncert Dagmar Peckové, Hradišťanu a Spirituál kvintetu 
17. 5. Besedy s Milanem Brzákem v MGC Lučina 
17. 5. Živá Hlavní 
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21. 5. Předporodní kurzy v MSH Slavie.  
22. 5. Piknik všech tváří  
22. 5. Turnaj v „Člověče, nezlob se…“ 
23. 5. Den pro rodinu v MGC Lučina 
24. 5. Zahájení rekonstrukce vlakového nádraží v Havířově 
24. 5. Noc kostelů 2019 
25. 5. Volby poslanců Europarlamentu 
25. 5. Snídaně v Jazz clubu 
25. 5. Cyklistický závod pro děti „Na kole pro radost“ 
26. 5. Vítání občánků 
26. 5. Den dětí v Hotelu Rudolf 
27. 5. Děvčátko v baby boxu havířovské nemocnice 
27. 5. Rada města Havířova (15.) 
27. 5. Vystoupení Evy Hruškové a Jana Přeučila 
28. 5. Den zdraví v havířovské nemocnici 
29. 5. Setkání seniorů s dobrovolníky ADRY 
31. 5. Rada města Havířova (16.) 
31. 5. Den otevřených dveří u MP Havířov a HZS MSK 
31. 5. Rozchodíme civilky  
31. 5. Výstava kaktusů a sukulentů 
31. 5. Koncert orchestrů a ZUŠ OPEN 
Červen 
1. 6. Den dětí na náměstí Republiky 
1. 6. Otevřená sportoviště SSRZ 
1. 6. Den Technických služeb u MSH Slavie 
1. 6. Velké finále Líhně 
3. 6. Nová porodní vana v havířovské porodnici 
4. 6. Vyšetření znamének na náměstí Republiky 
4. 6. „Kouzla voskem“ v Galerii Maryčka 
4. 6. Výstava „Antonyma“ v Galerii Radost.  
5. 6. Stavba nového dětského hřiště 
5. 6. Vyhodnocení výtvarné soutěže BESIP 
5. 6. Dětský běh Lightbike 
5. 6. „Velká akademie“ SVČ Asterix 
7. 6. Přednáška „Holka v Nepálu“ 
8. 6. Charitativní jarmark Horního gymplu 
8. 6. Folklórní (ne)fest v Letním kině 
8. 6. Sportovně zábavný den s AZ Havířov 
8. 6. Fotbalový Memoriál Ferdiše Poláka 
9. 6. Vítání občánků  
9. 6. Mistrovství ČR v rybolovné technice 
10. 6. Rada města Havířova (17.) 
10. 6. Nové hřiště u MŠ Mateřinka 
10. 6. Slavnostní ukončení letního semestru Virtuální univerzity III. věku 
10. 6. Vernisáž fotografií Vlastimila Schindlera z Fotoklubu Havířov 
14. 6. Noční kontrola provozoven s primátorem města 
14. 6. Vernisáž výstavy prací dětí v Galerii Krystal 
15. 6. Rákosníčkovo hřiště 
15. 6. Havířovské dvorky 2019 
15. 6. Sousedské posezení v Havířově-Dolních Datyních 
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16. 6. Koncert pěveckého sboru Gymnázia Komenského 
17. 6. Rada města Havířova (18.) 
17. 6. Ptejte se primátora 
17. 6. Houslový recitál „Romantické housle“ 
17. 6. Koncert kapel ZUŠ B. Martinů v Jazz clubu 
18. 6. Benefiční koncert ADRY 
19. 6. Iva Janžurová s „Veletočem“ v KD Petra Bezruče 
19. 6. Divadlo Skřítek se loučilo se sezónou 
19. 6. Celosvětový mírový běh „Peace Run“ 
19. 6. Olympijský T-Mobile běh 
22. 6. Setkání žen z celého kraje v Havířově 
22. 6. Slavnosti medu s Ambrožíky 
22. 6. Festiválek v Letním 
23. 6. Vítání občánků 
24. 6. Zastupitelstvo města Havířova (7.) 
24. 6. Nové parkoviště na ulici Točité 
25. 6. Nový ředitel NsP Havířov 
25. 6. Utkání hvězd a Havířovská liga základních a středních škol 
26. 6. Vítězové soutěže „Naše město Havířov“ na radnici 
26. 6. Havířovští sportovci úspěšně reprezentovali na Olympiádě dětí a mládeže 2019 
27. 6. Polévka je grunt 
27. 6. Seminář „Autoškola III. věku“  
28. 6. Skončil školní rok 2018/2019 
28. 6. Starší žáci Baníku Havířov druzí na Mistrovství ČR v Ostravě 
Červenec 
1. 7. Změna harmonogramu svozu biologicky rozložitelného odpadu 
1. 7. Opravy školských zařízení ve městě 
1. 7. Výstava plakátů v Galerii Centrum 
2. 7. Chemický postřik jabloní v Sadech Životice 
4. 7. Pietní akt na Dole Dukla 
6. 7. Dětské hřiště v centru města 
9. 7. Zápisy seniorů na rekreační pobyty 
14. 7. Havířovský Zlatý kahanec (36. ročník) 
15. 7. Rada města Havířova (19.) 
15. 7. Hlasování o návrzích v Participativním rozpočtu  
17. 7. Knofličkiáda v CVA na Horymírově ulici 
18. 7. Nové parkoviště na Šrámkově ulici 
22. 7. Otevření nového sportovně relaxačního centra na ulici Lázeňské 
22. 7. Vernisáž výstavy klientů Santé v hudebním oddělení Městské knihovny Havířov 
24. 7. Výstavba Areálu volného času pod Letním kinem 
26. 7. Bikesharing v Havířově 
26. 7. Setkání primátora se zástupci Karviné a Jastrzębie Zdrój 
26. 7. Příměstské tábory pro děti 
26. 7. Tábor Asterixu ve Pstruží 
27. 7. David Pastrňák v Havířově 
27. 7. Vořiškiáda 
28. 7. Pohádky v parku za KD Radost 
28. 7. Promenádní koncerty za KD Radost 
29. 7. ADAMův letní tábor 
31. 7. Nádoby na sběr olejů a tuků z domácností 
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31. 7. Fotbalový turnaj Armády spásy 
Srpen 
1. 8. Plán rozvoje sportu města Havířova  
3. 8. Pietní akt v Havířově-Životicích 
5. 8. Sdílená lednice v Havířově 
5. 8. Výstava Václava Sluky v Galerii Po schodech 
6. 8. Dračí prázdniny v havířovské knihovně 
6. 8. Přípravný zápas AZ Havířov proti Krakowu 
7. 8. Setkání primátora s účastníky Krajských sportovních her seniorů 
8. 8. Setkání primátora s mistrem světa v karate mužů nad 65 let 
10. 8. Český skateboardový pohár 
11. 8. VANS SHOP RIOT 
11. 8. Triatlon v Havířově a na Těrlicku 
14. 8. Oprava povrchu silnice I/11 Těšínská 
14. 8. Výroba svíček v Kotulově dřevěnce 
19. 8. Rada města Havířova (20.) 
24. 8. Závody dronů u MSH Slavie 
25. 8. Zlatá medaile z mistrovských závodů agility ve Španělsku 
25. 8. Houslové soustředění malých muzikantů 
25. 8. Pohádky v parku za KD Radost 
25. 8. Promenádní koncerty v parku za KD Radost 
26. 8. Rekonstrukce zdravotních středisek v Havířově 
26. 8. Soustředění TŠ Horizonty 
27. 8. Výstavba parkovacích míst v ulici V Parku 
28. 8. Florbal Exelsior Havířov v Poháru českého florbalu 
29. 8. Loučení s létem v Domově seniorů 
30. 8. Letní tábory pro děti v Havířově 
31. 8. Jubilejní „Slezské dožínky“ v PZKO Havířov-Bludovice 
31. 8. Havířovští atleti v baráži o 1. ligu 
Září 
1. 9. Loučení s prázdninami v evangelickém kostele v Havířově-Prostřední Suché 
1. 9. Nabarvené ptáče v Galerii Centrum 
2. 9. Začal školní rok 2019/2020 
2. 9. Další rekonstruované hřiště v parku za Lučinou 
2. 9. Otevření poboček Městské knihovny Havířov na Šrámkově ulici po rekonstrukci 
2. 9. Nábor do kurzů a oddílů na rok 2019/2020, včetně volnočasových středisek pro děti 
4. 9. Desetiletí Domu pod svahem 
4. 9. Výročí založení Klubu hornických důchodců Dolu Dukla 
4. 9. Vernisáž Báry Golasowské v Galerii Radost 
6. 9. Krásná jako kvítka je ta země… 29. ročník výstavy 
6. 9. Výstavy slabozrakých a nevidomých umělců v hudebním oddělení městské knihovny 
7. 9. Havířovské slavnosti 2019 
7. 9. Mezinárodní fotbalový turnaj žáků 
8. 9. Vítání občánků 
9. 9. Rada města Havířova (21.) 
9. 9. Vítězné projekty Participativního rozpočtu 
10. 9. Odpoledne s BESIPem 
11. 9. Pokládka asfaltového povrchu v ulicích města 
11. 9. Výstava v Galerii Maryčka „Astronauti z Apolla“ 
12. 9. Veletrh poskytovatelů sociálních služeb a rozhodnutí krajských úředníků 
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15. 9. Dny evropského dědictví v havířovských pobočkách MT 
17. 9. Sportovně společenské hry seniorů ve středisku Luna Domova seniorů 
17. 9. Koncert Svatováclavského hudebního festivalu v evangelickém kostele 
18. 9. V Sadech Životice pokračoval samosběr jablek 
19. 9. Rada města Havířova (22.) 
19. 9. Program k Mezinárodnímu dni Alzheimerovy choroby v MGC Lučina 
19. 9. Tvořivé večery po prázdninách 
20. 9. Evropský týden mobility na náměstí Republiky 
20. 9. Přírodovědná vycházka a přednáška v Musaionu MT 
21. 9. Ocenění Jana Ihnatíka na Dnech NATO 
22. 9. Vítání občánků 
23. 9. Rada města Havířova (23.) 
23. 9. Zastupitelstvo města Havířova (8.) 
23. 9. Ocenění „Žena regionu“ pro Bohdanu Pufferovou 
23. 9. Havířovské babky 
24. 9. Program na poskytnutí návratné finanční výpomoci na výměnu kotlů 
25. 9. Sálová kopaná O pohár Santé 
26. 9. Nová školní knihovna v ZŠ s polským vyučovacím jazykem 
27. 9. Procházka pro dobrou věc 
30. 9. Rada města Havířova (24.) 
30. 9. Zahájení Virtuální univerzity III. věku 
Říjen 
1. 10. Schválení dotace na ozdravné pobyty pro děti 
1. 10. Pochod seniorů 2019 
1. 10. Oslava trvání klubu Bumerang pro děti 
1. 10. Výstavy Milady Romanové v havířovských galeriích 
3. 10. Oslava 2. výročí otevření MGC Lučina 
4. 10. Sousedské posezení v Havířově-Dolních Datyních 
5. 10. Charitativní cvičení ve SH na Žákovské 
5. 10. Book! Con v Městské knihovně Havířov 
6. 10. Vítání občánků 
7. 10. Den otevřených dveří v Domově seniorů Havířov 
8. 10. Odborná konference Zelená města – města budoucnosti 
12. 10. Oslavy 50. výročí založení Gymnázia Komenského 
12. 10. Hokejový zápas AZ Residomo Havířov proti Motoru České Budějovice 
14. 10. Rada města Havířova (25.) 
14. 10. Výstava „Zaniklý svět původních českých Rómů a Sintů“ v Galerii Centrum 
14. 10. Nové hokejbalové hřiště u ZŠ Pujmanova 
15. 10. Setkání u společného ohně 
15. 10. Výstava havířovského klubu esperantistů v OC Elan 
16. 10. Jubilující senioři v Renetě 
17. 10. Nové Centrum pro podporu podnikání a zaměstnanosti 
18. 10. Dětské hřiště za Letním kinem 
18. 10. Páteční setkání výtvarníků v CVA na Horymírově ulici 
18. 10. Slavnostní premiéra filmu Abstinent 
18. 10. Charitativní koncert ve Stolárna clubu 
19. 10. Útěk v řetězech 
20. 10. Vítání občánků 
20. 10. Havířovská „10“ 2019 
20. 10. Hana Křížková U Jelena 
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21. 10. Rada města Havířova (26.) 
21. 10. Křest brožury Důl Dukla v proměnách času 
22. 10. Kurzy MP Havířov „Ženy, naučte se bránit“ 
23. 10. Konference 20 let prevence MP Havířov 
24. 10. Zemřel Antonín Válek 
24. 10. Sanace dalších zdravotních středisek 
25. 10. Pietní akt u příležitosti 101. výročí založení samostatného Československa 
25. 10. Housle hrají rock ve Stolárna clubu 
26. 10. Boxingday 
29. 10. Nájemní smlouvy v bytech MRA 
29. 10. Opravená budova bývalého KD Dolu Dukla  
30. 10. Rada Města Havířova (27. schůze) 
30. 10. Výstava Dariny Krygiel v hudebním oddělení knihovny na ulici Svornosti 
31. 10. Správní žaloba statutárního města Havířov 
31. 10. Byla ukončena sezóna sdílených kol 
31. 10. Prezentační výstava „Volba povolání“ 
31. 10. Dámský klub v Havířově-Dolních Datyních 
Listopad 
1. 11. Vize města 2020+ 
2. 11. Benefiční koncert pro oddělení klinické hematologie v Havířově 
2. 11. Charitativní utkání fotbalového zápasu žen 
3. 11. Bubnování v MGC Lučina 
4. 11. Rada města Havířova (28.) 
4. 11. Zastupitelstvo města Havířova (9.) 
4. 11. Ptejte se primátora 
4. 11. Výstava fotografií „Listopad 89“ v kině Centrum 
5. 11. Rekonstrukce MŠ v Havířově-Dolní Suché 
5. 11. Výstava „Umění je hra“ ve výstavní síni v KD Leoše Janáčka 
5. 11. Výstava soch v MGC Lučina 
6. 11. Stávka učitelů v Havířově 
6. 11. Výstava „Člověče, nezlob se!“ v Galerii Radost 
7. 11. MISS Karkulka VESNA TOUR 2019 
7. 11. Slavnostní otevření rekonstruované pobočky knihovny v Havířově-Dolních Datyních 
7. 11. Výtvarné dílny pro děti v Musaionu MT 
8. 11. Santé slavilo 40 let svého trvání 
8. 11. Florbal cup v MSH Slavie 
8. 11. Svatomartinský průvod v Havířově-Dolních Datyních 
10. 11. Vítání občánků 
10. 11. Florbal Exelsior Havířov s týmem FAT PIPE Start 98 Praha-Kunratice 
11. 11. Rada města Havířova (29.) 
11. 11. Pietní akt u příležitosti Dne veteránů 
11. 11. Nové agility prvky na ulici Sv. Čecha 
11. 11. Beseda členů KPHMO o programu útlumu Dolu Lazy 
11. 11. Premiéra dokumentárního filmu „Dálava“ 
12. 11. Vánoční dárek z keramiky 
12. 11. Koncert ZUŠ B. Martinů v KD Radost 
12. 11. O pověstech Slezska s Hanou Slížovou  
13. 11. Poražený vítěz Michelangelo Buonarotti 
15. 11. Hity z kazeťáku 
16. 11. Ministr zdravotnictví v Havířově 
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16. 11. Finalista MasterChef Česko 2019 v Restauraci Radnice 
16. 11. Memoriál Saši Jurečky 
16. 11. Havířov Dance workshop 
17. 11. Halloweenské duchohraní s Pavlem Novákem 
18. 11. Beseda o havířovském fotbalu 
20. 11. Hejtman MSK přijal mistry světa z Karate Havířov 
20. 11. Pěšky přes Kavkaz od moře k moři 
21. 11. Rada města Havířova (30.) 
21. 11. Nemocnice oslavila 50. výročí otevření 
22. 11. Konference „Asistenti prevence kriminality“ 
23. 11. Koncert sboru Canticorum v kostele sv. Anny 
23. 11. Chanson Tap v OC Elan 
24. 11. Vítání občánků  
25. 11. Rada města Havířova (31.) 
26. 11. Rozloučení s Petrem Jurkovičem 
27. 11. Otta Dedek a Petr Havel v hudebním oddělení Městské knihovny Havířov 
29. 11. Vánoční koncert Pavla Šporcla 
29. 11. Koncert Jiřího Erlebacha 
29. 11. Otevření Jazz clubu po rekonstrukci 
30. 11. Rozsvícení vánočního stromu 
30. 11. TOP 12 vzpěračů 
30. 11. Havířovský turnaj v integrované boccie 
Prosinec 
1. 12. Handmade jarmark v Hotelu Rudolf 
2. 12. Rada města Havířova (32.) 
3. 12. Vánoční výstava rukodělných výrobků ČSŽ 
3. 12. Výstava „Svět kostiček“ 
4. 12. Vánoční jarmark v ZŠ 1. máje 
4. 12. Výstava patchworku v Galerii Radost 
5. 12. Mikulášská se spolkem Portavita a polévka s Armádou spásy 
5. 12. Betlém havířovských školaček v Kanceláři prezidenta republiky 
5. 12. Výstava v Galerii Maryčka „Vánoční a Novoroční přání“ 
5. 12. „Sedni si!“ Petra Harazina v Jazz clubu 
6. 12. Turnaj žáků polských základních škol ve florbale v MSH Slavie 
7. 12. Hokejový turnaj hornických týmů 
8. 12. Vítání občánků 
8. 12. Havířov zpívá gospel 2019 
9. 12. Výroční hodnotící setkání členů KPHMO, pobočka Havířov 
9. 12. Výstava Fotoklubu Havířov v Městské knihovně Havířov 
10. 12. Výměna výtahů v městských bytových domech 
11. 12. Vánoční večírek v PZKO 
12. 12. Jednání primátora s ředitelem MP Havířov 
12. 12. Ocenění dobrovolníků ADRY 
13. 12. Nejkrásnější vánoční ozdoby na MmH 
13. 12. Setkání osamělých seniorů, nájemníků společnosti Residomo 
13. 12. Benefiční koncert Gymnázia Komenského 
16. 12. Rada města Havířova (33.) 
16. 12. Zastupitelstvo města Havířova (10.) 
17. 12. Studie aktuálního stavu kontejnerových stanovišť 
18. 12. Vánoční dárky z fondu primátora města Havířova 
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18. 12. Benefiční koncert studentů Horního gymplu 
18. 12. Čtení pohádek v ZŠ s polským vyučovacím jazykem 
20. 12. Vánoční posezení pro osamělé seniory s představiteli vedení města 
20. 12. Koncert pěveckého sboru Šárka 
21. 12. Vánoční turnaj rodinných dvojic ve stolním tenise 
21. 12. Prvoligové florbalové derby 
22. 12. Vánoční městečko na náměstí Republiky 
24. 12. Půlnoční bohoslužby 
31. 12. Poslední den roku 
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7. DĚNÍ VE MĚSTĚ V JEDNOTLIVÝCH MĚSÍCÍCH 
7. 1 KRONIKA LEDEN 2019 

Jen živí mohou splnit Tvůj odkaz, člověče Palachu…[1] 

Úvod 
 Sotva skončil „osmičkový rok“ připomínající nejedno veliké výročí, ať v dobrém 
či zlém, chopil se žezla Leden a započal psát rok 2019. Ihned vytáhl svoji sněhovou cukřenku, 
aby nám připomenul, že leden je měsíc zimní a v žádném případě s ním není žádná velká 
legrace. Rozhodně se zapotili silničáři a řidiči. Z okna a na horách to byla zimní pohádka, pokud 
se ovšem člověk řídil pokyny horské služby. Předvánoční shon vystřídaly povánoční slevy. 
Vypjatou lednovou náladu zažili ve Velké Británii, tamější poslanci neschválili podmínky 
dohody pro odchod z Evropské unie, britská premiérka posléze ustála hlasování  
o nedůvěře vládě. Pokračovala horečná jednání o novém referendu, případně o tvrdém brexitu 
bez dohody. 

 
Zimní sousoší v zahrádkách havířovských restaurací (restaurace Barbora na Hlavní třídě). 

V pondělí 21. ledna 2019 jsme od 5:41 h do 6:43 h mohli na obloze pozorovat úplné zatmění 
Měsíce. Vzpomínali jsme na Jana Palacha, na jeho hořící pochodeň, kterou chtěl před 50 lety 
vyburcovat lidi z beznaděje. Jeho jméno i slovo pochodeň bylo po léta strašákem mocenských 
struktur a uchylovaly se proto k nehoráznostem a násilí, aby jakoukoli vzpomínku na mladého 
muže potlačily. Nepodařilo se a odkaz mladého studenta filozofie žije dodnes. Ne všichni 
zřejmě pochopili správně. 18. ledna 2019 se na Václavském náměstí pokusil upálit 54letý muž, 
způsobil si popáleniny na 30 procentech těla. Jeho motiv nebyl shledán politickým. Šlo  
o duševní poruchu, nepochopení či zneužití památky Jana Palacha? Kdo ví. Havířov se roztančil 
na plesech. Děti se po zimních prázdninách začaly připravovat na zkoušení před koncem 
prvního pololetí. A smutné zprávy nás vrátily zpět do dětství a časů Vánoc, ve věku 83 let 
zemřela Marie Kyselková, krásná princezna Lada se zlatou hvězdou na čele. Opustil nás také, 
ve věku 85 let, herec Luděk Munzar. 
 
 
Leden v časovém sledu 
Úterý 1. ledna 2019 
 Nad Centrálním parkem v Havířově, se rozzářil silvestrovský a novoroční 
ohňostroj. Barevnou show doprovodil hlas geniálního zpěváka a hudebníka Freddieho 
Mercuryho, jehož životní příběh ve filmu Bohemian Rhapsody v roce 2018 fascinoval diváky 
po celém světě.  
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Lidé se sešli krátce po novoročním přípitku v centru města, aby oslavili společně příchod 
nového roku 2019. (Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

  
Ohňostroj zpod korun stromů nedaleko Společenského domu Havířov u Centrálního parku.  
 
 S příchodem roku 2019 oslavily Sociální služby města Havířova 25 let svého 
působení.  Poskytují sociální, zdravotní a pečovatelskou pomoc seniorům, zdravotně 
postiženým a potřebným občanům našeho města. 
Za čtvrtstoletí se podařilo v Havířově vybudovat samostatnou, stabilní a seriózní organizaci 
s dobrým jménem, která se pozitivně zapisuje do podvědomí většiny občanů města, jeho vedení 
i zastupitelů. „Uplynulých dvacet pět let jsme usilovně pracovali na vytvoření uceleného 
komplexu sociálních a zdravotnických služeb, na zvyšování jejich úrovně, rozsahu, dostupnosti 
a především kvality. Mnohé roky byly pro nás velmi obtížné, mnohému jsme se museli naučit  
a s mnohými nepříjemnými vlivy a faktory jsme se museli vypořádat. Byli jsme nuceni překonat 
a hledat cesty, jak se vyrovnat s mnohdy celostátně nepříznivým vývojem v oblasti sociální 
politiky jako takové a rovněž i s nepochopením podstaty a úlohy sociálních služeb. Nicméně 
díky naší pracovitosti, vytrvalosti, vysoké odbornosti, erudovanému přístupu a samozřejmě  
i soustavné spolupráci s vedením města jsme mohli naši organizaci neustále rozvíjet,“ přiblížil 
ředitel havířovských sociálních služeb. V uplynulých 5 letech rozšířily SSmH své možnosti  
o nové středisko Služby pro pěstounské rodiny a Centrum pro rodinné pečující (projekt 
realizovaly první v republice, posléze na ně navázala další města).  
V roce 2018 došlo ke zkvalitnění a zjednodušení formy dodávané stravy pro klienty. 
„Neopominutelný význam pro nás má členství a spolupráce s profesní organizací poskytovatelů 
sociálních služeb ČAPS se sídlem v Praze. Dnes jsme organizací, která si získala uznání nejen 
na regionální, ale i na republikové úrovni. Svědčí o tom opakovaně udělená ocenění naší firmě 
i našim pracovníkům v rámci celé České republiky a rovněž našeho města. Dokázali jsme,  
že Sociální služby města Havířova mají vysoký kredit v rámci celé republiky a alespoň malou 
měrou tak můžeme přispět ke zviditelnění našeho města,“ řekl pan Milan Černý, ředitel SSmH. 
„Práce všech zaměstnanců si velice vážím a děkuji za ni. Pevně věřím, že naše organizace bude 
i nadále alespoň stejně tak úspěšná jako doposud a bude pracovat ku prospěchu občanů  
a celého města,“ dodal na závěr. [2] 
 
Středa 2. ledna 2019 
 V porodnici NsP Havířov se v 02:42 h narodila holčička Emma (3 000 gramů  
a 48 cm). Její rodiče přijali gratulace primátora Havířova Josefa Bělici a ředitele nemocnice 
Jiřího Matěje. „Vítání prvního občánka je jednou z nejmilejších primátorských povinností. Jsem 
velmi rád, že jsem mohl malou Emmu za celé vedení města přivítat a pogratulovat jejím 
rodičům,“ pochvaloval si primátor města, který si holčičku také pochoval.  
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Emička dostala od města balíky plen a peněžitou poukázku. Maminka byla s péčí v nemocnici 
velmi spokojená. [3]  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

 
Primátor města s malou Emmičkou. Foto z archivu MmH.  
 
Čtvrtek 3. ledna 2019 
 Představitelé města a Nadačního fondu Teplo na dlani předali slavnostně klientům 
Santé, centra ambulantních a pobytových sociálních služeb, nový automobil s úpravou  
pro převoz až tří vozíčkářů a 5 dalších cestujících. „Doposud byli imobilní klienti složitě 
přesazováni z vozíku na sedadlo automobilu a zpět, což jim působí značnou nepohodu. Tento způsob 
zajištění přepravy není vhodný ani pro osoby se sníženou schopností pohybu ani pro pracovníky 
poskytující péči. Díky novému vozu bude zejména imobilním klientům zajištěn důstojný komfort 
cestování,“ uvedla náměstkyně primátora pro sociální oblast Stanislava Gorecká. Speciální 
upravená dodávka za téměř 1 milion korun má elektrohydraulickou zvedací plošinu a další 
bezpečnostní prvky potřebné pro přepravu imobilních klientů. Město přispělo na nákup vozu značky 
Ford Transit částkou 850 tisíc korun. Nadační fond městské akciové společnosti Havířovská 
teplárenská společnost Teplo na dlani poskytl zbylých 150 tisíc korun. [4] 

 
Nový vůz zajistí klientům Santé pohodlnější cestování, byl předán ve čtvrtek 3. ledna 2019. Foto 
z archivu MmH.  
 

V Galerii Radost zpřístupnili výstavu fotografií Jaroslava Pešata „Fotolovy 
v přírodě“. Trvala do čtvrtka 31. ledna 2019. Autor se setkal s příznivci svých nádherných 
fotografií pořizovaných v říši zvířat před ukončením výstavy, která nabídla neuvěřitelné 
momenty ze života lesní zvěře, nebezpečných šelem i ptáků.   „Věnoval jsem se myslivosti  
45 let a to v překrásných Beskydech. Mám zkoušky mysliveckého hospodáře a tím jsem 
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získal  poměrně dobré znalostí, které již šedesát let využívám při fotografování,“ svěřil své 
zkušenosti Jaroslav Pešat.  (Příloha D/01/1 Pozvánka na výstavu). [5] 
 
Pátek 4. ledna 2019 
 Představitelé města slavnostně otevřeli parkoviště se 45 novými parkovacími místy 
u věžového domu na ulici Železničářů u vlakového nádraží. Parkoviště ze zámkové dlažby 
s novými chodníky, osvětlením a příjezdovou cestou vyšlo na téměř 9 miliónů korun. Součástí 
bylo vybudování dešťové kanalizace, včetně odlučovače lehkých kapalin a retenční nádrže. 
Město financovalo stavbu, která předcházela rozsáhlé rekonstrukci přednádražního prostoru, 
z vlastních zdrojů. Tolik potřebná parkovací místa v této lokalitě předali primátor města Josef 
Bělica, náměstek pro ekonomiku Ondřej Baránek, náměstek pro investice a chytré město 
Bohuslav Niemiec, zástupci odboru investic MmH. [6]  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

 
Otevření parkoviště před rekonstrukcí přednádražního prostoru. Pátek 4. ledna 2019.  
 
Neděle 6. ledna 2019 
 Lidé se sešli k bohoslužbě slavnosti Zjevení Páně v kostele sv. Anny. Slavnost je 
nejdůležitějším bodem vánočního času hned po slavnosti Narození Páně. Podle tradice  
se žehnala voda ke křtu a kadidlo. (Příloha D/01/2 Nedělní liturgie Slavnost Zjevení  
Páně – cyklus C, 6. leden 2019).  
Po bohoslužbě přispívali farníci koledníkům na Tříkrálovou sbírku, devatenáctou v pořadí. 
V ulicích města Havířova letos koledovalo několik desítek dobrovolníků, byli mezi nimi  
i skauti.  Tříkráloví koledníci zamířili ve středu 9. ledna 2019 též na havířovskou radnici. 
Zástupci Charity Český Těšín, tradičního organizátora sbírky ve 20 obcích, přivezli na magistrát 
30 zapečetěných pokladniček. Jejich obsah počítali spolu s úřednicemi ekonomického odboru 
MmH.  
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Koledníci v Havířově vybrali téměř 81,5 tisíce korun, které pomohou hendikepovaným  
a nemocným, matkám s dětmi v tísni, seniorům a dalším znevýhodněným skupinám lidí 
v regionu.[7] (Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie)  

 
Tříkráloví koledníci za kostelem sv. Anny v neděli 6. ledna 2019. 
  
 Výstavu sportovních fotografií nazvanou „Lidé v pohybu“ otevřela v KC Lučina 
nadějná fotografka, rodačka z Havířova, Sarah Ráblová. Prodejní výstava vznikla s cílem 
podpořit boccisty z HSC Havířov. Několik fotografií zakoupili hokejisté AZ Havířov. Právě 
oni se často objevují v hledáčku mladé fotografky, která se tomuto umění věnuje 4 roky a dnes 
studuje na umělecké škole v Ostravě. Vedle sportu fotí koncerty a rodinné záběry.  
Na dernisáži výstavy v neděli 27. ledna 2019 byl představitelům HSC Havířov předán výtěžek 
ve výši 16 296 korun. (Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie)  

 
Autorka výstavy u svých fotografií se sportovní tématikou.  
 
 Okresní fotbalový svaz v Karviné uspořádal v MSH Slavie jeden z turnajů zimní 
ligy fotbalových přípravek v různých věkových kategoriích (od mladších přípravek po starší 
žáky). Město Havířov poskytlo dotaci na 4 turnaje zimní fotbalové ligy (úhrada provozních 
nákladů MSH Slavie).  
Turnaje o tříkrálové neděli se zúčastnilo 6 týmů starších žáků, včetně MFK Havířov  
a FK Gascontrol Havířov. (Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

 
Zimní liga v sálové kopané v MSH Slavie v neděli 6. ledna 2019, zápas MFK Havířov  
s TJ Depos Horní Suchá.  
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Pondělí 7. ledna 2019 
 Vernisáží byla zahájena výstava prací Martina Pawery a jeho žáků  
ze ZUŠ B. Martinů. Ve foyeru KD Leoše Janáčka zahrál v úvodu ředitel ZUŠ B. Martinů  
na fagot, novinář, publicista a básník Břetislav Uhlář představil v zahajovacím slovu Martina 
Paweru, pedagoga, rodáka z Poličky, který už dlouhá léta tvoří v našem městě a přivedl k umění 
malovat a dívat se kolem sebe už několik generací. Ve Výstavní síni Viléma Wünsche bylo 
vystaveno na 600 obrázků malířů všech věkových kategorií, včetně dětských kreseb 
s neodolatelným kouzlem.  
Rozličné techniky, náměty, nápady jsou dokladem výborné tvůrčí práce výtvarníků  
v ZUŠ B. Martinů. (Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

  
Vernisáž výstavy prací Martina Pawery a jeho žáků ze ZUŠ B. Martinů v pondělí  
7. ledna 2019.   
 
Úterý 8. ledna 2019 
 Leden v Galerii Centrum obvykle patří výstavě prací žáků výtvarného oboru  
ZUŠ L. Janáčka. Letos byla otevřena pod názvem „Ejhle, člověk“. Obsáhlé téma hýbalo 
výtvarným životem 120 dětí, které se ve škole učí malovat a jinak výtvarně tvořit  
u Lucie Křístkové a Evy Špalkové Prefetové. Ředitelka ZUŠ L. Janáčka Anna Mikulová 
připomněla, že v tomto školním roce otevřeli výuku multimediální tvorby. Děti pracují 
s digitální technikou (notebooky, fotoaparáty, grafické softwary). Výsledky jejich práce bylo 
možno též na výstavě vidět. Třeba i v podobě filmů, které se zde promítaly.  
Vernisáž obohatilo vystoupení klarinetového kvarteta, žáků pana učitele Martina Ševčíka  
ze ZUŠ L. Janáčka. Podívat se přišli rodiče a další rodinní příslušníci mladých umělců. Výstava 
byla otevřena do 28. února 2019. (Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

 
Vernisáž výstavy prací žáků výtvarného oboru ZUŠ L. Janáčka v Galerii Centrum v úterý  
8. ledna 2019.  
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Pátek 11. ledna 2019 
 Pracovníci TSH odstrojili vánoční stromy na náměstích. Špalky dřeva byly poté 
vráceny majitelům. Větve, které se dále nedaly zpracovat, byly zlikvidovány v kompostárnách. 

 
Pracovníci TSH odstrojili vánoční stromy. Náměstí Republiky v pátek 11. ledna 2019.  
 
 V ZŠ K. Světlé uvedli slavnostně do provozu nové specializované učebny  
pro přírodní vědy. Ředitel školy předvedl primátoru města Havířova Josefu Bělicovi  
a náměstkyni pro školství a kulturu Janě Feberové i nově vznikající šatny vyzdobené obrázky 
na stěnách. Barevné šatní skříně byly zaplaceny z rozpočtu školy.  
Nové učebny pro fyziku a přírodopis byly hrazeny z projektu ITI v celkové hodnotě  
2 600 000 korun (součástí je i kabinet, bezbariérové WC).  Učebna chemie vznikla  
už před 4 lety a dnes si ji děti společně s učitelkou výtvarné výchovy vyzdobily vlastními 
kresbami. Vzhledem k tomu, že jsou velmi zpřísněná bezpečnostní pravidla, konají děti pokusy 
pouze s domácími pochutinami (olej, ocet, soda, cukr …).  
Náměstkyně primátora si pochvalovala fyzikální učebnu, sama se opět postavila za katedru  
a předvedla přítomným fungování galvanometru a výrobu statické elektřiny. Primátor města 
objevil Wankelův spalovací motor s rotačním pístem a všem vysvětlil principy jeho fungování. 
Ačkoliv administrativa kolem dotačních programů není vůbec jednoduchá, havířovské školy  
se je snaží využívat k modernizaci učeben, aby zajistily kvalitní výukové programy.  
Vedle dobře zavedených pomůcek (motory a podobně) využívají děti kupříkladu lego 
stavebnice na stavbu robotů řízených počítači. (Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

 
V šatnách ZŠ K. Světlé v pátek 11. ledna 2019.  
 
 Letošní první utkání florbalové ligy mužů na domácí půdě MSH Slavie odehrál 
Florbal Exelsior Havířov. V 18. kole hostil Hurrican Karlovy Vary.  
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Pro domácí tým bylo utkání spíš utrpením, nedařilo se jim vůbec nic. Před 152 diváky Florbal 
Exelsior Havířov prohrál 6:11. (Příloha D/01/3 Soupiska hráčů)  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

 
18. kolo 1. florbalové ligy mužů. Tým Exelsioru Havířov prohrál s týmem Hurrican Karlovy 
Vary v pátek 11. ledna 2019.  
 
Sobota 12. ledna 2019 
 Den otevřených dveří pro děti základních škol a jejich rodiče připravili  
na Gymnáziu Komenského. Ve školním roce 2018/2019 ho navštěvovalo 408 studentů (8 tříd 
v primě až oktávě a 6 tříd čtyřletého studia). Na jaře budou přijímat 60 dětí do čtyřletého studia 
a jednu třídu osmiletého studia do školního roku 2019/2020. O velkém zájmu svědčí nejen počet 
přihlášených dětí k přijímacím zkouškám, který vysoce překračuje možnosti přijetí (vloni  
se na 8leté studium hlásilo 118 žáků, přijato bylo 30;  do 4letého 102 dětí, přijato bylo rovněž 
30 z nich), ale také množství návštěvníků, kteří se přišli podívat na současnou nabídku. Letošní 
zájemce o studium přijímali ve vstupní hale školy současní studenti, předali jim celou řadu 
potřebných materiálů o studiu na škole, provedli je moderní a přívětivou školou, včetně 
knihovny. Ve vestibulu mohli přítomní zhlédnout videozáznam z loňského charitativního 
vánočního koncertu v evangelickém kostele v Havířově-Bludovicích. (Přílohy D/01/4 
Informace o studiu pro školní rok 2019/2020 na Gymnáziu Komenského; D/01/5 Přípravné 
kurzy přijímací řízení 2019) 
Den otevřených dveří připravili v lednu i na dalších středních školách, na Střední škole 
v Havířově-Prostřední Suché, na Střední škole a základní škole v Havířově-Šumbarku,  
na Střední průmyslové škole stavební, na „Horním gymplu“ na Studentské, ve Střední škole 
v Havířově-Šumbarku na Sýkorově ulici, na Střední škole technických oborů  
v Havířově-Šumbarku na Lidické ulici, na Střední průmyslové škole elektrotechnické.  
Na ZŠ 1. máje připravili pro děti burzu středních škol, informační schůzku s jejich zástupci. 

  
Budova Gymnázia Komenského v sobotu 12. ledna 2019. Konal se Den otevřených dveří.  
 
 Do Hotelu Rudolf se v sobotu 12. ledna 2019 vypravili především ti, kteří mají  
před sebou významný životní krok. Připravili tu pro ně už 3. ročník „Svatebního dne 
v Rudolfu“. Inspirovat se přišly celé rodiny, budoucí nevěsty s kamarádkami. Rozmanitá 
nabídka vystavujících umožnila zajistit slavnostní den od A do Z. Předvedly se svatební salóny, 
vybíraly se doplňky k šatům, oblekům, prstýnky, šperky, zkoušelo se líčení, bylo možno zajistit 
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květinovou výzdobu a úpravu svatební tabule. K dispozici byli diskžokejové, fotografové. 
Nakupovaly se výborné svatební koláče i zdravé sladkosti, bez kterých se žádná svatba 
neobejde, včetně krásných, leč zdravých, dortů. Mnohým se tu určitě podařilo doladit veselku 
do posledního detailu.(Příloha D/01/6 Svatební den v Rudolfu, seznam vystavujících firem). 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

 
Svatební den v Hotelu Rudolf. Raw dezerty Alexandry Flašarové.  
 
Neděle 13. ledna 2019 
 V obřadní síni havířovského Zámku přivítala Ivana Hlubinková Kožmínová 
nejmladší občánky našeho města. Členky komise pro občanské záležitosti při RMH připravily 
4 obřady pro 17 dětí (10 dívek a 7 chlapců). Do pamětní knihy bylo zapsáno 16 dětí. Malé 
kamarády přišla potěšit děvčata ze ZŠ 1. máje pěknými písničkami a povídáním.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

 
Vítání občánků v obřadní síni havířovského Zámku v neděli 13. ledna 2019.  
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Pondělí 14. ledna 2019 
 V loutkovém sále KD Petra Bezruče se sešli na besedě členové KPHMO, pobočky 
Havířov, s primátorem města Havířova Josefem Bělicou. Hovořil o Havířovu v letošním roce, 
o plánech radních na další léta. Horničtí senioři hodnotili velmi kladně věcné a výstižné 
odpovědi na své otázky z různých oblastí. [8] 

 
Účastníci besedy s primátorem města v pondělí 14. ledna 2019 v loutkovém sále KD Petra 
Bezruče. Foto z archivu Milana Šlachty. 
  
Úterý 15. ledna 2019 
 Vzpomínku na Jana Palacha a jeho čin sebeupálení před 50 lety připravili v kině 
Centrum. Vystavili fotografie mladého filozofa, záběry z jeho pohřbu i jeho posmrtnou masku. 
Závěr jeho životní pouti připomenuly části knihy Lenky Procházkové „Slunce v úplňku“. 
(Příloha D/01/7 Pozvánka – Vzpomínka na Jana Palacha). Výstava trvala do 20. ledna 2019. 
 
Středa 16. ledna 2019 
 V Musaionu, havířovské pobočce MT, přednášela Petra Nevelöšová o tom, jak  
si sestavit rodokmen. V prezentaci představila genealogii, pomocnou historickou vědu, jíž se 
věnovali už kronikáři Kosmas a Dalimil. Součástí přednášky bylo písmo používané ve starých 
matrikách, návštěvníci zkoušeli přečíst některé záznamy psané německou novogotickou 
kurzivou (kurentem). Hovořilo se o historii příjmení, číslování domů, které zavedla Marie 
Terezie, o vývoji křestních jmen, o všech druzích matrik dnes dostupných v digitalizované 
podobě na internetu. Zmíněny byly pozemkové knihy, záznamy o sčítání lidu, urbáře, vojenské 
archivy, svatební smlouvy, sirotčí knihy, mapové záznamy a další zdroje, které přispívají  
k upřesnění pátrání a dokreslení obrazu života našich předků. Přednášející nabídla odkazy, které 
pomáhají při tvorbě rodokmenu. V závěru přenášky představil havířovský Klub genealogie  
a heraldiky při MKS Havířov jeho předseda Zdeněk Čadan. Členové klubu se scházejí už třetí 
rok jednou měsíčně v KD Leoše Janáčka.  

 
Prezentace „Jak si sestavit rodokmen“ v Musaionu MT ve středu 16. ledna 2019.  
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 Dokumentární film o moderní živočišné výrobě „Dominion“ promítali v K-Klubu 
Městské knihovny Havířov. Přišlo dost lidí, kteří se zabývají tématikou veganství  
a vegetariánství. Film byl přijat jako pobuřující, manipulativní, někteří návštěvníci během 
promítání odcházeli. Diskuse po filmu trvala zhruba hodinu. [9]  
 
 Jazz club patřil ve středu 16. ledna 2019 večer milovníkům šansonů, písniček 
plných niterných pocitů. Na malém jevišti se v šansonovém recitálu představili spolužáci 
z konzervatoře zpěvák, herec a textař David Macháček z Uherského Hradiště a klavíristka, 
skladatelka Kateřina Kraftová, toho času z Ostravy. Nabídli balíček vlastních i převzatých 
písniček. Zazněla též židovská skladba, kterou Kateřina napsala pod dojmem knihy „Hanin 
kufřík“, o sestře nedávno zesnulého Jiřího Bradyho, která zahynula v koncentračním táboře. 
Kateřina s ní vyhrála mezinárodní soutěž v Londýně.   

 
Ve středu 16. ledna 2019 večer zněl v Jazz clubu šanson.  
 
Pátek 18. ledna 2019 
 Modré housle s patinou, hluboký zážitek z krásné klasické hudby, drobečky  
ze života slavných skladatelů, poučení o hudebních větách… To všechno a ještě cosi navíc 
přinesl návštěvníkům Novoročního koncertu v KD Leoše Janáčka houslový virtuóz Pavel 
Šporcl spolu s Janáčkovým komorním orchestrem složeným z předních hráčů Janáčkovy 
filharmonie Ostrava. Zazněly variace Pavla Šporcla na nejkrásnější píseň „Kde domov můj“, 
při kterých publikum nemuselo vstávat. Smyčce rozehrály Koncert A moll pro housle, smyčce 
a  basso continuo J. S. Bacha. Do časů barokní hudby zavedl Pavel Šporcl posluchače 
koncertem č. 5 a moll J. M. Leclaira a v druhé části produkce nejhranějším z děl „zrzavého 
abbého“ Antonia Vivaldiho „Čtvero ročních dob“. Aby se italskému skladateli a houslovému 
mistru co nejvíce přiblížil, odehrál skladbu opět ozdoben tradičním šátkem, tentokrát v ohnivě 
červené barvě.  
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Koncertu se zúčastnili představitelé města v čele s primátorem Josefem Bělicou, který v úvodu 
popřál všem přítomným hodně štěstí a zdraví v roce 2019. Krásnou hudbu si přišli poslechnout 
též senátoři Petr Vícha a Petr Koliba. 

  
Houslový virtuoz Pavel Šporcl se podepisoval svým fanouškům po koncertě, který odehrál 
s poraněným palcem, v pátek 18. ledna 2019.  
 
Sobota 19. ledna 2019 
 V ranních hodinách zemřel básník, pedagog, překladatel z polštiny, ruštiny  
a bulharštiny, divadelní teoretik Ladislav Slíva (1941–2019), který žil dlouhá léta 
v Havířově a spojil svůj život s divadlem. Jako mladý pedagog vedl havířovské učňovské  
a studentské divadlo na Odborném učilišti n. p. VOKD. V 70. létech 20. století působil jako 
dramaturg Státního divadla v Ostravě, v roce 1989 zde vystupoval jako tiskový mluvčí 
činoherního souboru Státního divadla Ostrava v nadcházející generální stávce. V 90. létech  
20. století byl ředitelem Těšínského divadla a dramaturgem jeho české scény. Byl vyznamenán 
Ministerstvem kultury a umění Polské republiky Za zásluhy o polskou kulturu.  Dramaturgické 
umění uplatnil také ve Slezském divadle v Opavě. Herectví a umělecký přednes vyučoval  
na Janáčkově konzervatoři v Ostravě. Byl členem poroty Cen Thálie. Katalogizoval knihovny 
divadelních textů a odborné literatury v archivu Národního divadla moravskoslezského. V roce 
2018 vydalo nakladatelství Repronis sbírku jeho básní nazvanou „Zrnka ze strniště“.  
Vždy pečlivě upravený pán, kterého jsme často potkávali na kulturních akcích města, byl silnou 
osobností s pevnými zásadami. Byl vyloučen z KSČ. Až do revoluce v roce 1989 byl 
sledovanou osobou pod dohledem StB. [10] 
 
Pondělí 21. ledna 2019 
 V banketce havířovského Zámku se sešli představitelé města Havířova se členy 
občanských komisí. Podstatou schůzky byla prezentace zásad participativního rozpočtu. 
Pilotní projekt předpokládá aktivní účast občanů na chodu města. Prezentaci komentovala paní 
Marcela Kasalíková, vedoucí oddělení rozpočtu, zástupkyně vedoucí ekonomického odboru. 
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Participativní rozpočet počítal s celkovou částkou 5 milionů korun, které byly rozděleny  
do jednotlivých částí města podle počtu obyvatel. Podrobné zásady byly uvedeny na stránkách 
města Havířova:  
(https://www.havirov-city.cz/ekonomicky-odbor/informace/participativni-rozpocet-mesta) 

 
Jednání o zásadách participativního rozpočtu města Havířova v pondělí 21. ledna 2019.  
 
 Okresní tenisový svaz Karviná ocenil v Havířově již po deváté nejlepší tenisty  
a tenistky ve všech mládežnických kategoriích. Oceněni byli i mladí sportovci z Havířova. 
Babytenistkou roku se stala Lucie M. z TK Havířov. Nejlepší mladší žákyně Vendula V. 
reprezentovala havířovský Tennis Hill. Za stejný klub hráli i nejlepší mladší žák Denis K.  
a nejlepší starší žákyně Magdaléna N. Absolutní vítězství a putovní pohár náležel havířovskému 
staršímu žáku Šimonu M. [11]  
 
Středa 23. ledna 2019 
 Po sérii prohraných zápasů hostil AZ Havířov tým Vsetína. Hosté v zelenožlutých 
dresech rozzářili plochu jarně. Všudypřítomná zima a mráz však dodaly zápasu ten správný 
hokejový drive. Podívat se přišlo 1 624 platících diváků. První třetina skončila necelé 3 minuty 
před plánovaným koncem kvůli porouchaným dvířkám na střídačce. Byla dohrána po úpravě 
plochy a po přestávce před začátkem 2. třetiny. Havířovský tým si zasloužil výhru 5:2. 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

 
49. kolo hokejové Chance ligy, AZ Havířov vyhrál proti Vsetínu 5:2. Středa 23. ledna 2019.  
 
Čtvrtek 24. ledna 2019 
 Nové odborné učebny byly slavnostně otevřeny na ZŠ Školní  
v Havířově-Šumbarku. Přednáškovou místnost primární prevence a projektové výuky, učebny 
fyziky a chemie si přišli prohlédnout představitelé vedení města Havířova, ekonomický 
náměstek primátora Ondřej Baránek a náměstkyně pro školství a kulturu Jana Feberová spolu 
se zástupci MP a HZS. Právě policisté a hasiči budou dětem pravidelně přednášet v učebně 
vybavené velkým plátnem a dataprojektorem. „Základní škola Školní je školou, kam dochází 

https://www.havirov-city.cz/ekonomicky-odbor/informace/participativni-rozpocet-mesta
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mnoho dětí ze sociálně slabších rodin a práce s nimi je mnohdy náročnější než se žáky jiných 
základních škol. Besedy, které zde škola pořádá, mají pro děti velký význam, mnohdy nahrazují 
určitou část výchovy, které se některým dětem v rodinách nedostává tak, jak by mělo,“ uvedla 
náměstkyně Jana Feberová. Děti se zde učí průřezová témata věnovaná přípravě občanů 
k obraně státu, komunikaci mezi lidmi, správnému a zdravému stravování nebo dopravní 
výchově.  
V učebnách chemie a fyziky jsou po náročné opravě rozvodu vody nová podlaha a nové zdi. 
Učitelé vyučují ze stupínku za novým demonstračním stolem. Nové stoly mají také žáci, vede 
do nich voda a slaboproud. „V učebně fyziky a chemie se snažíme vyučovat žáky spíše prakticky. 
Mohou-li si některé fyzikální a chemické pokusy vyzkoušet v praxi na různých laboratorních 
nástrojích, snadněji si látku zapamatují. Vybavení nových učeben odpovídá moderním 
požadavkům na výuku,“ vysvětlil ředitel školy Martin Svoboda. 
Nové vybavení vyšlo na více než 350 tisíc korun z rozpočtu školy a investičního příspěvku 
města. [12] (Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

 
Představitelé vedení města s dětmi na ZŠ Školní v Havířově-Šumbarku ve čtvrtek  
24. ledna 2019. Foto z archivu MmH.  
 
Pátek 25. ledna 2019 
 U CSVČ sv. Jana Boska na Haškově ulici připravili v průběhu ledna kluziště  
na vlastním velkém hřišti. Při jeho výrobě letos využili nové silážní folie, která zabránila 
odtékání vody. Počátkem týdne voda pořádně zamrzla a celý týden se bruslilo. V pátek  
25. ledna 2019 si zde děti ze střediska zahrály hokej (ve středisku si mohly zapůjčit brusle  
i hokejky).  
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Bruslit sem chodily děti z ostatních středisek CSVČ Dona Boska a velký zájem projevila  
i ostatní veřejnost, kterou stála hodina bruslení 20 korun.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

 
Brusle na nohy a hurá na led. Ledová plocha u CSVČ sv. Jana Boska v Haškově ulici, pátek 
25. ledna 2019.  
 
Neděle 27. ledna 2019 
 Nejmladší občánky města přivítal v obřadní síni Zámku náměstek primátora  
pro investice a chytré město Bohuslav Niemiec. Občanská komise při RMH připravila  
4 obřady pro 12 přihlášených dětí (5 dívek a 7 chlapců). Malé kamarády přišli s hezkým 
programem pozdravit žáci ze ZŠ Žákovská. S dětmi pomáhaly rodičům sestřičky, žákyňky  
ze Střední zdravotnické školy v Karviné. (Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

 
Nejmladší občánky Havířova přivítal v neděli 27. ledna 2019 náměstek primátora  
pro investice a chytré město Bohuslav Niemiec.  
 
Pondělí 28. ledna 2019 
 Krátce po ukončení zimního semestru zahájili v hudebním oddělení Městské 
knihovny Havířov letní (pro některé studenty poslední) semestr Virtuální univerzity III. věku. 
Česká zemědělská univerzita v Praze, která přednášky ve výukových místech zajišťuje, 
připravila pro havířovské studenty obory „Osobní finance“ (21 studentů) a „Evropské kulturní 
hodnoty“ (24 studentů).  
V pondělí 28. ledna 2019 před přednáškou Milana Ulricha o vývoji peněz a základech 
investičního rozhodování v rámci naší republiky, přivítala pracovnice Městské knihovny 
Havířov dosavadní i nové studenty. Studenti druhého oboru se sešli na první přednášce o týden 
později.  
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Úterý 29. ledna 2019 
 MRA zahájila sanaci zdravotních středisek na Dlouhé třídě (za více  
než 18,6 milionů korun) a na Studentské ulici (rozpočet cca 12,5 milionů korun), které  
se nacházely ve velmi špatném technickém stavu. Havarijní stav střech a elektroinstalace se 
doposud řešil dílčími opravami. U některých středisek již byla vyměněna vodoinstalace či došlo 
k rekonstrukci plynových kotelen. „Sanace budou financovány z fondu nájemního bydlení 
s předpokladem čerpání 80 miliónů korun. Cílem sanací zdravotních středisek je zlepšení 
tepelně technických vlastností objektů a řešení bezbariérových přístupů vně i zvenčí objektů. “ 
uvedl primátor města Havířov Josef Bělica. 
Sanační práce u střediska na Dlouhé třídě zahrnovaly odstranění statických závad nosných 
konstrukcí, zateplení obvodového pláště a střechy, výměnu oken za plastová, výměnu střešního 
pláště včetně řešení vstupu na střechu, opravu hydroizolace, venkovních zídek, zábradlí, 
schodiště, rampy, podchodu, dlažby, okapových chodníků, výměnu vstupních dveří, výměnu 
rozvodů elektroinstalace od hlavního rozvaděče v celé budově, výměnu  hromosvodné 
instalace, výměnu stoupacího potrubí vodoinstalace po zařizovací předměty v celé budově, 
včetně cirkulace a podružného měření, požární vody a hydrantů, výměnu zařizovacích 
předmětů v sociálních zařízeních, výměnu nevyhovujících rozvodů ležaté kanalizace od revizní 
šachtice, výměnu nevyhovujícího stoupacího potrubí kanalizace v celé budově, výměnu výtahu 
a další. Při sanaci na Studentské ulici se měnil střešní plášť, zateplovalo se obvodové zdivo, 
měnila se okna (v přízemí s bezpečnostními prvky), dveře (hliníkové dveře), opravovala  
se elektroinstalace ve společných prostorech, v některých nebytových prostorech, omítky  
ve společných prostorech, sociální zařízení, byly vyměněny podlahy ve společných prostorech, 
a instalována plošina pro imobilní občany. [14] 
 
Středa 30. ledna 2019 
 Milan Škapa z Havířova se v roce 2011 vypravil na výlet do svého milovaného New 
Yorku. Pořídil tam spoustu fotografií, které po letech oprášil, dodal jim grafickými zásahy nové 
dimenze a zajímavou kolekci fotografiky pod názvem „Miluji New York“ vystavil v Galerii 
Radost. Nabídl návštěvníkům příjemnou procházku městem svobody, energie, poezie, 
známými i méně známými místy v New Yorku. Mohli obdivovat Central park, mrakodrapy, 
fragmenty budov a zajímavé architektonické prvky. K popiskům doplnil adresy 
fotografovaného místa, jména architektů i rok výstavby. 
Průvodní slovo pronesl Dalibor Andrýsek, zahrál skvělý ostravský saxofonista a flétnista 
Michal Žáček. Výstava trvala do 28. února 2019. (Přílohy D/01/8 pozvánka na výstavu). 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

  
Autor výstavy „Miluji New York“ Milan Škapa.  
 



50 
 

 S hlínou a recyklačními materiály si vyhrála paní Marta Hrnková. Vystavila své 
artefakty v hudebním oddělení Městské knihovny Havířov na ulici Svornosti. Neobvyklá 
vtipná dílka nadchla přítomné návštěvníky vernisáže. Paní Marta začala tvořit před 2 lety  
v kroužku keramiky v CVA na Horymírově ulici. Do hlíny se zamilovala, navíc propadla 
šrotištím, skládkám, bazarům a bazoši.cz. Příběhy vystavených artefaktů nejen vystavila spolu 
s nimi, ale všem přítomným je též povyprávěla.  
Na vernisáži výstavy, která trvala do 22. února 2019, vystoupily děti ze ZŠ Balzacova. (Příloha 
D/01/9 Pozvánka na výstavu). (Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie)  

 
Návštěvníci vernisáže výstavy Marty Hrnkové v hudebním oddělení Městské knihovny 
Havířov ve středu 30. ledna 2019.  
 
 
Strohá řeč čísel 
 Lednové zprávy z ÚP České republiky (Kontaktní pracoviště Havířov) hovoří  
o tom, že v Havířově bylo evidováno v lednu 2019 celkem 3 707 uchazečů o zaměstnání  
(1 796 žen). V dosažitelném věku 15 až 64 let bylo 3 501 uchazečů (1 688 žen).  Podíl 
nezaměstnaných na celkovém počtu obyvatel Havířova činil 7,46 %. Bez práce bylo celkem  
96 absolventů a mladistvých (44 uchazečů po základní škole a 52 absolventů) a 565 uchazečů 
se zdravotním postižením. [15]. Nárok na podporu v nezaměstnanosti mělo v lednu  
848 uchazečů o zaměstnání. [16] 
 Ve psím útulku Max TSH přijali v lednu 26 psů a 7 koček. Do nových domovů 
odešlo s novými majiteli 17 psů a 7 koček. K původním majitelům se vrátilo 14 psů.  
K 31. lednu 2019 se v útulku starali celkem o 60 psů a 13 koček. [17] 
 V porodnici NsP Havířov se v lednu narodilo celkem 77 dětí (44 chlapců  
a 33 dívek). Bydliště Havířov bylo zapsáno do rodných listů 41 dětí (24 chlapců a 17 dívek).  
V nemocnici bylo v lednu hospitalizováno 1 520 pacientů (970 z Havířova). [18] 
 Na zimním stadionu bylo 9× otevřeno bruslení pro veřejnost. Přišlo celkem  
2 467 platících diváků. [19] 
 
 
Napsali o nás 
 Lidé se na počátku ledna zbavují vánočních stromků. V Havířově se jejich 
hromadný svoz neorganizuje, zpravidla končí u kontejnerů s odpadem a likvidují je dělníci 
vykonávající veřejně prospěšné práce. O stromky každoročně žádají myslivci, kteří je používají 
jako krytí pro bažanty. Zbytek stromků končí na skládce jako biologický odpad. [20] 
 V 5plus.cz představili čtenářům osobnost Jakuba Bieleckeho, nového ředitele 
Vrchlického divadla v Lounech. Narodil se v Havířově, kde do 18 let vyrůstal. Během svého 
působení v lounském divadle, které má vynikající pověst, by chtěl docílit možnosti platit kartou, 
online rezervace vstupenek a rozšíření nabídky programů o operety a muzikály. [21]  
 V neděli na Tři krále se sešli otužilci z Horních Bludovic, Havířova, Šenova  
a dalších míst regionu na břehu Žermanické přehrady. Nebylo hlavním cílem povinně někam 
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plavat. Někteří pobyli ve vodě jen krátce, jiní si s radostí zaplavali. Pochvalovali si, že voda 
byla teplejší než vzduch. Na břehu se poté ohřáli u ohňů. [22] 
 Nízká nezaměstnanost stojí za úbytkem veřejně prospěšných pracovníků. Klesá 
kvůli tomu kvalita úklidu ve městech. Před dvěma lety pracovalo v Havířově více  
než 140 veřejně prospěšných pracovníků. V lednu pouze 45 s tím, že jim smlouva končí 
v únoru. Proto nebylo možné vůbec některé práce vykonávat. Městům zprostředkovává veřejně 
prospěšné pracovníky úřad práce, příspěvek na jednoho pracovníka činí 15 000 korun. Hlavním 
cílem úřadu práce je umístit uchazeče na volných pracovních místech na otevřeném trhu práce. 
Města s vyšším procentem nezaměstnaných, sem spadá i Karvinsko, mají větší šanci získat 
pracovníky. Referentka komunálních služeb MmH uvedla, že město má požadavek získat  
90 veřejně prospěšných pracovníků. [23] 
 Policisté, hasiči a zdravotníci se snažili zhruba hodinu přesvědčit nájemníka 
panelového domu na Okružní ulici v Havířově-Šumbarku, aby upustil od svého záměru 
vyskočit z okna. Přestože muž středního věku bydlel v přízemním bytě, hasiči nafoukli velkou 
matraci, pro případ, že by se z okna přece jen vrhl. Muž se nakonec nechal vyvést z domu, 
nastoupil do sanitky a byl převezen na vyšetření do havířovské nemocnice. [24] 
 Díky moderním kamerám v nové mobilní služebně MP Havířov zadrželi strážníci 
pachatele nočního loupežného přepadení na náměstí TGM v Havířově-Šumbarku. Jednoho 
z mužů, který vycházel z podchodu obytného bloku, začali ostatní tři napadat, oloupili jej  
a jeden z mladíků udeřil muže pěstí do obličeje. Napadený muž zůstal ležet na zemi. Útočníci 
začali utíkat na ulici Obránců míru. Strážník v mobilní služebně okamžitě vyrozuměl kolegy, 
kontaktoval napadeného. Sdělil, že byl okraden o tašku s peněženkou, telefonem a dvěma 
platebními kartami. Strážník mu poskytl první pomoc, hlídka do 5 minut po útoku zadržela 
všechny podezřelé. Na místě byli předáni PČR. [25] 
 Ubytovna na Střední ulici je dlouhodobě neobsazená. Radnice plánuje v objektu 
rozšířit bydlení pro seniory (v části ubytovny už domov s pečovatelskou službou funguje). 
Úpravou třech pater na bezbariérové jednopokojové bytové jednotky by tak město vyšlo vstříc 
poptávce po domovech s pečovatelskou službou. Uvítali by to také lidé, kteří zde žijí, protože 
obyvatelé ubytovny dělali nepořádek. V Havířově je 5 plně obsazených domů s pečovatelskou 
službou s 356 byty. Odbor sociálních věcí by uvítal i byty pro jiné cílové skupiny, například 
pro mladé lidi, kteří se vracejí z ústavní výchovy, dětských domovů, či pro osamělé matky 
s dětmi. Zda v ubytovně vzniknou malometrážní byty nejen pro seniory, musí rozhodnout 
vedení města. [26] 
 Trojlístek velkodealerů pervitinu putuje z rozhodnutí Krajského soudu na osm, 
šest a pět let za mříže. Vařili pervitin na různých místech kraje a prodávali ho na Ostravsku  
a Havířovsku. [27] 
 Město Havířov chystá investice do oprav a výstavby nového dětského mobiliáře  
ve dvorových částech. Nakupovat se budou za 400 tisíc korun i lavičky. V zimě se radnice 
zaměřila na kontrolu dětských mobiliářů. Na první pohled to nevypadá, dětská sestava  
za objektem Lučina potřebuje nutnou rekonstrukci, a to z bezpečnostních důvodů. Na odboru 
komunálních služeb zvažují, zda tu nainstalují novou sestavu. Na novou větší sestavu se mohou 
těšit děti ve dvorové části na ulici Hakenova, polovinu nákladů pokryje dar. Město bude letos 
investovat i do lesoparků. Na žádost občanů vloží prostředky do sportovního mobiliáře 
v lesoparku za Merkurem a v jeho okolí. [28] 
 V Karlových Varech bojovali středoškoláci v rámci Sportovní ligy škol 
v celorepublikovém finále o pohár Ministerstva školství, mládeže a tělovýchovy. V kategorii 
dívek se radoval z celkového vítězství tým Gymnázia Havířov. Představil se na palubovce haly 
míčových sportů. Hrálo se systémem každý s každým 4 × 6 minut čistého času. Završením 
dvoudenního basketbalového klání byl souboj o vítězný pohár a mistrovský titul. Havířovské 
dívky nastoupily proti gymnazistkám z Brna a po bojovém výkonu zaslouženě vyhrály. [29] 
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 Přestože nabídka 300 ODIS karet na cestování MHD zdarma se nesetkala 
s odezvou, jakou si úředníci MSK představovali (nevyužily se dvě třetiny nabízených karet), 
rozhodli se krajští radní stejný program na podporu projektu Zaměstnanecké mobility vyhlásit 
znovu. Okruh možných žadatelů rozšířili o cizince, kteří k nám jezdí pracovat ze Slovenska, 
Polska nebo Ukrajiny, mají pracovní povolení a trvalý pobyt v Karviné, Orlové  
nebo v Havířově. Cílem je podpořit lidi z oblasti s nejvyšší nezaměstnaností a umožnit jim 
bezplatně dojíždět za prací do jiných míst regionu, kde je více práce, ale nedostává se bytů. 
Projekt byl spuštěn v září 2017, výhodného cestování využilo 92 lidí (24 zdravotníků,  
41 absolventů a 39 přistěhovalců), polovina z nich byla z Havířova. [30]  
  Část předků polského papeže Jana Pavla II. patřila kdysi k evangelické 
farnosti v Dolních Bludovicích. Ve zdejším evangelickém chrámu byl v roce 1821 pokřtěn 
jeho pradědeček František Przeczek (v roce 1845 se oženil s katoličkou Marií Hessovou 
z Těšína). Jejich dcera Anna poznala v Lipníku krejčího Matěje Wojtylu, vzali se v roce 1878 
a o rok později se jim narodil syn Karol (otec budoucího papeže). Karol Wojtyla, polský 
duchovní a papež Jan Pavel II., se narodil 18. května 1920 ve Wadowicích poblíž Krakowa již 
zmíněnému Karolovi a Emilii Kaczorovské. Upozornil na to jeden z obyvatelů  
Havířova-Prostřední Suché, který se již několik let věnuje tvorbě rodokmenu své rodiny. [31] 
 
 
Počasí v lednu 2019  
 Začalo se postupně ochlazovat, teploty se držely kolem nuly. Potrápil nás smog 
(například o víkendu 19. a 20. ledna 2019). Nejnižší průměrná teplota byla zaznamenána 
v pondělí 21. ledna 2019 (-5,05 °C). K radosti dětí byli jsme obdařeni i sněhovou nadílkou. 
Řidiči si nelibovali, ale z okna to vypadalo nádherně. (Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

 
Zima v korunách stromů na ulici Astronautů v neděli 6. ledna 2019.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



53 
 

7. 2. KRONIKA ÚNOR 2019 
„Nelituji žádného dne, kdy jsme byli na cestách!“ [1] 

Úvod 
Zima a jaro, dva únoroví bojovníci. V nejkratším měsíci v roce nás v mrazivých 

ránech začal budit ptačí zpěv, protože naši malí opeřenci si podle pranostiky musí vrznout, 
i kdyby měli zmrznout. Slunce se nadechuje a nabírá sílu. V sálech kulturních domů, restaurací,  
ve větších tělocvičnách vířily sukně krásných šatů dam v objetí společensky vyštafírovaných 
pánů na plesech a bálech.  
Poklidné havířovské vody rozčeřil zapsaný spolek „Životice sobě“. Začal se snažit o vypsání 
referenda o odtržení a vzniku samostatné obce Životice. Primátor města učinil první krůček 
k nové tradici v setkání s občany města. Ptát se ho mohou doslova na cokoli… 

 
Cesta do Havířova-Životic v úterý 19. února 2019. 

Únor patřil filmařům. Čeští kritikové nejvýše ocenili v pražském Divadle Archa film „Jan 
Palach“ režiséra Roberta Sedláčka. Nejlepším filmem na tradiční oskarové show za mořem  
se stala „Zelená kniha“, na počet získaných sošek to však bylo velmi těsné skóre spolu 
s diváckým hitem roku 2018 Bohemian Rhapsody. Cenu za mužský herecký výkon si odnesl 
právě představitel nezapomenutelného Freddieho Mercuryho. Ve sportu bylo střídavě oblačno. 
Eva Samková vybojovala titul snowbordové mistryně světa, v Davis cupu se nedařilo tenistům  
a prohráli v Ostravě s Nizozemskem, stejně tak české tenistky nepostoupily letos ve Fed cupu 
a čeká je baráž s Kanadou. Vedle svátku sv. Valentýna 14. února jsme oslavili nádherné  
100. narozeniny spisovatele a cestovatele, skvělého člověka Miroslava Zikmunda. [1] 
Připomenuli jsme si cesty, které uskutečnil spolu s Jiřím Hanzelkou a o kterých informovali 
v knihách, článcích, na fotografiích, ve filmech. Romantika dalekých cest zavoněla všem, kteří 
se rádi vypravují na cesty po zemi vlastní či těch cizích. Blíží se teplejší období roku… 
V Hanoji se sešli americký prezident Donald Trump a severokorejský vůdce Kim Čong-un. 
Snad naděje k oteplení na mezinárodním poli … 
Ve Finsku zemřel „Létající Fin“, čtyřnásobný olympijský vítěz a šestinásobný mistr světa 
v letech na lyžích Matti Nykänen. Rozloučili jsme se s pohádkovým režisérem Václavem 
Vorlíčkem, kameramanem Stanislavem Milotou, herci Jiřím Pomeje a Jiřím Pechou. 
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Únor v časovém sledu 
Pátek 1. února 2019 
 Město plánovalo výstavbu II. etapy chodníku na Selské a stavbu parkoviště  
na Točité ulici. Dokončovaly se administrativní úkony. Město též vyhlásilo soutěž  
na zhotovitele rozsáhlé rekonstrukce přednádražního prostoru a dalšího parkoviště  
na Šrámkově ulici. „Veřejné zakázky vyhlašujeme nejdříve, jak je jen možné. V letní sezoně 
mají stavební firmy často, jak se říká, napilno a je velmi problematické sehnat dodavatele 
stavebních prací a zakázky se nám takto mohou značně prodražit, podaří-li se vůbec někoho 
sehnat.“ sdělil náměstek primátora pro investice a chytré město Bohuslav Niemiec. Pro rok 
2019 vyčlenilo město v rozpočtu přes 450 miliónů korun na investice, zhruba o 80 miliónů více 
než vloni. [2] 
 
 Na Fakultě umění Ostravské univerzity se konal 1. a 2. února již IV. ročník 
Festivalu instruktivní klavírní literatury „Gradus ad Parnassum“ se zaměřením na osobnosti 
a dílo Vítězslavy Kaprálové a Bohuslava Martinů. Probíhaly klavírní semináře, přednášky  
o díle obou umělců, účastníci natáčeli do regionálního zpravodajství ČT a do Českého rozhlasu 
Ostrava. Díky tomu se žáci ZUŠ L. Janáčka ze třídy Jarmily Gieckové a Marty Ondruškové 
sešli při práci s českým klavírním virtuózem Ivo Kulhánkem. Mladí adepti koncertního umění 
a jejich učitelé prožili dva nezapomenutelné dny. [3] 
 
Sobota 2. února 2019 
 K dobré pohodě v kavárně Sluníčko vystavila své obrazy, zejména portréty, 
nadaná malířka Klaudie Švrčková. Pocity, nálady, které se dotkly její duše, ztvárnila akrylem 
a temperovými barvami a vetkla je do tváří mužů, žen, dětí i zvířat. (Příloha D/02/1, 1a 
Upoutávky na výstavu) 
 
Pondělí 4. února 2019 
 V Restauraci Radnice ocenilo vedení města Havířova a MP Havířov práci svých 
strážníků. Slavnostního odpoledne se zúčastnil primátor města Havířova Josef Bělica, který 
jejich práci obdivuje a je na ně hrdý. Pozdravit přišli náměstkyně primátora  
pro školství a kulturu Jana Feberová a radní pro sport Daniel Vachtarčík. Zprávu o činnosti  
MP Havířov podal její ředitel Bohuslav Muras. Spolupráci s havířovskou městskou policií si 
pochvaloval Miloš Pollak, vedoucí územního odboru PČR v Karviné. (D/02/2 Seznam 
oceněných strážníků MP Havířov).  
Ředitel městských policistů hovořil o tom, že v roce 2018 zjistili celkem 20 020 přestupků.  
Na pokutách vybrali strážníci 1 260 000 korun. Zadrželi 136 osob a vypátrali 104 hledané 
osoby. Nově zaevidovali 113 jízdních kol. V rámci prevence kriminality byla MP Havířov 
v roce 2018 vybavena novou mobilní služebnou. Vybaveni novými elektrokoly najezdili 
v loňském roce v havířovských ulicích přes 17 tisíc kilometrů. Náklady na fungování  
MP Havířov činily celkem 92 345 000 korun.  
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Kulturní program v podání žáků ZUŠ L. Janáčka se líbil všem přítomným. Součástí slavnostní 
schůze bylo představení nových strážníků. (Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie)  

 
Michal Byrtus, nejlepší strážník roku 2018, oceněný v pondělí 4. února 2019.  
 
Úterý 5. února 2019 
 Byli ocenění policisté a zaměstnanci Územního odboru PČR Karviná, mezi nimi  
i policisté z Havířova. Slavnostního předání cen v Petrovicích u Karviné se zúčastnili ředitel 
Krajského ředitelství MSK Tomáš Kužel a jeho náměstek Radim Wita. Za nasazení, přístup  
a celoroční práci poděkoval všem Miloš Pollak z vedení Územního odboru PČR. Pozvání přijali 
primátoři, starostové a starostky měst a obcí našeho regionu.  
V Havířově byli oceněni Ivan Orel z Obvodního oddělení Havířov 1 a Václav Borek  
z Obvodního oddělení Havířov 3, dále jeden policista 3. oddělení obecné kriminality, oddělení 
hospodářské kriminality a oddělení kriminalistické techniky, pracoviště Havířov. [4] 
 
 Občané Havířova-Životic založili zapsaný spolek „Životice sobě“. Jejich cílem je 
samostatná obec Životice. Životice byly samostatnou obcí do roku 1960, poté se staly součástí 
budovaného města Havířova. Členové spolku vysvětlili, že chtějí, aby občané měli možnost 
ovlivnit dění v obci. Podstatným důvodem je plánovaný obchvat města a prodloužení Dlouhé 
třídy, které by Životice rozdělily fyzicky na dvě části. Občanská iniciativa je legitimní. Problém 
může nastat se zákonem stanovenou podmínkou na vlastní katastrální území, které Životice 
nemají. Je ale možné, že by mohly uspět s námitkou, že chtějí obnovit obec s jasně stanovenými 
hranicemi před rokem 1960. Referendum vyhlásí Krajský úřad MSK po vyjasnění tohoto 
rozporu. K 1. lednu 2019 žilo v obci 1 340 obyvatel. [5] 
 
 Ve Výstavní síni Viléma Wünsche v KD Leoše Janáčka vystavil svá velká plátna 
Jiří Sibinský, malíř, grafik, sochař a příležitostný zahradní architekt z Václavovic. V Havířově 
nevystavoval poprvé, po 12 letech je to jeho třetí výstava. Autor, který proslul řešením interiérů, 
reliéfy a mozaikami ve veřejném prostoru, kombinuje malbu s monotypem a digitálním tiskem. 
(Příloha D/02/3 Pozvánka na výstavu; D/02/4 Katalog Jiřího Sibinského).  
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Výstava „Fragmenty krajiny“ trvala do 28. února 2019. (Další fotografie v příloze č. 1 
Fotografie) 

 
Zahájení výstavy Jiřího Sibinského ve Výstavní síni Viléma Wünsche v KD L. Janáčka 
v úterý 5. února 2019.  
 
 V Památníku životické tragédie Muzea Těšínska v Havířově-Životicích otevřeli 
dvě nové výstavy zapůjčené z Památníku Lidice. Připomínají podobné tragédie v obcích 
Oradour sur Glane ve Francii a v norském Televågu (Muzeum Vest Nordsjofartmuseet 
v Televågu). V angličtině a češtině byly přístupné do 9. července 2019. 
Když v roce 1940 nacisté napadli Norsko, měla vesnice Televåg 400 obyvatel. Ve vesnici  
se přijímaly zbraně, výstroj a agenti Velké Británie. Cesta byla prozrazena díky udavači v roce 
1942. K přestřelce mezi agenty a německými důstojníky došlo 26. dubna toho roku. Byli 
zastřeleni 2 členové německého gestapa a jeden norský agent. Během 4 dnů byli všichni chlapci 
a muži od 16 do 60 let zajati, většina byla poslána do koncentračního tábora Sachsenhausen  
u Berlína. Děti, ženy a starci byli internováni na jedné škole u Bergenu, později byli přesunuti 
do jiné školy o 100 km dále na východ. Celý Televåg (200 domů a hospodářských budov) byl 
srovnán se zemí. Lidé se vraceli až po 3 letech a 4 roky trvala obnova vesnice, domy byly 
postaveny na stejných místech. Z koncentračního tábora se nevrátilo 31 mužů. Kontakt 
s Lidicemi byl navázán navzdory normalizaci a v roce 2002 (u příležitosti 60. výročí vypálení 
Lidic) navštívil českou obec ředitel muzea v Televågu.  
V Normandii se 6. června 1944 vylodila spojenecká vojska, druhá fronta. Pár dní poté, dva roky 
na den přesně po Lidicích, 10. června 1944 vypálili nacisté francouzské městečko Oradour. 
Řádění nacistické zvůle přežila pouze jedna žena, jeden malý chlapec, kterému se podařilo 
uniknout ze školy před nástupem na náměstí a několik mužů, kteří zrovna v obci nebyli. Žár 
zapáleného kostela spekl 437 žen a dětí. Bylo zavražděno 642 civilistů. Oddíl SS pohřbil ostatky 
zavražděných 12. června 1944 do společného hrobu. Postupně byli exhumování. Na místo 
tragédie dorazil v březnu 1945 generál Charles de Gaulle. Základní kámen nového městečka 
Oradoure byl položen 10. června 1947 prezidentem Francie Vincentem Auriolem.  
 
Středa 6. února 2019 
 V KD Radost byli oceněni dárci krve. Letošní malá slavnost se uskutečnila přesně 
100 let poté, co prezident Tomáš Garrique Masaryk podepsal zakladatelské listiny 
Československého červeného kříže.  
Celkem bylo oceněno 109 bezpříspěvkových dárců krve a plazmy. Zlatou Jánského plaketu  
za 40 odběrů získalo 34 dárců; Zlatý kříž III. třídy za 80 bezpříspěvkových odběrů 29 dárců; 
Zlatý kříž II. třídy za 120 bezpříspěvkových odběru 22 dárců, Zlatý kříž I. třídy  
za 160 bezpříspěvkových odběrů 15 dárců; Plaketu ČČK Dar krve-dar života 8 dárců a oceněn 
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byl 1 dárce za 300 bezpříspěvkových odběrů. Ivo Lipina začal darovat krev v roce 1984, když 
působil jako cvičitel v Základní rekreační tělovýchově ve Slavii.  
Ocenění (bezplatnou MHD v Havířově a permanentky do zařízení SSRZ) předávali dárcům 
životadárné tekutiny představitelé města: náměstkyně primátora pro sociální záležitosti 
Stanislava Gorecká, náměstek primátora pro investice a chytré město Bohuslav Niemiec, radní 
pro sport Daniel Vachtarčík, tajemník MmH Milan Menšík. Přítomni byli ředitel NsP 
v Havířově Jiří Matěj, primář a vedoucí Krevního centra ve Frýdku Místku Boris Bubeník  
a předseda Oblastní výkonné rady ČČK Karviná Luděk Rechberg.  
Zahrála a zazpívala havířovsko ostravská cimbálová muzika Friš, vystoupilo duo Iveta Kočí 
Palkovská a Vojtěch Michalíček, spolu s nimi se představili houslisté z houslové třídy paní 
učitelky Pavlíny Nierostkové ze ZUŠ L. Janáčka. 
V roce 2018 bylo v havířovských odběrových centrech provedeno 1 489 odběrů krve  
a 4 078 odběrů plazmy pro průmyslové zpracování. Krevní centrum Frýdek Místek, včetně 
odběrových center v Havířově, vyšetřuje nad rámec platné legislativy anti HBc a NAT testy, 
které dokáží zachytit infekce žloutenek B, C a HIV v raném stádiu, podstatně dříve, nežli 
klasické testy, které se v republice provádějí. Dále je u nás vyšetřován i parvovirus  
B19 a hepatitida A. Odběratelem transfúzních přípravků z krve vyrobených je nemocnice 
Frýdek Místek a dalších 8 nemocnic v republice. [6] (Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

  
Ivo Lipina oceněný za více než 300 odběrů krve ve středu 6. února 2019 v KD Radost. 
  
 V Musaionu, havířovské pobočce MT, otevřeli cyklus přednášek Zvykoslovný rok. 
Etnografka Lucie Kaminská vyprávěla dětem o období od Tří králů do Velikonoc. Prezentaci  
o Masopustu navštívily děti 3. třídy ZŠ Žákovská se svoji paní učitelkou. Dověděly se spoustu 
zajímavých informací o životě našich předků o období masopustu (karnevalu carne=italsky 
maso a vale=italsky pryč). Osvěžily si mnohé pranostiky (kupříkladu Na Hromnice, o hodinu 
více, Svatá panna Juliana na skřivana zavolala…). V rámci zvykoslovného roku připravili 
v letošním roce v Musaionu besedy o Velikonocích, Letnicích, podzimu a hodech a adventní 
době. (Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

  
V Musaionu, pobočce MT, začal Masopustem Zvykoslovný rok. Středa 6. února 2019.  
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Čtvrtek 7. února 2019 
 V přednáškovém sále NsP Havířov se konala akreditovaná konference pro více  
než 50 sester hematologických pracovišť MSK. Program zahrnoval 9 odborných příspěvků 
týkajících se hematologie i jiných zajímavých oblastí. Primář havířovské hematologie 
prezentoval sdělení o specializované diagnostice v hematologii. Zazněly informace o složité 
oblasti komplexní léčby nádorů krvetvorby. Hovořilo se též o specifických problémech  
hemato-onkologických pacientů seniorů, o nutriční péči, významné součásti podpůrně 
onkologické léčby, o možnostech dlouhodobých žilních vstupů u onkologicky nemocných. Byl 
představen PEER program a možnosti intervence psychické první pomoci v havířovské 
nemocnici. Program uzavřela prezentace infekčních komplikací u hemato-onkologických 
pacientů. Účastnice kladně hodnotily program i organizaci konference realizované s podporou 
edukačního grantu firmy Celgene. [7] 
 
 Na Gymnáziu Komenského připravili pro žáky 9. tříd základních škol 
přírodovědnou soutěž „Gymkom“. Soutěžící sestavovali specifický elektrický obvod a řešili 
spoustu dalších zajímavých úkolů z oblasti fyziky, biologie, chemie, matematiky a zeměpisu. 
Letošní 5. ročník soutěže vyhráli žáci ZŠ Gorkého. Zvláštní cenu Skupiny ČEZ získal tým  
ZŠ M. Kudeříkové. Cílem akce je motivovat žáky ke studiu přírodovědných oborů. [8]  
 
 V Galerii Maryčka v KD Petra Bezruče otevřeli slavnostní vernisáží výstavu 
členek Sdružení nezávislých výtvarníků Čech a Moravy nazvanou „Náš svět/malba, kresby“. 
Jarmila Maršálková, žije a tvoří na Příbramsku, vystavila ilustrace, obrazy v mandalách 
v nádherných barevných kombinacích. Vladimíra Kalach prezentovala v Havířově svůj 
originální styl, enkaustická dílka na desce s plátnem i krajinné a náladové olejomalby na plátně. 
Nabídla i stylová přání k různým osobním příležitostem. Olejomalby zhmotňující snový 
fantaskní svět pohádek vystavila Eva Faldynová z nedalekých Václavovic. Ivana Ševčíková 
z Lipové-lázní vystavila pastely a oleje s přírodními scenériemi v různých ročních obdobích  
a portréty vypovídajícími o nejintimnějších okamžicích života zračící pokoj v duši. Výstava 
trvala do 1. března 2019. (Příloha D/02/5 Pozvánka na výstavu „Náš svět/malba, kresba“) 
 
 Unikátní výstavu fotografky a šéfredaktorky, první fotoreportérky časopisu Vlasta 
paní Aleny Šourkové otevřeli v prostorách Galerie Krystal.  Havířovští získali až do 4. dubna 
2019 jedinečnou možnost prohlédnout si momenty ze života v 50., 60. i 70. letech v naší 
společnosti, zejména dětí a žen. K vidění byly též krásné a výmluvné fotografie známých 
umělců, kupříkladu Jany Brejchové, která drží v náručí svoji malou dceru Terezku (budoucí 
výbornou herečku). Černobílé chvilky rozehrávají strunu našeho dětství, her v ulicích  
a na loukách, obyčejnou lidskou sounáležitost mezi generacemi. Na počátku byla umístěna 
fotografie z Václavského náměstí v březnu 1953 po smrti Klementa Gottwalda. (Příloha D/02/6 
Alena Šourková, fotografie) 
 
Neděle 10. února 2019 
 Náměstkyně primátora pro školství a kulturu Jana Feberová přivítala v obřadní 
síni havířovského Zámku 10 nejmladších občánků našeho města, dva chlapečky a 8 děvčátek. 
Hezký kulturní program si pro ně a jejich blízké připravily děti ze ZŠ Mládežnická.  
 
Pondělí 11. února 2019 
 Primátor města Havířova se sešel v sále KD Radost s občany, aby odpověděl  
na jejich dotazy. Diskutovat přišli Havířované všech věkových kategorií, nejmladšímu z nich 
bylo 17 let. Primátor města měl zájem slyšet o všem, co lidi trápí. V úvodu informoval  
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o velkých investičních akcích, které se podařilo dokončit (například historicky první havířovská 
smuteční síň) a které město čekají (velká rekonstrukce přednádražního prostoru).  
Občané se ptali na konkrétní záležitosti v bezprostřední blízkosti jejich bydliště. Stěžovali si  
na hlučné sousedy v domech v Havířově-Šumbarku, rozbitý chodník po rekonstrukci domu  
na ulici K. Světlé, špatnou situaci s parkováním v oblasti SH Žákovská, na absenci chodníků 
v okolí městské tržnice a Vardasovy ulice, na změnu tras některých autobusových linek, či plot 
okolo „Bílého domu“ na Burianově ulici. Hovořilo se o nedostatku společenských prostor 
v Havířově-Životicích. Některé záležitosti bohužel nemůže město ovlivnit, protože se jedná  
o pozemky a objekty v soukromém vlastnictví. Primátor slíbil několika tazatelům písemné 
odpovědi, až zjistí všech aspekty problémů. Odpovědi, včetně záznamu setkání,  
se objevily na faceboookovém profilu města 
https://www.facebook.com/oficialni.profil.Havirova/. Ne všechna vystoupení byla kritická, 
zejména lidé, kteří hodně cestují, nebo žili jinde, ocenili vysokou kvalitu bydlení v Havířově  
a změny, ke kterým průběžně dochází. [9] (Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

 
Primátor města Josef Bělica zavedl novou tradici setkání s občany. První se uskutečnilo 
v pondělí 11. února 2019.  
 
Středa 13. února 2019 
 V půjčovně pro dospělé čtenáře Městské knihovny Havířov na Šrámkově ulici 
ukončili poslední z šesti lekcí 2. ročníku projektu „Senioři píší Wikipedii“. Pod vedením 
Miloslava Ruckého ze spolku Wikipedia ČR se naučili účastníci opravovat příspěvky ostatních 
wikipedistů, vytvářet vlastní články, vkládat fotografie. Byli seznámeni s tím, jak tato 
internetová encyklopedie funguje. Všichni absolventi se mohli i nadále scházet v knihovně  
a vzájemně se informovat o novinkách. [10] 
 
 Po stopách Čechů žijících v rumunském a srbském Banátu se vypravili návštěvníci 
oddělení Městské knihovny Havířov na ulici J. Seiferta spolu s cestovatelem, spisovatelem  
a fotografem Petrem Nazarovem, který pro ně připravil zajímavou přednášku na toto téma.  
Se členy Klubu seniorů učitelů a s další veřejností se podělil o zážitky z pěti pobytů 
v zajímavém audiovizuálním cestopisném pořadu. Přenesl diváky do historie a současnosti 
našich krajanů žijících v Banátu již dvě století.  [11] 
 
Čtvrtek 14. února 2019 
 Žáci ZŠ F. Hrubína uspěli v 5. ročníku celorepublikové soutěže „Domestos  
pro školy“. Zvítězili v konkurenci téměř dvou tisíc škol díky aktivitám, které plnili  
ve vyučování, doma a ve školní družině. Soutěže se zúčastnili poprvé a obdrželi největší počet 
bodů. Soutěžící z havířovské školy získali pro sebe a své spolužáky 100 000 korun  
na rekonstrukci sociálního zázemí a odnesli si i znalosti o zásadách správné hygieny. [12] 
 

https://www.facebook.com/oficialni.profil.Havirova/
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Pátek 15. února 2019 
 Co kdyby Romeo a Julie přežili svoji smrt, jaký by byl jejich společný život  
a co na to William Shakespeare…? Návštěvníkům loutkového sálu KD Petra Bezruče podali 
odpověď na neobvyklé otázky herci amatérského divadla Hades při MKS Havířov. Rozehráli 
hru Ephraima Kishona (původně „Byl to slavík“) pod názvem „Promiňte, pane Shakespeare“. 
Romeo a Julie svému tvůrci nedali spát ani po smrti a diváci se velmi dobře pobavili historií 
jednoho obyčejně neobyčejného manželství. (Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

 
Divadelní hra „Promiňte, pane Shakespeare“ se divákům v pátek 15. února 2019 velmi líbila.  
 
Pondělí 18. února 2019 
 V kostele sv. Anny byly v pondělí 18. února 2019 v odpoledních hodinách 
vystaveny relikvie sv. Cyrila, který spolu se starším bratrem přinesl před 1 150 lety do našich 
končin písmo zvané „Hlaholice“. Postarali se svým způsobem o to, že se dnes mezi sebou 
domluvíme česky. Ostatky sv. Cyrila byly dovezeny do kostela sv. Anny v 16.30 hodin, spolu 
s přítomnými křesťany sdílel jeden z věrozvěstů modlitby k přítomnému Bohu. Byly završeny 
společnou mší, v jejímž závěru duchovní správce farnosti Marcel Krajzl připomněl přítomným 
milníky a atmosféru doby a přínos Cyrila a Metoděje pro český národ. [13]  

 
Ostatky sv. Cyrila v kostele sv. Anny v pondělí 18. února 2019. Foto z archivu Marka 
Světničky.  
 
 Jaromír Jágr, hokejová legenda, mistr světa, olympijský vítěz a historicky 
nejúspěšnější evropský hráč zámořské NHL zamířil zpět do Havířova, na místo, kde byl přesně 
před rokem a 1 dnem zraněn. Přijel vlakem 3 dny po svých 47. narozeninách. Majitel 
kladenských hokejových Rytířů znovu oblékl dres a usedl na střídačku se svými spoluhráči. 
Nechyběla mezi nimi s číslem 14 další zámořská hvězda Tomáš Plekanec. Hokejové legendy 
naplnily stadion (4 231 platících diváků).  
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Havířov prohrál v 57. kole Chance ligy 0:2 a je zatím na postupovém 7. místě tabulky. 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie)  

 
Jaromír Jágr na střídačce kladenského týmu, který porazil AZ Havířov 0:2 v pondělí  
18. února 2019.  
 
Čtvrtek 21. února 2019 
 V Musaionu, havířovské pobočce MT, vyhodnotili 5. ročník literární soutěže  
pro děti ve věku od 8 do 15 let. Zúčastnilo se jí 16 žáků ze 4 škol. Letošní téma „Dva roky 
prázdnin? Jak si představuji své nejlepší prázdniny?“ je zcela určitě nadchlo a inspirovalo. 
V kategorii mladších dětí od 8 do 11 let zvítězila Hana S. z 5. třídy ZŠ Gorkého. Druhé místo 
si vypsala Nela F., žákyně 1. ročníku Gymnázia Komenského. Ve starší kategorii byla udělena 
dvě 1. místa Evě Anně H. z šesté a Veronice P. z osmé třídy ZŠ Žákovská. Stříbro putovalo  
do Písku, žáku 8. třídy ZŠ E. Beneše. Bronz získal žák ZŠ Žákovská, šesťák Jiří Josef T. [14] 
 
Pátek 22. února 2019 
 Ve Společenském domě Havířov se bavili lidé na Reprezentačním plese 
statutárního města Havířov. Hostem večera byl oblíbený slovenský zpěvák Paľo Habera. 
Výtěžek z tomboly rozdělili havířovští zastupitelé na svém pozdějším zasedání.  
 
Sobota 23. února 2019 
 Tradiční Mezinárodní halová soutěž v hasičském sportu dětí a mládeže se konala 
v MSH Slavie. Na 30. ročník oblíbené soutěže se přihlásilo 41 družstev starších žáků a 29 týmů 
mladších žáků. Byly mezi nimi mladí hasiči z Polska a Slovenska. Děti ve věku od 6 do 15 let 
bojovaly o cenné sekundy v běžeckých štafetách a v uzlování. Obě kategorie opanovali hasiči 
z Bludova.  
Ocenění si vysloužili za 30 let poctivé organizátorské práce starosta SDH Havířov Město 
Ladislav Kotula a velitel soutěže a současně jednotky SDH Havířov Město Emanuel Došlík 
(jako dítě se zúčastnil 1. ročníku soutěže, kterou založil jeho otec).  
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Soutěž šíří čest a slávu našeho města. [15] (Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

 
Malí hasiči a hasičky bojovali v sobotu 23. února 2019. Foto z archivu Štefana Šamala.  
 
 Velký sál KD Petra Bezruče rozezvučely tóny nádherné lidové hudby.  
Na tradičním koncertu se představila divákům havířovská cimbálová muzika Jagár, která 
vznikla před lety ze zpěváků a tanečníků havířovské Voničky. Jejich letošní koncert 
vyšperkoval slovenský folklórní soubor Rozsutec. Zpěváci a tanečníci předvedli originální 
muziku z kraje Těrchové, typickou pro „Jánošíkův kraj“. Koncert se velmi líbil.  
 
 Večer v PZKO v Havířově-Bludovicích rozvířil populární „Babski bal“, jehož 
premiéra se uskutečnila před 92 lety v Dolních Datyních v hostinci Andrzeja Kołorze. 
V současnosti ho organizuje Stanislav Kołorz s rodinou a přáteli. Do půlnoci ovládají parket 
výhradně ženy a dámská volenka. Porušení tradice se trestá. Lákadlem zůstává zvon zavěšený 
pod stropem tanečního sálu, tančící pár, který se pod ním ocitne ve chvíli, kdy z vůle zvoníka 
spadne, je povinností partnerky políbit partnera. Dámy volily Lva salónu. K tanci hrála skupina 
Mr. Baby. Losovaly se ceny v bohaté tombole. Připraveno bylo chutné občerstvení. Vše měla 
pod kontrolou moderátorka večera Ewa Troszok. [16] 
 
Neděle 24. února 2019 
 Ivana Hlubinková Kožmínová přivítala na havířovském Zámku do života  
7 nejmladších občánků našeho města. Na dopoledních slavnostních obřadech recitovaly  
a zpívaly děti ze ZŠ F. Hrubína.  
 
Pondělí 25. února 2019 
 Město Havířov pořídilo 2 nové vozy pro SSmH v ceně téměř 1 milion korun, 
spolufinancovalo je ze 75 procent z dotace Ministerstva práce a sociálních věcí. Nový 
speciálně upravený vůz Volkswagen CADDY maxi poslouží k pohodlné přepravě imobilních 
klientů na denní stacionář či na respitní péči. Vůz Škoda CITTIGO je určen převážně k přepravě 
pracovníků služeb za klienty, například k rozvozu obědů. „Vozový park sociálních služeb města 
Havířova čítá dvanáct vozů. Nejstarší vozidlo je z roku 1998. Proto jsem velmi rád, že jsme 
v rámci obměny vozového parku dostali do správy pro tuto chvíli dvě nová vozidla,“ uvedl 
ředitel SSmH Milan Černý. [17] 
 
Úterý 26. února 2019  
 Před ZŠ Zelená v Havířově-Životicích byly pokáceny staré lípy, které ohrožovaly 
děti a projíždějící vozidla. Jejich stav byl natolik žalostný, že nebylo jiné řešení. Tisková mluvčí 
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MmH Jana Kriš řekla, že oba stromy se nacházely v blízkosti cesty, která je v zimě pravidelně 
solena a lípy nesnášejí sůl úplně nejlépe. Místní obyvatelé si všimli, že stromy jsou prorostlé 
jmelím a vrchní větve jsou značně proschlé. V nedaleké škole zásah přivítali, protože větve  
se ve velkém lámaly a padaly.  
Stromy v rámci výcviku pokáceli profesionální hasiči. Zásah komplikovaly dráty elektrického 
napěti a Památník životické tragédie. Vedle památníku nechá město vysadit nové stromy, lípy 
ale nahradí jiný druh. Pokácené dřevo promění řezbář Čestmír Slíva v sochu školáčka 
s aktovkou na zádech, který sahá na hromadu knih. [18] 
 
Čtvrtek 28. února 2019 
 Primátor města, velitel MP Havířov Josef Bělica se v noci připojil k nočním 
pochůzkám dvou hlídek strážníků. Učinil tak nečekaně a prošel s nimi přidělené lokality. 
Hlídky vyřešily několik přestupků.  
Primátor často slýchá z řad občanů výtky, že strážníci nejsou poblíž situací, které by vyžadovaly 
jejich zásah. „Konkrétně tento týden si mi pár našich občanů stěžovalo  
na konkrétní lokality v Havířově a přesně tyto lokality jsem se strážníky prošel. Chtěl jsem  
si ověřit, jak to v těchto částech města v noci doopravdy vypadá. Strážníci a vlastně ani nikdo 
jiný dopředu nevěděli, že hlídky doprovodím. Proto nikdo nemohl tato místa nijak připravit, 
předem uklidit, něco tam například narychlo opravit," přiblížil primátor Havířova Josef Bělica. 
Absolvoval hodinovou pochůzku s hlídkou v městské části Šumbark a hodinu  
v Havířově-Městě. Se strážníky prošel například park Krásnou rokli, lokalitu kolem náměstí 
TGM, oblast u vlakového nádraží i budovu nádraží. S hlídkou kontrolovali pořádek  
na železniční zastávce Havířov střed. Prošli Centrální park a ulici Fibichovu. Strážníci 
v doprovodu primátora legitimovali podezřelé osoby, reagovali na hlášení domácího násilí, 
vyřešili několik oznámení nesprávného parkování, včetně stání na místě pro hendikepované 
spoluobčany. „Práce strážníků Městské policie Havířov si vážím. Strážníci se ve službě 
nezastaví, navíc jsou při výkonu služby neustále pod dohledem. Každý strážník má na sobě 
zapnutou kameru a je napojen na GPS lokátor. Chci se nyní společně s vedením Městské policie 
Havířov zaměřit na zlepšení vybavení naší policie,"  zhodnotil primátor noční spolupráci  
se strážníky. [19] 
 
 Skončilo internetové hlasování „O Rákosníčkovo hřiště“, které potřetí a naposledy 
spustila společnost LIDL. Na facebookovém profilu i webových stránkách se odehrál 
v kategorii měst s 20 až 100 tisíci obyvateli lítý boj mezi Havířovem (lokalita U Stadionu)  
a Mostem. Našel se tým lidí pod vedením „Štajgra Rakose“ který se staral o neustálé sdílení 
pod heslem „Fest do teho“. Dobrá věc se nakonec podařila. Počtem 40 551 hlasů Havířovští 
vyhráli Rákosníčkovo hřiště. Posléze bylo rozhodnuto, že bude postaveno v lokalitě nedaleko 
MŠ Balzacova. 
 
 Osmý ples havířovských seniorů se uskutečnil v krásných velkých prostorách  
TJ Depos v Horní Suché. Zatančit si a pobavit se přišlo 200 seniorů, 19 lidí se staralo  
o zajištění plesu. Účastníci samotní byli velmi aktivní v přípravě. Klub při DPS Mládežnická 
napekl 500 koláčů, klub z Havířova-Dolní Datyně dodal na 700 ks chutných a vzhledných 
jednohubek. Ženy z několika klubů pomáhaly při umývání nádobí. Klub STP zabezpečil provoz 
šatny. Práce v baru se zhostili zaměstnanci odboru sociálních věcí MmH, který byl hlavním 
pořadatelem plesu. Večeři zajistila restaurace Zámeček. 
Předtančení patřilo děvčatům z oddílů Gymnastika M&E Havířov a Maniak aerobik Ivany 
Hlubinkové Kožmínové. [20] 
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 Ve vítkovické aule Gong v Dolních Vítkovicích ocenili nejlepší sportovce MSK  
za uplynulý rok 2018. Během slavnostního galavečera pod záštitou hejtmana kraje Ivo 
Vondráka bylo předáno 21 cen v 10 kategoriích. V kategorii mládež do 19 let byl oceněn také 
vzpěrač František Polák. [21] 
 
 
Strohá řeč čísel 
 Na Kontaktním pracovišti ÚP v Havířově evidovali v únoru 3 650 uchazečů  
o zaměstnání (z toho 1 790 žen). V dosažitelném věku 15 až 64 let jich bylo celkem  
3 433 (žen 1 669). Podíl nezaměstnaných na celkovém počtu obyvatel města činil  
7,32 %. Bez práce bylo 91 absolventů a mladistvých a 566 zdravotně postižených osob. [22] 
Nárok na podporu v nezaměstnanosti mělo v únoru 806 uchazečů o zaměstnání. [23] 
 V porodnici NsP Havířov přivedli na svět celkem 48 dětí (23 chlapců a 25 dívek).  
Z toho bylo celkem 30 nových havířovských občánků (14 chlapců a 16 děvčat). 
Hospitalizováno na lůžkových odděleních bylo celkem 1 527 pacientů (943 z Havířova). [24] 
 K 28. únoru 2019 opatrovali v psím útulku MAX TSH 60 psů, 12 koček a 1 činčilu. 
[25] 
 Na zimní stadion si v únoru přišlo zabruslit 1 708 milovníků ostrých nožů. [26] 
  
 
Napsali o nás 
 V Karlových Varech vyvrcholilo republikové finále středních škol v basketbale. 
Studentky „Horního gymplu“ obhájily a opět přivezly titul nejlepšího středoškolského týmu. 
Ve finále nezaznamenaly porážku, o titul letos bojovaly s Brnem. „Je to pro nás a pro naši 
školu výjimečný úspěch. Soupeřky mají ve svém středu rovněž extraligové hráčky, 
reprezentantky, snad ještě větší počet, než který máme my. Holky jsou ale výjimečné,“ chválil 
děvčata ředitel gymnázia Karel Foniok. Výjimečná je třída 8. A, do které chodí opory 
vítězného týmu Anežka Kopecká, Barbora Lacinová a Natálie Rašková a také juniorský 
reprezentant v golfu Petr Janík či talentovaný boxer Daniel Mikušťák (na loňské olympiádě 
dětí a mládeže v Argentině skončil na čtvrtém místě).[27] 
 Strážníci MP Havířov řešili případ auta, které blokovalo chodník v ulicích 
Chrpová a Moravská. Tři mladíci uvnitř se jim zdáli být podezřelí, provedli tedy  
u řidiče test na alkohol a drogy. Jejich odhad byl správný, přivolali hlídku PČR, která si případ 
převzala k dořešení. [28] 
 V prvním kole projektu Čistá školka byly na Ostravsku naměřeny hodnoty 
lokálních extrémů přesahujících 280 µg/m³ prachových částic, šestkrát více než stanoví zákon 
pro imisní limit prachového znečištění. Vyplývá to z údajů zjištěných na podzim roku 2018 
neziskovou organizací Čisté nebe, společností Philips a ostravským start-upem Dustee. 
Školky s naměřenými nejvyššími hodnotami získaly od Philipsu výkonnou čističku vzduchu, 
která dokáže hodnoty snížit a udržet je na zdravé úrovni, pod hodnotami stanovenými 
zákonnými normami. Čističku získala také MŠ Radniční z Havířova. [29] 
 Pavel Maslák zvítězil v závodě na 400 m na halovém atletickém mítinku 
v Karlsruhe. Časem 46,78 sekundy si vylepšil své letošní maximum. [30] 
 Členové havířovské výtvarné skupiny Kvaš vystavili své obrazy v Domě kultury 
města Orlové. Orlovští mohli v únoru 2019 obdivovat jejich krajiny, portréty či zátiší. [31] 
 Moravskoslezský hejtman navštívil Gymnázium Komenského v Havířově.  
Se studenty debatoval o tom, co by se v kraji mělo zlepšit a jak by měl v budoucnu vypadat. 
Vybízel žáky, aby oni sami svými nápady přispěli k tomu, na co by se dnes měl kraj zaměřit. 
Zdůraznil, že se kraj snaží pomáhat mladým začínajícím podnikatelům, protože je zde 
nejméně podnikajících lidí v porovnání s ostatními kraji v republice. Studenti posléze přišli 
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se zajímavými náměty a myšlenkami. Hovořili o tom, že bychom měli umět využít starých 
budov, které se dostaly postupem času do špatného technického stavu. Hejtman nabádal 
studenty, aby jako studenti vycestovali, poznali, jak to funguje jinde a vrátili se zpět domů. 
V návštěvách škol v kraji chce hejtman Ivo Vondrák i nadále pokračovat. [32] 
 Klienti Santé, centra pobytových a ambulantních sociálních služeb, navštívili zimní 
stadion. Prohlédli si zázemí hokejového klubu, sledovali trénink prvoligových hokejistů  
AZ Residomo Havířov. Pobesedovali s hráči a dalšími činovníky klubu. Klienty Santé,  
mezi nimiž jsou i skalní fanoušci havířovského hokeje, potěšilo i společné fotografování. [33] 
 V Havířově, druhém největším městě v kraji, chybí záchytná stanice. Městští 
policisté proto asistují při převozu opilých, často agresivních lidí do Karviné. Problém 
s převozy má i nemocnice. Přitom na záchytnou stanici je ročně z havířovské a karvinské 
nemocnice převezeno až 600 opilých lidí. MP tak přichází o hlídky, které by měly být primárně 
v ulicích. Pokud osoba dopravovaná na záchytnou stanici bezprostředně ohrožuje zdravotnický 
personál a ten tomu nemůže zabránit vlastními silami, poskytuje nezbytnou pomoc PČR. 
Převozy stojí čas a peníze (ročně zhruba 450 000 korun) i nemocnici. Vzhledem k tomu, že 
převáží opilce svými sanitkami, které by v tu dobu měly být určitě někde jinde.   Řešením by 
mohlo být zřízení pokoje pro záchytku přímo v areálu havířovské nemocnice. Zúčastněné 
strany chtějí o tomto řešení jednat. [34] 
 Nejen v Havířově, ale i v Karviné a Orlové, řeší problém s tím, že lidé kradou sáčky 
a ničí nádoby na psí exkrementy. Náklady na opravy šplhají na desítky tisíc korun. V Havířově 
investovalo město do zcela nových košů se zásobníky. Většina z nich byla okamžitě zničena. 
Výměna jednoho poškozeného zásobníku na sáčky stojí přes 1 000 korun. V Havířově 
neuvažují, že by po vzoru nedaleké Orlové pejskařům sáčky darovala. „Organizujeme 
hromadné očkování psů, vyčlenili jsme deset ploch pro volný pohyb psů a údržba také něco 
stojí,“ uvedla pracovnice z odboru komunálních služeb MmH. Město Havířov navíc 
každoročně investuje několik miliónů na provoz psího útulku. [35] 
 S cílem udržet vodu v krajině a ušetřit finanční prostředky začalo město Havířov 
budovat retenční nádrže. Užitkovou vodu bude využívat na zavlažování zeleně  
a čištění komunikací. V loňském roce byla vybudována retenční nádrž o velikosti 120 kubíků  
na Městském fotbalovém stadionu. V zimě při tání sněhu se zaplnila skoro po okraj.  
Po kolaudaci se bude využívat na závlahu trávníků. Další retenční nádrž chystá město 
vybudovat pod zádržným parkovištěm pro hřbitov v městské části Šumbark. Radnice hledá  
i další lokality, kde by mohla postavit retenční nádrže. Bude chtít dosáhnout na peníze 
z Ministerstva životního prostředí z programu Dešťovka. [36]  
 Muži, který šel od zastávky Havířov střed, se udělalo nevolno a prodělal epileptický 
záchvat. Když se probral, zjistil, že mu chybí batoh s peněženkou obsahující doklady, platební 
karty, finanční hotovost ve výši 800 korun a stravenky. Případ si převzala PČR. [37] 
 Dobrovolní hasiči SDH Havířov-Životice působí nově jako jednotka určená 
k zásahům na vodní hladině. Různé zásahové postupy trénují na krytém bazénu v Havířově  
a na nedaleké Těrlické přehradě. Před časem tu absolvovali výcvik záchrany lidí, po kterými se 
probořil led. „Jsme schopní zasahovat na klidné i tekoucí vodě, máme motorový člun a další 
vybavení k záchraně tonoucích i vyhledávání utonulých. Zasahovat můžeme i při povodních,“ 
řekl velitel SDH Havířov-Životice. [38] 
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Počasí v únoru 2019  
 Začátek února přinesl teploty nad nulou, nejvyšší průměrnou únorovou teplotu 
jsme zaznamenali v sobotu 2. února 2019. Vystoupala na 9,28 °C. Téměř jarní povětří přinesla 
polovina měsíce, teploty se pohybovaly přes +5 °C. Teplý byl i konec měsíce, ve čtvrtek  
28. února 2019 vystoupala průměrná teplota na 8,4 °C.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie)  

 
Mezi teplejšími dny se střídaly zimní. Zasněžený Centrální park ve středu 6. února 2019.  
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7. 3 KRONIKA BŘEZEN 2019 
„Nikdy nevím, co udělám příště,  

jakou cestou půjdu a kam se chci dostat.  
Na začátku každého projektu nevím nic.“ [1] 

Úvod 
Slavná architektka a designerka českého původu Eva Jiřičná oslavila počátkem 

března své 80. narozeniny. Slova činorodé ženy, která od 60. let minulého století žije a tvoří 
v Londýně, nepostihují pouze proces umělecké tvorby. Zvolna přicházející jaro uvozuje 
neustále se opakující, tajemný proces střídání ročních období, na jehož počátku nikdy nevíme, 
co nás v něm dobrého (bohužel mnohdy i zlého) čeká. Radostně jsme letos vykročili  
do tajuplných dní měsíce, v němž se střídají staré s mladým, zima s jarem, konec s počátkem. 
Martina Sáblíková okořenila vrchol své kariéry světovými rekordy v rychlobruslení na tratích 
na 3 a 5 tisíc metrů a přivezla do země, kde není jediná rychlobruslařská dráha k trénování, 
tituly mistryně světa. Novinkou bylo ozvláštněno předávání ocenění Anděl 2019. Letos poprvé 
byla udělena okřídlená soška v kategorii klasické hudby, získal ji orchestr České filharmonie 
za interpretaci skladeb Bohuslava Martinů. Do síně slávy letos poslali hodnotící hudební znalci, 
akademici, Michala Prokopa. Slavnostní chvíle prožívali i tvůrci českých filmů při předávání 
Českých lvů nejúspěšnějším českým filmům promítaným v roce 2018.  

 
Oficiální první jarní den 21. března 2019 u kapličky v Havířově-Dolních Datyních. 

Havířov se připravuje na nový roční cyklus. Březen nastoupil z velké části opravdu jarní a teplý, 
plný sluníčka. Pracovníci veřejných prací se pustili „po zimě“ do velkého úklidu. S radostí jsme 
uvítali opravený neonový nápis Labužník na „bruselské“ budově na náměstí Republiky. 
S přibývajícími teplejšími jarními dny si havířovští začali užívat vycházek a výletů do okolí 
města. Přitahovalo nás havířovské vlakové nádraží, netoliko počínající očekávanou 
rekonstrukcí, ale také přistavenými speciálními vlaky, protidrogovým a Legiovlakem.  
Rozloučili jsme se navždy s hercem Sttanislavem Zindulkou. Kolikrát si na něho vzpomeneme 
nejen při projekci seriálů a filmů, ve kterých hrál, ale také ve chvílích, kdy nám leccos 
nepřipadne zrovna pochopitelné pro naše myšlení a chce se nám zvolat: „To je ale fakt kapitální 
békovina…“  
A výročí z nejsmutnějších nás zavedlo do 15. března 1939. Před 80 lety němečtí nacisté obsadili 
naši zemi. 
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Březen v časovém sledu 
Pátek 1. března 2019 
 Primátor města Havířova pogratuloval k 97. narozeninám válečnému hrdinovi 
Janu Ihnatíkovi. Předal oslavenci osobní dárek. „Za to, co jste pro naši zemi vykonal, vám 
náleží obrovské díky. Jsem nesmírně hrdý, že má naše město ve svých řadách takto váženého 
občana. Patří vám naše uznání za to, co jste pro naši svobodu vykonal během 2. světové války, 
za vaši odvahu, skromnost a čestnost. Přeji vám, aby vás neopouštělo zdraví a vitalita, stejně 
tak jako váš nadhled a veselá mysl," popřál válečnému hrdinovi primátor Josef Bělica. [2] 

 
Primátor města se sešel s válečným hrdinou u příležitosti jeho 97. narozenin.  
 
 Společenské setkání se uskutečnilo u příležitosti 10. výročí založení Domova 
seniorů, střediska Helios. Zúčastnili se ho představitelé vedení města Havířova, zástupci 
spřátelených organizací a další hosté. Ředitel Domova seniorů, střediska Helios, Milan Dlábek 
připomenul nejvýznamnější události v uplynulých deseti letech v tomto zařízení. Primátor 
města Havířova Josef Bělica poděkoval pracovnímu kolektivu domova za kvalitní a obětavou 
práci. Kulturní vystoupení si připravily Babky Heliosu a nadějná zpěvačka Kristýna Kolárová. 
Středisko Helios bylo otevřeno 16. února 2009. [3]  
 
Středa 6. března 2019 
 David John Lloyd, britský umělec již léta žijící v ČR, vystavil znovu svá díla 
v Havířově. Ve Výstavní síni Viléma Wünsche v KD Leoše Janáčka byly k vidění jeho malby, 
velká i menší plátna, pod souhrnným názvem „Unplugged“. Tentokrát nabídl svým příznivcům 
neobvykle pozitivní kolekci portrétů či krajin vytvořenou v abstraktním surrealismu. 
Návštěvníky vernisáže pozval umělec do Jazz clubu, aby jim zahrál a zazpíval  
se svojí kapelou. (Příloha D/03/1 Katalog vystavených prací D. J. Lloyda). Výstava byla 
otevřená do 28. března 2019.  
 
 Do K-Klubu Městské knihovny Havířov na Šrámkově ulici zavítala na besedu  
a autorské čtení autorka knihy „Vetřelkyně a já“ Klára Nováčková. Návštěvníky „Káčka“ 
čekalo pohodové vyprávění o psaní knížky, o tvůrčím procesu, o inspiraci k ilustracím, které 
knihu provázejí.  
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Zavládla všeobecná spokojenost a těšení, protože Klára Nováčková slíbila, že pokud napíše 
další knihu, pokřtí ji v K-Klubu havířovské knihovny.  

 
Autorka knihy „Vetřelkyně a já“ s knihovnicemi K-Klubu Městské knihovny Havířov  
ve středu 6. března 2019. Foto z archivu Městské knihovny Havířov.  
 
Čtvrtek 7. března 2019 
 Nádherné fotografie vystavila v Galerii Maryčka havířovská fotografka Vladimíra 
Polášková. Zaměřila se na makrofotografii s neobvyklou specializací. V Maryčce prezentovala 
práce vytvořené v průběhu let 2015 až 2018. Jsou abstraktním vyjádřením běžného jevu: tání 
ledu. Autorka zachytila běžné věci, živé květy a obyčejnou vodu. Díky trpělivosti, správnému 
světlu a schopnosti objevit nevídané se změnily v neskutečnou krásu. Výstava „Záhadné 
makro“ byla k vidění do 29. března 2019.  
 
Sobota 9. března 2019 
 V Českých Budějovicích se konalo Mistrovství ČR školní mládeže v boxu.  
Se zlatými medailemi a tituly mistrů republiky se vrátili havířovští borci z Boxu Havířov 
František Horváth (váhová kategorie do 43 kg) a Denis Porubský (váhová kategorie  
do 48 kg). Úspěch havířovské výpravy završil 3. místem a bronzovou medailí Samuel Fiedor 
(váhová kategorie do 76 kg). [5] 
 

Na palubovce MSH Slavie se hrál výborný florbal. Přišlo se podívat více  
než 300 diváků, vytvořili skvělou atmosféru a hnali domácí kupředu. Florbal Exelsior Havířov 
hrál ve 3. zápase čtvrtfinále play-off 1. florbalové ligy mužů srdcem. V úvodu havířovští hráči  
nad pražskými Black Angels vedli, ještě v první polovině 2. třetiny 4:3. Pak přišel zlom  
a havířovští rychlému a přesnému soupeři nestačili. Florbal Exelsior utržil třetí porážku  
ve čtvrtfinále. Letošní liga pro náš tým skončila. Ale byla to sezóna krásná a závěrečný zápas 
charakterizovala jedna z fanynek havířovského týmu jako vůbec nejlepší, který letos viděla. 
 
Neděle 10. března 2019 
 Havířovská zastupitelka Alena Olšoková přivítala nejmladší občánky našeho 
města v obřadní síni havířovského Zámku. Komise pro občanské záležitosti při RMH připravila 
3 obřady pro 10 přihlášených dětí. Hezké pásmo z básniček a písniček připravila děvčata  
ze ZŠ K. Světlé.  
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Maminkám pomohly s miminky studentky Střední zdravotnické školy v Karviné.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

 
Nejmladší občánky města přivítala v neděli 10. března 2019 zastupitelka Alena Olšoková.  
 
Pondělí 11. března 2019 
 Primátor města Josef Bělica se znovu setkal s občany města, aby odpovídal  
na jejich dotazy. Pozval zástupce Správy železniční dopravní cesty a investičního odboru 
MmH. Pozvání přijali náměstek pro ekonomiku Ondřej Baránek a náměstek pro investice  
a chytré město Bohuslav Niemiec.  
První část setkání patřila prezentacím, které přiblížily stav příprav velké rekonstrukce 
havířovského vlakového nádraží. Ředitel Stavební správy SŽDC východ Miroslav Bocák 
informoval, že rekonstrukce havířovského nádraží bude jednou z prvních velkých rekonstrukcí 
budov, které SŽDC vykoupila před časem od Českých drah. Havířovské nádraží je v žalostně 
špatném stavu po všech stránkách a absolutně nevyhovuje současným požadavkům. Atypická 
stavba v bruselském stylu postavená před 50. lety bude vyžadovat citlivý zásah. V prvé řadě 
bude rekonstruována současná administrativní dvoupatrová budova, kde bude vybudována 
výpravní hala pro cestující a se zázemím pro dopravce, opravena bude i střecha, fasáda  
a budou vyměněna okna. Následovat bude II. etapa rekonstrukce současné budovy, opravena 
bude střecha, bude zateplena a bude vyměněna skleněná výplň. Zůstane zachována mozaika  
i atypický strop. Budova bude v pronájmu města Havířova, které nakonec rozhodne o tom,  
co a jak zde bude provozováno. Během těchto dvou etap nebude omezen vlakový provoz. Určitá 
omezení nastanou až v průběhu III. etapy rekonstrukce podchodu, kolejiště a nástupišť, 
případně vybudování podchodu na Šumbark.  Stavební práce by měly trvat více než 2 roky.  
Lenka Krejčová z referátu oddělení investic MmH hovořila o rekonstrukci přednádražního 
prostoru, o navýšení počtu parkovacích míst na zhruba 200, na vytvoření krytého koridoru  
pro cestující veřejnost. Cílem je vytvořit moderní uzel pro všechny druhy dopravy. 
Další debata na setkání se týkala především problémů s parkováním ve městě, zničených 
chodníků a zelených ploch, hovořilo se také o sociálních službách pro rodiny s postiženými 
dětmi. (Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie)  

 
Primátor města pozval na setkání s občany v pondělí 11. března 2019 zástupce SŽDC.   
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 V loutkovém sále KD Petra Bezruče se sešli na své schůzce členové KPHMO, 
pobočky Havířov. Horničtí senioři mezi sebou přivítali velitele HZS MSK Pavla Budinu a jeho 
asistenta, kolegu Martina Tesaře. Oba měli za sebou rušnou službu s výjezdy a likvidací 
následků silného větru. V prezentaci přiblížili organizační strukturu profesionálních hasičských 
záchranných sborů (státních organizací), ukázky ze zásahových akcí a informace o tom, jak  
se zachovat v nebezpečných situacích. V jednom z prezentovaných videozáznamů byl patrný 
vývoj hasičské techniky v průběhu století. Přivezli sebou na ukázku zásahovou výstroj  
a výzbroj. Připomenuli spolupráci s dobrovolnými hasiči (v Havířově 2 jednotky Město  
a Životice) a s dalšími složkami integrovaného záchranného systému (záchranná služba, policie 
a další vedlejší složky městská policie, horská služba). Sbory hasičské záchranné služby chrání 
životy, majetek a zdraví obyvatel. Velitel havířovských hasičů následně připomenul i povinnost 
nás všech snažit se v případě potřeby účinně pomoci druhým. Vysvětlil fungování třísměnného 
provozu na hasičské záchranné stanici. Jeden z dotazů byl směrován na postavení žen  
u hasičských záchranných sborů. Ženy z pozice zákoníku práce nesmí vyjíždět na zásahy 
(zdravotní omezení), zabezpečují však administrativní chod jednotek a pracují na linkách 
tísňového volání. Hrdinové všedních dnů si vysloužili velký potlesk.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

 
Beseda s velitelem hasičů v pondělí 11. března 2019.   
 
 V Galerii Radost se sešli příznivci tvorby Jiřího Kuděly, malíře a pedagoga Fakulty 
umění Ostravské univerzity. Prezentoval svá díla na mnoha výstavách. Soubor prací nazvaný 
„Hra na schovávanou“ tvořila série portrétních monotypů, které působily jako zářící perly  
ve strohém výstavním prostoru. Vznikaly před 10 lety a doposud nebyly vystaveny.  
Ve výsledku odráží barokní portrét či úsměv Marylin Monroe Andyho Warhola. Zajímavý 
název vysvětlil autor podstatou monotypu, kdy z mnoha tisků vyjde pouze jeden. Výsledek je 
často tajemstvím, které je třeba hledat. Výstava byla k vidění do 31. března 2019. (Příloha 
D/03/2 Pozvánka na výstavu „Jiří Kuděla, Hra na schovávanou“)   

 
Vernisáž výstavy Jiřího Kuděly v Galerii Radost v KD Radost v pondělí 11. března 2019.  
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Středa 13. března 2019 
 Studenti Masarykovy univerzity v Brně zavítali do K-klubu Městské knihovny 
Havířov s přednáškou „Fake news“ (tak jsou nazývány neověřené dezinformační zprávy). 
Autoři „Nejlepší knihy o Fake news“ objíždějí s prezentací také školy základní i střední, aby 
přinesli nejmladším uživatelům internetu a sociálních sítí základy mediální výchovy. Byla řeč 
o kyberbezpečnosti, virech, škodlivých spamech a hoaxech, řetězových e-mailech a nebezpečné 
propagandě, která šíří informace k vyvolání a posílení určitých postojů. Jak vyplynulo  
z přednášky i následné debaty přítomných, není vůbec jednoduché nepodlehnout 
dezinformacím a zvažovat na misce vah, kdo má vlastně pravdu: najít si více zdrojů, 
kontrolovat, jaké původní zdroje uvádějí, ujistit se, že nikdo nemanipuluje s našimi emocemi, 
strachem, ověřovat zveřejněné fotografie a videa, zda nejsou upraveny různými dostupnými 
technologiemi. Nesdílet dále, když si nejsme zcela jisti. Každopádně dobrý počin, velmi 
potřebný.  
 
Čtvrtek 14. března 2019 
 Nefrologická ambulance NsP Havířov se připojila ke Světovému dni ledvin.  
Během rána a dopoledne se nechalo vyšetřit 173 zájemců (127 žen a 46 mužů) glukometrem. 
Pomocí indikačních proužků byla testována moč, měřil se krevní tlak, pacienti se nechali zvážit 
a změřit a následně jim bylo vypočítáno BMI. Po osobních konzultacích s lékařkou bylo jisté, 
že žádný z pacientů nemusí být doporučen k dalšímu došetření. [6] 
 
 V Brně se konalo Mistrovství republiky mladých kadeřníků a kosmetiček 
„Harmonie 2018/2019“. Výborných výsledků dosáhly studentky SŠ Havířov-Prostřední Suchá 
na poli kadeřnictví i kosmetiky. V kategorii Účesová tvorba na cvičné hlavě s tématem „Účesy 
inspirované tvorbou Georyi Kota“ zvítězila žákyně 2. ročníku Helena Š. Stříbrná medaile 
v kategorii Fantazijní líčení na téma „Orient“ náležela žákyni 4. ročníku Elišce H. Sbírku 
zkompletovala žákyně 3. ročníku Dominika B., bronzovou příčku obsadila v kategorii Účesová 
tvorba na téma „Přírodní živly – voda, země, oheň, vzduch“. Žákyně školy se zúčastnily finále 
juniorské kadeřnické soutěže na téma Moulin Rouge v rámci veletrhu World of Beauty  
and Spa 2019. Zvítězila žákyně 2. ročníku školy Marie D. [7] 
 
Pátek 15. března 2019 
 Pro děti základních škol připravili v havířovském Musaionu ve čtvrtek 14. března 
a v pátek 15. března přednášky „Textilnictví – od nitě po tuniku“. Pedagožka MT Lucie 
Tomiczková přiblížila dětem období pravěku z pozice toho, jak a do čeho se lidé oblékali, co 
používali k výrobě oděvů, čím šili. Děti poznávaly kožešiny zvířat, která žila  
na našem území, dověděly se, že v době kamenné začali lidé používat len, vlnu a konopí a začali 
je zpracovávat. Zajímavé bylo i zjištění, čím vším můžeme barvit vlákna a látky (cibulové 
slupky, řebříček, kopřiva, zelená skalice, kručinka barvířská, kreveň obecná, vratič, kamenec). 
Děti si vyzkoušely barvení látek v mořeně barvířské a v ořechových slupkách a listí. 
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Besedu navštívili žáci 5. tříd ZŠ Gorkého, 4. třídy ZŠ Žákovská a z Šenova.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

 
Keltský oděv v Musaionu během přednášek o textilnictví ve čtvrtek a v pátek  
14. a 15. března 2019.  
 
 Ve SVČ Asterix na ulici M. Kudeříkové pozvali rodiče, prarodiče a přátelé  
na Miniakademii. Připravili ji vedoucí a děti z dramaticko-divadelního a kytarového kroužku. 
Do dramaticko-divadelního kroužku, který vede Lenka Kučerová, dochází 16 dětí ve věku  
od 6 do 18 let. Kytarový kroužek Ondřeje Němčíka navštěvuje 7 začátečníků a 6 pokročilých. 
Ti, kteří už kroužek navštěvují několik let, zahráli spolu se svým vedoucím několik písní 
z repertoáru Brontosaurů a Vypsané fixy. Strávili jsme v sále příjemný podvečer s dětmi, které 
se do Asterixu dochází učit pro radost.  
 
Neděle 17. března 2019 
 Slovník cizích slov vysvětluje slovo voltiž jako náskok na neosedlaného koně  
a akrobacii na něm. Oddíl Voltiž Duha (stáje v Havířově-Bludovicích u Zámeckého dvora) 
připravil o víkendu barelové voltižní závody pro 70 dětí z 5 oddílů a pro děti handicapované. 
Děti cvičily na trenažéru, který představuje koně (barel), doma nebo v klubu nacvičené sestavy. 
Teprve po nácviku na trenažéru mohou sestavy trénovat na koních.  
Sobotních závodů se zúčastnila družstva z pořádající Voltiže Duha, Albertovce, Frenštátu, 
Tlumačova a JK Trojan Praha. Cvičily se povinné sestavy jednotlivců, povinné sestavy skupin 
„D“ a „Junior“, volné sestavy dvojic, volné sestavy skupin „D“ a „Junior“ a volné sestavy 
jednotlivců. Rozhodčí posuzovali umělecký dojem, techniku a měřili čas.  
Vítěze dekoroval radní pro sport Daniel Vachtarčík. Oddíl Voltiž Duha získal 3. místo  
ve skupině Junior a ve dvojicích. Dětští reprezentanti Voltiže Duha svoji kategorii vyhráli.  
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Havířovská cvičenka Petra se umístila na krásném 5. místě v kategorii mentální handikep žen. 
(Příloha D/03/3 Voltiž Duha. Přijímáme nové členy). (Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

 
Anička Ciecialová a Michaela Pachotová z Voltiže Duha soutěžily na barelových závodech 
v sobotu 16. března 2019.  
 
Pondělí 18. března 2019 
 V Musaionu, havířovské pobočce MT, obdivovali návštěvníci obrázky dětí dvou 
mateřských, I. stupně pěti základních škol a CSVČ sv. Jana Boska s námětem „Jaro kolem 
nás“. Výstavní panely ozdobily foyer muzea až do 5. dubna 2019. Všichni tvůrci byli oceněni 
za účast drobnou sladkou velikonoční odměnou.  
 
 Zajímavou prezentaci nabídl návštěvníkům Stálé výstavní expozice Městské 
knihovny Havířov Historie psaná uhlím v Renetě Marián Lipták, znalec architektury 
nejmladšího města v republice, Sorely (socialistický realismus) a paneláků. Připomenul historii 
budování města od počátků v roce 1947 v Šumbarku (Dvouletky), domy měly předsazený 
schodišťový sloupec, dřevěné stropy a sdružené balkony. Typizované domy ještě počítaly 
s kuchyní jako s centrem dění v domácnosti. Havířov dále čekalo politické rozhodnutí o další 
výstavbě v Sorele, domy se stavěly z cihlových bloků a obdivované zdobnosti byly 
prefabrikované. Autor besedy upozornil, že domy ve stylu Sorely, i když s menší zdobností, 
najdeme i v Havířově-Šumbarku. Poskytl fotografie z jiných měst, kde se budovalo v tomto 
stylu. Urbanistické řešení města posléze zasáhl styl sorelo-brusel s jednoduchými rámy, 
velkými okny, malou zdobností. V 60. letech nastoupil v Havířově bruselský styl stavící  
na funkcionalismu s abstrakcemi ze skla a keramiky, zkosenými hranami, kulatými otvory. Jeho 
doménou jsou kupříkladu Labužník, havířovské vlakové nádraží, obytný dům  
vedle Společenského domu Havířov a celá řada dalších. Přišla řeč na jednotlivé typy 
havířovských domů, jak se postupně vyvíjely a stavěly ve městě (až k těm nejmladším z 80. let 
minulého století). Autor vypíchl architektonické prvky jednotlivých typů, nabídl fotografie, 
včetně půdorysů konkrétních staveb, ukázal fotografie, na kterých bylo patrné, jak mnohé 
typické prvky nevhodně potlačilo zateplení domů. Autor je zastáncem rekonstrukcí domů  
podle původních plánů. Zajímavé bylo téma střech na věžových domech, které byly kdysi 
určeny k rekreačním účelům nájemníků, dnes jsou tyto prostory zpravidla uzavřeny.  
 
Úterý 19. března 2019 
 Předzvěst jara, svátek všech Josefů, oslavili milovníci tvoření v K-Klubu Městské 
knihovny Havířov. Přivítali mezi sebou Silvu Skotnicovou, která je naučila vyrábět plstěné 
šperky. Z různých druhů vlny pro začátečníky, ale i z té jemnější, tvořily dámy pomocí 
speciálních jehel plstěné kuličky. Jedná se o práci časově náročnou, do kuličky položené  
na molitanu je někdy nutno píchat déle než hodinu, než se dostaví očekávaná kvalita,  
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ale pro začátečníky i dost nebezpečnou (terčem jehly se občas stane prst tvůrce). Přítomné dámy  
i dívky se posléze učily plstit vlnu ve formičkách a vyrobily hezké brože. Příjemnou atmosféru 
tvoření šperků dokreslilo i občasné společné zpívání s dětmi.  

 
Silva Skotnicová naučila přítomné dámy a dívky základům plstění vlny a výroby originálních 
šperků. Úterý 19. března 2019.  
 
Středa 20. března 2019 
 U vlakového nádraží začala příprava terénu pro rozsáhlou rekonstrukci.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

 
Objevily se stroje a zmizely stromy, nevlídný prostor před havířovským vlakovým nádražím  
se začal připravovat na rozsáhlou rekonstrukci.  
 
Čtvrtek 21. března 2019 
 Stříbrně šedý, ponurý protidrogový Revolution train byl na havířovském nádraží 
přistaven v úterý 19. března 2019. Nabídl návštěvníkům (školní třídy, rodiče s dětmi) otřesný 
příběh feťáka se všemi jeho neblahými důsledky a utrpením. Děti v průběhu prohlídky 
vyplňovaly anonymní dotazník. Během dvou dní (19. a 21. března 2019) navštívilo 
protidrogový vlak 565 žáků z 6 tříd, celkem vidělo program v soupravě 796 návštěvníků. 
Náklady ve výši 216 000 korun byly uhrazeny z rozpočtu 0J 12 MP Havířov. [34, 38] 
 
Sobota 23. března 2019 
 Pádem z okna se krátce před 9 hodinou zabil 26letý mladík v Havířově-Šumbarku 
na Nákupní ulici. Policisté na místě zjistili, že vyskočil z okna chodby mezi 6. a 7. podlažím 
bytového domu. Svým zraněním, přes veškerou snahu lékařů, na místě podlehl. Cizí zavinění 
bylo prověřováním vyloučeno. Kriminální policie případ šetřila jako sebevraždu. [36] 
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 V pražském Rudolfinu byly předány sošky „Českých lvů“, ocenění České filmové 
a televizní akademie. Ve 26. ročníku získala titul nejlepší film nebo minisérie v roce 2018 
„Dukla 61“ (produkce České televize) režiséra Davida Ondříčka a scénáristů Jakuba Režného 
a Matěje Podzimka. Film o důlním neštěstí na Dole Dukla, který se natáčel v ulicích Havířova, 
získal i cenu za mimořádný počin v oblasti audiovize. Odnesla si ji herečka Martha Issová, 
představitelka hlavní ženské role.  
 
Neděle 24. března 2019  
 V obřadní síni havířovského Zámku přivítala náměstkyně primátora pro školství 
a kulturu Jana Feberová nejmladší občánky města Havířova. Členky komise pro občanské 
záležitosti při RMH připravily 3 obřady pro 8 dětí. Malé kamarády přišly přivítat písničkami  
a básničkami děti ze ZŠ Gen. Svobody v Havířově-Šumbarku. 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

 
Náměstkyně primátora pro školství a kulturu Jana Feberová přivítala nové občánky 
v obřadní síni havířovského Zámku v neděli 24. března 2019.  
 
 Od úterka 19. března 2019 až do neděle mohli občané a návštěvníci Havířova 
zavítat do Legiovlaku, pojízdného muzea na kolejích, který vypravila na turné Československá 
obec legionářská, aby přiblížila hrdiny zahraničního odboje v čase první světové války a vzniku 
Československé republiky.  
Legiovlak tvořilo 13 rekonstruovaných vagónů, kterými se tisíce československých legionářů 
přepravovaly napříč Ruskem Transsibiřskou magistrálou v letech 1914–1920. Expozice, včetně 
komentovaných prohlídek, byly přístupné zcela zdarma. První vagón Legiovlaku nabídl 
projekci dokumentárních filmů s tématikou legionářů, 1. světové války a vzniku 
Československé republiky. Dostupné byly dobové fotografie, nákresy i reálné zbraně.  Výstavní 
panely v dalších vagónech poskytly celou řadu informací o této problematice. V ubytovacím 
vagónu nazvaném Těpluška (z ruského slova teplo) se mohli zájemci dočíst  
o průlomové bitvě u Zborova v roce 1917. Těplušku získala Československá obec legionářská 
odkupem starého zrušeného nákladního vozu v roce 2012 od Českých drah, a. s. Jeho 
rekonstrukce pro muzeum trvala necelé 3 měsíce.  Bylo možno nahlédnout do důstojnického  
i štábního vagónu, v dílenském voze byla připomenuta úloha Slováků v legiích, válka  
o Slovensko v létech 1918 až 1919 a byla zde malá galerie tvorby a legionářského umění. 
Nezbytný byl zdravotnický vagón s přehlídkou pomůcek, kterými byli léčeni zranění legionáři. 
Ve vagóně polní pošty se třídila pošta pro vojáky podle jednotlivých měst na trati Transsibiřské 
magistrály.  Celý vagón byl věnován stejnokrojům legionářů zejména v Rusku, v šicí dílně  
se uniformy opravovaly a šily. Vystavená byla též označení čs. legionářů. Ve vlaku byly 
vystaveny i stejnokroje legionářů v Itálii a ve Francii. Improvizovaný obrněný vagón  
se zpevněnými stěnami vysypanými kameny (zpevňovaly se čímkoli, například pískem) 
prohlídku uzavíral. V jednom z vagonů si mohli návštěvníci Legiovlaku zakoupit celou řadu 
publikací a upomínkových předmětů (kupříkladu Legionářské karty na mariáš).  
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Z výstavních panelů bylo možno zjistit, že celkem bylo evidováno 3 979 padlých, zemřelých, 
nezvěstných a popravených ruských legionářů v létech 1914–1920. Případně také to, že na cestě 
domů objeli českoslovenští legionáři třemi směry celý svět. Československými legiemi v Rusku 
prošlo postupně 60 109 dobrovolníků, a ačkoli se začaly formovat jako první, vraceli se domů 
jako poslední. (Přílohy D/03/04 Československé legie v Rusku 1914-1920; D/03/05 
Československé legie 1914-1920 a vznik Československé republiky; D/03/06 Legiovlak  
1919-2019). (Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

 
Legiovlak se zastavil na své cestě republikou na havířovském vlakovém nádraží.  
 
Úterý 26. března 2019 
 Federace dětských domovů České republiky FICE připravila regionální kola 
letošního ročníku „Nejmilejšího koncertu“. Organizace v našem kraji se ujal havířovský 
Dětský domov na ulici Čelakovského pod patronací hejtmana MSK. V sále KD Leoše Janáčka 
vystoupily děti z 13 domovů našeho kraje (Budišov nad Budišovkou, Ostrava Bukovanského, 
Čeladná, Frýdek-Místek, Fulnek, Havířov, Lichnov, Melč, Opava, Ostrava-Hrabová,  
Radkov-Dubová, Velké Heraltice, Vrbno pod Pradědem). Soutěžily v hudebním, tanečním  
a literárně dramatickém oboru. Do celostátního kola v Ústí nad Labem postoupily v hudebním 
oboru i naše havířovské děti.  
Mezi hosty nechyběli zástupci Krajského úřadu v Ostravě, náměstkyně primátora města 
Havířova pro kulturu a školství Jana Feberová, pro sociální záležitosti Stanislava Gorecká, 
pozvání přijal ředitel MP Havířov Bohuslav Muras. Přijel ředitel obchodního řetězce IKEA, 
který byl generálním sponzorem akce, členové spolku Portavita, havířovská kapela Střepy  
a zástupci MFK Indiáni Havířov. [35] 
 
 Ve foyeru pobočky Městské knihovny Havířov na Šrámkově ulici otevřely 
knihovnice oblíbený „Knižní jarmark“. Čtenáři i další návštěvníci svatyně vědění si mohli 
nakoupit starší knihy, již vyřazené z fondu knihovny. 

  
Knižní jarmark v Městské knihovně Havířov je tradičně velkým lákadlem pro milovníky knih. 
Úterý 26. března 2019.  
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 V jarní „Taneční akademii“ v reprezentačním sále ZUŠ L. Janáčka se představili 
tanečníci, ale zejména tanečnice tanečního oboru školy pod vedením paní učitelky Ilony 
Malcharové. Diváci z řad nejbližších rodinných příslušníků a přátel obdivovali folklorní kolové 
choreografie z Podkysúc i na písničky Jiřího Pavlici a jeho Hradišťanu. Nejmladší tanečnice 
Baby baletu se inspirovaly slavným Labutím jezerem a předvedly krásný Labutí tanec Svěráka 
a Uhlíře. Tanečnice vytančily jarní svěžest a pohodu v krásných hudebních kolážích, oprášily 
jazz i swing. Vlastními choreografiemi se představily absolvující žákyně. Jedna z tančících 
dívek oslavila na akademii své narozeniny. Taneční akademii zhlédli diváci také ve středu  
27. března 2019. (Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie)  

 
Taneční akademie ZUŠ L. Janáčka v úterý 26. března 2019.  
 
Středa 27. března 2019 
 V sále CVA na Horymírově ulici se poslední středu v měsíci, sešli všichni ti, kteří 
rádi zpívají a nemají s kým. Přišli si zazpívat pod vedením Dagmar Heroutové písničky Šlitra 
a Suchého, které patří k pokladům naši populární hudby a v běhu času téměř zlidověly.  
 
 Pátou výstavu otevřeli v hudebním oddělení Městské knihovny Havířov amatérští 
výtvarníci CVA na Horymírově ulici. Výstava „Barevná paleta“ je důkazem toho, že skupina 
roste nejen počtem členů, ale také kvalitou obrazů. Pro své realistické kresby s různými motivy 
(zátiší, krajiny, portréty) použili pastely, akvarely či olej. Malířky a jednoho malíře představil 
současný vedoucí tvůrčího týmu Petr Havel.  
Vernisáž zahájily drobnými skladbami studentky ostravské konzervatoře klarinetistka Hana 
Františáková a akordeonistka Eliška Kichnerová. Vedle Johanna Sebastiana Bacha zazněly 
písně židovské, makedonská lidová. Neobvyklé sladění klarinetu a akordeonu dodalo vernisáži 
punc jedinečnosti a podtrhlo krásu vystavených dílek havířovských tvůrců. (Příloha D/03/7 
Pozvánka na vernisáž výstavy „Barevná paleta“) 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

 
Návštěvníci vernisáže výstavy amatérských výtvarníků CVA na Horymírově ulici ve středu 
27. března 2019.  
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Čtvrtek 28. března 2019 
 Představitelé města Havířova ocenili u příležitosti Dne učitelů práci havířovských 
pedagogů a jejich žáků ve Společenském domě Havířov. Společenskou důležitost práce učitelů 
vyzdvihl ve svém krátkém projevu primátor města Josef Bělica. Spolu s ním předávali ceny 
náměstkyně pro školství a kulturu Jana Feberová, náměstek pro investice  
a chytré město Bohuslav Niemiec a radní pro sport Daniel Vachtarčík.  
Pamětní listy a dar statutárního města Havířov získal kolektiv žáků 4. až 7. třídy ZŠ Školní 
v Havířově-Šumbarku ve složení Adéla Grincová, Patrik Bauhofer, Eliška Kyselá, Světlana 
Holubová, Dominik Kyselý, Barbora Šilingerová, Lýdia Bartošová a Jan Křížka. Podobně jako 
tento tým, byli ve fotoprojekci představeni žáci základních a středních škol: Barbora Lacinová 
(Gymnázium Havířov-Podlesí), Jan Žídek (Gymnázium Komenského), Stella Fonioková  
(ZŠ Gen. Svobody), Andrea Frelová (ZŠ Moravská), Lucie Žídková (Gymnázium 
Komenského) a Ondřej Toufar (Gymnázium Havířov-Podlesí).  
Pedagogičtí pracovníci škol a školských zařízení byli odměněni za svoji práci plaketou Jana 
Amose Komenského a darem statutárního města Havířova. Byli představeni  
ve videoprojekcích. Členové vedení města ocenili ve dvou blocích tyto paní učitelky a jednoho 
pana učitele: Alenu Chytilovou (SŠ Havířov-Šumbark Sýkorova); Moniku Bouchalovou 
(Gymnázium Komenského); Naděždu Drbuškovou (SPŠS Havířov); Martinu Kubátovou  
(SŠ Havířov-Prostřední Suchá); Hanu Kunčickou (MŠ Balzacova); Andreu Kovářovou  
(ZŠ Mládežnická); Pavlínu Volnou (ZŠ Gorkého); Janu Šlachtovou (ZŠ Školní), Jiřinu 
Sýkorovou (ZŠ 1. máje) a Václava Hujera (ZŠ F. Hrubína).  
Hudební dárek přinesli havířovským učitelům Iveta Kočí Palkovská a Vojtěch Michalíček  
za doprovodu houslového souboru ZUŠ L. Janáčka, Kamila Nývltová a Josef Vojtek. Posledně 
jmenovaní společně zazpívali velké muzikálové melodie.  
Krásný podvečer završilo neformální setkání a snad i vzpomínka na učitele, kteří ovlivnili 
pozitivně naše životy a již nejsou mezi námi.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

 
Oceněným pedagogům, žákům a studentům zazpívali Iveta Kočí Palkovská, Vojtěch 
Michalíček a zahrál houslový sbor ZUŠ L. Janáčka, čtvrtek 28. března 2019, SD Havířov.  
 
 V Domově seniorů, ve středisku Helios, volili Missis senior 2019. Bylo to veselé  
a vtipné čtvrteční odpoledne. Do poslední chvíle napínavé klání moderovaly žena v černém  
a žena v bílém, aktivizační pracovnice střediska. Adeptek na titul bylo celkem sedm z řad 
domácích i domovů seniorů z okolních měst. Popasovaly se s letošním tématem soutěže „Žena 
mnoha tváří“ ve třech klasických disciplínách: představení, vědomostní soutěž a módní 
přehlídka. V porotě soutěže zasedla, vedle tří mužů, i náměstkyně primátora pro sociální 
záležitosti Stanislava Gorecká. Spolu s ředitelem Domovů seniorů Havířov Milanem Dlábkem, 
ředitelem SSmH Milanem Černým a ředitelem Centra sociálních služeb Český Těšín Januszem 
Foltynou titulem nakonec obdařili paní Pěvušku K. (Centrum sociálních služeb Český Těšín), 
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první vicemissis se stala Irena Š. (SSmH) a druhou vicemissis Ludmila M. (Domov seniorů 
Havířov, středisko Luna). Publiku se nejvíce líbila paní Ludmila O. (Domov seniorů Havířov, 
středisko Helios). Ceny darovali štědří sponzoři. Dort upekly pracovnice jídelny střediska 
Helios. O hudební doprovod se postaralo Duo DiskoRej Jiřího Mazánka z Opavy. [8, 9] 
 
Pátek 29. března 2019 
 Rok se sešel s rokem, přišel víkend, kdy si připomínáme narození velkého 
pohádkáře Hanse Christiana Andersena. Znamenalo to jediné, děti opět spaly na dětských 
odděleních Městské knihovny Havířov na ulicích Šrámkova a Svornosti.  
V knihovně na Podlesí spalo 12 dětí a 2 knihovnice. Jejich večerní program se nesl v duchu 
oslav 70. výročí založení nakladatelství Albatros. Provázely je postavy Pipi Dlouhá Punčocha 
a Malý princ. Nocležníci soutěžili v AZ kvízu, hráli hry se slavnými albatrovskými hrdiny: 
pexeso, vyhledávali slavné trojice ve složení spisovatel, ilustrátor a hrdina. Na čas kreslily děti 
brouka Pytlíka. Pro zklidnění tu byla tvořivá část, všichni společně vyráběli visačky na dveře, 
záložky a chystali housenkový dezert z hroznového vína a čokolády podle Pipi Punčochaté. 
Sponzorské občerstvení z nákupního centra Globus zmizelo velmi rychle.  
Televizní pohádka a čtení při baterce ukončily zábavný večer. První spáč se odebral do říše snů 
v 21.50 hodin a ostatní potom zaléhali od 22.30 do 23.00 hodin. [10] 
Na pobočce pro děti Městské knihovny Havířov na ulici Svornosti nocovalo 14 dětí ve věku  
od 3 do 12 let. Děti putovaly pohádkami. Prezentaci o životě a díle Hanse Christiana Andersena 
završil malý test. Pak děti okouzlil kouzelník svými triky (prý je některé i naučil). Putování 
pokračovalo návštěvou šíleného vědce v jeho laboratoři a prováděním pokusů. Ve strašidelném 
hradě si pak děti vyrobily strašidla, vydaly se na stezku odvahy, skládaly puzzle a nechyběla 
královská hostina z housek se šunkou, oplatků, pití, jablíček a sladkostí z havířovského 
obchodního centra Globus. Na závěr se tančilo na pohádkové diskotéce. Mladší děti usnuly 
kolem půl dvanácté a ty nejstarší se bavily do tří hodin do rána. Všem se to moc líbilo a někteří 
se zapsali na další spaní v knihovně. [11] 

 
Oblíbená Noc s Andersenem v pobočce havířovské knihovny na Šrámkově ulici v pátek  
29. března 2019.  
 
 Milovníci soutěží, kvízů a her se sešli v KC Lučina. Čekal je veselý podvečer v milé 
společnosti organizátorů a spoluhráčů. Odpovídali na záludné kvízové otázky z různých oblastí 
života, skládali puzzle a hlavolamy, přebírali barevné korálky, zkoušeli jich co nejvíce 
v časovém limitu navléci na šňůru. Pokoušeli své smysly při poznávání vůní a chutí, poslepu 
cvičili své hmatové schopnosti. Prokázali znalosti ČR a jejich krajů.  
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V bonusové disciplíně „Havířovského esa“, které připravila pracovnice centra Hana Vlhová, se 
naučili zájemci rozeznívat tibetskou mísu.  

 
Držitelé Havířovského esa museli prokázat dobrý čich. Pátek 29. března 2019.  
 
 
Strohá řeč čísel 
 ÚP, kontaktní místo v Havířově, hlásil k poslednímu dni v měsíci březnu  
803 uchazečů o zaměstnání s nárokem na podporu v nezaměstnanosti. [12] Bez práce bylo 
celkem 3 586 uchazečů o zaměstnání (1 761 žen), v dosažitelném věku 15 až 64 let jich bylo 
3 394 (1 659 žen). Podíl nezaměstnaných na celkovém počtu obyvatel města činil 7,23 %. 
Nezaměstnaných bylo 100 absolventů a mladistvých (53 po základní škole a 47 absolventů)  
a 562 osob se zdravotním postižením. [13] 
 V porodnici NsP Havířov se v březnu narodilo celkem 35 dětí (chlapců bylo  
20 a dívek 15). V Havířově přibylo 21 nových občánků (14 chlapců a 7 dívek).  
V nemocnici bylo hospitalizováno celkem 1 514 pacientů (z Havířova 951). [33] 
 V období od 1. ledna do 31. března 2019 zasahovaly posádky ZZS MSK  
u 1 859 pacientů na území našeho města. Ošetřily 1 318 pacientů s obtížemi interního 
charakteru, 348 úrazy (1 pacient zemřel). V 15 případech museli lékaři záchranné služby 
resuscitovat. Dále řešili 51 pacientů s psychiatrickými obtížemi. [14]  
 V psím útulku Max TSH přijali v průběhu března 18 psů, 1 kočku a 2 osmáky.  
Do nových domovů se z útulku vrátilo 14 psů, 8 koček a 1 činčila. Původní majitelé získali zpět 
9 psů. K 31. březnu 2019 žilo v útulku 58 psů, 4 kočky a 2 osmáci. [37] 

Na zimním stadionu otevřeli v březnu ledovou plochu pro bruslaře celkem 6 ×.  
Bruslilo 425 platících návštěvníků. 29. března 2019 byla vypnuta strojovna a na stadionu 
rozpouštěli led. Skončila sezóna 2018/2019. [15] 
 
 
Napsali o nás 
 Alexej Pyško, téměř dvoumetrový rodák z Havířova žijící v Praze, majitel 
hlubokého hlasu (dabér Bruce Willice) a rázného vystupování, který momentálně exceloval 
rolí policejního náčelníka v úspěšném krimi seriálu Rapl, poskytl rozhovor Lidovkám. 
Vzpomíná v něm i na snímky natočené ještě před revolucí. Pokusil se vysvětlit, proč téměř  
po 40 letech odešel z angažmá v Národním divadle v době, kdy nastoupila nová generace lidí, 
která dělá divadlo jinak a má o něm jiné představy. [16] 
 V Havířově mělo vloni zaplatit za odpady 2 265 lidí s trvalým pobytem na úřadě, 
z toho 204 dětí a 132 seniorů. Mluvčí havířovské radnice řekla redakci Mladé fronty dnes, že 
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jich zaplatilo pouze 399. „Od ostatních vymáháme peníze téměř bezvýsledně. Senioři mají tak 
nízké důchody, že je nelze exekučně postihnout.“ [17] 
 Přes středový pás vozovky na Dlouhé třídě přebíhal podnapilý muž, který sdělil 
strážníkům, že jej nechtěl vzít do vozu řidič taxislužby. Provedená dechová zkouška u muže 
prokázala 2,14 promile alkoholu. Jelikož ohrožoval sebe i veřejný pořádek, byl odvezen  
na záchytku do Karviné. Byl velmi vulgární, neuposlechl výzvy úřední osoby k nastoupení  
do služebního vozidla. Proti muži musely být použity donucovací prostředky. [18] 
 Havířovské boxerské naděje David Polák (do 75 kg) a Ondřej Horváth (do 60 kg) 
se zúčastnily mezinárodního turnaje v boxu kadetů a mládeže ve slovenské Nitře. Oba 
vybojovali ve svých kategoriích prvenství. Ondřej Horváth obdržel i cenu pro nejlepšího 
zahraničního boxera. [19] 
 Dopravní skupina 3ČSAD prohloubila dlouholetou spolupráci s humanitární 
organizací ADRA. Vedle letákového servisu, díky kterému ADRA komunikuje svoje 
náborové kampaně, byly v rámci spolupráce využity i reklamní polepy na autobusech 3ČSAD 
v Havířově a ve Frýdku Místku. Začátkem března bylo polepeno 6 autobusů na linkách 
v Havířově a Frýdku-Místku, letáková kampaň běžela ve dvou desítkách autobusů MHD. [20] 
 Všichni lékaři a ostatní zdravotnický personál, byli podrobeni testům na zjištění 
protilátek proti spalničkám. Opatření se týká také NsP v Havířově. Spalniček v Česku značně 
přibylo, v loňském roce bylo zaznamenáno 182 případů. Infekčním onemocněním se letos 
nakazili už 4 zdravotníci. [21] 
 Škodu za bezmála 60 000 korun a ohrožení všech, kdo jezdí a chodí okolo, způsobili 
neznámí zloději, kteří ukradli celkem 18 kanálových mříží v areálu bývalého Dolu Dukla 
v Havířově-Dolní Suché v době od 27. února. V noci neviditelné otvory se mohly stát 
nečekanou pastí. Policisté zahájili úkony trestního řízení přečinu krádeže. [22] 
 Havířovský rodák, populární český atlet Pavel Maslák se oženil. Na skromném 
obřadu na zahradě rodinného domu pojal za ženu přítelkyni Nellu. [23] 
 Krajští zastupitelé rozhodli ve středu 13. března 2019 o tom, že akutní lůžková péče 
se z orlovské nemocnice přesune na pracoviště v Karviné-Ráji a do havířovské nemocnice. 
Změny se uskuteční postupně v průběhu následujících 2 let. Současně se změní model řízení 
nemocnic, personální unie bude zrušena, NsP  Havířov bude mít samostatný řídící management. 
Lůžková část v nemocnici v Orlové zůstane zachována, její kapacita se navýší. Změní se však 
její zaměření z akutního na následnou péči, která je díky stárnoucí populaci velmi potřebná.[24]  
 Olomoucký vrchní soud zpřísnil o 11 měsíců na 7 let a devět měsíců trest dvěma 
mužům v ostravské větvi kauzy metanolu, distributorům otráveného alkoholu, kteří smrtící 
směs distribuovali přes svůj stánek v Havířově. Dalším distributorům odvolací soud tresty snížil 
a ostatní si odpykají stejné tresty uložené krajským soudem. Obžalovaní v metanolové kauze 
z roku 2012 mají na svědomí smrt několika lidí. [25] 
 Města a firmy v MSK spotřebovaly v loňském roce o 16 tun papíru méně než v roce 
2013. V Havířově snížili spotřebu o 13 %. Pokles spotřeby papíru však není nijak snadnou 
záležitostí. Agendy jednotlivých odborů se totiž neustále rozrůstají. Spotřebu papíru navíc 
ovlivňují různé projekty, které nebývají každým rokem, například volby. [26] 
 Členové zásahové jednotky ve středu 20. března 2019 ve čtyřech vozech v civilním 
provedení s majáky zablokovali dopoledne stříbrné BMV. V momentě, kdy zastavilo  
na červenou na nejfrekventovanější křižovatce u OC Elan, vytáhli z něj dva podezřelé muže. 
Spoutali je a naložili do svých vozů, za zvuků sirén odjeli. Nejednalo se o reálný zákrok  
ale o výcvik. [27] 
 Po partnerské rozepři vyskočil z okna v 5. patře bytového domu u OC Permon 
37letý muž. Na místo dorazili pozemní týmy záchranářů, vrtulník z Ostravy přistál na Dlouhé 
třídě. Muž dopadl na stříšku ve spodní části domu. Byla mu poskytnuta první pomoc, v sanitce 
pokračovali zdravotníci v jeho ošetřování. Vrtulníkem byl transportován s mnohočetnými 



83 
 

zraněními horních končetin a pánve do ostravské fakultní nemocnice. Po dobu zásahu  
a přítomnosti vrtulníku byla doprava na Dlouhé třídě uzavřena. [28] 
 Nejsympatičtější zdravotní sestřička České republiky pracuje v Rehabilitační 
klinice Malvazinky v Praze na oddělení následné intenzívní péče. Petra Verčík, rodačka 
z Havířova, získala prestižní titul Sestra sympatie 2018 v 9. ročníku soutěže „Nejsympatičtější 
zdravotní sestřička České republiky“. Finále se uskutečnilo na X. jubilejním plese „Sestry  
na sál!“ v paláci na Žofíně. Finalistky soutěže obdržely hodnotné ceny. [29] 
 Ve Valašském Meziříčí se uskutečnil 41. ročník přehlídky „Setkání divadel – Malé 
jevištní formy“. Odborná porota doporučila na 58. ročník celostátní přehlídky celkem pět 
souborů. Cenu Josefa Fabiána za hlasování diváků získal soubor Tom a Jeff, který zároveň 
získal Cenu za nejlepší herecký výkon pro Rostislava Ježe za roli bachaře v inscenaci JARmark, 
kterou zde Tom a Jeff uvedli. [30] 
 S hudebním programem přišly za pacienty LDN v havířovské nemocnici 
dobrovolnice z ADRY. Vzaly sebou housle, kytaru a zazpívaly krásné, nejen lidové písničky. 
Hned se zapojilo 6 seniorů, ale nejeden pokoj měl pootevřené dveře a pacienti si pobrukovali 
v postelích. Jedna z dobrovolnic pacientům věnovala originální ponožky a malé andělíčky. 
V závěru si všichni společně popovídali. [31] 
 Na sjezdu KDU-ČSL byl zvolen nový předseda a jeho místopředsedové. Jedním 
z nich se stal náměstek primátora města Havířova pro investice a chytré město Bohuslav 
Niemiec. Získal 314 hlasů svých stranických kolegů. [32] 
 
 
Počasí v březnu 2019  
 Průměrná teplota hned 4. března 2019 vystoupala na 11,08 °C. V závěru nebylo 
pochyb o tom, že začíná jaro. Neděle 31. března opět teploměry stoupaly přes 11 °C, byl krásný 
slunečný den. (Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

 
Už v pátek 8. března 2019 se v Havířově ukázalo jaro, na Dělnické ulici vykvetly sněženky.  
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7.4 KRONIKA DUBEN 2019 
„Štěstí se nedá najít,  

není to nějaký trvalý stav. To je schopnost nitra.“ [1] 
 

Úvod 
Autor historických a biografických románů, populární český spisovatel  

a esperantista, moudrý muž František Kožík, jehož 110. výročí narození jsme si připomenuli, 
dobře věděl, že šťastnými se prostě musíme udělat sami. Když se nám nedostává obrovských 
euforických zážitků, musíme drobné radosti, jež nás dělají šťastnými, vnímat ve svém nitru. 
Někdy stačí příjemné slunečné počasí, setkání s báječnými lidmi a dobře rozjetá party, jak se 
to podařilo na letošním oceňování osobností v KD Leoše Janáčka. Potěší vystoupení oblíbeného 
zpěváka a tanec místních dětí na Velikonočním městečku. Důvodů k radosti bylo zkrátka 
v dubnu více než dost.  

 
Pohled do jarního Centrálního parku z náměstí Republiky v úterý 23. dubna 2019. 

Pak jsou chvíle, kdybyste se rozkrájeli, jiskřičku štěstí nevykřešete. Pohled na hořící katedrálu 
Notre Dame v Paříži v přímém přenosu vyvolával nesmírný smutek a možná i strach, co je to 
za symbol ve velikonočním týdnu. Ani ne týden poté se musíme ptát: „Co je to za hrůzu, když 
v čase největších křesťanských svátků vyvraždí sebevražední atentátníci více než 200 lidí 
v kostelech a hotelech na Šrí Lance? Kolik zloby a nenávisti ovládá svět v 21. století?“ Snad 
raději zpět do vlastních myšlenek, prožívat jaro v plném květu, slunečný apríl, který laškuje 
teplotami v průběhu celého dne. A hledat drobnůstky, které nám pomáhají v každodenním 
životě a jeho strastech. 
 
 
Duben v časovém sledu 
Pondělí 1. dubna 2019 
 V Havířově-Šumbarku došlo v pondělí večer k dvojnásobné vraždě. Její okolnosti 
vyšetřují moravskoslezští kriminalisté 1. oddělení. Ze zjištěných informací vyplynulo, že tři 
muži měli popíjet alkohol, následně 53letý muž zaútočil nožem na dva poškozené ve věku  
57 a 43 let. I přes poskytnutou pomoc oba muži způsobeným zraněním podlehli.  
Kriminalisté podezřelého muže zadrželi, ohledali místo činu a zajistili stopy, které následně 
prozkoumali znalci. Vrchní komisař nařídil soudní pitvy zesnulých. Zadržený byl pod vlivem 
alkoholu, proto nebylo možné bezprostředně ho vyslechnout. Po shromáždění důkazů zahájil 
vrchní komisař trestní stíhání 53letého muže pro zvlášť závažný zločin vraždy. Učinil podnět 
k podání návrhu na vzetí obviněného do vazby. Hrozí mu až výjimečný trest. [2] 
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 Havířovští se dočkali nového skiagrafického přístroje YSIO MAX ke snímkování 
veškerých kostí a dutiny břišní na radiodiagnostickém oddělení NsP Havířov. Investice  
do nového přístroje, který nahradil starší typ, přesáhly 9 700 000 korun. Jeho zprovoznění bylo 
pro nemocnici prioritou. Slavnostního zahájení provozu přístroje se zúčastnili náměstek 
hejtmana MSK pro zdravotnictví Martin Gebauer, ředitel nemocnice Jiří Matěj, primář 
radiodiagnostického oddělení Patrik Valenta a ředitel společnosti Siemens Healthcare, s. r. o. 
Vratislav Švorčík.  
„Nový přístroj jsme už nutně potřebovali. Došlo k havarijnímu stavu stávajícího zařízení, které 
nebylo vzhledem ke stáří přístroje, nedostatku náhradních dílů a servisní podpory možno 
opravit. Práce pro umístění nového skiagrafu probíhaly intenzivně od počátku letošního roku. 
Jednalo se především o stavební úpravy a instalaci samotného zařízení. Nový přístroj byl 
předán koncem února a probíhal zkušební provoz, který dnešním dnem končí. Obnova zařízení, 
technologií a přístrojů, a tím rozšiřování spektra poskytované zdravotní péče, je pro nemocnici 
zásadní,“ uvedl Jiří Matěj, ředitel havířovské nemocnice. Nový přístroj rozšiřuje diagnostické 
možnosti, digitální obraz je velmi přesný a je šetrnější k lidskému organismu. Celkové vyšetření 
je kratší, snadnější. Přístroj byl plně financován z rozpočtu MSK. [3] 
 
Úterý 2. dubna 2019 

Ve Výstavní síni Viléma Wünsche v KD Leoše Janáčka začala výstava „Regionfoto 
2019“. Letošního 8. ročníku (od roku 2005 se koná každý druhý rok) se zúčastnilo 96 autorů 
z 11 fotoklubů (Havířov, Orlová, Karviná, Bohumín, Dolní Žukov, 2 kluby z Frýdku-Místku, 
Jablunkov, Ostrava a polské fotokluby z Białsko Białej a Cieszyna). Výstava nebyla tematicky 
omezená, ve fotoklubech vybrali nejlepší dílka svých členů. Ti vystavili k potěše oka jedinečné 
okamžiky našich životů, přírodní scenérie z blízka i z daleka a kouzlo každodenního. 
Protože se přišlo podívat velké množství diváků, konalo se slavnostní zahájení ve foyeru KD. 
Zúčastnila se ho náměstkyně primátora pro sociální věci Stanislava Gorecká. Drobné skladby 
na zobcové flétny zahráli žáci paní učitelky Pajurkové ze ZUŠ B. Martinů. Předseda Fotoklubu 
Havířov Kamil Übelauer poděkoval všem, kteří se podíleli na tvorbě a instalaci výstavy. 
Zároveň poděkoval pracovníkům MKS Havířov za trvalou podporu činnosti havířovských 
fotografů. Výstava trvala do 26. dubna 2019. (Přílohy D/04/1, 1a, 1b, 1c pozvánky n výstavu, 
seznam zúčastněných fotoklubů a historie výstav projektu „Regionfoto“ od roku 2005).  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

 
Předsedové fotoklubů zahájili další výstavu Regionfoto 2019 ve Výstavní síni Viléma 
Wünsche v KD Leoše Janáčka v úterý 2. dubna 2019.  
 
 V Bowling klubu ve více účelové hale bojovali havířovští senioři v 5. ročníku 
„Seniorské kuželky“. Oblíbenou sportovní akci připravil odbor sociálních věcí MmH  
ve spolupráci s 8 členy klubu STP 1, kteří působili v roli rozhodčích. Podívat se přišla 
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náměstkyně primátora pro sociální rozvoj Stanislava Gorecká a vedoucí odboru sociálních věcí 
havířovské radnice Bernarda Urbancová.  
Soutěžilo 17 havířovských klubů seniorů a Středisko Pohoda Charity Český Těšín se sídlem 
v Havířově. Některé týmy se představily v klubových tričkách. Na start se postavili s heslem 
„My se nevzdáme“ i hráči narozeni v létech 1928 a 1930. Putovní pohár změnil majitele,  
pro další rok ho vyhrál tým KS Dolu Dukla. Všichni si užili společné setkání, dobrou náladu  
a výborné občerstvení. (Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

 
Vítězové 5. ročníku Seniorské kuželky z KS Dolu Dukla v úterý 2. dubna 2019.  
 
Středa 3. dubna 2019 
 V MGC Lučina zahráli klienti Santé, centra ambulantních a pobytových sociálních 
služeb, střediska na Čelakovského ulici, divadelní představení „Dvanáct měsíčků“.  
Zaměstnanci spolu s nimi připravili nádherné vyjádření klasické české pohádky. Podali nejen 
hezké herecké výkony, ale vytvořili také krásné kulisy k příběhu.  
Mezi návštěvníky usedli zástupci vedení města, náměstkyně primátora pro sociální rozvoj 
Stanislava Gorecká, náměstek pro ekonomiku Ondřej Baránek, radní pro sport Daniel 
Vachtarčík a ředitel SSmH Milan Černý. Všem se podvečerní divadlo velmi líbilo a odměnili 
jeho aktéry dlouhým potleskem. Klienti denního stacionáře na ulici Čelakovského sehráli své 
hezké představení ještě několikrát pro děti z havířovských mateřských škol.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

 
Divadelní představení Santé v MGC Lučina ve středu 3. dubna 2019.  
 
Čtvrtek 4. dubna 2019 
 V pobočce Městské knihovny Havířov na Občanské ulici v Havířově-Dolních 
Datyních otevřeli vernisáží tradiční výstavku prací dětí MŠ a školní družiny při ZŠ Frýdecká, 
pracoviště Dolní Datyně. Obrázky ozdobily knihovnu na celý rok a postihly všechna roční 
období. Dokládají práci s dětmi v školském zařízení i v knihovně v průběhu celého roku. 
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Podívat se přišli rodiče a další nejbližší rodinní příslušníci. Dlouhým potleskem ocenili hezké 
jarní vystoupení dětí, pohádku o zvířátkách.  

 
Děti v Havířově-Dolních Datyních otevřely výstavu svých prací hezkým vystoupením  
ve čtvrtek 4. dubna 2019.  
 
Pátek 5. dubna 2019 
 Na náměstí Republiky se letos poprvé otevřely oblíbené Havířovské farmářské 
trhy 2019. Prodejci vybalili na pulty sazeničky, voňavý chléb, koláče, frgály, masné výrobky, 
sýry, koření, bylinky, med, keramiku, výrobky ze dřeva. U několika stánků byla ke koupi 
rozličná dílka připomínající nadcházející Velikonoce, svátky jara.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

 
Začaly oblíbené farmářské trhy na náměstí Republiky, pátek 5. dubna 2019.  
 
 Havířovští senioři se zapisovali v Městském klubu seniorů na Studentské ulici  
na květnové rekondičně ozdravné tuzemské desetidenní pobyty v Lázeňském domě Balnea  
ve Slatinicích u Olomouce. Odbor sociálních věcí MmH je naplánoval v termínech  
5. až 14. května a 14. až 23. května 2019. Lázeňský dům nabízí kapacitu pro 40 osob v každém 
turnusu. Pobyt zahrnuje ubytování ve dvoulůžkových pokojích s vlastním sociálním zařízením, 
stravování formou plné penze, návštěvu bazénu a léčebně rehabilitační procedury, taneční večer 
s živou hudbou, lázeňský poplatek a dopravu autobusem. Přihlásit se mohli osamělí senioři 
(vdovci, vdovy, rozvedení, svobodní) žijící na území města, poživatelé starobního  
nebo invalidního důchodu (invalidita III. stupně), kteří se doposud pobytu organizovaného 
statutárním městem Havířov neúčastnili. Výše finanční spoluúčasti byla stanovena podle výše 
příjmu seniorů.  
Na první turnus se zapsalo 18 lidí, kteří nikdy na pobytu města nebyli a 19 náhradníků. Druhý 
termín zaujal 12 seniorů, kteří nikdy na pobytu města nebyli a 11 náhradníků.  
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 V KD Leoše Janáčka se uskutečnilo finále mezinárodní soutěže středoškolaček 
MISS RENETA 2019. Letošní 27. ročník se nesl v duchu virtuálních proměn. Pořádaly ho  
SŠ Havířov-Prostřední Suchá, MKS Havířov a Fa Fashionable. Záštitu nad prestižní akcí 
převzali náměstek hejtmana MSK pro školství a sport Stanislav Folwarczny, předsedkyně 
Žilinského samosprávného kraje Erika Jurinová a primátor statutárního města Havířov Josef 
Bělica. Moderování večera se opět ujal Jan Čenský. Představily se taneční skupiny Radost  
a Impuls, Z Show. O hudební stránku programu se postarali DJ Lowa, Vojtěch Drahokoupil, 
Eliška Rusková, Vojtěch Michalíček, Vladimír Hron. Půvabné dívky prezentovaly nádherné 
modely Luďka Hanáka, Petra Kaloudy, Denisy Dovalové a salónů Isabel a Marizu Fashion.  
S tématem finálového večera korespondovala moderní, rychlá a barevná scéna.  
Dvanáct dívek soupeřilo o několik titulů v obvyklých disciplínách. V té úvodní představily 
sebe, své sny i svoji virtuální malbu, předvedly krásné modely, moderní tanec a promenádu 
v plavkách.  
Titul MISS RENETA INTERNET získala dívka č. 6 Ines Porubská ze Střední zdravotnické 
školy v Karviné. MISS RENETA FOTO se stala dívka č. 10 Karolína Šmelková ze Slovanského 
gymnázia v Olomouci. Publiku v sále se nejvíce líbila dívka č. 11 Wiktoria Marek z Zespólu 
szkól ponadgymnazjalnych NR 2 Rydultowy.  
Početná porota složená z představitelů města, kraje, osobností společenského, kulturního, 
podnikatelského života, rozhodla o tomto pořadí dívek:  
Druhou vicemiss RENETA 2019 se stala dívka č. 3 Veronika Koláčková z Havířova, studentka 
SOU Dakol Petrovice u Karviné. V pořadí na druhém a prvním místě se porota shodla 
s veřejností. Titul 1. vicemiss RENETA 2019 přiřkla dívce č. 10 Karolíně Šmelkové  
a královskou korunku měla právo nasadit nová MISS RENETA 2019 dívka č. 6 Ines Porubská. 
Oceněné dívky dostaly kromě šerp a diadémů krásné květiny a spoustu hodnotných cen (luxusní 
prádlo, plavky, punčochové zboží, kosmetiku, sadu šperků). Cenu vítězce věnoval také 
primátor města Havířova. (Příloha D/04/2 Vstupenka na MISS RENETA 2019 s portréty dívek)  

 
Oceněné dívky 27. ročníku MISS RENETA v pátek 5. dubna 2019 v KD Leoše Janáčka.  
 
 Udržování lidových tradic spojených se svátky jara patří k Musaionu, havířovské 
pobočce MT, od nepaměti. Přehlídka „Velikonoce – řemeslné dílny a malérečky“  
se uskutečnila už po čtrnácté. Rukodělné dílny s lektory byly určeny pro školní děti a veřejnost. 
Děti ze základních škol v Havířově, Šenově a Těrlicku zkoušely zdobení perníčků, výrobu 
různých velikonočních dekorací, tvoření z vizovického těsta, malování kraslic, pletení karabáčů 
a ozdob z papíru. Připraveny pro ně byly velikonoční omalovánky.  
 
 
 



89 
 

Živo tu bylo jako v úle a vznikla celá řádka nových hezkých výrobků.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

 
Velikonoční zdobení předvedla dětem paní Blanka Stašová, pátek 5. dubna 2019 v Musaionu. 
 
Sobota 6. dubna 2019 
 V Havířově jsme si už potřetí připomenuli Světový den autismu (slaví se každý rok 
2. dubna). V modré barvě autismu byl nasvícen KD Petra Bezruče. Nevlídné počasí zahnalo 
pořadatele do 1. patra OC Elan. Ve fotografiích tu připomenuli předchozí dva ročníky. Kontakty 
a pomůcky pro komunikaci, výuku a hry s autistickými dětmi předvedly různé organizace, které 
svoji činnost zaměřují na každodenní práci s nimi. Pečovatelé o lidi postižené autismem hledali 
radu u zaměstnanců SŠ a ZŠ v Havířově Šumbarku, zapsaného spolku Podané  
ruce – osobní asistence, včetně informací o poskytované canisterapii, Poradenského střediska 
pro rodinu a dítě „RaD“, zapsaného spolku ADAM, autistické děti a my, MŠ Paraplíčko.  
Choroba postihuje zejména komunikační schopnosti postižených, péče o ně je nesmírně 
náročná. Podobná setkání mají zcela jistě zásadní význam pro ty, kteří se o autistické děti 
různého věku starají. A zejména pro rodiče či pěstouny, kteří nově vyslechnou ortel: diagnóza 
autismus. Podívat se přišel ředitel SSmH Milan Černý a náměstkyně primátora pro školství  
a kulturu Jana Feberová. (Přílohy D/04/3 ATYP Magazin Autismus – jeden název pro miliony 
příběhů; D/04/4 leták SŠ a ZŠ Havířov-Šumbark, příspěvková organizace; D/04/5 Podané ruce 
– osobní asistence Pro snadnější život; D/04/5a Podané ruce Canis terapie; D/04/5b Podané 
ruce – osobní asistence Omalovánky; D/04/6 leták Poradenské středisko pro rodinu a dítě 
„RaD“; D/04/7 leták ADAM, autistické děti a my) 
 (Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

 
V sobotu 6. dubna 2019 zmodralo 1. patro OC Elan, Havířované si připomenuli Světový den 
autismu.  
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 Na čtyřech kurtech se hrál 3. ročník badmintonového turnaje o Pohár ředitele 
SSRZ ve SH Žákovská. Bojovalo se ve 4 skupinách o putovní pohár (v loňském roce se 
ubytoval u vítězné dvojice Skalková a Dvořák). Zahrál si také radní pro sport Daniel 
Vachtarčík. V systému čtyřher odehrál každý 3 utkání (2 patnáctibodové sety) ve skupině. 
Z finále play off vyšla vítězně trojice v pořadí Trojáček, Kokošínský a Hanzel.  

 
Ve SH Žákovská se bojovalo v sobotu 6. dubna 2019 o pohár ředitele SSRZ v badmintonu.  
 
 Florbalisté TJ Slovan Havířov se utkali v důležitém 3. zápase 2. kola play down  
se svým soupeřem Z. F. K AQM Petrovice. Nutně potřebovali na domácí půdě vyhrát. Zadařilo 
se. Prodloužení trvalo 5 minut a 36 sekund, TJ Slovan Havířov vstřelil vítěznou branku, ukončil 
zápas za stavu 4:3 a snížil stav série na 1:2. V neděli potom vyhrál 4. zápas 5:4 a sérii srovnal 
na 2:2. (Příloha D/04/8 Soupiska hráčů na zápas 6. dubna 2019). Florbalisté Slovanu Havířov 
nakonec vyhráli celou řadu zápasů a v prvoligové soutěži zůstali. 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

 
Hráči florbalového Slovanu Havířov vyhráli v sobotu 6. dubna 2019 důležitý zápas  
s Z. F. K. AQM Petrovice v prodloužení 4:3. 
 
Neděle 7. dubna 2019 
 Handmade jarmark s jarní tématikou, zorganizovaly Tvořivé večery Havířov  
ve spolupráci s Hotelem Rudolf. V prostorách hotelu a ve stanu před vchodem rozložilo své 
stánky 47 vystavovatelů. Ke koupi a inspiraci se nabízela keramika, rukodělné výrobky 
z perliček, vizovického těsta, šité, pletené, paličkované, dřevěné, drátkované. Nechyběly 
velikonoční dekorace, velikonoční věnečky, svíčky, perníčky, sirupy a zdravotní kosmetika.  
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Návštěvníci oblíbeného jarmarku, kterých zde zamířilo více než 2 tisíce, mohli zhlédnout 
ukázku plstění vlny. (Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

 
Oblíbený Handmade jarmark s jarní tématikou v Hotelu Rudolf v neděli 7. dubna 2019.  
 
Pondělí 8. dubna 2019 
 Statutární město Havířov ocenilo osobnosti společenského, kulturního, sociálního 
a sportovního života. Vtipně, svižně a s přehledem uváděli slavnostní večer v sále KD Leoše 
Janáčka Kateřina Steinerová a Roman Vojtek. Kultivovaný moderátorský projev doplnil zpěv 
a v případě havířovské rodačky též tanec. Diváci navíc obdivovali akrobacii na šálách, 
vystoupení Arte Levite a Pole dance, balet s tyčemi, Lenky a Pavla Kolářových.  
Primátor města Josef Bělica, náměstkyně primátora pro školství a kulturu Jana Feberová, 
náměstkyně primátora pro sociální oblast Stanislava Gorecká, náměstek primátora pro investice 
a chytré město Bohuslav Niemiec, člen RMH pro sport Daniel Vachtarčík a tajemník MmH 
Milan Menšík ocenili celou řadu osobností za jejich záslužnou práci v různých oblastech života 
a za úspěchy ve sportu.  
V kulturní oblasti byli oceněni jako osobnosti kultury paní Božena Bílková (dlouhodobý 
rozvoj kulturního dění ve městě, osobní přístup k rozvoji spolkového života žen), Oldřiška 
Honsová (vynikající reprezentace města, pořádání benefičních koncertů) a Oldřich Rajsigl 
(úspěchy ve spisovatelské činnosti).  
In memoriam získala ocenění za dlouhodobou práci s dětmi a mládeží paní Lydie Ženčová  
(za rozvoj skautingu ve městě a nezištnou práci s dětmi a mládeží v rámci havířovských oddílů 
Junáka). Cenu převzala její dcera Eva Tesárková.  
Za dlouholetou donátorskou činnost obdržel ocenění v oblasti ostatních společensky 
prospěšných aktivit pan Vojtěch Filsák.  
Město Havířov si nesmírně váží úspěchů svých sportovců. Na jevišti KD Leoše Janáčka byli 
oceněni jak jednotlivci, tak družstva žáků, dorostu, juniorů a dospělých. Postupně na jeviště 
přicházeli:  

- žáci a žákyně Duo trio BAT Kristýna Roubalová, Tereza Müllerová (mažoretkový sport, 
Mažoretky KALA MKS Havířov); Adam Janek (kickbox, SK Kick Wolf Team); Šimon 
Myslivec (tenis, Tenisový klub Havířov); Edita Pipreková (atletika, Atletický oddíl Slavia 
Havířov); družstvo stolních tenistek Nely Hrabicové a Kláry Hrabicové (Sportovní klub 
Stolního tenisu Baník Havířov, z. s.); za družstvo Disco dance – SuperKIDS (taneční sport, 
Taneční škola Horizonty) ocenění převzala trenérka týmu Tereza Olšarová.  

- Dorostenci a dorostenky Izabela Jurenková (hasičský sport, SH ŠMS – SDH Havířov 
Město); Eliška Kubíčková (basketbal, BK Havířov); Daniela Petříková (karate, Karate 
Havířov); David Polák (box, BOX Havířov); Eliška Vaněčková (hokej, hráčka dorostu  
HC AZ Havířov, poté extraliga žen HC Býci Karviná, členka ženské reprezentace U16);  
za družstvo dívek U17 (basketbal, BK Havířov) ocenění převzala kapitánka týmu  
a reprezentantka Anna Paťorková.  

- Junioři Tomáš Buček (wakeboarding, Vodní lyžování a wakeboarding Havířov); Nikolas 
Brezina (vzpírání, Sportovní klub vzpírání Baník Havířov); Tomáš Wykret (vzpírání, 
Sportovní klub vzpírání Baník Havířov); juniorské družstvo Erik Klemš  
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a Lucie Kohutová (sportovní bridž, Bridžový spolek Havířov); družstvo dívek  
U19 (basketbal, BK Havířov), ocenění převzala kapitánka Kristýna Menšíková; družstvo 
Pódiová sestava BAT (mažoretkový sport, Mažoretky KALA MKS Havířov), cenu převzala 
trenérka týmu Kamila Charvátová.  

- Dospělí sportovci a sportovkyně Michaela Kohutová (kulturistika, fitness, SK Luna Fitness 
Havířov), cenu za ní převzala maminka; Richard Pail (karate, Karate Havířov), za družstvo 
Florbal Torpedo Havířov cenu převzal kapitán týmu Pavel Bezděčík.  

Oceněna byla též práce trenérů a byli vyhlášeni zasloužilí pracovníci tělovýchovy a sportu.  
Na jeviště přišli Mario Bortoli (kick box, karate, SK Kick Wolf Team, Karate Havířov); 
Jaroslav Kubíček (box, BOX Havířov); Jaroslav Lešňanský (karate, Karate Havířov); Tereza 
Olšarová (taneční sport, Taneční škola Horizonty Havířov); Nikola Těšežíková (aerobic, 
Maniak aerobik Havířov); Iveta Rašková (basketbal, BK Havířov). Za dlouholetou aktivní práci 
a rozvoj sportu v Havířově byli oceněni Karel Gaman (rugby club Havířov) a Miluše Řeháková 
(cvičitelka seniorů).  
V sociální a zdravotní oblasti byla oceněna práce pediatra a dětského kardiologa Romana 
Dziedzinkeho, lékaře Milana Kaifosze, Marty Marčové ze spolku INNA pro pomoc 
onkologicky nemocným ženám. Vysoce byl hodnocen kolektiv pracovníků Domova pro osoby 
se zdravotním postižením Benjamín, p. o., středisko Havířov. Cenu převzala ředitelka 
organizace Darja Kuncová.  
Cenu města Havířova za rok 2018 obdržel Jindřich Dolanský za dlouholetou práci a odbornou 
službu v péči o bezpečnost a záchranu života návštěvníků na havířovském koupališti.  
Jako poděkování všem oceněným vystoupila v závěru slavnostního večer slovenská skupina 
NoName. Jejich koncert uvedl návštěvníky do varu, v sále se zpívalo, tancovalo.  
(Příloha D/04/9 Scénář slavnostního večera předávání ocenění) (Fotografie v samostatné 
příloze č. 4 Fotopříloha Ocenění osobností 8. dubna 2019).  

Životopis Jindřicha Dolanského - Cena města Havířova 2018 
Kdybychom psali toto povídání do novin, mohli bychom přiřadit kupříkladu titulek „Když zubař 
zachraňuje životy“ nebo: „Víte, po kom se vlastně jmenuje havířovské koupaliště?“ 
Pan Jindřich Dolanský se narodil 22. března 1957 v Olomouci, své rodné město považuje 
dodnes za nejkrásnější.  
Do Havířova se přistěhoval v roce 1984 za svojí ženou a synem. V létě toho roku se vypravili 
na koupaliště jako návštěvníci. Pan Dolanský tehdy netušil, že se mu sportovní kout Havířova 
nedaleko Letního kina stane osudným. Ten den totiž amplionem hledali lékaře. Zubní lékař  
se dostavil, jak velelo svědomí a Hipokratova přísaha a v plavčíkárně ošetřil úraz.  Další 
hlášení následovalo za půl hodiny, opět se jednalo o úraz. Potřetí ho rovnou požádali, jestli by 
další den opět nepřišel. Přišel a pak i další den a další… Dobrovolně působil na koupališti celé 
léto jako lékař. Vyhlíželi ho pak i následující rok, opět tu působil dobrovolně po práci v zubní 
ordinaci. Rodina chodila na koupaliště s ním. Ve správcovském domku tehdy žil starý pan 
správce Kuchař, ikona tehdejšího havířovského koupaliště. Stali se přáteli a byl to on, kdo pana 
Dolanského žádal, aby pomáhal i třetí rok. „Před sezónou si mě předvolali na tehdejší národní 
výbor, zeptali se mě, zda bych mohl oficiálně dobrovolně na koupališti pracovat. Přislíbil jsem 
a léta plynula,“ Vzpomenul Jindřich Dolanský. Pracoval na havířovském koupališti i v létech, 
kdy byly svěřeno do soukromých rukou na počátku 90. let minulého století. Nebyla to léta 
jednoduchá, bývalý správce musel z koupaliště i bytu odejít. „Nebyla to pouze práce v sezóně, 
na koupališti s plavčíky. Celé roky jsem se staral o koupaliště také na jaře a na podzim. 
Kultivoval jsem okolí, vysekával keře, větve, kořeny.“ Když získal určitou pravomoc, začal trvat 
na poctivé službě plavčíků, na jejich jednotném ústrojí. Vytvořil řád, rozpisy pochůzek kolem 
bazénů. Jen pro zajímavost, v současné době se střídá na službě na koupališti 15 plavčíků, 
většinou se rekrutují z řad středoškolských a vysokoškolských studentů. Začal organizovat 
jejich pravidelná školení. „Vím o sobě, že není lehké se mnou pracovat. Vyžaduji od těch kluků 
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důsledné plnění povinností. Doslova je cepuji. Proto jsem rád, že se sem třeba další sezónu 
vrátí,“ přiznal.  
Jakmile byla založena Správa sportovních a rekreačních zařízení a koupaliště převzala pod svá 
křídla, její vedení okamžitě pana Dolanského kontaktovalo, aby i nadále spolupracoval jako 
lékař. Je třeba říci, že celé roky pracoval jako zubař, jeho klientelou byli zaměstnanci okolních 
dolů. Bylo tomu tak i v době před rokem 2000, právě tehdy se stal zaměstnancem SSRZ. „Stalo 
se, že jsem byl v zubařské ordinaci mimo areál koupaliště a dopoledne se utopil 13letý chlapec. 
To byl ten impulz, proč jsem si začal budovat zubní ordinaci přímo tady u koupaliště, aby  
se nic podobného nestalo proto, že tady nejsem.“  
Jindřich Dolanský se stal též ikonou koupaliště, zažil jeho pád ale i následný vzestup, přeměnu 
v krásnou sportovní část Havířova. „Byl jsem nesmírně šťastný, když mě po mnoha letech 
navštívil pan Kuchař a měl velikou radost, když viděl, jak se o koupaliště starám a jak se za ta 
léta proměnilo k lepšímu,“ ukončil naše povídání Jindřich Dolanský, nositel Ceny města 
Havířova za rok 2018. Koupaliště nese od počátku roku jeho jméno: Jindřich.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

 
Ocenění osobností města Havířova za rok 2019, Cenu města získal Jindřich Dolanský.  
 
Úterý 9. dubna 2019 
 Policisté obvinili kriminální chování po zápasech hokejistů AZ Havířov v play off 
s Motorem České Budějovice. Výsledkem vyšetřování 3. oddělení služby kriminální policie  
a vyšetřování Havířov je 16 obviněných, z toho 12 dospělých osob a 4 mladiství. O vazebním 
stíhání rozhodla policie v případě 6 osob. Plnoletí jsou muži, jeden z nich byl v minulosti již  
11 × soudně trestán. Obvinění byli ze spáchání závažného zločinu loupeže v souběhu 
s přečinem výtržnictví. Jednomu ze skupiny bylo sděleno obvinění ze spáchání přečinu krádeže. 
Mladíky ve věku od 16 do 17 let komisař obvinil ze spáchání provinění loupeže v souběhu 
s proviněním výtržnictví.  
5. března 2019 před 21. hodinou napadli po vzájemné dohodě v havířovské pizzerii fanoušky 
hokejového klubu Motor České Budějovice. Na 26letého muže zaútočili pěstmi a kopy. 
Smýkali ho po zemi ke vchodovým dveřím, celou dobu ho bili. Poté mu svlékli triko a mikinu 
s logem klubu. Za několik minut se vrátili a jeden z pachatelů odcizil odložený hokejový dres 
a šálu klubu Motor České Budějovice. Tři ze skupiny obviněných (dva dospělí a jeden 
mladistvý) využili nepozornosti 35letého muže, vytrhli a odcizili mu tašku s nápisem  
HC Vítkovice, ve které měl dres a šálu hokejového klubu Vítkovic. Násilí pokračovalo  
24. března 2019 v Havířově na Dlouhé třídě. Čtyři obvinění fyzicky napadli 3 příznivce 
hokejového klubu HC Oceláři Třinec. [4] 
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Středa 10. dubna 2019 
 Havířov navštívila ministryně pro místní rozvoj Klára Dostálová. V jednací 
místnosti RMH se sešla se zástupci vedení města. Přijala pozvání havířovského primátora 
Josefa Bělici, přiblížila, jak se Ministerstvo pro místní rozvoj ČR připravuje na nové 
programovací období. Doporučila, na co může město zaměřit projekty a aktivity, aby lépe 
využilo možnosti financování z vnějších zdrojů. Součástí návštěvy, které se zúčastnila  
i poslankyně Parlamentu ČR Andrea Babišová, byla prohlídka Centra ambulantních  
a pobytových sociálních služeb Santé a Domova seniorů Luna. Ministerstvo pro místní rozvoj 
připravuje program „Výstavba“, úvěrový program na výstavbu nájemních bytů a domů,  
či na přestavbu budov pro vymezenou skupinu obyvatel. „Modernizace bytového fondu, 
rekonstrukce bytových domů a výtahů či příprava projektu rozšíření kapacity Domova seniorů 
Luna jsou pro nás v tuto chvíli klíčové záležitosti, které jsou ale velmi finančně náročné. Paní 
ministryně nám jako odborník na tuto problematiku byla schopná velmi účinně poradit  
a dnešní schůzka tak bude mít velmi brzy konkrétní výstupy v návaznosti na dotační tituly  
a programy,“ uvedl primátor Havířova Josef Bělica. [5] 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

 
Ministryně pro místní rozvoj navštívila Havířov ve středu 10. dubna 2019. Foto z archivu 
MmH.  
 
Čtvrtek 11. dubna 2019 
 Náměstkyně primátora pro školství a kulturu Jana Feberová se zúčastnila spolu 
s manažerkou prevence kriminality MP Havířov konference „Revolution train – Prevence 
2.0“ v budově Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR. Na konferenci přijelo na 200 zástupců 
obcí a krajů, představitelů policejních složek, neziskových organizací, pedagogů, odborníků  
na drogovou problematiku a zástupců soukromého sektoru ze 4 zemí, kterým není lhostejná 
budoucnost mladé generace. Havířov se do projektu Revolution Train – protidrogový vlak 
zapojil letos již počtvté. Konference se konala pod záštitou a s finanční podporou Policejního 
prezidia ČR a Česko-německého fondu budoucnosti. Náměstek policejního prezidenta označil 
projekt jako velmi účinný nástroj prevence, který si od první chvíli získal úctu a přízeň. [6] 
 
Pátek 12. dubna 2019 

Po 30 letech zamířila do Havířova europoslankyně Michaela Šojdrová. Setkala se 
se zástupci KDU-ČSL, včetně místopředsedy strany a náměstka primátorka pro investice  
a chytré město Bohuslava Niemiece.  
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Účastníci setkání hovořili o Evropské unii a nadcházející volební kampani. [8] 

 
Europoslankyně Michaela Šojdrová navštívila Havířov v pátek 12. dubna 2019. Foto 
z archivu KDU-ČSL.  
 
 V Galerii Krystal připravují každý měsíc „Výtvarné dílny pro dětí od 6 do 10 let“. 
V pátek 12. dubna 2019 přivítala vedoucí Jana Pawlasová 14 dětí. Čekala je zajímavá výtvarná 
technika: synchronní kyvadlové malování. Do uříznuté pet lahve zavěšené nad plátnem se nalily 
barvy (Primalex) ve správné hustotě, což bylo nutné před začátkem tvoření vyzkoušet. Nádobu 
potom děti rozkývaly a na plátně pod ní začaly vznikat zajímavé a jedinečné obrazy. Bylo to 
v každém případě malé tajemství. Děti se už v dílnách naučily spoustu věcí, jejich práce byly 
představeny na červnové vernisáži v Galerii Krystal. (Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie)  

 
Obrázek dětí v Galerii Krystal vytvořený v pátek 12. dubna 2019 synchronní kyvadlovou 
technikou.  
 
Sobota 13. dubna 2019 
 Do svého závěru vstoupil 28. ročník soutěžní přehlídky dětských profesionálních 
loutkových divadel Miniteatro Jiřího Tibitanzla.  
Festival pohádek a písniček byl zahájen v neděli 7. dubna 2019. Slunečné nedělní odpoledne 
popřálo a Rybníkáři z Českých Budějovic rozezpívali před KD Petra Bezruče první návštěvníky 
soutěžního divadelního představení, mnohé děti se nechaly vyzvat k tanci. Ředitel festivalu 
David Velčovský poděkoval partnerům akce městu Havířov, MKS Havířov a Spolku 
Miniteatro, bez nichž by nebylo možné týdenní pohádkový maratón uskutečnit.  
Úvodní pohádka „Strašfuňákovo (vy)léčení“ patřila Divadlu Loutkový svět Ostrava. Výborně 
se při ní bavili děti i dospělí. V průběhu týdne zavítaly do loutkového sálu děti ze základních  
i mateřských škol, soutěžní představení zhlédly děti s rodiči též odpoledne. Hodnotila je 
tříčlenná porota dětí ze ZŠ Gorkého. Po sobotní pohádce „Strašfuňákův cirkus“ a rozloučení  
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s Rybníkáři byly rozděleny ceny podle rozhodnutí Hanky, Davida a Samuela. Cenu za výpravu 
a hudbu získalo Divadlo Mrak z Havlíčkova Brodu za „Velikonoční pohádku“. Cena za nejlepší 
režii náleží Hudebně divadelní skupině Rybníkáři z Českých Budějovic za „Fimfárum“. 
Nejlepší scénář přiřkla porota pohádce „O zatoulané písničce“ Divadýlka Matýsek z Rynoltic. 
Nejvíce se líbili herci Josef Melena z Havlíčkova Brodu a Michaela Borošová z Přerova. Diváci 
naházeli nejvíce hlasů pohádce Divadla dětského diváka v Přerově „Červená  
sukýnka – Červená Karkulka“. Dětská porota ocenila „Strašfuňákův cirkus“. Milovnice 
loutkových pohádek Barunka své oblíbené hrdiny Strašfuňáka, Funilku a Rybníkáře odměnila 
sladkostmi. Konec festivalu oplakala a už se spolu s ostatními těší na další ročník. (Příloha 
D/04/10 Miniteatro Jiřího Tibitanzla 28. ročník Program)  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie)  

 
Strašfuňákův cirkus, pohádka uzavřela 28. ročník festivalu dětských divadel Miniteatro 
Jiřího Tibitanzla v Havířově v sobotu 13. dubna 2019.  
 
Neděle 14. dubna 2019 
 V obřadní síni havířovského Zámku se plakalo dojetím. Zastupitelka města 
Havířova Eva Šillerová vítala do života nově narozené občánky. Pracovnice komise  
pro občanské záležitosti při RMH připravily 3 obřady s živou hudbou a hezkým programem, 
který si nazkoušely pro své maličké kamarády děti ze ZŠ Frýdecká. Slavnostní chvíli prožili 
rodiče a blízcí 10 dětí. (Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

 
Projev zastupitelky města Evy Šillerové na vítání občánků v neděli 14. dubna 2019.  
 
 Třetí rok po sobě zavítala do Havířova Czech dance tour. Jednalo se o letošní osmé 
zastavení a předposlední regionální kolo. Ve více účelové hale zasedli v odborné porotě samí 
muži: Jaroslav Langmaier, předseda poroty a členové Vladan Šperlink, Patrik Ferbas, Martin 
Kubát a Dušan Vlach. Jejich pozice rozhodně nebyla jednoduchá, celý den rozhodovali  
o vítězích jednotlivých kategorií a disciplín. Havířov měl velké zastoupení ve všech věkových 
skupinách. Zúčastnily se všechny havířovské taneční skupiny: Teri Dance Company Havířov, 
Taneční škola Horizonty, L Dance, Victory Dance Havířov, Limit DC Havířov, Maniac Dance 
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a Up&Down Havířov. Získaly hezká umístění ve svých tanečních kategoriích. Vyhrály  
a postupují:  
TŠ Horizonty - ART DANCE, kategorie děti,  choreografie „Byl jednou jeden semafor“.  
TŠ Horizonty - DISCO DANCE, kategorie děti, choreografie „Wannabe a Spice?“  
Victory Dance Havířov – FREESTYLE, kategorie děti, choreografie „Game Over“.  
Limit DC Havířov - HOBBY FREESTYLE, kategorie děti, choreografie „Hledá se Nemo“.  
Teri Dance Company - ART DANCE, kategorie junioři, choreografie „Sing, sing, sing, swing“. 
Victory Dance Havířov – FREESTYLE, kategorie junioři, choreografie „Kam patřím“.   
Maniak Dance – LATINO SHOW, kategorie junioři, choreografie „Welcome to Saint Tropez“.  
TŠ Horizonty - HOBBY DISKO, kategorie junioři, choreografie „Když to miluješ, není co 
řešit“.  
L Dance - HOBBY FREESTYLE, kategorie junioři, choreografie „Symfonie“.  
Up&Down Havířov – FREESTYLE, kategorie senioři, choreografie „Space X“.  
K mnoha celorepublikovým sponzorům se přidalo v Havířově Cross Café, věnovalo sladké 
ceny do divácké soutěže – losovaly se vstupenky. 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

 
Czech dance Tour na zimním stadionu v neděli 14. dubna 2019.  
 
 V MSH Slavie skončil třídenní Mezinárodní havířovský turnaj v boccie. Letos byl 
součástí Czech boccia tour (boccia se hraje v jeho rámci v Havířově, Praze a v Plzni). Kromě 
našich boccistů přijeli sportovci ze Slovenska, Ukrajiny a Nepálu. V pátek se hrály soutěže 
dvojic a týmů (zpravidla čtyřčlenných). V sobotu byl na pořadu OPEN turnaj určený pro hráče 
s postižením, kteří nesplňují kritéria pro soutěž. O večerní sobotní program se postarala 
ostravská skupina ALL IMP s improvizačním divadlem, které spočívá ve hře na zadané téma. 
Závodů jednotlivců se zúčastnilo téměř 60 soutěžících.  
Pořadatelé (tradičně HSC Havířov s nově ustanovenou Českou federací boccii) připravili 
diskusní fórum s hráči. Hovořilo se o tom, kam by chtěli svůj sport posunout.  
Ředitelkou turnaje byla Kristýna Nekolová. K hlavním partnerům turnaje patřilo statutární 
město Havířov, MSK a Ministerstvo školství, mládeže a tělovýchovy.  
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Po nedělních napínavých finálových partiích předali ceny nejlepším v jednotlivých kategoriích 
stanovených podle postižení sportovců (BC 1, BC 2, BC 3 a BC 4) Bohuslav Niemiec, náměstek 
primátorka pro investice a chytré město, Nikolas Endal, předseda SKST Baník Havířov  
a Martin Kučera, předseda HSC Havířov.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

 
V pátek 12. dubna 2019 začal v MSH Slavie Mezinárodní turnaj v boccie soutěží párů  
a družstev.  
 
Pondělí 15. dubna 2019 
 Občané města Havířova se po třetí setkali s primátorem Josefem Bělicou a hovořili 
s ním o problémech, které je trápí. V úvodu zhlédli dvě prezentace pracovnic odboru 
komunálních služeb MmH. Přiblížily v nich současné projekty moderních technologií „WIFI 
v MHD“ a „BIKESHARING“. První z nich by měl cestujícím po osazení univerzální 
komunikační jednotkou a sim kartou pro jednotlivá vozidla v 56 havířovských autobusech 
zpříjemnit cestování a zajistit přístup k informacím. Projekt navazuje na záměr MSK zajistit 
připojení ve všech autobusových linkách. V případě Bikesharingu se jedná o sdílení jízdních 
kol dostupných 24 h denně pomocí aplikace nebo sms. V rámci tohoto plánu vyhlásila radnice 
dotazníkové šetření a zúčastnilo se ho 874 respondentů, kteří se k tomuto úmyslu vyjádřili  
ve většině případů kladně.  
Následovala část věnovaná dotazům občanů z FB profilu města a přítomných v sále. Záběr 
témat byl široký. Primátor se snažil odpovědět na všechny dotazy, v mnoha případech slíbil 
prošetření a zjištění všech skutečností a písemnou odpověď. Lidé se ptali, jak řešit hluk  
a porušování nočního klidu v blízkosti restaurací a hudebních klubů (primátor doporučil volat 
MP Havířov, pouze na základě šetření MP je možno jednat s majiteli). Hovořilo se  
o možnostech umístění radarů. Radarové měření je do budoucna plánováno na životické ulici 
Padlých hrdinů. Dlouhá debata se opět vedla kolem parkovacích míst a budování parkovišť,  
o údržbě zeleně ve městě. Jeden z občanů se ptal na prázdninové rozšíření rekreační 
meziměstské autobusové dopravy na linkách do Beskyd, a jestli by bylo možné pokrýt náklady 
z evropských dotací. Primátor vysvětloval v reakci na jeden z dotazů způsob a pravidla 
zajišťování relaxačních pobytů pro seniory. Občané se zajímali též o životní prostředí. Jedna 
z písemných odpovědí bude reagovat na otázku ohledně monitoringu prachových částic, 
konkrétně kde a jaké částice měříme, případně jak finančně náročné by bylo měření rozšířit. 
Primátor se zaměří na letitý problém s kanalizací za restaurací U Šimaly, slíbil, že se osobně 
zajede na současné připojení a vytékající splašky pod garážemi na Moskevské ulici podívat  
a pokusí se zjistit, jak nejrychleji situaci řešit a jak napomůže nově vybudovaná kanalizace. 
Lidé se ptali na špatně parkující auta, na auta, která se dlouhou dobu z parkovišť nehnou. 
Dalším těžce řešitelným problémem, který lidi zajímá, jsou bezdomovci a případně vybudování 
záchytné protialkoholické stanice ve městě. Primátor Josef Bělica přislíbil, že právě o této 
záležitosti chce jednat na kraji v rámci restrukturalizace nemocnice. Vzhledem k tomu, že 



99 
 

populace ve městě stárne, trápí občany absence léčebny dlouhodobě nemocných a hospicu. 
Primátor nastínil, že podobná zařízení by měla obstarat nemocnice v Orlové.  
Probíral se způsob přidělování bytů v majetku města. O přidělení bytu rozhodují radní města 
Havířova, včetně mimořádných přidělení. Primátor informoval, že v loňském roce jsme získali 
díky přidělení bytů 10 zdravotníků. Mimořádně radní přidělují byty zaměstnancům PČR,  
HZS a dalších složek záchranného systému. Na svých jednáních samozřejmě rozhoduje  
i o dalších žádostech k mimořádnému přidělení bytů. V závěru setkání zaznělo z řad občanů 
také poděkování za práci vedení města a úředníků magistrátu.  
 
 Členové KPHMO, pobočky Havířov, pozvali na besedu lékařku a včelařku 
současně Janu Hajduškovou. V loutkovém sále KD Petra Bezruče přednášela hornickým 
seniorům již po třetí. Tentokrát se zaměřila na pyl a propolis, včelí produkty s příznivými 
účinky pro lidské zdraví. Paní Hajdušková, která je léta propaguje, připomenula všech šest 
výrobků, které včely, malí pilní tvorové, vytvářejí (med, propolis a pyl a živočišné složky mateří 
kašičku, vosk a včelí jed). Protože o medu (před 5 lety jsme spotřebovali 0,5 kg na osobu a dnes 
se jeho spotřeba zvýšila na 1 kg na osobu a rok) hovořila blíže na poslední přednášce, přiblížila 
důležitost pylu a propolisu pro život a výživu včel, způsob jejich získávání. Podala důležité 
informace, kdo je může a nesmí užívat. Zamyslela se na tím, proč farmaceutický průmysl 
doposud beze zbytku nevyužívá propolisu v době, kdy končí léčba antibiotiky, která ztrácejí  
na účinku. Brání tomu dvě skutečnosti: propolis bývá jiný u každého rostlinného druhu a výroba 
léků vyžaduje stejnou výchozí surovinu; propolis obsahuje množství rostlinných látek, které 
mohou u mnohých lidí způsobit alergickou reakci. Připomenula, že kožní test si můžeme 
úspěšně udělat sami, potřít propolisem, či kosmetickým výrobkem z něj, vnitřní stranu zápěstí 
a pokus druhý den zopakovat. Druhý den se může alergická reakce projevit. Besedy  
se zúčastnili i členové včelařského spolku Ambrožíci. Pro účastníky besedy připravili tombolu 
s včelařskými produkty.  

 
Beseda o včelích produktech pro hornické seniory v loutkovém sále KD Petra Bezruče 
v pondělí 15. dubna 2019.  
 
Úterý 16. dubna 2019 
 MP Havířov se zapojila do celostátního projektu JEHLA s účelem zjištění výskytu 
použitých injekčních stříkaček narkomanů. Intenzivní kontrolní činnost započalo 20 strážníků 
a 2 asistenti prevence kriminality v 9.00 hodin. Na 15 místech bylo nalezeno 17 odhozených 
injekčních stříkaček. Za dodržení hygienických podmínek byly uloženy do sběrného kontejneru 
a předány pracovníkovi Kontaktního a poradenského centra pro osoby ohrožené závislostmi 
k odborné likvidaci. [9] 
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 Členové komise BESIP při RMH již po páté připravili pro děti i dospělé „Zábavné 
odpoledne s BESIPem“ na dopravním hřišti v Havířově-Šumbarku. Krásné slunečné počasí, 
soutěže na šesti stanovištích oceněné drobnými cenami a sladkostmi, technika složek 
integrovaného záchranného systému a autobus hokejových mistrů Oceláři Třinec.  
To byla lákadla pro velké množství zájemců. Nově přibyla střelecká soutěž s florbalisty 
Torpeda Havířov a autogramiáda hráčů AZ Havířov. K nahlédnutí byl připraven rychlý 
policejní vůz bez označení, návštěvníky lákala též nová mobilní služebna MP Havířov. Velká 
fronta stála tradičně u silné policejní motorky. Na hřišti byly spuštěné semafory a děti mohly 
na kolech a koloběžkách trénovat správnou a bezpečnou jízdu. Dospělí si ověřili své znalosti 
pravidel silničního provozu, v případě neúspěchu jim řidičské průkazy nebyly odebírány. 
Pobavit se přišla náměstkyně primátora pro školství a kulturu Jana Feberová.  
Zábavným odpolednem byla na dopravním hřišti zahájena sezóna výuky dopravní výchovy dětí 
havířovských škol. (Příloha D/04/11 Podepsaná fotografie hráčů AZ Residomo Havířov)  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

 
Odpoledne s BESIPem na dětském dopravním hřišti v Havířově-Šumbarku v úterý  
16. dubna 2019. 
  
 Neobvyklou, leč velmi povedenou akci „Taneční s úsměvem“ připravil zapsaný 
spolek Adam, autisti a my. Taneční mistr Zdeněk Chlopčík vedl na parketu Společenského 
domu Havířov taneční pro autistické chlapce z Dětského domova v Těrlicku a pro dívky 
z dětského domova ve Frýdku-Místku. V úterý se konala závěrečná. „Uskutečnit taneční  
pro mládež z ADAMa mě napadlo po naší Mikulášské nadílce, kde chlapci pomáhali jako 
kuchaři a číšníci a obsluhovali rodiče v sále,“ svěřila se autorka originální myšlenky Marie 
Gerdová, předsedkyně spolku. Uskutečnit ji v praxi pomohly dobrovolnice z ADRY Havířov, 
středoškolačky a vrstevnice chlapců z ADAMa. Podobně jako oni přišly do tanečních krásně 
společensky oblečené.  
Chlapci s autismem v důsledku svého hendikepu jen velmi těžce navazují vztahy a komunikují, 
zejména s děvčaty. „Taneční jsou krásnou příležitostí, jak komunikaci navázat, oslovit slečnu 
a vyzvat ji k tanci,“ přiblížila paní Marie Gerdová a dodala, že chlapci by nikdy nešli na běžné 
taneční se svými spolužáky, se kterými zažili neúspěch či dokonce posměch. To byl ten zásadní 
důvod, proč uskutečnit taneční v bezpečném prostředí se vstřícnými tanečnicemi, 
kamarádkami. [10] K úspěchu a všeobecné spokojenosti přispěl výborný taneční mistr Zdeněk 
Chlopčík. Ukázal se být nejen přísným porotcem ze známé televizní taneční soutěže StarDance 
ale také chlapem se srdcem na pravém místě. Přijal výzvu a kurzy vedl zcela zdarma. Díky jeho 
energii a elánu zúčastněných se všechno povedlo, vznikla nová přátelství. [11] 
 
 V hudebním oddělení Městské knihovny Havířov na ulici Svornosti otevřely členky 
ČSŽ obvyklou „Velikonoční výstavu“. Účastníky vernisáže přivítala Zdeňka Mokrošová, 
vedoucí krajského střediska ČSŽ. Zároveň uvítala na jevišti folklorní soubor Havířovské babky. 
Vystaveny byly krásné produkty šikovných rukou havířovských žen s velikonoční tématikou.  
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Návštěvnice si některé výrobky zakoupily. Výstava trvala do čtvrtka 18. dubna 2019.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

 
Velikonoční výstavka prací členek ČSŽ v hudebním oddělení Městské knihovny Havířov 
v úterý 16. dubna 2019.  
 
Středa 17. dubna 2019 
 V Havířově došlo k vážné dopravní nehodě, při které zasahoval vrtulník.  
Před 15. hodinou dívenka vběhla bezprostředně do jízdní dráhy z kolony protijedoucích 
vozidel na Těšínské ulici. Řidič vozidla taxislužby, který jel od centra města do Těrlicka, 
nedokázal nehodě zabránit a desetiletou dívku srazil. Vrtulník zraněné dítě letecky přepravil  
do Fakultní nemocnice Ostrava. Orientační zkoušky na alkohol a další návykové látky u řidiče 
byly negativní. [12] 
 
 Senioři, kteří v 1. pololetí roku 2019 oslavili své 65., 70., 75., 80. a 85. narozeniny, 
se sešli v sále Společenského domu Havířov. Pro 91 jubilujících členů největšího havířovského 
Městského klubu důchodců se sídlem na Studentské ulici připravily hezké odpoledne 
s vystoupením cimbálové muziky Friš pracovnice sociálního odboru MmH ve spolupráci  
se samosprávou Městského klubu důchodců. Balíčky v hodnotě 250 korun vkusně nabalili  
ve firmě Konečná v Havířově-Šumbarku, krásné žluté tulipány vázala paní Alena Adamová, 
která se zúčastnila osobně jako členka komise pro občanské záležitosti při RMH. Pozvání 
přijala i vedoucí odboru sociálních věcí MmH paní Bernarda Urbancová. 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

 
Senioři jubilanti v Renetě ve středu 17. dubna 2019.  
 
Čtvrtek 18. dubna 2019 
 V centru Havířova začala demontáž největšího dětského hřiště, které bylo  
po 20 letech ve špatném technickém stavu. Zastaralé atrakce nebyly dostatečně bezpečné.  
Proto město rozhodlo o rekonstrukci hřiště za Centrálním parkem u Fibichovy ulice. Obnovu 
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dětských atrakcí, mobiliáře a dopadové plochy financovalo město společně s příspěvkovou 
organizací SSRZ, stála téměř 3 a půl milionů korun. [13] 
 
 V Galerii Krystal otevřeli novou výstavu. Pod názvem „Kráska a spalovač mrtvol“ 
se představil Petr Hrubeš, portrétní a reklamní fotograf, autor videoklipů a televizních projektů. 
Narodil se v Havířově a je celoživotně spjat s Ostravskem. Dlouhodobě spolupracuje 
s jedinečným Divadlem Petra Bezruče. V Galerii Krystal byla v rámci výstavy připravena 
neotřelá plakátovací plocha, která, vedle fotografického umění, představila jeho plakátovou 
tvorbu pro ostravské divadlo. Výstava trvala do 13. června 2019. 
 
Pátek 19. dubna 2019 
 V čase předvelikonočním si havířovští užili Velikonoční městečko na náměstí 
Republiky. Stánky s pochoutkami, dobrým pitím a dalším rozličným zbožím se otevřely 
v sobotu 13. dubna 2019. Návštěvníky čekaly ukázky řemesel, mohli si namalovat kraslici, 
vyzkoušet práci na hrnčířském kruhu a dívat se, jak se plete karabáč z vrbového proutí. Děti 
tvořily a malovaly v oblíbeném skleněném výtvarném stánku s pracovníky havířovských center 
volného času pro děti a mládež. Připravili si pro ně omalovánky, vystřihovánky a výrobu 
zápichů s velikonočními motivy. Děti z Dona Boska i Asterixu předvedly s velkým úspěchem 
svá hudební a taneční vystoupení. Nechyběly ovečky a kůzlata, jedno se dokonce rozhodlo 
proběhnout během koncertu Iva Jahelky po celém náměstí. Vedle zpívajícího právníka  
se představila celá řada umělců. Vystoupila Iveta Kočí Palkovská s Vojtěchem Michalíčkem  
a dětským houslovým sborem ze ZUŠ L. Janáčka. Jejich sobotní koncert ovlivnilo velmi 
studené, nepříjemné počasí. Sotva v neděli vysvitlo sluníčko, bylo na náměstí mnohem více 
lidí, aby si zazpívali s Pavlem Dobešem. Na své si přišli milovníci dechovek a cimbálové 
muziky. V městečku účinkovaly oblíbené místní kapely Friš a Jagár. Dočkali se příznivci 
havířovské kapely Battefly Kiss, countryové zpěvačky Šárky Rezkové a vystoupení historické 
skupiny Tempus. (Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

  
Velikonoční městečko na náměstí Republiky bylo otevřeno v sobotu 13. dubna 2019.  
 
Neděle 21. dubna 2019 
 Už podvanácté si našla své podstatné místo ve velikonočním čase v Havířově 
běžecká soutěž Velikonoční „12“. Dvanáctiminutového běhu na atletickém oválu  
u MSH Slavie se zúčastnilo 14 dětí, 9 žen a 28 mužů. Běželi ve dvou rozbězích. Doprovázely 
je vůle k dosažení co nejlepšího výsledku, sluníčko a krásný pampeliškový koberec uvnitř trati. 
Organizátorem soutěže byl klub Fuga Havířov.  
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Děti předvedly skvělé výkony a diplomem a dobrotou byly oceněny všechny. Vítězka kategorie 
žen Jana Coufalová překonala traťový rekord Velikonoční „12“, uběhla celkem 3 190 m.   
Za ní doběhly Nelly Michopulu (2 875 m) a Elen Šimonová (2 770 m). Také muži překonávali 
rekordy, Václav Waloszek ho dnešním během stanovil na 3 776 m. Na druhém místě doběhl 
Adam Szymanik (3 751 m – také se jednalo o rekordní výsledek) a Stanislav Záleský na místě 
třetím uběhl 3 645 m. (Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie)  

 
12. ročník Velikonoční „12“ v neděli 21. dubna 2019, společné foto účastníků u MSH Slavie. 
 
Úterý 23. dubna 2019 
 Náměstkyně primátora pro školství a kulturu Jana Feberová navštívila ZŠ 1. máje, 
kde se rozhodli s příchodem nové ředitelky obnovit prestiž matematických tříd. Žáci šestých 
ročníků ze všech škol, kteří by chtěli učivo matematiky a přírodních věd probádat více  
do hloubky, musí v květnu projít přijímacími zkouškami. Společně s prospěchem se staly 
kritériem k přijetí do matematické třídy. „Smyslem je, aby škola nabídla žákům šestých tříd 
alternativu ke studiu na víceletých gymnáziích. Výhodou bude, že naši žáci budou součástí 
kolektivu na základní škole, budou se moci zúčastnit školy v přírodě nebo být např. součástí 
žákovské rady a zároveň se budou učit ve třídě společně se stejně nadanými žáky, kde mají 
učitelé větší prostor probírat učivo více do hloubky a věnovat se aktuálním informacím.“ 
vysvětlila Michaela Drozdová, ředitelka ZŠ 1. máje. Základní škola se navíc stala jako jediná 
ve městě fakultní školou Ostravské univerzity. Svoji odbornou praxi tu mohou vykonávat 
studenti pedagogické fakulty a učitelé se mohou účastnit dalšího vzdělávání pedagogických 
pracovníků. [14] 
 
 O prezentaci fotografií a spoustu osobních zážitků se s návštěvníky besedy podělila 
Pavla Trávníčková v oddělení pro dospělé čtenáře Městské knihovny Havířov. Besedy 
nazvané trefně „Jak to vidí místní dobrodružka v indonéské domácnosti“ se zúčastnil i její 
javanský manžel Aseph, se kterým žije tradičním komunitním životem již 2 roky ve vesnici 
uprostřed ostrova Jáva. Pavla Trávníčková hovořila o svých cestovatelských zkušenostech,  
o své indonéské rodině. Poselstvím nebyly pouze krásné fotografie a zajímavé postřehy, ale 
zejména informace o zodpovědném cestování s respektem k přírodě, s ohledem na zvyky  
a kulturu. Přiblížila znaky základní slušnosti v této oblasti, kterými jsou pozdrav, podávání 
ruky, způsob sezení, všemocný úsměv, omluvy. K zodpovědnému počínání patří také 
uvědomění si, za co platíme a co můžeme očekávat, co v této relativně levné destinaci 
znamenají 3 koruny za kaši pro bělošského turistu a co pro Indonésana, který si jejím prodejem 
zajišťuje obživu.  
 
Středa 24. dubna 2019 
 V MGC Lučina připravila Hana Vlhová přednášku nazvanou „Co vám doktoři 
neřeknou“. Rozebrala zajímavé téma zejména s ohledem na převzetí odpovědnosti za své 
zdraví, za své tělo jako celek a pochopení role lékaře, kterého zajímá nemoc a je limitován 
mnoha faktory, zejména pojišťovnami. Hlavním cílem lektorky, která sama 37 let pracuje  
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ve zdravotnictví, bylo porozumění pojmu celostní medicína a orientace na příčinu problému, 
ne pouze na důsledek a jeho potlačení léky. 
  
 Příjemný podvečer prožili návštěvníci vernisáže výstavy pedagoga a výtvarníka 
Luboše Hlaváče. Karvinský rodák vystavil v hudebním oddělení Městské knihovny Havířov 
na ulici Svornosti kresby, malby, keramiku a kovářské výrobky. Hudební podklad k originálním 
výrobkům, akvarelům, pastelům a kresbám připravil klavír Lucie Kohutové, která hrála 
nevtíravé melodie doprovázející hosty při prohlídce zátiší, krajin, portrétů, obrazů travin, vlčích 
máků, slunečnic, ovoce, pohádkových čertů i vodníka, zobrazení říše zvířat a ptáků. Hudební 
zážitek doplnilo Klarinetové kvarteto ZUŠ L. Janáčka pod vedením pana učitele Martina 
Ševčíka. Výstava trvala do 24. května 2019. (Příloha D/04/12 Pozvánka na vernisáž výstavy 
Luboše Hlaváče) (Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Zahájení výstavy Luboše Hlaváče v hudebním oddělení Městské knihovny Havířov ve středu 
24. dubna 2019.  
 
Čtvrtek 25. dubna 2019 
 V Havířově-Šumbarku podél ulice M. Pujmanové slavnostně obnovili stromořadí 
devětadvaceti habrů. Patrony nové aleje se stali žáci 5. a 6. tříd nedaleké základní školy.  
O stromy se budou starat ve dvojicích a šesťáci samostatně. Glejty ke stromům předala dětem 
náměstkyně primátora pro školství a kulturu Jana Feberová. Je přesvědčená, že stromořadí je 
vítaným příspěvkem ke zlepšení životního prostředí a v neposlední řadě plní estetickou funkci. 
„Zároveň jsem zvědavá, jak bude fungovat záštita žáků školy. Byli bychom rádi, kdyby to 
přispělo k větší odpovědnosti dětí a k tomu, aby byly vnímavější k životnímu prostředí,“ dodala 
náměstkyně primátora. Kluci a holky ze ZŠ Pujmanové odpovědně splnili první úkon, každý 
na svůj strom nainstaloval cedulku, která je důkazem jejich patronátu. Jedna z dívek, která bydlí 
v sousedním domě, slíbila, že zejména v době sucha bude strom pravidelně zalévat a hlídat, aby 
mu nikdo neubližoval. Na pořízení habrové aleje přispěla městu částkou 150 tisíc korun Nadace 
ČEZ. Stromy vysadili pracovníci TSH. [15] 
 
 Nová výstava nazvaná „Dotkni se přírody – Les“, kterou otevřeli v havířovském 
Musaionu, byla dílem autorek Nely Kotáskové a Venduly Zbytovské. Zajímavě a interaktivně 
pojala její realizaci paní Šárka Vébrová. Při instalaci využily dámy nejen předměty z majetku 
MT, ale též přírodniny, které nasbíraly. Součástí byly živé stromečky, které bylo nutno 
pravidelně zalévat. Popisky exemplářů výstavy, která připomínala jedinečnou ekologickou, 
hospodářskou i rekreační úlohu lesa, byly uvedeny i v braillově písmu, aby ji zpřístupnily  
i našim nevidomým spoluobčanům.  
Vystaveni byli vycpaní opeřenci žijící v našich lesích, kůže lesních zvířat, ukázka mraveniště, 
již zmíněné přírodniny, stromy. Panely přinesly spoustu zajímavostí o lese, pod mikroskopem 
bylo možno studovat kůrovce. Ve spolupráci se Světem stromů byly připraveny hry směřující 
k bližšímu poznání stromů, stop lesní zvěře i zvuků dřeva (dendrofon). Příjemnou atmosféru 
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lesa dokresloval reprodukovaný zpěv ptáků. Výstava realizovaná za finanční podpory MSK 
byla otevřena do 19. dubna 2020. 

  
Z vernisáže výstavy „Dotkni se přírody – Les“ v Musaionu, pobočce MT. Foto z archivu 
Musaionu MT.  
 
Pátek 26. dubna 2019 
 Na náměstí Republiky oslavili havířovští letošní Den Země. Jednotícím námětem 
byla ochrana ohrožených druhů živočichů. Oslavu zorganizovali pracovníci odboru školství  
a kultury MmH v součinnosti s Viking agency. V centru města připravili zajímavé dopoledne 
plné her, nápadů a atrakcí. Shora bylo sesláno krásné slunečné, téměř letní počasí. 
Soutěž o nejlepší zvířecí masku vyhrály děti z 2. A ZŠ Žákovská (měly připravenu báseň  
o plameňácích a dalších zvířatech, která představovaly). Básnické dílko o žabičkách přednesly 
žabky ze ZŠ Mládežnická. Vítězové soutěže získali vstupenky do ostravské ZOO. Aby ostatním 
zvířátkům nebylo líto, rozdali další lístky některým jednotlivcům náměstkyně primátora  
pro školství a kulturu Jana Feberová, vedoucí odboru školství a kultury MmH Pavel Hamza  
a s radostí i kronikářka města. Tradiční soutěž Adam a Eva, do které se přihlásilo 7 dvojic, 
vyhráli na pěti stanovištích Eva a Vojta ze ZŠ Gorkého.  
Na náměstí Republiky se barvilo starými technikami s pedagožkou Muzea Těšínska, keramiku 
a rostlinky nabízeli žáci ZŠ Žákovská, tvoření a zábavu připravila CSVČ sv. J. Boska (motýlci 
z gázy, přání pro naši Zemi) a SVČ Asterix (včetně ukázky výcviku psů). Profesionální 
vystoupení se svými psy Foxym a Jerrym předvedla Alena Smolíková, účastnice soutěže 
„Československo má talent“. Taneční produkce vyvolala údiv, potlesk i upřímný smích dětí  
a dospělých. Studenti Gymnázia Komenského prováděli s dětmi různé pokusy a pomocí 
chemických látek vyvolávali duchy. Využití solární a dalších alternativních zdrojů energie 
předvedli žáci SŠ Sýkorová v Havířově-Šumbarku, obor elektrotechnika a strojírenství.  
Vedle vlastního pohonu na jízdním kole, vystavili například ukázku výroby elektrické energie 
z brambor. Učitelé a žáci ZŠ Moravská využili kartón, vyrobili trojrozměrnou mapu Beskyd, 
model planety země a velký hlavolam. S havířovskými skauty si mohly děti zastřílet lukem  
a ze vzduchovky. Hrály se hry plné pohybu, nenáročné na pomůcky (nebo vyžadovaly 
pomůcky, které se dají lehce vyrobit z dostupných zdrojů), malovalo se „na chodník“  
i na obličej dětí, skákaly se panáky. Kuráž a žaludky vyzkoušeli největší odvážlivci v otáčivém 
trenažéru.  
Příslušníci MP Havířov dětem připomenuli pravidla silničního provozu a povinné vybavení 
kola. Do stánku Městské knihovny Havířov zamířili milovníci čtení, mohli si zakoupit některou 
z vyřazených knih.  
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Všichni společně prožili na náměstí Republiky krásné dopoledne, k chuti přišla zmrzlina, pizza 
a další dobroty v okolních restauracích.  
(Další fotografie v Příloze č. 5 fotografie Den Země náměstí Republiky 26. dubna 2019) 

 
Den Země na náměstí Republiky v pátek 26. dubna 2019 
 
 Na Kontaktním pracovišti Havířov ÚP připravili Den vzdělávání dospělých. 
V prostorách ÚP se v průběhu dopoledne představili vystavovatelé z řad havířovských 
středních škol nabízejících rekvalifikační kurzy (SŠTO Lidická v Havířově-Šumbarku,  
SŠ Prostřední Suchá, SŠ Sýkorova v Havířově-Šumbarku, Handi help servis Bohumín, 
Sociofaktor Ostrava-Mariánské Hory) a zaměstnavatelů, kteří umožňují uzavření smlouvy  
a poskytují rekvalifikační kurzy či doplnění vzdělání ve spolupráci s ÚP (Arcellor Mittal 
Ostrava, Kovony Systém Karviná, OKD, a. s. Ostrava). Akce byla určena všem (tedy i těm, 
kteří jsou momentálně zaměstnáni a touží po změně práce). Do prezenčních listin se podepsalo 
137 uchazečů o zaměstnání z Havířova a Českého Těšína, zúčastnily se také osoby  
mimo evidenci Úřadu práce ČR. Odborné informace za Úřad práce ČR podávali odborní 
poradci pro zprostředkování rekvalifikačních kurzů, informační a poradenské středisko  
pro práci s osobami do 26 let věku, zástupci Evropského sociálního fondu, kteří prezentovali 
projekty, do nichž je možno vstoupit v jejich průběhu a uchazeči získají dovednosti, které 
následně mohou využít při pracovních pohovorech nebo při práci na zkoušku. Dostupné bylo 
poradenství k získání příspěvku na zahájení podnikání či příspěvku na zřízení společensky 
účelného pracovního místa.  
Na průběh úspěšné akce se přišli podívat pracovníci Kontaktních míst ÚP v Bohumíně, Orlové, 
Českém Těšíně a Karviné, vedoucí Informačního a poradenského střediska v Ostravě  
a ředitel Krajské pobočky ÚP. Na havířovskou pobočku Úřadu práce ČR zavítaly Stanislava 
Gorecká, náměstkyně primátora pro sociální věci a Jana Feberová, náměstkyně primátora  
pro školství a kulturu. [16]  

  
Den vzdělávání dospělých na Kontaktním pracovišti Havířov Úřadu práce ČR v pátek  
26. dubna 2019. Foto z archivu ÚP v Havířově.  
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Sobota 27. dubna 2019 
 Vítání ptačího zpěvu s procházkou po území podél Lučiny připravil pro zájemce 
z Havířova odbor životního prostředí MmH s Českou společností ornitologickou. Navzdory 
deštivému a chladnému počasí se lidé sešli u altánku Na Nábřeží. Róbert Špilák spolu se svojí 
pomocnicí zaznamenali tipy na počet poznaných opeřenců. Ihned u altánku jich určili pohledem 
(někteří se vybavili dalekohledem) i podle zpěvu sedm druhů (například brhlík, pěnice). Mladá 
ornitoložka přiblížila, jak se provádí liniové sčítání ptáků. Na velmi pomalých procházkách  
(1 km za hodinu) zaznamenává do tabletu zjištěné ptáky, aplikace v tabletu zaznamenává přímo 
polohu. Sčítání mívá velmi zajímavé výsledky.  
Procházka pokračovala lesem, ornitolog upozornil na krásu Havířova a na výborné zázemí  
pro hnízdění ptáků v meandrech řeky Lučiny (zachované pahýly stromů). Letos se její účastníci 
vypravili směrem k rybníku a vycházka skončila u fotbalového hřiště pod Letním kinem. 
Podařilo se identifikovat 41 opeřenců, byli mezi nimi sokol stěhovavý, kos černý, špaček 
obecný, budníček menší, brhlík lesní, pěnice černohlavá, sýkora modřinka, holub domácí, holub 
hřivnáč, sýkora babka, bažant obecný, budníček lesní, strakapoud velký, kukačka obecná, 
strakapoud malý, husa, pěnkava obecná, sýkora koňadra, volavka popelavá, střízlik obecný, 
vlaštovka obecná, morčák velký, červenka obecná, mlynařík dlouhoocasý, kachna divoká, 
pěvuška modrá, racek chechtavý, rorýs obecný, poštolka obecná, čejka chocholatá, lejsek 
bělokrký, dlask tluskozobý, žluna zelená, konipas horský, zvonek zelený, strnad rákosní, 
ledňáček říční, vrána šedá, konipas bílý, drozd zpěvný, káně lesní. [17] 

 
Vítání ptačího zpěvu v Havířově na nábřeží řeky Lučiny v sobotu 27. dubna 2019.  
 
 Víkendovou výstavu ručních prací havířovských seniorů otevřeli v CVA  
na Horymírově ulici. Ve společenském sále čekala návštěvníky obdivuhodná krása výrobků, 
které vystavili členové několika seniorských klubů (Klub důchodců Střední, Klub důchodců 
Dolní Datyně, senioři z kroužků CVA, Klub důchodců Wolkerova, Klub důchodců Dolu Dukla, 
Klub důchodců učitelů, Klub důchodců Studentská, STP, SPCCH Kardio, ČSŽ). Představili 
havířovské veřejnosti obrazy, šitá, pletená, paličkovaná, vyšívaná, háčkovaná dílka, malované 
hedvábí, patchwork, šité panenky, šperky, keramiku, velikonoční vajíčka tvořená různými 
technikami, výtvory ze dřeva a recyklovatelných materiálů.  
 
 
 
 
 
 
 
 



108 
 

Obdiv a nostalgii vyvolával „Poslední odpal“, padající těžní věž Dolu Dukla z víček pet lahví.  

 
Víkendová výstava havířovských seniorů, CVA na Horymírově ulici, sobota 27. dubna 2019.  
 
 Velký sál KD Petra Bezruče byl svědkem finálového večera 16. ročníku (koná se 
každý druhý rok) Festivalu dětské písně. Zorganizovaly ho Macierz Szkolna  
przy PSP v Havířově-Bludovicích, ZG Macierzy Szkolnej v RC a Ars Muzika. Kromě porotců, 
kteří hodnotili výkony dětí v 5 kategoriích, zasedli v sále vzácní hosté, vicekonzulka 
Velvyslanectví Polské republiky v Ostravě Maria Kovacz a náměstek hejtmana MSK  
pro školství a sport Stanislav Folwarczny. Večerem svižně, s vtipem a zaujetím provázela 
herečka, zpěvačka Izabela Kapias, která v této soutěži před lety začínala svoji pěveckou kariéru.  
Jednotlivé soutěžící představily krátké medailonky. Letošní ročník poprvé zaštítilo festivalové 
logo, které vyšlo ze soutěže. Jeho autorkou je Asia (Johanna) Grudzińska ze ZŠ s polským 
vyučovacím jazykem v Havířově-Bludovicích. Ve foyeru KD Petra Bezruče byly vystaveny 
všechny soutěžní návrhy.  
Porota neměla jednoduchou práci. Děti zpívaly krásně, některé působily na jevišti naprosto 
profesionálně. Některá hudební vystoupení doprovodily tanečnice z havířovské polské základní 
školy či taneční pár z TŠ Flodur. Pořadatelé udrželi napětí až do úplného konce.  
Před vyhlášením výsledků a rozdáním hodnotných cen (hudebních nástrojů) zahrála rocková 
skupina Amplifire. Její členové pocházejí z nejbližšího okolí Havířova a tři bratři Orszulikové, 
kteří tvoří její úplný základ, si prkna soutěžního klání Festivalu dětské písně vyzkoušeli  
před pár lety na vlastní kůži.  
V kategorií duet zvítězily Dorota Kaleta a Justyna Navrátil z Bystrzyce. O vítězi  
mezi nejmladšími dětmi z prvních až třetích tříd rozhodlo obecenstvo. Cenu publika získal 
jediný chlapec mezi sólisty Adam Burian z polské základní školy H. Sienkiewicze 
v Jablunkově. V kategorií sólistů ze čtvrtých až šestých tříd zvítězila Julia Macura z Třince 
s jazzovou písničkou. Mezi nejstaršími ze sedmých až devátých tříd se porotě nejvíce líbila 
Anna Chodura z polské základní školy v Hnojníku. V seskupení zpěváků vyhrál Sextet 
z Hnojníku. (Příloha D/04/13 Echo festiwalowe) 

 
Festival dětské písně, finále v KD Petra Bezruče. Účastníci soutěže zazpívali závěrečnou 
společnou píseň v sobotu 27. dubna 2019.  
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Neděle 28. dubna 2019 
 Ve třech obřadech přivítala zastupitelka města Havířova Eva Šillerová nejmladší 
občánky našeho města v obřadní síni Zámku. Svým malým kamarádům recitovala a zpívala 
děvčata ze ZŠ Moravská. O miminka se během podpisu pamětních listin rodiči a kmotry starala 
studentka Střední zdravotnické školy v Karviné.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Vítání občánků v neděli 28. dubna 2019 v obřadní síni havířovského Zámku.  
  
Pondělí 29. dubna 2019 
 Laskavý pohled do historie Dolu František si pro své posluchače ve výstavní 
expozici „Historie psaná uhlím“ Městské knihovny Havířov v Renetě připravil pan Evžen 
Kiedroň. Zabloudil do časů, kdy Larischové vystavěli cukrovar, posléze na stejném místě 
fungoval lihovar, připomenul cihelnu a časy stavby železnice na trase mezi Ostravou a Těšínem, 
která byla pro práci nového dolu velmi důležitá. Hloubení na poslední Larischově šachtě začalo 
v roce 1910. Přednášku doplnila obrazová prezentace, obohatily ji vzpomínky pamětníků, které 
autor přednášky zaznamenal. K jisté nostalgii přispěl rovněž promítaný film o dole z roku 1981 
(Důl Prezident Gottwald). Pokračování přednášky bylo naplánováno na 20. květen 2019.  
 
Úterý 30. dubna 2019 
 Představitelé vedení města v čele s primátorem Josefem Bělicou, zástupci stran, 
spolků a havířovští občané se sešli u památníku obětí válek na Těšínsku u kostela sv. Anny, 
aby si připomenuli 74. výročí Ostravsko-opavské operace, která měla obrovský význam  
pro osvobozování našeho regionu od fašistických okupantů. Přítomni byli zástupci Sdružení 
československých zahraničních letců – Východ, Československé obce legionářské, Českého 
svazu bojovníků za svobodu, Konfederace politických vězňů, Kroužku krojovaných  
horníků – spolku František. Čestnou stráž drželi vojáci z Krajského vojenského velitelství 
Ostrava a havířovští junáci. Lidové písně a českou hymnu zazpíval dětský pěvecký sbor 
Rozmarýnek ze ZŠ Žákovská pod vedením Janiny Ptakové. Na pietním aktu promluvil zástupce 
Sdružení československých zahraničních letců – Východ, podplukovník Petr Švanda.  
O osobní vzpomínky se podělil přímý účastník osvobozovacích bitev, zástupce Československé 
obce legionářské, válečný veterán plukovník Jan Ihnatík.  
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Na krátkém neformálním setkání na havířovském Zámku poděkovali zástupci sdružení letců 
primátoru města Josefu Bělicovi za pietní akt a předali mu drobné dárky.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Pietní akt k 74. výročí Ostravsko-opavské operace u památníku u kostela sv. Anny v úterý  
30. dubna 2019. 
 
 Studenti Gymnázia Komenského obnovili tradici havířovských studentských 
majálesů. Přizvali ostatní střední školy a po mnoha letech vypukl první Studentský majáles 
2019 po poledni na náměstí Republiky, kam se scházely studentské průvody z celého města. 
Přestože počasí přálo více přírodě než majálesu (v jednu chvíli lilo jako z konve) a bylo dost 
chladno, na náladě to nikomu neubralo. Po volbě krále a královny Studentského majálesu, 
kterými se stali Ondra a Žaneta ze SŠ v Havířově-Prostřední Suché, předala náměstkyně 
primátora pro školství a kulturu Jana Feberová klič od majálesu řediteli „Dolního Gymplu“ 
panu Petru Šimkovi. Vyslovila naději, že mladí lidé udělají naši společnost otevřenější, 
uvolněnější a že se všichni budou dobře bavit. Posléze se rozehrál bohatý hudební program  
na hlavním jevišti, představila se celá řada kapel, vystoupili též studentští muzikanti. 
Návštěvníci Studentského majálesu mohli zavítat do stánku Městské knihovny Havířov, mohli 
se učit tančit u kina Centrum, mohli se vyfotit u galeristek z Galerie Krystal a stali se autory 
obrazu, který tvořili společně s umělcem Nikolou Vavrousem (Khoma).   
Děkujeme za hezké odpoledne a doufáme, že za rok někdo opět odemkne Studentský majáles, 
tradiční oslavu, která k tomuto období patří už od dob středověkých.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

 
Studentský majáles 2019, předání klíče řediteli Gymnázia Komenského, úterý 30. dubna 
2019.  
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 Liják neusnadnil práci chlapům z Havířova-Bludovic, kteří stavěli máju na hřišti 
ZŠ s polským vyučovacích jazykem. Tátové a dědečci dětí, které doprovodily máju lidovými 
písněmi, museli předvést nejen sílu. Důležitá též byla spolupráce a kus fištrónu, aby krásnou 
máju postavili bezpečně hned na poprvé. Zatímco se děti dohadovaly, který z tatínků je 
nejsilnější, podařilo se a mája ozdobila hřiště. Tradiční předmájovou oslavu měl původně 
doprovodit fotbalový zápas rodičů a dětí. Vzhledem k nepříznivému počasí byl prodloužen 
kulturní program v budově ZŠ s polským vyučovacím jazykem. 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Stavění máje u ZŠ s polským vyučovacím jazykem v úterý 30. dubna 2019. Je hotovo. 
 
 Vernisáží byla zahájena výstava soch Václava Fidricha, tvůrce základního kamene 
města Havířova. Výstava umělce, který žije a tvoří v Havířově od roku 1968, nesla jednoduchý 
a jasný název „Retrospektiva“. Nabídla pohled do bohaté tvůrčí dílny umělce. Ve Výstavní síni 
Viléma Wünsche v KD Leoše Janáčka rozehrál Václav Fidrich koncert nádherných soch 
z bronzu, patinované sádry, fotografií velkých děl rozmístěných v různých koutech republiky. 
Prezentovány byly soutěžní návrhy tvůrce, včetně kašny, která se nejvíce líbila havířovským 
občanům, když měli rozhodnout o tom, co bude zdobit havířovské náměstí Republiky. 
Odborníci, kteří rozhodovali, byli, bohužel, jiného názoru. Autor je též mistrem portrétů. Jeho 
busta Jana Evangelisty Purkyně se rozhlíží ve vestibulu havířovské nemocnice s poliklinikou; 
Leoš Janáček, kterého vytvořil, patří ke stejnojmennému kulturnímu domu.  
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Otto Dedek, akademický malíř, „Retrospektivu“ nazval jedinečnou výstavou. Zazpíval ženský 
soubor při MKS Canticorum. (Příloha D/04/14 Akademický sochař Václav Fidrich 
RETROSPEKTIVA skládačka představující dílo autora). 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Autor výstavy „Retrospektiva“ Václav Fidrich s rodinou a přáteli. Úterý 30. dubna 2019, 
Výstavní síň Viléma Wüsche v KD Leoše Janáčka.  
 

Hezkých výsledků dosáhly havířovské basketbalistky, svěřenkyně trenérky Ivety 
Raškové, která spolu s Martinou Šindlářovou založila BK Havířov v březnu 2011. 
V republikové extralize dosáhla 17letá děvčata na 10. příčku a jejich 19leté kolegyně obsadily 
8. místo. „Mohlo to být ještě lepší, ale nejlepší hráčka týmu postoupila operaci kolene,  
což ovlivnilo výkon týmu v play off,“ řekla trenérka Rašková.  
I v příštím roce budou havířovské ženy reprezentovat v druhé nejvyšší basketbalové soutěži 
v zemi. Letos obsadily v 1. lize 9. příčku, přičemž mezi 5. a 9. místem bylo pouze jedno jediné 
vítězství. O úspěších havířovského ženského basketbalu svědčí i to, že 3 basketbalistky hrají 
v reprezentačním týmu republiky: Eliška Kubíčková (16 let), Anna Paťoková (18 let) a Natálie 
Rašková (do 20 let). Týmy dívek UK 17 a UK 19 spolu s trenérkou Ivetou Raškovou byly 
oceněny městem Havířov v oblasti sportu.  
 
 
Strohá řeč čísel 
 Na Kontaktním pracovišti ÚP v Havířově evidovali v dubnu celkem  
3 550 uchazečů o zaměstnání (žen bylo 1 755). V dosažitelném věku 15 až 64 let jich bylo 
3 369 (žen 1 657). Podíl nezaměstnaných na počtu obyvatel činil 7,18 %. Bez práce bylo  
100 absolventů a mladistvých (po základní škole 53 a absolventů 47). Práci prostřednictvím 
úřadu hledalo 560 osob se zdravotním postižením. [19] Nárok na podporu v nezaměstnanosti 
mělo 779 uchazečů o zaměstnání. [20] 
 V havířovské porodnici se v dubnu narodilo celkem 54 dětí (33 chlapců a 21 dívek). 
Bydliště Havířov zapsali celkem 35 dětem (21 chlapců a 14 dívek).  
V NsP Havířov bylo hospitalizováno celkem 1 478 pacientů (931 z Havířova). [21] 
 V psím útulku MAX TSH přijali v dubnu 25 psů, 5 koček, 1 holuba a 1 domácího 
králíka. Do nových domovů se dostalo 16 pejsků a 3 kočičky. K původním majitelům se vrátilo 
14 psů. Holub byl předán na Záchrannou stanici Bartošovice a o chlupatého králičího mazlíčka 
se postarala chovatelka králíků. K 30. dubna 2019 bylo v útulku 55 psů, 4 kočky a 2 osmáci. 
[22] 
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Napsali o nás 
 V Hotelové škole a Obchodní akademii Havířov se zúčastnilo 30 žáků z deseti 
hotelových škol a vyšších odborných škol regionální soutěže Havířovský korbel 2019. Znalosti 
prokázali v písemném testu o pivu, rozpoznávali jednotlivé druhy alkoholu pomocí čichu. 
Poměřili se v umění načepovat zlatavý mok. Součástí byla prohlídka pivovaru Nošovice. [23] 
 Náměstkyně primátora pro školství a kulturu Jana Feberová se zúčastnila  
5. setkání zástupců Správy uprchlických zařízení a dalších představitelů Ministerstva vnitra  
se zástupci obcí, na jejichž území se nacházejí azylová zařízení a zařízení pro zajištění cizinců 
v zařízení Spiritka v Praze. Smyslem bylo předávání informací a snaha o komplexní řešení 
potencionálních problémů. [24] 
 František Procházka, člen havířovské výtvarné skupiny Kvaš, vystavil své práce  
ve výstavní síni Šenovského muzea. Vernisáž výstavy, která trvala do 30. června 2019, obohatil 
flašinetář Jaroslav Nitka z Frýdku-Místku. [25] 
 Mezi pěti pedagogy z Karvinska, kteří převzali medaili ministra školství, mládeže 
a tělovýchovy za vynikající pedagogickou činnost u příležitosti Dne učitelů, byla také Jaroslava 
Adámková z havířovského gymnázia. [26]  
 Marek Pytlík zvaný Frodys hraje momentálně ve dvou úspěšných metalových 
kapelách a věnuje se audiovizuální tvorbě v hudbě. Za poslední roky udělal několik desítek 
přebalů a bookletů hudebních CD a velmi si zakládá na jejich kvalitě. Váží si svých vlastních 
hudebních projektů autorských kapel Awrizis a Postcards From Arkham složených z hudebníků 
pocházejících z Havířova a našeho kraje. Zatím zůstává v Havířově a sní svůj sen. Dveře  
do Prahy a dalšího světa mu zůstávají otevřené. [27] 
 Nezodpovědní majitelé psů z Havířova-Bludovic nechali volně pobíhat psy po poli 
a zaútočit na srnu. Trojice psů, kteří srnu trhali, si všimla žena a přivolala na místo strážníky. 
Hlídka provedla kontrolu okolí a podařilo se í majitelé najít. Muž i žena se přiznali. Vzniklo 
podezření ze spáchání trestného činu týrání zvířat. Další šetření celé události převzala PČR. 
[28]  
 Nový obchod Albert otevřeli po téměř čtyřměsíční rekonstrukci v Nákupní ulici 
v Havířově-Šumbarku. Jedná se o třetí prodejnu této značky v Havířově, zákazníci mohou 
využívat wifi a mohou nakupovat v koutku „Zdravě s Albertem“. [7] 
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Počasí v dubnu 2019  
 Duben, ještě tam budem … Zpívá se v jedné lidové písničce. Myslí se za pecí. 
Letošní duben však začal postupným oteplováním až k 14,55 °C ve čtvrtek 4. dubna 2019.  
Pak jsme znovu vytáhli zimní bundy, začalo se ochlazovat, až k zimním 3,21 °C v sobotu  
13. dubna 2019. Následovalo postupné oteplování, užívali jsme si téměř letního sluníčka  
a poslední dubnové dny doprovodil drobný vytrvalý déšť.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
V Havířově naplno začíná jaro, neděle 7. dubna 2019 v ulici 17. listopadu.  
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7. 5 KRONIKA KVĚTEN 2019 
 „Naše nesmrtelnost spočívá v naší nezničitelný touze žít,  

tak jak chcem my a ne někdo jinej,  
radši s milionem pochybností, jestli je to dobře, tak jak to chcem,  

než bez jediný pochybnosti, ale podle představ nějakýho vejtahy.“[2] 
 

Úvod 
Květen nás, po teplejším dubnu, zastihl s květy napadanými na chodnících a najít 

třešeň k prvomájovému polibku nebylo zcela jednoduché. V pátém měsíci v roce nastaly dny, 
kdy jsme pokorně znovu vytáhli zimní kabáty a bundy, abychom se zahřáli a abychom je  
na klopách ozdobili žlutými kytičkami, symboly Českého dne proti rakovině, který připadl  
na 15. květen.  Deštník se stal nedílnou součástí kabelek a nebylo radno ho zapomenout doma. 

 
Labužník se chystá k velkém okamžiku svého rozsvícení.  

Na náměstí Republiky jsme přivítali máj – lásky čas, oživili jsme Hlavní třídu (škoda, že pouze 
občas). Mnozí se vypravili utrácet peníze na každoroční Mezinárodní knižní veletrh do Prahy. 
U televizorů doma i v restauracích jsme fandili českým hokejistům, kteří bojovali  
na Mistrovství světa na Slovensku. Politické vody čeřily volby do Europarlamentu  
a shromáždění proti nově jmenované ministryni spravedlnosti Benešové, bývalé nejvyšší státní 
zástupkyni.  Nelíbí se ani všude přítomná řepka, která zažlutila celou zemi, o obilí a brambory 
člověk nezakopl. Opustil nás textař Vladimír Poštulka, autor písňových hitů ze 70. a 80. let 
minulého století, zemřel herec Václav Postránecký, kterého proslavila role v kultovní komedii 
„S tebou mě baví svět“, navždy odešel spisovatel a scénárista Jiří Stránský, jehož Zdivočelou 
zemi si připomínáme v citátu. Sportovní svět zasáhla zpráva o smrti fenomenálního jezdce 
Nikiho Laudy.  
Začala všemi očekávaná rekonstrukce vlakového nádraží v Havířově.  
 
 
Květen v časovém sledu 
Středa 1. května 2019 
 Svátek lásky, svátek práce. Jak bylo libo, slavilo se na náměstí Republiky 
v Havířově. Letošní „Májový den“ v režii MKS a Města Havířova nabídl návrat v čase  
do středověku, dobovou hudbu v podání Rabussy a Gnomu. Bavit se lidé přišli už  
před polednem. Mohli zhlédnout stanový tábor, ukázky zbraní, šermířské souboje. Děti 
vyzkoušely své dovednosti v různých dobových hrách (chytání dřevěných ryb, házení kroužků 
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na věže hradu, hod do rytířovy tlamy, střelba kuší, kuželky). Oblékaly rytířskou zbroj. Své 
kouzlo měl starý dřevěný kolotoč.   
Několik historických skupin představilo naši vojenskou historii (Houwaldův regiment z Brna, 
Knechti ze Znojma, Libertas z Třebíče – Moravská bojová pěchota Třebíč, Korpus artilerii 
Zamku Tenczyn i pana chrabiego Potockiego erbu). Svá vystoupení předvedla skupina Lucrezia 
z Dolní Dobroně u Ústí nad Orlicí.  
Hosty na náměstí přivítali primátor města Havířova Josef Bělica a náměstkyně primátora  
pro školství a kulturu Jana Feberová. Po jejich zdravici přišel první z vrcholů, vojenská 
přehlídka, řazení a ukázka bojů z 30leté války. Centrum města zachvátily výstřely z děl  
a řinčení starých zbraní. 
Program letošních prvomájových oslav vyvrcholil zrozením rytíře a ohňovou show. Fronta 
se stála na zmrzlinu (po několika deštivých dnech na Havířov opět svítilo slunce), perníčky, 
chutné placky, bramboráky a další pochoutky.  
(Další fotografie dostupné v příloze č. 1 Fotopříloha) 

   
Primátor města a náměstkyně pro školství a kulturu zahájili Májový den na náměstí 
Republiky.  
 
 Mnozí v Havířově mají spojený 1. máj se „Dnem řemesel“ a s otevřením sezóny 
v Kotulově dřevěnce. Dřevěnku, která je dokladem způsobu života prostých lidí na území 
Těšínského Slezska od roku 1781, navštívilo několik stovek lidí různého věku. Ochutnali 
výborný sýr z kravského mléka vyráběný přímo na místě v kotlíku nad ohněm. Své umění 
předvedli mistr kovář, řezbář, provazník, košíkářka, přadlena, perníkářka. K obdivu i zakoupení 
byly v areálu dřevěnky keramika, šperky, dřevěné a šité výrobky. Krásný slunečný den  
u Kotulovy dřevěnky rozezpívala „gajdovská“ hudba Bukóń z Jablunkova. A stromů tu bylo, 
nekvetly sice, ale polibky pod nimi se také počítají… (Příloha D/05/1 Kotulova dřevěnka, 
skládanka Muzea Těšínska)  
(Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha)  

 
Pohled na Kotulovu dřevěnku od vchodu do areálu, středa 1. května 2019.  
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Pátek 3. května 2019 
 V Havířově se setkali představitelé statutárních měst Havířova, Zlína a Hradce 
Králové. Primátor Zlína Jiří Korec, poslankyně Eva Matyášová, poslanec a zastupitel Jiří 
Mašek, náměstkyně primátora Věra Pourová a Monika Štayrová z Hradce Králové si přijeli 
vyměnit zkušenosti v problematice řízení statutárních měst. S vedením Havířova projednali 
bytovou politiku, sociální služby a péči o seniory, investice a jejich financování a roli města  
ve fungování zdravotnických zařízení. Zavítali na havířovské nádraží, do Domova seniorů, 
střediska Helios a do havířovské nemocnice. „Velmi zajímavé a přínosné téma pro nás byla 
právě problematika zdravotnictví. Kolegyně z Hradce Králové na svém území mají fakultní 
nemocnici, nemocnice v Havířově je krajská. Zaujal je způsob, jakým podporujeme havířovskou 
nemocnici. Jelikož se jedná o krajské zařízení, nejdeme cestou podpory mandatorních výdajů, 
ale podporujeme nemocnici přístrojovým vybavením a spolufinancováním projektů 
jednotlivých oddělení," uvedl v závěru setkání primátor Bělica. [4] 
 
 Pevnost Moravská je legendární soutěž, kterou už po desáté uspořádali  
na ZŠ Moravská v Havířově-Šumbarku. Její tvůrce Jaroslav Drlík v jubilejním ročníku oprášil 
„Zapomenuté příběhy Julese Verna“. Přesunu v čase s profesorem Jonasem se zúčastnilo  
6 týmů dětí II. stupně základních škol a jednoho gymnázia. Na osmi soutěžních stanovištích 
(nazvaných většinou podle románů Julese Verna, průvodcem byl Deník Julese Verna) je čekalo 
dobrodružství při plnění úkolů. Vyžadovaly velkou fantazii, znalosti, spolupráci všech deseti 
členů týmu i fyzickou zdatnost. Jen v jednom případě vypomohl počítač (bylo nutno promítnout 
dětem filmovou ukázku), jinak žádné mobily, googly. Pomůcky byly vyrobeny z kartonu,  
ku pomoci byly knihy Julese Verna, mapy, tužky a papír a klíče k otevírání truhlic s indiciemi 
a poklady. Na splnění úkolů na každém stanovišti měly děti přesně 15 minut. Jejich snaha byla 
oceněna penězi, měna nesla název Jardouny. Největší počet Jardounů dopravili do cíle soutěžící 
z Gymnázia Komenského, kteří patří k tradičním účastníkům oblíbené soutěže Pevnost 
Moravská. Snažení dětí, kreativitu a nápady iniciátora soutěže ocenily také náměstkyně 
primátora pro školství a kulturu Jana Feberová a pracovnice školského odboru MmH Kristýna 
Jančarová.  
Soutěžního klání se zúčastnili žáci základních škol Kudeříkové, Školní, 1. máje, Gorkého  
(2. místo), Moravské (pořádající škola vybojovala 3. místo), Albrechtic a z vítězného Gymnázia 
Komenského. (Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha) 

  
Průvodce Pevností Moravská Jules Verne v pátek 3. května 2019 hledí do daleké minulosti.  
 
Úterý 7. května 2019 
 Primátor města Havířova Josef Bělica, náměstkyně Stanislava Gorecká a Jana 
Feberová, náměstci primátora Ondřej Baránek, Bohuslav Niemiec a tajemník MmH Milan 
Menšík položili věnce k památníkům na území města u příležitosti 74. výročí osvobození  
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a konce 2. světové války. Pietních aktů se dále zúčastnili zástupci Československého svazu 
bojovníků za svobodu a Konfederace politických vězňů. Čestnou stráž drželi havířovští Junáci 
a vojáci z Krajského vojenského velitelství Ostrava.  
Postupně navštívili památníky: Pamětní desku vojáků a letců z oblasti Těšínska padlých  
na všech frontách 2. světové války u kostela sv. Anny; Pomník obětem 2. světové války, 
vzpomínku obětem 1. světové války na hřbitově v Havířově-Šumbarku; Pomník padlým 
rudoarmějcům v Havířově-Prostřední Suché; Památník padlým hrdinům 1. světové války, 
Památník zahynulým a popraveným německými fašisty v koncentračních táborech, Náhrobek 
zastřelených horníků u Dolu Barbora, hromadný hrob sovětských zajatců na hřbitově 
v Havířově-Prostřední Suché; Pomník neznámého vojína SSSR a společnou hrobku obětí 
životické tragédie v Havířově-Životicích a pamětní desku obětem 1. světové války v areálu  
ZŠ s polským vyučovacím jazykem v Havířově-Bludovicích. [5] 
 
 Zahradní slavnost nazvanou „Den na vesnici“ připravili zaměstnanci a klienti 
Domova seniorů, střediska Helios. Počasí popřálo hezkému dni, ač studené, se umoudřilo, 
nepršelo a svítilo krásně sluníčko. Na travnaté ploše při vstupu do domova mohli příchozí  
na slavnost obdivovat domácí zvířata (králíčci, slepice, křepelky, husy, kozy)  
a canisterapeutické psy ze statku Canisterapie Bohumín. Pozvání přijali klienti Domova seniorů 
Havířov, střediska Luna, Nového domova v Karviné a Centra sociálních služeb v Českém 
Těšíně, dobrovolníci z ADRY. Po celý den se na zvířátka chodily dívat děti z havířovských 
mateřských a základních škol. Slavnost navštívily náměstkyně primátora pro sociální záležitosti 
Stanislava Gorecká a vedoucí sociálního odboru MmH Bernarda Urbancová. Oficiálně ji zahájil 
ředitel Domova seniorů Havířov Milan Dlábek. Všechny pozval k výbornému občerstvení 
(nechyběly kynuté koláčky pečené přímo v Heliosu podle receptury jedné z ošetřovatelek)  
a popřál hezkou zábavu. Rozproudila se venku i v jídelně. Projekt finančně podpořila Nadace 
OKD. (Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha) 

  
Zahradní slavnost v Domově seniorů, středisku Helios v úterý 7. května 2019.  
 
 Pod záštitou ředitelky ZŠ Gen. Svobody se uskutečnilo v Centru dopravní výchovy 
na dopravním hřišti v Havířově-Šumbarku městské kolo soutěže „Mladý cyklista“. 
V kategorii mladších žáků soutěžila čtyřčlenná družstva dvanácti a ve starší kategorii osmi 
havířovských základních škol. Na organizaci soutěže se velkou měrou podíleli členové komise 
BESIP při RMH a preventisté z MP Havířov.  
Ve 3. ročníku soutěže děti prokázaly znalosti ve zkušebním testu a ze zdravovědy. Předvedly 
svůj um v náročné jízdě zručnosti. Bojovaly nejen samy se sebou ale i s velmi chladným 
počasím. V obou věkových kategoriích zvítězily děti ze ZŠ Moravská v Havířově-Šumbarku. 
Druhé a třetí místo získali mladší žáci ZŠ Gen. Svobody a ZŠ Gorkého. Stříbro a bronz získaly 
děti z vyšších tříd ZŠ 1. máje a ZŠ Gorkého.  Soutěž jednotlivců ovládli mladí cyklisté  
ze základních škol Moravská a Gen. Svobody. Snažení dětí ocenila náměstkyně primátora  
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pro školství a kulturu Jana Feberová a spolu s ní vedoucí odboru školství a kultury MmH Pavel 
Hamza. (Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Zahájení soutěže na dopravním hřišti v Havířově-Šumbarku v úterý 7. května 2019.  
 
 Krajské vojenské velitelství Ostrava Armády ČR pozvalo žáky 8. tříd 
havířovských základních škol na oblastní kolo 4. ročníku branné soutěže „Wolfram“.  
Na atletickém hřišti ZŠ M. Kudeříkové nastoupilo 15 čtyřčlenných družstev z 11 havířovských 
škol. Po krátké rozcvičce s vojáky děti bojovaly ve střelbě, silovém trojboji, hodu granátem, 
vytrvalostním běhu, musely prokázat své znalosti ze zdravovědy a plnily vědomostní test.  
Popřát dětem hodně úspěchů přišel primátor města Havířova Josef Bělica s náměstkyní  
pro školství a kulturu Janu Feberovou a s vedoucím odboru školství a kultury Pavlem Hamzou. 
Do krajského kola soutěže ve vojenském výcvikovém prostoru postoupily děti ze ZŠ Frýdecká 
v Havířově-Bludovicích. Druhé místo obsadili žáci ZŠ Gorkého a místo třetí žáci ZŠ 1. máje. 
[6] (Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Začíná branná soutěž na atletickém hřišti u ZŠ M. Kudeříkové v úterý 7. května 2019.  
 
Pátek 10. května 2019 
 NsP Havířov uspořádala ve spolupráci s Českou asociací sester, region 
moravskoslezský a Českou lékařskou komorou, Okresním sdružením lékařů Karviná, 
Psychiatrickou konferenci „Zdravotnictví – Zločin a trest …“. Záštitu nad zajímavou akcí, 
kterou navštívilo na 200 účastníků, převzal primátor města Havířova Josef Bělica. Téma 
přitažlivé i pro laickou veřejnost naplnily odborné přednášky o trestně právní zodpovědnosti 
lékařů a zdravotních sester, o znalecké činnosti v organizaci a řízení zdravotní péče, o krizové 
komunikaci s afektivním vrahem ve fázi demonstrování úmyslu sebevraždy v přítomnosti těla 
oběti, o nemocničních vrazích, vyšetřování bez vyšetřovaného, o zdravotnickém právu a vztahu 
lékaře a pacienta v kontextu psychiatrie.  
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 Soutěž Talent 2019 pro amatérské zpěváky populární hudby dospěla po základním 
(stovka soutěžících) a semifinálovém kole do svého finále (5 nebo 6 nejlepších v každé věkové 
kategorii). Trvá od počátku 80. let 20. století a od roku 2014 je mezinárodní. Moderátorka 
Kateřina Steinerová přivítala hosty v sále. Podívat se přišly náměstkyně primátora pro školství 
a kulturu Jana Feberová, náměstkyně primátora pro sociální záležitosti Stanislava Gorecká, 
vedoucí odboru kanceláře primátora Dana Tichá a ředitelka MKS Havířov Ywonna Dlábková. 
V odborné porotě zasedali od počátku muzikanti, zpěváci a zpěvačky z Havířova a okolí 
(předseda poroty Jiří Švidrnoch, Iveta Kočí Palkovská, Tomáš Václavík, Norman Power  
a Vojtěch Michalíček, který na finálovém Galakoncertu z důvodu pracovního vytížení nebyl). 
V porotě ve finále zasedl host, pop folkový zpěvák VOXEL.   
Paní Jana Feberová nad letošním ročníkem Talentu převzala záštitu. Účastníkům soutěže 
popřála hodně štěstí, publiku hezký zážitek a porotě, ať má z čeho vybírat a ať nakonec vybere 
ty nejlepší. Mezinárodní klání, přijeli soutěžící z partnerských měst Havířova Jastrebie Zdrój  
a Turčianské Teplice, mělo vysokou úroveň. Zpěváci a zpěvačky ve všech čtyřech věkových 
kategoriích zpívali srdcem a naplno. Publikum jejich umění oceňovalo velmi hlasitě. Atmosféra 
byla náramná. Porota rozhodně neměla jednoduchou práci. Z letošního ročníku Talentu 
nakonec vyšly vítězně Johana Žofie Muchová (kategorie 6-9 let, Těrlicko), Anna Giecková 
(kategorie 10-12 let, Bohumín), Anna Janulek (kategorie 13-15 let, Jastrzebie Zdrój) a Sára 
Koryčánková (kategorie 16-25 let, Olomouc). V internetové soutěži získala nejvíce hlasů 
Weronika Machura z Jastrzebie Zdrój (4 459 hlasů).  
(Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Velký sál KD Petra Bezruče byl při Galakoncertu Talentu 2019 plný. Pátek 10. května 2019.  
 
 V evangelickém kostele v Havířově-Bludovicích zazněl benefiční koncert 
„Muzikanti (s) dětmi“. Výtěžek 2. ročníku koncertu putoval ve prospěch Azylového domu 
pro matky s dětmi Armády spásy. V programu vystoupily kapely Ajdontker, Střepy, pěvecký 
sbor Bel Canto, zazpíval havířovský písničkář Dominik Rozbroj. Během koncertu se dražily 
obrazy žáků výtvarného oboru ZUŠ B. Martinů. Moderátor večera Rastislav Širila v závěru 
zazpíval píseň sira Eltona Johna „Can you feel the love tonight“. K pozitivní atmosféře přispíval 
klaun Šikula. Organizátorům se podařilo vybrat cca 16 000 korun. [7] 
 
Sobota 11. května 2019 
 Sedmý ročník turnaje v minikopané AZ Globus cup se uskutečnil v areálu MFK 
v Havířově-Prostřední Suché. Zúčastnilo se ho 16 týmů, převážně havířovských, přijela  
i družstva z Karviné, Orlové Ostravy a Kopřivnice. Vítězem letošního ročníku se stal Globus 
Team. [8] 
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Neděle 12. května 2019 
 Už po deváté v letošním roce vítali v obřadní síni havířovského Zámku nejmladší 
občánky města. Slavnostní projev přednesla členka ZMH Ivana Hlubinková Kožmínová.  
Do pamětní knihy bylo zapsáno 11 dětí ve věku do 1 roku. Recitovaly děti ze ZŠ M. Pujmanové. 
Na housle zahrál Jiří Erlebach. [9] 
  
Pondělí 13. května 2019 
 K příjemné pohodě se rozezněl klavír v patře OC Elan. Máj lásky čas inspiroval 
Danielu Mlčúchovou k malému koncertu. Zahrála příchozím, procházejícím, odpočívajícím 
v nedaleké kavárně, nakupujícím v okolních obchůdcích skladby jazzové, zabrousila do 90. let 
minulého století, oprášila vzpomínku na písničky Karla Gotta a zahrála i vlastní improvizace.   

 
Příjemné klavírní odpoledne plné skladeb o lásce v patře OC Elan v pondělí 13. května 2019. 
 
 Členové KPHMO, pobočky Havířov, pozvali na další besedu Břetislava Crhu 
z České inspekce životního prostředí. Po řešení klubových záležitostí přednášel přítomným  
o důležitých ekologických pojmech a hlavně o vodě z hlediska všeho, co se týká její ochrany. 
Připomenul důležité informace z této oblasti, které vyplývají ze Zákona o životním prostředí. 
Odpovídal na zajímavé otázky týkající se vody, například kolik ji na Zemi je (1,4 miliard km3), 
odkud se na Zemi vzala (snad ji přinesly komety a meteority, ale tato otázka je stále 
nedořešena), kde ji máme momentálně nejblíže (v šedé kůře mozkové, v parách, rozvodu vody 
v budově, podzemních vodách, v řece Lučině…) a kde se vyskytuje na Zemi (oceány, moře, 
řeky). Pouze 3 % vody na Zemi jsou sladká. Připomenul negativní dopad lidské činnosti  
na čistotu a nezávadnost vody. Ochrana vod předpokládá především eliminaci špatných vlivů, 
kontroly odběrů vod, odpadních vod, prevenci havárií.  
 
Úterý 14. května 2019 
 Rodiče zapisovali v pondělí 13. a v úterý 14. května 2019 děti do běžných 
havířovských mateřských škol a do logopedických tříd. Někteří zamířili do čtyřtřídní  
MŠ Horymírova, kde se chystali na komplexní rekonstrukci budovy. První den tu zapsali  
24 dětí.  
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Do školního roku 2019/2020 bylo v mateřských školách, jejichž zřizovatelem je statutární 
město Havířov, zapsáno 767 dětí, přijato jich bylo 598. [10]  
(Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha)  

 
Hned u vchodu MŠ Horymírova čekalo děti příjemné prostředí. Úterý 14. května 2019.  
 
 V Mama centru Havířov na ulici J. Seiferta se připojili ke Světovému týdnu 
respektu k porodu. Pro maminky byly určeny zajímavé přednášky v průběhu celého dne. 
Hovořil rodinný terapeut Marek Ščotka. O ženské hygieně a nehormonální antikoncepci 
vyprávěla Jana Musialková Muroňová. Zajímavé informace nabídla přednáška Terezy 
Vachouškové o aromaterapii v období těhotenství, porodu a šestinedělí. Ženy v Mama centru 
se setkaly také s dulami, které přiblížily dobu těhotenství, porodu a šestinedělí z fyziologického 
a psychického hlediska. Porodní asistentka Anna Kohutová poradila se zavinovacími úvazy  
na podporu těhotenského bříška a poporodními úvazy.  
 
Středa 15. května 2019 
 Na valném shromáždění OSN ustanovili v roce 1994 Mezinárodní den rodiny  
na 15. května. V NsP Havířov ho letos oslavili cyklem přednášek pro budoucí maminky, 
tatínky a jejich další rodinné příslušníky. Seznámili je s porodním a novorozeneckým 
oddělením nemocnice. V závěru si přítomní prohlédli porodní sál, včetně úplně nové vany 
určené k porodům (zpočátku pro zpříjemnění první doby porodní a posléze pro porody  
do vody). Představili se i zástupci firem nabízejících produkty pro těhotné ženy a děti.  

 
Jedna z přednášek pro budoucí maminky v přednáškovém sále NsP Havířov u příležitosti 
Dne rodiny ve středu 15. května 2019.  
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 V pobočce s ekologickým koutkem Městské knihovny Havířov na ulici J. Seiferta 
soutěžily děti 9 základních škol z Havířova a okolí (včetně Hnojníku a Sedliště) v 19. ročníku 
EKOLYMPIÁDY. Ve znalostech nepůvodních a invazivních druhů se utkalo  
16 tříčlenných družstev. Na stanovištích je potkávaly otázky a aktivity, které souvisely s daným 
tématem. Děti poznávaly invazivní rostliny a živočichy, rozhodovaly se, jak v určitém úseku 
řeky účinně zlikvidovat křídlatku a ochránit ekosystém, čekala je hra nazvaná „Americká 
prasata“, řešily hexagony, AZ kvízové otázky, hledaly potřebné informace v knihách. 
Bonusová hra čekala venku (počasí jí příliš nepřálo, stále drobně pršelo a byla zima), soupeřící 
družstva luštila ze zpráv na lístečcích tajenku a jejich členové kreslili vetřelce z vesmíru.  
Za obrázky se přidělovaly body navíc.  
Úvodní náročný test pro jednotlivce vyhrála Marie Glombíčková ze ZŠ Hnojník. Největší počet 
bodů (62,5) a chutný dort získalo družstvo Zelených brejlovců ze ZŠ Kpt. Jasioka  
z Havířova-Prostřední Suché. Další dvě místa patřila žákům ZŠ Hnojník, její žáci utvořily  
2 týmy: Společenstvo prstenů (61 bodů) a Křivonožky (57,5 bodů).  Drobné ceny si  
za projevené znalosti z oblasti ochrany životního prostředí odnesly všechny zúčastněné děti. 
(Další fotografie dostupné v Příloze č. 1 Fotopříloha) 

  
Vítězné družstvo ZŠ Kpt. Jasioka získalo krásný a chutný ekologický dort. Středa 15. května 
2019.  
 
 Městská knihovna Havířov a Kruh přátel díla Viktora Fischla tradičně společně 
zorganizovaly literární večer. Milada Kaďůrková a herec Národního divadla 
moravskoslezského Miroslav Rataj v něm přiblížili závěr života velikána světové literatury Lva 
Nikolajeviče Tolstého. Osudy ruského spisovatele, rozpor mezi jeho bohatstvím  
a silným sociálním cítěním, inspirovaly spisovatele Stefana Zweiga k sepsání divadelní hry  
„A světlo svítí v tmách“. Tolstého konečné rozhodnutí vzdát se pohodlí a majetku bylo v přímé 
paralele k 2 000 let staré myšlence „Miluj nepřítele svého“. Obdivován a milován se Tolstoj 
nikdy nedal zmanipulovat k podpoře revolučního násilí, přestože carský režim odsuzoval, 
kritizoval a stavěl se na stranu nejbídnějších z bídných. Silný etický podtext zasáhl návštěvníky 
do hloubi duše. (Příloha D/05/2 Pozvánka na literární večer).  
 
Čtvrtek 16. května 2019 
 Po úspěšných koncertech se znovu na koncertních jevištích v 15 městech naší země 
spojili Dagmar Pecková (operní pěvkyně, mezzosopranistka), Hradišťan s Jiřím Pavlicou  
a Spirituál kvintet. Havířovští se s nimi setkali v KD Leoše Janáčka. Společně s oblíbenými 
interprety zpívali známé písně, vyslechli díla nová, obdivovali neobvyklé aranže pro společné 
provedení. Po nádherné Gershwinově ukolébavce (opera Porgy a Bess) zazněla Habanera, jedna 
z nejznámějších operních árií z Bizetovy Carmen, ve fascinujícím podání Dagmar Peckové. 
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Spolu se Spirituál kvintetem (skupina je ozdobou naší hudební scény již 59 let) si světoznámá 
mezzosopranistka střihla několik spirituálů, s Hradišťanem zpívala několik duchovních skladeb 
Jiřího Pavlici a lidové písně upravené Leošem Janáčkem. Jak poznamenal v závěru umělecký 
vedoucí Spirituál kvintetu, všichni přítomní mohou směle říkat, že „zpívali s Peckovou“ a bylo 
tomu skutečně tak, protože závěr patřil písni z doby národního obrození s textem Františka 
Ladislava Čelakovského „Pocestný“. V sále zpívali úplně všichni.  
Těžko se píše o nádherném zážitku, aby to nevyznělo jako klišé. Bylo to úžasné.  
(Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha)  

 
Dagmar Pecková a členové Spirituál Kvintetu opouštějí po koncertě KD Leoše Janáčka  
ve čtvrtek 16. května 2019. 
 
Pátek 17. května 2019 
 Míla Brzák je první adaptiv surfař, který reprezentoval Českou republiku  
na mistrovství světa. Rodák z Havířova, který odmala nemůže používat pravou ruku, zasvětil 
svému snu všechno a osud ho odvál až do Indonésie, na Bali. Postupně se ke svému vysněnému 
cíli dostal přes skateboarding a snowboarding. Aby mohl „čekat na příznivé vlny“ na oceánu, 
odstěhoval se před léty na Bali. Navzdory svému handicapu (pádlovat může pouze jednou 
rukou), začal ve svém oblíbeném sportu měřit síly s ostatními. Jeho první účast na závodech 
v Americe dala jeho životu nový rozměr. Rozhodl se, že bude dělat něco i pro druhé. Dnes 
motivuje para-sportovce. Na Bali provozuje hotel, kde mohou hosté sportovat.  
O své bohaté životní zkušenosti se podělil s havířovskými žáky a studenty. Jeho přednášku 
v MGC Lučina navštívili žáci ZŠ Frýdecká, kam před léty sám chodil. Přišla i paní učitelka, 
která ho kdysi učila. Chválila jeho trpělivost a houževnatost, schopnost rvát se se životem. Míla 
vyprávěl o oceánu, o tom, jak vznikají vlny, o setkání s neobvyklými mořskými živočichy, 
předvedl své upravené prkno. Nabádal posluchače k cestování, aby poznali svět, aby si 
uvědomili, jak dobře se v naší zemi žije. Sdělil jim i poselství, že oni jediní jsou tvůrci svého 
osudu a spoléhat se mají pouze sami na sebe. 
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Čtvrteční besedy se zúčastnil i Dan, další z těch, kteří se nepoddávají svému handicapu  
(v dětství přišel při nehodě o nohu, kompenzuje ji chůzí o berli) a navzdory osudu bojují 
sportem. (Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Besedy s Milanem Brzákem v MGC Lučina. Pátek 17. května 2019.  
 
 Hlavní třída díky společnosti Residomo podruhé ožila, na pět desítek obchodů, 
kaváren, restaurací zůstalo otevřeno do 22 hodin. Návštěvníci využívali při nákupu lákavých 
slev. Na promenádě a v centru města čekala řada kulturních vystoupení pro malé, větší  
i největší. K dobré náladě pátečního večera, kdy se po dešti vyčasilo, přispěli klauni, muzikanti 
(procházkou mohli potkat například hudebníky a tanečníky z Jagáru). Podloubí oživily 
havířovské pivovary a kapely Ajdontker, Světlo, Střepy a Havířovský jam. Na náměstí 
Republiky jsme malovali červená srdce a nejmenší si užili Minidiskotéku v ZOO s Míšou 
Růžičkovou, u Labužníku  se tajil dech u akrobacie On the Road. Pobavil Miloš Knor, zazpíval 
Pokáč. Chutnaly hranolky, pizza, langoše, voněly amolety, pivo teklo proudem, plno bylo 
v kavárnách, hřál čaj. Hlavním hrdinou se nakonec stal jeden ze symbolů města, nedávno 
opravený nápis Labužník, který se po krátké světelné show na jevišti znovu rozsvítil. (Příloha 
D/05/3 Noviny „Živé Hlavní“)  (Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Živá Hlavní v pátek 17. května 2019.  
 
Úterý 21. května 2019 
 Porodní asistentky z porodnice NsP Havířov pořádají v šestitýdenních cyklech 
předporodní kurzy. Budoucí maminky o ně mají velký zájem, v pěti lekcích absolvují 
přednášku, cvičení a plavání. V šesté části kurzu se seznámí s prostorami operačního sálu. 
V úterý 21. května 2019 začaly poslední 2 souběžné kurzy před prázdninami. Porodní asistentka 
Kateřina Konderlová přivítala přítomné maminky. Většina z nich byly prvorodičky a do kurzu 
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doporučeného kamarádkami je přivedl strach z porodu, touha získat co nejvíce informací  
a připravit se na důležitý životní okamžik. Kromě množství zdravotních informací dostaly 
zprávu o tom, co všechno si vzít do porodnice (důležité doklady: občanský průkaz, kopie 
oddacího listu, případně dohodu o příjmení z matriky) a následně na oddělení šestinedělí 
(hygienické potřeby, oblečení).  
Následovalo cvičení, nácvik dýchání a plavání. (Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha) 

  
V MSH Slavie začaly poslední předporodní kurzy před prázdninami. Úterý 21. května 2019.  
 
Středa 22. května 2019 
 Na náměstí Republiky přivítali kolemjdoucí členové Spolku Be Treacher-Collins 
na pikniku u příležitosti Mezinárodního týdne rovnosti tváří. Spolek se sídlem v Českých 
Budějovicích působí v celé republice. Poskytuje komunitní služby (setkávání rodin, vzájemnou 
výměnu zkušeností i zařizování pobytů celých rodin), poradenství v problematice péče  
o pacienty se syndromem Treacher-Collins, kontakty na zdravotnická zařízení, informace  
o potřebných vyšetřeních a v neposlední řadě psychickou podporu. Pořádá i finanční sbírky  
za účelem získání finančních prostředků na pomůcky pro pacienty s TCS.  
Návštěvníky neodradilo nepříznivé počasí, přijali nabídku k výbornému občerstvení, teplé kávě 
a k povídání o nemoci, se kterou se nežije jednoduše. Prožili kontakt s bezprostřední malou 
Medou, která je syndromem postižená. Její maminka, organizátorka pikniku, vysvětlovala 
všem, kdo měli zájem poslouchat, lidský rozměr a poslání spolku, jehož cílem je zařazení lidí, 
kteří syndromem trpí, do společnosti a odbourání tabu u veřejnosti. 
(Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Setkání na pikniku všech tváří na náměstí Republiky ve středu 22. května 2019.  
 
 V Klubu důchodců při Domově s pečovatelskou službou na Karvinské ulici  
se uskutečnil 12. ročník mezigeneračního turnaje v „Člověče, nezlob se!“. Přítomní z klubů 
seniorů na území města a děti ze ZŠ Kudeříkové vyslali do boje 24 zástupců k 6 stolům. 
Vypadlo nejprve 12 hráčů, v další hře 6 hráčů a posléze se hrálo o umístění na prvních třech 
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místech. Akci připravil odbor sociálních věcí MmH. Turnaj zahájila jeho vedoucí Bernarda 
Urbancová. Po vysvětlení a ujednocení pravidel fandili všichni, nejen nehrající kapitáni. Stolní 
hry pro své kluby získali všichni, kdo usedli k soutěžnímu stolu bez ohledu na umístění.  
Na prvních místech se umístily dámy Anna B. (DPS Gen. Svobody), Helena L. (STP č. 1), 
Ludmila S. (Městský klub seniorů) a Eva L. (Klub učitelů seniorů). [1] 

 
Turnaj havířovských seniorů v „Člověče, nezlob se!“ v DPS na Karvinské ulici ve středu  
22. května 2019.  
 
Čtvrtek 23. května 2019 
 V MGC Lučina připravili pod záštitou náměstkyně primátora pro sociální 
záležitosti Stanislavy Gorecké 2. ročník „Dne pro rodinu“. K dobré náladě, zábavě a smíchu 
přispěly spolu s organizátory společnosti ADRA, Armáda Spásy, Santé, centrum ambulantních 
a pobytových sociálních služeb, hasičský záchranný sbor. 
(Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
ADRA na 2. ročníku Dne pro rodinu v MGC Lučina ve čtvrtek 23. května 2019. Foto 
z archivu Štefana Šamala. 
 
Pátek 24. května 2019 
 V Havířově začala dlouho očekávaná rekonstrukce výpravní budovy nádraží  
ČD v Havířově. Zástupci SŽDC v čele s generálním ředitelem Jiřím Svobodou předali 
staveniště zhotoviteli. Rekonstrukci v hodnotě 137 milionů korun zajistí OHL ŽS Brno  
a TOMI REMONT. Postupně bude opravená nová výpravní budova, stávající budova  
a komplexní oprava železničního svršku. Město Havířov bude investovat do opravy 
přednádražního prostoru.  
Generální ředitel SŽDC řekl, že se bude opravovat plášť současné výpravní budovy (fasáda, 
výměna oken, dveří, zateplení, výměna střešní krytiny). Součástí stavby bude rekonstrukce 
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přípojek inženýrských sítí, vnitřních rozvodů (ústřední vytápění, elektrorozvody), budou 
vybudována nová sociální zařízení pro veřejnost a prvky pro zajištění bezbariérovosti (zejména 
výtahy). Bude instalován nový orientační a informační systém, včetně vodicích prvků  
pro nevidomé.  
Primátor města Havířova Josef Bělica informoval o projektu Přednádražního prostoru, jehož 
hlavním cílem je revitalizace a vybudování dopravního terminálu, infrastruktury, včetně 
parkovacích stání. „Jedná se o výjimečný projekt, který navždy změní vstupní bránu do našeho 
krásného města,“ řekl primátor města, pro kterého se rekonstrukce havířovského nádraží stala 
srdeční záležitostí.  
V létech 2021 a 2022 bude modernizována železniční stanice, železniční svršek. 
(Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Slavnostní zahájení rekonstrukce vlakového nádraží v Havířově v pátek 24. května 2019.  
 
 O letošní celostátní Noci kostelů v pátek 24. května 2019 vítali hosty v Modlitebně 
Církve bratrské na Fryštátské ulici a v kostele sv. Anny. V obou svatostáncích nabídli bohatý 
program.  
V Modlitebně Církve bratrské, která ve své lokalitě působí jako příjemné komunitní centrum, 
předvedli nově zrekonstruované prostory, včetně společenské místnosti a sociálního zařízení  
se sprchami (ženy zde začaly cvičit zumbu a ač to není pravidlem, mohou zde poskytnout 
útočiště i bezdomovcům), kuchyňky a akvária (prosklená místnost pro nejmenší děti 
s maminkami, kde mohou prostřednictvím reprobeden sledovat dění při bohoslužbě). V pátek 
byla připravena tvůrčí dílna, ženy se učily vyrábět vlhčenou formou plstěné korále. Zájemci 
vyslechli jazzový koncert žáků ZUŠ B. Martinů. Zklidnění přinesla chvilka v meditativním 
prostředí. Součástí Noci kostelů v modlitebně v Havířově-Prostřední Suché bylo sobotní 
vystoupení salesiánského řeholníka, kněze, biblisty, spisovatele, milovníka rocku Ladislava 
Heryána v pořadu „Říkejte mi: Láďo“. Tento moudrý muž a výborný zpěvák pochází 
z Ostravska a momentálně žije v Praze. Jednotlivá témata k hovoru uváděl Jiří Pasz. Pan 
Heryán hovořil o ateismu, o Bohu, o výlučnosti a vyvolenosti náboženství, o Bibli, knize knih 
plné příběhů a metafor, o křtu, utrpení a v neposlední řadě o naději. Večer se známými 
písničkami, nesmírně inspirativní, plný naděje a víry v dobrý a šťastný život.  
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Protože všichni očekávali důležitý zápas Česka s Kanadou na mistrovství světa v hokeji, 
většina zůstala ke společnému sportovnímu zážitku. Prohra se tak snášela mnohem lépe.  
(Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha)  

 
Ladislav Heryán na vystoupení v Modlitebně Církve bratrské v Havířově-Prostřední Suché, 
sobota 25. května 2019.  
Noc kostelů zahájily v kostele sv. Anny kostelní zvony. O mši svaté hovořil otec Marcel  
o podstatě upřímné lásky. Málokdo si nechal ujít prohlídku sakrálních prostor, kostelní věže 
(půdy) a varhan. Jáhen Jiří Kloc v úvodním slově připomenul historii Noci kostelů, která  
se začala psát v Rakousku. V roce 2009 se přidalo 25 kostelů u nás a v roce 2011 se zapojil 
kostel sv. Anny. Letos zde nechali otevřené dveře už po šesté a připravili bohatý doprovodný 
program. Děti soutěžily. Všichni bez rozdílu mohli pohovořit s knězem. Prezentovány byly 
fotografie a svědectví o církvi před rokem 1989. Královský nástroj rozehrál Petr Venglář, 
zpívaly děti ze souboru Bel canto ZUŠ B. Martinů, umění hry na housle předvedla Adéla 
Piláriková. Zazněla poezie v podání Ivony Vlčinské. Závěr patřil požehnání všem a celému 
našemu městu. 
(Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Noc kostelů ve sv. Anně v pátek 24. května 2019.  
 
Sobota 25. května 2019 
 Občané Havířova volili 21 nových poslanců do Europarlamentu v 79 volebních 
okrscích. Dle údajů Českého statistického úřadu bylo vydáno 12 631 obálek, do uren jich bylo 
odevzdáno 12 625. Bylo mezi nimi 12 489 platných hlasů (98,92 %). K volbám přišlo  
20,91 % voličů. Nejvíce hlasů získali v Havířově poslanci ANO 2011 (3 784 hlasů, 30,29 %). 
Další pořadí bylo následující: KSČM (1 605 hlasů, 12,85 %), SPD Tomia Okamury  
(1 370 hlasů 10,96 %), Česká pirátská strana (1 295 hlasů 10,36 %), ODS (1 119 hlasů 8,95 %), 
KDU ČSL (725 hlasů, 5,80 %), ČSSD (689 hlasů, 5,51 %). Ostatní hlasy se rozmělnily v dalších 
politických subjektech. [11]  
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V havířovském Jazz clubu pod KD Leoše Janáčka pozvali hosty na snídani. Čekal 
na ně bohatý snídaňový raut, káva, čaj, pomerančová šťáva a hlavně příjemný začátek dne 
s přáteli u jednoho stolu.  A to potom chutná báječně.  

 
Snídaně v Jazz clubu v sobotu 25. května 2019. 
  
 Organizátoři tradičního cyklistického závodu pro děti „Na kole pro radost“ 
neopomenuli objednat počasí. Po několika propršených dnech od rána zářilo slunce. V Parku 
sponzorů pod KD Leoše Janáčka závodilo v 11 věkových kategoriích 32 dívek a 62 chlapců. 
Díky štědrým sponzorům (Město Havířov, Nadace Teplo na dlani, Walmark, Team sport, 
prodejna kol a lyží) je čekaly za jejich snažení hezké ceny a dobroty k zakousnutí. Tomáš 
Klimecký nejprve dětem osvětlil pravidla závodu, vyjel s nimi na trať, aby ji i malí závodníci 
poznali. Byla to zkouška, ve které děti dostaly jedničku s hvězdičkou, neboť v tu chvíli se octli 
na trati úplně všichni, velcí i ti nejmenší na odrážedlech a vše zvládli výborně. Potom už  
se děti jednotlivých kategorií vypravily k svému vlastnímu závodu.  
S odrážedly to nejlépe uměli Matyáš CH. a Adélka F.  
V kategorii 5–6 let si nejlépe vedli Antonín A. a Marijánka S.  
V kategorii 7–8 let uspěli nejlépe Daniel P. a Tereza J.  
V kategorii 9–10 let nejlépe zajeli Tomáš A. a Tereza H.  
V kategorii 11–12 let byli nejlepší Marek C. a Dorka D.  
V nejstarší kategorii 13–15 let zvítězili Štěpán M. a Gabriela S.  
(Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Na kole pro radost jezdili malí cyklisté v parku Sponzorů v sobotu 25. května 2019.  
 
Neděle 26. května 2019 
 V obřadní síni Zámku přivítal radní a náměstek primátora pro investice a chytré 
město Bohuslav Niemiec nejmladší občánky našeho města. Členky komise pro občanské 
záležitosti při RMH připravily 4 obřady, celkem do nich rodiče přihlásili 16 dětí (11 chlapečků 
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a 5 děvčátek). Živou hudbu doplnilo vystoupení kluků a holek ze ZŠ Gorkého, kteří maličkým 
kamarádům předali drobné dárky. Do života dostaly též malý památníček a knížku dětských 
říkadel s krásnými obrázky.  

 
Vítání občánků v obřadní síni havířovského Zámku v neděli 26. května 2019. 
  
 V Hotelu Rudolf pozvali na „Den dětí v Rudolfu“. Prostranství před hotelem ožilo 
sluncem, smíchem a spoustou atrakcí pro naše nejmenší. Záštitu převzala Jana Feberová, 
náměstkyně primátora města pro školství a kulturu.  
Mediálním partnerem bylo Rádio Čas, dětský den moderoval Honza Gavelčík. Velcí i malí tu 
našli stánky s keramikou, výrobky z Puntiku s chráněnými pracovními místy, oblečením  
pro děti a koženými výrobky a přeslazenou cukrovou vatou. Děti, které chtěly soutěžit a vyhrát 
hezké ceny, se hned při příchodu registrovaly a získaly kartičku, kterou na jednotlivých 
stanovištích zaplnily razítky. Hrály stolní tenis, spolu s hokejisty AZ Residomo Havířov, kteří 
uspořádali i autogramiádu, se oblékaly do výzbroje a trefovaly do brány. U stánku NsP Havířov 
se učily zásadám první pomoci, zkoumaly lidské tělo (panenky s ušitými vnitřnostmi), dospělí 
si mohli nechat změřit krevní tlak, BMI a hladinu cukru v krvi. Picnic skateshop připravil  
pro děti slalom, těm nejmenším pomáhali na prkně rodiče. Body se sbíraly v tvůrčí dílně  
při vybarvování, výrobě náramků se jmény či malování na sádru. Studenti Gymnázia 
Komenského pobavili malé kamarády chemickými pokusy. Za dětmi opět zavítala MP Havířov, 
policisté předvedli novou policejní mobilní služebnu, děti se s nimi podělily o znalosti 
dopravních značek a povinné výbavy kola. Autodům Vrána nabídl omalovánky a doplňovačky 
a testovací jízdu nové Škody SCALA. Děti si prohlédly hasičský a sanitní vůz.  
Pohádku „Láska pečená“ zahráli herci Ateliéru M z Petrovic u Karviné, loutky a kulisy  
si vyrobili z pet lahví a jiného odpadového materiálu. Poprvé vystoupila děvčátka souboru  
L Dance Baby Havířov, v teplém počasí projevila velkou profesionální zdatnost v kožíškových 
kostýmech malých oveček. Představila se taneční skupina Up&Down Asterix.  
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Děti si užily skákání na trampolíně, nafukovací skluzavku, řetízkový kolotoč.  
(Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Den dětí v Hotelu Rudolf slavily děti i s hokejisty AZ Havířov, neděle 26. května 2019.  
 
Pondělí 27. května 2019 
 V baby boxu NsP byla ve 22:45 h nalezena holčička. Vážila 3 320 g a měřila 50 cm. 
Zdravé děvčátko dostalo jméno Milada. Je prvním děťátkem, které se objevilo v havířovském 
baby boxu v jeho pětileté historii. [12] 

 
Havířovský baby box na příjmu NsP Havířov. Foto z archivu NsP Havířov.  
 
 Na dvě divadelní představení pro děti a podvečerní vystoupení v Hotelu U Jelena 
v Havířově-Šumbarku převážně pro dospělé zavítali Eva Hrušková a Jan Přeučil. V pořadu 
„Splněná přání“ vzpomínali na začátky herecké kariéry. Eva Hrušková neopomenula svoji 
nejslavnější roli Popelky, která byla natočená právě před 50 lety a při té příležitosti byla vydána 
i vzpomínková kniha. Potlesk diváků patřil i Štěpánce Haničincové, první ženě Jana Přeučila, 
se kterou představitel filmových padouchů dlouhá léta hrával divadlo pro děti. Programem 
provázel herec Jiří Zbořil. (Příloha D/05/4 Podepsaná fotografie umělců) 

 
V Hotelu U Jelena vystoupili Eva Hrušková a Jan Přeučil v pondělí 27. května 2019. 
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Úterý 28. května 2019 
 Stovky návštěvníků zamířily na 9. ročník Dne zdraví v NsP Havířov. Byly  
mezi nimi Stanislava Gorecká, náměstkyně primátora pro sociální záležitosti a radní Alena 
Olšoková. Na cestě za zdravím je čekalo 9 stanovišť na různých odděleních. 
U nutričních terapeutek si zájemci nechali změřit tělesný tuk, svalovou hmotu a vodu v těle. 
Ochutnali dobroty z nutričně vyvážených potravin (například buchta s červenou řepou  
a kakaem, jednohubky s pomazánkami z cizrny a sušených rajčat, z brokolice, z červené 
čočky), získali vytištěné recepty na jejich přípravu.  
Většinou lidé využili možnosti vyšetření hladiny cukru v krvi, nasycení krve kyslíkem, body 
mass indexu, krevního tlaku. K dispozici bylo poradenství o životosprávě, diabetu, velké fronty 
se tvořily na vyšetření srdeční činnosti (EKG). Lidé se radili se svými problémy s lékařem  
a fyzioterapeutem rehabilitačního oddělení. Odborná vyšetření a následnou konzultaci s lékaři 
poskytli na odděleních urologie a klinické hematologie. Bez zajímavosti nebyl ani stánek,  
u kterého se lidé učili správnému mytí a dezinfekci rukou.  
V rámci oblíbeného Dne zdraví se představila nemocniční lékárna. Příchozí získali množství 
informací o organizacích, které se starají o náš lepší a zdravější život, byly zde manažerky 
Avonu, který podporuje boj proti rakovině prsu, prezentoval se havířovský zapsaný spolek 
INNA, ADRA, hospicové zařízení Strom života, Centrum pro rodinnou péči SSmH. Ke koupi 
byly dárkové předměty, keramika a šité výrobky z chráněných dílen Vlaštovičky u Opavy. 
(Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Den zdraví v NsP Havířov v úterý 28. května 2019.  
 
Středa 29. května 2019 
 Setkání dobrovolníků ADRY a osamělých seniorů, za kterými docházejí v rámci 
programu Dobrovolníci v domácnostech, navštívila paní Bernarda Urbancová, vedoucí odboru 
sociálních věcí MmH. Posezení u dobrého občerstvení a písniček Havířovských babek zahájila 
paní Emilie Starková, koordinátorka dobrovolnického centra v Havířově. Představila 
v krátkosti jeden z nejmladších programů, který dnes ve městě naplňuje 11 dvojic a další 
přijímající osoby čekají na své dobrovolníky (jedná se nejen o seniory ale kupříkladu o tělesně 
postiženého mladého muže). Vloni věnovali dobrovolníci, jejichž počet se stále mění,  
674 hodin návštěvám domů (355 návštěv celkem). Za první 3 měsíce letošního roku již byli  
na 69 návštěvách a strávili na nich 137 hodin. Na schůzce v CVA v Horymírově ulici si povídali 
o tom, čím vyplňují svůj společně strávený čas (povídání, hry, zejména karty, luštění křížovek, 
procházky). Vztah bývá často velmi pevný, mnohdy se dobrovolníci cítí jako ve vlastní rodině 
a proto je jejich poslání velmi naplňuje. Klienti, kteří našli odvahu se nahlas vyjádřit, často 
hovořili o tom, že si bez svých dobrovolníků již nedovedou představit svůj život, jsou s nimi 
velmi spokojení a nesmírně se těší na setkání s nimi. Byly zde i dvojice, které spolu teprve 
hledají spojení, protože mají za sebou pouze seznamovací schůzku.  
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Na počátky této služby, která před 5 lety v Havířově chyběla, zavzpomínala i paní Urbancová 
z magistrátu města. Krásné příběhy, které již byly díky projektu ADRY napsány, vyprávěla 
paní Jana Žoričová, hlavní koordinátorka dobrovolníků. (Příloha D/05/5 Leták dobrovolnické 
centrum ADRA; D/05/6 Dobrovolnické centrum ADRA Havířov; Již 10 let pomáháte s námi 
v okrese Karviná) 
Radost přinesly Havířovské babky na svém 1 100. koncertě ve své 28 leté historii.  
(Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha)  

 
Setkání dobrovolníků ADRY se seniory v CVA na Horymírově ulici ve středu 29. května 2019. 
 
Pátek 31. května 2019 
 V prostorách MP Havířov a HZS MSK v Havířově na Karvinské ulici připravili 
oblíbený „Den otevřených dveří“ u příležitosti Mezinárodního dne dětí. Děti se během 3 dnů 
seznámily s prací hasičů, strážníků a policistů. Měli pro ně připravenu malou prezentaci.  
Během hodinového programu provedli strážníci MP Havířov školáky a předškoláky novou 
mobilní služebnou, ukázali jim, jak funguje kamerový systém. Děti se dověděly, jaké technické 
vybavení strážníci používají ve službě a prohlédly si nová elektrokola. Psovodi předvedli dětem 
výcvik služebních psů, jejich poslušnost a připravenost při zajišťování veřejného pořádku  
na velkých kulturních a sportovních akcích a při zásazích proti pachatelům trestné činnosti. 
Akci navštívilo přes 800 dětí základních a mateřských škol s pedagogickým doprovodem. [13] 

 
V rámci Dne otevřených dveří u MP Havířov si děti prohlédly novou mobilní služebnu. Pátek 
31. května 2019. Foto z archivu MP Havířov.  
 

Start i cíl 3. ročníku akce Svazu postižených civilizačními chorobami „Rozchodíme 
civilky“, který se konal v rámci celostátní akce, byl v areálu CVA Horymírova. Podpořilo ji 
město Havířov i Krajský úřad MSK. Účastníci se vypravili na trať s nordic wolking holemi, 
které umožňují pohyb celého těla a vhodný způsob sportování. Jsou oporou a pomáhají  
při bolestech bederní páteře. Dopoledne zahájila paní Karla Horáková, která již 25 let vede 
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havířovskou pobočku SPCCH a za přípravu pohybových aktivit byla oceněna finským 
velvyslancem. Trasa vycházky, zúčastnily se jí také členky základních organizací z Orlové  
a Karviné, vedla parkem ve Stromovce. Nejzdatnější ušli až 4 km, méně zdatní půl kilometru. 
Vydařené odpoledne, kterému popřálo i počasí, zakončila přednáška na téma „Primární, 
sekundární a terciální prevence civilizačních onemocnění“.  
Pacientská organizace SPCCH čítá okolo 30 tisíc členů v celé republice a oslaví 30 let svého 
založení. Havířovskou organizaci navštěvuje 140 kardiaků, diabetiků a respiriků. Pravidelně 
každý čtvrtek vyrážejí na vycházky s paní Zitou. 
(Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha) 

  
Zahájení akce „Rozchodíme civilky“ v pátek 31. května 2019 u CVA na Horymírově ulici.  
 
 Ani letos nebyli havířovští ochuzeni o pichlavou krásu kaktusů. Jedenáct 
vystavovatelů Spolku kaktusářů a sukulentářů při MKS nabídlo k potěše oka odhadem 2 tisíce 
exponátů na tradiční třídenní výstavě v patře Společenského domu Havířov. Spolu s radami, 
jak pěstovat, prodávali své přebytky a odpovídali zájemcům na celou řadu dotazů. Zájem 
projevili i mladí lidé, výstavu navštívily i školní třídy. Pro ty nejmenší z mateřských škol 
připravili členové spolku tombolu s drobnými cenami. (Příloha D/05/7 Pozvánka na výstavu 
kaktusů a sukulentů)  

 
Exponáty havířovských sukulentářů a kaktusářů na tradiční výstavě ve Společenském domě 
Havířov v pátek 31. května 2019.  
 
 Havířovské základní umělecké školy se připojily k 3. ročníku celorepublikového 
happeningu ZUŠ OPEN (420 základních uměleckých škol ve veřejných prostorách). Žáci 
výtvarného oboru ZUŠ B. Martinů vystavili svá díla v galerii OC Elan. Hudebníci  
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ZUŠ B. Martinů i L. Janáčka se představili na společném koncertě v 1. patře obchodního centra. 
Prezentovali na bannerech své školy, rozdali pozvánky na nadcházející talentové přijímací 
zkoušky. Žáci z obou základních škol zahráli celou řádku známých melodií (rockových  
i klasických) v zajímavých aranžmá (například pro akordeon či pro saxofon – We are the 
champions od F. Mercuryho).  
Letošní ZUŠ OPEN 2019 završil „Koncert orchestrů“ v reprezentačním sále ZUŠ L. Janáčka. 
Výsledky svého snažení předvedl houslový soubor The Strings pod vedením Pavlíny 
Nierostkové (ZUŠ L. Janáčka), Školní orchestr Zbygniewa Bittmara (ZUŠ B. Martinů), Sunday 
swing orchestra pod vedením Tomáše Drozda a Školní orchestr ZUŠ L. Janáčka pod vedením 
Jany Prefetové.  (Příloha D/05/8 Program ZUŠ OPEN v Havířově: „ZUŠky jdou za vámi“  
ZUŠ B. Martinů a ZUŠ L. Janáčka) (Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
ZUŠ OPEN 2019, havířovské umělecké školy chystají společný koncert v OC Elan. Pátek  
31. května 2019.  
 
 
Strohá řeč čísel 
 Na Kontaktním pracovišti ÚP v Havířově bylo v květnu evidováno 3 559 uchazečů 
o zaměstnání (1 764 žen). V dosažitelném věku 15 až 64 let jich hledalo práci celkem  
3 390 (1 678 žen). Podíl nezaměstnaných na celkovém počtu obyvatel ve městě se zastavil  
na 7,32 %. Bez práce bylo 95 absolventů a mladistvých a 557 osob se zdravotním postižením. 
[14] Nárok na podporu v nezaměstnanosti mělo 756 uchazečů o zaměstnání. [15] 
 V porodnici NsP Havířov se narodilo celkem 55 dětí (29 chlapců a 26 dívek), v baby 
boxu bylo nalezeno 1 děvčátko. V Havířově přibylo 36 nových občánků (14 chlapců  
a 22 dívek).  
Na lůžkových odděleních NsP Havířov bylo hospitalizováno celkem 1 512 pacientů  
(981 z Havířova). [16] 
 Do psího útulku Max TSH přijali v květnu 28 psů, 8 koček, 1 papouška  
a 1 zakrslého králíka. Do nových domovů předali 7 pejsků, 2 kočky. Původní majitelé se svých 
psích mazlíčků dočkali ve 21 případech, vrátila se 1 kočka a 1 papoušek. K 31. květnu 2019  
se v útulku starali o 58 psů, 10 koček, 2 osmáky a 1 zakrslého králíka. [17] 
 
 
Napsali o nás 
 Dokončení cyklotras z Havířova k přehradám Žermanice a Těrlicko brání 
problémy s majiteli pozemků. V Těrlicku se řeší souhlas vlastníka Lesů ČR. Obec Horní 
Bludovice má problém s pozemkem soukromého majitele, přes který má vést trasa  
na Žermanickou přehradu. Havířovským nezbývá než čekat. „Havířovští cyklisté přehrady 
v létě rádi navštěvují, přispěli jsme tedy obcím na projektovou dokumentaci nezbytnou 
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k dostavění,“ řekla mluvčí havířovské radnice. Jednalo se o statisíce korun. Vedení obcí doufá, 
že se jim do tří let podaří větší část cyklostezek k přehradám dokončit. [18] 
 Případ ženy, která se chtěla vloupat do zaparkovaného vozu pomocí dřevěné 
paličky na maso a nože, řešili havířovští strážníci. Zvláštní způsob otevírání dveří zjistila 
kamera v ulicích Železničářů v části Havířov-Šumbark. Byly vyslány hlídky MP, které ženu 
zajistily. Neměla u sebe doklady totožnosti, navíc o své totožnosti lhala. Přivolaná hlídka PČR, 
v databázi totožnost ženy ověřila a převzala případ k dalšímu šetření. [19] 
 Slezský kylof, putovní trofej zůstala v držení havířovských rugbistů, kteří dobyli 
půdu regionálního rivala z Ostravy-Mariánských Hor. Havířovský tým si zdejší výhrou pojistil 
první čtyřku v tabulce.[20] 
 SŠ v Havířově-Šumbarku má zmodernizované učebny a laboratoře. Krajské 
školské zařízení má za více než 8 milionů korun (financováno z evropských peněz) novou 
elektrolaboratoř, vybavenou učebnu a dílny na svařování. Nechybí nová jazyková učebna. 
Škola je partnerem krajského projektu Odborné, kariérové a polytechnické vzdělávání v MSK, 
byly tedy zmodernizovány také knihovna s čítárnou, multimediální sál a učebna polytechniky. 
Škola nabízí studium se zaměřením na elektrotechniku a strojírenství ve tříletých oborech, 
čtyřletých maturitních oborech a ve dvouletém nastavbovém studiu. [21] 
 Havířovští strážníci řešili případ opilého muže, který při vystupování z autobusu 
srazil dítě, nezletilou dívku, která si stěžovala na bolest kyčle a kolene. Muž byl velmi silně 
indisponován, strážníci přivolali sanitky, které jeho i dítě odvezli do nemocnice. [22] 
 Záchranáři ZZS MSK převzali ve čtvrtek 16. května 2019 nová sanitní vozidla  
do užívání. V loňském roce vysoutěžila ZZS 12 zásahových vozidel, pořizovací hodnota nové 
techniky činí 27 690 000 korun. Pro posádku v Havířově je určeno vozidlo MB Sprinter 
s pohonem 4×2 pro provoz v městském terénu.  [23] 
 Nová havířovská skupina Save Food bude vysílat své dobrovolníky do restaurací 
pro nespotřebované, čerstvé a hygienicky nezávadné jídlo. Dané jídlo převezou  
do Armády spásy. Iniciátorem nápadu je Gracián Svačina z havířovské pobočky ADRY. 
Dobrovolníků je zatím deset a spolupracujících restaurací 3 (Radost, Piknik a Lučina). Projekt 
je posvěcen i odborným dohledem hygienika. Armáda spásy bude dávat jídlo skutečně 
potřebným lidem, aby případně nemuseli vytahovat jídlo z popelnic. [24] 
 Okresní myslivecký spolek Karviná uspořádal pro 70 děti už potřetí soutěž „Zlatá 
srnčí trofej“ v ZŠ Zelená v Havířově-Životicích. Děti poznávaly stopy zvířat, paroží, 
preparovaná zvířata. Smyslem soutěže bylo, aby žáci zúročili vědomosti o přírodě a zvířatech, 
které v ní žijí. Okresní myslivecký spolek Karviná spolupracuje se školou dlouhodobě. 
Oblíbenou soutěž podpořila finančně také havířovská radnice. [25] 
 Organizátorem sbírky potravin (v sobotu 18. května 2019 se konala ve více  
než 330 prodejnách v republice) v havířovském Tescu byla Armáda spásy. V nákupním 
seznamu byly trvanlivé potraviny (těstoviny, rýže, luštěniny, konzervy, dětská výživa, mléko, 
olej, cukr a podobně) a základní a dětská drogerie. V době od 8 do 18 hodin se nastřádalo  
400 kg potravin a 27 kg drogistického zboží. Vše se využije v havířovských zařízeních Armády 
spásy. [26] 
 Cílem cesty kolony vozidel s majáky byla budova bývalé zvláštní školy v Mánesově 
ulici. Policie tady čas od času nacvičuje zásahy. Motivem posledního cvičení byl 
pravděpodobně zásah proti pachateli, který držel v objektu rukojmí. [27] 
 ADRA v Havířově vypravila další kamion s humanitární pomocí na Ukrajinu.  
Do sbírky se zapojila i třinecká nemocnice a ZŠ F. Hrubína. Náklad tvořilo tentokrát zhruba  
9 tun pomoci (40 ks nemocničních postelí, pytle s nemocničními oděvy, povlečení, školní 
lavice, hygienické potřeby), na kterou na konkrétním místě na Ukrajině už čekají.  
Do humanitární pomoci se zapojila i přepravní firma, poskytla ADŘE kamion i s řidičem.  [28] 
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Počasí v květnu 2019 
 Květen byl deštivý, chladný, teploty klesaly mírně nad 7 °C (pondělí 6. května 2019 
byla průměrná teplota 7,63 °C). Nejvyšší průměrná teplota byla naměřena v pondělí 27. května 
2019 (19,08 °C). Ve středu a ve čtvrtek 22. a 23. května 2019 jsme užili vydatných dešťů  
a hodně hlasitých bouřek. Hasiči z HZS MSK naštěstí nemuseli řešit závažné události. Díky 
problémům s odtoky a ucpáním kanalizace 3 × museli vyčerpávat vodu. [3]  
(Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Upršená středa 22. května 2019 v ulici Moskevské. 
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7. 6 KRONIKA ČERVEN 2019 
„Kultura je luxus, který k životu nepotřebujeme,  

přesto je to jediná podstatná věc,  
která nás dělí od zvířat.“ [1] 

 

Úvod 
Architekt Bořek Šípek by se letos v červnu dožil 70 let. Jeho citát vystihuje 

podstatu homo sapiens, člověka moudrého, fascinuje filozofickou pravdou a tím, že se ho 
občas v reálu svým chováním snažíme popřít. Červen v Havířově patřil k obdobím, kdy mnozí 
z nás otevřeli své srdce, aby pomohli druhým lidem. Sportovci se zúčastnili charitativního běhu, 
malým sportovcům v naší zemi pomáhali účastníci Olympijského T-mobile běhu. Jarmark 
s výtěžkem pro organizaci ADRA uspořádali studenti „Horního gymplu“. Jejich kolegové  
na „Dolním Gymplu“ dobročinným koncertem podpořili svoji kamarádku, jejíž rodina se ocitla 
v těžké životní situaci. Vydařil se i benefiční koncert ADRY a klientů Santé. Mírovou myšlenku 
přinesli s hořící pochodní do Havířova účastníci celosvětového mírového běhu Peace Run. 

 
Mírovou pochodeň Mezinárodního běhu míru s úctou a radostí nesla též kronikářka města 

Havířova. Foto z archivu Štefana Šamala 

Horký, dusný až infarktový, i takový byl červen 2019, sanitky se s houkáním proplétaly ulicemi 
města. Před blížícím se koncem školního roku jako bychom se snažili dohnat, co jsme všechno 
zameškali, otevírala se hřiště, parkoviště. Scházeli jsme se při dobré muzice nejen 
v havířovských barech, ale i v Letním kině. David Pastrňák, odchovanec havířovského hokeje, 
získal po třetí zlatou hokejku a stačilo málo a mohli jsme si prohlížet slavný Stanley cup, tak 
snad za rok. Zuzana Čaputová převzala prezidentský úřad na Slovensku a na první návštěvu 
zamířila do ČR. Sešla se s našim prezidentem a položila kytici k hrobu Václava Havla. 
Rychlostí blesku ve víru společenského, kulturního a sportovního života jsme se blížili k letním 
prázdninám. V neděli 23. června 2019 demonstrovalo v Praze na Letné téměř čtvrt milionu lidí 
z celé republiky za odstoupení ministryně spravedlnosti a premiéra. Po 30 letech to byl největší 
projev nespokojenosti. Zasáhla nás smutná zpráva, ve 20 letech zemřel havířovský rodák, 
nadějný reprezentant v golfu Nicolas Schellong.  
A jako každý rok, otevřely se brány oblíbeného filmového festivalu v Karlových Varech.  
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Červen v časovém sledu 
Sobota 1. června 2019 
 Oslava svátku MDD v posledních dnech naplnila program mateřských škol 
(například v zahradě MŠ Radniční či Horymírova), základních škol (například Dětský 
sportovní den na atletickém hřišti ZŠ Kudeříkova) či různých spolků a organizací. Obvyklou 
oslavu připravilo MKS Havířov na náměstí Republiky. Děti i dospělé potěšila domácí zvířata 
z bohumínské farmy. Den na vesnici připomínaly kozy, husy, slepice, perličky, nechyběli 
králíčci a děti se nakláněly do nůše s čtrnáctidenními kuřátky. Jedna ze slepic se postarala  
o rozruch, když se ji podařilo uniknout z klece na náměstí.  
K dispozici byly stánky s rozličným zbožím (keramika, hračky, šperky, dřevěné výrobky, 
oblečení, brýle, magnetky, hrnky). Na své si přišly chuťové pohárky hostů velkých  
i malých. Mohli zakousnout bramborový placek, osladit život perníčky, cukrovou vatou, 
zmrzlinou, či ochladit se ledovou tříští.  
Na děti čekaly skákací atrakce, řetízkový kolotoč. Děti házely šipkami, střílely na kuželky, 
z luku. Fronta se stála, jako vždy, na malování na obličej. Deset speciálních soutěžních 
stanovišť našly děti i dospělí v pohádkovém království na cestách. Na jevišti  
se představily mažoretky KALA při MKS, zatančily taneční skupiny Maniak aerobik, Limit 
Dance Corporation a L Dance. Zazpívali finalisté letošní havířovské pěvecké soutěže Talent 
2019. Děti tleskaly Lukáši Vinclerovi (vítězi soutěže Voice 2019). Závěr na jevišti patřil Thomu 
Artwayovi nominovanému na Anděla 2018.  
(Další fotografie dostupné v Příloze č. 1 Fotopříloha)  

 
Farma s domácími zvířaty táhla děti i dospělé. MDD na náměstí Republiky, sobota  
1. června 2019. 
 
 U příležitosti MDD otevřela SSRZ Havířov svá sportoviště. Den otevřených dveří 
je každoročně výbornou příležitostí zajít si zasportovat s celou rodinou a najít vhodný sport  
pro ratolesti. V MSH Slavie čekali na zájemce florbalisté, na ragbyovém hřišti se hrál přebor 
České republiky žáků do 12 let, turnaje se zúčastnilo 14 týmů. Velkou návštěvnost zaznamenali 
na hřišti minigolfu na ulici Astronautů. Otevřená byla lezecká stěna v tělocvičně Palackého, 
badminton a košíková dominovaly ve SH Žákovská. Ve víceúčelové hale si mohli zájemci 
zahrát bowling, ping pong, badminton, nohejbal či si zajezdit na inline bruslích. Sportovalo se 
na hřišti u ZŠ M. Pujmanové, volný vstup byl na dopravní hřiště v Havířově-Šumbarku.  
Ve Stromovce si mohli zájemci zahrát discgolf. Fotbalisté trénovali na Městském fotbalovém 
stadionu v Havířově-Prostřední Suché a sportovní tréninkovou dráhu připravili i pro děti, které 
sem našly cestu, aby vyzkoušely svoje fotbalové umění.   
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Byla zahájena sezóna na havířovském koupališti Jindřich. Od rána sem mířili milovníci slunění  
a koupání. Upravené bazény rozhodně neležely ladem, přestože voda ještě nebyla nejteplejší. 
(Další fotografie dostupné v Příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Koupaliště Jindřich v sobotu 1. června 2019.  
 
 Čtvrtý ročník Dne technických služeb u MSH Slavie moderoval oblíbený imitátor 
Petr Jablonský. V obležení se ocitla technika, kterou pracovníci TSH spravují naše město. 
V pohybu se předvedla stavební technika, stroje na údržbu zeleně, vozy, které svážejí odpad, 
kropicí vůz či vozidlo uzpůsobené pro psí útulek Max. Se svými pejsky vystoupila Alena 
Smolíková. Produkcí se pobavili i mladí ragbisté, kteří bojovali v přeboru ČR na vedlejším 
ragbyovém hřišti. Děti hledaly 5 mloků s mašlemi různých barev, které uschoval popelář Kája 
po celém areálu. Vhozením správně vyplněného lístku do určené popelnice se hlasovalo  
o nejlepší sochu z PET lahví. Pavouky, žirafu a šneka vyrobily děti ze ZŠ Gen. Svobody,  
1. máje, K. Světlé, Frýdecké, odloučeného pracoviště Havířov-Dolní Datyně. Nejvíce hlasů 
naházely děti do popelnice červeného pavouka ZŠ Gen. Svobody.  
Všechny bez rozdílu věku lákaly velké stolní hry či kreativní dílny. Děti si užily nafukovací 
skluzavku a pěnovou bitvu ve stanu. Škoda jen, že několika dětem se na těchto atrakcích ztratily 
boty. (Příloha D/06/1 Program Dne Technických služeb). 
(Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Den Technických služeb u MSH Slavie v sobotu 1. června 2019.  
 
 Velké finále letošního ročníku Líhně, amatérských klubových kapel, se odehrálo 
na Slezskomoravském Rockfestu v sobotu 1. června 2019. Do letošního 18. ročníku, který 
byl zahájen v březnu, se přihlásilo celkem 376 kapel. Základní kola a čtvrtfinále se uskutečnila 
v havířovském Stolárna clubu, v karvinském Hard Cafe a v krakowském Boss Garage Pubu.  
Do finále na scéně Loděnice u řeky Ostravice postoupily 4 kapely (Inclusion z Krakówa, 
Sceletons z Hradce Králové, The October Leaves z Rybnika v Polsku a česko-nigerijská 
formace Where are We now). Posledně jmenovaná partička nakonec získala od jedenadvaceti 
členů poroty nejvíce bodů a hodnotné ceny za téměř 100 000 korun. Po třech letech znovu 
vyhrála domácí kapela. Tradiční pořadatel soutěže Viking Agency zajistil vítězným kapelám 
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kontrakty na zajímavá vystoupení. Poděkování za podporu náleží Městu Havířov a dalším 
sponzorům hudebního klání. (Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Vítězná kapela plnoleté Líhně Where are We now. Foto z archivu pořádající Viking agency. 
 
Pondělí 3. června 2019 
 V porodnici NsP Havířov slavnostně předali do užívání certifikovanou relaxační  
a porodní vanu. Koupel ve vaně má vliv na zmírnění porodních bolestí, zkrácení porodu  
a snížení podávání léků proti bolestem. Maminky mohou v první době porodní využít 
relaxačního a analgetického účinku vody v libovolné poloze. Na každý porod dohlíží zkušená 
porodní asistentka, zasahuje pouze minimálně, pokud si to vyžádá situace. Porody probíhají 
spontánně a přirozenou cestou. Miminko navíc přivítá známé prostředí teplé vody.  
Speciální hydromasážní vana typové řady HUBBAR+ byla zakoupena z peněz vyčleněných 
z rozpočtu města Havířova na podporu nemocnice. Má praktický design, barevnou světelnou 
chromatoterapii a je anatomicky tvarovaná. Součástí jsou přístupové schůdky se zábradlím. 
Stavební práce si vyžádaly necelých 400 000 korun.  Slavnostního předání se zúčastnili 
primátor města Havířova Josef Bělica, ředitel nemocnice Jiří Matěj, zástupce primáře 
gynekologicko-porodního oddělení Daniel Janíček a product manager společnosti Chironax 
Frýdek-Místek, která vanu dodala, Kamil Feber. „Pro tento rok počítá městský rozpočet  
s dotací pro nemocnici ve výši 3 150 000 korun. Největší pozornost věnuje město porodnímu  
a dětskému oddělení,“ uvedl primátor Havířova Josef Bělica.[2] 
Jako první se, krátce po instalaci, narodil v havířovské porodnici do vody chlapec Hynek. Jeho 
rodiče z Ostravy byli rádi, že mu mohli dopřát jemný a pohodový způsob zrození. [18] 
 
Úterý 4. června 2019 
 Česká průmyslová zdravotní pojišťovna poskytla zdarma všem zájemcům 
vyšetření podezřelých pigmentových skvrn a znamének. „Principem našeho preventivně 
vzdělávacího programu je odborné vyšetření pigmentových skvrn, aby se včas podchytilo 
nebezpečí vzniku zhoubného melanomu nebo jiných závažných onemocnění či komplikací. 
V našem stanu vyšetříme každého zájemce bez ohledu na to, zda je to náš pojištěnec nebo je 
registrován u jiné zdravotní pojišťovny,“ řekla tisková mluvčí ČPZP Elenka Mazurová. 
V parném dni bylo ve stanu na náměstí Republiky neustále plno. Jednalo se již o 4. ročník 
preventivní činnosti. K dispozici byly informace o možnostech předcházení kožním 
melanomům. Akci podpořily svoji účastí náměstkyně primátora pro sociální záležitosti 
Stanislava Gorecká a náměstkyně pro školství a kulturu Jana Feberová.  
 
 
 
 
 
 
 



143 
 

Na místě bylo vyšetřeno 506 osob (336 žen a 170 mužů). Bylo zjištěno 52 podezřelých nálezů 
(10,3 %), nejvíce ze všech 15 měst, které letos organizátoři navštívili. [3] 

 
Havířovští využili možnost ČPZP nechat si vyšetřit znaménka v úterý 4. června 2019  
na náměstí Republiky.  
 

Havířovská výtvarnice Petra Chýle připravila svoji 1. autorskou výstavu nazvanou 
příznačně „Kouzla voskem“. Písničkový program na vernisáži v aule KD Petra Bezruče  
si připravily její neteře. Paní Chýle v krátkosti přiblížila enkaustiku, starou kreativní formu 
malířství. Malování horkým voskem předváděla zájemcům v čase trvání výstavy  
do 29. června 2019 každé úterý a čtvrtek. Její obrazy plné pozitivní nálady, hezkých barevných 
kombinací, vznikaly v průběhu posledních deseti let a byly pro mnohé velkou inspirací k učení. 
(Příloha D/06/2 Pozvánka na výstavu Petry Chýle „Kouzla voskem“). 

 
Havířovská autorka Petra Chýle na vernisáži svojí výstavy v Galerii Maryčka v úterý  
4. červena 2019.  
 
 V Galerii Radost se v úterý 4. června 2019 sešly v neobyčejném uměleckém  
i lidském souznění havířovská autorka Michaela Hejkrlik Poljak a Veronika Opavská 
z Ostravy. Neobyčejné tkvělo v naprostém protikladu výtvarného rukopisu, což vystihoval  
i název výstavy „ANTonyma“. Výpověď Michaely, která v čase mateřství tvořila své obrazy 
hlavně v noci, spočívá v ostřejší, strohé geometričnosti, sděluje nám záblesky momentů. 
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Veronika se vrací do vzpomínek, do dětství, které trávila s rodiči v přírodě. Barevné ponoření, 
vrstvení, měkkost tvarů. Obě autorky na sloupech v galerii vystavily také obrázky svých dětí.  
K příjemné atmosféře přispěl i divadelní soubor Tom a Jeff. Výstava trvala do 30. června 2019. 
(Příloha D/06/3 Pozvánka na výstavu ANTonyma“)  
(Další fotografie dostupné v Příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Zahájení výstavy ANTonyma v úterý 4. června 2019 v Galerii Radost.  
 
Středa 5. června 2019 
 V centru Havířova, v parku mezi ulicemi Beethovenova a Fibichova finišuje 
rekonstrukce dětského hřiště. Pozdrželo ji deštivé počasí v měsíci květnu.  
(Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Hřiště v parku mezi ulicemi Fibichova a Beethovenova se už rýsuje.  
 
 I v letošním roce vyhlásila komise BESIP při RMH výtvarnou soutěž pro děti 
mateřských a základních škol. Novinka spočívala v tom, že děti tvořily 3D modely dopravních 
prostředků na našich silnicích z kartonů a dalších recyklovatelných materiálů (obaly na vejce, 
PET lahve). Od května byly výrobky dětí vystavené v Galerii Centrum, návštěvníci obdivovali 
až do konce června 2019 policejní a hasičské vozy, nákladní a osobní auta různých značek, 
formule, vlaky, lodě. Do soutěže se zapojily děti z 11 mateřských a 6 základních škol. Malé 
slavnosti se v Galerii Centrum zúčastnili náměstkyně primátora pro školství a kulturu Jana 
Feberová, předseda komise BESIP Roman Skácel, místopředseda komise Jiří Lankočí  
a tajemnice komise BESIP Iva Krpcová.  
Děti dostaly finanční poukazy na nákup sportovního zboží a diplomy. 
Děti mateřských škol a žáci 1. tříd ZŠ (celkem 68 výrobků): 
1. místa Ondřej K. (MŠ Sukova), Sofie K. (MŠ ČSA) 
2. místa Václav M. (MŠ ČSA), Berenika (MŠ Čelakovského) 
3. místa Eliška U. (MŠ Sadová), Karolína L. (MŠ U Stromovky) a Jakub Ch. (MŠ ČSA) 
Žáci 2. – 5. tříd základních škol (celkem 13 výrobků):  
1. místo Ignás D. (4. A ZŠ Žákovská) 
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Porota udělila svoji cenu za model autíčka v životní velikosti, vyrobili ho žáci školní družiny, 
oddělení Sluníčko při ZŠ 1. máje. [4] 
(Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Autíčko dětí ze školní družiny při ZŠ 1. máje (oddělení Sluníčko) získalo zvláštní Cenu poroty. 
Vyhodnocení výtvarné soutěže komise BESIP, středa 5. června 2019.  
 
 Novinky zažili účastníci 3. ročníku Dětského běhu Lightbike. Jeho charitativní 
podtext se rozšířil na dvě děti (vybrané peníze putovaly na nákup speciální židle pro Terezku 
a komunikátoru pro Marečka). Přibyla nová disciplína: běh s kočárkem na 1 000 m. Záštitu  
nad konáním oblíbeného sportovního podniku přijala PČR, Krajské ředitelství v Ostravě. 
Policisté se postarali o zajímavý doprovodný program. Děti viděly výcvik a umění policejních 
psů Coddyho a Billyho, dověděly se mnoho o práci policistů, předvedly jim své znalosti 
z oblasti dopravy. Policisté vystavili také techniku, kterou používají při svojí práci.  
Dopoledne běhaly na nábřeží řeky Lučiny (start i cíl byl u workoutového hřiště u nealkobaru 
Na Vyhlídce) děti z mateřských a základních škol. Odpolední sportovní program zahájily 
nejmenší dětí, na které čekala 600 m dlouhá trať. Peníze získali organizátoři charitativního běhu 
z registrací (děti platily 50 korun a dospělí 100 korun), ale též z nákupu drobných předmětů 
(včetně náramků a perníčků, peněženek). Vybralo se 103 805 korun, sbírka však pokračovala  
i v následujících týdnech (ve středu 10. července byl stav 104 765 korun) [5] 
(Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Účastníci 3. ročníku Dětského běhu Lightbike ve středu 5. června 2019.  
 
 V sále KD Petra Bezruče se ve „Velké akademii“ představily děti z kroužků  
SVČ Asterix Havířov. Rodičům, prarodičům, přátelům, kamarádům a známým ukázaly,  
co všechno se během školního roku v Asterixu naučily. Návštěvníky čekalo taneční vystoupení 
všech věkových kategorií Taneční skupiny Up&Down, její tanečnice a tanečníci sklízeli 
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úspěchy na soutěžích a jejich hvězda stoupá. Užili jsme si taneční čísla dívek, která navštěvují 
kroužek spolu se svými pejsky. Zazněl malý flétnový koncert, kytarová produkce.  Klasickou 
skladbu „Jaro“ Antonia Vivaldiho si vybraly pro svůj tanec děvčata z kroužku orientálních 
tanců. Jeviště rozzářily krásné šaty zejména tanečnic standardních tanců a latiny. Velikou 
inspirací pro mnohé přítomné se mohlo stát zdravé cvičení na míčích, taneční kroužek Dancing 
pozval na country bál.  
Podívat se přišla náměstkyně primátora města pro školství a kulturu Jana Feberová, ocenila 
šikovnost dětí, práci pedagogů, poděkovala paní ředitelce. Ve foyeru KD Petra Bezruče byly 
vystaveny rukodělné práce dětí. K dispozici byla nabídka kroužků pro následující školní rok 
2019/2020. (D/06/4 Asterix: Nabídka kroužků a kurzů ve školním roce 2019/2020; D/06/5 
Pozvánka na slavnostní závěrečnou akademii Asterixu). 
(Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha) 

  
Výstavka prací dětí z kroužků SVČ Asterix Havířov ve foyeru KD Petra Bezruče ve středu  
5. června 2019.  
 
Pátek 7. června 2019 
 Fotografie, osobní prožitek a spoustu znalostí o Nepálu přinesla návštěvníkům 
Merkur Coworking centra Zuzana Tamang. Zemi svého manžela, otce své dcery Sáry, 
navštívila poprvé s partou kamarádů. Během dovolené pozměnila své představy,  
se kterými do země v Jižní Asii ve střední části Himaláje jela. Přestože první setkání s Nepálem 
v prašném a hlučném hlavním městě Káthmándú nebylo zrovna povzbuzující, Zuzka si ho 
zamilovala. Fascinovaly ji intenzivní barvy, vůně, věčně usměvaví lidé a mnohé paradoxy. 
Vyplývají z protikladů nablýskaného Nepálu pro turisty, nádherou duchovních chrámů 
(buddhismus, hinduismus) a života běžných často velmi chudých obyvatel země, nížinou  
na jihu a prstencem velehor na severu. Se svým nepálským manželem a dcerkou byli oblečeni 
v tradičních krojích etnika Tamangů. Seznámila přítomné s možnostmi přepravy v Nepálu 
(počty lidí v autech, na lodičkách a na motorkách připadají Evropanům naprosto neskutečné),  
s tradiční kuchyní (jednu z variant rýže a čočky se studenou omáčkou měla  
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pro své hosty připravené), s životem Nepálců podél cest a na střechách domů, na kterých  
se suší prádlo, byliny, pije čaj, hrají si zde děti a v horkých nocích se na střechách i nocuje).  
(Další fotografie dostupné v Příloze č. 1 Fotopříloha).  

 
Zuzka s dcerkou Sárou před přednáškou o Nepálu. Pátek 7. června 2019.   
 
Sobota 8. června 2019 
 Studenti „Horního gymplu“ na Studentské ulici otevřeli na svém školním hřišti 
„Charitativní jarmark“. Prodávali rukodělné práce (ručně dělaná papírová přáníčka, záložky 
do knih, keramika, pletené a háčkované věci), každý si mohl vyrobit korálkový přívěsek. Přímo 
na místě se v aukci dražily obrazy pánů Hlaváče a Pawery a šperky paní Mokrošové. Výtěžek 
ve výši 40 387 korun putoval na podporu projektů ADRY, která měla na jarmarku svůj stánek. 
[6] Letní odpoledne pod mrakem doprovodily hudbou kapely z Havířova a okolí (TGM, 
Orchestr, Aukce, Lentilky, Vincler, Ajdontker, Narcis).  
(Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Charitativní bazar na školním hřišti Gymnázia Studentská v sobotu 8. června 2019.  
 
 Cimbálová muzika Jagár ve spolupráci s MKS Havířov oživili dění ve městě 
historicky „1. Folklorním (ne)festem“. Počasí laškovalo, sluníčko se občas pomračilo, 
postupně se trochu ochlazovalo, občas zabouřilo… Havířovskému publiku v areálu Letního 
kina předvedly své umění cimbálové muziky Friš (ostravsko-havířovská), Vonička 
(havířovská), Šmykňa (ostravská), nadžánrové seskupení Ensemble Flair pod uměleckým 
vedením Janka Rokyty ml. doprovodilo vsetínské BLAženky. Zahrál jeden z nejlepších 
slovenských folklorních souborů Vršatec. Závěr patřil havířovské cimbálovce, organizátoru 
akce, Jagáru. Zazněly písničky z lidové pokladnice našeho kraje, Moravy a Slovenska. 
K výborné náladě přispěly stánky s dobrotami, nechyběly mezi nimi Cyrilovy frgále.  
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Pobavit se v průběhu festivalu přišli náměstkyně primátora pro školství a kulturu Jana Feberová 
a náměstek primátora pro ekonomiku Ondřej Baránek.  
(Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Historicky první „Folklorní (ne)fest“ v Letním kině zahájila v sobotu 8. června 2019 
cimbálová muzika Friš.  
 
 Prostranství před Gascontrol arénou (zimní stadion) ožilo v sobotu 8. června 2018 
„Sportovně zábavným dnem s AZ Havířov“. Pro návštěvníky připravil sportovní klub  
AZ Havířov setkání s hokejisty a celou řádku atrakcí a možností sportovního vyžití. 
Workoutová sestava byla určená nejen pro WO club a jeho exhibici, cvičení a prolézání si mohli 
vyzkoušet úplně všichni. Dopravit se na nafukovací skluzavku vyžadovalo též kus sportovního 
ducha. V hale se hrál florbal, utkali se malí hráči z klubů AZ a Torpedo. V opičí dráze děti 
běhaly slalom, přeskakovaly, zkoušely kotouly, nacvičovaly střelbu na bránu. Pobavení  
i poučení našly u auta Hasičského sboru města Šenova. Autodům Vrána nabízel testovací jízdy 
zcela nové Škody Scala. Ve stánku spolku ADAM se tvořily papírové sovičky.  
(Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha)  

 
Sportovní den s AZ v sobotu 8. června 2019 u Gascontrol arény.  
 
 Činovníci MFK Havířov zorganizovali 8. ročník Memoriálu Ferdiše Poláka. 
Zúčastnily se ho čtyři týmy: Internacionálové Sabinov (Slovenská republika), TJ Janovice, 
Stará garda Budišov nad Budišovkou a Stará garda MFK Havířov. Havířovský tým letošní 
turnaj vyhrál. Zápasy se hrály v délce 2 × 30 minut. V rámci letošního ročníku bylo 
připomenuto významné životní jubileum bývalého hráče Baníku Havířov Karla Sourady.  
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Ferdiš Polák, československý reprezentant týmů do 20 let, působil ve Slovanu Bratislava  
a v 70. létech 20. století hrál za Baník Havířov, byl strůjcem vzestupu havířovského fotbalu. 
Rok poté, co se odebral do fotbalového nebe (2008), byl oceněn čestným občanstvím Havířova.  

 
Memoriál Ferdiše Poláka na stadionu MFK v Havířově-Prostřední Suché v sobotu 8. června 
2019.  
 
Neděle 9. června 2019  
 Náměstkyně primátora pro školství a kulturu Jana Feberová přivítala v obřadní 
síni havířovského Zámku nejmladší občánky města. Členky komise pro občanské záležitosti 
při RMH připravily 4 obřady, do kterých bylo přihlášeno 8 dívek a 8 chlapců. Do pamětní knihy 
bylo zapsáno 15 dětí. Žáci ze ZŠ Na Nábřeží pozdravili své maličké kamarády říkadly  
a básničkami, na housle zahrál Jiří Erlebach. 
(Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha) 

  
Vítání občánků v obřadní síni havířovského Zámku v neděli 9. června 2019.  
  
 Třídenní Mistrovství ČR žáků a juniorů v rybolovné technice skončilo v areálu 
MFK v Havířově-Prostřední Suché v neděli 9. června 2019. Zorganizoval ho Moravskoslezský 
územní svaz Českého rybářského svazu a zúčastnilo se ho 63 závodníků ze všech krajů země. 
Utkali se v pětiboji (muška na terč, muška dálka, arengerg – terč na plachtě, skish zátěž – terče 
7,5 g, zátěž dálka jednoruč – 7,5 g). Většina zúčastněných dětí je členy ČRS a má zájem lovit 
ryby (existují i speciální sportovní kluby věnující se pouze rybolovné technice, v mezinárodním 
názvosloví se jedná o Casting). Sport, ve kterém je ČR velmi úspěšná  
ve světovém poháru i na mistrovstvích světa, limituje pouze silný vítr a vzhledem k použitým 
kovovým materiálům a otevřeným prostorám ho nelze provozovat v bouřkách.  
Oproti zmíněným technikám, ve kterých se utkali soutěžící v Havířově, existují ještě další  
4 disciplíny: muška dálka obouruč, zátěž dálka obouruč, multiskish (jiné navijáky 14 g zátěž) 
a multidálka obouruč se 14 g zátěží.  
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V posledních 15 letech se Havířované tomuto sportu nevěnují (jedná se o velmi nákladnou 
záležitost). MFK Havířov nabídl pořadatelům optimální prostory s možnosti ubytování. 
Smíšené chlapecké družstvo žáků a juniorů MSK skončilo celkově na 3. místě.  
(Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Mistrovství ČR juniorů a žáků v rybolovné technice v areálu fotbalového stadionu MFK 
v Havířově-Prostřední Suché v neděli 9. června 2019. 
 
Pondělí 10. června 2019 
 Za účasti představitelů vedení města a sponzorů otevřeli v MŠ Mateřinka 
v Havířově-Šumbarku nové bezpečné hřiště pro děti. Hosty přivítala ředitelka soukromé 
mateřské školky Pavla Dedková. Díky její iniciativě se škaredá betonová plocha v roce  
25. výročí založení školky změnila na krásné nové hřiště. Oslovila město a sponzory (MRA, 
Nadace Teplo na dlani, Nadační fond Residomo, GC Gascontrol), včetně rodičů. „Rozpočet  
na celkovou renovaci nevyhovující betonové plochy pokládkou multifunkčního povrchu 
s herními prvky byl zhruba 300 tisíc korun. Nejvíce jsme získali od Městské realitní agentury,  
125 tisíc korun, formou daru přispěli také rodiče, kteří nám věnovali 73 tisíc korun. Jsem 
vděčná za každou získanou korunu a děkuji všem, kteří nám pomohli,“ řekla jednatelka  
a ředitelka MŠ Mateřinka Pavla Dedková. Děti ze školky všem poděkovaly vlastní písničkou  
a hned se vypravily navzdory ostrému slunci nové herní prvky vyzkoušet. K hezkému 
odpoledni přispěl svým vystoupením jeden z klaunů z Balónkova.  
Z nového hřiště se spolu s dětmi, rodiči a učitelkami těšili Jana Feberová, náměstkyně primátora 
pro školství a kulturu, Pavel Hamza vedoucí odboru školství a kultury, jednatel MRA Jiří 
Lankočí. Tisková mluvčí společnosti Residomo Kateřina Piechowicz řekla, že pro ni osobně je 
část Šumbark srdeční záležitostí a její společnost se snaží podporovat rozvoj investic právě 
tady. MRA letos vyčlenila v rozpočtu dalších 200 tisíc korun na aktivity městských organizací  
a spolků. (Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Písničkou poděkovaly všem, kdo pomohli, děti z MŠ Mateřinka v Havířově-Šumbarku. 
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 V oddělení hudby a umění Městské knihovny Havířov ukončili slavnostně letní 
semestr Virtuální univerzity III. věku v obou oborech „Osobní finance“ (absolvovalo  
24 studentů) a „Evropské kulturní hodnoty“ (absolvovalo 22 studentů). V semestru studovalo 
37 studentů, někteří absolvovali oba studijní okruhy.  Cyklus přednášek byl uzavřen výbornou 
prezentací paní Karin Mackové nazvanou „Z teorie do praxe, aneb finanční rady do života“. 
Lektorka, která pracuje jako finanční poradkyně, podala návod a rady, jak si ošetřit svoje osobní 
finance, jak je ukládat, investovat, abychom se dočkali jejich zhodnocení.  
Ředitelka Městské knihovny Havířov Dagmar Čuntová rozdala osvědčení o semestru  
a 17 studentkám, které již dospěly k promoci, studijní průkazy. Na závěr se promítaly fotografie 
z pražských promocí na Vysoké škole zemědělské, ekonomické fakultě.  
(Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Studentky děkují a loučí se před prázdninami s vedoucí hudebního oddělení Městské 
knihovny Havířov, která je studiem od počátku provází.  
 
 Člen Fotoklubu Havířov Vlastimil Schindler vystavil cyklus fotografií ze svého 
rodného města Uničova v Galerii Po schodech v Městské knihovně Havířov na ulici Svornosti. 
V barevných a mnoha černobílých fotografiích ožily tajemné uličky a zákoutí města, ze kterého 
odešel v 15 letech do učení. Úvodního slova na vernisáži se zhostil Jarda Hrachovec. Krátké 
skladby zahráli žáci Jany Prefetové a Filipa Chobota ze ZUŠ L. Janáčka.  
 
Pátek 14. června 2019 
 Primátor města Josef Bělica a pracovníci oddělení sociálně právní ochrany dětí 
kontrolovali v noci spolu se strážníky MP Havířov provozovny s cílem prověřit, zda 
nepožívají alkohol osoby mladší 18 let. Akce začala v pátek ve 22:00 hodin  
a trvala do soboty 01:30 hodin. „Prošli jsme několik podniků v Havířově. Mezi nimi nechyběl 
ani hudební klub Stolárna nebo kino Centrum na náměstí Republiky,“ uvedl primátor města. 
Tým 18 strážníků provedl celkem 13 orientačních dechových zkoušek, 10 z nich v restauračním 
zařízení Bivoj v Jarošově ulici v Havířově-Šumbarku. U nezletilých osob zde vyšly negativně, 
stejně jako v podniku v ulici Kpt. Jasioka v Havířově-Prostřední Suché. Při prověřování 
vnitrobloku Hlavní třídy 67 naměřili muži zákona 1,21 promile alkoholu v dechu  
u 17leté dívky. Děvče bylo pracovnicemi OSPOD předáno zákonnému zástupci. Přestupek byl 
oznámen správnímu orgánu k dořešení. [7] 
 
 Pravidelné Výtvarné dílny pro děti od 6 do 10 let pod vedením Jany Pawlasové 
v Galerii Krystal vyvrcholily výstavou prací všech malých tvůrců. Rodiče, prarodiče, přátelé 
a známí si je se zájmem prohlíželi. Zakladatelka galerie, výtvarnice a bloggerka Soňa Malinová 
uvedla, že nebylo cílem dílen, aby se děti naučily perfektně kreslit, ale aby si vyzkoušely 
techniky podle velkých umělců a seznámily se s nimi. Vedoucí výtvarných dílen poděkovala 
rodičům i dětem, se kterými se v prostorách galerie scházeli od října roku 2018 jednou měsíčně. 
Výsledkem práce byly frotáže, 3D návrhy vlastních pokojíčků (trojrozměrné modely byly 
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vystaveny), synchronní malby, koláže vytvořené po vzoru Jiřího Koláře, výrobky 
z recyklovatelných materiálů. V březnu děti vymyslely scénář k animovanému filmu „Plasty 
v moři“. Na vernisáži předvedly, že jejich společná 8 hodinová práce při jeho tvorbě byla velmi 
plodná. Po promítnutí 37 sekundového filmu se ozval bouřlivý potlesk všech přítomných. 
Výstava trvala do 21. června 2019.  
(Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Vernisáž výstavy prací dětí Výtvarných dílen v Galerii Krystal v pátek 14. června 2019. 
 
Sobota 15. června 2019 
 Klíč od nového Rákosníčkova hřiště, které občané Havířova vyhráli v hlasování  
na internetu a sociálních sítích v kategorii měst do 100 tisíc obyvatel  
před Mostem, předal Zbyněk Zientek ze společnosti Lidl primátoru města Havířova Josefu 
Bělicovi. Moderátor Lukáš Hamerník v areálu u MŠ Balzacova připomenul, že  
za uplynulých osm let vzniklo v republice už 92 Rákosníčkových hřišť. Pásku s oblíbenou 
postavičkou večerníčkového Rákosníčka slavnostně přestřihly samy děti. Na hřišti pro ně byly 
připraveny nové herní prvky a též soutěžní úkoly, po jejichž splnění získaly od společnosti Lidl 
tašku s dárky. Ve stínu okolních stromů si mohly foukacími fixy ozdobit trička, vyfotit  
se ve fotokoutku či nechat si namalovat hezký obrázek na obličej. Děti i rodiče pobavil Michal 
Nesvadba z televizní „Kouzelné školky“. Divadelní pohádky o Rákosníčkovi zahrálo Divadlo 
Scéna Zlín. V dusném počasí přišlo k duhu lehké občerstvení, studené nápoje. Voda byla 
dostupná úplně všem a zdarma. V pohotovosti byli záchranáři u své sanitky. Poděkování patří 
všem, kteří se do každodenního hlasování zapojili.  
(Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Rákosníčkovo hřiště, které havířovští vyhráli v internetovém hlasování od společnosti LIDL, 
bylo slavnostně předáno dětem v sobotu 15. června 2019. 
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 V Parku mládeže za KD Radost byly otevřeny Havířovské dvorky 2019. Letos se  
o jejich konání zasloužila parta kamarádů a Lesní školka U lišky Pampelišky. Kolem sochy 
Chlapce s rybou ožily trávníky i lavičky. Děti cvičily jógu, ve stáncích se skvěly ručně dělané 
výrobky, keramika, oblečení, k dispozici byl bleší trh. Kolemjdoucí zaujala výstava fotografií 
žáků výtvarného oboru ZUŠ B. Martinů, její součástí byla i výtvarná dílna pro děti. Příjemný 
klid a dobrou náladu vnesla do duší muzikoterapie. Na dvorcích zahrála dívčí skupina 
z Havířova B&B a Drobci (skupina vznikla u příležitosti Havířovských dvorků 2019).  
(Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Letošní Havířovské dvorky 2019 ve stínu vzrostlých stromů v parku za KD Radost v sobotu 
15. června 2019.  
 
 Na „Sousedském posezení“ se sešlo několik občanů Havířova-Dolních Datyň 
v areálu místního fotbalového hřiště. ČSŽ a Dámský klub, které akci připravily  
u příležitosti 155. výročí založení obce Dolní Datyně, vyzdobily sál dobovými fotografiemi  
a kronikami zmiňujícími léta nedávná i dávno minulá. Dobu spartakiád, pionýrských šátků, 
stejně tak kroje z Těšínského Slezska připomněly členky Datyňského divadla v módní 
přehlídce. Zpívaly se lidové písničky z našeho kraje. Účastníci mohli zakoupit sazeničky 
bylinek a květin.  

  
Sousedské posezení v Havířově-Dolních Datyních s písničkami našeho kraje.  
Sobota 15. června 2019.  
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Neděle 16. června 2019 
 Hezké nedělní odpoledne v evangelickém kostele v Havířově-Prostřední Suché 
připravil návštěvníkům Pěvecký sbor Gymnázia Komenského. Vystoupením oslavili jeho 
současní členové 20 let trvání pod vedením Sylvy Mokrošové. Pastor Janusz Kożusznik 
vzpomenul též 70. výročí založení samostatného sboru Slezské církve evangelické 
augsburského vyznání v Havířově-Prostřední Suché.  
Sbor gymnazistů, který vznikl u příležitosti 30. výročí založení Gymnázia Komenského, zahrál 
v neděli, o svátku sv. Trojice, skladby klasické i současné. Zazněly staré renesanční, upravené 
lidové písně, spirituály, povinné soutěžní skladby. Vlastní klavírní kompozice zahrál člen sboru 
Michal Kupka.   
Ředitel školy Petr Šimek řekl, že je na své studenty velmi pyšný a váží si jejich úspěchů 
v pěveckých soutěžích a jejich koncertů, které vždy mají charitativní podtext (pravidelné jsou 
vánoční koncerty sboru, jejichž výtěžek je věnován dětskému oddělení NsP Havířov). „Heslem 
spolku Hlahol bylo: Zpěvem k srdci, srdcem vlasti. Já bych si dovolil moto parafrázovat na náš 
Pěvecký sbor: Zpěvem k srdci a srdcem k lidem.“  Slova pana ředitele se naplnila i tuto neděli, 
výtěžek z dobrovolného vstupného ve výši 7 699 korun byl věnován rodině zpěvačky sboru 
Terezy, která se ocitla po těžkém úrazu otce ve velmi složité životní situaci. Na závěr se 
k současnému sboru přidali i studenti, kteří ve sboru zpívali a dnes docházejí na vysoké školy. 
(Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Koncert Pěveckého sboru Gymnázia Komenského v evangelickém kostele  
v Havířově-Prostřední Suché v neděli 16. června 2019.  
 
Pondělí 17. června 2019 
 Primátor města Havířova Josef Bělica se počtvté setkal s občany města v sále  
KD Radost. V úvodu seznámil přítomné s knížkou „Smrt čekala všude“ o válečném veteránu 
Janu Ihnatíkovi, na jejíž tvorbě a vydání se podílel. Shrnul nejdůležitější události uplynulých 
dvou měsíců. Odpověděl na dotazy, které přišly ze sociálních sítí a posléze od přihlášených 
v sále. Hovořilo se zejména o rezidenčním parkování a parkování firemních vozidel. Padl dotaz,  
proč v nové smuteční síni není klimatizace. Nejvíce se hovořilo o nových nájemních smlouvách 
a zvyšování nájemného v městské společnosti MRA. Primátor se snažil vysvětlit, že město  
se musí starat o svůj majetek a musí v bytových domech v následujících letech investovat  
do oprav výtahů a elektrických rozvodů.  
 
 V rámci Mezinárodního festivalu Leoše Janáčka 2019 vystoupili ve velkém sále  
KD Petra Bezruče houslista Ivan Ženatý a klavírista Martin Kasík. V houslovém recitálu 
nazvaném příznačně „Romantické housle“ nabídli posluchačům skladby Roberta Schumanna, 
Oskara Nedbala, Juraje Filase a Edvarda H. Griega. Brilantní a vřelé provedení hudebních 
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drobností bylo odměněno obdivným potleskem. (Příloha D/06/6 Program Mezinárodního 
hudebního festivalu Leoše Janáčka Houslový recitál Romantické housle; D/06/7 Program 
Mezinárodního hudebního festivalu 2019).  
 
 Kapely ZUŠ B. Martinů navázaly na tradici havířovských kapel Kryštof a Nebe, 
předvedly své umění v havířovském Jazz clubu. Hudební podvečer byl namíchán ze známých 
skladeb českých a světových autorů. Kromě jiného zazněly písně Jiřího Schelingera, Blue 
Effectu a Tublatanky. Zahrála seskupení Brass Partyja pod vedením V. Grigora, Kapela žáků 
M. Dufka, Jazz Quartet s uměleckým vedoucím P. Kubiczkem a O.P.E.R.A. s uměleckým 
vedoucím P. Hanusem.  
 
Úterý 18. června 2019 
 Kapela Souznění ze Santé, centra ambulantních a pobytových sociálních služeb 
Havířov, vystoupila společně s dobrovolníky Libuší, Bohdanou a Honzou na Benefičním 
koncertu ADRY pro sedmiletou Markétku postiženou dětskou mozkovou obrnou. K tomu, aby 
naplnila svůj veliký sen chodit a zlepšit koordinaci celého těla, potřebuje rehabilitační kolo. 
Moderátorka, rosnička z ČT, Tereza Pufferová přivítala na jevišti i finalisty Das Supertalent 
2016 Hybrids Crew. Zatančili electric boogie a roztančili všechny zpěváky ze Souznění.  
Koncert navštívily na 3 stovky lidí, mezi nimi i náměstkyně primátora pro sociální věci 
Stanislava Gorecká. Vytvořili nádhernou atmosféru, některé písně zpívali společně se zpěváky 
na jevišti. Pro Markétku se vybralo 17 446 korun. (Příloha D/06/8 Pozvánka na Benefiční 
koncert pro sedmiletou Markétku) [8] 
 
Středa 19. června 2019 
 Jeviště velkého sálu KD Petra Bezruče patřilo večer autorské hře známé herečky 
Ivy Janžurové. V groteskní komedii „Veletoč“ se dále představily například autorčina dcera 
Sabina Remundová a Eva Holubová. 

  
Iva Janžurová s dcerou na představení autorské hry Veletoč ve středu 19. června 2019  
v KD Petra Bezruče. 
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 Amatérské divadlo Skřítek se v loutkovém sále KD Petra Bezruče rozloučilo 
s letošní sezónou. Herci zahráli převyprávěnou bajku Markéty Baňkové „Archimedův zákon“. 
Divadelní večer začal blokem písniček se skupinou Hajaja. 

 
Skupina Hajaja v loutkovém sále KD Petra Bezruče ve středu 19. června 2019.  
 
 Tým běžců z různých zemí, účastníků letošního Celosvětového běhu míru „Peace 
Run“ proběhl Havířovem. Na náměstí Republiky je od hřiště ZŠ M. Kudeříkové doprovodili 
mladí atleti AK Havířov s trenérem Richardem Chmelíkem. Na náměstí Republiky představili 
běžci své rodné jazyky (slovenština, polština, ruština, angličtina, finština, ukrajinština, 
lotyšština mongolština, turečtina), zazpívali hymnu Peace Run, kterou vymyslel zakladatel 
běhu, sportovec, umělec a mírový filozof Sri Chinmoy v roce 1987. Pochodeň běhu v minulosti 
nesly známé osobnosti (nositelka Nobelovy ceny míru Matka Tereza, horolezec Radek Jaroš, 
oštěpařka Dana Zátopková, houslista Pavel Šporcl, olympijský vítěz v judu Lukáš Krpálek  
a další), putovala v Havířově z ruky do ruky a naslouchala přáním. Poslové míru se vypravili 
pozdravit své sportovní kolegy z Olympijského běhu na nábřeží řeky Lučiny, než se vydali  
na další běžeckou cestu do Frýdku Místku. (Příloha D/06/9 Mírový běh Česká republika 2019). 
Běží se ve více než 150 zemích světa a symbolizuje mír, přátelství, toleranci a pohyb.  
(Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Běžci Celosvětového běhu míru Peace Run dobíhají na náměstí Republiky v doprovodu 
havířovských atletů ve středu 19. června 2019. 
  
 Netradiční úvod zaznamenal letošní ročník T-Mobile Olympijského běhu. 
Pořadatelé se setkali s běžci mírového běhu Peace Run. Na nábřeží řeky Lučiny u nealko baru 
Na Vyhlídce zazněla hymna Celosvětového běhu míru.  
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Pořadatelé v čele s Lucií Kadlecovou připravili letos závod pro 12 nejmenších dětí (300 m)  
a pro 7 dětí do 15 let (1 000 m s obrátkou u Altánku Na Nábřeží). Hlavní závod pro dospělé 
měřil 5 000 m a byl odstartován v 18.00 hodin podle rozhlasu stejně jako na mnoha jiných 
místech v České republice. Celkem se letos v naší zemi zúčastnilo 72 245 běžců a Českou 
olympijskou nadaci podpořili částkou 289 750 korun (podpora nadaných dětí, jejichž rodičům 
se nedostává finančních prostředků na sportovní aktivity dětí). V Havířově vyběhlo na trať  
60 dospělých účastníků. Z mužů běžel nejrychleji David Hartig (18:40:3), Ivana Zbořilová 
zaběhla nejlepší čas mezi ženami (20:47:2).  
(Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Setkání organizátorů havířovského T-Mobile Olympijského běhu a Celosvětového běhu míru 
ve středu 19. června 2019 u nealko baru Na Vyhlídce.  
 
Sobota 22. června 2019 
 Krajská rada ČSŽ již po třetí připravila setkání nazvané „Poznejme se navzájem“. 
Do Havířova přijelo 60 žen ze všech 27 základních organizací v MSK. „Chceme ženám 
představit naše město Havířov, seznámit je s jeho historií i současností,“ přiblížila předsedkyně 
Krajské rady ČSŽ Milada Halíková. Vyjížďce po městě předcházela beseda s kronikářkou 
města nad fotografiemi z roku 2018 v hudebním oddělení Městské knihovny Havířov na ulici 
Svornosti.  
Ženy navštívily Památník životické tragédie, položily zde kytici na paměť obětí fašistické 
zvůle. Zavítaly na náměstí Republiky, prohlédly si budovy vystavěné ve stylu Sorely a jejich 
dominantu KD Radost.  
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Zhlédly výstavu ilustrátorů knih pro děti ve Výstavní síni Viléma Wünsche v KD Leoše 
Janáčka. Akci podpořilo dotací město Havířov.  
(Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha) 

  
Ženy z celého kraje přivítala v hudebním oddělení Městské knihovny Havířov předsedkyně 
Krajské rady ČSŽ Milada Halíková.  
 
 Včelařský spolek Ambrožíci zorganizoval v areálu v Zámeckém dvoře  
v Havířově-Bludovicích „Slavnosti medu“. K dobré náladě zahrála havířovská Vonička. 
Návštěvníci se aktivně zúčastnili obřadu stáčení medu, který spočíval v odvíčkování medových 
pláství a vytáčení v medometu (až 3 litry medu z jednoho rámku). Procházku provoněným 
areálem mohli spojit se soutěží „Příroda nejsou jenom včely“. Přihlásilo se do ní 50 dospělých 
s 65 dětmi. Vítěze čekaly hodnotné medové balíčky. Medové dobroty, včetně medu,  
se nakupovaly v Medovém obchůdku. Vyráběly se svíčky z včelího vosku. Děti, které  
se v kroužku učí včelařit, získaly na slavnosti osvědčení „Mladý včelař“. Byly připraveny  
i besedy s včelaři. Klid, víkendová pohoda a medová vůně, taková byla sobota s Ambrožíky.  
(Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Vonička na Slavnostech medu v areálu Zámeckého dvora v sobotu 22. června 2019.  
 
 Příznivci zejména rockové muziky se sešli na 4. ročníku Festiválku v Letním.  
O přízeň posluchačů se ucházelo 6 havířovských kapel (podmínkou bylo, že alespoň jeden 
člen seskupení je z Havířova). Metalový zvuk a známé skladby české i zahraniční 
charakterizovaly vystoupení skupiny „O.P.E.R.A“ ze ZUŠ B. Martinů. Následovala punková 
formace „IQ 60“, která vznikla v 80. letech minulého století na jednom z havířovských 
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gymnázií. „Tametra“ zahájila svoji kariéru před 3 lety na jamovém večírku. „HB Blues“ 
zařadilo v poslední době do svého bluesového repertoáru více rockové muziky. Haevy metal 
nabídl „Solar Systém“. Soutěžní festival ukončilo vystoupení grange rockové skupiny 
„Sorefingers“, která hraje ve své současné podobě od roku 2017.  
V zapečetěné krabici u vchodu do Letního kina se po odchodu všech fanoušku ocitlo  
256 platných hlasů. První místo a otevření zářijových Havířovských slavností nakonec připadlo 
skupině „HB Blues“. Druhé místo obsadil „Solar Systém“ a na bronzové příčce skončila 
„O.P.E.R.A“. Příjemné sobotní odpoledne a večer ozvláštnili všudypřítomní komáři. Zasloužili 
si pouze pleskání svých obětí, které podcenily nákup repelentů. 
(Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha)  

 
Vítězná kapela Festiválku v Letním 2019 HB Blues na vystoupení v sobotu 22. června 2019.  
 
Neděle 23. června 2019 
 Radní a zastupitelka Alena Olšoková přivítala v obřadní síni Zámku nejmladší 
občánky města Havířova. Členky komise pro občanské záležitosti při RMH připravily poslední 
4 obřady před letními prázdninami, pamětní listy podepsali rodiče 8 dívek a 8 chlapců. Pásmo 
básniček a písniček si pro maličké kamarády připravily děti ze ZŠ M. Kudeříkové.  

 
Vítání občánků v obřadní síni havířovského Zámku v neděli 23. června 2019.  
 
Pondělí 24. června 2019 
 V Havířově-Podlesí na ulici Točité bylo slavnostně otevřeno nové parkoviště. 
Místní občané mají k dispozici 52 stání (20 zcela nových míst, 3 stání vyhrazena  
pro osoby ZTP/P). Přitomni byli primátor města Havířova Josef Bělica, jeho náměstkové 
Ondřej Baránek, Bohuslav Niemiec a radní pro sport Daniel Vachtarčík. Vedoucí oddělení 
investic odboru územního rozvoje MmH přivítala zástupce dodavatelské firmy Veolia. 
Parkoviště v ceně 6 200 000 korun bylo uvedeno do provozu o měsíc dříve.  
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Předáno bylo též 72 parkovacích míst (z toho 27 úplně nových) u bytového domu na Šrámkově 
ulici. [9] (Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha)  

 
Slavnostní otevření nového parkoviště na ulici Točité v pondělí 24. června 2019.  
 
Úterý 25. června 2019 
 Poté, co bývalý ředitel Jiří Matěj rezignoval na svoji funkci v osamostatněné  
NsP Havířov, krajští radní schválili na tento post havířovského rodáka Norberta Schellonga.  
„V Havířově jsem strávil dětství a podstatnou část svého dalšího života. V havířovské 
nemocnici jsem se narodil a také se stal poprvé otcem. A protože v ní pracuje mnoho mých 
kamarádů z dětství i kolegů z profesního života, a také z pocitu silného lokálního patriotismu 
jsem neváhal a přijal výzvu řídit naši nemocnici,“ přiblížil své pohnutky nový ředitel. Po létech 
zkušeností s řízením velkých i malých nemocnic vnímá její vedení jako další výzvu. „Pracuje 
zde mnoho špičkových odborníků, jak z řad lékařů, tak z řad erudovaného nelékařského 
zdravotnického personálu. Nemocnice poskytuje špičkovou péči v některých nadregionálních 
oborech jako je urologie, hematologie, ORL, infekce či psychiatrie. V těchto oborech máme 
spádovost obyvatelstva od okresu Karviná až po Ostravu a v úrovni poskytované péče se 
můžeme srovnávat dokonce s fakultními nemocnicemi. S ohledem na výjimečnost těchto 
vyjmenovaných nemocnic a poskytovaných služeb je ve velkém kontrastu ne zcela dobrý obraz 
nemocnice právě v očích místního obyvatelstva. Mezi své prioritní cíle proto samozřejmě řadím 
i výrazné zlepšení vztahů s veřejností. V souvislosti s klinickým prostředím jsou to na jedné 
straně především cíle v oblasti rozvoje jednotlivých oborů, s důrazem kladeným na specializaci 
a výjimečnost právě vyjmenovaných oborů s nadregionálním přesahem. Na straně druhé je 
mým cílem v akutních oborech zajištění stabilní, kvalitní a bezpečné péče poskytované 
v souladu s moderními medicínskými trendy, která bude sloužit převážně občanům města 
Havířova a okolí. Za velmi důležitou, mimo jiné, považuji péči o rodičky a novorozence, a také 
o dětské pacienty. Zde platí nepsané pravidlo, že pokud v nemocnici budeme přivádět na svět 
nové občánky a budeme-li profesionálně a lidsky pečovat o malé pacienty, budou i jejich rodiče 
a ostatní dospělí vyhledávat služby naší nemocnice. V nemocnici se v minulých letech  
i v současnosti investuje do modernizace přístrojové techniky, jejíž stav byl v minulosti téměř 
havarijní. V průběhu několika příštích let bychom chtěli dále zlepšovat prostředí jak  
pro pacienty, tak pro zaměstnance, mimo jiné snížením počtu lůžek v jednotlivých pokojích, 
zvyšováním standardu vybavení i nadstandartních pokojů a v neposlední řadě například 
zabezpečením klimatizací v nejkritičtějších místech na odděleních jak pro pacienty, tak opět  
pro zaměstnance nemocnice. V nejbližší době nás čeká celá řada rekonstrukcí a modernizací, 
například rekonstrukce psychiatrického oddělení, rekonstrukce šaten pro nelékařský 
zdravotnický personál a přestavba hlavního vestibulu nemocnice z Dělnické ulice a rovněž  
se v budoucnu chceme zabývat výstavbou nových parkovacích míst pro pacienty.“ [26] 
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 Finále Havířovské ligy základních a středních škol vyvrcholilo 4. utkáním hvězd 
All Stars v MSH Slavie. Utkaly se týmy Východu (základní školy Kudeříkové, Hrubína, 
Žákovská, Mládežnická, K. Světlé a Frýdecká s 66 žáky a 6 učiteli) a Západu (základní školy 
Moravská, Pujmanová, Gen. Svobody, Nábřeží a Školní s 66 žáky a 5 učiteli). Poměřili síly 
v ultimate fresbee (hrálo se na celé ploše haly), biatlonu (běžecko-střelecká soutěž), formuli 1 
(atletická štafeta), Kin-ballu, výstupu na Everest (aneb „hoď si kostkou“, cesta s kuželkou 
s plněním zadaných úkolů na políčkách) a přehazované.  V těchto disciplínách získaly týmy 
brčka potřebná pro velký finálový boj o poklad. Dosaženými brčky, jejichž doplnění bylo 
možné pouze po vykonání 30 kliků či dřepů, závodníci přenášeli papírky s indiciemi, ze kterých 
se snažili uhodnout známou osobnost našeho kraje. Jméno Davida Pastrňáka uhodli jako první 
soutěžící Západu a vyhráli tak truhlu plnou sladkostí.  
Ve sportovních soutěžích v Havířovské lize středních škol vybojovali nejlepší umístění žáci 
Gymnázia Komenského, Střední školy technických oborů v Havířově-Šumbarku a Střední 
průmyslové školy stavební. První místo vybojovaly studentky Gymnázia Komenského, druhé 
místo náleželo dívkám z Gymnázia Studentská a pomyslný bronz dívkám ze Střední školy 
v Havířově-Prostřední Suché.  
Havířovskou ligu základních škol pro školní rok 2018/2019 (24 soutěží celkem) vyhrály děti 
ZŠ M. Kudeříkové, ZŠ Gen. Svobody, ZŠ Školní – byla udělena 2 druhá místa, následovali 
sportovci ze ZŠ Žákovská, ZŠ Pujmanové a ZŠ K. Světlé. Celkem se zúčastnilo 23 základních 
škol, včetně Těrlicka.  
Předání diplomů a hodnotných cen pro děti a organizátory z řad pedagogů a CVČ Asterix  
se zúčastnili radní pro sport Daniel Vachtarčík, náměstkyně pro školství a kulturu Jana 
Feberová, vedoucí odboru školství a kultury MmH Pavel Hamza. 
(Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha) 

   
Ocenění pedagogů a organizátorů letošní Havířovské ligy základních a středních škol v úterý 
25. června 2019 v MSH Slavie.   
 
Středa 26. června 2019 
 Náměstkyně primátora pro školství a kulturu Jana Feberová přivítala 
v prostorách havířovské radnice vítězné tříčlenné družstvo 8. ročníku soutěže „Naše město 
Havířov“ ze ZŠ Kpt. Jasioka. Děti plnily v rámci soutěže úkoly z historie našeho města, 
geografie, prokázaly znalosti osobností pocházejících z Havířova. Druhé místo obsadili žáci  
ze ZŠ Gorkého a na 3. místě skončil tým ZŠ Pujmanové. 
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 Mladí havířovští sportovci úspěšně reprezentovali naše město a kraj  
na Olympiádě dětí a mládeže 2019 v Libereckém kraji od neděle 23. června 2019.  
Daniel Košťál, stolní tenista z SKST Baník Havířov získal s družstvem starších chlapců  
1. místo. Ve dvouhře starších chlapců skončil na bronzové příčce.  
Stříbrnou medaili vyběhal na trati 300 m mladší žák Andrej Choleva z TJ Start Havířov.  
Stejné umístění na 2. místě obdržel Tomáš Kment ze SKST Baník Havířov ve smíšené čtyřhře.  
Basketbalistky BK Havířov Anna Krajíčková, Kristýna Lapišová a Lucie Válková pomohly 
týmu MSK k zisku 2. místa v turnaji dívek.  
Radek Stolárik, florbalista SFK Havířov dosáhl s družstvem chlapců na 2. místo.  
Magdalena Ščibraniová z SKST Baník Havířov vedle 4. místa družstva mladších dívek  
a 5. místa ve smíšené čtyřhře obsadila ve dvouhře dívek 3. místo. Zadařilo se i mladšímu žákovi 
Martinu Slanému ze stejného oddílu, spolu s 5. místem ve smíšené čtyřhře sáhl na bronzovou 
medaili ve dvouhře chlapců.  
Páté místo ve čtyřhře mladších dívek přivezla Vendula Valdmannová z Tennis Hill Havířov. 
Florbalistky spolu s Nelou Viochnovou (Florbal Havířov) rovněž bodovaly na 5. místě.  
Gymnasta Michael Kylar z SGT Havířov pomohl ve víceboji družstev chlapců, získali 7. místo. 
 
Čtvrtek 27. června 2019 
 V Domě pro matky s dětmi Armády spásy připravili akci nazvanou „Polévka je 
grunt“. Přilákala téměř dvě stovky návštěvníků. Chutné polévky uvařili členové spolku 
Portavita (hráškový krém s krutony), ADRY (zelňačka), zaměstnanci společnosti Residomo 
(gulášová polévka), sociálního odboru MmH (staročeská bramboračka), Vysoké školy sociálně 
právní Prigo (bramboračka), hokejisté AZ Havířov (fazolová polévka). Romským tajemstvím 
se předvedly děti z nízkoprahového centra Bumerang.  
K dobré chuti, kromě polévek, se na prostranství před Domem pro matky se dětmi podávaly 
v kavárně i koblihy, byl připraven bohatý doprovodný program. Zahrály kapely Partyjam, 
Střepy, Dominik a Lucie. Vystoupily děti z nedalekého SVČ Asterix, Bumerangu a na závěr  
se na jevišti předvedly i dívky, které momentálně v tomto zařízení bydlí. Nyní je zde 
obsazených 15 z 16 pokojů, azyl tu našlo 14 maminek se svými dětmi.  
Letní setkání u dobré polévky navštívila náměstkyně primátora pro sociální záležitosti 
Stanislava Gorecká. (Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha) 

  
Zazpívat na akci Armády spásy Polévka je grunt přišli Dominik a Lucie ve čtvrtek  
27. června 2019.  
 
 Seminář „Autoškola III. věku“ pro seniory nad 65 let uspořádal bezplatně Nadační 
fond Teplo na dlani ve spolupráci s autoškolou Klajbl v banketce víceúčelové haly Havířov. 
Řidiči se zde dozvěděli novinky vyplývající ze zákonů a vyzkoušeli si test pro získání 
řidičského oprávnění.  Na školení se jich přihlásilo téměř pět desítek. Od nadačního fondu 
dostali poukaz na lekce za volantem přímo v terénu. [10] 
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Pátek 28. června 2019 
 Žáci a studenti zamířili s květinami a sladkými dárky pro vysvědčení. V ČR 
skončil školní rok 2018/2019. S lavicemi v havířovských základních školách se rozloučilo  
502 deváťáků. Celkem ukončilo povinnou školní docházku 547 žáků  
(502 v 9. ročnících, 32 v 8. ročnících, 11 v sedmých třídách, 1 žák 6. třídy a 1 žák nebyl  
do ročníku zařazen).  Opakovat ročník muselo celkem 75 dětí. [19] 
S koncem školního roku souvisela bezpečnostní akce, do které se zapojila MP Havířov.  
Ve spolupráci s policisty obou obvodních oddělení PČR a pracovnic právní ochrany dětí MmH 
se ve večerních hodinách zaměřili strážníci na negativní jevy související s ukončením školního 
roku, zejména na požívání a podávání alkoholu dětem a mladistvým. K preventivní kontrole 
své kolegy vyzvali strážníci pražské městské policie. Během večera v pátek 28. června 2019 
zkontrolovali městští policisté 73 nezletilých, 25 restauračních zařízení a 5 veřejných 
prostranství. V 6 případech zjistili požití alkoholu nezletilými. [11]  
 

Družstvo starších žáků SKST Baník Havířov skončilo na Mistrovství ČR  
na druhém místě. Vynikající turnaj v Ostravě odehrálo kvarteto Daniel Košťál, Antonín Baroš, 
Jaroslav Bača a Vojtěch Slaný. Předvedli skvělou hru a prohráli 1:3 až ve finále s obhájcem 
titulu TTC Ostrava. K stříbrnému umístění mladým stolním tenistům gratulujeme. [12] 
 
 
Strohá řeč čísel 
 Na Kontaktním pracovišti ÚP v Havířově evidovali v červnu celkem  
3 466 uchazečů o zaměstnání, z toho bylo 1 743 žen. V dosažitelném věku 15 až 64 let hledalo 
práci 3 312 evidovaných (1 664 žen). Nezaměstnanost v Havířově se zastavila  
na 7,15 %, jedná se o podíl nezaměstnaných na počtu obyvatel města. Bez práce bylo  
104 absolventů a mladistvých (53 po základní škole a 51 absolventů). Nárok na podporu 
v nezaměstnanosti byl přiznán 713 uchazečům o zaměstnání. [13] 
 Na porodním a gynekologickém oddělení havířovské NsP pomohli lékaři a sestry 
na svět 53 dětem (23 chlapců a 30 dívek). Rodiče bydlící v Havířově mělo 32 z nich (14 chlapců 
a 18 dívek). [14] 
Na lůžkových odděleních NsP Havířov hospitalizovali v červnu 1 428 pacientů  
(909 jich bylo z Havířova). [14] 
 Záchranáři ZZS MSK zasahovali na území města Havířova v uplynulém čtvrtletí  
u 1 850 pacientů. Ošetřili 1 287 nemocných s obtížemi interního charakteru (21 z nich  
už nemohli pomoci). Úraz utrpělo v období dubna až června 2019 celkem 355 lidí  
(6 z nich zemřelo). Pomoc potřebovalo 74 lidí trpících psychickými obtížemi.  
Ve 14 případech bylo nutno pacienty resuscitovat. Posádky ZZS MSK byly v sedmi případech 
úspěšné a podařilo se jim obnovit krevní oběh pacientů. [15] 
 Teplé červnové počasí přilákalo na havířovské koupaliště Jindřich celkem  
26 609 milovníků vody a slunce. [16]  
 
 
Napsali o nás 
 O přípravách na novou prvoligovou sezónu havířovského hokejového týmu  
AZ Havířov píše ve svém článku Josef Pintér. Kádr pro novou sezónu sestavují Jiří Režnar  
a Patrik Rimmel. Kondiční přípravu hráčů má na starosti Pavel Horyl. „Hodně hráčů nám 
odešlo. Některým končily smlouvy, jiní dostali lepší nabídky. Takže se vlastně vracíme tam, kde 
jsme byli před rokem. Jsme zase na začátku,“ uvedl trenér Režnar. Mimo jiné odešli z týmu 
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Ondřej Bláha, Branislav Rehuš či Antonín Bořuta. Kvůli bolestem kolene skončil 
dvaadvacetiletý obránce Jakub Dudek a kariéru uzavřel Marek Haas. [17] 
 Hasiči z HZS MSK v Havířově vyjeli k nezvyklému případu. Z lokality Pacalůvka 
u Těrlické přehrady byli požádáni o pomoc při vytažení auta a přívěsného vozíku s naloženým 
plavidlem z vody přehrady. Zřejmě sjelo vinou nedostatečného zabrzdění  
či selhání brzd. Hasiči zhodnotili situaci a přivolali k práci osmikolový vyprošťovací speciál. 
Nebylo potvrzeno, zda byl automobil vodou poškozen, či byla způsobena jiná škoda. [20] 
 Další kvalifikační závod ve výstupu na cvičnou věž na Mistrovství ČR v požárním 
sportu se uskutečnil v Porubě. Týkal se také dorosteneckých kategorií, kde byla nejsilněji 
obsazena kategorie středních dorostenek. Izabela Jurenková (SDH Havířov Město) podala 
jeden z nejlepších výkonů mezi dorostenkami. [21] 
 Tým karate SKK Budo Havířov uspěl na Mistrovství světa vrcholné světové 
organizace Shotokatan WSF.  Z letošního šampionátu v rumunské Bukurešti dovezli 
havířovští karatisté 10 medailí. Vrcholného klání se zúčastnilo 1 513 soutěžících z 53 zemí 
světa. Svěřenci trenéra Marka Franty podali během 4 náročných dnů skvělé výkony. Ve třech 
případech se probojovali do finále. Ke zlaté medaili scházel jen pověstný kousek štěstí. 
Z Rumunska přivezli karatisté 3 stříbrné a 7 bronzových medailí. [22] 
 Prodejna Lidl na ulici U Nádraží je na několik měsíců uzavřena. Na jejím místě 
bude postavena prodejna nové generace s moderním architektonickým pojetím, nově 
uspořádaným vstupním zádveřím, vzdušným a velkoryse pojatým vnitřním prostorem 
s dostatkem denního světla. Součástí prodejny bude také pekárna. [23] 
 Letní čas prázdnin a dovolených sebou bohužel přináší také větší počet úrazů. 
V nemocnicích dochází zásoby krve. Poptávka po dárcích všech krevních skupin je také  
na pobočce Krevního centra v Havířově. „Jako každý rok, tak i letos dárce stále sháníme. 
Vyjíždějí například kolaři a bruslaři, kteří často neodhadnou rychlost a krev je v těchto 
rizikových situacích nutná. Přijímáme dárce všech krevních skupin, lidé chodí, nicméně stále 
je to málo,“ informovala Magda Pochotiolová z havířovského krevního centra. Největší 
poptávka je po mladých dárcích, lidech okolo 18 let, kterých je, navzdory propagaci na školách, 
nejméně. [24] 
 V rámci Místního akčního plánu vznikají na havířovské radnici zajímavé 
vzdělávací projekty pro děti mateřských a základních škol. Jejich smyslem je, aby se děti 
rozvíjely v různých oblastech prožitkovou formou. Jeden z nich se například věnuje podpoře 
čtenářské gramotnosti v souvislosti se získáním nových poznatků o městě, ve kterém děti žijí. 
Oddělení strategického rozvoje MmH na celý projekt získalo dotaci z evropských fondů. [25] 
 David Pastrňák ovládl již po třetí anketu Zlatá hokejka pro nejlepšího českého 
hokejistu sezóny. Třiadvacetiletý rodák z Havířova, kanonýr Bostonu vyhrál  
v 51. ročníku s náskokem 59 bodů před Tomášem Hertlem ze San Jose a třetím útočníkem 
Jakubem Voráčkem z Philadelphie. Pastrňák nasbíral ve 24 zápasech play off 19 bodů za devět 
gólů a deset asistencí, v 66 utkáních základní části NHL zaznamenal 81 bodů díky 38 brankám  
a 43 nahrávkám. [27] 
 Kraj uvažuje o znovuzavedení tramvajové dopravy mezi největšími městy okresu 
a jejich spojení s krajskou metropolí. Projekt za zhruba 8 miliard korun by měla z velké části 
hradit Evropská unie. Náměstek hejtmana Jakub Unucka, řekl, že Evropu ovládá horečka 
„zelené“ mobility, ústup od spalovacích motorů a jejich nahrazení elektřinou. Na příměstské 
tratě je doprava vlakotramvajemi ideální z ekologického hlediska a na Karvinsku by určitě měla 
i dostatek cestujících. Do konce roku 2020 chce mít kraj k dispozici prováděcí studii, souhlasy 
dotčených měst a přípravu administrativních a majetkových záležitostí. „V roce 2022 bychom 
toto chtěli předložit jako jeden z prvních projektů Evropské komisi a do roka by měla být 
odpověď. Pokud nám to přijmou, začne se zpracovávat projektová dokumentace  
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a v roce 2025 by se mohlo začít stavět,“ doplnil postup Jakub Unucka. Dodal také, že jiné 
financování než z evropských peněz nepřichází v úvahu. 
V případě realizace by nejkratší trasa z ostravského Hranečníku do Havířova vedla podél 
Rudné, respektive Ostravské ulice. [28] 
 Fotbalový klub Gascontrol Havířov garantoval v jarní části uplynulé sezóny 
charitativní akci „Góly pro Dalibora“. Fotbalisté a fotbalistky havířovského klubu přispívali 
za každou vstřelenou branku do sítě soupeře padesátikorunou na konto nemocného Dalibora 
z Ostravy, který od narození trpí dětskou mozkovou obrnou. Výtěžek jejich snažení ve výši 
18 500 korun předali rodičům chlapce dospělí i mládežničtí fotbalisté FK Gascontrol. [29] 
 
 
Počasí v červnu 2019 
 Teplý a slunečný zejména, takový jsme si letos užili poslední měsíc školního roku 
2018/2019. Nejvyšší průměrná teplota vystoupala ve středu 26. června 2019 na 27,91 °C. 
(Další fotografie v Příloze č. 1 Fotopříloha)  

  
Teplo a slunečno ve středu 5. června 2019, pohled od dětského hřiště na náměstí 
Republiky.  
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7. 7 KRONIKA ČERVENEC 2019 
„Celý život jsem nešťastný,  

že jsem se nestal slavným malířem.“ [1] 

Úvod 
Červenec, první prázdninový měsíc, proletěl jako smršť, rychlostí motocyklů  

z Havířovského Zlatého kahance, aby ukrojil první polovinu letních prázdnin. Ve školkách  
a školách se načas usídlili dělníci, aby opravili, co je třeba, na některých zařízeních úplně 
všechno v rámci úspor energie. Hlavní roli ovšem sehrál Měsíc. Sledovali jsme jeho zatmění  
a několik dní potom jsme vzpomenuli nezapomenutelného amerického astronauta Neila 
Armstronga a jeho malý krok pro člověka a velký skok pro lidstvo, když 21. července  
před 50 lety vyletěl na lodi Apollo 11 a vstoupil jako první člověk na povrch magického Měsíce 
a zanechal po sobě nesmazatelnou stopu.  

 
Nová lezecká stěna ve sportovně relaxačním areálu se rázem stala dominantou ve svém okolí.  

Slavili jsme každou kapku, která spadla a svlažila vyprahlou Zemi. Prožívali jsme radost  
při úspěších českých juniorů a tenistek ve Wimbledonu. Karel Gott, mnohonásobný zlatý 
slavík, zlatý hlas z Prahy, či národní zlato, připsal si 8. křížek. Jeho hity staršího data byly 
důvodem k tanci, zpěvu a vzpomínkám na časy dávno minulé. Člověk by věřil, že „Bůh“ 
populární hudby bude se svým životem spokojen a ejhle, jak praví uvedený citát, zdání klame. 
Svět přišel o nadaného malíře. Karel Gott slavil a my jsme dostali dárky nejen hudební ale také 
v podobě nového sportovně relaxačního areálu s novou lezeckou stěnou a sdílených kol.  
 
 
Červenec v časovém sledu 
Pondělí 1. července 2019 
 Ke změnám ve svozu biologicky rozložitelného komunálního odpadu došlo 
vzhledem ke klimatickým podmínkám. Kvůli vysokým teplotám a suchu se z ekologických 
důvodů nedoporučovalo časté sekání trávy. Biologický rozložitelný komunální odpad sváželi 
zaměstnanci TSH pouze v lichých týdnech. Občané mohli v případě potřeby uložit odpad  
ve sběrných dvorech na ulicích Jarošova a Karvinská, nebo do hnědých odpadových nádob 
v sídlištní zástavbě o objemu 1 100 l. [3]   
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 S nástupem prázdnin se začalo s opravou některých školských zařízení ve městě. 
Odbor školství a kultury realizoval tyto stavby: ZŠ M. Pujmanové (rekonstrukce 
vzduchotechniky v kuchyni, oprava školního bytu); ZŠ Frýdecká (oprava hydroizolace  
a vstupního schodiště); ZŠ Gen. Svobody (výměna elektroinstalace a osvětlení v tělocvičnách), 
ZŠ K. Světlé (oprava hydroizolace schodiště a rampy u školní jídelny); ZŠ Na Nábřeží (oprava 
venkovního schodiště – boční vstup), MŠ E. Holuba (výměna vstupních dveří a oprava 
přístupových chodník), MŠ K. Čapka (výměna oken), MŠ Puškinova (výměna ležatých 
rozvodů vody a výměníku TUV), MŠ Švabinského (oprava malého nákladního výtahu),  
MŠ Kamarádi v Havířově-Podlesí (úprava asfaltových ploch v zahradě) a SVČ Asterix  
Na Nábřeží (výměna ležatých rozvodů vody). [28]  
Stavební společnost OSBAU Ostrava zahájila rekonstrukci střechy tělocvičny ZŠ Kudeříkové. 
Tělocvična byla uzavřena vloni na podzim kvůli přetížené střeše, která hrozila zřícením. Výuka 
tělesné výchovy byla zajištěna v okolních školách. „Střešní konstrukce jako taková zůstane  
a bude vytvářet podhled. Na stávající nosnou konstrukci bude nově ukotvena dřevěná vazníkova 
konstrukce střechy, které bude přenášet klimatické zatížení od sněhu, větru,“ vysvětlil 
projektant stavby. Město zároveň přistoupilo k opravě celé tělocvičny. [4] 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Komplexní oprava tělocvičny ZŠ Kudeříkové ve středu 24. července 2019.   
Komplexní rekonstrukcí za účelem snižování spotřeby energie prošla v létě MŠ Horymírova. 
Byla vyměněna okna, budova dostala novou zateplenou fasádu, byla opravena střecha objektu. 
Zhotovitelem stavby byl BD Stav Moravia, s. r. o. Bruzovice.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha)  

 
ZŠ Horymírova v čase rekonstrukce 17. července 2019.   
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V areálu ZŠ Marie Pujmanové budovala firma Eurovia nové hokejbalové hřiště. Termín jeho 
dokončení byl stanoven na září 2019. Byly použity částečně repasované mantinely 
z víceúčelové haly zimního stadionu. (Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Stavba nového hokejbalového hřiště v areálu ZŠ Pujmanové v pondělí 15. července 2019.  
 
 Čas prázdnin láká romantikou, lidé se touží bavit. V Galerii Centrum vystavili 
plakáty, které avizují filmové komedie a romantické příběhy plné lásky a přátelství uvedené 
v kině v uplynulých měsících. Neztratily se mezi nimi plakáty českých úspěšných snímků 
„Zoufalé ženy dělají zoufalé věci“, „Čertoviny“, „Po čem muži touží“, „Chata na prodej“  
či příběh „Uzly a pomeranče“ natočený podle scénáře Ivy Procházkové. Výstava trvala  
do konce prázdnin.  
 
Úterý 2. července 2019 
 Po ukončení denního letu včel, ve večerních hodinách, byly provedeny v Sadech 
Životice postřiky jabloní na rozloze cca 57 ha ve 4 etapách přípravkem Pirimor 50WG 
v aplikační dávce 0,5 kg/ha. Přípravek byl aplikován z traktoru postupně do 5. července 2019. 
[5] 
 
Čtvrtek 4. července 2019 
 U pomníku v areálu bývalého Dolu Dukla se uskutečnil pietní akt k uctění památky 
108 horníků, kteří zde zahynuli při důlní tragédii 7. července 1961. Kytici položili zástupci 
Kroužku krojovaných horníků, pamětníci a pozůstali. Za vedení města Havířova  
se poklonili náměstkyně primátora pro sociální oblast Stanislava Gorecká, náměstkyně 
primátora pro školství a kulturu Jana Feberová, náměstek primátora pro investice a chytré město 
Bohuslav Niemiec a člen RMH pro sport Daniel Vachtarčík. Přítomen byl též tajemník MmH 
Milan Menšík. [6]  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Pietní akt u památníku na Dole Dukla k uctění památky 108 horníků, kteří zahynuli  
při důlním neštěstí před 58 lety. Foto z archivu MmH.   
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Sobota 6. července 2019 
 Některé prvky na hřišti v centru města mezi ulicemi Beethovenova a Fibichova již 
neodpovídaly bezpečnostním požadavkům, představitelé města rozhodli o opravě hřiště  
a výměně některých atrakcí za nové. Díky tomu mají starší děti opět k dispozici nová herní 
lákadla a také novou dopadovou plochu. 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha)  

 
Rekonstruované hřiště pro starší děti v centru města je znovu k dispozici dětem. Foceno  
9. července 2019. 
  
Úterý 9. července 2019 
 V Městském klubu seniorů na Studentské ulici se zapisovali senioři na 3 turnusy 
pobytu v hotelu Neptun v Malé Morávce. Pracovnice sociálního odboru MmH měly plné ruce 
práce, zapsat se přišlo 232 lidí. Pobytů se přitom mohlo zúčastnit pouze 132 návštěvníků.  
Ve středu 10. července 2019 se přímo na odboru sociálních věcí havířovské radnice přihlásilo 
22 občanů se zdravotním postižením na pobyt v lázních Slatinice u Olomouce. Také v tomto 
případě počet zapsaných převyšoval kapacitu 20 míst.  
 
Neděle 14. července 2019 
 Víkend v Havířově byl poznamenán konáním 36. ročníku Havířovského Zlatého 
kahance. Zapsaný spolek Prosport.cz jej i letos pořádal jako pátý závod evropského šampionátu 
IRRC. Na 6 km dlouhé přírodní trati soutěžila celá řada výborných jezdců. Fanouškům 
představili své týmy a stroje už v pátek odpoledne před OC Elan. Všechny pozval na letošní 
závody Horst Saiger, tradiční účastník. V obležení fanoušků se ocitl legendární Marek Červený. 
Tomu se v dopoledních sobotních měřených tréninzích nedařilo, po hrozivě vypadajícím pádu 
byl naštěstí jen potlučen a otřesen, odpoledne nastoupil opět v plné polní. Sobotní tréninky 
poznamenal déšť, sluníčko znovu vylezlo až odpoledne při tréninku závodu IRRC Evropského 
šampionátu třídy Supersport. Spolu se sluncem přibylo i diváků.  
Letošní ročník byl slavnostně zahájen po závodech třídy 125 Sportproduction (vítěz Ivo 
Doležal) a evropského šampionátu IRRC Supersport (vítěz Matthieu Lagrive, Francie, 
Yamaha) a Superbike (vítěz dopoledního kola Kostamo Erno, Finsko, BMW, Marek Červený 
skončil na 3. místě s BMW). Zúčastnil se ho havířovský radní pro sport Daniel Vachtarčík. 
Mezi hosty závodů byl též Václav Klaus ml. I letos se na start postavily se svými stroji ženy 
(Anežka Svobodová a Veronika Hankocyová, partnerka Michala „Indyho“ Dokoupila).  
Na Bludovickém kopci jsme viděli v dopoledních závodech 3 karamboly, pády se obešly  
bez zranění a jezdci, sice se ztrátou, ale dokončili svoji jízdu. Následující závod třídy  
do 600 ccm vyhrál s č. 14 Ilja Caljouw z Nizozemí s Yamahou R6. Na stříbrném stupni 
bouchnul šampaňské Michal Vecko.  
Bohužel, našlo se několik neukázněných, kteří nerespektovali uzavření trati, nerespektovali 
organizátory a riskovali v době závodů život svůj i ostatních. Naštěstí se nic zlého nepřihodilo.  
Havířovský Zlatý kahanec 2019 nakonec ale zůstal bez celkového vítěze.  
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Ve 3. kole jednoho ze závodů havaroval i loňský vítěz Danny Webb, vyjela k němu i sanitka  
a závod byl kvůli zdržení předčasně ukončen. Dva poslední závody musely být zrušeny 
(mezi nimi volná třída nad 600 ccm) vinou počasí a dalších nepředvídatelných situací 
(technické problémy traťových komisařů). Desetiměsíční dcera jednoho ze závodníků měla 
sníst vatu s louhem připravenou na čištění motoru (verze nehody se liší, ale dítě bylo převezeno 
na JIP havířovské nemocnice a později do Fakultní nemocnice v Ostravě). Záchranáři měli 
hromadu práce s fanoušky, kteří se v jednom diváckém pavilonu porvali. Navíc se silně 
rozpršelo. [7] 
(Další fotografie dostupné v Příloze č. 6 fotografie Havířovský zlatý kahanec 2019, ročník 36) 

 
Jezdci přihlášeni do 36. ročníku Havířovského Zlatého kahance se v pátek 12. července 2019 
představili fanouškům u OC Elan.  

 
Havířovský jezdec Marek Vrána zdraví přihlížející měřeným tréninkům v sobotu  
13. července 2019. 
 
Pondělí 15. července 2019 
 Na webových stránkách MmH bylo spuštěno hlasování o návrzích v rámci 
participativního rozpočtu https://www.participativni rozpocet.cz/havirov/hlasovani-2019/). 
Až do konce prázdnin 31. srpna 2019 mohli občané hlasovat také odevzdáním hlasovacího 
lístku. Rozhodovali v jednotlivých lokalitách mezi těmito projekty: 
Havířov-Bludovice: návrh č. 1 Kdo si hraje, nezlobí; návrh č. 2 Pohybem ke zdraví, 
Havířov-Šumbark: návrh č. 1 Projektová dokumentace na rekonstrukci ulice U Jelena; návrh  
č. 2 Zpevnění příjezdové komunikace,   
Havířov-Město: návrh č. 1 Havířov stále v květech (květinové louky); návrh č. 2 Hřiště  
„U tří věží“, 
Havířov-Podlesí: návrh č. 1 Multigenerační hřiště workout-fitness-hra pro seniory, dospělé, 
mládež a děti; návrh č. 2 Pumtrackové hřiště. [8] 
V Havířově-Dolní Suché vymysleli jediný projekt v rámci Participativního rozpočtu města 
Havířova (měli vymezenu částku 60 000 korun). Podali ho prostřednictvím paní  
Lucie Potočkové.  Z toho důvodu o něm nemusel nikdo hlasovat. Den rodin  
se v Havířově-Dolní Suché uskutečnil v sobotu 27. července 2019. [12]  
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Středa 17. července 2019 
 V CVA na Horymírově ulici připravily pracovnice sociálního odboru MmH  
4. ročník Knofličkiády (koná se co 2 roky). Spolu se Štěpánkou Jarošíkovou z havířovské 
pobočky ČSŽ vymyslely zajímavé hry s knoflíky (2 knoflíky byly zápisným při registraci  
do hravé soutěže). Mezigeneračního klání s dětmi se zúčastnili rodiče, babičky a dědové. Týmy 
společně plnily úkoly, vyráběly náhrdelníky či náramky z knoflíčků, vhazovaly knoflíčky  
do nádoby s vodou na cíl, nahazovaly knoflíky na provázku do kelímků, absolvovaly 
knoflíčkový slalom, zkoušely tah na bránu při cvrnkání knoflíků, šly či běžely štafetu 
s knoflíkem na lžíci, smajlíkům přišívaly oči a lepily mozaiku, samozřejmě z knoflíků.  
Vyhráli úplně všichni, děti si nabraly do hrstí pamlsků pro sebe i své blízké, vybíraly si drobné 
ceny (kupříkladu šitá zvířátky od klientů Santé, omalovánky, náramky). Všichni obdrželi 
pamětní list. Společně strávili příjemné odpoledne a získali inspiraci ke hrám.  
(Příloha D/07/1 Pamětní list za účast na Knofličkiádě; D/07/2 Startovní karta účastníků soutěže 
Knofličkiáda) (Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Zápis do soutěže Knofličkiáda, CVA na Horymírově ulici středa 17. července 2019.   
 
Čtvrtek 18. července 2019 
 Na Šrámkově ulici bylo slavnostně předáno do užívání nové parkoviště.  
S jeho výstavbou začaly TSH, a. s. v březnu 2019. Byla upravena stávající plocha a rovněž 
bylo vytvořeno 27 nových parkovacích míst. Celkem tu teď mají občané k dispozici  
72 parkovacích stání. Vzniklo dílo v hodnotě cca 6 milionů korun s DPH. Stavební práce 
zahrnovaly opravu vozovky a úpravu přidruženého parkoviště, které je napojeno na sjezd  
na ulici Karolíny Světlé. Opraveno bylo též veřejné osvětlení. [9] 
 
Pondělí 22. července 2019 
 Na Lázeňské ulici byl otevřen Multigenerační sportovně relaxační areál. 
Představitelé města v čele s primátorem Josefem Bělicou slavnostně přestřihli pásku. 
Přítomen byl též bývalý náměstek primátorky Karel Šlachta, který se v minulém volebním 
období nejvíce zasloužil o to, že se dobrá věc nakonec podařila.  Dílo ostravské firmy Ridera 
za necelých 30 milionů korun se rázem ocitlo v obležení skateboardistů a dalších malých 
sportovců z příměstského tábora „Sportem ke zdraví“. Workoutovou sestavu na místě 
vyzkoušel i primátor. Ihned byly zasvěcené i dráhy pro koloběžky a inline kolečkové brusle. 
Lezecká stěna budila přede všemi patřičný respekt.  
Náměstek pro chytré město Bohuslav Niemiec připomenul, že skatepark vznikal  
od počátku v součinnosti s havířovskou skateboardovou komunitou. Na stěně je postavených 
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několik tras odlišených barevně dle obtížnosti. K dispozici je zastřešený altán k odpočinku  
a uzamykatelné skříňky.  
V dubnu až v září bude otevřeno od 9:00 hodin do 21:00 hodin, v říjnu a listopadu  
do 18:00 hodin. V areálu se počítá s pořádáním různých závodů, hned první se zde odehrál  
za necelý měsíc. 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha)  

 
Sportovně relaxační areál v ulici Lázeňské v pondělí 22. července 2019. Páska je 
připravena… 
 
 V hudebním oddělení Městské knihovny Havířov na ulici Svornosti vystavili svá 
díla klienti Santé, centra ambulantních a pobytových sociálních služeb. Na výstavě nazvané 
„Realizace představ a snů“ mohli návštěvníci až do 9. srpna 2019 obdivovat celou řadu šitých 
výrobků, vyšívaných ubrusů, chňapek, tašek, košíků, svíček, perličkových andílků, výrobků  
ze dřeva, obrazů a rohoží. Většinu z nich bylo možno zakoupit. 

  
Výstava klientů Santé patří k obvyklému obohacení letního kulturního života v Havířově.  
 
Středa 24. července 2019 
 V prostoru pod Letním kinem vyrůstá nový Areál volného času Havířov-Město,  
I. etapa. Zhotovitelem stavby byla firma firma Eurovia CS.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

  
Další nové hřiště pro děti vznikalo v areálu pod Letním kinem u fotbalového hřiště  
FK Gascontrol Havířov. Středa 24. července 2019.  
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Pátek 26. července 2019 
 Na parkovišti před budovou havířovské radnice zahájili představitelé města  
a firmy Nextbike Czech Republic provoz sdílených kol. Jednatel firmy Nextbike v České 
republice Lukáš Luňák řekl, že je rád, že jeho firma podporuje zdravý životní styl lidí ve městě. 
Havířov je třetím městem v republice, které Nextbike vybavila svými koly (80 třírychlostních 
kol v modré barvě pro začátek rozmístěných na 20 stanicích). Lidem budou k dispozici do října 
2019, další sezónu odstartují v březnu 2020.  Nextbike navíc spolupracuje s Kapkou naděje,  
za každou zápůjčku nad 15 minut, která je placená, uhradí nadaci 10 % a jejím prostřednictvím 
bude předána NsP Havířov.  
Zahájení se zúčastnili primátor města Havířova Josef Bělica, náměstek pro investice a chytré 
město Bohuslav Niemiec, náměstek pro ekonomiku Ondřej Baránek, náměstkyně pro školství 
a kulturu Jana Feberová, radní pro sport Daniel Vachtarčík. Ve svých krátkých projevech 
připomenuli, že město chce podporovat sport pro všechny.  
V letošním roce se jedná o zkušební provoz sdílených kol. Jejich ovládání je velmi jednoduché, 
prostřednictvím aplikace v „chytrých“ telefonech a čtečky QR kódů. V případě, že uživatel 
nevlastnil mobilní telefon, mohl si kolo zapůjčit přes zákaznickou linku. „Prvních 15 minut 
jízdy bude díky podpoře města pro uživatele kol zdarma a za následující půl hodinu výpůjčky 
zaplatí 20 Kč,“ uvedl primátor města Josef Bělica. Firma Nextbike zvítězila v červnu ve veřejné 
zakázce MmH. To vyčlenilo ze svého rozpočtu 2 420 000 korun, kterými pokryje náklady  
na dobu určitou do konce listopadu 2020.  (Příloha D/07/3 Síť stanovišť sdílených kol). [10] 
Kola si od první chvíle získala velkou oblibu, lidé je často využívali. 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Slavnostní zahájení služby sdílených kol v Havířově, pátek 26. července 2019 u MmH.  
 
 Havířovský primátor Josef Bělica se setkal se zástupci měst Karviná a Jastrzębie 
Zdrój, v rámci Programu partnerské spolupráce. Hlavním účelem schůzky bylo předložení 
návrhů na spolupráci mezi těmito městy. Z Karviné přijel do Havířova náměstek primátora 
Lukáš Raszyk, polské město zastupoval první náměstek primátora Roman Foksowicz. Setkání 
se zúčastnili i zástupci české a polské strany Euroregionu Těšínské Slezsko Tomáš Balcar  
a Bogdan Kasperek. [11] 
 
 Havířovské děti si užívaly prázdniny na příměstských táborech. Bohatý program 
pro ně připravili pedagogové a dobrovolníci ve SVČ Asterix Havířov a v CSVČ Dona Boska.  
Církevní středisko volného času Dona Boska 
„Indiánský tábor“ trval od pondělí 8. července do pátku 12. července 2019 a byl plně obsazen. 
O děti se starali 2 vedoucí a 3 dobrovolníci z řad studentů. Hned první den si děti na hřišti 
postavily tee pee, vyrobily si čelenku z peří, lapače snů a indiánská trička. Jely na výlet  
na Prašivou a jezdily n koních na Pašůvce v Horní Suché, stanovaly na Těrlické přehradě. 
Dodržovaly „Indiánské sedmero“.  
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První turnus příměstských táborů ve středisku na Lomené ulici patřil „Hrátkám se zvířátky“. 
Táborníci navštívili ZOO v Ostravě, koně a zážitkové centrum.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Malí Indiáni z příměstského tábora v CSVČ Dona Boska si postavili tee pee. 
V CSVČ sv. Jana Boska Na Haškově ulici se děti v týdnu od 15. do 19. července vypravily  
za poznáním, v dalším „Týdnu sporťáka“ si libovali milovníci sportu. Ve středisku na Lomené 
ulici v Havířově-Šumbarku prožily děti v prvním prázdninovém týdnu „Hrátky se zvířátky“, 
v týdnu od 15. do 19. července navštívily „Kouzelnou zemi“ s tajuplným hradem i hledáním 
pokladu. Posléze tu na děti čekali pravěcí ještěři a dinosauři v „Jurském světě. 

 
CSVČ sv. Jana Boska v Havířově-Šumbarku, děti tu tráví letní čas na příměstských táborech.  
Středisko volného času Asterix Havířov 
Dobrodružství v Zemi Nezemi prožily děti v týdnu od 8. do 12. července 2019 ve středisku  
Na Nábřeží. V týdnu od 15. do 19. července 2019 navštěvovalo příměstský tábor Asterixu, 
střediska Na Nábřeží, 30 dětí ve věku od 6 do 13 let, které milují přírodu. Čtyři vedoucí v čele 
s pedagožkou Asterixu Nikolou Schovancovou pro ně připravili vycházky do přírody, výlety 
vlakem (na chatu Hrádek u Mostů u Jablunkova, do Horní Suché na kynologické cvičiště).  
Pro informace o přírodě zamířili účastníci tábora do nedalekého dětského oddělení Městské 
knihovny Havířov na ulici Svornosti. (Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

  
Začíná další táborový den ve SVČ Asterix Na Nábřeží. V týdnu od 15. do 19. července děti 
putovaly za přírodou a jejími tajemstvími.   
Další turnus příměstských táborů se uskutečnil ve středisku na ulici M. Kudeříkové. V týdnu  
od 22. do 26. července 2019 si děti přišly zejména hrát. Jak vypovídá název „Pojďte, děti, 
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budeme si hrát“, zaměření bylo velmi všestranné. Malí táborníci malovali, hráli různé hry, 
včetně discgolfu v nedaleké Stromovce, soutěžili, spolu se svými 4 vedoucími (3 a 1 hlavní 
vedoucí Lucie Bitterová) navštívili dopravní hřiště. Svačiny a oběd pro 30 dětí zajistila 
restaurace Vergnano. (Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Příměstský tábor ve dnech 22. až 26. července 2019 zval děti ke hrám do SVČ Asterix na ulici 
M. Kudeříkové.   
(Přílohy D/07/4 Pozvánka na tábor „Z pohádky do pohádky“ integrovaný rekondiční pobyt 
SVČ Asterix Havířov; D/07/5 Pozvánka na tábor „Transylvánské dobrodružství“ v TZ Pstruží; 
D/07/6 Pozvánka na tábor „Piráti z Karibiku“ v RS Třemešek u Oskavy; D/07/7 Pozvánka  
na „Letní výtvarný tábor“ v Komorní Lhotce; D/07/8 Pozvánka na tábor „Zapomenuté příběhy 
Julese Verna“ na TZ ve Pstruží). 
Příměstský tábor Karate Havířov nazvaný „Sportem ke zdraví“ propojil v programu 
sport s výtvarnou činností v týdnu od 22. do 26. července 2019. Děti navštívily nově otevřený 
sportovně relaxační areál v Lázeňské ulici. Ze své základny v areálu Severky se s vedoucími 
vypravily k městským policistům, vyjely do Ostravy na Laser game. Užily si prohlídku 
pracovny primátora města Havířova, který je přivítal ve středu odpoledne. Vysvětlil jim 
hierarchii orgánů obce od zastupitelstva, přes RMH, MP Havířov až po odbor sociální ochrany 
dětí. Děti si vyzkoušely hlasovací zařízení v místnosti, kde 11 členů RMH zasedá. Od pana 
primátora dostali drobné dárky s logem města.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

  
Táborníci z příměstského tábora Karate Havířov u primátora města ve středu  
24. července 2019. 
Příměstský tábor připravili i v Montessori ZŠ Úsměv v prostorách ZŠ Kudeříková.  
Dvacet tři dětí ve věku od 5 do 11 let poslouchalo a nechalo se vést 3 stabilními vedoucími. 
Týden od 22. do 26. července 2019 byl nabitý zajímavým programem, výlety do ostravské 
ZOO, do Pevnosti poznání v Olomouci. Ve středu se účastníci tábora (byly zde děti nejen 
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z Montessori ale také z dalších havířovských základních škol) vypravili vyzkoušet nový 
sportovně relaxační areál (tady mířily jejich první kroky k majestátné lezecké stěně). 
Následoval piknik u řeky Lučiny. (Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Děti z příměstského tábora ZŠ Montessori Úsměv na návštěvě v novém sportovně relaxačním 
areálu. 
 
 Ve SVČ Asterix Havířov připravili o letošních prázdninách celkem 17 táborů 
různého zaměření a formy (pobytové či příměstské). Zúčastnilo se jich na 7 stovek dětí. 
Několik turnusů pobytových táborů navštívily děti různého věku v táborové základně Asterixu 
ve Pstruží.  
Jedním z nich byl tábor „Da Vinci – Záhada mistra“ v termínu od 26. července  
do 4. srpna 2019. V budově se 3, 4 a 5 lůžkovými pokoji, v chatkách a stanech s podsadou  
se ubytovalo 43 táborníků, 3 instruktoři, 5 výchovných a 5 provozních pracovníků. Náplní 
dobrodružných her byl boj proti nepřátelskému řádu Opus Veritas. Děti se vydaly  
po stopách Roberta Longdona, mistra šifry. Provázel je celým táborem a byl pomocníkem  
ve chvílích nejtěžších. Ve středu 31. července 2019 tábor navštívila náměstkyně primátora  
pro školství a kulturu Jana Feberová. Děti pomocí indicií pátraly po Isaacu Newtonovi. Měly  
za sebou dobrodružnou a strašidelnou noční hru a před sebou návštěvu mobilního planetária. 
Stravu tu měly děti zajištěnu 5 × denně, ve středu se o dopolední svačině podávaly meruňky  
a k obědu byl voňavý celou noc tažený hovězí vývar. Děti byly spokojené, hry je velmi bavily. 
Pracovníci Asterixu postupně vybudovali krásný tábor a město v současné době jedná  
o rekonstrukci střechy a fasády v hlavní budově.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Táborová základna SVČ Asterix Havířov ve Pstruží. Středa 31. července 2019.  
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Sobota 27. července 2019 
 Do svého rodného města zamířil trojnásobný držitel Zlaté hokejky David 
Pastrňák, odchovanec AZ Havířov. Hokejový útočník Bostonu letos sahal na legendární 
Stanley Cup. Nepodařilo se, ale fanoušci doma věří, že jim jednou slavný pohár přiveze ukázat.  
Přiletěl vrtulníkem, zamířil na MmH. Setkal se se známými, se starším bratrem Jakubem, rozdal 
spoustu autogramů a vyhověl přání o společnou fotografii. Prakticky se nezastavil. Účastníci 
letošního turnaje Residomo AZ Open 2019, který pořádal hokejový klub, si užili tenisového 
umění hokejového neustále se usmívajícího havířovského patriota. Krátce po druhé hodině zase 
odletěl, připravit se na zaslouženou dovolenou ve Španělsku. [13]  

 
David Pastrňák v sobotu 27. července 2019 i na radnici. Foto z archivu MmH.  
 
 Základní kynologická organizace ČKS č. 038 v Havířově-Bludovicích spolu  
se spolkem Petilo uspořádala 5. ročník Vořiškiády pro pejsky s i bez rodokmenu. Konala  
se na starém cvičišti nedaleko Apoštolské církve a zúčastnilo se jí na 50 vystavujících. Přišli je 
podpořit rodinní příslušníci a přátelé. Připraveno bylo výborné občerstvení, včetně nápojů. 
Po registraci pejsků byla zahájena výstava, majitelé se startovními čísly, děti i dospělí, sdělili 
jména a věk svých psů, předvedli je v chůzi i v běhu. Čtyři členky poroty posuzovaly povahu 
pejska, jak se jim líbil, jak spolupracoval s majitelem. V průběhu soutěže se hodnotilo v pěti 
kategoriích: malí, střední a velcí pejsci, štěňátka a veteráni. Navíc probíhaly soutěže dítě a pes, 
nejlepší pár, nejlepší psí kousek, jaký pán takový pes a nejlepší psí obleček. Našla se spousta 
šikovných dětí, které krásně předvedly své pejsky, bylo na co se dívat. Děti se navíc dověděly 
spoustu zajímavých informací, jak se svými zvířecími kamarády komunikovat a jak se k nim 
chovat.  
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Díky sponzorům si všichni odnesli úžasné ceny, poháry a upomínkové diplomy. V teplém  
a slunečném letním počasí si všichni celý den náležitě užili.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha)  

 
Velcí, malí, s i bez rodokmenu. To byla Vořiškiáda v sobotu 27. července 2019.  
 
Neděle 28. července 2019 
 Letošní cyklus „Pohádky v parku“ zahájilo v neděli 7. července 2019 Divadélko 
Ententýky s představením „Myška Klárka, veverka Terka a Plaváček“. Druhá prázdninová 
pohádka musela být přesunuta z parku do sálu KD Radost, protože počasí s námi laškovalo  
a odpoledne pršelo a bouřilo. Za dětmi zavítal Klaun Hopsalín s „Havajskou party“. Děti si 
hned po příchodu vyrobily havajské věnce, květy jim vystřihovali klaun i maminky. Sálem se 
rozvlnilo opravdové léto, žhavé rytmy nenechaly v klidu ani dospělé různého věku.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha)  

 
Klaun Hopsalín pobavil v neděli 14. července 2019 všechny bez rozdílu věku.  
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Další neděli zhlédly děti pohádku opět v sále KD Radost, venku totiž lilo jako z konve  
a foukal silný vítr. Divadlo Kašpárkův svět Opava jim přivezlo veselou povídačku „Když se 
čerti ženili“. Po pohádce si děti mohly prohlédnout loutky. 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Herci z Divadla Kašpárkův svět Opava zahráli pohádku „Když se čerti ženili“ v sále  
KD Radost v neděli 21. července 2019.  
Herečky Divadla Křesadlo z Třince zahrály pohádku „O veselém království“ pod širým nebem, 
o horké neděli 28. července 2019. Do pohádky o dvou královských dcerách Pepíně  
a Kryšpíně zapojily přítomné děti. Pomohly jim přeměnit smutné království ve veselé. Děvčata 
si zahrála na princezny, a chlapci Honzíkové sbírali rozsypané královské korále podle barev. 
Udělali svému městu čest a nepopletli jedinou barvičku.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotografie) 

  
Poslední červencovou neděli se děti a jejich dospělí vypravili na pohádku do parku  
za KD Radost. Pohádku „O veselém království“ zahrály herečky Divadla Křesadlo. 
  

Promenádní koncerty zahájila v neděli 7. července 2019 Hornická kapela, o týden 
později zahrála v sále KD Radost Dechová hudba Kobeřanka, známá z TV Šlágr. V neděli  
21. července 2019 si návštěvníci KD Radost vyslechli kvintet Dechové hudby Leškovanka. 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Milovníci dechové hudby si přišli poslechnout Leškovanku do sálu KD Radost  
v neděli 21. července 2019.  
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Venku v parku za KD Radost si v neděli 28. července 2019 odpoledne zahrála oblíbená 
Hasičanka z Horní Suché. (Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Promenádní koncert v parku v neděli 28. července 2019. Hrála Hasičanka z Horní Suché.  
 
Pondělí 29. července 2019 
 Zapsaný spolek ADAM (Autistické děti a my) uspořádal už 8. ročník Adamova 
letního tábora. Trval do 2. srpna 2019. Se 47 dětmi pracovalo v příměstském táboře  
37 asistentů. Táborníci byli rozděleni do 4 skupin podle věku a diagnóz, aby měli k sobě blízko. 
Program byl šitý každé skupině na míru. „Usilujeme o to, aby děti na táboře zažívaly to,  
co dělají běžně děti o prázdninách, tedy cestování, stravování se v restauracích a mnoho dalších 
zážitků, jako jsou lanové aktivity, sjíždění řeky na raftech, jízda na vodních lyžích, rybaření 
nebo vodní radovánky na koupališti. Díky asistentům se daří dětem tyto aktivity úspěšně prožít 
a rodiče zase mají radost, že i jejich dítě zvládlo pobyt na letním táboře,“ přiblížila program 
tábora v krátkosti Marie Gerdová, předsedkyně spolku ADAM.  
Základna tábora byla v prostorách MŠ Paraplíčko, děti každý den vyjížděly na výlety do Opavy, 
Českého Těšína, Háje ve Slezsku, na Ostravici, do Těrlicka a do Ostravy. [14] 
 
Středa 31. července 2019 
 Ve městě bylo rozmístěno celkem 30 kontejnerů na sběr jedlých olejů a tuků 
z domácností. Zákonná povinnost obcí zajistit místa pro separaci těchto komodit vzniká  
od ledna 2020. Nové nádoby jsou černé opatřené oranžovým víkem. Patří společnosti TRAFIN 
OIL, a. s., která bude zajišťovat jejich pravidelné vyprazdňování. Jedlé tuky a oleje je možno 
odevzdávat v uzavřených plastových nádobách, ideálně v PET lahvích. [15]  
(Příloha D/07/9 Mapka stanovišť kontejnerů) 

 
V ulicích města se objevily nové kontejnery na třídění jedlých olejů a tuků z domácností.  
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 Na hřišti u ZŠ Pujmanové v Havířově-Šumbarku uspořádala Armáda spásy  
ve spolupráci se zapsaným spolkem Portavita fotbalový turnaj „O zlatý míč Šumbarku“. Je 
součástí projektu jmenovaného spolku „Šumbark spolu“ a finančně ho podpořily Město 
Havířov a společnost Residomo.  
Letošního 3. ročníku se zúčastnilo 7 týmů starších a 5 týmů mladších hráčů z Armády spásy  
a nízkoprahových zařízení v Havířově a okolí. Fotbalové klání zahájila náměstkyně primátora 
pro školství a kulturu Jana Feberová, promluvil ředitel havířovské Armády spásy Tomáš 
Kolondra. Rozhodčí Michal a Samuel trestali všechny prohřešky proti pravidlům, včetně 
používání sprostých slov.  
V mladší kategorii do 13 let včetně vyhráli domácí fotbalisté Armády spásy Havířov. Ve starší 
kategorii od 14 do 17 let skončil domácí tým na místě čtvrtém. [16] 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Dvojice sudích na turnaji „O zlatý míč Šumbarku“ ve středu 31. července 2019. 
 
 
Strohá řeč čísel 
 Z Kontaktního pracoviště Havířov ÚP hlásili celkem 3 466 nezaměstnaných  
k 31. červenci 2019, z tohoto počtu bylo 1 747 žen. V dosažitelném věku 15 až 64 let bylo  
3 313 uchazečů (1 668 žen). Podíl nezaměstnaných na počtu obyvatel města Havířova  
se zastavil na 7,15 %. Bez práce bylo 110 absolventů a mladistvých (po základní škole 50 z nich 
a 60 absolventů) a 550 osob ze změněnou pracovní schopností. Nárok na podporu 
v nezaměstnanosti byl v červenci 2019 přiznán 796 uchazečům o zaměstnání. [17] 
 V psím útulku Max TSH v červenci přijali 28 psů, 12 koček a 1 holuba. Do nového 
domova si odnesli noví majitelé 14 psů, 4 kočky a jednoho zakrslého králíka. Původním 
majitelům se vrátilo 16 psů. Holub byl předán na Záchrannou stanici Bartošovice. 
K poslednímu červenci se tu starali o 61 psů, 17 koček, 2 osmáky, 1 zakrslého králíka  
a 2 morčata. [18] 
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 Na gynekologicko-porodnickém oddělení havířovské NsP přivedli v červenci  
na svět celkem 58 dětí (33 chlapců a 25 dívek). Rodiče 34 z nich (18 chlapců a 16 dívek) mají 
uvedený Havířov jako trvalý pobyt. V NsP Havířov hospitalizovali v červenci 1 460 pacientů 
(891 z Havířova). [19] 
 
 
Napsali o nás 
 V lokalitě bývalého Dolu Dukla vyroste v následujících letech třídička 
komunálního odpadu. Bude se sem svážet odpad nejen z Havířova, ale i z širšího okolí. 
Použitelné suroviny budou odváženy k dalšímu zpracování. Nezpracovatelná část odpadků  
se bude spalovat v karvinské teplárně firmy Veolia.  Havířovští zastupitelé odsouhlasili 
založení společnosti CEVYKO, do níž Havířov vloží 700 tisíc korun a získá 35 procent akcií 
(dalšími podílníky bude společnost ASOMPO (sdružení obcí a měst Novojičínska) se stejným 
podílem a Spolek pro nakládání s komunálním odpadem (obce a města z Karvinska)  
s 30% podílem. Investice na stavbu třídičky se předpokládají ve výši 350 až 450 milionů korun. 
Prostředky chce společnost CEVYKO získat dlouhodobým úvěrem a z poloviny investičními 
nevratnými dotacemi. Následný provoz má být financován z plateb za třídění komunálního 
odpadu a prodeje získaných druhotných surovin. Havířovští předpokládají, že město do nové 
společnosti vloží v průběhu let 2020 až 2023 celkem 31,5 milionů korun z rozpočtu  
pro navýšení základního kapitálu. Musí tak učinit i další dva akcionáři v podílu  
31, 5 a 27 milionů korun. Projekt má ovšem i své kritiky, kupříkladu starostu obce Těrlicko, 
který je současně předsedou představenstva společnosti DEPOS, která provozuje skládku 
v Horní Suché. Se vstupem váhá také Karviná. [20] 
 Oddělení ORL a chirurgie hlavy a krku v havířovské nemocnici se letos připojilo 
k odborným pracovištím v ČR, na která odesílají děti v rámci 5leté preventivní prohlídky své 
malé pacienty dětští lékaři na vyšetření sluchu. Dětský screening sluchu, jehož cílem je zachytit 
možnou poruchu sluchu u dítěte před začátkem školní docházky, je nebolestivé audiometrické 
vyšetření, které se provádí v tiché komoře. Na bezplatnou prohlídku může dítě objednat i sám 
rodič. Včasným vyšetřením se předejde riziku, že se dítě bude špatně učit jen proto, že učitelům 
bude špatně rozumět. Odborné vyšetření sluchu u otorinolaryngologa u pětiletých dětí hradí 
nově zdravotní pojišťovny. Výsledek je předán praktickému dětskému lékaři a zapsán  
do Zdravotního a očkovacího průkazu dítěte na stránku preventivní prohlídky v 5 letech dítěte. 
[21] 
 Na základě oznámení nalezla hlídka opavské městské policie unaveného, 
dehydrovaného dvaašedesátiletého muže, který v minulosti prodělal mozkovou mrtvici  
a pohyboval se o berlích. Přijal nabízenou pomoc a se strážníky odjel na služebnu. Později 
vypověděl, že přicestoval z Havířova za kamarádem. Nenašel ho, bloudil ve vedrech několik 
dní, neměl peníze na cestu zpět ani příbuzné, kteří by mu pomohli. Strážníci mu nabídli jídlo  
a pití, zaplatili zpáteční jízdenku do Havířova a u průvodčího zjistili, že v pořádku dojel. [22] 
 Adam Jež, basketbalista, havířovský odchovanec, který působil v minulé sezóně  
ve Zlíně, se stal posilou druholigového týmu basketbalistů karvinského Sokola. Trenér  
a předseda karvinského basketbalového klubu s ním počítá ke splnění snu navázat na předešlé 
sezóny a ještě o stupínek se vylepšit. [23] 
 Hromadné skladby a pódiová vystoupení, pestrobarevné dresy, tisíce cvičenců  
a přátelská atmosféra. Takový byl druhý červencový týden na 16. ročníku Gymnaestrády 
v rakouském Dornbirnu. Největšího mezinárodního festivalu gymnastiky na světě  
(18 tisíc cvičenců z 69 zemí světa) se zúčastnil také 15členný kolektiv z Havířova. 
Reprezentoval ČR se skladbou České asociace sportu pro všechny s názvem „Gymnastický 
sen“. Autory 15 minutové skladby pro 350 cvičenců, žen i mužů ve věku od 17 do 75 let byli 
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Viléma Novotná, Iveta Holá a Jaroslav Sauer. Ženy cvičily se sítěmi a muži s nordic walking 
holemi. [24] 
 Pomocí kamer vypátrali havířovští strážníci neplatícího zákazníka jednoho 
z havířovských marketů. Zjistili, že utíká Dlouhou třídou a objevili ho v jednom z místních 
podniků. Ukradenou lahev měl schovanou pod židlí. Věc si převzala k šetření PČR. Zboží bylo 
vráceno na prodejnu. [25] 
 V areálu vodního lyžování na Těrlické přehradě se konalo mistrovství ČR  
ve wakeboardingu a wakeskatingu. Závodit přijelo na 40 závodníků v různých kategoriích. 
Soutěž byla rozdělena na triky z vody a triky na překážkách. Samozřejmě, že k tomuto sportu 
patří i pády. V kategorii žen se postavila na start i osmiletá, nejmladší závodnice Eliška 
Ramíková z Havířova. Byly to její první závody a nesmírně cenná zkušenost. [26] 
 Modernizace infrastruktury pro dodávky pitné vody na pěti místech v Havířově 
vyjde na zhruba 14 milionů korun. Díky probíhajícím akcím bude zmodernizováno 1 830 m 
vodovodního potrubí a související infrastruktury. SmVaK Ostrava, největší dodavatel pitné 
vody v regionu, chystá řadu akcí v Havířově také v roce 2020 v částech Podlesí, Bludovice  
a Prostřední Suchá a Životice. [27] 
 
 
Počasí v červenci 2019  
 Nejvyšší průměrná teplota v suchém červenci vystoupala hned v pondělí  
1. července 2019 na 26,25 °C.  
V noci z úterý 16. na středu 17. července 2019 jsme sledovali částečné zatmění Měsíce, 
poslední na dlouhé tři další roky (úplné zatmění Měsíce bude od nás vidět v roce 2025). Zatmění 
proběhlo poměrně nízko nad obzorem a jeho částečná fáze začala po 22. hodině. Maximální 
zanoření do zemského stínu nastalo ve 23.30 h našeho letního času. [2] 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Úkazy na obloze večer v úterý 16. července 2019 vyfotila Hedvika Slabá.  
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7.8 KRONIKA SRPEN 2019 
 „Lidé slabého rozumu ať ustoupí  

a nechají se vésti těmi,  
kteří se s naší budoucností vědí rady.  

Když něčemu nerozumíš, dej se poučit.“ [1] 

  

Úvod 
V srpnu vyvrcholil několikatýdenní boj o křeslo ministra kultury, jehož zásluhou 

vládou cloumala krize, charaktery se postupně odhalovaly až na dřeň, na žhavém postu se to 
nakonec podivně prostřídalo a nejednomu z nás vyvstala na mysli slova básníka, publicisty, 
herce, hudebního skladatele, dramaturga a význačného režiséra Emila Františka Buriana 
(zemřel v srpnu před 60 lety) uvedená v citátu na srpen. Vyslyšena ovšem nebyla ani  
před 50 lety, v srpnu 1969, kdy vzpomínka na oběti ze srpnové invaze v roce 1968 přivedla lidi 
do ulic a vyvolala hysterickou reakci vládnoucí komunistické strany. Češi proti Čechům šli také 
v Havířově, kde tehdy občané přišli pokojně demonstrovat proti přítomnosti sovětských vojsk. 

 
Srpen zval na promenádní koncerty do jednoho z nádherných městských parků  

za KD Radost. 

Hodil by se i citát hlášky z filmu „Kristián“ z úst neskutečného elegána a gentlemana Oldřicha 
Nového (120. výročí narození [2]). Srpen, druhý prázdninový měsíc, utekl totiž tak rychle, že 
slavné „Zavřete oči, odcházím“ bylo pomalé. Letošní srpen nevyšel příliš vstříc milovníkům 
koupání. Studená rána po sv. Anně, dusno, parno, vlhko, časté deště a přeháňky, zkrátka počasí 
hnalo spíš do lesů ukojit houbařskou vášeň. A o tom že rostou, přesvědčily i sociální sítě, které 
se plnily fotografiemi úlovků lesního bohatství v podobě pohádkových hříbků. Procházky  
a radost z úlovků čistily hlavy. Vařily se polévky, omáčky, plnily se mrazáky.  
Milovníci muziky a hezkých písniček slavili po „božských“ červencových osmdesátinách ty 
srpnové s paní Evou Pilarovou a panem Josefem Laufrem.  
Koncem srpna nastal vítr v peněženkách, školní rok 2019/2020 byl nadohled a bylo třeba 
ratolesti vybavit k učení a ke studiu vším potřebným. Pohádky v parku o letošních prázdninách 
nenávratně skončily, začervenaly se trnky, objevily se jeřabiny… Plíživě se blížila nejen škola 
ale také podzim. 
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Srpen v časovém sledu 
Čtvrtek 1. srpna 2019 
 Město dokončilo Plán rozvoje sportu města Havířova v letech 2018–2025. Vzešel 
z realizovaných šetření a dílčích analýz v oblasti podpory sportu. Týká se budoucího 
směřování organizovaných i neorganizovaných aktivit všech obyvatel. Před tím, než dokument 
schválili zastupitelé na svém jednání, byl předložen k vyjádření občanům města na adrese 
https://lokalsport.cz/havirov. Dokument zde byl k nahlédnutí, včetně formuláře, jehož 
prostřednictvím mohli občané až do 16. srpna 2019 vznést svoje připomínky a návrhy. [3] 
 
Sobota 3. srpna 2019 
 Celý jeden lidský život, 75 let nás dělilo letos v srpnu (přesně 6. srpna 2019)  
od největší hromadné vraždy na Těšínsku. Po přestřelce nacistů s partyzány v místní hospodě 
fašisté zastřelili 36 mužů z Životic a okolních obcí, bez rozdílu věku. Do koncentračních táborů 
odvezli 31 mužů. Domů se vrátili 4.  
U Památníku životické tragédie se v sobotu dopoledne sešli představitelé města, členové 
Parlamentu ČR, zástupci politických stran, spolků a organizací, pozůstalí a další občané, aby 
uctili památku nesmyslně zavražděných. Z nedaleké kaple zazněly zvony a poté všechny 
přivítala moderátorka Jolanta Balon. Jako poselství míru byli po zapálení svíce vypuštěni 
z kaple holubi.   
Mnozí z přítomných využili příležitosti k návštěvě Muzea Těšínska v Havířově-Životicích, 
které tuto tragickou událost připomíná. Pozůstali vzpomínali na hrůzné příběhy z té doby, které 
jim zůstaly v paměti. V mnoha případech se odehrávaly před očima dětí zavražděných mužů, 
kteří neprokázali německou příslušnost.  Paní Anežce Vavrousové bylo 5 let, když k nim ráno 
vtrhlo gestapo. Na prožitou hrůzu nikdy nezapomněla a nezapomene. „Vyvedli ho ven. Žduchali 
ho do toho auta a maminka zrovna běžela do kopce a on jenom naposledy volal: sbohem, moje 
milovaná ženo,“ vyprávěla dnes se slzami v očích paní Anežka. Pan Zdeněk Duda vzpomenul 
na to, jak gestapák zastřelil jeho otce venku na poli. „Ten gestapák ještě vytáhl flintu a ještě 
před námi dětmi mu střelil do hlavy, aby se ujistil, že je mrtvý.“ 
„Já si myslím, že zvěrstvo, které se stalo na území našeho města, konkrétně v Životicích, je  
na hranici válečného zločinu a genocidy a je to v prvé řadě vražda. Zahynulo 36 nevinných lidí, 
byli prachsprostě popraveni, a to jen na základě své národnosti. Jsou to zločiny proti lidskosti 
a o to víc mě mrzí, že ne všichni pachatelé byli potrestáni,“ řekl primátor města Havířova Josef 
Bělica. [4] 
Hrála Vojenská hudba Večerka, zazpívali Rostislav Širila, ženský pěvecký sbor Canticorum  
při MKS Havířov pod vedením Vítězslava Soukupa, Smíšený sbor z Horní Suché pod vedením 
Tadeusze Danely. Pietní akt byl po společné modlitbě ukončen hymnami České a Polské 
republiky. Na setkání s ostatními v prostorách Městské knihovny Havířov v Památníku 
životické tragédie poseděl též plukovník Jan Ihnatík, který podepisoval zájemcům knihu Jiřího 
Gregora „Smrt čekala všude: Příběh válečného veterána, vězně gulagu a občana Havířova“.  
Vznikla z iniciativy současného primátora města Havířova. (Příloha D/08/1 Kniha Smrt čekala 
všude) 
Minutu ticha jsme drželi v Havířově-Životicích za 36 nesmyslně zavražděných občanů Životic 
a okolních obcí, byli to:  
Tadeusz Baron, Robert Borski, Henryk Bujok, František Duda, Josef Duda,  
Henryk Gabzdyl, Jan Gabzdyl, Antonín Guziur, Emil Guziur, Karol Hawlik,  
Henryk Chodura, Vincenc Chromik, Aljzy Kadura, Francziszek Kiszka, Ludwik Kiszka, 
Francziszek Kiszka ml., Jan Klimas, Leopold Kozusznik, Zenon Kozusznik, Józef Kraina, 
Karol Krzystek, Josef Kubiena, Antonin Mrowiec, Tadeusz Mrowiec, Albín Mrózek,  
 

https://lokalsport.cz/havirov
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Alojzy Palowski, Karol Pawlas, Antonín Piegrzymek, Rafal Polok, Rudolf Rozbrój,  
Erwin Szelong, Józef Waclawik, Adolf Wajner, Józef Waloszek, Teodor Warcop,  
Józef Warzecha. 
(Další fotografie dostupné v Příloze č. 7 fotografie Pietní akt 75. výročí životické tragédie) 

  
Pietní akt u Památníku životické tragédie v sobotu 3. srpna 2019 
 
Pondělí 5. srpna 2019 
 Členové zapsaného spolku Save Food otevřeli první sdílenou lednici v Havířově  
u zadního vchodu MGC Lučina. Byla určena potřebným a zároveň měla pomoci havířovským 
šetřit potraviny, kterých ročně vyhodíme několik plných tašek (téměř 80 kg).  
Členové spolku spoléhali na to, že havířovští budou dodržovat zásady ukládání potravin  
do lednice (nejdéle 2 dny do konce záruky, balené a neotevřené potraviny, čerstvé ovoce  
a zelenina, žádný alkohol). Na dodržování pravidel dohlíželi zaměstnanci Lučiny. Jednou týdně 
lednici čistili dobrovolníci spolku Save Food. Lednice byla zasazena do dřevěné skříně 
z kvalitně natřeného masivu. Daroval ji pár z Ostravy Hrabůvky.  
Již od června spolek organizoval svoz neprodaných porcí jídel z restaurací v Havířově  
do ubytovny pro muže na Spojce Armády spásy. K projektu se připojilo celkem 15 restaurací 
(v červnu se svezlo 270 porcí a v červenci 180). [5] 
(Další fotografie v příloze č 1 Fotopříloha) 

 
Zahájení provozu sdílené lednice v Havířově v pondělí 5. srpna 2019. Foto z archviu Štefana 
Šamala. 
 
 V Galerii Po schodech v pobočce Městské knihovny Havířov na ulici Svornosti 
otevřel u příležitosti významného životního jubilea svoji výstavu „Krajina a příběhy lidí“ člen 
Fotoklubu Havířov Václav Sluka. Jednalo se o 39. výstavu fotografií havířovského fotoklubu 
v této ojedinělé galerii.  
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Podívat se přišlo hodně přátel a známých, členů fotoklubu, vesměs milovníků fotografií. Úvod 
připravili pánové senioři z Májováku. Vedle známých hornických písní zazpívali svému 
kamarádovi také známý Verdiho Pochod židovských otroků z opery Nabucco. Vystavujícímu 
oslavenci popřáli hodně štěstí, zdraví a spoustu dalších krásných fotografií.  
Ty vystavené zachytily náladu krajiny, příběhy lidí v neopakovatelných okamžicích. Byly  
k vidění do 4. října 2019. (Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

  
Autor výstavy na vernisáži v pondělí 5. srpna 2019 v Galerii Po schodech v Městské knihovně 
Havířov na ulici Svornosti.  
 
Úterý 6. srpna 2019 
 V pobočce Životice Městské knihovny Havířov prožívaly děti „Dračí prázdniny“. 
Byla pro ně připravena výstava knih o dracích a dračicích a své dráčky si děti také vyráběly. 
Ty menší si je vybarvovaly podle svých představ a starší a zručnější si je samy i vystřihovaly. 
Dračí prázdninový program zorganizovala paní knihovnice také pro děti v pobočce Městské 
knihovny Havířov na Hornosušské. 

  
Dračí prázdniny v životické pobočce Městské knihovny Havířov. Úterý 6. srpna 2019.  
 
 Hokejový tým AZ Havířov nastoupil k 1. přípravnému zápasu před ligovou 
sezónou 2019/2020. Na utkání s hráči Krakowa (Comarch Cracowia) se přišlo podívat  
445 diváků. Skóre otevřeli havířovští v přesilovce v 6. minutě 1. třetiny. Necelou minutu a půl 
před jejím koncem dostali branku do šatny.  
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V poměrně vyrovnaném zápase nakonec vyhráli 3:2 (vývoj 1:0, 1:1, 3:1 a 3:2). (Další fotografie 
v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Začíná zápas s Krakowem, úterý 6. srpna 2019.  
 
Středa 7. srpna 2019 
 Primátor města Havířova Josef Bělica se sešel s havířovskými účastníky Krajských 
sportovních her seniorů, na kterých reprezentovali 29. května 2019 v Třinci. Ze seniorských 
klubů v Havířově se přihlásilo 39 seniorů. Soutěžili v 10 disciplínách a přivezli 8 medailí 
z florbalu, bolloballu, šipek, hodu míčku nebo kroužků na cíl. Třikrát získali zlato, čtyřikrát 
vybojovali stříbro a v jednom případě byl jejich výkon oceněn bronzovou medailí. Uspěli 
v konkurenci 381 soutěžících z celého MSK. [6]  
 
Čtvrtek 8. srpna 2019 
 Primátor Havířova Josef Bělica a radní pro sport Daniel Vachtarčík přijali  
na radnici úřadujícího mistra světa v karate, kategorii kumite mužů nad 65 let, Jiřího Hrabala. 
Zlatou medaili vybojoval na konci července 2019 v Hradci Králové. V prvním kole porazil 
závodníka z Anglie, ve druhém z Irska, ve třetím z Dánska. „Nejtěžší soupeř byl pro mě  
ve čtvrtfinále Ir. Ten byl hodně zkušený a já jsem musel přemýšlet nad svou taktikou, abych 
neudělal chybu. A pak samozřejmě finále. Tam jsem věděl, že už jsem kousek od titulu a nechtěl 
jsem nic pokazit,“ řekl Jiří Hrabal. Ve finále bojoval s obhájcem titulu z roku 2016 Daintym 
Paulem z Austrálie. Po vynikajícím výkonu ho porazil. Na šampionát se havířovský závodník 
připravoval v tělocvičně areálu Severka. „Jsem velmi rád, v jaké kondici pan Hrabal je, být 
mistrem světa v kategorii nad 65 let, je něco úžasného,“ okomentoval úspěch Jiřího Hrabala 
primátor města Havířov Josef Bělica. [7] 
 
Sobota 10. srpna 2019 
 Nedávno otevřené relaxačně sportovní centrum se skateparkem hostilo jeden  
ze 4 závodů Českého skateboardového poháru. Zorganizoval ho Skate klub Havířov, zapsaný 
spolek, spolu s Českou asociací skateboardingu a s podporou Města Havířova  
a MSK. V klasických závodech hodnotila tříčlenná porota známkami triky (obtížnost, 
provedení), body se sčítaly. Od dětských kategorií U9 a U14, přes juniorskou kategorii U23  
až po dospělé závodníky a závodnice z ČR, Slovenska a Polska se představili havířovským 
nejlepší z nejlepších. Moderování závodů se ujal Petr Vašut, člen trenérské rady České asociace 
skateboardingu.  Její předseda Jan Lankaš si pochvaloval kvalitu nového havířovského 
sportoviště: „Na novém, velmi kvalitním skateboardingovém sportovišti, které je jedno 
z nejpěknějších a nejlépe vybavených v České republice, se sešli nejlepší sportovci  
a sportovkyně, aby se utkali v prvním Českém skateboardingovém poháru. V areálu vidíme 
schody, zábradlí, zídky, lavičky a další překážky. Je to prostě imitace prostředí ulice převedené 
do bezpečného prostředí hřiště.“ Závodníci prošli kvalifikací, semifinálovými jízdami  
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a nejlepší se dostali do finále. Každý z nich měl 3 jízdy po 45 sekundách, v nichž museli 
předvést co nejvíce triků. V další disciplíně, v jízdě v bazénu, záleželo na kvalitě jízdy, využití 
prostoru a opět na souboru kvalitních triků.  
Street mužů vyhrál Richard Tury a street žen Antonie Bakošová. V disciplíně skatepark 
dominoval domácí závodník Martin Bryndač. [8] 
 
Neděle 11. srpna 2019 
 Ani v neděli nebylo v novém sportovně relaxačním areále na Lázeňské ulici 
klidněji. Příznivci skateboardu se utkali v závodě VANS SHOP RIOT. Jednalo se o souboje 
16 tříčlenných týmů z celé republiky. Tyto závody se pořádají v každé evropské zemi zvlášť, 
jednou ročně. Na organizaci se podílely Firma VANS a Skate klub Havířov, zapsaný spolek 
(obchod Picnic). Tým Havířova doma zvítězil a kromě hodnotných cen získal také účast 
v říjnovém evropském finále v Amsterodamu.  
 
 V Těrlicku vyvrcholil třídenní triatlonový závod Triatlon Nanosilver 
Epic3Challenge. Byl zahájen v pátek v plaveckém bazéně havířovského koupaliště Jindřich 
časovkou na 400 m. V pátek čekala závodníky 15km cyklistická trať a 4 km běhu. V sobotu 
pokračovali borci uplaváním 750 m, 22 km na kole a během o délce 6 km. Před sobotním 
závodem dospělých se uskutečnil tradiční Dětský albrechtický aquatlon, který kombinuje 
plavání a běh. Sobotní závod s podtitulem Albrechtický triatlon byl otevřen i pro závodníky, 
kteří chtěli závodit pouze jeden den. V nedělním finále startovali triatlonisté na základě součtu 
dosažených časů z pátečního a sobotního závodu. Specialitou byl přeběh z plavecké části  
do depa v Albrechticích v délce 1,5 km. Závodilo se na tratích 1 km plavání v Těrlické 
přehradě, 30 km cyklistiky a 9 km běhu. Vítěz nedělní stíhačky se stal celkovým vítězem celého 
závodu.   
Na startu se objevili vedle domácích závodníků Poláci, Slováci a Nizozemci. Představila  
se mezi nimi kompletní sestava pořádající SK FUGA Havířov.  
Všechny tři triatlonové závody absolvovalo 59 závodníků a závodnic, dokončilo ho také 5 mužů 
v kategorii 50+.  První místo získal Vít Svozil v celkovém čase 3:55:53 h. První z žen (závod 
dokončilo 9 žen) Eliška Gregorová skončila v konečném pořadí na 11. místě v celkovém čase 
4:18:59 h. Do sobotního závodu nastoupilo 105 závodníků a závodnic, stovka z nich závod 
dokončila. Zvítězil Jakub Powada v celkovém čase 1:11:12 h, Eliška Gregorová, první žena, 
obsadila celkově 15. místo v čase 1:24:18 h.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Triatlonový závod je odstartován, borci se vydali na trať 400m časovky v bazénu 
havířovského koupaliště Jindřich.  
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Středa 14. srpna 2019 
 Začala plošná rekonstrukce silnice I/11 Těšínská. Komplikace řidičům nastaly  
už 12. srpna 2019, kdy Ředitelství silnic a dálnic oficiálně zahájilo 1. etapu plošné opravy 
silnice od křižovatky ulic Těšínská, Na Nábřeží a 17. listopadu ke kruhovému objezdu  
na Bludovickém kopci (ulice Padlých hrdinů a Na Záguří). Byly vypnuty semafory a uzavřen 
byl světelně řízený přechod na ulici Těšínské. První etapa trvala do 20. září 2019  
a zahrnovala úsek ke křižovatce ulic Okrajová a Frýdecká. Jednalo se o hloubkovou sanaci 
vozovky, včetně podkladních vrstev. Práce probíhaly vždy na polovině komunikace, na druhé 
byl zajištěn oboustranný provoz. Zachovány zůstaly vjezd a výjezd na přilehlé autobusové 
nádraží a k nákupní zóně u zimního stadionu. Fungovala také průjezdná autobusová zastávka 
ve směru na Český Těšín a opačně. Druhá etapa opravy začala ve středu 14. srpna 2019, trvala 
do 1. září a její podstatou bylo frézování vozovky. [9] 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Plošná oprava ulice Těšínské trvala do poloviny září a vyzkoušela nervy účastníků silničního 
provozu. Středa 14. srpna 2019, vjezd a výjezd na autobusové nádraží a do nákupní zóny. 
  
 Návštěvníci Kotulovy dřevěnky, pobočky MT, si vyráběli svíčky z voskových 
mezistěn. S včelími plásty si tu pohrálo 17 z nich, včetně návštěvnic z Krajského úřadu 
v Ostravě. Nebyla to jediná akce, kterou tu v průběhu letošních prázdnin zaměstnanci muzea 
připravili. Více než 2 desítky lidí se zúčastnily tradičního „Hrníčku z Bludovic“. Malování  
na sklo a porcelán bylo spojeno se zajímavým výkladem o historii bludovické keramiky.  
K častým prázdninovým hostům Kotulovy dřevěnky patřili ostravští senioři, kteří sem jezdili 
v rámci vzdělávání.  
 
Sobota 24. srpna 2019 
 Na atletickém hřišti u MSH Slavie startoval už 3. ročník Rotorama racing, ligového 
závodu pilotů dronů, který opět zorganizoval René Štefánik. Zúčastnilo se ho 30 pilotů z ČR, 
Polska a Slovenska. Na prvních třech místech se umístili Lukáš Lendvorský, David Špaček  
a Petr Horák, všichni z týmu Rotorama.  
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Ohlasy byly u pilotů velmi pozitivní, po skončení letošního ročníku se začali všichni 
připravovat na ročník čtvrtý, který se uskuteční koncem letních prázdnin 2020. [10]  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Drony jsou připraveny vzlétnout, v sobotu 24. srpna 2019 u MSH Slavie. Foto z archivu 
Reného Štefánika.  
 
Neděle 25. srpna 2019 
 Česká reprezentace se zúčastnila mistrovského závodu IMCA v agility  
ve španělské Valencii. Ke zlatu a české hymně na nejvyšším stupínku se probojovala 
v kategorii Large havířovská Adriana Slezáková s border kolií Jerrym. Stalo se tak i přes to,  
že od čtvrtku 22. srpna 2019, kdy soutěž začala, vládlo ve Španělsku extrémně horké počasí. 
Finále předcházela 2 kvalifikační kola v květnu a v červnu, která Adriana se svým čtyřnohým 
parťákem vyhrála. Adriana Slezáková se věnuje výcviku psů profesionálně, mimo jiné vlastní 
cvičiště za havířovským koupalištěm. Zde probíhají kurzy základní poslušnosti a tréninky psího 
sportu agility skupiny Bestagility Havířov. [11] 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Slavnostní okamžik pro havířovskou dvojici, dekorování medailí na stupni vítězů  
ve španělské Valencii. Foto z archivu Klubu agility ČR.  
 
 V areálu Setina v Pusté Polomi začalo houslové soustředění, které pro malé 
houslisty zorganizovala nezisková organizace „Hudba nezná hranice Havířov“, zapsaný 
spolek. Až do pátku 30. srpna 2019 tu nacvičovali na několik koncertů ve školním roce 
2019/2020. Po úspěchu projektu „Když housle baví“ se houslový soubor ZUŠ L. Janáčka  
The Strings pustil společně s rockovými muzikanty do nového programu „Když housle hrají 
rock“. Cílem soustředění bylo sehrání v náročných rockových skladbách, zlepšení techniky. 
Byla nahrávána pracovní videa jako zpětná vazba pro hráče i pedagogy. Vedle hudebních 
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zkoušek děti soutěžily a relaxovaly v přírodě, pro zábavu i pro upevnění přátelských  
a kolegiálních vztahů. Bylo krásně a v jídelně všem výborně chutnalo.  
 
 Oblíbené pohádky v parku za KD Radost pokračovaly první srpnovou neděli 
letošního roku. Za dětmi zavítali se svým divadýlkem herci agentury KATO a zahráli dětem 
hezkou a poučnou pohádku „O kouzelném semínku“. Byla plná známých pohádkových melodií 
s novými texty. A že zasazené semínko potřebuje vláhu, na konci pohádky se spustil příjemný 
desetiminutový deštík. (Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

  
V neděli 4. srpna 2019 pokračovaly pohádky v parku, Agentura KATO a pohádka  
„O kouzelném semínku“.  
V neděli 11. srpna 2019 zavítal do Havířova znovu klaun Hopsalín a následující neděle v parku 
za KD Radost patřila populárním hrdinům ostravského Divadla Loutkový svět. Funilka 
nakonec přiměla Strašfuňáka k cestování a spolu s dětmi objeli celý svět. 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Hrdinové ostravského Divadla Loutkový svět Funilka a Strašfuňák se v neděli 18. srpna 2019 
vypravili na cestu kolem světa.   
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Poslední letošní prázdninovou pohádku v parku za KD Radost zahrálo Divadlo Kašpárkův svět 
Opava. Děti spontánně reagovaly na Kašpárkův příběh, který tentokrát osvobodil princeznu 
Rozmařilku z pekla. (Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Končí letošní pohádky v parku. V neděli 25. srpna 2019 zahrálo Divadlo Kašpárkův svět 
Opava.  
 
 První srpnový promenádní koncert v parku za KD Radost obstarala kapela Veselí 
starci z TV Šlágr. O týden později zahrál návštěvníkům parku za KD Radost Dechový orchestr 
mladých z Hradce nad Moravicí. V neděli 18. srpna 2019 zahráli a zazpívali muzikanti Dechové 
kapely Krnovanka z Krnova.  
V neděli 25. srpna 2019 patřilo pomyslné jeviště na posledním letošním promenádním koncertu 
Dechové hudbě Slatina. V parném dusnu před bouří a deštěm byla hojná návštěva a někteří  
si i zatancovali. V průběhu dvouhodinového programu si publikum vyslechlo celou řadu 
oblíbených písniček z Moravy, Slezska a Čech. Muzikanti se Slatiny u Bílovce si připravili  
i překvapení, v jejich podání zazněla píseň Pavla Pácla z Havířova (narodil se v lednu 1923 
v Českém Těšíně, redaktor a sportovní komentátor Československého rozhlasu v Ostravě, 
později pracoval na Filozofické fakultě Masarykovy univerzity v Brně, v roce 1994 se stal 
docentem na Filozofické fakultě Ostravské univerzity, zemřel v únoru 2013 v Havířově) 
„Dobrý den, majore Gagarine“, kterou napsal spontánně v dubnu 1961. [12] 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Na prvním srpnovém promenádním koncertu v parku za KD Radost vystoupili Veselí starci 
známí z TV Šlágr.  
  



194 
 

 
Dechová hudba Krnovanka, pravidelný host promenádních koncertů v parku, zahráli  
18. srpna 2019.   

 
Parný den, před deštěm a bouří zpříjemnila v parku za KD Radost Dechová hudba Slatina.  
 
Pondělí 26. srpna 2019 
 V Havířově byla dokončena komplexní rekonstrukce zdravotního střediska  
na ulici Dlouhá třída. Probíhala od března letošního roku, postupovalo se od nejvyššího 
podlaží do suterénu. Budova získala moderní vzhled, zlepšily se její tepelné vlastnosti  
a komfortnější je přístup pro imobilní občany. Uvnitř u vstupních dveří byla umístěna 
velkoplošná tabule, která usnadňuje orientaci v budově. „Barevně jsou odlišená jednotlivá 
patra se seznamem lékařů,“ vysvětlil jednatel MRA Jiří Lankočí.  
Chod střediska byl omezen jen částečně zejména v možnosti parkování. Sanace byla 
financována z Fondu nájemního bydlení. Byly odstraněny statické závady nosných konstrukcí, 
zatepleny obvodový plášť a střecha, vyměněna všechna okna za plastová, střešní plášť, včetně 
řešení vstupu na střechu. Dělníci opravili hydroizolaci, venkovní zídky, zábradlí, schodiště, 
rampy, podchod, dlažby, vyměnili vstupní dveře, rozvody elektroinstalace od hlavního 
rozvaděče v celé budově i hromosvodné instalace. Vyměněno bylo stoupací potrubí, 
vodoinstalace pro zařizovací předměty v celé budově, včetně cirkulace a podružného měření, 
požární vody a hydrantů. Novými byly nahrazeny zařizovací předměty v sociálních zařízeních, 
rozvody ležaté kanalizace od revizní šachtice, nevyhovující stoupací potrubí kanalizace v celé 
budově. Instalován byl nový výtah. Nájemci mohli požádat o dodatečné opravy v pronajatých 
prostorách z oblasti výměny elektroinstalace nebo rozvodů vody. [13] 
V letošním roce byla dokončena rekonstrukce zdravotního střediska na ulici Studentské. 
V srpnu začala rekonstrukce zdravotního střediska na ulici Jurije Gagarina 1595/2 b. 
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Komplexní sanaci objektů, výměnu výplně stavebních otvorů, zateplení fasády  
a střechy, rekonstrukci osvětlení společných prostor zhotovila Beskydská stavební, a. s. Třinec.  
Kvůli rekonstrukcím musely být stávající ordinace přesunuty na jiná zdravotní střediska.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Začala rekonstrukce zdravotního střediska na ulici Jurije Gagarina, úterý 27. srpna 2019.  

 
První z letos rekonstruovaných zdravotních středisek na ulici Studentské v Havířově-Podlesí.   

 
Opraven byl i podchod ke vchodu do zdravotního střediska na Hlavní třídě a sousedící 
lékárny. Foceno v úterý 27. srpna 2019.  
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 Trenérky TŠ Horizonty připravily pro své svěřenkyně už 4. letní soustředění 
v tělocvičně ZŠ Žákovská. Bylo určeno sólistům, duetům a malým skupinám do 7 tanečníků. 
Sedm desítek tanečnic se až do čtvrtku 29. srpna 2019 věnovalo nácviku chůze, tanečních 
technik, tanečních vazeb a stavbě nových choreografií. Na podzim je čeká 7 soutěží taneční ligy 
a Mistrovství ČR.   

 
Soustředění TŠ Horizonty v tělocvičně ZŠ Žákovská v úterý 27. srpna 2019.  
 
Úterý 27. srpna 2019 
 V ulicích V Parku a Sadová pokračovala výstavba parkovacích míst a přeložky 
vodovodního řádu.  Zhotovitelem byla firma MVEX Stavby, s. r. o.  

 
Začalo se s výstavbou nového parkoviště v ulicích V Parku a Sadová.  
 
Středa 28. srpna 2019 
 Florbalový tým Florbal Exelsior Havířov přivítal na domácí palubovce  
v MSH Slavie TJ Znojmo. Bylo jisté, že ani jeden z týmů v rámci Poháru českého florbalu již 
nepostoupí, jednalo se spíše o přípravný ligový zápas. Havířovští ho prohráli těsně 4:5. (Příloha 
D/08/2 Soupisky obou týmů a pozvánka na ligové zápasy). 
  
Čtvrtek 29. srpna 2019 
 Senioři ze středisek Luna a Helios Domova seniorů Havířov se po roce sešli  
na tradičním „Loučení s létem“. Ve dni plném slunce poskytovaly stín markýzy  
v kvetoucí zahradě u střediska Helios. K dobré náladě přispěla harmonika pana Piskoře, 
výborné občerstvení a společné opékání párků. Přítomným byla umožněna i krátká procházka  
po zařízení Helios Domova seniorů Havířov.  
 
Pátek 30. srpna 2019 

V srpnu pokračovaly příměstské tábory pro děti, pedagogičtí pracovníci  
a jejich asistenti se v nich pokusili smysluplně vyplnit volný čas dětí.  
Ve SVČ Asterix začaly srpnové turnusy na ulici M. Kudeříkové. Tři desítky dětí se proměnily  
ve trolly na cestě za dobrodružstvím. Pod vedením hlavní vedoucí a 3 pomocnic vyráběly trolly, 
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trollí vesnici, vymyslely národní trollí tanec. Navštívily dopravní hřiště a dětské oddělení 
Městské knihovny Havířov na ulici Svornosti. Táborový čas trávily též v zahradě střediska 
hraním různých zajímavých her. Tábor trval od pondělí 5. srpna do pátku 9. srpna 2019.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Trollové z Asterixu hrají jednu z her v zahradě zařízení na ulici Kudeříkové.  
(Příloha D/08/3a, D/08/3b Seznamy příměstský táborů s příspěvkem Statutárního města 
Havířova 2019 SVČ Asterix Havířov; D/08/4 Pozvánka na pobytový tábor Asterixu Léto  
se psy; D/08/5 Pozvánka na lázeňský rekreační pobyt dětí s příspěvkem statutárního města 
Havířov od 5. srpna 2019 v jižních Čechách; D/08/6 Pozvánka na pobytový tábor Asterixu 
Dance, Dance, Dance, aneb tvůj pohyb má známou tvář; D/08/7 Pozvánka  
na pobytový tábor Asterixu Léto v Bradavicích, aneb škola čar a kouzel).  
V CSVČ sv. Jana Boska na Haškově ulici nazulo v pondělí 5. srpna 2019 celkem 27 dětí 
sedmimílové boty. Pod dohledem hlavního vedoucího a 2 asistentů se vypravili hned v pondělí 
stanovat do Dolní Morávky. V týdnu do 9. srpna 2019 si užili Lasergame, Stezku v oblacích, 
výlet do Mostů u Jablunkova a zábavných her ve středisku. 
Na středisku v Havířově-Šumbarku na ulici Lomené řádili „Piráti z Karibiku“, děti cestovaly 
napříč světadíly, hledaly poklady, bohatství památek a kultury v různých zemích. Týden  
od pondělí 19. srpna 2019 do pátku 23. srpna 2019 byl ve středisku na ulici Lomené zasvěcen 
sportu. Do příměstského tábora „Hýbej se: Pod olympijskými kruhy“ se scházelo 13 dětí  
ve věku od 7 do 14 let. S hlavním vedoucím a jeho dvěma pomocníky (studenty pedagogiky  
na praxi) vyvíjely různé sportovní aktivity. Všichni se vypravili na Morávku a do Sportovního 
centra v Dobré na dětskou olympiádu. Děti dostaly brožuru s informacemi o historii 
olympijských her a s testy a kvízy. (Příloha D/08/8 Brožura pro děti na příměstském táboře 
„Hýbej se: Pod olympijskými kruhy“). 
Příměstský tábor pro 17 dětí ve věku od 5 do 9 let připravily pedagožky ze ZŠ Školní.  
Pod názvem „Veselá věda“ se ukrývalo dobrodružství v podobě pokusů, experimentů. Děti 
pracovaly s chemickými pomůckami, z jedlé sody a octu vyrobily sopku s erupcí, poznávaly 
tajemství míchání barev z přírodních materiálů (mletý kořen kurkumy, slupky od cibule, 
ostružiny, kopřivy) a vyráběly barevné látky. Navštívily myslivce a hasiče HZS MSK 
v Havířově.  
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Poznatky zapisovali táborníci do Vědeckého deníku. (Příloha D/08/9 Vědecký deník 
příměstského tábora „Veselá věda“). 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha)  

 
Zakládání barev, jedna ze zajímavých vědeckých činností na příměstském táboře v ZŠ Školní 
v Havířově-Šumbarku.  
Tábory pro děti připravila i letos Římsko-katolická farnost v Havířově. Nejprve si užily 
týden s Sherllockem na faře v Zátoru. Poslední prázdninový týden ožila fara u kostela  
sv. Markéty v Havířově-Bludovicích. Více než 2 desítky dětí z farnosti ve věku od 4 do 15 let 
cestovaly časem. S vedoucími poznávaly pravěk, středověk (vyrobily si korunu a žezlo), antické 
Řecko, roky 2. světové války (unikaly nepřátelským vojákům) a zrod města Havířova (děti  
si postavily malý model města). Společně se všichni vypravili na malé vycházky do okolí.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

  
Výsledek cesty do středověku na příměstském táboře na faře u kostela sv. Markéty 
v Havířově-Bludovicích v týdnu od 26. do 30. srpna 2019.  
Děti z evangelického farního sboru v Havířově-Bludovicích vycestovaly v týdnu  
od 4. do 9. srpna 2019 na tábor do Hrádku ve Slezsku.  
 
Sobota 31. srpna 2019 
 „A tak šel beránek žalovat na zámek…“ byla jedna z mnoha lidových písní, které 
vyšperkovaly 50. ročník „Doźyniek Slaskich – Slezských dožínek“ v PZKO  
v Havířově-Bludovicích. Průvod dorazil do areálu zahrady Domu PZKO od Zámečku 
z Kotulova statku. Hlavní aktéry předání bohatého obilného věnce a chleba přivezla Máňa, starý 
traktor s valníkem. Následovali je muzikanti několika hudebních a tanečních souborů 
(Blędowice, Vonička, Chorek, Zelený javor z Polska a Bystrzyca). Každý z nich vystupoval  
se svojí kapelou hned poté, co hospodáři Lucyna a Marek Bystrońovi převzali symboly úrody 
od Veroniky Siwek a Jana Glace. Před horkým sluncem se hosté ukrývali pod připravenými 
stany, v plné permanenci byl gril, smažily se bramborové placky (stryki), připíjelo  
se medovinou, na pivo a kofolu se stála dlouhá fronta, osvěžení poskytla i výborná káva.  
K ní se výborně hodily vyhlášené koláče, po kterých se i letos jen zaprášilo.  
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Tradiční lidovou slavnost navštívili náměstkyně primátora pro školství a kulturu Jana Feberová, 
náměstek pro investice a chytré město Bohuslav Niemiec a radní pro sport Dan Vachtarčík. 
(Další fotografie dostupné v příloze č. 8 Fotografie Slezské dožínky v PZKO 50. ročník) 

 
Máňa v čele průvodu přiváží na valníku hlavní aktéry dožínkového rituálu.  
Sobota 31. srpna 2019, 50. Slezské dožínky v PZKO v Havířově-Bludovicích.  

 
Hospodář s hospodyní přijímají věnec a chléb v sobotu 31. srpna 2019. Jubilejní 50. Slezské 
dožínky v Havířově-Bludovicích.  
 
 Atleti AK Havířov bojovali v Břeclavi v baráži o 1. ligu poté, co o minulém víkendu 
uspěli ve 4. kole II. ligy ziskem 137,5 bodu. V Břeclavi skončili na 5. místě, dosáhli 101 bodů.  
 
 
Strohá řeč čísel 
 Na ÚP, kontaktním místě v Havířově, evidovali v srpnu celkem 3 426 uchazečů  
o zaměstnání (žen bylo 1 700). V dosažitelném věku od 15 do 64 let bylo 3 273 evidovaných 
(1 620 žen). Podíl nezaměstnaných na počtu obyvatel města se zastavil na hranici 7,07 %.  
Bez práce bylo 114 absolventů a mladistvých (po základní škole 50 a absolventů 64) a 549 osob 
se změněnou pracovní schopností. Nárok na podporu v nezaměstnanosti mělo k 31. srpnu 2019 
celkem 803 uchazečů o zaměstnání. [14] 
 Ve psím útulku Max TSH v srpnu přijali 32 psů, 16 koček, 2 holuby, 1 zakrslého 
králíka, užovku červenou a ježka. Během prázdninového měsíce našlo cestu do nových 
domovů 9 psů a 9 koček. K původním majitelům se vrátilo 20 psů a 1 kočka. Holub a ježek byli 
předání Záchranné stanici Bartošovice. K 31. srpnu 2019 se v útulku starali o 64 psů, 12 koček,  
2 osmáky, 1 zakrslého králíka, 2 morčata a užovku červenou. [15] 
 V porodnici havířovské NsP se v srpnu narodilo celkem 60 dětí, chlapců bylo  
34 a dívek 26. Novorozenců, kteří měli v rodném listu uvedeno bydliště v Havířově, bylo  
42 (chlapci 23, dívky 19).  
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Na lůžkových odděleních NsP Havířov bylo hospitalizováno 1 392 pacientů (z Havířova 844). 
[16] 
 Vyvrcholila sezóna na havířovském koupališti Jindřich. Od jeho otevření koncem 
května ho navštívilo 53 376 lidí, jedná se o průměrnou návštěvu (nejvyšší v posledních létech 
byla v roce 2015 – celkem 74 500 lidí a nejnižší v roce 2014 – celkem 36 tisíc návštěvníků). 
[17] 
 
 
Napsali o nás 
 Hokejový klub AZ Havířov společně s polským hokejovým Klubem Hokejowym 
GKS Jastrębie a slovenským Hokejovým klubem Žilina připravil pro děti a mládež ve věku 
od 13 do 30 let sportovně vzdělávací projekt v rámci programu ERASMUS+ s názvem „Sport 
jako prevence civilizačních chorob“. Jeho cílem je vzdělávání mládeže v oblasti civilizačních 
chorob, zdravého stravování ve sportu i v běžném životě a zdravého pohybu. V rámci projektu 
je kladen důraz také na jazykové vzdělávání mládeže a odstraňování jazykových bariér  
mezi sousedními zeměmi. Členové klubů se letos v červnu setkali již na třech akcích, které 
navazovaly na loňské prosincové. Zúčastnili se také sportovci z HSC Havířov, pro které byl 
uspořádán turnaj v paralympijském sportu boccia. [18]  
 Jezdci na koních si museli přivolat na pomoc strážníky MP Havířov. Slovně je 
napadal muž, který nechal volně pobíhat svého psa. Napadal i strážníka, který přijel na místo 
incidentu na kole. Pejskaři se nakonec udělalo mdlo, upadl na strážníka, povalil jej i s kolem. 
Oba se zranili a na místo musela být povolána i sanitka. Muž i strážník byli převezeni  
na ošetření do havířovské nemocnice. Ke konečnému dořešení byl případ předán přestupkové 
komisi havířovského magistrátu. [19] 

Havířov se přidal k ostatním městům v kraji, která kvůli suchu nesečou trávu. 
Trávníky jsou totiž vyschlé a spálené od slunce. Sečení bylo obnoveno až poté, co se zlepšily 
klimatické podmínky. Byla udržována pouze frekventovaná místa. Město v období sucha 
omezilo i svoz biologicky rozložitelného odpadu, byl dodržen červencový harmonogram, kdy 
byly tyto popelnice vyváženy pouze v liché týdny. [20] 

Restaurace Radnice na havířovském magistrátu zavedla místo stravenek čipy. 
Hlavním důvodem bylo zamezit plýtvání potravinami. Pokud totiž nemá strávník jídlo předem 
objednané a zaplacené, nebude pro něj ani uvařeno. „Systém funguje necelý měsíc a zjistili jsme, 
že potraviny opravdu nezbývají. Zamezili jsme ztrátám hodně. Za minulý rok jsme vyhodili  
2,4 tuny bioodpadu,“ vysvětlila provozní manažerka Andrea Jarmarová. „V tuto chvíli přesně 
víme, kolik polévek, kolik meniček máme navařit. Tím šetříme i práci kuchařům, můžeme lépe 
plánovat směny a objednávky surovin,“ dodala jednatelka společnosti Restaurace Radnice Iveta 
Kočí Palkovská. Restaurace Radnice vaří pro zaměstnance magistrátu a pro příspěvkové 
organizace města. [21] 

Stolní tenista Ivan Karabec uspěl na kvalifikačních turnajích v Asii a podle všeho 
jej nemine účast na paralympijských hrách příští rok v Tokiu. Byla by to již sedmá účast 
v kariéře hráče havířovského Baníku. Na turnaji v Japonsku startovalo 180 hráčů z 23 zemí. 
[22] 

Vzpomínku na 21. srpen 1969 přinesla Mladá fronta Dnes. Připomenula v článku 
„Milice v Havířově běsnily“, že v tom roce to už nebyla cizí vojska, ale vlastní lidé. Tvrdě 
potlačili jakoukoliv připomínku 1. výročí okupace z roku 1968. Příslušníci lidových milicí, 
dělnických bojových jednotek byli snad bezohlednější než Rusové, Poláci či Maďaři o rok 
dříve. Nejtvrdší střety se odehrály v Praze a v Brně, ovšem rušno bylo i v našem kraji, kromě 
Ostravy a Opavy také v Havířově. Komunisté byli přesvědčeni, že v tomto městě se mají 
překonávat těžební rekordy a budovat šťastné zítřky. Proto je rozlítilo, že si havířovští dovolili 
odchýlit se od stranické linie. Policistům vadila i fronta na zmrzlinu. Mladí lidé zapálili několik 
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svíček u fotografie Jana Palacha, lidé se tu zastavovali a hned odešli. Do toho se přiřítili 
příslušníci VB a začali dělat pořádek, křičet, že demonstrace je nepovolená. Byli velmi 
agresivní, nepřipouštěli žádnou debatu. Pietní akt snad i proto přerůstal v silný předem 
neplánovaný protest. Zasahující jednotky to ještě více rozlítilo. Hasičské auto začalo po lidech 
stříkat z vodního děla, proud vody převrhl i hluboký kočárek, se kterým paní procházela. 
Milicionáři kráčeli se samopaly, aby ukázaly svoji moc. Odpor byl silou na dlouhé roky 
potlačen. [23] 

Na Městském fotbalovém stadionu bojují se zákeřnou agresivní houbou kornatkou 
travní. Nejprve se potýkali se suchem a nedostatkem vody, ale díky srážkám v poslední době 
a opravě vrtné soupravy, která odčerpává spodní vodu, se zavlažováním nemají nyní problém. 
Kvůli kornatce však tráva opět není na mnoha místech zelená. Se špatnými podmínkami  
pro trénování se museli během léta vyrovnávat především samotní fotbalisté. „Kornatka, to je 
velice nebezpečné, protože pohybem hráčů a dětí se to roznáší po celém hřišti. Museli jsme 
omezit trénování na hlavním hřišti. Spodní máme po vedrech zničené, tak jsme trénovali  
na umělce. Omezili jsme to a postřikem se podařilo zachránit horní hřiště,“ řekl předseda MFK 
Havířov Bronislav Šimša. Regeneraci trávníků by měla pomoci i nová sekačka, která trávu 
netrhá, ale stříhá. [24] 

Kraj chce získat od Úřadu pro zastupování státu ve věcech majetkových budovu 
v Havířově v ulici Junácké, kterou by nechal přestavět na domov seniorů. Vzhledem k tomu, 
že Havířov stále bojuje s nedostatkem míst v těchto zařízeních, bude se na projektu podílet  
i havířovská radnice. Ta měla v plánu pro tyto účely přebudovat bývalou ZŠ Mánesova, ale  
na rekonstrukci nelze žádat o dotace. Náklady na rekonstrukci budovy u havířovského úřadu 
práce by hradil kraj. Následně se bude jednat o provozních podmínkách a spoluúčasti města. 
V současné době je v Havířově 900 neuspokojených oprávněných žádostí. [25] 
 Společnost Transdev převzala společnost 3ČSAD a získala 1 100 zaměstnanců,  
410 autobusů, 75 kamionů a také důležité zázemí, včetně servisů a čerpacích stanic. 3ČSAD 
je tradičním dopravcem se silným zaměřením na nízkoemisní dopravu, ve své flotile provozuje 
více než 300 autobusů na CNG (stlačený zemní plyn) a 12 elektrobusů. Transdev  
Morava, s. r. o. vstoupila na trh na konci roku 2018, rovněž zajišťuje dopravní služby v MSK. 
Skupina Transdev má sídlo ve Francii, soustředí se na veřejnou osobní dopravu. Podle webu 
skupiny působí v 18 zemích a má asi 82 tisíc zaměstnanců. Desetiprocentním akcionářem 
společnosti ČSAD Havířov je město Havířov. [26] 
 
 
Počasí v srpnu 2019  
 Dusno, parno, déšť, bouřky nabízelo počasí ze svého srpnového soudku. Nejvyšší 
průměrná teplota vystoupala ve čtvrtek 29. srpna 2019 na 29,6 °C. V polovině srpna se našly 
dny, kdy se průměrná teplota přehoupla pouze přes 17 °C (středa 14. srpna 2019 to bylo  
17,33 °C). (Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Pohled na město Havířov z křižovatky u komplexu Merkuru, sobota 3. srpna 2019, cesta  
do Životic, příjemné letní počasí. 
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7.9 KRONIKA ZÁŘÍ 2019 
Smyslem života je dopřát si blbosti. [1]  

Úvod 
 Josef Škvorecký by letos v září oslavil své 85. narozeniny. Spisovatel a spoluzakladatel 
(se svojí ženou Zdenkou Salivarovou) exilového nakladatelství „68“ v Kanadě opět uhodil 
hřebíček na hlavičku. Odpověděl snad stručně a jasně všem, kteří občas přemýšlejí, proč se 
„vyhazují“ peníze za slavnosti, zejména ty Havířovské leží některým v žaludku. Člověk si 
prostě občas těch blbostí dopřát musí. A že letos na slavnostech zazářily hvězdy z různých 
světových stran. Chvílemi sice pršelo, jen se lilo, ale každoroční prázdninovou prodlouženou 
jsme si zkrátka užili.  

 
Havířovští si jezdili nasbírat voňavá jablíčka do Sadů Životice. 

Jinak nepatří září k oblíbenému období. Učitelům začalo deset perných měsíců a dětem deset 
měsíců školních povinností. Ne všechny je plní s radostí a jako každý rok zamotají hlavy svým 
rodičům i pedagogům. Relativní klid července a srpna se přehoupl ve dny bohatě nabité 
událostmi na všech frontách společenského dění i našeho běžného života. Překotně ubíhá den 
za dnem. V Evropském týdnu mobility se snažíme stát na vlastních nohou, v pátek 20. září 2019 
jsme alespoň někteří jezdili zdarma městskou hromadnou dopravou v rámci Dne bez aut.  
Na chviličku jsme se pozastavili nad smutnou zprávou, že nás navždy opustil Jaroslav Weigel 
z Divadla Járy Cimrmana. 
 
 
Září v časovém sledu 
Neděle 1. září 2019 
 V evangelickém kostele Slezské církve evangelické augsburského vyznání 
v Havířově-Prostřední Suché se při ranní rodinné bohoslužbě rozloučili s prázdninami  
a požehnali novému školnímu roku. Zazněla prosba za moudré učitele a vychovatele, trpělivé 
a chápající rodiče, za mírový čas a krásné vztahy pro naše děti a jejich touhu po vědění. Příběh 
z Bible pro děti o bohatém celníku Zacheovi z Jericha, jehož srdce změnil svojí láskou Ježíš, 
předvedla dětem v rámci křesťanské nauky teta Edita.  
Po požehnání všem, kteří mají co do činění se školou, po společné modlitbě se všichni odebrali 
do prosluněné zahrady. Pro malé i velké byly připraveny soutěžní úkoly (střelba ze vzduchovky, 
magnetické šipky, skoky v pytli, poznávání zvuků zvířat, poznávání předmětů po hmatu  
a výběr toho, co je třeba do školy). Ceny se losovaly.  
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Příjemné nedělní setkání provoněla káva a čerstvě napečené koláče. (Příloha D/09/1 Pozvánka 
na Rozloučení s prázdninami). (Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
V kostele Slezské církve evangelické augsburského vyznání v Havířově-Prostřední Suché 
požehnali školnímu roku 2019/2020.  
 
 V Galerii Centrum vystavili fotografie z natáčení filmu režiséra Václava Marhoula 
„Nabarvené ptáče“, adaptace stejnojmenného románu spisovatele polsko-židovského původu 
Jerzyho Kosiňského. Snímek byl v českých kinech uveden od 12. září 2019, na začátku září byl 
představen na prestižním filmovém festivalu v Benátkách. Fotografie z natáčení filmu, který 
vyvolal rozporuplné reakce, byly k vidění do 3. října 2019. (Příloha D/09/2 Pozvánka  
na výstavu) 
 
Pondělí 2. září 2019 
 V ČR začal školní rok 2019/2020. Představitelé vedení města, zastupitelé se vydali 
do základních škol zřizovaných městem Havířov, aby přivítali prvňáčky. Otevřeno bylo  
31 prvních tříd a nastoupilo do nich 628 nových žáčků. Primátor města Havířova Josef Bělica 
pozdravil děti ze ZŠ Žákovská a ZŠ Zelená v Havířově-Životicích. [2] 

 
… první třída kašička… Nové žáčky v ZŠ Gorkého pozdravila Jana Feberová, náměstkyně 
primátora pro školství a kulturu.  
 Poté, co maturitou ukončilo studium 417 studentů (včetně nástaveb), bylo do všech 
oborů (i nematuritních) středních škol zřizovaných MSK přijato celkem 918 žáků (nezahrnuje 
Střední odbornou školu managementu a práva, s. r. o., která má sídlo mimo MSK). [3] 
Ředitelé některých středních škol nám zaslali do kroniky konkrétní údaje. Ze SPŠE odešlo  
78 maturantů, do prvních ročníků nastoupilo 90 studentů. [4] Na SŠ na Sýkorově ulici 
v Havířově-Šumbarku absolvovalo před prázdninami 46 žáků v oborech ukončených maturitní 
zkouškou a 52 žáků v oborech s výučním listem. Do prvních ročníků nastoupilo 129 žáků. [5] 
Na SŠ v Havířově-Prostřední Suché maturovalo 85 žáků a s výučním listem jich odešlo 22.  
Do prvních ročníků nastoupilo 118 studentů a do učebních oborů 32 žáků. [6] Na „Horním 
gymplu“ se rozloučili s 55 maturanty a v záři přijali 46 nových studentů. [7] Na Gymnáziu 
Komenského absolvovalo 85 maturantů ve 3 maturitních třídách. Letos bylo přijato  
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90 uchazečů o studium (2 třídy čtyřletého a 1 třída osmiletého studia). [8].  
Ve SŠTO v Havířově-Šumbarku maturovalo 21 studentů, odešlo 12 žáků 2leté denní nástavby 
a 17 žáků z 3leté dálkové nástavby. Na 4leté maturitní studium bylo přijato 30 studentů,  
do 2leté denní nástavby 31 studentů a do 3leté dálkové nástavby 30 studentů. [9] Z VOŠ Dakol 
odešlo 25 maturantů. Do letošních 1. ročníků nastoupilo 81 žáků. [10] 
 
 V Parku za Lučinou bylo zrekonstruováno dětské hřiště. Byly nakoupeny  
a instalovány prvky dětského mobiliáře v celkové hodnotě 807 195 korun pro děti ve věku  
od 18 měsíců a pro děti starší 5 let. Malí návštěvníci si vyhrají na sestavě „Ferdinand“ 
(skluzavka, tunel, pohyblivá lávka či síťový výstup). Mají k dispozici houpačku, ptačí hnízdo 
pro nejmenší a laboratoře pro hru s pískem. Na starší děti čeká sestava lezeckých stěn, 
s požárnickou tyčí, obloukovým žebříkem, síťovými stěnami, skluzavkou a různými výstupy.  
Původní mobiliář byl z bezpečnostních důvodů odstraněn. [11] 

 
Nový mobiliář dětského hřiště v Parku za Lučinou. Foto z archivu MmH. 
 
 Po dvouměsíční rekonstrukci byla otevřena oddělení pro dospělé čtenáře a K-Klub 
Městské knihovny Havířov na Šrámkově ulici. Z rozpočtu knihovny byla v pobočce  
pro dospělé čtenáře vyměněna podlahová krytina. Bylo vymalováno. Knihovnice začaly 
obsluhovat čtenáře za novým výpůjčním pultem. Změnilo se ustavení regálů s beletrií, větší 
soukromí nabízí návštěvníkům umístění počítačů pro veřejnost a čítárny. K-Klub působil 
během dvou prázdninových měsíců jako sklad knih a regálů z vedlejšího rekonstruovaného 
oddělení. V obou odděleních byla nainstalována nová klimatizace. [12] 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Nový výpůjční pult v oddělení pro dospělé čtenáře na Šrámkově ulici. Foto z archivu Městské 
knihovny Havířov.   
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 Příchod nového školního roku je tradičně časem pozvánek a náborů  
do vzdělávacích a zájmových kroužků. MKS vystavilo pro rok 2019/2020 nabídku jazykových, 
praktických, hudebních a pohybových kurzů. S posláním: „Přijďte mezi nás,“ začaly zkoušky 
pěveckého sboru Canticorum. Nábory dětí a dny otevřených dveří připravily sportovní kluby 
na území města (karate, judo, florbal, fotbal, hokej, rugby, atletika), tanečníci a tanečnice  
si mohli vybrat z několika tanečních a mažoretkových skupin na území města. Nábor nových 
členů vyhlásil také Junák – Český skaut na zahajovací schůzce ve Skautském domově 
v Havířově-Šumbarku.  
 
Středa 4. září 2019 
 V Domě pod svahem v Havířově-Šumbarku oslavili 10 let trvání zařízení Armády 
spásy. Prosluněného odpoledního setkání se zúčastnili náměstkyně primátora města Havířova 
pro školství a kulturu Jana Feberová, náměstek primátora pro investice a chytré město Bohuslav 
Niemiec. Projevili radost, že v „Domečku“ se daří vracet lidi do života a popřáli všem klientům 
i zaměstnancům všechno dobré. Současná vedoucí služby Domu pod svahem Lucie Pálková 
přivítala ředitele sociálních služeb Armády spásy v Havířově Tomáše Kolondru, který Dům 
pod svahem vypiplal téměř od prenatálního věku, stál u zrodu služby od roku 2009  
do roku 2017. Na počátku vnímal službu pomoci mužům závislým na alkoholu a gamblerství 
jako výzvu rozetnout kruh, ve kterém se tito lidé potácejí (mezi léčebnou, azylovými domy, 
ulicí). V průběhu deseti let tu našlo podporu a pomocnou ruku 163 mužů, kteří z důvodu 
závislosti přišli o bydlení, práci a rodinu. Program úspěšně dokončilo 53 z nich a vrátilo se zpět  
do společnosti. V roce 2013 rozšířilo zařízení služby o následnou péči Vyhlídka, která 
poskytuje podporu ženám i mužům při zvládání období přechodu z léčby do běžného života. 
Paní Ardi van Hatten z ústředí Armády spásy přišla popřát a poděkovala Panu Ježíši za sílu,  
za to, že přivedl lidi, kteří tuto nelehkou práci dělají a podávají pomocnou ruku. Lucie Pálková 
převzala dárek v podobě koláže připomínající, jak běžel čas na „Domečku“. 
Hosté si prohlédli zařízení Domu pod svahem, jehož současná kapacita je 15 klientů a 8 dalších 
ve 4 tréninkových bytech. Měli přístup i do terapeutické místnosti s prezentací plnění 
terapeutického úkolu. Obrazy, které během terapie vznikají, byly vystaveny v zahradě. 
K zakoupení byly výpěstky klientů, nádherné dýně, česnek a další zelenina. Nastupující babí 
léto si užívala též zvířata, kozy, oslík, která jsou nezbytnou součástí farmy, na které muži 
v rámci programu pracují. Hrála živá hudba, voněly buchty, párky nad ohněm, káva i voda 
ochucená mátou. Tu a tam někdo zadumaně postál u pietního místa, kde muži odcházející  
do života zanechávají kameny symbolizující tíhu a bolest své závislosti. (Příloha D/09/3 
Tisková zpráva Armády spásy; D/09/4 Služba následné péče Dům pod svahem;   D/09/5 
Příběhy uživatelů Dům pod svahem).  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Současná vedoucí Domu pod svahem dostala darem koláž o tom, jak plynul čas  
na „Domečku“, středa 4. září 2019.  
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 Klub hornických důchodců Dolu Dukla oslavil ve Společenském domě Havířov  
50 let svého trvání. Slavnostní schůze se zúčastnilo 160 členů a 18 hostů. Za vedení města 
přišla vedoucí odboru sociálních věcí MmH Bernarda Urbancová. Předseda klubu Antonín 
Čejka shrnul činnost a zaměření klubu od roku 1969. Každoročně se pořádaly společenské 
večírky v plesové sezóně, zájezdy na atraktivní místa v kraji a vždy v záři se konají výroční 
členské schůze spojené s oslavou Dne horníků. V posledních 10 letech se k pravidelným akcím 
připojila Zahradní slavnost v areálu Domu PZKO v Havířově-Bludovicích. Členové klubu 
nikdy nezapomínají uctít památku na 108 horníků, kteří zahynuli při důlním neštěstí v červenci 
1961. „Dukelácká rodina se za poslední rok rozšířila o 24 členů. K dnešnímu dni jsme na čísle 
254. Smutnou zprávou je, že 9 našich kamarádů a kamarádek nás navždy opustilo,“ uvedl 
předseda klubu hornických důchodců Dolu Dukla. Na výroční schůzi vystoupili hosté, předseda 
Krajské rady seniorů MSK Pavel Gluc, předseda Koordinačního výboru důchodců OKD Vilém 
Uher a předseda havířovské pobočky KPHMO Eduard Heczko.  
Kulaté a půlkulaté životní jubileum počínaje pětašedesátníky letos oslavilo 41 členů klubu. 
Nejpočetnější byla skupina osmdesátníků, přítomna byla i jedna devadesátnice. O kulturní 
program se postarali žáci ZUŠ B. Martinů v Havířově. Slavnostní výroční schůze byla 
zakončena hornickou písní „Kamarádi, dolů sfárejme“ v podání harmonikářky Naděždy 
Mrázkové.  
Klub byl založen 11. prosince 1969 jako Klub důchodců při ZV ROH Dolu Dukla. Prvním 
předsedou byl Alois Rozbroj. Po ukončení těžby na Dole Dukla byl klub zaregistrován jako 
nezisková organizace, jejímž předsedou je od 4. prosince 2007 Antonín Čejka. [13] 
 
 V Galerii Radost otevřela vernisáží svoji výstavu malířka okamžiku Bára 
Golasowská. Narodila se v Havířově, vystudovala „Horní Gympl“ a maturovala z výtvarné 
výchovy. Život ji zavál do koutů dalekých i blízkých, zůstává havířovskou patriotkou  
a nesmírně ráda se sem vrátila se svoji první havířovskou autorskou výstavou „Okamžiky“. 
Krásné pozitivní obrazy, bylo jich vystaveno 55, vznikaly v průběhu dvou let, nejmladší z nich 
s Lysou horou ještě usychal na stěně. Autorka vnímá život jako okamžik  
a dokáže s radostí zachytit jeho sílu, ať už se jedná o lidský pocit nebo o zpěněnou sílu moře  
na Novém Zélandu či malebnost vodopádů ve Španělsku. Moderátor Jirka Jekl vyzpovídal 
autorku a přivítal muzikanty Rudyho Horvata a Radima Přidala. 
Styl práce Báry Golasowské nejvíce ovlivnili Vladimír Znamenák, který ji naučil se dívat, vidět 
světlo a zachytit moment, dále Magdalena Hochfelt, která se přišla ráda na výstavu své žákyně 
podívat. Právě ona ji vysvětlila, jak malovat, aby obrazy byly plné energie. Bára si dobré rady 
vzala k srdci a nabídla havířovským jedinečnou podívanou. (Příloha D/09/6 Pozvánka  
na výstavu). (Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Autorka výstavy „Okamžiky“ Bára Golasovská na vernisáži své první havířovské autorské 
výstavy ve středu 4. září 2019 v Galerii Radost.  



207 
 

Pátek 6. září 2019 
 Lidé a zvířata, tak znělo téma 29. ročníku mezinárodní soutěže dětské kresby  
a grafiky „Krásná jako kvítka …“. Letos prošlo porotcům rukama 2 394 obrázků  
od dětí mateřských, základních, uměleckých škol a nižších tříd gymnázií z ČR, Slovenska, 
Polska, Slovinska, Maďarska, Běloruska, Litvy, Kazachstánu, Moldavska, Indonésie, Indie  
a Argentiny. Většině z nich se podařilo různými výtvarnými technikami ztvárnit soužití člověka 
a zvířete. Často se na obrázcích objevovali milovaní pejsci, kočičky, děti zabloudily do světa 
sov a dalších ptáků, různého hmyzu, opiček, koňů, delfínů a rybiček, myší, šneků. Soutěžního 
ztvárnění se dočkalo narození Ježíška, jeden z autorů namaloval zvířata na Měsíci. Děti 
vyjádřily i představu o některých příslovích, hezké a vtipné bylo kupříkladu „Chodit spát  
se slepicemi“. Výstavní síň Viléma Wünsche vysílala pozitivní energii, obrázky často 
vykouzlily úsměv na tvářích malých i velkých diváků. Spolu s obrázky byly vystaveny  
i exponáty ze ZOO Ostrava. Děti byly hodnoceny v pěti věkových kategoriích, dva obrázky 
získaly cenu primátora města Havířova. Kurátorka výstavy Jiřina Sivá, ředitelka ZŠ Frýdecká, 
která je spolu se Spolkem Tranoscius tradičním vyhlašovatelem soutěže, přivítala primátora 
města Havířova Josefa Bělicu, radní Ivu Georgiu a vedoucí odboru školství Janu Pilárikovou. 
Garantem letošního ročníku byl zoolog, ekolog, ornitolog a pedagog Univerzity Karlovy  
v Praze Jan Andreska. Po vzpomínce na zakladatele soutěže, bývalého dlouholetého ředitele 
ZŠ Frýdecká Vladimíra Znamenáka, který nás nedávno opustil, zajímavě pohovořil  
o zvířatech, která se pozvolna vracejí do naší přírody (medvědi, vlci, divoká prasata a rysové). 
Zaujalo vystoupení malých psích umělců.  
Většina hodnotných cen, které věnovali sponzoři, byla vítězným autorům odeslána poštou,  
z ČR a Slovenska jich dorazilo jen několik. Obrázky, včetně oceněných, byly vystaveny nejen 
v největší výstavní síni Havířova, ale také v prostorách Městské knihovny Havířov  
na Šrámkově ulici a na ZŠ Frýdecká do 27. září 2019. (Přílohy D/09/7 Katalog Mezinárodní 
výstava dětské kresby a grafiky 2. 9. – 27. 9. 2019; D/09/8 a 8a Pozvánky na výstavu Krásná 
jako kvítka…; D/09/9 Vizitka Jana Andresky; D/09/10 Pozvánka a propozice 30. ročníku 
soutěže Krásná jako kvítka je ta země…) 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Ocenění převzaly děti z okolí, množství cen bylo zasláno poštou. Výstava „Krásná jako 
kvítka…“, pátek 6. září 2019, Výstavní síň Viléma Wünsche.  
 
 V rámci 25. ročníku festivalu „Dny umění nevidomých na Moravě“ otevřeli 
členové SONS ČR, zapsaného spolku, Oblastní pobočky Orlová-Havířov, hned dvě výstavy 
v prostorách sálu hudebního oddělení Městské knihovny Havířov.  
První přiblížila tvorbu zrakově postižené umělkyně z Londýna Sally Booth. Zrakové postižení 
je významným faktorem v její umělecké kariéře a ve svých obrazech vyjadřuje radost ze života. 
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K jejímu stylu patří cestovní skicáky, kresby na papírových ruličkách a svitcích. Svá díla již 
vystavila ve Velké Británii, v Japonsku, Jižní Koreji, Singapuru, v USA a Belgii.  
Druhá výstava „Videnie, nevidenie i videnie“ umožnila návštěvníkům vidět obraz  
se zavřenýma očima díky popisům v braillově písmu a plastickému vyhotovení jednotlivých 
obrázků. Výstava přinesla humor o lidech, kterým úplně či částečně chybí zrak. Díla, práce  
z 1. ročníku soutěže „Vidění, nevidění i vidění“ z roku 2017 na Slovensku, zapůjčil ředitel 
SINA Nitra (Středisko integračních aktivit pro zrakově a vícenásobně postižené občany). 
Předsedkyně SONS, Oblastní pobočky Orlová-Havířov, Anna Kožinová pozvala  
do havířovského klubu na Horymírově ulici, kde se scházejí 2. a 4. úterý v měsíci. Přiblížila 
hlavní myšlenku festivalu, ukázat, že lidé s těžkým zrakovým handicapem nejsou nutně 
vyřazení ze společnosti: vidí a tvoří srdcem.  Na vernisáži zahrály Magdaléna a Eliška Novotné 
na housle a klavír. Výstavy byly k vidění do 11. října 2019. (Příloha D/09/11 Pozvánka  
na výstavu)  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Výstava slabozrakých a nevidomých umělců v hudebním oddělení Městské knihovny 
Havířov, pátek 6. září 2019.  
 
Sobota 7. září 2019 
 Na hřišti u MSH Slavie vyvrcholily letošní Havířovské slavnosti 2019. Nutno říci, 
že MKS ve spolupráci s městem Havířov a celou řadou sponzorů připravilo opravdovou nálož 
výborné muziky, rozjelo téměř festivalovou party v pláštěnkách a gumákách. Ale navzdory 
milé nepřízni počasí můžeme říci, že nám bylo shůry dáno, neboť předpovědi byly téměř 
katastrofické.  
Pátečním bohatým programem provedla návštěvníky slavností už osvědčená havířovská 
dvojice Širila a Kácal. Otvírák zajistila oblíbená kapela HB Blues, vítěz Festiválku v Letním. 
Následovali ji Michal Hrůza, skupina Traktor. Ze země Albionu dorazila legendární skupina 
Sweet a současní dobyvatelé a dobyvatelky hitparád Clean Bandit. Během jejich koncertu  
se mocně rozpršelo, věhlasní muzikanti skupiny Tři sestry zpívali skalním fanouškům.  
V sobotu se ujal moderátorského mikrofonu Petr Rychlý, potěšil i zpěvem písní z pořadu 
„Tvoje tvář má známý hlas“, kupříkladu navnadil na italštinu písní „O sole mio“. Na jevišti 
přivítal soutěžící o nejzdatnější sirénu, ujal se organizace přetahované, do které se vzhledem 
k deštivému počasí přihlásila 4 družstva (Gachi, Umberto, Tozzi a Burlaci), ceny v podobě 
pěnivého moku Radegast si vybojovaly týmy Gachi a Burlaci. K oficiálnímu zahájení  
a poděkování pozval na jeviště představitele města v čele s primátorem Josefem Bělicou, 
zástupce vedení MSK a partnerských měst. Primátor nezdržoval dlouhými projevy a úderně 
prohlásil, že Havířov je nejlepší (přeloženo do seriálové hantýrky: Vždycky Havířov). Koncerty 
se střídaly jeden za druhým bez větších prostojů. Zahájila výborná slovenská formace Desmod, 
zahráli, zazpívali a pobavili Mig 21 s Jirkou Macháčkem, jednu z písní věnovali jako omluvu 
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majiteli životické restaurace Amerika. Italské hity „Ti amo“, „Tu“, Stella stai“ či „Gloria“  
a mnohé další přijel oprášit Umberto Tozzi. Také při jeho produkci se zpívalo a tančilo, 
navzdory dešti. Mladí si vychutnali raperku Simu a děvčata šílela při vystoupení Mikolase 
Josefa, sympatického mladého zpěváka, který svým posledním hitem, španělskou písničkou, 
roztančil úplně všechny.  
Poté nastal předěl, ohňostroj zazářil a zahřměl už ve 21.30 hodin. Díky tomu ho vidělo mnohem 
více lidí. Byl věnován mistru Karlu Gottovi a oslavě jeho 80. narozenin. Písničky z jeho 
bohatého repertoáru si zpívali mladí i ti dříve narození.  
Dočkali se i milovníci tvrdší muziky. Na jevišti se vystřídaly severské kapely Amaranthe  
a Pretty Maids. 
Příjemnou novinkou na slavnostech byly pevné vratné kelímky na pivo s logem města  
a pivovaru Radegast, využít se daly i na další nápoje. K chuti přišla řada zřejmě nezdravých, 
leč dobrých jídel a sladkostí ve stáncích. Lákadla v podobě vystoupení klaunů  
a her byla připravena i pro nejmenší návštěvníky slavností. A kdo snad měl málo, byly k mání 
i kolotočové atrakce, včetně Salta mortale, ze kterého se soustavně ozývalo pištění. 

 
Primátor města Josef Bělica oficiálně zahájil letošní Havířovské slavnosti v sobotu 7. září 
2019: „Vždycky Havířov!“  
(Další fotografie k dispozici v Příloze č. 9 Kroniky města Havířova Havířovské slavnosti 2019).  
Oblíbené Havířovské slavnosti zaměstnaly i policisty. Na veřejný pořádek, bezpečnost  
a plynulost silničního provozu dohlíželi na místě speciální pořádkové jednotky, psovodi  
a v neposlední řadě strážníci MP Havířov. V pátek řešili policisté 2 dopravní přestupky, 
v sobotu 4. „V trestní rovině jsme pak řešili přečin krádeže, ze stanu během produkce někdo 
odcizil mikrofon a přijímač,“ sdělila policejní mluvčí Zlatuše Viačková. Nevítanou zábavu 
připravil 38letý muž, který dvakrát vystřelil do vzduchu z krátké plynové pistole. „Na místě byl 
zadržen a převezen na protialkoholní záchytnou stanici k vystřízlivění. Jeho naměřena hodnota 
byla 2,6 promile,“ doplnila mluvčí. [36] 

 
Mezinárodní turnaj žáků se uskutečnil na fotbalovém stadionu MFK Havířov 

v Havířově-Prostřední Suché. Zúčastnily se ho všechny domácí týmy a mužstva partnerských 
měst Jastrzębie Zdrój a Turčianských Teplic. „Už je to čtvrtý ročník a myslím, že je to výborná 
akce. Máme tady 150 dětí. Nebyl problém s tím, aby družstva přijela, už si zvykla na vysoký 
standard, který tu máme. Děti mají veškerý servis. To znamená teplé jídlo, svačiny, pitný režim. 
Vše mají zdarma, neplatí žádné startovné,“ shrnul předseda MFK Havířov Bronislav Šimša. 
Krajský předseda fotbalového svazu Karel Kula řekl, že vidí přínos v konfrontaci se stejně 
starými hráči ze zahraničí. V kategorii mladších žáků vyhráli fotbalisté z Turčianských Teplic 
a v kategorii starších získal vítězství Slovan Havířov. [14] 
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Neděle 8. září 2019 
 Poprvé po prázdninách přivítala zastupitelka Ivana Hlubinková Kožmínová 
nejmladší občánky města do života. Členky komise pro občanské záležitosti při RMH 
připravily 4 obřady, do kterých bylo přihlášeno 10 děvčat a 4 chlapci. Potěšit písničkou  
při kytaře přišly své nejmenší kamarády dívky ze ZŠ Frýdecká. V době podpisů rodičů  
do pamětních listů se o děti staraly studentky maturitního ročníku Střední zdravotnické školy 
v Karviné.  

 
První vítání občánků po prázdninách v obřadní síni havířovského Zámku v neděli  
8. září 2019.  
 
Pondělí 9. září 2019 
 V rámci participativního rozpočtu města Havířova pro rok 2019 zvítězily projekty 
z Havířova-Bludovic (Pohybem ke zdraví), Havířova-Šumbarku (Zpevnění příjezdové 
komunikace a Havířova-Města (Havířova stále v květech – květinové louky).  
Prostřednictvím webu města anonymně hlasovalo 1 103 občanů a bylo odevzdáno  
241 hlasovacích lístků. Odevzdáno bylo 3 378 hlasů, z toho bylo 2 946 kladných  
a 432 záporných (každý občan měl k dispozici 3 kladné a 1 záporný hlas). Hlasování probíhalo 
od 15. července do 31. srpna 2019. [15] 
 
Úterý 10. září 2019 
 Odpoledne s BESIPem vypuklo v úterý odpoledne na dětském dopravním hřišti 
v Havířově-Šumbarku. Děti i dospělí si užili příjemného podzimního sluníčka, soutěží, kvízů 
a poznávání. K prohlídce byl připraven bezemisní autobus společnosti 3ČSAD, který 
potkáváme v havířovských ulicích, zaujaly sanitní, policejní vůz, policejní motorka značky 
BMW, mobilní služebna MP Havířov a technika SDH Havířov Město. V obležení se ocitla 
vystavená sekačka na trávu TSH. Autoškola PROFI Havířov nabídla k prohlídce výukový vůz, 
děti mohly nasednout na motorku, která během cyklistických závodů Gracia Orlová doprovází 
zástupce médií. Autodům Vrána prezentoval předváděcí vůz Škoda Kamiq.  
Děti obdržely při vstupu do areálu soutěžní kartičky, které jim vyplňovala obsluha jednotlivých 
stanovišť. Děti potrénovaly paměť při poznávání předmětů, trefovaly se do úst šaška, spolu  
se zástupci havířovského florbalového Torpeda zkoušely s florbalovou hokejkou dát gól, 
členové AK Havířov připravili dětem opičí dráhu, skoky sounož a hod nafukovacími šipkami. 
Děti si mohly zaskákat či složit panáka u stánku Zdravotní pojišťovny Ministerstva vnitra.  
Předvedly své umění ve slalomové jízdě na kole a na koloběžce, strážnice MP Havířov 
zkoumaly jejich znalosti z dopravní výchovy. Odměnou byly drobné ceny, včetně reflexních 
pásek či pexesa s dopravními značkami. Nenudili se ani dospělí, také oni mohli prokázat své 
znalosti z oblasti pravidel silničního provozu.  
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Mezi více než 8 stovkami návštěvníků, kteří strávili hezké odpoledne, byla také náměstkyně 
primátora pro školství a kulturu Jana Feberová. 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

ě 
Opičí dráha atletů na Odpoledni s BESIPem na dětském dopravním hřišti v úterý  
10. září 2019 v Havířově-Šumbarku.  
 
Středa 11. září 2019 
 Z důvodu pokládky asfaltového povrchu byla pro motoristy uzavřena ulice 
Hornosušská. Nebyla jedinou ulicí, která byla v posledních týdnech podobně opravována. 
Prostřednictvím firmy PORR, a. s.. (vyšla vítězně z výběrového řízení) realizoval odbor 
komunálních služeb MmH plošné opravy asfaltového povrchu vozovek na ulicích Rodinná  
a Jurije Gagarina v úseku od ulice Okrajová k Těšínské, na ulici Točité v úseku od ulice 
Studentské k nově vybudovanému parkovišti na Podlesí, v části ulic Podolkovická a v ulici  
Na Bělidle v Havířově-Prostřední Suché. Opravovalo se také na ulicích Nová a Klimšova 
v Havířově-Šumbarku a ve městě na ulicích Slepá a Purkyňova. Poslední plošné úpravy 
povrchu vozovek připadly na vozovky v ulicích U Školky a Jilemnického ve městě  
a na neopravené úseky ulic Hornosušská a Veveří. Opraven byl poškozený povrch komunikace 
na křižovatce ulic Budovatelů a Hornosušská.  
Práce spočívaly v odfrézování poškozené vrchní obrusné vrstvy asfaltu, následně se prováděly 
výškové úpravy umístěných šachtic inženýrských sítí (vodovodní a plynová šoupata revizních 
šachtic, víka uličních vpustí a kanalizační poklopy). Povrch byl strojově vyčištěn. Následoval 
nástřik spojovacího postřiku a pokládka nové asfaltobetonové vrstvy se zaválcováním  
do původní výškové úrovně.  

 
Dopravní zajištění opravy povrchu komunikace na ulici Hornosušské.  
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 V Galerii Maryčka v KD Petra Bezruče otevřeli výstavu materiálů ze sbírky 
Jaroslava Navary „Astronauti z Apolla“ věnovanou připomínce 50. výročí přistání člověka  
na Měsíci. Autor nastínil návštěvníkům celý rozsáhlý vesmírný projekt Apollo prostřednictvím 
plakátů, pohlednic, odznaků, knih, časopisů, litografií, autogramů či plakety Apollo 13. 
V popisech seznamuje s vesmírnou lodí, s nosnými raketami a jednotlivými událostmi, které  
se udály v průběhu jednotlivých letů od října 1968 do prosince 1972, kdy byla uskutečněna 
poslední mise Apolla 17 na Měsíc. Nejmagičtější pro lidstvo zůstává start Apolla 11 v červenci 
1969 (16.) z rampy Kennedyho střediska a přistání Neila Aldena Armstronga a Edwina Eugena 
Aldrina na Měsíci 20. července 1969. Přestoupili do Lunárního modulu, vztyčili na Měsíci 
vlajku USA, sesbírali 22 kg hornin. Výstup trval 2 hodiny 15 minut a celý pobyt na Měsíci  
21 hodin a 36 minut. Třetí člen posádky Michael Collins zůstal v čase výstupu na Měsíc  
na oběžné dráze. Tehdejší hrdinové přistáli na Zemi 24. července 1969 nedaleko lodi Hornet 
v Pacifiku a poté nastoupili 21denní karanténu. Na výstavě byla k vidění podepsaná pohlednice 
a gramofonový záznam Armstrongových slov.  
 
Čtvrtek 12. září 2019 
 Na náměstí Republiky se uskutečnil 8. ročník oblíbeného Veletrhu poskytovatelů 
sociálních služeb. Vedle ukázky rehabilitačních a kompenzačních pomůcek byla otevřena 
prodejní výstava výrobků uživatelů sociálních služeb, interaktivní rukodělné dílny. Výbornou 
polévku rozlévali zaměstnanci Armády spásy. Návštěvníci si mohli v případě zájmu nechat 
změřit tlak, hladinu cukru v krvi, případně provést anonymní test na HIV. Potěšila taneční  
a hudební představení. Vystoupili klienti Armády spásy, Santé, střediska ambulantních  
a pobytových sociálních služeb, členové SPCCH, představila se Taneční skupina Victory 
dance, pobavili Klauni z Balónkova, canisterapeutičtí psi.  
Své služby prezentovaly téměř 2 desítky organizací z Havířova, které doplňují síť sociálních 
služeb, či se starají o smysluplné vyplnění volného času obyvatel města v různých věkových 
kategoriích. Byly mezi nimi například Armáda spásy, NsP Havířov, ADRA, Santé, centrum 
ambulantních a pobytových sociálních služeb, obě střediska Domova seniorů Helios  
a Luna, odbor sociálních věcí MmH (tradiční organizátor akce), onkologická organizace INNA, 
CVA na Horymírově ulici, MGC Lučina. Hosté mohli zavítat do stánku Charity Český Těšín 
či zapsaného spolku Podané ruce z Frýdku-Místku. [16] 
Krajští zastupitelé rozhodli o navýšení dotací na podporu poskytování sociálních služeb. 
Podpořili provoz sociálních služeb 70 miliony korun. Rozdělili i peníze od státu,  
(144,4 milionů korun). Vyslovili se též pro zřízení Dětského centra Pluto v Havířově, které 
bude navazovat na činnost příspěvkové organizace Dětské centrum Čtyřlístek.[17] 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Veletrh poskytovatelů sociálních služeb se konal ve čtvrtek 12. září 2019 už poosmé. Foto  
z archivu Štefana Šamala.  
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Neděle 15. září 2019 
 V rámci Dnů evropského dědictví využila celá řada lidí možnost navštívit zdarma 
pobočky Muzea Těšínska v Havířově.  
V Musaionu evidovali 38 hostů, kteří si prošli úspěšnou interaktivní výstavu „O lese“.  
Do Kotulovy dřevěnky na „Řemesla trochu jinak, aneb zlaté české ručičky“ zamířilo  
428 návštěvníků. Nejen, že si prohlédli práci a výrobky řemeslníků, mohli si také dílo 
vyzkoušet, kupříkladu novodobé ruční práce (patchwork, šití, pletení). Své umění předvedli 
řezbář, flétnař, houslař. Ve tvořivé dílně vznikalo vizovické pečivo, drátkovalo se, keramičky 
kouzlily s keramickou hlínou. K obdivu (i ke koupi) byly též dřevěné šperky. K chuti a dobré 
náladě přispěly i frgále a koláče.  
 
Úterý 17. září 2019 
 Domov seniorů, středisko Luna v Havířově-Šumbarku, se stal dějištěm již  
18. sportovně společenských her klubů důchodců z Havířova. Zúčastnilo se jich  
13 pětičlenných družstev, které soutěžily ve znalosti našich osobností (přiřazovali jména 
k fotografiím spisovatelů, vědců, herců a politiků), ve slalomu, obratnosti, ruských kuželkách, 
basketbalu (trefování do malého basketbalového koše), v hodu šipkami. Soutěžící odemykali 
tajemnou skříňku a po hmatu poznávali věci, které v ní byly uložené. Družstva na jejich cestě 
po osmi stanovištích doprovázely pracovnice odboru sociálních věcí MmH a střediska Luna. 
Pracovnice domova seniorů navíc zajistily veškeré disciplíny, pohoštění a medaile. Odbor 
sociálních věcí MmH dodal ceny, diplomy a uhradil pohoštění. Zvítězilo družstvo  
KD Horymírova BARBORA, druhé místo si vydobyl KD při DPS Karvinská a třetí  
KD při DPS Střední.   
 
 Koncert „Krásy barokní Anglie“ v evangelickém kostele v Havířově Bludovicích 
byl jedním z 32 koncertů letošního 16. ročníku mezinárodního Svatováclavského hudebního 
festivalu. Kostelem zněl sametový soprán Hany Blažíkové, barokní nástroje rozehráli členové 
souboru For several friends. Do programu zařadili skladby Henryho Purcella a dalších 
anglických hudebních mistrů 17. století. Hudební festivalový večer v evangelickém kostele byl 
věnován 30. výročí Sametové revoluce. (Příloha D/09/12 Program 16. ročníku Mezinárodního 
hudebního festivalu „SHF 2019 Svatováclavský hudební festival“) 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

  
Sametový soprán a krásný zvuk barokních nástrojů se nesly v prostorách evangelického 
kostela v Havířově-Bludovicích v úterý 17. září 2019.  
 
Středa 18. září 2019 
 V Sadech Životice probíhal od konce srpna samosběr jablek. Je o něj rok od roku 
větší zájem. Celá škála letních a zimních odrůd se prodávala za cenu 17 korun za kilogram.  
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Po ukončení samosběru 16. října 2019 si mohli lidé nakoupit „jablka z pole“. Za cenu 18 korun 
za kilogram byly k dispozici ve velkoobjemových bednách odrůdy jonaprinc, jonagored, 
jonagold, golden a idared. V provozu byla celou dobu také podniková prodejna ovoce  
a zeleniny. [19] (Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
O samosběr jablek v Sadech Životice je rok od roku větší zájem. Jablíčka jsou velmi chutná.  
 
Čtvrtek 19. září 2019 
 Mezinárodní den Alzheimerovy choroby (stanovený na 21. září) byl podnětem  
pro setkání, přednášky, hry i relaxaci v MGC Lučina. Cílem bylo zvýšit povědomí o závažné 
chorobě, která postupně způsobuje pokles kognitivních funkcí (myšlení, paměť, úsudek) a je 
jednou z nejvážnějších příčin demence a tím také závislosti na péči okolí. Důležitým prvkem je 
osvěta o způsobu života, který napomáhá tomu, jak chorobě předejít. 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Mezinárodní den Alzheimerovy choroby v MGC Lučina, přednáší Hana Vlhová, čtvrtek  
19. září 2019. Foto z archivu Štefana Šamala.  
 
 V prostorách Prckova Ráje u Společenského domu Havířov se na pravidelném 
tvoření sešly ženy z Tvořivých večerů. Čekalo je drátkování makoviček s dřevěnými korálky. 
Lektorka Šárka Dvořáková (ESHDÉ) představila své výrobky a vysvětlila postup při výrobě.  
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Pod rukama šikovných žen vznikaly hezké dekorativní předměty, případně věšáčky.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Tvořivé večery, čtvrtek 19. září 2019, účast byla opět hojná.  
 
Pátek 20. září 2019 
 Evropský týden mobility vyvrcholil pátečním Evropským dnem bez aut a bohatým 
programem na náměstí Republiky. Zorganizovaly ho pracovnice odboru školství a kultury 
MmH. Ve slunečném podzimním dni se představily některé z havířovských sportovních klubů 
a pro děti ze škol různých stupňů byla připravena řada her a soutěží. Tradiční bylo klání ADAM 
a EVA, do kterého se přihlásilo 15 dvojic z osmých a devátých tříd základních škol. Na cestě 
ke konečnému umístění prošly páry zajímavými pohybovými disciplínami pod souhrnným 
názvem „Sportuji zodpovědně“. Mezi osmáky vystoupili na stupeň nejvyšší Leontýna a Radim 
ze ZŠ Gorkého a mezi deváťáky vyhráli Vendula a Ondra ze ZŠ Frýdecká. Na přípravě oblíbené 
soutěže se podíleli studenti SŠ Havířov-Prostřední Suchá a Gymnázia Komenského. Dárkové 
poukazy do ostravského OC Karolina v různých hodnotách předávali dětem (oceněny byly 
všechny soutěžící dvojice) Daniel Vachtarčík, radní pro sport a Pavel Hamza, vedoucí odboru 
školství a kultury MmH.  
Dopoledne v centru města moderoval Milan Zupko z Viking Agency. Ve stánku BESIPu si děti 
zopakovaly znalost dopravních značek, zkoušely se tu brýle, které simulují stav po požití  
0,5 promile alkoholu a marihuany. Sportovní zdatnost a energii vyžadovala nafukovací dráha, 
stejně tak workoutové hřiště. SVČ Asterix připravilo pro děti slalom s kolečky, TJ Start 
Havířov, stejně jako BK Havířov lákaly na nácvik basketbalu. Představil se také Český svaz 
orientačních sportů. AK Havířov vítal děti na opičí dráze, před dětským hřištěm mezi ulicemi 
Fibichova a Beethovenova děti házely oštěpem. Nechyběli florbalisté z klubu Torpedo Havířov, 
malí fotbalisté z MFK Havířov, malí hokejisté AZ Havířov a ukázkou boccie se prezentovali 
sportovci HSC Havířov. Na jevišti postupně představily činnost svých klubů Box Havířov, Judo 
Havířov, SK Kick Wolf Team, ADD lead – parkour. Tančily Limit Dance Corporation, Maniak 
aerobic Havířov, TŠ Horizonty, kankán vystřihly Top Mažoretky Dixi.  
Je možné, že některé z přítomných dětí našlo ten správný klub a sport, který by chtělo 
provozovat.  
U příležitosti Dne bez aut jezdily v Havířově v pátek 20. září 2019 autobusy MHD zdarma.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Adamové a Evy na náměstí Republiky v rámci Evropského týdne mobility v pátek  
20. září 2019. 
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 Poté, co přírodovědkyně MT připravily ve středu 18. září 2019 poznávací 
přírodovědnou vycházku kolem řeky Lučiny k velkému rondlu pro děti ze ZŠ F. Hrubína, 
v pátek 20. září 2019 uvítala jedna z nich v Musaionu, havířovské pobočce MT, děti z 5. třídy 
ZŠ Pujmanova. Hovořila s nimi o „Fragmentaci krajiny na Těšínsku“. Vysvětlila jim základní 
pojmy: krajina (ekosystém, kde se všichni a vše ovlivňuje), fragmentace (dělení na kusy, 
rozčlenění krajiny na menší plochy). Děti rozlišovaly na fotografiích krajinu kulturní a přírodní 
(původní, bez zásahu člověka). Následovalo další dělení pojmu kulturní krajina (zemědělská, 
městská, těžební, lesní, průmyslová, venkovská a rekreační). Děti spolu s přednášející řešily 
problém znemožnění volného pohybu zvířat, který vytvořili lidé vystavěním různých bariér 
(města, vesnice, cesty, železnice). Po zhlédnutí fotografií sražených zvířat, která se snažila  
o přechod přes frekventované silnice, dospěli společně k názoru, že řešením by mohly být 
biokoridory, tunely a mosty, které křižují migrační trasy s komunikací, aby zvířata mohla 
bezpečně projít.  

 
Přednáška pro děti základních škol v havířovském Musaionu na téma „Fragmentace krajiny 
na Těšínsku“ v pátek 20. září 2019.  
 
Sobota 21. září 2019.  
 Hejtman MSK Ivo Vondrák ocenil na Dnech NATO na Letišti Leoše Janáčka 
v Mošnově válečného veterána z 2. světové války plukovníka Jana Ihnatíka za mimořádné 
zásluhy v boji za svobodu, obranu a bezpečnost státu. „Bylo mi neobyčejnou ctí předat ocenění 
a upřímné poděkování panu Ihnatíkovi, jehož život, odvaha a odhodlání by mohly být inspirací 
pro román nebo skvělý film. Jeho příběh je zcela jistě poselstvím o důležitosti svobody, míru 
a bezpečnosti,“ řekl moravskoslezský hejtman. [20]  Pan Ihnatík je dodnes členem 
Československé obce legionářské v Havířově.  
 
Neděle 22. září 2019 
 Náměstkyně primátora pro školství a kulturu Jana Feberová přivítala do života 
v obřadní síni Zámku 16 z nejmladších občánků našeho města. Krátký kulturní program  
pro své maličké kamarády, jejich rodiče a další hosty si připravily děti ze ZŠ F. Hrubína.  
 
Pondělí 23. září 2019 
 Bohdana Pufferová, která pomáhá lidem v nouzi, pečuje o hendikepované lidi  
a pořádá charitativní akce, získala v Ostravě prestižní ocenění Žena regionu. V 10. ročníku 
hlasování veřejnosti obdržela v konkurenci dalších 9 finalistek z kraje nejvíce hlasů. Ocenění 
ji předali hejtman MSK Ivo Vondrák a zakladatelka projektu Žena regionu Denisa Kalivodová.  
Paní Bohdaně, která pracuje jako poradkyně pro českou ekologickou drogerii, působí jako  
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dobrovolnice ADRY a věnuje se hendikepovaným lidem v Santé, centru ambulantních  
a pobytových sociálních služeb, gratulujeme a děkujeme za její obětavost, empatii a radost, 
kterou ostatním rozdává. [23] 
 
 Folklórní soubor Havířovské babky uzavřel sérii 9 letních vystoupení. Bylo  
mezi nimi účinkování na Retrosvatbě v Těrlicku, zazpívaly na 10. výročí LDN v Horní Suché, 
s Jarkem Nohavicou k filmu o staré Karviné (2. díl). Představily se na oslavách ke Dni horníků 
ve Stonavě, v KD Rychvald a v Šenově potěšily písničkami a humorem seniory. Se svým 
programem navštívily také LDN v Orlové a Českém Těšíně. [24] 
 
Úterý 24. září 2019 
 Havířov spustil „Program na poskytování návratné finanční výpomoci na výměnu 
kotlů – I“. Byl vyhlášen na základě usnesení ZMH 23. září 2019 pro úspěšné žadatele o dotaci 
na výměnu zdroje vytápění v rámci projektu „Kotlíkové dotace v MSK – 3. výzva“, kteří 
uzavřeli smlouvu o poskytnutí dotace z MSK a vyměnili zdroj vytápění nejpozději  
do 31. prosince 2019. 
Na pořízení dotovaného kotle bylo možno získat bezúročnou výpomoc ve výši 150 tisíc  
nebo 200 tisíc korun.  Výhodou je pokrytí způsobilých výdajů, výpomoc je bezúročná po celou 
dobu splácení a lze ji bez sankce předčasně splatit. Měsíční splátka nebude požadována vyšší 
jak 2 000 korun. [25] 
 
Středa 25. září 2019 
 V MSH Slavie se bojovalo na turnaji ve sjednocené kopané „O pohár Santé“. 
V pořadí 13. ročníku soutěže se zúčastnilo 8 družstev složených z hráčů s hendikepem  
i bez zdravotního omezení (klienti pořádajícího Santé, centra ambulantních a pobytových 
sociálních služeb, sestavili 2 týmy). Výbornou sportovní atmosféru vytvořili diváci (rodiče, 
klienti, kolegové a žáci havířovských základních škol). Fandit přišli i Stanislava Gorecká, 
náměstkyně pro sociální věci primátora města Havířova a paralympionik Ivan Karabec, který 
nakonec předal ceny vítězům. Záštitu nad turnajem převzal Daniel Vachtarčík, uvolněný radní 
pro sport. Zvítězil tým SK Medvědi ze Čtyřlístku z Ostravy-Muglinova. V Havířově zůstalo 
místo třetí zásluhou organizace SPMP Havířov.  

 
Účastníci letošního turnaje „O pohár Santé“ ve středu 25. září 2019 v MSH Slavie. Foto  
z archivu Santé, centra ambulantních a pobytových sociálních služeb. 
 
Čtvrtek 26. září 2019 
 V ZŠ s polským vyučovacím jazykem na Selské ulici otevřeli novou školní 
knihovnu a audiovizuální učebnu. Na modernizaci přispěli, v rámci projektu podporujícího 
školní knihovny v zahraničí, Senát Polské republiky a Nadace Pomoc Polákům na východě 
(79 706 korun dle kurzu ČNB). Knihovna je vybavena klasickými knihami (včetně českých 
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titulů a naučných slovníků v obou jazycích), i e-booky. K dispozici mají děti počítač a tiskárnu. 
Učebna bude využívána i k výuce polského jazyka. Děti, kterým se učebna velmi líbí, zde 
mohou trávit čas též po vyučování v různých zájmových kroužcích.  Na realizaci se významně 
podíleli pedagogové a rodiče dětí. [26] 
 
Pátek 27. září 2019 
 Koalice KDU-ČSL a STAN odstartovala 6. ročník Procházky pro dobrou věc, 
charitativní akce, jejíž výtěžek putoval na podporu zdravotní péče o malého Petříka, který se 
narodil s dětskou mozkovou obrnou. Každý účastník, který dorazil k nealkobaru Na vyhlídce 
na nábřeží řeky Lučiny, znamenal příspěvek 30 korun do Nadace Pomoc pro Péťu. Projít  
se přišlo 270 dobrých lidí. Celkem se pro nadaci vybralo 10 100 korun, do celkové částky byly 
zahrnuty i dobrovolné příspěvky za domácí muffiny, které napekli Dominik Jurčo a Míša 
Říháková z koaličního sdružení.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Procházka pro dobrou věc na nábřeží řeky Lučiny v pátek 27. září 2019. Foto z archivu Jana 
Szturce.  
 
Pondělí 30. září 2019 
 V hudebním oddělení Městské knihovny Havířov začal zimní semestr 2019/2020 
Virtuální univerzity III. věku. Pro seniory pobírající starobní důchod, případně pro invalidní 
důchodce, byly otevřeny 2 zajímavé obory: Barokní architektura v Čechách (23 studujících)  
a Život a dílo Michelangela Buonarottiho (přihlášeno 11 zájemců). Hudební oddělení Městské 
knihovny Havířov je jedním z výukových středisek celoživotního vzdělávání, které organizuje 
Provozně ekonomická fakulta České zemědělské univerzity v Praze.  
 
 
Strohá řeč čísel 
 Na Kontaktním pracovišti ÚP v Havířově evidovali k 30. září 2019 celkem  
3 430 uchazečů o práci (žen bylo 1 706). V dosažitelném věku od 15 do 64 let hledalo práci 
celkem 3 264 uchazečů (žen 1 620). Podíl nezaměstnaných na počtu obyvatel města činil  
7,05 %. V evidenci tu vedli 144 nezaměstnaných absolventů a mladistvých  
(po ZŠ 49 a absolventů 95). Bez práce bylo 548 osob se změněnou pracovní schopností. [28] 
Nárok na podporu v nezaměstnanosti byl v záři přiznán 753 uchazečům o zaměstnání. [29] 
 V psím útulku Max TSH přijali v září 29 psů, 13 koček a 5 osmáků. Do nového 
domova zamířilo z útulku 11 psů, 10 koček, 1 užovka, 2 morčata a 1 zakrslý králík. Původní 
majitelé si vyzvedli 19 psů. K 30. září 2019 žilo v útulku celkem 63 psů, 6 koček, 7 osmáků  
a 1 zakrslý králík. [30] 
 V porodnici NsP Havířov se v průběhu září narodilo 67 dětí (36 chlapců a 31dívek). 
Rodným místem i bydlištěm se stal Havířov pro 36 z nich (17 chlapců a 19 dívek).  
V září v NsP Havířov hospitalizovali 1 587 pacientů, z Havířova jich bylo 973. [31] 
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 V uplynulých 3 měsících zasahovaly posádky ZZS MSK u 1 868 pacientů. Posádky 
vyjely celkem 1 928krát. Záchranáři ošetřili 1 255 pacientů s obtížemi interního charakteru  
(14 jich zemřelo před příjezdem sanitky nebo během zásahu), 403 pacientů s úrazem (1 zemřel). 
Lékaři záchranné služby pomáhali též 83 pacientům s psychiatrickými obtížemi.  
V 10 případech bylo nutné pacienty resuscitovat, ve 4 případech byli záchranáři úspěšní  
a podařilo se jim obnovit krevní oběh u pacienta. [32] 
 Ledová plocha zimního stadionu se opět otevřela bruslící veřejnosti, 29. září 2019 
přišlo 120 dospělých a 43 dětí. [33] 
 
 
Napsali o nás 
 Takřka stovka mladých karatistů SKK Budo Havířov pod vedením trenéra Marka 
Franty se vydala na krásné a prosluněné mořské pobřeží do chorvatského Drveniku. Po náročné 
závodní sezóně, ve které získali závodníci klubu 10 medailí z mistrovství světa Shotokan  
a několikrát byli vyhlášeni nejlepším klubem karate na mezinárodních turnajích, si to mladí 
karatisté SKK Budo zasloužili. „Poděkování za podporu patří zejména Nadaci OKD a Městu 
Havířov, díky kterým si početná výprava karatistů užila perfektní soustředění doplněné o různé 
akce, jako byla celodenní pirátská plavba po moři, adrenalinové vodní atrakce, večerní hry  
a turistické výšlapy,“ řekl trenér SKK Budo Havířov. [34] 
 Ke změnám dochází v havířovském Zámku, kde se radnice mnoho let snaží zvýšit 
návštěvnost. Hotel ve správě SSRZ se změnil na penzion a dle vypozorovaných skutečností 
byla změněna i otevírací doba v restauraci. Nově je od září otevřeno od pondělí  
do soboty v čase od 7:00 do 19:00 hodin s tím, že hlavní jídla se podávají od 11:00 do 15:00 
hodin. Díky těmto opatřením mohla SSRZ snížit počet zaměstnanců. Změny se netýkají 
provozu obřadní síně a možnosti pronajmout si salonky pro hostiny, oslavy či firemní akce 
v kterýkoli den, včetně neděle. [35] 
 Sbor dobrovolných hasičů Havířov Město vyslal na MS v požárním sportu 
v ruském Saratovu dobračku Izabelu Jurenkovou. Je členkou SDH Havířov Město od svých 
10 let, 5 let se věnuje intenzivně požárnímu sportu. Její královskou disciplínou je výstup  
na věž. V Rusku bojovalo ve dnech od 8. do 16. září 2019 celkem 40 závodníků. Izabela byla 
součástí reprezentačního týmu dorostenek ČR. Vybojovaly celkové 2. místo, kterého dosáhly 
především výhrou v disciplíně požární útok.[37] 
 Na začátku června se v havířovské nemocnici narodilo do vody první dítě. 
Maminky si vanu oblíbily a do poloviny září se tímto alternativním způsobem narodilo  
už 16 dětí. V současné době nemocnice zavádí i hypnoporody, které pomáhají maminkám 
klidně prožít porod. [38] 
 „Jazykem za úspěchem v odborném vzdělávání“, tak se jmenuje projekt, v jehož 
rámci vznikají instruktážní videa z různých oblastí. Na respitní péči v SSmH se natáčela  
za přítomnosti zaměstnanců videa pracovních postupů v péči o seniory. Budou komentována 
v cizích jazycích a poslouží jako učební nástroj profesní mluvy zejména studentům středních 
škol. Na projektu spolupracuje Slezská univerzita v Opavě s Jazykovou školou Hello, která 
posílá videa dalším odborníkům, aby našli případné chyby. Projekt je prostřednictvím 
ministerstva školství financován z evropských fondů. [39] 
 Havířovský rodák, slavný atlet Pavel Maslák křtil nový školní stadion se čtyřmi 
tartanovými dráhami v Chrastavě. Dostal přitom dárek, který připomíná jeho přezdívku 
Máslo, torzo atleta vytvořené z másla. Předal mu ho velitel MP v Chrastavě Marcel Másílko  
a navíc byl proveden Muzeem másla v sousedním Bílém Kostele. „Stadion v Chrastavě je  
na školní hřiště moc pěkný,“ dodal osmadvacetiletý Maslák. Na křest dorazil s manželkou  
a tříměsíční dcerkou. [40] 
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 Novináři z redakce iDnes.cz učinili dva marné pokusy najít jakoukoli potravinu  
ve sdílené lednici v zadním traktu MGC Lučina. Při druhé návštěvě bylo na lednici položeno 
pár kusů chleba. Šéf spolku Save Food řekl, že chléb vozí zástupci jedné pekárny a přiznal, že 
čekali větší zájem lidí. Spolek se teď chce pokusit o větší propagaci sdílené lednice, která 
funguje ve městě od léta. [41]  
 
 
Počasí v září 2019  
 Devátý měsíc v roce jako by nevěděl kudy kam. Dočkali jsme se sluníčka a tepla, 
první zářijovou neděli vystoupala naměřená průměrná teplota na 23,75 °C, ve čtvrtek 5. září 
2019 na 18,09 °C. Zapršelo, zabouřilo, v polovině měsíce začaly teploty klesat (v pátek  
20. září 2019 na průměrnou teplotu 9,75 °C). (Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Neděle 1. září 2019 u evangelického kostela v Havířově-Prostřední Suché. Doznívalo léto.  
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7.10 KRONIKA ŘÍJEN 2019 
„Jsou v životě mužskýho takové dny,  

jako kdyby k nám byl měsíc tou odvrácenou stranou,  
najednou potřebuje…chlap chlapa.  

Aby s ním probral mezinárodní události, celostátní bilanci a tak…“ [1] 

Úvod   
…A stalo se, co si jen málokdo v této zemi uměl představit. Krátce po svých  

80. narozeninách zemřel Karel Gott. Většinu z nás provázely jeho písničky životem, někteří 
si je užívali naplno, byly pro ně obyčejnou lidskou radostí a odreagováním od každodenních 
starostí, pro jiné byly kulisou. Od narození až do zralé dospělosti.  Napříč zemí začala vznikat 
pietní místa, den pohřbu byl vyhlášen státním smutkem, písničky zněly všude, dokonce  
i na hokeji. Dohady o státním pohřbu, zdivočelá média, soudci občanských postojů, charty  
a anticharty… Inu, kdo jsi bez viny, hoď kamenem. Aby toho nebylo málo, ještě před pohřbem 
mnohonásobného zlatého slavíka zasáhla ironie osudu a v požehnaném věku 92 let nás opustila 
i herečka Vlasta Chramostová, signatářka Charty 77. Smutná polovina října 2019.  

 
Poklonit se památce Karla Gotta přicházeli lidé na náměstí Republiky. Na radnici 

podepisovali kondolenční listiny.  

A život šel dál, Gymnázium Komenského oslavilo 50 let svého trvání, havířovští utíkali 
v řetězech, na 5. ročníku Havířovské desítky padaly rekordy za účasti slavného rodáka Pavla 
Masláka. A drobíček humoru do počátku podzimu přinesla vzpomínka na herce, komika  
a vypravěče Vladimíra Menšíka, který by 9. října oslavil 90. narozeniny. [1] Kdo ví, jak by on 
rozprávěl o smradu, který se rozprostřel nad městem a jeho okolím a nikdo vůbec netušil, co to 
vlastně je a odkud to přichází.  
 
 
Říjen v časovém sledu 
Úterý 1. října 2019 
 MSK schválil pro havířovské děti dvě dotace na realizaci projektů ozdravných 
pobytů. První, v maximální výši 322 400 korun, byl určen pro děti předškolního věku a druhý, 
v maximální výši 700 000 korun, pro žáky 1. stupně základních škol. Uskutečnily se v topném 
období od 1. října 2019 do konce dubna 2020. Cílem projektů je prevence respiračních 
onemocnění u dětí, na jejichž vzniku se podílí i znečištěné ovzduší našeho kraje. [2]  
 
 Havířovští senioři se vydali na letošní pochod do Havířova-Dolních Datyň. Trasu, 
která měřila cca 3,8 km, od Točny Datyňská k hospodě Na Statku, připravil Městský klub 
seniorů Havířov ve spolupráci s odborem sociálních věcí MmH. Letos čekalo na 167 účastníků 
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pět stanovišť, úkoly plnily na dvou z nich. V cíli získali výletníci propisku na památku a bylo 
připraveno pohoštění v podobě grilované karvinské klobásy s chlebem a hořčicí a horkého čaje. 
Nejstarší dámě a pánovi, kteří přišli pochodem oslavit Mezinárodní den seniorů ve věku 86 let, 
byla předána věcná cena. [3] 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Jedno ze stanovišť letošního Pochodu seniorů bylo u pobočky Městské knihovny Havířov  
na Občanské ulici.  
 
 Pod názvem „25 let jsme pro děti na Šumbarku“ oslavila Armáda spásy trvání 
nízkoprahového zařízení – klubu Bumerang na ulici SNP.  Tančilo se, zpívalo a vzpomínalo. 
Mezi hosty úterní oslavy byly též náměstkyně primátora pro školství a kulturu Jana Feberová  
a Ardi van Hatten z Národního ústředí Armády spásy.  
Nízkoprahové zařízení Bumerang poskytuje dětem od 6 do 15 let v lokalitě, kde žije větší 
množství sociálně slabých rodin, bezpečné místo pro smysluplné trávení volného času. Věnují 
se společně tanci, zpěvu, jezdí na výlety, hrají společenské hry. K dispozici mají také počítač. 
Dětem se tu dostává též pomoci, rady a podpory při řešení osobních, rodinných a školních 
problémů. V evidenci je v současné době kolem 200 dětí. [4] 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Pracovníci Armády spásy přinášejí mnohým světlo a naději. Úterý 1. října 2019  
v Havířově-Šumbarku. Foto z archivu Štefana Šamala.  
 
 Fotografka Milada Romanová vystavila u příležitosti životního jubilea své práce 
hned v několika výstavních síních. Fotografie a fotografiky s portréty krásných žen  
pod názvem „Mezi snem a skutečností“ byly k vidění do 31. října 2019 v Galerii Centrum. 
Autorka vyvolala dojem na rozhraní snu a reality, zachytila momenty s tajemným výrazem 
tváře. V Galerii Radost vystavila nádherné velkoformátové fotografie přírodních scenérií 
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z italského a moravského Toskánska. V kraji kolem jihomoravského Kyjova si hraje s dopady 
slunečních paprsků a se světlem v různém počasí (mraky, bouře, slunce či mlžný opar).  
 
Čtvrtek 3. října 2019 
 V MGC Lučina oslavili 2. výročí jeho otevření. Program moderovala Hana Vlhová. 
Vyzpovídala herečku a psycholožku Evu Vejmělkovou, zazpíval ženský pěvecký sbor Šárka, 
ostravský písničkář Václav Fajfr, představili se sólisté z Armády spásy a členové z klubu 
Bumerang. Pozvání přijala též paní Katka Piechowicz, která před 2 lety centrum otvírala.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Ženský pěvecký sbor Šárka patří k tradičním účinkujícím v MGC Lučina. Vystoupil  
i ve čtvrtek 3. října 2019 na oslavách 2. narozenin centra. Foto z archivu Štefana Šamala.  
  
Pátek 4. října 2019 
 45. výročí připojení obce Dolní Datyně k Havířovu si připomenuli datyňští  
na sousedském setkání v prostorách zázemí hřiště TJ Dolní Datyně. Při dobrém občerstvení, 
které bylo dílem místního Dámského klubu, zavzpomínali nad dokumenty a fotografiemi, které 
tuto událost zaznamenaly.  (Příloha D/10/1 Kalendář 2020 s fotografií zvoničky a D/10/1a mapa 
s programem akce). (Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Sousedské posezení v Havířově-Dolních Datyních v pátek 4. října 2019 u příležitosti  
45. výročí připojení obce Dolní Datyně k Havířovu.  
 
Sobota 5. října 2019 
 AK Havířov a Fitstudio Havířov.cz uspořádali ve SH na Žákovské ulici tabatu 
(cvičení) s účelem pomoci malé Rebece, dcerce havířovského skokana o tyči Jaroslava Báby. 
Ten byl přítomen s celou rodinou. Pomoc města Havířova přislíbil primátor Josef Bělica.  
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Do cvičení v jednotlivých blocích se zapojili mnozí přítomní bez rozdílu věku, včetně 3leté 
Rebeky, která trpí rozštěpem páteře s meningomyelokélou. Předcvičovali postupně Vojta Ptak 
z Fitstudia a posléze také Richard Chmelík z atletického klubu. Ukázky boje MMA předvedli 
o přestávce zápasníci Václav Mikulášek (Baba Jaga) a Robert Franek (Hell Boy).  
Malá Rebeka měla za sebou 4týdenní neurorehabilitaci na Armandi Therapy Clinic, která jí 
viditelně pomohla zpevnit svalstvo. Měsíční neurorehabilitace stojí 65 tisíc korun. Speciální 
dynamické ortézy, díky nimž by se mohla vyhnout náročné operaci chodidel, vyjdou  
na 280 tisíc korun. Na cvičení s charitativním záměrem se vybralo 15 750 korun, na účtu 
nadačního fondu Rebeka bylo již 20 tisíc korun. Panu Bábovi byl předán šek s celkovou částkou 
35 750 korun. 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Jaroslav Bába v závěru převzal šek, účastníci tabaty přispěli na léčbu jeho dcerky Rebeky. 
Sobota 5. října 2019 ve SH na Žákovské ulici.  
 
 Letošní Týden knihoven vyvrcholil 1. ročníkem BOOK! CONu v pobočkách 
Městské knihovny Havířov na Šrámkově ulici. Byl určen fanouškům sci-fi, fantazy a komiksů. 
V oddělení pro děti, v K-Klubu i oddělení pro dospělé čekaly na všechny v kostýmu 
superhrdiny (takto byl předepsán dress code na pozvánce) kvízy, deskové hry, přednášky, 
turnaje. Zvědavost vyvolala nová 3D tiskárna, mnozí využili možnost ponořit se do virtuální 
reality pomocí speciálních brýlí. Zahrála havířovská kapela Střepy. Sešli se příznivci hry „Dračí 
hlídka“. Občerstvení v podobě chlebíčků, štrúdlu a sirupů doručili z Pasty Café Romana.  
Milovníci oblíbeného literárního žánru si vyslechli přednášky a čtení Ondřeje Krále 
z Komiksových bublin, Jakuba Pachola a Matěje Soukupa, kteří četli z vlastních knih Selected 
a Sluneční věž. Osobně se představily Kristýna Sněgoňová, autorka knihy Krev pro rusalku  
a Michaela Merglová, redaktorka webu Fantasymag. Svůj stánek mělo na povedené akci 
Nakladatelství Epocha, s. r. o., které primárně vydává historickou literaturu a literaturu faktu, 
detektivky a fantazy literaturu pro mládež. Právě u tohoto nakladatelství vydávaly zrovna své 
nové knihy Kristýna Sněgoňová a Michaela Merglová. Děti si na BOOK! CONu malovaly 
vlastní komiksové příběhy.  
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Knihovnice rozdaly jako ceny v různých soutěžích hromady knih. Krásné sobotní setkání 
přitáhlo velké množství návštěvníků, kteří se zcela jistě přišli podívat i na výstavu fotografií 
pořízených v průběhu odpoledne a večera a už se těšili na další ročník.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
BOOK!CON v pobočkách Městské knihovny Havířov na Šrámkově ulici v sobotu  
5. října 2019 uzavřel letošní Týden knihoven.  
 
Neděle 6. října 2019 
 Zastupitelka města Havířova Eva Šillerová přivítala v obřadní síni Zámku  
16 nejmladších občánků. Pásmo písniček a básniček si připravili pro své malé kamarády žáci 
ze ZŠ K. Světlé. Na housle ve sváteční chvíli hrál Jiří Erlebach.  
 
Pondělí 7. října 2019 
 Den otevřených dveří u příležitosti 11. ročníku Týdne sociálních služeb ČR 
připravili na obou střediscích Domova seniorů v Havířově. Návštěvníci zhlédli ukázky 
aktivizačních programů a zúčastnili se workshopů v dílnách.  
Do střediska Helios na ulici J. Seiferta, kde v současné době žije 86 uživatelů, zamířilo  
9 zájemců. Vedoucí útvaru sociální a přímé péče sdělila, že lidé si docházejí pro informace 
průběžně celý rok. [5] Středisko Luna v Havířově-Šumbarku s kapacitou 184 obyvatel 
navštívilo 11 lidí. [6] 
 
Úterý 8. října 2019 
 Přednášející v sále KD Radost se zabývali na mezinárodní odborné konferenci 
„Zelená města – města budoucnosti“ tématem „Rekreační zařízení měst“. Záštitu  
nad letošním ročníkem přijali havířovský primátor Josef Bělica, hejtman MSK Ivo Vondrák  
a Ministerstvo životního prostředí. Jednání konference se zúčastnili představitelé vedení 
Havířova. Krátkým příspěvkem o tom, že města lze budovat v souladu s přírodou, ji otevřel 
Josef Bělica. Řekl, že Havířov a zelené město spolu od počátku souvisí.    
Garantem tematického bloku A „Přírodní plochy v okolí měst“ byl Bohuslav Niemiec, 
náměstek primátora pro investice a chytré město. Obsahoval příspěvky o možnostech 
zlepšování přírodního prostředí, o programech starostlivosti o chráněná území, o místech 
relaxace v Ostravě-Porubě a o tom, jak suburbanizace ničí naše životní prostředí. Tematický 
blok B odborně zajišťoval Petr Šiřina. Hovořilo se v něm o rekreaci ve městech  
před 90 lety, o členění ploch sportu v Havířově dle územního plánu s vazbou na zeleň  
a rekreačním zázemí měst. V tematickém bloku garantovaném Zdenou Mayerovou zazněly 
příspěvky o revitalizaci údolí Zimovůdky a propojení Zámeckého parku a Lesoparku v Orlové, 
o Boleveckých rybnících.  
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Všechny příspěvky byly vydány ve sborníku k odborné konferenci. (Příloha D/10/2 Sborník 
příspěvků k odborné konferenci; D/10/3 Program odborné konference Zelená města – města 
budoucnosti). (Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha)  

 
Primátor Josef Bělica zahájil mezinárodní odbornou konferenci „Zelená města – města 
budoucnosti“ v KD Radost v úterý 8. října 2019.  
 
Sobota 12. října 2019 

Oslavy 50. výročí založení Gymnázia Komenského vyvrcholily setkáním studentů, 
koncertem kapel a Dnem otevřených dveří v areálu školy. Příchozí vítal osobně ředitel Petr 
Šimek, absolventy gymnázia a případné zájemce o studium prováděli současní studenti.  
Ve třídách vyhrazených různým ročníkům absolventů byla vystavena tabla, hosté si prohlíželi 
moderní učebny výtvarné a hudební výchovy, jazykovou učebnu, laboratoře biologie, chemie  
a fyziky, učebnu společenských věd. Navštívit mohli též školní knihovnu.  Školu zdobily 
výtvarné práce žáků a panely s jejich úspěchy v různých oborech. Kromě koncertů na pódiu 
před vstupem do školy (představily se skupiny O106, Bylo nás pět, IQ 60, TGM, Světlo, Nebe 
½ rock, zazpívaly Nikola Muchová, Vendula Weissová a Nikol Naňáková), zahrála cimbálová 
muzika Jagár, v tělocvičně vypukla ve večerních hodinách diskotéka. K dispozici byl 
fotokoutek.  V AMOS klubu se uskutečnilo setkání se sponzory. Na sobotní oslavy zavítal 
vedoucí odboru školství MSK Libor Lenčo s chotí, podívat se přišla bývalá absolventka Jana 
Feberová, náměstkyně primátora Havířova. Mezi 2 tisíci lidí (950 absolventů), kteří sem 
v sobotu zavítali, byl též herec Alexej Pyško.  
Součástí letošních oslav výročí založení Gymnázia Komenského před 50 lety byla zářijová 
výstava v OC Elan mapující historii i současnost prestižní školy. V Galerii Maryčka byly 
vystaveny výtvarné práce žáků od 7. do 31. října 2019. Sobotním oslavám předcházel páteční 
jubilejní koncert v KD Petra Bezruče za účasti současných studentů, absolventů, přátel školy, 
osobností veřejného života a dalších hostů. Program plný hudby, zpěvu a tance zahájil Smíšený 
pěvecký sbor školy pod vedením sbormistryně Sylvy Mokrošové studentskou hymnou 
Gaudeamus igitur. Po výstižném úvodním slovu ředitele školy Petra Šimka se představila  
TŠ Horizonty a vystoupil folklorní soubor Vonička s kapelou.  
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Součástí slavnostního koncertu byl studentský film věnovaný škole a video projekce zaměřená 
na její historii i současnost. [7] (Příloha D/10/4 Almanach k 50. výročí založení; D/10/5 Školní 
časopis Gymnázia Komenského říjen 2019). (Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
První hosté míří oslavit 50. výročí založení Gymnázia Komenského. Sobota 12. října 2019. 
  
 13. kolo hokejové Chance ligy se hráčům AZ Havířov příliš nevyvedlo. Na zápas 
proti Motoru České Budějovice se přišlo podívat 1 636 platících diváků. V den státního 
smutku po pohřbu Karla Gotta se nesly stadionem v čase, když se nehrálo, písně 
mnohonásobného zlatého slavíka.  Jinak vládlo neustále napětí, bitky a rozmíšky. Havířov 
prohrál na vlastním ledě 2:5. (Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
AZ Havířov prohrál s Motorem České Budějovice v sobotu 12. října 2019 ve 13. kole Chance 
ligy 2:5.  
 
Pondělí 14. října 2019 
 Putovní výstava „Zaniklý svět původních českých Rómů a Sintů“ byla přístupná 
ve foyeru kina Centrum v týdnu od 14. do 18. října 2019. Vystavené písemné dokumenty  
a fotografie přinesly svědectví o holocaustu Romů a o existenci koncentračních táborů, do nichž 
byli Romové internováni. Nechyběly dobové snímky táborů, otisky prstů některých vězněných, 
malůvky a psané výpovědi vězňů o chování dozorců a českého ředitele tábora či českých 
četníků. Návštěvníci si mohli též přečíst „Domácí řád“ a povinnosti vězňů, včetně trestního 
ustanovení. Exponáty ze sbírek Muzea romské kultury jsou vzpomínkou i na ty, kteří bojovali 
u partyzánských skupin se zbraní v ruce, i na ty, kteří se účastnili transportů do Osvětimi.  
Součástí projektu byly přednášky hrdých nositelů romské kultury pro děti ze škol. Protože i děti 
vnímají, že soužití obou kultur není bezproblémové. „Já se snažím prostřednictvím této výstavy 
seznamovat společnost s tím, co se našim původním českým a moravským Romům tady  
za protektorátu stalo a ono to má velký dopad na tuto společnost. Dnes je to o dost horší, co se 
mezi romákama a většinovou společností děje a já se snažím jezdit, protože žáci, to jsou naše 
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budoucnost,” řekl předseda Výboru pro odškodnění romského holocaustu Čeněk Růžička. 
S romskou historií a současností se během výstavy seznamovali i žáci havířovských základních 
škol. [8] 
(Příloha D/10/6 Problém bývalých romských koncentračních táborů v ČR včera a dnes;  
D/10/7 Deportace českých Romů do Osvětimi; D/10/8 Vzpomínky pamětníků na Lety u Písku; 
D/10/9 Studie pronásledování původních českých Romů a Sintů v protektorátu Čechy  
a Morava; D/10/10 Nacistická genocida Romů v protektorátu Čechy a Morava; vše materiály 
z výstavy) 
 
 Havířovští hokejbalisté dostali dárek v podobě nového hokejbalového hřiště 
v areálu ZŠ M. Pujmanové. Čekali mnoho let, největším problémem bylo nalézt vhodné místo. 
Město investovalo do nového profesionálního hřiště 6 milionů korun. Hráči si libují,  
že už nemusí jezdit trénovat do Ostravy a těší se, že budou doma pořádat turnaje (v současné 
době hrají ostravskou 2. ligu). [9] Na výstavbu byly použity staré mantinely z víceúčelové haly, 
které již nevyhovovaly bezpečnostním parametrům hokejového svazu.  
 
Úterý 15. října 2019 
 V Azylovém domě pro muže Armády spásy Na Spojce se setkali u společného ohně 
zástupci organizací, které poskytují sociální pomoc, představitelé města, klienti zařízení 
Armády spásy a havířovská veřejnost. Akci pořádanou u příležitosti Mezinárodního dne  
za odstranění chudoby (17. říjen) navštívily náměstkyně primátora Jana Feberová a Stanislava 
Gorecká. Ředitel havířovské Armády spásy Tomáš Kolondra přivítal vzácné hosty 
z dobrovolnického centra ADRY Hanu Čadovou a Janu Žoričovou, z ÚP v Karviné paní 
Potyšovou. Pozvání přijal vedoucí zapsaného spolku Save Food Gracián Svačina.  
Smyslem setkání u ohně je být spolu, hovořit o chudobě, hledat cesty k jejímu zmírnění  
a vymýcení. Tomáš Kolondra připomenul, že Armáda spásy je křesťanskou organizací a právě 
z učení Ježíše Krista vyplývá ono právo na důstojný život a druhou šanci, abychom mohli svůj 
život změnit v případě, že se ocitneme v nepříznivé životní situaci. „Ježíš je náš vzor a neměli 
bychom nikým opovrhovat. Měli bychom naopak hledat cestu efektivní pomoci lidem na okraji 
společnosti,“ dodal. Stanislava Gorecká, náměstkyně primátora pro sociální záležitosti popřála 
všem odvahu ke změně života. S emotivním příspěvkem se představil pan Mirek, bývalý klient 
Domu pod svahem, přečetl úryvky ze svého života v době silné alkoholové závislosti, které 
sepsal v dobré víře, že by i on mohl pomoci ostatním.  
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Oheň se rozhořel, v jeho teple se rozvoněly pečené párky. K chuti přišla výborná gulášová 
polévka, symbol tepla a nasycení. A káva, která neodmyslitelně patří ke společnému posezení. 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha)  

 
Zažehnutí ohně u Azylového domu pro muže Armády spásy na setkání v úterý 15. října 2019.  
 
 V OC Elan otevřeli výstavu „Esperanto okno do světa“ havířovského Klubu 
esperantistů při MKS Havířov. Návštěvníci si prohlédli množství pohlednic a další 
korespondence. První setkání havířovského klubu se uskutečnilo 25. listopadu 1956.  
 
Středa 16. října 2019 
 Senioři jubilanti z Městského klubu seniorů Studentská 9A, kteří oslavili své kulaté 
narozeniny ve druhé polovině roku 2019, byli pozváni do Společenského domu Havířov. Bylo 
jich celkem 84 ve věku 65, 70, 75, 80 a 85 let. Dárkové koše a kytičku jim předávaly 
náměstkyně primátora pro sociální záležitosti Stanislava Gorecká, vedoucí sociálního odboru 
MmH Bernarda Urbancová, členka komise pro občanské záležitosti při RMH Lenka Smolíková 
a pracovnice sociálního odboru havířovské radnice Urszula Anna Kubíčková a Miroslava 
Lepíková. Program zahájila předsedkyně největšího havířovského klubu seniorů Věra 
Hudečková. Na jevišti se střídaly v hudebně tanečním programu pěvecký sbor Rozmarýnek  
ze ZŠ Žákovská pod vedením Janiny Ptakové a Daniely Navrátilové a mažoretky KALA  
při MKS pod vedením Kamily Charvátové. Výborné občerstvení servírovali žáci učebního 
oboru kuchař-číšník SOU DAKOL. (Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Soubor Rozmarýnek ZŠ Žákovská zpívá jubilantům seniorům ve středu 16. října 2019  
ve Společenském domě Havířov.  
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Čtvrtek 17. října 2019 
 Nedaleko objektu MGC Lučina bylo otevřeno nové Centrum pro podporu 
podnikání a zaměstnanosti. Cílem je povzbudit podnikavé lidi, zajistit podmínky pro rozvoj  
a vrátit do center měst malé obchody. Zájemci z řad začínajících podnikatelů mohou centrum 
využít ke krátkodobému pronájmu několika menších místností, třeba jen na pár hodin nebo dní 
v měsíci, dokud se jim nepodaří získat více klientů. Lze též rezervovat prostor pro přednášky  
a porady. „Podnikatelé v centru dostanou maximální servis, především v praktické rovině. 
Mohou si tu například domluvit služby právníka i účetní, nabídneme jim pomoc se vším, co je 
potřeba k podnikání zvládnout.,“ řekla ředitelka Centra pro podporu podnikání a zaměstnanosti 
Zuzana Palová. 
V centru počítají s pořádáním seminářů. Spolupracují s Okresní hospodářskou komorou 
Karviná. Pomáhají též podnikatelům přicházejícím z Polska a Slovenska. Pomoc s vlastní 
podnikatelskou činností tu naleznou ženy s malými dětmi. Na podporu této skupiny získalo 
centrum finanční příspěvek od Mezinárodního visegrádského fondu na realizaci mezinárodního 
projektu „Working with little children is possible“. [10] 

 
Vchod do nového Centra pro podporu podnikání a zaměstnanosti.  
 
Pátek 18. října 2019 
 Častým cílem vycházek rodičů a dětí se stalo nové hřiště za Letním kinem  
u fotbalového stadionu FK Gascontrol. Do provozu bylo uvedeno teprve nedávno a hezké 
podzimní počasí lákalo k jeho využívání. Děti si tu užívaly hezké chvilky.  

 
Nové hřiště pro děti za Letním kinem u hřiště FK Gascontrol.  
 
 Na pravidelné páteční výtvarné lekci se sešli výtvarníci z CVA na Horymírově ulici 
pod vedením Petra Havla. Dnešní setkání bylo zaměřeno na abstraktní malbu, kombinaci barev 
a v souvislosti s tím na promýšlení motivu obrazu, čili záměru autora.  
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Pravidelná práce je základem k bohaté tvorbě, který havířovští amatérští malíři zúročili 
v nejedné výstavě, naposledy minulý měsíc, kdy vystavili 150 obrazů v Domě kultury města 
Orlové. (Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Pravidelné setkání výtvarníků v CVA na Horymírově ulici v pátek 18. října 2019.   
 
 Slavnostní premiéry filmu Abstinent s mladým Josefem Trojanem v hlavní roli  
se zúčastnil režisér David Vigner. Plný sál a přítomnost mnoha lidí, kteří stáli v Havířově  
u začátků jeho umělecké tvorby, včetně šéfredaktorky Hlasů Havířova Hany Kuchařové,  
ho dojala a jak sám přiznal, „zlomila“ mu v jednu chvíli hlas. Scénář k filmu o devatenáctiletém 
Adamovi, který se dostal na úplné dno a skončil v raném věku v protialkoholní léčebně, napsali 
David Vigner, Lucie Kryzová a Jan Jílek. Slavnostního večera se zúčastnil představitel hlavní 
role Josef Trojan. Na úvod zazpíval filmovou písničku „Kvit“ Petr Harazin, frontman 
havířovské skupiny Nebe.  
Tvůrci filmu se přijeli podívat i na další promítání v pátek 1. listopadu 2019. (Příloha D/10/11 
Plakátek k filmu Abstinent ze slavnostní premiéry podepsaný tvůrci filmu)  

 
Režisér filmu Abstinent David Vigner a další umělci na premiéře v kině Centrum besedovali 
s diváky.  
 
 Zapsaný spolek Naděje z kamionu zorganizoval „Havířovské rockování  
pro Františka“ ve Stolárna clubu. Cílem akce, na které vystoupily rockové kapely Refore  
z Valašska, Bad Joker´s Cream z Frýdku Místku a severomoravští Joys, bylo finančně podpořit 
6letého Františka M. z Havířova-Šumbarku. Fandu v 1. roce života postihla souhra několika 
vážných chorob geneticky daných, které ho upoutaly na vozík.  
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Ze vstupného (minimální výše vstupného byla 99 korun) se vybralo 6 700 korun. Byly předány 
tatínkovi malého Fandy.  

 
„Havířovské rockování pro Františka“ v havířovském Stolárna clubu v pátek 18. října 2019.  
 
Sobota 19. října 2019  
 Na start 11. ročníku adrenalinové soutěže „Útěk v řetězech“ se postavilo  
23 spoutaných dvojic. Organizátoři z Viking Agency připravili odvážlivcům náročnou trasu, 
její počátek byl v bývalých kasárnách nedaleko Polského Těšína. První překážku připravila 
utíkajícím řeka Olše, kterou museli přebrodit. Ani další úkoly nebyly zrovna procházkou 
růžovým sadem, bylo jich celkem 9 a prověřily znalosti, sílu a vytrvalost spoutaných utečenců.  
V cíli na náměstí Republiky čekali na první dvojici téměř 5 hodin. Užívali si tu příjemný 
program s hudebními kapelami (Kámo z Bílovce, havířovská O.P.E.R.A., Coincidence 
z Ostravy, Inclusion z Krakowa, October Leaves z polského Rybnika, Blant z polského 
Rzeszówa.), tanečními skupinami (Limit dance corporation) , soutěžemi (DJ Saurus pro děti), 
dobrotami ve stáncích, získávali informace o svém zdraví u stánku havířovské nemocnice. 
Zejména děti se poučily o bezpečnosti silničního provozu u stánku BESIP, mohly si 
prohlédnout moderní mobilní služebnu MP Havířov, zdravil je maskot Globusu. Děti 
vyzkoušely variantu útěku v papírových řetězech s Asterixem. Přítomné zaujala ukázka 
bojových umění v podání žáků Střední školy ochrany osob a majetku v Karviné. MP Havířov 
připravila ukázku práce psovodů (v současné době jich pracuje 5 s 5 policejními psy). Nelehkou 
službu policejního psa předvedla 5letá Becky.  
K úspěšnému průběhu letošního ročníku, jehož uskutečnění umožnila celá řada sponzorů, 
přispělo i hezké podzimní počasí. Náročnou trať zvládli jako první Ahmedi, druzí dorazili  
do cíle Schwarz a Slíva, třetí byli Šnajdrovi. Sečtení bodů z jednotlivých stanovišť pořadím 
ještě zamíchalo, zvítězila dvojice Šnajdr a Šnajdr a získala pilotní výcvik na leteckém 
simulátoru na dopravní letoun na letišti v Mošnově, Ahmedi se posunuli na místo druhé a třetí 
skončili Schwarz a Slíva. [11] (Příloha D/10/12 Pravidla a povinnosti, úkoly a mapa závodu).  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha)  

 
Útěk v řetězech, sobota 19. října 2019. Ahmedi doběhli jako první po 5 hodinách. Nakonec 
ale obsadili 2. místo.  
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Neděle 20. října 2019 
 Zastupitelka města Havířova Ivana Hlubinková Kožmínová přivítala do života   
ve 4 obřadech na Zámku 16 nejmladších občánků našeho města. Pamětní listy podepsali rodiče 
7 děvčátek a 9 chlapců. Program pro své malé kamarády si připravili žáci ZŠ Gen. Svobody 
v Havířově-Šumbarku. Během slavnostních chvil zahrála Regina Bednaříková (klavír) 
s houslistou Pavlem Urbanem. (Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

.  
Vítání občánků v obřadní síni havířovského zámku v neděli 20. října 2019.  
   

Slovenský moderátor Vladimír Baron provedl návštěvníky 5. ročníkem 
Havířovské „10“. Náměstí Republiky se opět zaplnilo, trasa závodu si vyžádala celodenní 
uzavírku části Hlavní třídy a ulice Dělnické.  (Příloha D/10/13 Program Havířovské Residomo 
desítky 2019). Defenit dětský běh odstartoval sprintér Pavel Maslák. Všechny děti dostaly 
umístění č. 1. Nechybělo zápolení seniorů, i oni byli všichni „jedničky“.  Pětikilometrový 
závod, Memoriál Manfreda Kosela, startoval náměstek primátora Bohuslav Niemiec. Hlavní 
závod Residomo běh na 10 km zahájil výstřelem ze startovní pistole generální ředitel této 
společnosti Jan Rafaj. Vůdcem skupiny do 50 minut byl na trase Petr Vavroušek, legenda 
českého triatlonu. Letošní ročník okořenila lahůdka v podobě Plyboy Atex Maratonu a pokus 
překonat výkon Eliuda Kipchogeho z minulého týdne. Pokořit hranici 1:59:40 se pokusila 
skupina sprinterů z celé republiky, kteří si maratónskou trať rozdělili, okruh 1 005 m musel 
každý z běžců zvládnout v čase 2:50 m. Finiš patřil Pavlu Maslákovi. 42 borců zvládlo štafetu 
v dalším rekordním čase 1:59:16 h.   
Na trať se postavily stovky běžců, podpořili handicapované sportovce HSC Havířov částkou 
61 200 korun. Polévkou je po závodě nasytili pracovníci a dobrovolníci Armády spásy.  
Běh mužů na 5 km (registrováno 94 a hodnoceno bylo 77) vyhrál Filip Daniel (00:17:56 h) 
z Ostravy. Závodu žen na této trase vévodila Adéla Fabry (00:20:36 h). Hlavní Residomo běh 
na 10 km se hodnotil v různých věkových kategoriích. Mužů ve věku do 39 let vyběhlo 155, 
zvítězil Adam Szymanik (00:33:12 h) z Chotěbuze, havířovský Tomáš Maceček obsadil  
3. příčku (00:33:58 h). Běžcům ve věku od 40 do 49 let (registrováno 79 a vyběhlo 74) vévodil 
Lukáš Krpec (00:37:54 h) z Tiché, David Hartig z Havířova skončil druhý (00:38:34 h).  
Ve věkové kategorii 50 až 59 let soutěžilo 37 mužů, zvítězil Ivan Zedníček (00:39:03 h).  
Na trať se vypravilo devět mužů ve věku nad 60 let, zvítězil |Kazimír Szymanik (00:42:03 h) 
z Chotěbuzi, Vladimír Havel z Havířova obsadil 3. příčku (00:49:32 h).  
Urputně bojovaly i ženy. Ve věku do 39 let se jich zaregistrovalo 81 a vyběhlo nakonec 69. 
Zvítězila Filipiová Eva (00:38:35). Ve věkovém rozmezí 40 až 49 let se zúčastnilo 39 žen  
a zvítězila havířovská Lenka Gnidová. Šest žen běželo ve věku od 50 do 59 let a i tady 
dominovala závodnice Havířova, Miroslava Klusová zaběhla v čase 00:55:43 h. Ludmila 
Šokalová ze Staříče získala prvenství v běhu žen nad 60 let v čase (01:11:49 h).  
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Vítězství si odnesla štafeta AK Havířov (4 × 2,5 km) v dosaženém čase 00:32:56 h. Zvítězila 
v konkurenci 37 štafet. [12] 
(Další fotografie dostupné v Příloze č. 10 fotografie Havířovská desítka) 

 
Tým organizátorů Havířovské desítky připravil znovu v Havířově krásný sportovní den.  
 
 V hotelu a restauraci U Jelena v Havířově-Šumbarku vystoupila v recitálu „Jak 
voní štěstí“ zpěvačka a herečka Hana Křížková. Odpovídala s nadhledem, vtipem a láskou  
na všetečné otázky Jiřího Zbořila. Zazpívala jazzové písně i zadumané šansony. Připravila 
přítomným krásný nedělení podvečer. (Příloha D/10/14 Fotografie věnovaná paní Křížkovou 
pro kroniku města) 

 
Hana Křížková v hotelu a restauraci U Jelena v Havířově-Šumbarku v neděli 20. října 2019. 
 
Pondělí 21. října 2019 
 Křest brožury „Důl Dukla v proměnách času“ se uskutečnil v pondělí 21. října 
2019 v Expozici psané uhlím Městské knihovny Havířov. Brožuru, která zahrnuje články  
a fotografie z 50. a 60. let minulého století, představila její autorka Michaela Kroupová. 
Čestnou roli sudiček převzali Jitka Varkočková z Městské knihovny Havířov, vedoucí 
havířovské pobočky KPHMO Eduard Heczko a Jaroslav Kubánek, tajemník Nadace Landek, 
která na vydání publikace přispěla podstatnou částkou 10 tisíc korun.  
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Návštěvníci malé odpolední oslavy si zazpívali hornické písničky společně s mužským sborem 
Májovák. (Příloha D/10/15 Brožura Důl Dukla v proměnách času: Léta padesátá a šedesátá).  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

  
Jen to nejlepší popřáli nové publikaci kmotři a kmotra v pondělí 21. října 2019.  
 
Úterý 22. října 2019 
 Městská policie Havířov připravila v letošním roce dva preventivní kurzy „Ženy, 
naučte se bránit“. V tělocvičně ZŠ F. Hrubína navštívilo každý z nich více než 20 účastnic. 
Ženy v různém věku se účastnily v pořadí 18. a 19. kurzu každé úterý v září a v říjnu.  
Po rozcvičce spolu s lektory nacvičovaly, jak se zachovat v případě napadení, včetně účinných 
chvatů a pádů. V závěrečné lekci získaly souhrn pokynů k chování v krizové situaci a tričko. 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha)  

 
Absolventky letošního 2. kurzu „Ženy, naučte se bránit“ s ředitelem MP Havířov v úterý  
22. října 2019.  
  
Středa 23. října 2019 
 Konferenci „20 let prevence Městské policie Havířov“ uspořádaly Statutární město 
Havířov, Ministerstvo vnitra ČR a MP Havířov pod záštitou poslance Parlamentu ČR, člena 
Výboru pro bezpečnost a Výboru pro obranu, primátora města Havířova Josefa Bělici. 
Zúčastnili se jí ředitelé a preventisté městských policií z regionu a celé republiky. Stěžejním 
tématem bylo systémové řešení prevence kriminality ve městech s příklady z praxe. Úvodní 
slovo pronesl Tomáš Koníček z odboru prevence kriminality Ministerstva vnitra ČR. Vyzdvihl 
dvě desetiletí poctivé práce MP Havířov na tomto úseku. 
Havířovských projektů prevence kriminality je celá řada. „Náš nejúspěšnější projekt je mobilní 
služebna, kdy už máme druhou, lépe postavenou. To chceme prodat,“ řekl Bohuslav Muras, 
ředitel MP Havířov. Zazněly příspěvky o tom, že strážníci obecních policií patří k základním 
prvkům prevence kriminality na místní úrovni. Své preventivní projekty představila,  
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vedle Havířova, jednotlivá města (Brno – „Bezpečná adresa“, Prostějov – „Mobilní kamerové 
systémy“, Karviná – „Bezpečnost bez hranic“, společný projekt MP Jastrzębie Zdrój, Karviná 
a Havířov, Orlová – „Dny bezpečnosti“). Do diskuse se zapojili i představitelé PČR, která má 
rovněž preventivní projekty pro všechny věkové kategorie. Vedoucí územního odboru PČR 
Karviná Miloš Pollak hovořil o fenoménu „internet“, na kterém děti tráví spoustu času, žijí  
ve virtuálním světě a ohrožují je různá nebezpečí. „Na tuto oblast se zaměřujme, provádíme 
přednášky, abychom je varovali, i dospělé. Protože část trestné činnosti se přesouvá i do oblasti 
internetu,“ informoval Miloš Pollak. [13] 
 (Přílohy D/10/16 Program konference 20 let prevence; D/10/17 Informační brožura Průvodce 
bezpečným městem). (Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Účastníci odborné konference „20 let prevence MP Havířov“ v KD Radost ve středu  
23. října 2019.  
 
Čtvrtek 24. října 2019 
 V krematoriu ve Slezské Ostravě se rozloučili přátelé, známí a umělecká veřejnost 
s osobností uznávaného fotografa Antonína Válka. Ve věku 77 let zemřel ve čtvrtek  
17. října 2019. Dlouholetý předseda Fotoklubu Havířov (v 70. letech 20. století patřil 
k nejpočetnějším v republice), čestný člen Klubu havířovských fotografů, sběratel historických 
fotoaparátů a autor nezapomenutelného snímku „Sám proti všem“ z pohřbu Jana Palacha 
v lednu 1969 žil v nedalekém Šenově. V roce 2016 získal skvostný fotograf prestižní titul 
„Fotograf AFAP“, který je udělován významným tvůrcům po přísném a dlouhotrvajícím 
zhodnocení Mezinárodní federací umělecké fotografie. [14]  
„Toníku, R.I.P. Budeš nám všem velmi chybět, stejně jako nám bude chybět Tvůj inspirativní 
pohled a schopnost najít to nejlepší světlo a podělit se o vše, co ve svém oboru umíš…“. 
 
 MRA rekonstruovala zdravotní střediska v ulicích Budovatelů  
v Havířově- Prostřední Suché a Gen. Svobody v Havířově-Šumbarku. Sanace byly 
financovány z Fondu nájemního bydlení, město investovalo více než 28,6 milionů korun  
bez DPH. Byly zlepšeny tepelně technické vlastnosti objektů a vyřešeny bezbariérové přístupy 
zvenčí i uvnitř zdravotních středisek. Vzhledem k tomu, že provoz středisek nebyl přerušen, 
snažila se MRA dodržet harmonogram prací a důsledně kontrolovat kvalitu odvedené práce, 
aby byla zajištěna bez zbytečných průtahů.  
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„Jedná se o kompletní sanaci budov bez ordinací. Tam se budou měnit pouze okna.  Dispozice 
zdravotních středisek zůstanou stejné, postupně dojde k výměně střech, oken, zatepleny budou 
fasády, zrekonstruovány budou sociální místnosti včetně vybavení novou sanitou. Proměnou 
projdou vstupní prostory a uvnitř budou naistalovány plošiny pro imobilní občany,“ 
vyjmenoval jednatel Jiří Lankočí.[15]   
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Sanace zdravotního střediska v ulici Budovatelů v Havířově-Prostřední Suché. Dodavatelem 
stavby byla MH-Stavby, s. r. o. Ostrava-Zábřeh.   
 
Pátek 25. října 2019 
 Dějinné události vzniku samostatného Československa z října v přelomovém roce 
1918 si připomněli zástupci vedení města, politických stran, spolků i veřejnosti na pietním 
aktu u pamětní desky obětem 2. světové války u kostela sv. Anny. Náměstek primátora  
pro ekonomiku Ondřej Baránek připomenul letošní výročí Sametové revoluce. Označil 
uplynulých 30 let za nejdelší období míru a svobody v naší zemi, popřál jí hodně dalších 
požehnaných let a občany, kteří budou hrdí na to, že v ní žijí. Pietního aktu se dále zúčastnili 
náměstkyně primátora Stanislava Gorecká a Jana Feberová, náměstek primátora pro investice 
a chytré město Bohuslav Niemiec, radní pro sport Daniel Vachtarčík a tajemník MmH Milan 
Menšík. Přítomni byli zástupci Československé obce legionářské, včetně pana Jana Ihnatíka, 
Českého svazu bojovníků za svobodu, Konfederace politických vězňů. Čestnou stráž drželi 
vojáci Krajského vojenského velitelství Ostrava a Junáka-skauta, střediska Havířova. 
Slovenskou a českou státní hymnu zazpívaly děti z pěveckého sboru Hlásek ze ZŠ Žákovská 
pod vedením Jany Wichrové.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Pietní akt u příležitosti 101. výročí založení samostatného Československa u památníku 
obětem válek 2. světové války u kostela sv. Anny. Pátek 25. října 2019.  
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 Malí housloví mágové ze ZUŠ L. Janáčka pod vedením paní učitelky Nierostkové 
spolu s rockery zahráli a zazpívali známé rockové pecky ve Stolárna clubu. Nové hudební 
uskupení The Strings naplnilo již druhý projekt. Po úspěšných vystoupeních „Když housle 
baví“, představilo světu koncert „Když housle hrají rock“. S malými houslisty si opět zazpívali 
Iveta Kočí Palkovská a Vojtěch Michalíček. Za bicí usedl Jiří Bořuta, klávesy ovládal Petr 
Bodnár, zněla basová kytara Petra Zemana a kytarové sólo Daniela Bernatíka. (Příloha D/10/18 
Plakát ke koncertu The Strings). (Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
The Strings v projektu „Když housle hrají rock“ ve Stolárna clubu v pátek 25. října 2019.  
 
Sobota 26. října 2019 
 Boxerský klub Box Havířov pod vedením hlavního trenéra Jaroslava Kubíčka 
pozval české, slovenské, polské a ukrajinské borce na Boxingday, Mezinárodní turnaj mládeže  
ve SH Žákovská. Poděkování organizátorů patřilo Severomoravské oblasti boxu, České 
boxerské asociaci a městu Havířov, které mezinárodní utkání zaštítilo. Klání v ringu zahájili 
primátor města Havířova Josef Bělica a náměstkyně pro školství a kulturu Jana Feberová. 
Přítomní byli též zástupci sponzorů.  
Českou republiku reprezentoval pořádající klub, pozvání přijali BC Kopřivnice, Box club 
LYNX Ústí nad Labem, Thai box Opava, BC Krnov a Rivals Opava.  Z Polska přijely týmy 
Jastrzębie Zdrój a Akademie bokserske Libiaz. Za Slovensko boxovaly mládežnické týmy Box 
clubu Levice a B-Boxu Považské Bystrice. V ringu se představilo i ukrajinské družstvo 
Mostyska boxing team.  
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Celkem se uskutečnilo 21 zápasů v různých věkových a váhových kategoriích. „Bojuje školní 
mládež, kadeti, junioři. Váhové kategorie od těch nejmenších 27, 32 kg až po tu 75kg, kde bojuje 
David Polák hlavní zápas,“ řekl hlavní trenér, organizátor turnaje Jaroslav Kubíček. [16]. 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Představitelé vedení města v ringu. Boxingday v sobotu 26. října 2019 ve SH Žákovská.  
 
Úterý 29. října 2019 
 MRA dovršila proces uzavření nových nájemních smluv. Drtivá většina smluv byla 
podepsaná. „V souvislosti s úpravou nájemného, která proběhla k 30. červnu 2019, jsme se 
domluvili téměř se všemi nájemci. V tuto chvíli neočekáváme, že bychom úpravu nájemného 
museli s kýmkoli řešit soudní cestou,“ uvedl jednatel MRA Róbert Masarovič. Právní oddělení 
MRA připravilo pro nájemce, kteří potřebovali k podpisu vysvětlení, stručný seznam 
nejčastějších dotazů s odpověďmi, aby novému systému porozuměli. „Určitě to pomohlo 
k tomu, že řešíme už jen pět specifických případů. Jde například o nájemce, u nichž se musí 
počkat na uplynutí zákonné lhůty pro jednostranné navýšení, nebo nájemce s dlouhodobým 
pobytem v zahraničí,“ doplnil jednatel MRA Jiří Lankočí. Podařilo se zavést praxi sepsání 
notářských zápisů se svolením k vykonatelnosti při uzavírání a prodlužování nájemních smluv. 
Notářský zápis stojí 3 630 korun a je hrazen nájemci. Notářské zápisy by měly urychlit vyřešení 
problémových případů (dluhy, případně nepřijatelné chování v bytě či domě). Nájemcům 
v hmotné nouzi bylo umožněno náklady na notářský zápis uhradit ve splátkách. [17] 
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 Po mnoha létech chátrání prokoukla budova bývalého KD Dolu Dukla  
v Havířově-Prostřední Suché. Z původních nájemců zde zůstala pouze Česká pošta. Místní 
zde mohou koupit květiny. Sídlí zde firma Crystal Produktion Marchandise factory.  
KD Dolu Dukla byl postaven v roce 1963 a dlouhá léta sem přicházeli za kulturou nejen 
zaměstnanci dolu, ale ostatní lidé žijící v Havířově. 

 
Opravená budova bývalého KD Dolu Dukla v Havířově-Prostřední Suché a její upravené 
okolí. Úterý 29. října 2019.  
 
Středa 30. října 2019 
 Poslední středu v měsíci byla v salonku oddělení hudby a umění Městské knihovny 
Havířov otevřena nová výstava. Ilustrace pro děti vystavila havířovská výtvarnice Darina 
Krygiel. V doprovodném hudebním programu vernisáže zazpívala sama autorka krásných 
obrázků, na klavír zahrál Milan Vilč. Vystoupil Jazz bossa chanson.  
 
Čtvrtek 31. října 2019 
 Statutární město Havířov podalo Správní žalobu a návrh na zrušení opatření 
obecné povahy, které Krajský úřad MSK podal v září. Dotýká se úpravy provozu na křižovatce 
před velkým kruhovým objezdem v Havířově. (křižovatka silnic č. I/11 × II/479, včetně 
přilehlého úseku silnice č. I/11 a křižovatky silnic č. II/479 × II/473). V případě zrušení 
křižovatky by nebylo možné odbočit vlevo ze silnice I/11 ve směru od Ostravy  
na havířovskou místní část Šumbark, stejně tak by naváděcí ostrůvky znemožnily odbočení  
ze Šumbarku vlevo na Havířov. „S rozhodnutím Moravskoslezského kraje, které bylo vydáno 
na základě návrhu Ředitelství silnic a dálnic ČR, nesouhlasíme a vnímáme ho jako nepřiměřené 
a děláme vše proto, aby křižovatka alespoň částečně fungovala i nadále. Chci, abychom našli 
takové řešení, které zabrání vzniku smrtelných nehod na dotčené křižovatce, ale zároveň 
nepřetíží dopravu na kruhovém objezdu a nezpůsobí ucpávání města. Opravdu se obáváme,  
že všechnu automobilovou dopravu tímto převedeme na velký kruhový objezd, kde dojde  
ke snížení bezpečnosti a vzniku nebezpečných situací,“ uvedl náměstek havířovského primátora  
pro investice a chytré město Bohuslav Niemiec. Havířovští argumentovali proti zrušení 
křižovatky už od samého začátku, v řádném termínu podali námitky a navrhli jiné alternativy 
na zvýšení bezpečnosti v tomto úseku. „Navrhovali jsme několik řešení, mezi nimi například 
uzavření pouze levého odbočení ze Šumbarku směrem do Havířova (ze silnice II/479 na silnici 
I/11) a také zavedení úsekového měření na výjezdu z Havířova. Na tento náš požadavek 
vznesený v řízení, nebyla žádná adekvátní reakce,“ doplnil náměstek Niemiec. [18] 
 

Pro letošek byl v Havířově ukončen provoz sdílených kol, které u nás provozuje 
společnost Nextbike Czech Republic, s. r. o. Od 26. července 2019 se do systému 
zaregistrovalo více než 5 166 uživatelů. Jízdní kolo si vypůjčili více než 30 000 krát, znamená 
to denně cca 300 výpůjček. „Tato čísla jasně ukazují, že služba bikesharingu si mezi obyvateli 
našla hodně příznivců, kteří tento alternativní způsob dopravy aktivně využívali,“ uvedla 
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vedoucí odboru komunálních služeb MmH. Nejčastěji si lidé půjčovali a vraceli kola  
ve stanicích náměstí Republiky (7 666 výpůjček a 7 366 vrácení), Lázeňská (4 254 výpůjček  
a 4 231 vrácení) a autobusové nádraží (3 958 výpůjček a 3 964 vrácení). Aktuálně  
se vyhodnocují všechny poznatky, občané se mohli se svými návrhy na úpravu fungování 
systému obracet právě na odbor komunálních služeb MmH. [19] 

 
 Úřad práce ČR, Kontaktní pracoviště Karviná, opět zorganizoval v součinnosti 
s Městem Havířov prezentační výstavu „Volba povolání“ pro žáky 9. tříd základních škol, 
jejich rodiče a výchovné poradce. Pro velký zájem v uplynulých letech byla výstava přesunuta 
do prostor MSH Slavie. Své nabídky prezentovalo 50 škol a 8 zaměstnavatelů, převážně z MSK. 
Žáci získali ucelený přehled o vzdělávací nabídce středních škol a o následném uplatnění  
na trhu práce. Většina stanovišť byla vybavena informačními materiály a prospekty. 
V doprovodném programu zhlédli návštěvníci ukázky profesní i praktické sebeobrany, první 
pomoci, módní přehlídku zdravotnických oděvů a masérské vystoupení. [20] 
 
 V prostorách společenské místnosti na Občanské ulici v Havířově-Dolních 
Datyních se sešly členky Dámského klubu. Svoji dílničku otevřely opět po měsíci, a jak velel 
kalendář, pustily se do výroby dušičkových vazeb. 

  
Ženy z Dámského klubu v Havířově-Dolních Datyních vyráběly ve čtvrtek 31. října 2019 
dušičkové vazby ke vzpomínce na své blízké zesnulé.  
 
 
Strohá řeč čísel 
 Na ÚP České republiky, Kontaktním pracovišti Havířov, registrovali 
k poslednímu říjnu celkem 3 352 uchazečů o zaměstnání (1 648 žen). V dosažitelném věku  
od 15 do 64 let bylo bez práce 3 166 z nich (1 548 žen). Podíl nezaměstnaných na počtu 
obyvatel města se zastavil na 6,84 %. Práci hledalo 121 absolventů a mladistvých (48 bylo  
po ukončení základní školy a 73 absolventů) a 545 osob se změněnou pracovní schopností. [21] 
Na kontaktním pracovišti v Havířově evidovali k 31. říjnu 2019 celkem 734 uchazečů  
o zaměstnání s nárokem na podporu v nezaměstnanosti. [22] 
 Do psího útulku v říjnu přijali 24 psů, 16 koček, 1 zakrslého králíka a 1 krajtu 
královskou. Domov u nových majitelů našlo 13 pejsků a 6 kočiček. K původním majitelům  
se vrátilo 18 psů a 2 kočky. K poslednímu říjnu žilo v útulku 56 psů, 7 koček,  
7 osmáků, 2 zakrslí králíci a 1 had. [23] 
 V porodnici NsP Havířov se v říjnu narodilo celkem 61 dětí (chlapců bylo 21,  
dívek 40). Z toho bylo celkem 26 nových havířovských občánků (8 chlapců a 18 dívek).  
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V nemocnici bylo celkem hospitalizováno 1 643 pacientů, z Havířova jich bylo 946. [24] 
 V říjnu 2019 bylo vypsáno 6 termínů bruslení veřejnosti. Na ledovou plochu 
zimního stadionu přišlo 753 platících dospělých a 228 dětských milovníků ostrých nožů. [25]   
 
 
Napsali o nás 
 Velkých plaveckých závodů na krytém bazénu se zúčastnilo 20 klubů z celé 
Moravy. Již sedmý ročník Havířovské ceny plavání uspořádal Plavecký klub, domácí tým 
reprezentovalo 15 plavců. O nejlepší časy v různých stylech bojovalo 220 dětí z 20 moravských 
klubů a 1 oddílu ze Žiliny. Pro většinu z nich to byly první velké závody po letní přípravě. [26] 
 Autobusové linky na Hlučínsku bude od června roku 2020 provozovat společnost 
ČSAD Havířov z uskupení 3ČSAD, které patří do skupiny Transdev. Zakázku na 10 let 
v hodnotě přes miliardu korun vyhrála firma TQM holding, která odmítla podepsat smlouvu, 
MSK smlouvu nabídl druhému v pořadí. [27]  
 Zemědělci z bludovického statku zvolili místo použití jedovatých návnad  
proti rozmnoženým hrabošům cestu lovu dravými ptáky. Postavili jim v polích několik desítek 
bidel, tzv. berliček. Draví ptáci, kteří nejčastěji loví poblíž okraje lesa nebo remízků, teď mohou 
usedat i v polích. V lovu hrabošů jsou velmi úspěšní. Společně s ochránci přírody se na statku 
rozhodli rozmístit několik budek, které jsou přizpůsobené konkrétním druhům. „Pravidelně 
nám tady hnízdí poštolky. Měli jsme teď pět mladých. Jedna poštolka přitom, aby přežila, musí 
ulovit tři hraboše denně. Takže pět mladých a dva dospělí uloví za den 21 hrabošů,“ uvedl 
předseda havířovských ochránců přírody. Letos se v nových budkách podařilo odchovat  
5 puštíků obecných. [28] 
 V plaveckém bazénku Delfínek v MSH Slavie začala po rekonstrukci opět výuka 
plavání pro nejmenší. Jejím smyslem je, aby se děti z mateřských škol a prvňáčci naučili 
základy, než začnou chodit plavat na velký krytý bazén. Instruktorky se snaží, aby se děti nebály 
vody, měly správné návyky a uměly používat pomůcky k plavání.  Bazén je určen zejména  
pro malé havířovské plavce, dojíždějí sem však za výukou také z okolních obcí. [29] 
 Zřizovatel Muzea Těšínska MSK mění strategii, chce muzeum zatraktivnit. 
Součástí změn bude předání některých poboček obcím a městům, některé z nich možná úplně 
zaniknou. Zatím je hotovou věcí, že Technické muzeum v Petřvaldě bude od 1. ledna 2020  
pod správou města, tamější zastupitelé o tom rozhodli už na konci srpna. Pod správou MT  
by měly nadále zůstat Kotulova dřevěnka a Památník životické tragédie v Havířově-Životicích. 
[30]  
 Krajští náměstci debatovali v Havířově s občany o problematice dopravy  
a školství. Lidé se zajímali o budoucí možnosti tramvajové přepravy a o financování učitelů. 
Zavedení vodíkové autobusové dopravy mezi Ostravou, Havířovem a Karvinou či tramvajová 
doprava byla hlavní témata, o kterých debatoval náměstek hejtmana Jakub Unucka. V otázkách 
školství se náměstek hejtmana Stanislav Folwarczny vyjádřil v tom smyslu, že kraj má v plánu 
rozšířit na školách rodilé mluvčí. Zmínil se také k financování pedagogů: „…Jsem proto, aby 
ředitel měl kompetenci odměňovat své nejlepší pedagogy, ale jak to bude, ještě nevíme.“ [31]  
 Polar se věnuje problémům SBD Havířov, jednoho z největších bytových družstev 
v zemi. Auditoři odhalili pochybení v hospodaření, které vyústilo v odvolání předsedy 
družstva. Členové SBD Havířov mají nyní strach o jeho ekonomickou stabilitu. Vedení družstva 
se snaží celou situaci uklidnit. „Naše družstvo patří k největším bytovým družstvům v zemi  
a zůstává nadále stabilním… Bohužel, v poslední době se po městě šíří různé informace, či spíše 
dezinformace a lži, které SBD poškozují s cílem družstvo oslabit. Situace došla tak daleko,  
že připravujeme trestní oznámení, protože se domníváme, že jedině tak se dokážeme účelně 
bránit a chránit naši pověst,“ vysvětlila ředitelka SBD Havířov Simona Kozlová Martiňáková. 
Družstvo i nadále vyhovuje všem žadatelům o převod bytů do osobního vlastnictví. [32] 
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 Druhou říjnovou neděli odstartovaly šachové soutěže družstev. Ve 2. lize byl 
z našeho okresu nejúspěšnější Slovan Havířov. Vyhrál těsně nad Slavojem Poruba C. [33] 
 Vzpěrači havířovského Baníku zvítězili v posledním kole 1. ligy družstev 
v Bohumíně. Stali se po 6 letech opět mistry republiky. Havířovský Baník získal od svého 
vzniku v roce 1956 už svůj 14. titul. [34] 
 Nepříjemný dráždivý zápach vyděsil lidi v Havířově a blízkém okolí. Po jeho zdroji 
pátral sbor Integrovaného záchranného systému. Koncentrace plynu nebyly hasiči naměřeny. 
Jednalo se zřejmě o únik merkaptanu, odorizační látky, která se přidává k zemnímu plynu  
a není nebezpečná pro zdraví ani životní prostředí. V Havířově zasedal krizový štáb. Po zdroji 
zápachu pátrala i inspekce životního prostředí. Nebyl však objeven. Měření hasičů neprokázala 
škodlivé koncentrace v ovzduší. [35] 
 Dvě nezletilé děti kradly před devátou hodinou večerní v marketu v ulici  
U Stadionu v Havířově. Havířovští strážníci zjistili, že ukradly zboží za necelé dvě stovky. 
Protože nezletilci navíc nechyběli svým zákonným zástupcům, předali jim je havířovští 
strážníci a událost oznámili ke správnímu orgánu a na OSPOD. [36] 
 Nejslavnější aréna soutěže NHL Madison Square Garden hostila jubilejní  
2 000. zápas základní části soutěže. Postavili se proti sobě Rangers a Boston, který zvítězil 4:7. 
David Pastrňák v zápase pětkrát asistoval. Má na kontě 11 branek. [37] 
 Od soboty 26. října 2019 vyšetřují havířovští policisté okolnosti smrti 41letého 
muže, který utrpěl úraz hlavy v průběhu sobotního hokejového utkání s Frýdkem-Místkem. 
V nemocnici zemřel. Policie zjišťuje, zda jeho smrt souvisela přímo se zraněním, které si 
způsobil poté, co vyšel před stadion v průběhu utkání po předchozím incidentu ve víceúčelové 
hale. Prověřuje se podezření, že mu zranění způsobil člen bezpečnostní agentury. Památku 
zemřelého fanouška uctili na zimním stadionu minutou ticha před domácím utkáním 
s Litoměřicemi ve středu 30. října 2019. [38]  
 Český reprezentant Ivan Karabec z Havířova se postaral o solidní úspěch, 
skončil na 2. místě turnaje Pro Tour China s nejvyšším faktorem 40. V Chang-čou, asi 200 km 
od Šanghaje, si splnil nominační kvótu na paralympiádu v Tokiu v roce 2020. V jeho kategorii 
stupně postižení 10 startovalo 8 světových hráčů rozdělených do dvou skupin. [39] 
 
 
Počasí v říjnu 2019  
 Počasí nás zasáhlo téměř laškovné. Říjen začal relativně vyššími teplotami kolem 
15 °C, nejvyšší průměrná teplota 16,72 °C byla naměřena v úterý 15. října 2019. Naopak závěr 
měsíce už byl chladnější, poslední říjnový den ve čtvrtek 31. října 2019 klesla průměrná teplota 
na pouhých 2,19 °C, ochlazovat se začalo už v pondělí 28. října 2019, o státním svátku 
dopoledne pršelo a bylo zamračeno. Zažili jsme nepříjemné smogové situace (kolem 22. října 
2019, ve středu 23. října 2019 ohrožovala naši bezpečnost hustá mlha, kdy opravdu bylo vidět 
jen na pár kroků).  (Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Krásný podzimní den v pondělí 14. října 2019 v Centrálním parku v Havířově-Městě.  
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7.11 KRONIKA LISTOPAD 2019 
Pravda a láska musí zvítězit nad lží a nenávistí [1] 

Úvod 
 Už jenom vybrat citát pro listopad 2019 nebylo vůbec jednoduché. Ke všem 
debatám o svobodě, kterou nám přinesla Sametová revoluce v listopadu před 30 lety, můžeme 
připnout postřehy hned několika slavných, protože nic není jen černé a nic není jen bílé. Ani 
svoboda, obzvlášť tehdy, když si ji často nespojíme se zodpovědností.  Připomenout tedy 30 let  
od doby, kdy 10 dní před revolucí zemřel básník Jan Skácel? Jeho slůvka o andělech a naději 
s bukovými křídly a se srdcem z lipového dřeva jsou balzámem pro každou těžkou chvilku. [2] 
Nebo snad zmínit s krylovskou upřímností, že jsme to prostě všechno projedli a dobrovolně se 
měníme na příští otroky? Možná i to byl důvod, proč lidé opět po 30 letech zaplnili Národní  
i Václavák a vydali se na cestu z Albertova. Či snad, že věci nejsou vždy takové, jak je vidíme, 
když Karel Kryl moudře nabádá: „Nevěř ostnatému drátu, byť se stokrát tvářil jak stonek růže“? 
[3] Spojme nakonec něhou a sametem zabalený citát prvního polistopadového prezidenta 
Václava Havla s nadějí Jana Skácela a zkusme doufat. 

 
Češi si ve Vatikánu připomenuli 30 let od svatořečení Anežky Přemyslovny. Fotografii 

zaslali manželé Kročkovi z Havířova. 

Je ještě jedno výročí, které nás naplnilo nadějí před 30 lety. Bylo to svatořečení Anežky 
Přemyslovny, pět dní před 17. listopadem 1989 jako by najednou svět dostal jiný rozměr  
i v myslích ateistů. Jestliže totiž toto bylo možné, tak snad… Dnes, 30 let poté, se mnoho Čechů 
vypravilo do Vatikánu, aby si tuto významnou událost v životě našeho národa připomnělo poutí  
a bohoslužbou. Byli tam i rodáci z Havířova a poslali nám povzbudivý úsměv papeže Františka.  
Letošní listopad je příznačný. Na věčnost odešel Vojtěch Jasný, režisér a scénárista jednoho 
z nejkrásnějších a nejvýmluvnějších trezorových filmů „Všichni dobří rodáci“.  
 
 
Listopad v časovém sledu 
Pátek 1. listopadu 2019 
 V průběhu měsíce listopadu (do 15. listopadu 2019) mohli občané města 
připomínkovat strategický dokument „Vize města 2020+“.  Analytická i návrhová část 
dokumentu byly dostupné na webových stránkách města a FB profilu. Prostřednictvím 
aktivního odkazu bylo možno ihned vznést návrh či připomínku.  
„Vize města 2020+“ navazuje na dokument „Strategie udržitelného rozvoje města Havířova 
2012 až 2020“. Záměrem tvůrců bylo dosáhnout zkvalitnění života ve městě ve všech klíčových 
sledovaných oblastech a navrhnout potřebné kroky k trvale udržitelnému rozvoji města, 
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poskytnout široké veřejnosti a podnikatelské sféře informace o dlouhodobých rozvojových 
záměrech s výhledem do roku 2028. Ctí požadavek vyvážených podmínek pro život všech 
generací ve městě pod heslem: „Havířov město pro život“.  
Zaslané připomínky posoudily sestavené pracovní skupiny a odborný dodavatel BDO 
Advisory, s. r. o. Praha je zapracoval do strategického dokumentu „Vize města 2020+“, který 
vznikl v rámci projektu „Zpracování strategických dokumentů SMH“, který je spolufinancován 
z Evropského sociálního fondu, Operačního programu Zaměstnanost. [4] 
 
Sobota 2. listopadu 2019 
 Milovníci barokní hudby se sešli v sobotu v evangelickém kostele  
v Havířově-Bludovicích. Konal se tu již 3. ročník Benefičních koncertů na podporu oddělení 
klinické hematologie v NsP Havířov. Primář oddělení David Starostka přivítal náměstkyni 
primátora pro školství a kulturu Janu Feberovou, která na oddělení často přichází jako 
dobrovolnice potěšit pacienty v jejich nelehké životní situaci. Koncertu se zúčastnili Jiří 
Navrátil, náměstek hejtmana MSK pro sociální oblast, Libor Lenčo, vedoucí odboru školství, 
mládeže a sportu KÚ MSK, Jiří Martínek, radní města Havířova, ředitel NsP Robert Schellong 
a náměstkyně ředitele NsP Renata Tydlačková.  
Výtěžek koncertu barokního uskupení KBK Collegium a jeho hostů (program byl doplněn  
o texty v latině a české překlady) byl věnován na nákup dvou speciálních aplikačních křesel  
pro onkohematologické pacienty, kteří podstupují chemoterapii. Ředitel nemocnice  
vyslovil hrdost na hematologické oddělení, které neplní pouze svoji primární laboratorní 
činnost, ale jako jedno z mála zajišťuje péči o onkohematologické pacienty. Koncert duchovní 
hudby, ve kterém zazněly skladby Antonia Vivaldiho, Jehanna Georga Zechnera, Wilhelma 
Friedemanna Bacha a Johanna Valentina Medera, byl určen všem, kteří se rozhodli pomoci, 
kteří bojují o život a těm, kteří jim každodenní prací pomáhají. (Příloha D/11/01 Program 
Benefičního koncertu „Nikdo z nás nežije sám sobě…“) 

 
Účastníci benefičního koncertu podpořili oddělení hematologie v NsP Havířov v sobotu  
2. listopadu 2019 v evangelickém kostele v Havířově-Bludovicích.  
 
 Po jarních zápasech na pomoc nemocnému Daliborovi se rozhodly hráčky  
FC Gascontrol Havířov pomoci bývalé fotbalistce Kateřině, která trpí roztroušenou sklerózou 
a je odkázaná na invalidní vozík. Fotbalistky a fotbalisté v akci „Vítězíme pro Kateřinu“ dali  
za každé vítězství částku 500 a za každou remízu 250 korun. Nejmenší fotbalisté přispěli  
za každou branku v síti soupeře 50 korunami. Konečná bilance činila 17 vyhraných utkání,  
5 remíz a 70 nastřílených branek nejmenších fotbalistů a fotbalistek. Podíleli se všichni trenéři, 
přátelé a kamarádi a týmy dalších fotbalových klubů z okolí. Bývalé hráčce Kateřině nakonec 
předali před posledním utkáním žen se Vsetínem finanční částku 48 510 korun za účasti 
představitelů vedení města. Podívat se přišli všichni, kteří charitativní akci podpořili. Byli  
mezi nimi náměstek primátora pro ekonomiku Ondřej Baránek a náměstkyně primátora  
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pro školství a kulturu Jana Feberová, prezident MFK Havířov Bronislav Šimša a bývalý 
fotbalový reprezentant Miroslav Matušovič. Přijeli hosté z Orlové, FK Český Těšín,  
1. DFC Hlučín, z futsalového týmu žen Baníku Ostrava a FK žen a dívek ze slovenského Kovo 
Beluša. „V obou případech se naplnil sportovní duch, protože sport a konkrétně fotbal spojil 
mnoho lidí, sportovců k tomu, aby nezůstali stát stranou a pomohli těm našim spoluobčanům, 
kteří na tom nejsou nejlíp a jsou odkázáni na pomoc druhých. Velmi si jich vážíme a ještě jednou 
všem děkujeme,“ řekl prezident FK Gaskontrol Havířov Radomír Zábranský. [5] 
 
Neděle 3. listopadu 2019 
 Pod vedením zkušeného lektora Daniela Plecháčka bubnovali návštěvníci  
MGC Lučina. Do světa rytmických zvuků se ponořili všichni, kteří dorazili, i ti, kteří neznají 
noty a s bubnováním neměli doposud žádnou zkušenost. Dokonce nemuseli mít ani vlastní 
buben, protože ty byly v centru k zapůjčení. 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Bubnování v MGC Lučina v neděli 3. listopadu 2019. Foto z archivu Štefana Šamala.   
 
Pondělí 4. listopadu 2019 
 Primátor města Havířova Josef Bělica se sešel s občany města, aby odpovídal  
na jejich dotazy z různých oblastí našeho života. Spolu s pracovníky své kanceláře připravil 
roční sumář všeho, co se podařilo ve městě během jeho ročního působení ve funkci. Bude 
předložen i široké veřejnosti. Zazněla poděkování za provedenou práci, občané přišli řešit 
problémy s opravami příjezdových komunikací ke garážím, pan primátor osvětlil celou situaci 
a postup pracovníků radnice a zejména bezpečnostní rady města v případě neznámé látky, která 
obtěžovala obyvatele města ve čtvrtek 24. října 2019. Informoval o podání správní žaloby 
v souvislosti s křižovatkou před velkým kruhovým objezdem (zákaz odbočení ve směru 
z Ostravy na Havířov-Šumbark). Občané podali několik zajímavých podnětů k prošetření  
a případně řešení, kupříkladu o výšce laviček a sedaček na zastávkách MHD (jsou velmi nízké) 
a také o zastřešení některých zastávek MHD. Jedna občanka si stěžovala, že město  
se nepostaralo o hezké pietní místo k uctění památky Karla Gotta a že k tomuto účelu nebyly 
využity billboardy. Primátor si vyslechl stížnost na to, že město nedělá dost pro seniory  
a zejména v kultuře a málo připomíná hornickou minulost naší oblasti. Celá řada stížnosti  
se dotýkala katastrofického stavu některých parkovišť. Primátor přislíbil pomoc občanům, kteří 
žijí v blízkosti Stolárna clubu a stěžují si na hlasitou hudbu a chování opilých lidí. Všem, kterým 
nebyl schopen na místě kvalifikovaně odpovědět, protože neměl dostatek informací, přislíbil 
písemnou odpověď. (Příloha D/11/02 Roční sumář)   
 
 Výstava fotografií členů Spolku havířovských fotografů nazvaná „Listopad 1989“ 
byla otevřena v Galerii Centrum. Obasahovala i díla čestného člena Antonína Válka, který 
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nedávno zemřel. Výstava byla instalována ve třech kompozičních celcích. V prvé řadě tu byly 
fotografie Kamila Tilla, přímého účastníka listopadu 1989 v Havířově. Na setkání v galerii  
17. listopadu 2019 hovořil o vzniku některých vystavených fotografií, kdy se mu před 30 lety 
podařilo dostat na balkon budovy P. Korčagina díky vzpěračům, kteří si poradili s ochrankou 
(na výhodné místo byl vstup zakázán, aby nebylo zachyceno, kolik lidí přišlo na demonstraci).  
Několik panelů představilo díla Antonína Válka, Jaroslava Hrachovce a snímky  
ze SOA v Karviné z let 1988 až 1990. Své místo našla i prezentace fotografií členů spolku 
pořízených u příležitosti 60. výročí založení města Havířova.  
Setkání 30 let poté byli přítomni členové spolku, který zahájil činnost v roce 2014, Tomáš 
Duda, Rastislav Dušička, Jaroslav Hrachovec, Květoslav Klíma i Pavel Žáček (jeho fotografie 
vystaveny nebyly). (Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha). 

 
Účastníci výstavy havířovských fotografů k 30. výročí Sametové revoluce v roce 1989 v neděli 
17. listopadu 2019.  
 
Úterý 5. listopadu 2019 
 V Havířově-Dolní Suché pokračovala rekonstrukce mateřské školy, bývalé České 
národní školy, dnes detašovaného pracoviště MŠ Moravská. Stavební práce, jejichž cílem bylo 
snížení spotřeby energií v objektu, se skládaly ze dvou dílčích částí. Bylo provedeno zateplení 
fasády kontaktním zateplovacích systémem ETICS, byla vyměněna okna a venkovní vstupní 
dveře, kompletně bylo vyměněno ústřední topení a byly vyregulovány otopné soustavy. 
Součástí byla také rekonstrukce elektroinstalace a slaboproudu, opravy dřevěných konstrukcí 
krovu a instalace nové střešní krytiny, včetně bleskosvodu. Celková oprava zahrnovala i drenáž 
okolo budovy a vsakovací studnu. Druhá část předpokládala rekuperaci vzduchotechniky 
v tělocvičně a ložnici mateřské školy. Stavbu prováděla společnost MEROPS, s. r. o. z Českého 
Těšína. Její dokončení je plánováno na leden roku 2020 s předpokládanými náklady 12 milionů 
korun vč. DPH. [6] 

 
Celková rekonstrukce MŠ v Havířově-Dolní Suché v úterý 5. listopadu 2019. Foto z archivu 
Jana Szturze.  
 
 Ve Výstavní síni Viléma Wünsche v KD Leoše Janáčka otevřeli výstavu „Umění je 
hra“, prací lektorů Oddělení nových médií Slezské univerzity v Katowicích a Fakulty umění 
Ostravské univerzity. Hlavní organizátor Wojciech Osuchowski (před dvěma lety měl 
samostatnou výstavu v Galerii Maryčka) přizval ke spolupráci 14 kolegyň a kolegů (Malgorzata 
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Łuszczak, Zbyněk Janáček, Kaja Renkas, Marek Sibinský, Justyna Stefańczyk, Katarzyna 
Kroczek-Wasińska, Pawel Synowiec, Jaroslav Korczak, Marcin Goldyszewicz, Robert Lipka, 
Adrian Czyź, Ewa Jaworska, Nina Gara, Jan Drozd). Vystavená autorská díla (kupříkladu 
koláže, linoryty, sítotisky, fraktáty) byla dotvořena počítačovou technikou. K vidění byly 
plakáty, drobné grafiky či část ilustrované knihy pro děti. Výstava byla otevřena  
do 29. listopadu 2019.  

 
Zahájení výstavy s názvem „Umění je hra“ ve Výstavní síni Viléma Wünsche  
v úterý 5. listopadu 2019.  
 
 V MGC Lučina vystavil své sochy Daniel Kalika, havířovský rodák, který 
momentálně žije a pracuje v Ostravě. Projekt „Rostliny – Sochy? Sochy – Rostliny?“ je jeho 
první výstavou. Zpracovává zbytky starých stromů a dřeva, dotváří je polystyrénem obaleným 
papírem (kašírka, která se používá při výrobě loutek) a různými kameny. Výtvarný talent zdědil 
autor po svém otci, výtvarníkem je též jeho bratr. On sám je vyučen jako truhlář, 15 let pracoval 
jako jevištní technik v Divadle loutek v Ostravě.  
Přirozenost a krásu soch doplnily klid a pohoda meditační hudby, kterou při svíčce zahrál  
na šamanské nástroje (kupříkladu buben, brumle) Zbyšek Firla. (Příloha D/11/03 Upoutávka  
na výstavu Daniela Kaliky). (Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Vernisáž výstavy Daniela Kaliky v MGC Lučina v úterý 5. listopadu 2019.  
 
Středa 6. listopadu 2019 
 Stávkovali učitelé všech typů škol. Důvodem bylo nedodržení slibu o navýšení 
platů. V Havířově se zapojilo do stávky 8 ze 17 základních škol, 4 zůstaly úplně zavřené. 
Stávku podpořily i 2 mateřské školy. Havířovská radnice byla o počtu stávkujících předem 
informována, ředitelům dala v řešení situace volnou ruku. „… rozumím učitelům, že to je jejich 
volba vejít do stávky. Je to jeden z nástrojů, jak komunikovat s odbory, ministerstvem školství 
a kantory. Já tomu rozumím,“ vyjádřila se náměstkyně primátora pro školství a kulturu Jana 
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Feberová. Stávkující učitele uvedli, že jim nevadí pouze nedodržení slibu o navýšení platů, 
nelíbí se jim celkový přístup k jejich práci. [7] 
 
 V Galerii Radost otevřeli výstavu obrazů Vladimíra a Davida Hubeňákových 
„Člověče, nezlob“. Úvodním slovem ji zahájil pan Ondřej Vorel, zavzpomínal na svého 
kamaráda Vladimíra (zemřel v roce 2013), se kterým se potkali už počátkem 70. let minulého 
století. Zároveň představil svého talentovaného žáka Davida Hubeňáka.  
Společná výstava hravých figurálních obrazů (kejklíři, královny, šašci postavy žen v různých 
pohledech) obsahovala již 3 generace umělecké rodiny, byl vystaven i obraz Davidova syna, 
který vytvořil během instalace výstavy. O hudební doprovod vernisáže se postarali Martin 
Dufek a zpěvačka Eliška Rusková z Orlové.  Výstava trvala do 29. listopadu 2019. (Příloha 
D/11/04 Pozvánka na výstavu Člověče, nezlob) 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
David Hubeňák na vernisáži výstavy obrazů svých a svého otce ve středu 6. listopadu 2019 
v Galerii Radost.  
 
Čtvrtek 7. listopadu 2019 
 V hotelu Pod Zeleným dubem ve Starém Bohumíně soutěžily po dvou letech 
středoškolačky o titul „MISS KARKULKA a Vesna Tours 2019“. 28. ročník soutěže vyhrála 
Valérie Kaňová z Havířova. Rozhodlo o tom 18 porotců z řad zástupců sponzorů soutěže, 
hodnotili nejen krásu a šarm 11 finalistek, ale zejména jejich pohybové a intelektuální 
schopnosti.  

 
Vítězky soutěže „Miss Karkulka a Vesna Tours 2019“. Foto Michal Polák. 
  
 Po říjnové rekonstrukci byla slavnostně otevřena pobočka Městské knihovny 
Havířov na Občanské ulici v Havířově-Dolních Datyních. Pokládku nové podlahy zajistila 
MRA. Knihovna investovala do nových regálů, malby a úklidu cca 65 tisíc korun.  
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Slavnostního Dne otevřených dveří se zúčastnila náměstkyně primátora pro školství a kulturu 
Jana Feberová, vedoucí odboru školství a kultury MmH Pavel Hamza. S krátkým projevem 
vystoupila ředitelka Městské knihovny Havířov Dagmar Čuntová. Hosty potěšily krátkým 
pásmem písniček a básní (z pera Jana Skácela, od jehož smrti uplynulo právě 30 let) děti  
z MŠ a ZŠ na ulici Občanská (detašované pracoviště MŠ a ZŠ Frýdecká). 
(Další fotografie dostupné v Příloze č. 11 fotografie Otevření knihovny v Dolních Datyních) 

 
Paní učitelky připravily s dětmi z MŠ a ZŠ na Občanské ulici krásný program k slavnostnímu 
otevření rekonstruované knihovny ve čtvrtek 7. listopadu 2019. Foto z archivu Štefana 
Šamala.  
 
 Víly a bludičky ovládly výtvarné dílny pro děti mateřských škol v Musaionu, 
pobočce MT. Podzimní tvoření se skládaným papírem potištěným podzimním listím vedly 
pracovnice muzea Eliška Svatoňová a Kateřina Ožanová. Vílu si vyrobily 4 desítky dětí.  

 
Podzimní víla z havířovského Musaionu, výstavní síně MT.  
 
Pátek 8. listopadu 2019 
 Zaměstnanci a klienti Santé, centra ambulantních a pobytových sociálních služeb, 
se sešli ve Společenském domě Havířov, aby oslavili 40. výročí trvání zařízení. Slavnostního 
podvečera se zúčastnili představitelé vedení města Havířova Stanislava Gorecká, náměstkyně 
primátora pro sociální záležitosti, Jana Feberová, náměstkyně primátora pro školství a kulturu, 
Ondřej Baránek, náměstek primátora pro ekonomiku a Daniel Vachtarčík, radní pro sport. 
Všechny v sále přivítala a zároveň sponzorům poděkovala ředitelka organizace Michaela 
Rossová. Historii 4 desetiletí práce od roku 1979 připomenul rok za rokem všem přítomným 
videoklip. V současné době pracuje v Santé, centru ambulantních a pobytových sociálních 
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služeb, 32 pracovníků, včetně 6 sociálních pracovníků. Starají se společně o klienty 
s mentálním případně kombinovaným postižením v Denním stacionáři na ulici Čelakovského 
(19 klientů, aktivní prožívání dne, finanční gramotnost, zvládání nakupování, zvládání obsluhy 
počítače, arteterapie, muzikoterapie, dramaterapie) v Denním stacionáři Mikado (57 klientů, 
keramická, šicí a tkalcovská dílna, muzikoterapie a soubor Souznění) a ve stacionáři na Lipové 
(denní kapacita 23 klientů, kreativní ateliér, dřevařská dílna) Pobytové služby zajišťuje 
Chráněné bydlení (31 klientů) a od ledna roku 2020 se připojí nově zavedená odlehčovací 
služba. Snahou všech je přiblížit život klientů životu jejich vrstevníků v běžném životě.  
V bohatém kulturním programu se představili tanečníci z Denního stacionáře Mikado, 
poděkovali všem, kteří se věnují nelehké práci v sociálních službách. Divadelní představení 
„Šípkové království“ připravili klienti a zaměstnanci Denního stacionáře na ulici 
Čelakovského. „Bílá a černá“ byla doménou tance klientů ze stacionáře Lipová. Se svým 
programem vystoupily členky sportovního klubu Maniak aerobic Havířov a taneční studio 
Fantasy Orient Havířov. K tanci i poslechu hrála hudební skupina Rytmus se zpěvačkou 
Kristýnou. (Příloha D/11/05 Plakát s programem oslavy).  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Scéna jeviště Společenského domu Havířov v pátek 8. listopadu 2019 při oslavě 40. výročí 
založení Santé, střediska ambulantních a pobytových sociálních služeb.  
 
 12. ročníku podzimního turnaje „Florbal cup“, který organizoval Dětský domov 
Havířov pod záštitou primátora města, se zúčastnilo 9 týmů dětských domovů MSK (pořádající 
Havířov, Karviná, Těrlicko, Melč, Radkov, Nový Jičín, Bukovanské, Vizina a Hrabová). 
Zahájení se v MSH Slavie zúčastnili náměstkyně pro sociální rozvoj Stanislava Gorecká, 
náměstkyně pro školství a kulturu Jana Feberová a radní pro sport Daniel Vachtarčík, který 
v závěru soutěže předal ceny vítězům.  
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V turnaji o putovní pohár se hrály 10minutové zápasy. Po lítých bojích se na nejvyšší stupeň 
postavily děti s Dětského domova Melč.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Ceny pro vítěze Florbal cupu 2019 v MSH Slavie v pátek 8. listopadu 2019.  
 
 Na Svatomartinský průvod se po setmění vypravili v Havířově-Dolních Datyních. 
Tradičními organizátory pohádkové akce pro děti byli zaměstnanci a rodiče  
MŠ a ZŠ na Občanské ulici (detašované pracoviště MŠ a ZŠ Frýdecká) a Dámský spolek. Bylo 
to krásné a strašidelné a poetické. (Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Za pohádkovým dobrodružstvím v Havířově-Dolních Datyních. Je čas Svatomartinských 
průvodů. Pátek 8. listopadu 2019. Foto z archivu MŠ na ulici Občanské.  
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Neděle 10. listopadu 2019 
 Zastupitelka Eva Šillerová přivítala ve 4 obřadech v obřadní síni havířovského 
Zámku 15 nejmladších občánků města (7 dívek a 8 chlapců). S krátkým kulturním programem 
vystoupily děti ze ZŠ Moravská. (Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Vítání občánků v obřadní síni Zámku v neděli 10. listopadu 2019.  
 
 Havířovský florbalový tým Florbal Exelsior Havířov hostil v 11. kole 1. florbalové 
ligy hráče FAT PIPE Start 98 Praha-Kunratice. Na domácí palubovce prohrál 5:11.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Florbalisté Exelsioru Havířov v zápase s Prahou-Kunratice v neděli 10. listopadu 2019.  
 
Pondělí 11. listopadu 2019.  
 U památníku obětem 2. světové války u kostela sv. Anny se sešli v pondělí  
11. listopadu v 11 hodin představitelé vedení města, politických stran, klubů, spolků a občané 
města, aby uctili památku obětí válek u příležitosti 101. výročí podepsání příměří a konce  
1. světové války. Již od roku 1919 bývá oslavován jako Den padlých, Den příměří či Den 
veteránů. Přítomné zdobil symbol Dne veteránů vlčí mák s trikolórou. Primátor města Havířova 
Josef Bělica hovořil o tom, že svoboda není zadarmo.   
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Čestnou stráž drželi vojáci z Krajského vojenského velitelství Ostrava a junáci z Českého 
skauta, střediska Havířov. (Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Účastníci pietního aktu v pondělí 11. listopadu 2019 u pamětní desky u kostela sv. Anny 
během projevu primátora města.   
 
 Rájem pro psy se stal prostor určený pro jejich volný pohyb v ulici Svatopluka 
Čecha. Bylo zde nainstalováno 5 nových agility prvků, na kterých mohou cvičit nebo si jen 
hrát všichni psi. Přispějí ke zlepšení kondice a zdraví čtyřnohých mazlíčků. [8].  
 
 Členové KPHMO, pobočky Havířov, se sešli na další besedě v loutkovém sále  
KD Petra Bezruče. Po projednání interních záležitostí hovořil závodní Dolu Lazy Miroslav 
Konečný o ukončení těžby ve čtvrtek 28. listopadu 2019 a programu útlumu na Dole Lazy. 
Uzavření celého komplexu je plánováno na rok 2023. Na konečné práce zůstala v dole  
cca stovka zaměstnanců, ostatním byla nabídnuta práce v rámci OKD i jejich profese. 
 

Režisér a dokumentarista Martin Mareček se osobně zúčastnil promítání 
78minutového filmu „Dálava“ v malém sále kina Centrum. Přiblížil v něm divákům cestu  
na východ a hledání nejbližších (manželky a dcery). Podařilo se mu vykreslit život obyčejných 
lidí v současném Rusku, důsledky rozdílných kultur a náboženství. Hlavní hrdina se svým 
synem, kteří točení během cesty podstoupili, žijí skutečně v Brně. Dokumentární hraný příběh 
vyvolal spoustu otázek, na které se Martin Mareček pokusil divákům odpovědět.   
 
Úterý 12. listopadu 2019 
 Keramické vánoční dárky vyráběly děti v kroužku ve SVČ Asterix Na Nábřeží. 
Tvořily společně s vedoucí výtvarnicí Bárou a panem učitelem Tomášem Mendlem betlémské 
hvězdy, pustily se do svatomartinského koně.  
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Než pronikly do tajů svých představ, inspirovaly se Chagallovými obrazy a dalšími velkými 
výtvarníky. Do kroužku dochází 13 dětí.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha)  

 
Děti hledaly inspiraci u světoznámých malířů. Úterý 12. listopadu 2019.  
 
 Podzimní koncert se vzpomínkou na Bohuslava Martinů připravili v KD Radost 
pedagogové a žáci ZUŠ B. Martinů. Moderovala ho Michele Tkáčová a zazněly na něm,  
vedle skladeb Martinů, díla Bacha, Gershwina, Liszta, Bacalova, Elingtona a dalších.  (Příloha 
D/11/06 Program koncertu ZUŠ B. Martinů).  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha)  

 
Podzimní koncert pedagogů a žáků ZUŠ B. Martinů v KD Radost v úterý 12. listopadu 2019. 
Foto z archivu ZUŠ B. Martinů.  
 
 Hana Slížová přiblížila ve své prezentaci návštěvníkům K-Klubu Městské 
knihovny Havířov dílo Jaromíra Poláška (narodil se a dodnes žije ve Frýdku-Místku, sesbíral 
pohádky a pověsti z okolí) a jeho ženy. Přečetla pohádku „Vlk a sedlák“, která je na pomezí 
bajky a hovoří o tom, zda se zapomíná na prokázaná dobrodiní. Seznámila také s pověstí  
o hraběnce, která pohrdala sedláky. Část prezentace věnovala architektonickým skvostům, 
dřevěným kostelíkům v našem kraji. Zaujala zejména historie dřevěného kostela v Gutech, 
který na počátku srpna v roce 2017 lehl popelem při úmyslně založeném požáru. Na jeho 
obnovu lidé přispívali ve sbírkách.  

 
Přednáška Hana Slížové o slezských pověstech a pohádkách v K-Klubu Městské knihovny 
Havířov v úterý 12. listopadu 2019.  
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Středa 13. listopadu 2019 
 Další komponovaný literární večer v hudebním oddělení Městské knihovny 
Havířov připravila Milada Kaďůrková s Miroslavem Ratajem, hercem Národního divadla 
moravskoslezského v Ostravě. Pod zvláštním názvem „Poražený vítěz Michelagelo 
Buonarroti“ se ukrývalo tajemství života velkého sochaře, architekta a malíře, tvůrce Davida  
a malířské výzdoby Sixtinské kaple, kterou zaplatil zdravím. 

 
Oblíbení tvůrci literárních večerů v hudebním oddělení Městské knihovny Havířov přiblížili 
ve středu 13. listopadu 2019 postavu Michelangela Buonarrotiho.  
 
Pátek 15. listopadu 2019 
 Hity z kazeťáku patří k oblíbeným akcím ve Společenském domě Havířov.  
V pátek 15. listopadu 2019 pouštěl diskžokej Jiří Halák rytmy 70. 80. a 90. let minulého století.  
Sál byl vyzdoben ve stylu retro, retro bylo i pohoštění a zcela in byli ti, kteří se dostavili v retro 
kostýmech. V pořadí 5. hity z kazeťáku zahájila „Levandulová“. V oblečení dominovaly bílé 
ponožky, barevné košile, kravaty, čelenky, co se vlasů týkalo, dámy volily trvalou.  
Večer zazpíval své písničky Martin Maxa. Program patřil k připomenutí 30. výročí Sametové 
revoluce. (Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha). 

 
Hity z kazeťáku v Renetě v pátek 15. listopadu 2019. Dámy volily retro prvky v úpravě svého 
zevnějšku.  
 
Sobota 16. listopadu 2019 
 Ministr zdravotnictví ČR Adam Vojtěch navštívil Havířov. Krátce jednal  
se zástupci vedení města v čele s primátorem Josefem Bělicou na MmH. Hovořilo se tu mimo 
jiné o tom, jak se v Havířově radnice snaží pomocí zajištění bydlení stabilizovat počty 
zdravotnického personálu ve městě. Poté mířily jeho kroky do NsP Havířov. Prohlédl si 
centrální příjem, seznámil se s vizí na vybudování urgentního příjmu a s plánovaným využitím 
jedné z budov nemocnice pro oddělení paliativní péče.  
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Ministr zdravotnictví zavítal v závěru své návštěvy do Domova seniorů, střediska Luna. Zjistil, 
jak domov funguje v běžném provozu. [9] (Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Ministr zdravotnictví Adam Vojtěch se setkal na MmH s vedením města. Sobota16. listopadu 
2019. Foto z archivu MmH.  
 
 V Restauraci Radnice připravil 4chodové degustační menu pro hosty účastník 
finále soutěže MasterChef Česko 2019 Jan Vorel. Bylo spojeno s ochutnávkou špičkových vín 
z rodinného Vinařství Novosedly. Pozvané návštěvníky čekala krásně připravena jídelna 
restaurace s pečlivě založenými stoly. Pozváni byli stálí odběratelé, kteří se nestydí dát svoji 
spokojenost najevo. „Restaurace ocenila tímto zážitkem také své dlouholeté věrné strávníky. 
Paní Bučková přijala pozvání doslova se slzičkami v očích. Touto cestou jsme chtěli poděkovat 
za dlouholetou spolupráci a dát najevo, že si vážíme svých věrných klientů,“ dodala jednatelka 
Iveta Kočí Palkovská. 
Ti, kteří přišli do Restaurace Radnice poprvé, byli možná zaskočeni skutečností, že denně zde 
v běžném provozu připravují cca 900 jídel, která rozvážejí do firem, jednotlivcům, seniorům. 
Také zde vyrábějí lahůdky, připravují rauty a zajišťují kompletní catering. Hosté byli 
obdarováni příjemným prožitkem. Ochutnali luxusně připravený předkrm ze pstruha, 
následovala skvěle chuťově vyladěná polévka, hlavním chodem byla kachna s výborným 
dýňovým pyré. Vše završil výtečný moučník, karotkový koláč s pošírovanými hruškami 
ozvláštněný zázvorovou espumou. (Příloha D/11/07 Degustační menu s podpisem Jana Vorla) 
Jan Vorel v současné době pracuje v týmu Entree Restaurant v Olomouci s oceněním Nejlepší 
„fine dinningová“ restaurace v ČR podle Týdeníku Euro. [10] K příjemnému zážitku hostů 
přispěli zaměstnanci Restaurace Radnice. I pro ně byla návštěva MasterChefa velikou inspirací. 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Tým Restaurace Radnice a návštěva z MasterChefa 2019 v sobotu 16. listopadu 2019  
po skvělém obědě, který nabídli svým hostům.  
 
 V MSH Slavie se uskutečnil další ročník Memoriálu Saši Jurečky, turnaje judistů 
v kategorii žáků a dorostenců. Poměřit síly jich přijelo 182 z 31 oddílů z Čech, Moravy, 
Slovenska a Polska. Jejich bojům přihlížel primátor města Havířova Josef Bělica. 
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Mladí havířovští borci se rozhodně v konkurenci neztratili. Bronzové medaile získali 
v kategoriích mladších žáků hned 3 z nich (34 kg Ondřej Hodas, 38 kg Marek Lapiš, 55 kg Petr 
Tichý), hezké umístění přidali také Petr Konečný (46 kg, 4. místo) a Jan Poliačik  
(55 kg, 5. místo). Stříbro získal v kategorii 66 kg Roman Bartošík. Bodovali také starší žáci. 
Gabriel Vandriak (60 kg) získal 2. místo, Ondřej Kempný (38 kg) 3. místo. Golich Albert  
(42 kg) skončil na pěkném 4. místě. Ve věkové kategorii dorost zůstala v Havířově jedna 
bronzová medaile, získal ji Filip Frenštátský (66 kg). Daniel Golich (73 kg) se umístil  
na místě 4. a Patrik Vodák (73 kg) na místě 5. [11] 
(Příloha D/11/08 Magazín Judo s plakátem Saši Jurečky a rozhovorem s p. Frenštátským).  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

  
Memoriál Saši Jurečky v judu v MSH Slavie v sobotu 16. listopadu 2019.  
 
 Rozhodčí mezinárodních tanečních soutěží Žaneta Gabrišová zorganizovala  
pro malé havířovské tanečnice (a jednoho tanečníka) Havířov Dance worshop II. Uskutečnil 
se v herně SKST v Havířově-Šumbarku. Intenzivní krokové variace spojoval do choreografií 
David Strnad, proděkan JAMU v Brně, docent pohybové výchovy a taneční pedagog, který 
používal přísně odborné taneční výrazy ve francouzském jazyce. Do tance na hudbu z pohádky 
Alibaba zařadil drobné choreografické prvky a přiměl děti naslouchání hudbě, fantazii  
a vnitřnímu prožitku tance.  
Workshopu se zúčastnili tanečníci, lektoři a pedagogové nejen z havířovských tanečních skupin 
(TŠ Horizonty Havířov, Tari dance ZUŠ L. Janáčka Havířov, Mix dance ZUŠ B. Martinů 
Havířov), ale také z okolí (ZUŠ Rožnov pod Radhoštěm, ZUŠ Vítkov, TŠ Kates a TŠ Radost 
z Bohumína, TŠ Arabesque Karviná a TŠ Akcent Ostrava). Na pomyslném parketu se v herně 
v sobotu 16. listopadu 2019 vystřídalo na 200 tančících dětí. [12] 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Havířov Dance Workshop v sobotu 16. listopadu 2019 v Havířově-Šumbarku.  
 



259 
 

Neděle 17. listopadu 2019 
 Děti v kostýmech strašidel, muzika, tanec, hry a soutěže. To všechno se vešlo  
do programu „Halloweenské duchohraní“ s Pavlem Novákem v sále Společenského domu 
Havířov. Na reprodukovanou hudbu tančili černokněžníci, bílé paní a další strašidelná stvoření  
už před začátkem představení. S prvními tóny dětských písniček začala rozcvička strašidel. Děti 
se během show měnily v malé australské klokany, opice. Naučily se kupříkladu sambu. Jejich 
fyzický výkon byl oceněn drobnými cenami, nikdo neodešel s prázdnou.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha)  

 
Pavel Novák na jevišti ve Společenském domě Havířov začíná rozcvičku strašidel a celou 
strašidelnou show v neděli 17. listopadu 2019.  
 
Pondělí 18. listopadu 2019 
 O historii a současnosti havířovského fotbalového klubu pohovořil v Expozici 
psané uhlím Městské knihovny Havířov ve Společenském domě Havířov předseda  
MFK Havířov Bronislav Šimša.  
Dějiny klubu se začaly psát už v roce 1922 na improvizovaném hřišti. To skutečné bylo 
vybudováno v Havířově-Prostřední Suché v roce 1960. Výborné podmínky měl klub v časech, 
kdy ho sponzoroval Důl Dukla a spousta hráčů na této šachtě i pracovala. Klub postupoval  
do vyšších soutěží a na „Indiány“ tehdy chodívalo hodně lidí. V roce 1986 zaznamenal 
havířovský fotbal vstup do 1. národní ligy, 2 × hrál v semifinále Českého poháru. Následovala 
léta slabší, černá éra fotbalu. Stadion naštěstí odkoupilo Město Havířov, postavilo nový stadion, 
areál v Havířově-Prostřední Suché se dočkal rekonstrukce zázemí. Současnost lze 
charakterizovat jako snahu o postup z divize do 3. ligy. Město MFK dotuje. Důležité je budovat 
novou základnu (ve fotbalové školičce je 25 dětí, celkem trénuje v klubu 200 dětí)  
a aby na fotbal chodili diváci.  
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MFK je pořadatelem Memoriálu Ferdy Poláka, spolupracuje s Dětským domovem Sluníčko 
v Havířově na Čelakovského ulici a s FC Gascontrol. Předseda klubu vzpomenul slavné 
odchovance Pavla Vrbu či současného hrajícího trenéra Miroslava Matušoviče.  

 
Dlouholetý předseda MFK Havířov Bronislav Šimša v Expozici psané uhlím v pondělí  
18. listopadu 2019.  
 
Středa 20. listopadu 2019 
 Hejtman MSK Ivo Vondrák přivítal svěřence Karate Havířov, zapsaný spolek. 
Zajímal se zejména o zážitky z MS v karate IKU v brazilské Fortaleze ve dnech 18. až 20. října 
2019. Havířovští reprezentanti přivezli několik cenných medailí. Adam Sládeček získal stříbro 
v kumite mužů do 74 kg. Druhé místo přivezl s týmem kumite mužů Sanbon Shobu a stejné 
umístění získal s týmem kumite mužů Rotation Sanbon Shobu. Adam Horváth získal 2. místo 
v kumite mužů do 80 kg, stříbrné umístění si vybojoval také s týmy kumite mužů Sanbon Shobu 
a Ratition Sanbon Shobu. Zlatou medaili přivezla z Brazílie Daniela Petříkova (kumite). Týmy 
juniorek kumité Sanbon Shobu a Ratation Sanbon Shobu, se kterými bojovala, též získaly  
2. místo. (Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Mistrovství světa v brazilské Fortaleze v karate IKU v říjnu 2019. Foto z archivu Karate 
Havířov, zapsaný spolek. 
  
 Pěšky přes Kavkaz – od moře k moři se vydali návštěvníci pobočky Městské 
knihovny Havířov na ulici J. Seiferta. Příznivci putování po horách se sešli na přednášce 
odvážné cestovatelky Viktorky Hlaváčkové. Poutavé vyprávění o krásách přírody a o cestě  
od Černého moře ke Kaspickému pouze s nejnutnějším vybavením se těšilo velkému zájmu. 
Viktorka se vypravila na cestu s batohem do 7 kil, bez map. Setkala se s mnoha zajímavými 
lidmi a místními obyvateli v zapadlých vesničkách, poznávala jejich zvyklosti, tradice a styl 
života. Své vyprávění zpestřila humornými historkami a příběhy. Během cesty se zapojila  
do dobrovolnických projektů: pomoc v uprchlickém táboře a opravy místních památek.  
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Čtvrtek 21. listopadu 2019 
 Nemocnice s poliklinikou Havířov oslavila 50. výročí svého otevření  
27. listopadu 1969 v 10 hodin.  Narozeninový večer se odehrál v KD Petra Bezruče.  
Za zřizovatele se ho zúčastnil Zbyněk Pražák, předseda Výboru zdravotní a preventivní péče 
MSK a krajští radní. Za město Havířov přišli blahopřát primátor Josef Bělica a jeho náměstci  
a náměstkyně. Hosty uvítal ředitel nemocnice Norbert Schellong. Přítomni byli zástupci 
zdravotních pojišťoven VZP a RBP, ředitelé partnerských nemocnic a Fakultní nemocnice 
v Ostravě, proděkan pro vědu a výzkum Lékařské fakulty Ostravské univerzity Václav 
Procházka a zaměstnanci nemocnice.  
Ocenění během večera převzali Renáta Tydlačková, náměstkyně ředitele nemocnice  
pro ošetřovatelskou péči a Martin Sedláček, náměstek ředitele pro lékařskou péči. Oceněna byla 
též paní Libuše Novosadová, lékařka, hematoložka, která v havířovské nemocnici pracovala  
od jejího založení.  
Historii nemocnice, postupné budování jednotlivých oddělení, v bodech připomenul moderátor 
Jirka Jekl. Dnes má nemocnice 87 ambulancí, ve kterých se ročně provede více než 200 tisíc 
vyšetření. Lékaři hospitalizují cca 15 000 pacientů ročně a ve více než 4 000 případech operují. 
V nemocnici pracuje bezmála 1 000 zaměstnanců. V havířovské porodnici spatří ročně světlo 
světa více než 600 dětí. Narodili se tu hokejisté David Pastrňák, Jan Peterek, atlet Pavel Maslák, 
modelka Simona Krainová, muzikant Jakub Dominik. Dnešního rána ve čtvrtek  
21. listopadu 2019 se narodila holčička Mia. 
NsP Havířov získala k narozeninám nové logo, příslib magnetické rezonance a havířovský 
primátor věnoval 20 000 korun pro dětské oddělení. Lékařům, sestřičkám, provozním 
pracovníkům přejeme dobré pracovní podmínky a úspěchy do dalších 50 let. Všem jako 
poděkování zazpíval letošní jubilant Jiří Korn se Čtyřtetem.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha)  

 
Oslava 50. výročí otevření havířovské nemocnice, finanční dar předává primátor města 
Havířova. Čtvrtek 21. listopadu 2019.   
 
Pátek 22. listopadu 2019 
 Ředitel MP Havířov a manažerka prevence kriminality se v Praze v poslanecké 
sněmovně Parlamentu ČR zúčastnili konference „Asistenti prevence kriminality – 10 let 
zkušeností a výzvy do dalších 10 let“. Konala se pod záštitou 1. místopředsedy vlády a ministra 
vnitra Jana Hamáčka. Setkání spojeného s výměnou zkušeností a získání nových informací  
pro budoucnost využilo téměř 70 zástupců měst a obcí, které projekt již realizují, či se ho 
chystají realizovat. „Asistent prevence kriminality“ se rozšířil do 250 obcí v celé republice. 
Havířov je do něj zapojen od počátku, v současnosti na pozici asistenta prevence kriminality 
pracují 2 kmenoví zaměstnanci MP Havířov. Snaží se pozitivně ovlivňovat resocializaci 
minoritních skupin občanů v programu soužití spoluobčanů a prevence kriminality. [13] 
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Sobota 23. listopadu 2019 
 „Koncertem duchovní hudby“ v předvečer církevního svátku Krista Krále začal 
v Havířově vánoční čas pro všechny, kteří v tomto období rádi rozjímají, pozastaví se v tepu 
všedních dnů a dopřejí si krásných zážitků. Ženský pěvecký sbor při MKS Havířov Canticorum 
pod vedením sbormistra Vítězslava Soukupa letos uskutečnil již 18. „Koncert duchovní hudby“ 
v kostele sv. Anny, na který opět pozval řádku výborných hostů. Návštěvníky (znovu se musely 
přistavovat židle) přivítal otec Marcel. Připomenul, že duchovní hudba byla v totalitních 
režimech prostředkem vyjádření vnitřní svobody ducha, spojovala lidi. Popřál všem, aby vnitřní 
svobodu nikdy neztratili tím, že se budou zahlcovat hněvem, aby se hudba dotkla našeho nitra.  
Moderátor a sólista Rastislav Širila přivítal ženský komorní sbor CZKW Třinec  
pod vedením Zuzany Lasotové a Jana Nowaka. Varhanní skladby zahrála Eliška Lámlová. Sólo 
na trubku, skladbu „Novosvětská (Largo)“ Antonína Dvořáka provedl Jiří Soukup s klavírním 
doprovodem Martina Čápa. Jako sólistka havířovského Canticora se představila Kateřina 
Cedzová. V podání obou souborů a sólistů zazněly skladby známější i ty méně známé, jejich 
duchovní přesah byl násoben nejen skvělými výkony interpretů, ale také výbornou akustikou  
a prostředím kostela sv. Anny. V moderátorově slově na cestu zazněl příběh indiánského 
chlapce, který se poprvé setkal s ozvěnou. Jeho moudrý otec mu vysvětlil, že celý náš život je 
ozvěna, protože cokoliv řekneme nebo uděláme, se nám vrátí zpět. Chceme-li, aby bylo více 
lásky na světě, musíme ji my sami v srdci vytvořit více. Nádherný zážitek, který už léta 
prodlužuje o týden adventní čas v našem městě. (Příloha D/11/09 Program „Koncertu duchovní 
hudby“) (Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha)  

 
Koncert duchovní hudby ženského pěveckého sboru Canticorum při MKS Havířov v kostele 
sv. Anny v sobotu 23. listopadu 2019. Foto z archivu Štefana Šamala.  
 
 V kavárně Piacetto v OC Elan vystoupilo duo Chanson Tap. Pozvání přijali Šárka 
Secová (zpěvačka) a Igor Šelešovský (kytarista) v tomto čase již 3. rok po sobě. Prvním patrem 
obchodního domu v centru města se rozléhaly nejznámější šansony české i světové. Hned 
v prvním vzdala Šárka Secová hold Haně Hegerové, když s bravurou zazpívala píseň „Proč je 
to tak“, kterou kdysi pro první dámu českého šansonu složili pánové Suchý a Šlitr.  
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Vystoupením dua Chanson Tap začal v OC Elan předvánoční celovíkendový prodej. 

 
Koncert Dua Chanson Tap v kavárně Piacetto v OC Elán v sobotu 23. listopadu 2019.  
 
Neděle 24. listopadu 2019 
 Náměstkyně primátora pro školství a kulturu Jana Feberová přivítala v obřadní 
síni havířovského zámku 16 z nejmladších občánků našeho města. Žákyně 6. a 9. třídy  
ze ZŠ Pujmanová v Havířově-Šumbarku se postaraly o krátký kulturní program a rozdaly 
rodičům dárky pro děti připravené pracovnicemi MmH. V době, kdy rodiče a kmotři 
podepisovali pamětní listy, pečovaly o děti budoucí zdravotní sestřičky ze Střední zdravotnické 
školy v Karviné. Během 4 slavnostních obřadů hrál na housle Jiří Erlebach.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Vítání občánků v obřadní síni havířovského Zámku v neděli 24. listopadu 2019.  
 
Úterý 26. listopadu 2019 
 Přátelé a známí se v havířovské obřadní síni v Havířově-Šumbarku rozloučili 
s Petrem Jurkovičem. Havířovský cestovatel, fotograf, horolezec, obětavý a pohodový 
kamarád zemřel náhle ve středu 20. listopadu 2019. [14] 
 
Středa 27. listopadu 2019 
 Další společnou výstavu otevřeli v hudebním oddělení Městské knihovny Havířov 
na ulici Svornosti akademický malíř Otto Dedek a architekt Petr Havel. Nazvali ji příznačně 
„Ze slezských luhů, vod a strání“. (Příloha D/11/10 pozvánka na výstavu Ze slezských luhů, 
vod a strání).  
Seznamují návštěvníky s bezprostředně nejbližší krajinou Beskyd, Podbeskydí, Těšínska. Je 
patrné, že oba mají velmi blízký vztah k této lokalitě. Ateliérem při tvorbě olejů, pastelů, 
akvarelů či obrazů malovaných tuší, jim byla v uplynulých měsících volná příroda. Patří 
k realistickému křídlu výtvarníků a objevují milovanou krajinu v její civilní podobě, často je 
zaujmou úseky, ve kterých jakoby se zastavil čas, kouzlo starých chalup ve stráních, starých 
polních i lesních cest, rybníků. 
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Otto Dedek vzpomněl nedávno zesnulého kamaráda, fotografa Antonína Válka. Vernisáž 
výstavy, která byla přístupna do 3. ledna 2020, obohatili svým vystoupením studenti Gymnázia 
Komenského pod vedením paní učitelky Sylvy Mokrošové.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Autoři výstavy „Ze slezských luhů, vod a strání“ Otto Dedek a Petr Havel na vernisáži  
ve středu 27. listopadu 2019.  
 
Pátek 29. listopadu 2019 
 Koledy, vánoční písně a další skladby z vlastního vánočního alba „Vánoce 
v modrém“ zahrál v sále KD Leoše Janáčka Pavel Šporcl s Janáčkovým komorním 
orchestrem. Pozval na jeviště pěvecký sbor Rozmarýnek ze ZŠ Žákovská.  
V předvečer první adventní neděle zazněly krásné české koledy, irská vánoční píseň. Pavel 
Šporcl, který koncert sám moderoval, představil havířovskému publiku vlastní skladbu 
Modlitba. Zpívající housle, nádherná předvánoční atmosféra a výborný výkon havířovského 
souboru, to vše odměnil plný sál dlouhým potleskem.  

 
Houslový virtuóz Pavel Šporcl si vybral ke svému předvánočnímu koncertu pěvecký sbor 
Rozmarýnek ze ZŠ Žákovská. Pátek 29. listopadu 2019 v KD Leoše Janáčka.  
 
 V evangelickém kostele v Havířově-Bludovicích vyslechli posluchači předvánoční 
koncert Jiřího Erlebacha a jeho hostů. Mezi jednotlivými skladbami z celého světa se ozýval 
obrovský potlesk. Vedle osobitého vystoupení havířovského houslového virtuóza a zpěváka  
si lidé vychutnali umění žáků smyčcového oddělení ZUŠ L. Janáčka, zpěvačky Oldřišky 
Honsové, mladé nadějné zpěvačky Johanky Žofie Muchové, houslistky Aničky Grögerové  
a dcery J. Erlebacha. Hudební doprovod zajistili klávesista Libor Šipula a kontrabasista Eugen 
Erlebach. Po devadesáti minutách skončil koncert společným vystoupením všech účinkujících. 
Vysloužili si potlesk ve stoje. [15] 
 
 



265 
 

 Po několikaměsíční rekonstrukci byl znovu otevřen oblíbený havířovský Jazz club. 
Hosty přivítal větší prostor, nové stoly a s potěšením shledali i nové sociální zařízení. Bar byl 
nově vybaven kuchyní, hosté si mohou vybírat z několika zajímavých jídel. Hudební program 
obstaral DJ Profesor Vetolin. (Další fotografie v příloze 1 Fotopříloha) 

 
Návštěvníci nově otevřeného Jazz clubu v pátek 29. listopadu 2019.  
 
Sobota 30. listopadu 2019 

Už v polovině listopadu byly na havířovských náměstích nainstalovány vánoční 
stromy. Ten z náměstí Republiky věnovala MmH ze své zahrady MŠ U Topolů  
z Havířova-Prostřední Suché. Smrk byl pokácen z bezpečnostních důvodů. [16] Stromky byly 
letos instalovány i na náměstí Nad Terasou a na náměstí TGM v Havířově-Šumbarku. 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Vánoční strom na náměstí Republiky instalovali pracovníci TSH Havířov. 
 Strom na náměstí Republiky jsme rozsvítili v sobotu 30. listopadu 2019  
v 17.00 hodin za přítomnosti vedení města Havířova v čele s primátorem Josefem Bělicou. 
Popřál všem krásný čas Vánoc. Součástí sváteční chvíle byl i ohňostroj, letos jako vzpomínka 
na mistra Karla Gotta. Ve Vánočním městečku, které bylo otevřeno už v pátek  
29. listopadu 2019, se potom rozezněl hlas Heleny Vondráčkové.  
Na náměstí byly davy lidí, na Hlavní třídě byla zastavena doprava. Po celodenním posněhávání 
večer přituhlo. (Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Rozsvícení vánočního stromu na náměstí Republiky v sobotu 30. listopadu v předvečer  
1. adventní neděle.   
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Na stromě na náměstí Republiky se rozzářily nové vánoční ozdoby.  
 
 Ve vzpěračské hale Milana Romana se konal 30. ročník „TOP 12“. V úvodu 
soutěže, kterého se zúčastnili primátor města Havířova Josef Bělica a radní pro sport Daniel 
Vachtarčík, byl představen publiku tým havířovských mistrů republiky z pořádajícího 
Sportovního klubu vzpírání, Baníku Havířov.  
V letošní „TOP 12“ soutěžila vedle 8 mužů čtveřice žen. Od letošního jubilejního ročníku by 
měly být ženy pravidelnými účastnicemi prestižní soutěže. Vítězných 215 kg (216,3 bodů) 
v nadhozu dostal nad hlavu havířovský vzpěrač Kamil Kučera. Turnaj vyhrál již popáté. 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha)   

 
Havířovští mistři republiky v úvodu soutěže TOP 12 v sobotu 30. listopadu 2019. Horní řada 
zleva: Jan Vician (rozhodčí), Kamil Kučera, primátor Josef Bělica, Patrik Krywult, Tomáš 
Wykret, Dalibor Klimša (manažer SKV Baník Havířov), Adolf Cienciala (předseda klubu), 
Daniel Vachtarčík (radní pro sport). Spodní řada zleva: Michal Mička, Martin Czakan, Karol 
Samko [17] 

 
TOP 12 v hale vzpírání v sobotu 30. listopadu 2019.  
 
 V MSH Slavie soutěžili boccisté. Uskutečnil se 22. ročník turnaje v integrované 
boccie pro 3 až 6členná družstva, minimálně s jedním handicapovaným hráčem.  Přihlásilo se 
jich a soutěžilo 21, z Čech, Moravy, Slovenska a Polska. Tým postavily také sportovní 
havířovské kluby AZ Havířov a Torpedo Havířov.  Turnaje se zúčastnil Jirka Marsín, vítěz 
letošní Czech Boccia Tour, účastník jednoho dílu Stardance. Letošní ročník podzimního turnaje 



267 
 

zahájili Libor Lenčo, vedoucí odboru školství, mládeže a sportu MSK, náměstkyně primátora 
Havířova pro školství a kulturu Jana Feberová, radní pro sport Daniel Vachtarčík a ředitel  
SSRZ Radek Podstawka.  
Součástí turnaje byl bohatý doprovodný program spojený s ukázkou dalších sportů vhodných 
pro lidi s handicapem: Monoski (lyžování), Sledge hokej, Hand bike, Ghoalball (sport pro lidi 
se zrakovým postižením se hraje s míčkem ozvučeným rolničkou). K dispozici byly vozíky  
na basket a florbal.  
Zvítězil tým „Reflexáků“, 2. místo putuje do Polska s družstvem „Start Biełsko-Bieła“, 
bronzový post obsadili „My čtyři“. Nejsympatičtější mezi družstvy bylo Torpedo Havířov,  
mezi rozhodčími Eva Kučerová a mezi dobrovolníky Kateřina Šajnarová. 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha)  

 
Jirka Marcín letos na podzim reprezentoval ve Stardance. Sobota 30. listopadu 2019.  
 
 
Strohá řeč čísel 
 Na Kontaktním pracovišti ÚP v Havířově evidovali v listopadu 3 334 uchazečů  
o zaměstnání (žen 1 613). V dosažitelném věku 15 až 64 let jich bylo  
3 142 (1 505 žen). Podíl nezaměstnaných na celkovém počtu obyvatel města se zastavil  
na 6,79 procentech. Bez práce bylo celkem 115 absolventů a mladistvých  
(51 mladistvých po ZŠ a 64 absolventů). Nárok na podporu v nezaměstnanosti získalo  
750 uchazečů o zaměstnání. [18] 
 K poslednímu listopadu uklízelo město 95 pracovníků ve veřejně prospěšných 
pracích (následující měsíc se jejich počet snížil na 45) ve 3 střediscích v Havířově-Městě, 
Podlesí a Šumbarku. Z důvodu kvalitnějšího a rychlejšího rozdělení prací vznikalo  
až 5 pracovních skupin denně. Tito pracovníci celoročně uklízeli veřejná prostranství, včetně 
brlohů po bezdomovcích a černých skládek, pracovali se strunovými sekačkami, křovinořezy, 
fukary na listí a obsluhovali vysavač Glutton. Minimálně na 3 traktorech sváželi kusový odpad 
od kontejnerů, černých skládek. Navíc pomáhali při organizaci různých městských akcí, 
prováděli pomocné práce pro mateřské, základní školy, MRA a jiné městské organizace.  
Dle klimatických podmínek zajišťovali dle potřeb ve spolupráci s TSH odklizení sněhu  
ze zastávek MHD a přechodů pro chodce, spojovacích chodníků a schodišť. V případě suché 
zimy upravovali a čistili chodníky od nánosů, odvodňovací žlaby, městské parky a lesoparky. 
V letních měsících pomáhali odplevelovat chodníky, čistili odvodňovacích žlaby, dětská hřiště, 
městské parky, vpusti. Na podzim se k jejich činnostem přidalo shrabování listí. [19] 
 Pracovníci Psího útulku Max TSH přijali v listopadu 22 psů, 6 koček, 1 morče  
a 1 zraněného zajíce. Našli nový domov pro 9 psů, 3 kočky, 1 zakrslého králíka, 1 hada  
a 1 osmáka. Původní majitelé se svých pejsků dočkali v 11 případech. K 31. listopadu 2019  
se v útulku starali o 56 pejsků, 6 kočiček a 6 drobných zvířat. [20] 
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 V porodnici NsP Havířov se narodilo v listopadu 44 dětí (16 chlapců a 28 dívek). 
Bydliště Havířov bude mít uvedeno v rodném listě 25 dětí (9 chlapců a 16 dívek). Na lůžkových 
odděleních NsP Havířov bylo hospitalizováno 1 547 pacientů (924 z Havířova). [21] 
 Sedm vyhlášených listopadových termínů pro bruslení veřejnosti využilo celkem 
1 076 platících dospělých a 382 dětí. [22] 
 
 
Napsali o nás 
 Havířovští policisté hledali 86letou seniorku poté, co paní odešla z domu 
v Havířově-Bludovicích a ani po 4 hodinách se nevrátila. Vzhledem k jejímu zdravotnímu 
stavu syn ohlásil celou věc policii. Tři desítky policistů neprodleně zahájily pátrání. Téměř  
po 3 hodinách ženu našli v lesním porostu. Byla při vědomí, komunikovala. Uvedla, že  
na procházce upadla a už nemohla vstát. Byla předána lékařům k ošetření. [23] 
 O úspěšné záchranné akci hasičů informoval své čtenáře Karvinský a havířovský 
deník. V Havířově-Dolní Suché vynesl jeden z profesionálních hasičů v Karviné ze dna velmi 
úzké revizní kanalizační šachtice dospělou srnku. V pondělí ráno ji tu náhodně objevil  
podle neidentifikovatelných zvuků pracovník, který si odskočil během mýcení příkopů. Srnka 
nakonec vyvázla bez zranění. [24] 
 Havířovští strážníci přistihli v Dlouhé ulici tři podnapilé mladistvé. Na místo, kde 
je konzumace alkoholu zakázána vyhláškou, vyrazili na základě záběrů městského 
kamerového systému. „Mezi dotyčnými kolovala lahev borovičky. Jednalo se o čtyři mladistvé 
a čtyři osoby slovenské národnosti. U mladistvých prokázala dechová zkouška  
1,79 a 1,68 promile alkoholu. U třetího to bylo 0,08 promile,“ uvedl ředitel MP Havířov. 
Případem se dále zabývala policie i oddělení sociálně právní ochrany dětí. [25] 
 Do soutěže na nového maskota Mapíka, kamaráda k učení, v rámci projektu 
rozvoje vzdělávání MAP 2 se zapojilo 240 dětí. Zvítězil obrázek žákyně ZŠ Gen. Svobody, 
která navrhla zeměkouli. Soutěž vyhlásila Radnice v rámci projektu Místního akčního plánu 
rozvoje vzdělávání MAP 2. Vítězku vybral řídící výbor projektu.  Na základě nakresleného 
obrázku vznikl plyšový maskot, bylo vyrobeno 35 Mapíků, které budou dostávat děti  
při různých soutěžích v rámci projektu. [26] 
 V lokalitě u bývalého Dolu Dukla, na silnici mezi Havířovem a Orlovou, vyhasly 
v pátek 15. listopadu 2019 dva lidské životy. Osobní auto jedoucí od Havířova tu havarovalo 
na rovném přehledném úseku, přejelo ve vysoké rychlosti do protisměru. Podle svědků bylo 
osobní vozidlo silně zdeformované a na místě byly patrné stopy smyku. [27] 
 Sociální služby města Havířova se snaží, aby pomáhaly co největšímu počtu lidí, 
kteří to potřebují. Jejich snaha byla oceněna v rámci udělování cen kvality v sociální péči, 
které uděluje Rada kvality České republiky. Z pěti kategorií získaly havířovské sociální služby 
2 ocenění: za oblast sociální péče a sympatie (tu získala vedoucí středisek sociálních zařízení 
Jana Tiahan Wojtoňová). [28] 
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Počasí v listopadu 2019 
 Oficiálně kalendář nevelí, ale v listopadu lámeme podzim se zimou a čekáme bílého 
koně sv. Martina. Inu letos v listopadu naprosto zbytečně. Po sněhu ani památky. Nejvyšší 
průměrná teplota 12,83 °C byla zaznamenána v neděli 17. listopadu 2019, až poslední den 
listopadu aspoň teplota trošku připomínala zimu, teploměr klesl na průměrných 2,07 °C.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Krásný podzimní čas u havířovského zámku den před sv. Martinem, v neděli 10. listopadu 
2019.  
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7.12 KRONIKA PROSINEC 2019 
„Minulost není třeba milovat,  

stačí jí rozumět a nezapomenout,  
že končí v budoucnosti.“ [1] 

 
Úvod 
 Někdy jsou okamžiky, které se rázem stávají minulostí, doslova děsivé. 
K nejtragičtějším patří ty chvíle, kterým lidem nerozumí a nejsou schopni je vůbec pochopit. 
Jednu takovou jsme bohužel prožili 10. prosince a mnohým z nás zamotala dny budoucí, 
prostoupila je smutkem. Šílený střelec v několika vteřinách popravil ve Fakultní nemocnici 
Ostrava 7 lidí, kteří čekali na ošetření v úrazové ambulanci. Blížil se čas Vánoc, zrození Ježíše, 
mnozí z nás v slzách zapalovali svíce za nesmyslně zemřelé mámy, táty, děti, kolegy, 
spolužáky, kamarády…  

 
Místem setkávání v čase předvánočním bylo Vánoční městečko na náměstí Republiky. 

Pracovníci Mobilního hospice Strom života i letos připravili v OC Elan sbírku dárků  
pro pozůstalé děti z rodin, kde nejbližší odešli na věčnost, aby i ony měly trochu radosti  
pod stromečkem. Byly to zvláštní svátky, kdy mnohým připadal předvánoční shon naprosto 
nesmyslný. Mnohem důležitější byla přítomnost blízkých a přátel, sounáležitost, společné 
zpívání, nejen koled, ve Vánočním městečku na havířovském náměstí Republiky  
či o Půlnočních v kostelech.  
Těžké nemoci podlehly v čase Vánoc herečka Táňa Fischerová a moderátorka Stanislava 
Lekešová.  
Někteří v práci, někteří při odpočinku doma, či při aktivním sportování, na výletech, čekali  
na konec roku 2019. S nadějí, že ten příští s dvěma dvojkami bude lepší. 
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Prosinec v časovém sledu 
Neděle 1. prosince 2019 
 Tvořivé večery v Havířově a Hotel Rudolf pozvaly na další z oblíbených 
Handmade jarmarků. K vidění a koupi byly rukodělné výrobky se zimní a vánoční tématikou. 
K chuti přišly svatební koláče. Návštěvníci si mohli tradičně posedět při kávě. (Příloha D/12/01 
Pozvánka do Hotelu Rudolf). (Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha)  

 
Handmade jarmark v Hotelu Rudolf v neděli 1. prosince 2019. Čas na posezení při kávě.  
 
Úterý 3. prosince 2019 
 Český svaz žen MSK zahájil společně s Krajskou radou žen zimní prodejní 
výstavku rukodělných výrobků. Prezentovaly je (šperkovnice se zrcadly, háčkované přehozy 
na postele, pletené a háčkované oblečení, chňapky, šperky, ozdoby na stromky, včetně 
drátkovaných zvonečků a háčkovaných ozdob, svícny, adventní věnce, perníčky, panenky) 
ženy základních organizací v Havířově, Václavovicích, Orlové-Lutyni. Na vernisáži zazpíval 
pěvecký sbor Rozmarýnek pod vedením Janiny Ptakové a Martiny Navrátilové. Folklór našeho 
kraje představily Havířovské babky. Výstava byla přístupná v salonu hudebního oddělení 
Městské knihovny Havířov na ulici Svornosti do 6. prosince 2019. 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Zimní výstavka prací ČSŽ v hudebním oddělení Městské knihovny Havířov v úterý  
3. prosince 2019. 
  
 Ve Výstavní síni Viléma Wünsche v KD Leoše Janáčka začala výstava „Svět 
kostiček“ pro všechny, kdo si rádi hrají. Nabízela návštěvníkům exponáty sestavené z kostiček 
stavebnice Lego s inovativním doprovodným programem workshopů, přednášek, prezentací 
v tištěné i virtuální podobě, seminářů, mini obchůdku se sortimentem Lego, soutěží o hodnotné 
kostičkové ceny, kostičkové show s hudebním divadlem Hned vedle. V dětském koutku byly 
k dispozici kostičky Lego na hraní. Inspirativní výstava (nádherné variace zvířat, stavebních 
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strojů, závodních vozů, traktorů, tahačů, nákladních vozů, kamionů, letadel, helikoptér, 
bojovníků) pro milovníky lega bez rozdílu věku byla k vidění s obměnami již podruhé  
do 31. ledna 2020.  
 
Středa 4. prosince 2019 
 „Tradiční vánoční jarmark“ otevřeli v ZŠ 1. máje. Tradiční v názvu neznamená 
opakované konání (i když se konal již podruhé), ale skutečně výstavu výrobků dětí a rodičů, 
zvyků, které k tradičním českým Vánocům patří. Byly otevřeny dílničky na zdobení perníčků 
a výrobu přáníček. Ve 26 stáncích byly vystaveny rukodělné práce dětí z jednotlivých tříd, které 
byly nabízeny za doporučenou cenu. Výtěžek z jejich prodeje putoval zpět do tříd. K vánoční 
pohodě přispěly žesťový soubor, kvintet absolventů a přátel školy za doprovodu žáků  
4. a 5. tříd. Všichni společně si zazpívali koledy.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Tradiční vánoční jarmark v ZŠ 1. máje ve středu 4. prosince 2019. Vánočně byly ozdobeny  
i dveře do ředitelny školy.  
 
 V Galerii Radost začala vánoční prodejní výstava prací členek Klubu patchworku 
při MKS. K zakoupení byly vánoční dárky v podobě nádherných polštářů, kosmetických tašek, 
baťůžků, drobných předmětů pro štěstí, vánočních dekorací, velkých dek. Výstava trvala  
do 30. prosince 2019.  
 
Čtvrtek 5. prosince 2019 
 Spolek Portavita připravil oblíbenou Mikulášskou na náměstí TGM  
v Havířově-Šumbarku. Na jevišti zpívaly a tančily děti z Nízkoprahového zařízení Armády 
spásy pro děti a mládež Bumerang. Součástí programu byla chutná gulášová polévka, kterou 
rozlévaly hostům náměstkyně primátora Stanislava Gorecká a Jana Feberová. [2] 
Hrachovou polévku s uzeninou rozlévala s ředitelem Armády spásy Tomášem Kolondrou 
náměstkyně primátora pro sociální záležitosti Stanislava Gorecká ve středu 4. prosince 2019  
na náměstí Republiky.  
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Chutné polévky pro zahřátí i zasycení uvařili ve středisku Armády spásy Přístav  
v Ostravě-Kunčičkách. (Příloha D/12/02 Vánoční zpravodaj Armády spásy).  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Polévka s Armádou spásy a městem Havířov ve středu 4. prosince 2019 na náměstí Republiky.  

 
Gulášovou polévku Armády spásy rozlévaly na Mikulášské s Portavitou ve čtvrtek  
5. prosince 2019 Jana Feberová a Stanislava Gorecká. Foto z archivu Štefana Šamala.  
 
 Žákyně ZŠ Školní v Havířově-Šumbarku zvítězily v soutěži „O nejhezčí vánoční 
betlém“ vyhlášené Kanceláří prezidenta republiky u příležitosti 100. výročí jejího založení. 
S dalšími devíti betlémy byl ten jejich vystaven po dobu jednoho týdne v reprezentačních 
prostorách Pražského hradu. Žákyně výtvarného kroužku Tereza C., Natálie H., Marta F., 
Taťána P. a Nikola M. betlém vyrobily pomoci lepidla a materiálů, které našly ve škole (zbytky 
záclon, vlny, stará pytlovina). Ocenění za nejhezčí a reprezentativní práci převzaly dívky 
s učitelským doprovodem v Praze od Kateřiny Zemanové, dcery prezidenta republiky, která 
nad soutěží převzala záštitu. Zúčastnily se prohlídky reprezentačních prostor hradu. Díky své 
snaze a píli poprvé zhlédly předvánoční Prahu. [3] 
 
 Vánoční a novoroční přání ze všech koutů světa z archivu Klubu esperantistů  
při MKS byla vystavena do 3. ledna 2020 v Galerii Maryčka. Návštěvníkům, kteří se zastavili 
v předvánočním shonu, poskytla pohled do historie i současnosti přání, které si lidé posílají 
k Vánocům a Novému roku. Tradiční formu pozdravu: „Přejeme Vám veselé Vánoce a šťastný 
nový rok“ poprvé použil Henry Cole v Londýně na komerčním přání v roce 1843. Tradice 
posílání pohlednic a přání byla v Československu velmi populární. Koncem 20. století vzrostl 
fenomén zasílání elektronických vánočních přání. Možná to nesouvisí pouze s rozvojem 
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technologií, ale také s neustálým zdražováním poplatků České pošty. A tak jsou dnes doručená 
vánoční přání vnímána jako malé dárky. 
 
 V rekonstruovaném Jazz clubu vládnul čilý klubový život. Petr Harazin z kapely 
Nebe pozval zajímavé hosty do nového talk show „Sedni si!!“ Postupně v jeho „zvídavém“ 
křesle zasedli frontman skupiny Mňága a Žďorp Petr Fiala, kreativní ředitel firmy, která se 
zabývá výrobou a instalací workoutových hřišť, Ondřej Koneš a porotce soutěže MasterChef 
Česko, šéfkuchař restaurace Entreé v Olomouci Přemysl Forejt. Jeden vedle druhého přinesli 
celou řadu zajímavých informací ze svého oboru, pobavili historkami ze svého života.  
Petr Harazin připravil návštěvníkům Jazz clubu, krásný večer. Doufáme, že ne naposled.  
(Příloha D/12/03 Vstupenka) 

 
„Sedni si!“ v havířovském Jazz clubu ve čtvrtek 5. prosince 2019. Krásná rozprava o tom,  
že cibule je nejlepší zelenina na světě.  
 
Pátek 6. prosince 2019 
 O pohár sv. Mikuláše bojovaly děti v MSH Slavie na turnaji ve florbale. 
Uspořádala ho už potřetí MŠ a ZŠ s polským vyučovacím jazykem na Selské ulici  
v Havířově-Bludovicích pro žáky starší i mladší své, PZŠ Těrlicko, PZŠ Horní Suchá  
a PZŠ  Hnojník. V desetiminutových zápasech se utkal každý s každým. V kategorii mladších 
žáků 1. až 5. tříd předal sv. Mikuláš pohár vítězné PZŠ Těrlicko. Starším žákům dominovali 
hráči PZŠ Horní Suchá. Žáci pořádající školy skončili na místě třetím.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Florbalový turnaj „O pohár sv. Mikuláše“ v MSH Slavie v pátek 6. prosince 2019.  
Sv. Mikuláš přemýšlí, komu bude předávat ceny.  
 
Sobota 7. prosince 2019 
 Aktivní i bývalí horníci z dolů ČSM, ČSA a Darkov se zúčastnili 2. ročníku 
hokejového turnaje „O pohár ředitele OKD“ na zimním stadionu v Havířově. Jiří Staněk 
z Dolu ČSM uspořádal letošní 2. ročník se záměrem obnovit tradici hornické ligy, kterou svého 
času hrávali naši horničtí dědové. Záštitu nad turnajem převzal výkonný ředitel OKD Michal 
Heřman. Hrálo se systémem každý s každým, hrací doba byla stanovena na 2 × 15 minut. 
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K prvnímu zápasu proti sobě nastoupili hráči ČSA a ČSM. Hokejisté Dolu ČSM nakonec 
vybojovali 1. místo před Dolem Darkov a Dolem ČSA. 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha)  

 
Hornický hokejový turnaj v sobotu 7. prosince 2019.  
 
Neděle 8. prosince 2019 
 V obřadní síni havířovského zámku přivítala zastupitelka města Havířova Eva 
Šillerová do života ve 4 slavnostních obřadech 18 nejmladších občánků našeho města. Hezký 
kulturní program si připravily na letošní 19. a zároveň poslední vítání občánků žáci 5. A třídy  
ZŠ Mládežnická. K slavnostní náladě během obřadů zahráli Regina Bednaříková (klávesy)  
a Pavel Urban (housle). [4]  
 
 Závěrečným koncertem v sále KD Leoše Janáčka vyvrcholil jedinečný projekt 
„Havířov zpívá gospel 2019“. Pořadatel Evangelikální společenství křesťanů ho spustil v září 
náborem zpěváků do amatérského gospelového sboru. Od října všichni pilně zkoušeli. Výsledek 
jejich práce byl skvělý, jak jsme se přesvědčili na závěrečném koncertu. Rozesmátí, s drivem, 
ve věčném pohybu přiblížili zpěváci sboru publiku hudební žánr, ve kterém dominují vokály, 
texty náboženské, zejména křesťanské, povahy. Mezi 11 skladbami v angličtině se blýskly 
české koledy „Nesem vám noviny“ a „Mou dobrou zprávu hlásej“. Hosty amatérského sboru 
byly dětské pěvecké sbory Meandry a Sirény ZUŠ B. Martinů a studentský sbor Fusion. 
Organizátoři, ESK Havířov spolu s MKS Havířov, podpořili malého Františka Mashkeho, který 
trpí vícenásobným postižením. Výtěžek benefiční sbírky ve výši 30 tisíc korun byl určen  
na úhradu jeho neurorehabilitačních cvičení.  (Příloha D/12/04 Program koncertu).  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Amatérský gospelový sbor z Havířova připravil návštěvníkům koncertu v neděli 8. prosince 
2019 v KD Leoše Janáčka krásný zážitek. Foto z archivu Milana Szturce a souboru 
 
Pondělí 9. prosince 2019 
 Na výroční schůzi se sešli v Restauraci Radost členové KPHMO, pobočky Havířov. 
Hostem hodnotícího setkání zahájeného hornickou hymnou byl předseda ostravského klubu 
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Jiří Kunčický. Přehled o činnosti za rok 2019 a úkoly na první čtvrtletí příštího roku přednesl 
předseda havířovské pobočky Eduard Heczko. Hlavní náplň činnosti klubu tvořily pravidelné 
přednášky v loutkovém sále KD Petra Bezruče, účast na pietním shromáždění u památníku 
důlního neštěstí na Dole Dukla. Zprávu o hospodaření havířovské pobočky KPHMO podal 
Josef Lang, který působí též jako vzorný kronikář. Havířovská pobočka má v současné době  
83 členů v průměrném věku přes 74 let. [5] (Příloha D/12/05 Pozvánka na výroční setkání členů 
pobočky KPHMO) 
 
 V hudebním oddělení Městské knihovny Havířov zahájil Fotoklub Havířov další 
výstavu. U příležitosti životního jubilea se návštěvníkům představil v Galerii Po schodech 
fotograf Roman Dzik kolekcí nazvanou „Polská Sahara“. Ve hře písku a světla zachytil sporý 
život zelených oáz v dunách u Baltu, kde větry vanou od západu na východ a nejbližší město 
Leba je od nejvyšší duny vzdáleno 8 km. Dva snímky pořídil autor v roce 2016 a další v roce 
2018. Lepené fotografie (33) autor vystavil bez skla a zamezil tak lesku a odrazu světla.  
Výstavu uvedl Ladislav Pekárek z Fotoklubu Bohumín. Popřál panu Dzikovi k narozeninám 
dobrého světla. Přijeli hosté z Polska. Příznačnou melodii „Vítr vane pouští“ zahráli autorovi 
polští hudební přátelé. Výstava byla přístupná veřejnosti do roku 2020. 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Zahájení výstavy „Polská Sahara“ v Galerii Po schodech v pondělí 9. prosince 2019.  
 
Úterý 10. prosince 2019 
 Havířov spustil avizovanou výměnu výtahů v městských bytových domech, které 
spravuje MRA. Důvodem je zajištění bezpečnosti, spolehlivosti, jednoduché obsluhy  
a komfortu. Nyní se jedná o výtahy v domech na ulici K. V. Raise 8, 10, 12 a 14  
v Havířově-Městě a na Kubelíkové 10 v Havířově-Podlesí. Stavební přípravy začaly tento 
týden, během prosince bude navezen materiál a budou provedeny práce na opláštění 
výtahových šachet. Výtahy se začnou vyměňovat v polovině ledna roku 2020. [6] 
 
Středa 11. prosince 2019 
 Vánoční večírek v PZKO v Havířově-Bludovicích s nadílkou sv. Mikuláše zahájil 
vánoční program dětí a pedagožek z MŠ s polským vyučovacím jazykem na Selské ulici.  
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Hezkou předvánoční náladu navodily polské lidové koledy, které si všichni společně zazpívali. 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Hezký vánoční program dětí z MŠ s polským vyučovacím jazykem v PZKO  
v Havířově-Bludovicích ve středu 11. prosince 2019.  
 
Čtvrtek 12. prosince 2019 
 Primátor Josef Bělica jednal s ředitelem MP Havířov Bohuslavem Murasem. 
V návaznosti na tragické důsledky střelby „tichého“ střelce ve Fakultní nemocnici  
v Ostravě-Porubě v úterý 10. prosince 2019 (zahynulo 7 nevinných lidí) rozhodl  
o mimořádných opatřeních v čase Vánoc a Nového roku po celém území města. Opatření se 
týkala hlavně nemocnice, zdravotních středisek, mateřských a základních škol, Vánočního 
městečka a dalších veřejných míst s vyšší koncentrací osob. Primátor vyzval ke zvýšené 
opatrnosti a ohleduplnosti v tomto období. [7] 
 
 ADRA ocenila na slavnostním večeru pod záštitou primátora města Havířova 
v sále ZUŠ L. Janáčka své dobrovolníky. Zúčastnili se ho také představitelé vedení města 
Havířova Ondřej Baránek, náměstek primátora pro ekonomiku, Daniel Vachtarčík, radní  
pro sport a Bernarda Urbancová, vedoucí odboru sociálních věcí MmH.  
„Dneska slavíme v Havířově Mezinárodní den dobrovolníků a zároveň 10 let dobrovolnictví 
v Havířově. Nechce se tomu ani věřit, ale opravu tady máme mezi sebou několik dobrovolníků, 
kteří jsou dobrovolníky deset let.“ řekla vedoucí Dobrovolnického centra ADRA Havířova 
Hana Čadová. [8] Celých 10 let v Adře působí ocenění: Michael Kálmán, manželé Kuklovi, 
Zdeňka Zuzková (večera se nemohla zúčastnit). Součástí koncertu bylo hudební vystoupení 
Pavla Kantora a netradiční módní přehlídka.  
V roce 2019 působilo v Havířově 171 dobrovolníků, kteří docházeli do domovů seniorů,  
do denního stacionáře SSmH, do domácností seniorů i za pacienty NsP Havířov, za lidmi 
s postižením. Pomáhali též v charitativních obchůdcích ADRY. Věnovali svůj čas druhým, 
často osamělým lidem, vše bez nároku na finanční odměnu. První školení pro dobrovolníky  
se uskutečnilo na podzim roku 2009 v Domově seniorů, ve středisku Helios. Tehdy se začala 
postupně psát historie dobrovolnictví ADRY na území našeho města. Vše zaštiťovalo 
Dobrovolnické centrum ADRA Frýdek-Místek, Havířov se osamostatnil v lednu 2013.  
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Dobrovolnické centrum ADRA Havířov sídlí v Havířově-Městě v Podloubí.   
Projekt „Dobrovolníci ADRA na Karvinsku“ byl Nadací OKD letos vybrán jako nejlepší. [9] 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

  
Ocenění dobrovolníků ADRA Havířov, vedoucí Dobrovolnického centra ADRA Havířov 
Hana Čadová děkuje ředitelce ZUŠ L. Janáčka Anně Mikulové. Čtvrtek 12. prosince 2019. 
Foto z archivu Štefana Šamala.  
 
Pátek 13. prosince 2019 
 Ve vestibulu MmH byla během malé předvánoční slavnosti vyhodnocena soutěž 
„Nejkrásnější vánoční ozdoba“. Do letošního 13. ročníku se přihlásilo 16 základních škol  
na území města (ZŠ Gorkého, ZŠ M. Kudeříkové, ZŠ Na Nábřeží, ZŠ 1. máje, ZŠ Žákovská, 
ZŠ Frýdecká, ZŠ a MŠ s polským vyučovacím jazykem Selská ulice, ZŠ F. Hrubína,  
ZŠ Mládežnická, ZŠ K. Světlé, ZŠ Gen. Svobody, ZŠ Jarošova, ZŠ Moravská,  
ZŠ M. Pujmanové, ZŠ Školní, ZŠ Kpt. Jasioka). Ranního vyhodnocení se zúčastnili náměstci 
primátora města Havířova Stanislava Gorecká, Ondřej Baránek, člen RMH pro sport Daniel 
Vachtarčík a vedoucí odboru školství a kultury Pavel Hamza. Lidové písně, včetně vánočních 
koled, zazpívaly děti z folklorního souboru Vonička pod vedením Huga Kielara. 
Soutěžními vánočními ozdobami se krásně skvěl vánoční strom ve vestibulu havířovské 
radnice, letos v barvách bílé a stříbrné, lila a starorůžové, fialkové. Soutěžními výrobky dětí ho 
vyšperkovaly pracovnice MKS.  
Ozdoby byly nádherné, originální, různorodé a nebylo vůbec jednoduché rozhodnout  
o 3 nejlepších, proto získaly ocenění v 6 kategoriích tvůrci ze všech zúčastněných škol:  
Originální použití materiálu na výrobu vánočních ozdob bylo nejvýše hodnoceno  
u ZŠ Na Nábřeží, ZŠ a MŠ s polským vyučovacím jazykem na Selské ulici a ZŠ Jarošová.  
Za originální pojetí kolekce vánočních ozdob byly odměněny děti ze ZŠ Mládežnická,  
ZŠ a MŠ Frýdecká, ZŠ Školní a ZŠ M. Kudeříkové. Nejlepší estetické ztvárnění kolekce 
vánočních ozdob bylo přiznáno ZŠ Moravská a různorodost kolekce vánočních ozdob 
opakovaně projevily děti ze ZŠ Žákovská. Celistvost kolekce vánočních ozdob byla oceněna  
u tvůrců ze ZŠ Gen. Svobody, ZŠ F. Hrubína, ZŠ M. Pujmanové a ZŠ Kpt. Jasioka. Výrobci 
ozdob ze ZŠ 1. máje, ZŠ K. Světlé a ZŠ Gorkého prokázali nejvyšší náročnost zpracování.  
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Děti získaly diplomy, tašky s výtvarnými potřebami a bonbóny.  

 
Tvůrci ozdob, které zdobily strom ve vestibulu MmH, byli oceněni v pátek 13. prosince 2019.  
 
 Osamělí senioři z řad nájemníků bytů společnosti Residomo se sešli  
v MGC Lučina. Adventní setkání s pohoštěním a bohatým programem zahájila paní Karin 
Vajdišová ze společnosti Residomo. Po ní převzal slovo duchovní Církve Adventistů sedmého 
dne Radim Toman. Všichni si pak s chutí zazpívali s Havířovskými heligonkami pod vedením 
Pavla Matouška. Závěr patřil kronikářce města a prezentaci „Letem Havířovem 2019. Účastníci 
(vzhledem ke kapacitě se jich sešlo 46 a zdaleka to nejsou všichni, kteří bydlí v nájemních 
bytech společnosti sami) si odnesli dobrou náladu, dárkovou tašku s dárečky společnosti 
Residomo a s perníčky, které upekly členky Komunitního centra Archa v Karviné. [10] 

 
Příjemný čas strávili osamělí senioři v MGC Lučina v pátek 13. prosince 2019.  
 

Tradiční benefiční koncert Gymnázia Komenského se uskutečnil v evangelickém 
kostele v Havířově-Bludovicích. Program byl plný překrásných vánočních melodií, nechyběla 
ani recitace. S krátkým proslovem vystoupili hosté, evangelický pastor Vladislav Volný, primář 
dětského oddělení NsP Havířov Hynek Canibal a ředitel gymnázia Petr Šimek. Poděkování  
se dostalo paní učitelce, sbormistryni Sylvě Mokrošové, která léta vede pěvecký sbor Gymnázia 
Komenského a výrazně se podílí na organizování vánočních koncertů. Čistý výtěžek akce  
ve výši 20 322 korun byl předán v lednu 2020 dětskému oddělení havířovské nemocnice. [11] 
 
Úterý 17. prosince 2019 
 Odbor komunálních služeb MmH nechal zpracovat pro území celého města „Studii 
aktuálního stavu kontejnerových stanovišť na území města Havířova za účelem zvýšení 
účinnosti primární separace“. Zhodnotila stav sběrných míst, zejména kontejnerových 
stanovišť, posoudila efektivní využívání sběrných nádob. Nasměrovala k technickém  
a organizačnímu řešení systému nakládání s komunálními odpady, které povede k dalšímu 
snižování množství směsných komunálních odpadů vytříděním využitelných a biologicky 
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rozložitelných komunálních opadů ze skládek. Všechna kontejnerová stanoviště byla 
polohopisně zaměřena, výsledná mapa bude součástí informačního systému města. Havířov 
získal letos od MSK na zpracování studie neinvestiční dotaci ve výši 200 tisíc korun v rámci 
dotačního programu „Studie pro optimalizaci obecních systémů s nakládání s odpady“. [15] 
 
Středa 18. prosince 2019 
 Představitelé vedení města Havířova si zahráli na Ježíšky a rozdali vánoční dary 
pořízené z fondu primátora klientům sociálních služeb ve městě. Postupně navštívili Dětské 
centrum Čtyřlístek, Domov pro osoby se zdravotním a mentálním postižením Benjamín,  
MŠ Paraplíčko, Dětský domov Sluníčko na ulici Čelakovského, Santé, centrum ambulantních 
a pobytových sociálních služeb, Dům pro matky s dětmi Armády spásy. Jsou mezi nimi  
i organizace, které spravuje MSK. „Jedná se o zařízení, která poskytují speciální péči. Pracují 
v nich neskuteční lidé v neskutečných podmínkách, a to nemyslím ty materiální, protože když 
má člověk, tak jako my dnes, možnost jen na chvíli nahlédnout na realitu života některých 
klientů těchto zařízení, tak pochopí, že peníze nejsou všechno. Chceme dětem alespoň zpříjemnit 
Vánoce, pořídili jsme dary v celkové hodnotě 150 tisíc korun podle potřeb a přání jednotlivých 
zařízení,“ uvedla náměstkyně pro sociální oblast Stanislava Gorecká a dodala: „Předvánoční 
čas je určený k tomu, abychom obdarovávali druhé. Například dětem z mateřské školy 
Paraplíčko udělalo velkou radost, že dostaly nové hračky. A pro nás zase bylo velkou odměnou 
vidět jejich šťastné tváře.“  V předčasné vánoční nadílce udělali představitelé vedení města 
radost vybavením domácnosti, sportovním vybavením, kancelářskými a psacími potřebami, 
hrami a hračkami a speciálními výukovými pomůckami. [16] 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Vánoční stromeček s dárky ve společenské místností Dětského centra Čtyřlístek. Středa  
18. prosince 2019.  
 
 Studenti 4. ročníku Gymnázia Studentská, v čele s Ondrou Kohutem, 
zorganizovali „Benefiční koncert pro dítě z Nadace ADRA“ ve foyeru ZUŠ L. Janáčka. 
Návštěvníci koncertu díky nim podpořili malou sedmiletou Markétku, která se od narození 
potýká s řadou závažných zdravotních problémů. Lékaři dokonce předpovídali, že bude pouze 
ležet a nebude mluvit. S tím se ovšem Markétčina maminka odmítla smířit, díky její nezměrné 
víře dnes Markétka chodí, mluví, navštěvuje speciální školu, rozdává úsměvy na všechny 
strany. Všem na koncertě předvedla, jak je šikovná a její pěvecké vystoupení bylo součástí 
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koncertu. Dojetím plakali úplně všichni. Markétku doposud neposlouchá levá polovina těla, 
k jejímu rozcvičení potřebuje rehabilitační kolo, stojí přes 35 tisíc korun a zdravotní pojišťovny 
na něj nepřispívají.  
Koncert byl nádherný. Jak sdělila Jana Žoričová, koordinátorka dobrovolníků  
a PR pracovník ADRY, vybralo se v jeho průběhu 15 954 korun, prostory poskytla  
ZUŠ L. Janáčka zdarma. Všem organizátorům a přispěvatelům patří veliký dík. 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Markétka sama přispěla ke krásné náladě svým jedinečným úsměvem. ZUŠ L. Janáčka  
ve středu 18. prosince 2019. 
  
 Radost ze čtení si užily děti v ZŠ s polským vyučovacím jazykem na Selské ulici 
v Havířově-Bludovicích. Během akce „Přečti mi to, babičko!“, která si rázem získala oblibu, 
zaznělo 7 pohádek, pět jich bylo v jazyce polském a dvě v češtině („O kohoutkovi a slepičce“; 
„Hrnečku vař“). 
Do křesla s knihou usedla nejprve paní Urszula Kołorz a přečetla symbolicky pohádku  
„O dvanácti měsíčkách“ jako připomínku toho, že jeden rok plyne ke konci a další začne.  
Konzulka Polské republiky Izabella Wołłejko Chwastowicz našla ve čtení pohádky „Živá voda“ 
velkou symboliku v tom, že čtení je živou vodou pro vývoj mladého člověka. Náměstkyně 
primátora města Havířova pro školství a kulturu přečetla českou pohádku „O kohoutkovi  
a slepičce“. Andersenova pohádka „Křesadlo“ upoutala paní Alicji Klimeš. Následovala ji paní 
Věra Brožová s pohádkou „Hrnečku, vař“. Paní Halina Klimsza navázala na Křesadlo  
a zprostředkovala dětem moderní pohádku „Křesadlo a pes“ o sobecké princezně, která 
vyhodila nechtěného psa, který ji nesplnil žádné přání. Nepochopila, že nalezený pejsek doufal, 
že se ho ujme dobrý člověk. A to se mu splnilo v podobě autora pohádky, který ho našel. Závěr 
setkání se čtením patřil Včelce Máje, kterou spojují dvě jména osobností polské a české hudební 
scény, které nás v nedávné době opustily. Včelku Máju nezapomenutelně nazpívali Karel Gott  
a Zbigniew Wodecki. Jeden z příběhů Máji přečetla paní Waleria Pyszko. 
Příběhy spojovala živá klavírní hudba v podání jednoho z tatínků. Střídal pohádkové skladby 
s vánočními písněmi. Na závěr všichni společně zpívali vánoční koledy. A protože byl 
předvánoční čas, milé setkání s pohádkami se proměnilo v literární kavárničku, na stolech 
ozdobených ubrousky se nabízelo cukroví, zákusky, štóla. Voněla káva, voněl čaj…[17]  
 
Pátek 20. prosince 2019 
 Pracovnice odboru sociálních věcí MmH připravily tradiční vánoční posezení  
pro osamělé seniory s vedením města v Restauraci Radost. K štědrovečernímu stolu usedli 
primátor města Josef Bělica, náměstkyně primátora Stanislava Gorecká a Jana Feberová, 
náměstek primátora Bohuslav Niemiec a zástupci sociálního odboru havířovské radnice.  
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Mezi seniory byl i letos o pozvání velký zájem. „Na posezení zveme osamělé seniory města, 
kteří se nám dopředu přihlásili na základě informací na stránkách města, v Radničních listech 
a v klubech seniorů. Přednost jsme dali těm seniorům, kteří na tomto setkání ještě nebyli. Letos 
jsme pohostili 40 seniorů,“ uvedla Miroslava Lepíková ze sociálního odboru města. Všichni 
společně poobědvali rybí polévku, rybí filé a bramborovou kaši, poslechli si koledy v podání 
dětí ze ZUŠ B. Martinů a rozbalili si dárky, které připravilo město Havířov ve spolupráci 
s organizací Santé, centrem ambulantních a pobytových sociálních služeb. [18] 

 
Primátor města Havířova Josef Bělica přivítal v pátek 20. prosince 2019 na vánočním 
posezení osamělé seniory z Havířova. Foto z archivu MmH.  

 V kostele sv. Jana Boska v Havířově-Šumbarku vystoupil ženský pěvecký sbor 
Šárka s dirigentkou Dagmar Heroutovou z Horní Suché. Předcházely mu předvánoční 
koncerty v evangelickém kostele v Havířově-Prostřední Suché a v evangelickém kostele  
ve Stonavě. Koncertem oblíbeného sboru provázela slovem Milena Tvardíková, kytarová sóla 
patřila Jaroslavu Holešovi. Pozvání přijali také žáci ZUŠ Leoše Janáčka.  

 
Ženský pěvecký sbor Šárka připravil hojnému obecenstvu v kostele sv. Jana Boska  
v Havířově-Šumbarku krásný zážitek. Pátek 20. prosince 2019. Foto z archivu Hedviky 
Slabé.  
 
Sobota 21. prosince 2019 
 V tělocvičně CSVČ sv. Jana Boska v Havířově Šumarku na ulici Lomená  
se uskutečnil 16. ročník „Vánočního turnaje rodinných dvojic ve stolním tenise“ 
s doprovodným programem. Zúčastnilo se ho 24 dvojic, rozdělených po třech do 8 skupin. 
Dvojice na prvním místě postupovaly do hlavní soutěže, dvojice na místě druhém do soutěže 
útěchy 1 a dvojice na místě třetím do soutěže útěchy 2. Posléze se hrálo vyřazovacím způsobem 
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na jednu porážku. Hlavní soutěž vyhráli Otmar a Bohuslav Kaločové. Útěchu 1 získali pro sebe 
Pavel a Marie Chovancovi a útěchu 2 František a Vladimír Snášelové.  
V doprovodném programu se soutěžilo ve stavění matiček na sebe, v pinkání míčku  
o pingpongový stůl, ve hrách jenga a minicurling. Velký úspěch slavil v bufetu bramborový 
salát s řízkem. [19] 
 
 V 18. kole 1. florbalové ligy mužů se utkali na palubovce MSH Slavie havířovské 
týmy Florbal Exelsior Havířov (domácí) a TJ Slovan Havířov (pozice hosta). Zápas zahájil 
náměstek primátora pro investice a chytré město Bohuslav Niemiec. Z konečného vítězství  
se nakonec radovali hráči TJ Slovan, porazili havířovského rivala 5:9. Zápas měl  
i charitativní podtext. Pod vánočním stromečkem na tribuně se shromažďovaly dárky 
návštěvníků pro hospitalizované děti na dětském oddělení NsP Havířov. Primář oddělení Hynek 
Canibal všem poděkoval za podporu. K příjemné náladě přispěla zpěvem Vali Angel. [20]  
 
Neděle 22. prosince 2019 
 Vánoční městečko bylo otevřeno už v pátek 29. listopadu 2019. Zdobil ho 
havířovský vyřezávaný betlém a vánoční strom. Děti si užily oveček, v historické tržnici byly 
stánky s ukázkami kovářské práce. Lilo se olovo a pekly se kaštany. Ve stáncích lákala spousta 
dobrot (například sladké trdelníky, bramborové placky, langoše či chlebové placky plněné 
goudou), medovina, svařené víno.  
Ve výtvarném stánku tvořily děti s Adrou, Armádou spásy (zápichy, omalovánky stromečků, 
vystřihování papírových baněk), Asterixem (stříhání z papíru a lepení, podle vzorů se vyráběly 
sněhuláci na špejli, andílci a ozdoby ze skořápek ořechů), Santé (nabídli prodejní výstavku 
výrobků svých klientů a s dětmi se tvořila přáníčka), CSVČ sv. Jana Boska. 
Na jevišti se odehrála řada zábavných pořadů pro děti a celé rodiny, kupříkladu interaktivní 
program Mrazík, nebo Show bláznivých vědátorů. Vystoupili mnozí umělci, kteří brázdí vody 
našeho hudebního života: Laura a její tygři, Pokáč, PBK Blues v nové sestavě a s pražskou 
houslistkou Helen Rockhousle, Jiří Erlebach a jeho Rock violin, Forrest Jump, Kapela Carlos 
Santana, Neřež, Martin Harych s kapelou, Abraxas, Premiér, Poetika, Rock´n´roll band Martina 
Woodmana, Mirai, Vladimír Hron, Žalman a spol., havířovská skupina O.P.E.R.A, Cimbálová 
muzika Friš, Aleš Brichta, Vypsaná fixa, Olga Lounová, Heidi Janků, Petr Kolář, Bohuš Matuš, 
Motýl band, František Nedvěd s kapelou, Deep purple revival, Leona Machálková, YoYo band, 
Nebe, Josef Laufer a Petr Spálený.  Poutníci přivezli country Vánoce. Zazněly retro šlágry  
i písně z muzikálu Mamma mia. Ve středu 11. prosince 2019 se havířovští připojili s ženským 
sborem Canticorum ke zpívání koled. Zpěvník znovu připravili v Moravskoslezském deníku. 
(Příloha D/12/06 Zpěvník Česko zpívá koledy). Zpívalo se též v Havířově-Dolních Datyních. 
Tady drželi pietu za zemřelé při střelbě ve Fakultní nemocnici Ostrava. 
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Na posledních koncertech v neděli 22. prosince 2019 si havířovští zavzpomínali na největší hity 
se skupinou „Legendy se vrací“ a zazpívali si a zatančili se skupinou Olympic.  
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Vánoční městečko bylo otevřeno na náměstí Republiky už koncem listopadu.  

 
Poslední koncertní den ve Vánočním městečku přitáhl spoustu návštěvníků. Legendy Petra 
Šišky v neděli 22. prosince 2019.  
 
Úterý 24. prosince 2019 
 Počasí připomínalo spíše jaro, ale kalendář byl neúprosný. Po roce začaly Vánoce. 
V rozzářených televizních obrazovkách se střídala jedna pohádka za druhou. Vůně vánoček, 
punče a vánočních koňaků, plápolající světýlka svíček, tajemství ukrytá v balíčcích  
a to nejdražší, co nás vždy o Vánocích zasáhne, byli jsme se svými nejbližšími. U společného 
stolu, u stromečku. A vážili jsme si toho velmi, protože jsme věděli, že u mnoha stromečků 
bude letos poprvé někdo milovaný chybět.  
Štědrý večer jsme dopřáli i svým duším. Mnozí vyrazili pro vánoční poselství na Půlnoční 
bohoslužbu na náměstí Republiky, štědrovečerní bohoslužbu v evangelickém kostele 
v Havířově-Bludovicích vyšperkovalo vystoupení Rastislava Širily a jeho hostů. Štědrovečerní 
a půlnoční se sloužily v kostelech sv. Anny a sv. Markéty. Dostalo se nám Božího slova  
i společného zpívání koled.  A noc se překulila v Božíhodové ráno. (Příloha D/12/07 Nedělní 
liturgie. Slavnost Narození Páně – cyklus A, 25. prosinec 2019; D/12/07a Společenství 6/19 
Vánoční) 
 
Úterý 31. prosince 2019 
 Poslední den roku je poznamenán petardami a domácími ohňostroji. Slavíme 
konec a těšíme se na nový začátek, doufáme, že vše dobré se nakloní k nám a prožijeme dny 
lépe, než doposud.  
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A někdy se stane, že se nám oslavy vymknou z rukou. Nebo spíše z mysli. Lékaři zdravotní 
záchranné služby museli během silvestrovského večera a noci zasahovat  
u 3 případů intoxikace alkoholem, u 7 případů napadení se zraněním. Tři lidé se zranili 
v opilosti. [24] 

 
Ještě pár minut bude trvat rok 2019.  
 
 
Strohá řeč čísel 
 Na kontaktním místě ÚP v Havířově evidovali k 31. prosinci 2019 celkem  
3 503 nezaměstnaných, žen bylo 1 683. V dosažitelném věku 15 až 64 let bylo 3 324 uchazečů 
o zaměstnání (žen 1 593). Míra nezaměstnanosti se zastavila na 7,18 procentech. Bez práce 
bylo 114 absolventů a mladistvých (po základní škole jich bylo 48 a absolventů bylo 66)  
a 564 uchazečů se zdravotním postižením. Nárok na podporu v nezaměstnanosti mělo  
798 evidovaných uchazečů o zaměstnání. [21] 
 Pracovníci psího útulku MAX přijali v prosinci 30 psů, 7 koček a 1 králíka.  
Do nových domovů předali 7 pejsků, 3 kočičky a 1 zakrslého králíka. K původním majitelům 
se vrátilo 18 psů. K poslednímu prosinci se v útulku starali o 60 psů, 7 koček a 4 drobná zvířata. 
S potěšením tu konstatovali, že během Vánoc a Silvestra nebyl zaznamenán zvýšený příjem 
štěňat, jako tomu bylo v minulých létech. Přijato bylo pouze 1 štěňátko v pondělí  
30. prosince 2019. [22] 
 V porodnici NsP Havířov pomáhali maminkách při 59 porodech. Celkem  
se narodilo 26 chlapců a 33 dívek. Bylo mezi nimi 32 havířovských dětí (12 chlapců  
a 20 děvčátek). 
Na lůžkových odděleních hospitalizovali 1 444 pacientů, 851 z nich bylo z Havířova. [23] 
 Posádky ZZS MSK zasahovaly v Havířově a jeho částech v posledním čtvrtletí  
u 1 940 případů, ošetřovaly 1 916 pacientů. Obtíže interního charakteru mělo 1 334 z nich, úraz 
si způsobilo dalších 389 (5 bohužel zemřelo). V deseti případech museli záchranáři pacienty 
resuscitovat. Pomáhali též 72 pacientům s psychiatrickými problémy. [24] 
 Na ledové ploše zimního stadionu bruslila 11× havířovská veřejnost. Přišlo  
1 780 dospělých milovníků ostrých nožů a 684 dětí. [25] 
 
 
Napsali o nás 
 Nejlepší florbalové týmy žáků 7. a 8. tříd základních škol se utkaly v Havířově  
v okresním kole o postup do krajského finále. Za okres bojovali domácí, karvinští a orlovští 
florbalisté. Havířov výborně reprezentovali sportovci ZŠ M. Kudeříkové, ZŠ F. Hrubína  
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a ZŠ Na Nábřeží. Ze všech týmů se nejvíce dařilo florbalistům ZŠ F. Hrubína, kteří postoupili 
do krajského kola. [26] 
 Před havířovským soudem stanulo 12 obžalovaných ve věku od 18 do 33 let z řad 
„Havířovské zvěře“, jádra hokejových fanoušků. Za nesportovní násilnické chování  
po zápase s Motorem České Budějovice v březnu 2019 v pizzerii na Těšínské ulici, které 
vyústilo v loupežná přepadení, padly u soudu podmínky (8) i 4 tresty odnětí svobody  
na 2 až 3,5 roku ve věznici s ostrahou a zákaz vstupu na hokejová utkání v celé ČR po dobu  
od 2 do 7 let. [27] 
 Zaměstnanci ÚP v Havířově uspořádali sbírku s názvem „Naše nepotřebnosti 
mohou ještě dobře posloužit potřebným“. Iniciativu ocenili v ADŘE, se kterou ÚP v Havířově 
celoročně spolupracuje. Veškeré věci nabídne ADRA ve svých charitativních obchodech  
za symbolickou cenu. [28]  
 Krajský soud v Ostravě rozhodl, že třiapadesátiletý muž z Havířova, který 
v dubnu letošního roku zavraždil dva příbuzné své družky, s nimiž popíjel alkohol, stráví  
za mřížemi 20 let. Obžalovaný se odvolal, státní zástupce si ponechal lhůtu pro případné 
odvolání. [29] 
 K datu změn jízdních řádů 15. prosince 2019 se toho v autobusové dopravě mnoho 
nezměnilo. Byla zavedena nová linka 421 z autobusového nádraží do železniční stanice 
v Havířově-Prostřední Suché. [30] 
 Motorkáři Havrani jsou patrony havířovského dětského domova už mnoho let. 
Letos přivezli dětem vánoční strom a společně s dětmi ho i zdobili. Děti z Dětského domova 
Sluníčko napsali svá přání Ježíškovi už před měsícem. Většina z nich se na Vánoce těšila, 
mnozí by je nejraději strávili u svých blízkých. „Polovina dětí bude trávit Vánoce v rodinách. 
Pro ty ostatní máme připraveno všechno, co patří ke štědrovečernímu stolu. I dárečky budou. 
Havrani přilétli opět s krásným velkým stromem, který nám dal letos zabrat. Havrani pro nás 
připravují více akcí. Jedna z nich byla společná návštěva čerta a Mikuláše,“ řekla vychovatelka 
Alena Zedníková. [31] 
 Talentovaná basketbalistka Anna Paťorková působí 5 let v Havířově  
a propracovala se do nejvyšší ženské soutěže v 18 letech. V dresu Ostravy má za sebou  
3 extraligové zápasy. V pohárovém utkání se však postavila se svým Havířovem proti týmu 
SBŠ. „Hrát proti Ostravě byl zvláštní pocit, když s holkami každý den trénuji, ale nehrálo se mi 
špatně,“ hlásila po zápase. Extraligovým kolegyním nasázela 19 bodů. [32] 
 Park v centru Stonavy ozdobila obří žulová slza, jejímž autorem je havířovský 
sochař Martin Kuchař. Na tomto místě se vzpomínalo na 13 horníků, kteří zahynuli před rokem 
při výbuchu na Dole ČSM Sever. Dorazili jejich nejbližší, kamarádi, zástupci OKD, politici  
i kněží, kteří se za duše zemřelých pomodlili. [33] 
 Výběr Atlantické divize povede jako kapitán v lednovém All Star Game David 
Pastrňák. Havířovský rodák je aktuálně nejlepším střelcem NHL a čtvrtým mužem 
kanadského bodování. Od fanoušků dostal nejvíce hlasů. Tradiční dostaveníčko hvězd  
se uskuteční v lednu v St. Louis. [34] 
 Havířovské basketbalistky potvrdily roli favorita a dvakrát vyhrály nad posledním 
týmem tabulky. „Nic nepodcenily a za předvedené výkony zaslouží pochvalu. Předváděly jsme 
pohledný basketbal a nenechaly jsme se k ničemu vyprovokovat,“ narážela trenérka Havířova 
na nesportovní zákroky a hrubé výroky ze strany Hanaček. Tým Havířova si polepšil na bilanci 
7 výher a 7 porážek. [35] 
 Elitní havířovští hráči bridže se letos naposledy setkali při tradičním vánočním 
turnaji na Gymnáziu Studentská. Před zahájením byli oceněni hráči, kterým se v letos nejvíce 
dařilo na národní i mezinárodní úrovni. Byl mezi nimi i Michael Botur. Do síně slávy byl 
povýšen havířovský odchovanec Kamil Žylka, který dosáhl jako jediný výkonnostní třídy 
Národní mistr. Kvalitu hráčů a klubu ocenil předseda Českého bridžového svazu a šéftrenér 
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juniorské reprezentace Milan Macura: „Bridžový klub v Havířově je aktuálně třetí největší 
v republice, nicméně patří mezi ty nejvýznamnější, protože má největší členskou základnu,  
co se týče mládeže. Už po 20 let fungování na tomto gymnáziu vychovává všechny talenty, které 
nás reprezentují v zahraničí a velmi úspěšně.“ Jubilejní 20. „Vánoční párák 2019“ vyhráli 
Lukáš Kolek a Lucie Kohutová. [36] 
 Jaroslav Kubíček, první muž Boxu Havířov, boxoval na posvátné české půdě, 
v pražské Lucerně. Na svůj debut ve zdejším ringu se připravoval přes rok. Přitom hlavní 
náplní jeho práce v klubu je výchova a trénink havířovských dětí. Dřina se ale vyplatila, bil se 
jako lev proti mistru světa a Evropy, jednomu z nejúspěšnějších českých boxerů Romanu 
Kracíkovi. Ve 3. kole vedl a zaplněná Lucerna šílela. Poté ale dostal na zátylek a byl počítán. 
„Dostal jsem střelu do ucha, ani jsem nevěděl, jak jsem se ocitl na zemi. Škoda, štve mě to. 
Kdybych vydržel, mohl jsem vyhrát,“ komentoval zápas havířovský borec, který si splnil svůj 
velký sen. [37] 
 Týden před Vánocemi zemřel ve věku 95 let architekt Bronislaw Firla, jeden z těch, 
kteří se podíleli na stavbě města. „V těch padesátých letech mi říkali, že tam mám baráky 
rozsypané jako sirky,“ smál se. „Ale on už tehdy viděl hodně dopředu, plánoval tam parčíky, 
prolézačky a posezení pro budoucí maminky s kočárky,“ vzpomínal po pohřbu jeho kamarád 
z dětství. [38]  
 
 
Počasí v prosinci 2019 
 V pátek 20. prosince 2019 se vyšplhal teploměr na průměrnou teplotu 12,18 °C. 
V úterý 3. prosince 2019 v ranních a dopoledních hodinách jsme se dočkali prvního sněhu, 
tedy spíše pocukrování. Pak se spíše mísilo jaro s podzimem. O Vánocích a mezi svátky vládl 
nepříjemný vlezlý déšť. Až ke konci měsíce tu a tam slabě sněžilo. 
(Další fotografie v příloze č. 1 Fotopříloha) 

 
Slunečné dopoledne v neděli 1. prosince 2019 na havířovském koupališti Jindřich.  
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8. ZÁVĚR 
8.1 Rozpočet města za rok 2019 

Hospodaření města Havířova skončilo v roce 2019 kladným saldem ve výši  
+ 152 771,47 tis. korun. Byl dosažen výsledek hospodaření + 214 193,42 tis. korun  
při zohlednění stavu na spořicím účtu. 
Příjmy města byly po konsolidaci vzhledem k upravenému rozpočtu splněny na 103,76 %  
ve výši 1 608 667,86 tis. korun. Daňové příjmy tvořily 1 220 670,14 tis. korun  
(73,21 % celkových příjmů po konsolidaci).  Nedaňové příjmy dosáhly výše 60 957,18 tis. 
korun (upravený rozpočet nedaňových příjmů splněn na 108,59 %). Kapitálové příjmy města 
ve výši 6 836,21 tis. korun, zejména se jedná o příjmy z prodeje pozemků, byly nižší  
oproti roku 2018. Vlastní příjmy města (daňové, nedaňové a kapitálové) byly v roce 2019 
plněny na 104,75 % upraveného rozpočtu, město si připsalo 1 288 463,53 tis. korun  
(oproti roku 2018 to bylo o 59 219,38 tis. korun více). 
Poslední třídu příjmů tvoří přijaté transfery ve výši 320 204,33 tis. korun (bez konsolidačních 
položek), na celkových příjmech se podílí 19,9 procenty. Jednalo se o neinvestiční  
(268 901,04 tis. korun), investiční transfery (51 303,29 tis. korun) a konsolidační položky 
(619 625,20 tis. korun). 
Výdaje města byly čerpány ve výši 1 455 896,39 tis. korun (83,36 % upraveného rozpočtu,  
na jejich čerpání se nejvíce podílejí ostatní dotace a dary – 414 932,51 tis. korun; odbor 
komunálních služeb 297 456,05 tis. korun; organizační odbor 252 509,09 tis. korun), z toho 
činily provozní výdaje 1 152 372,30 tis. korun (94,77 % upraveného rozpočtu) a investiční 
výdaje 303 524,09 tis. korun (57,22 % upraveného rozpočtu). Na jejich čerpání se významně 
podílely ostatní dotace a dary (34 310,21 tis. korun) a odbor komunálních služeb  
(17 321,25 tis. korun).  
V roce 2019 město splácelo 2 úvěry: 

- „Přeúvěrování dříve přijatých úvěrů města Havířova poskytnutých ČS, a. s.  
a VÚB, a. s.“ ve výši 400,00 mil. korun (bude splacen v roce 2021).  

- „Financování snížení energetické náročnosti obytných domů v majetku města Havířova“  
ve výši 160,00 mil. korun (bude splacen v roce 2022). 

K úhradě splátek jistin úvěru město v roce 2019 vynaložilo 105 000,00 tis. korun, konečné 
závazky z úvěrů činily k 31. prosinci 2019 celkem 241 669,68 tis. korun.   
Účelové fondy města byly zapojeny do výdajů a financujících operací v celkové výši 
262 803,69 tis. korun.  
V roce 2019 město vyplatilo příspěvkovým organizacím města příspěvek na provoz v celkové 
výši 285 679,92 tis. korun a investiční příspěvek v hodnotě 13 257,99 tis. korun. V porovnání  
s rokem 2018 je to o 29 243,99 tis. Kč více. 
Celková částka ve výdajové části „Ostatní dotace a dary“ byla rozpočtována ve výši 46 519,00 
tis. korun a skutečně bylo vyplaceno 55 875,60 tis. korun. [1] 
 
8. 2 Investice  
V roce 2019 byly realizovány a dokončeny tyto stavby:  

- Parkoviště Šrámkova ulice – rozšíření nevyhovujícího parkoviště, zahájení 25. března 
2019, předpokládaný termín dokončení 23. července 2019, dokončeno bylo 28. června 
2019; TSH. Ke stávajícím 45 parkovacím místům přibylo nových 27 (celkový počet  
po ukončení stavby je 72, nově 590 m2 zámkové dlažby). Cena stavby bez DPH 
4 991 834,89 korun, s DPH 6 040 120,22 korun. 

- Parkoviště Točitá – rozšíření nevyhovujícího parkoviště, zahájení 18. března 2019, 
předpokládaný termín dokončení 16. července 2019, dokončeno 7. června 2019; EUROVIA 
CS, a. s. Praha-Nové Město. Ke stávajícím 30 parkovacím místům jich přibylo nově  
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22 (celkem po dokončení 52 parkovacích míst, zámková dlažba 713 m2, nově zastavěná 
plocha 482 m2.). Cena stavby bez DPH 5 110 978,71 korun, s DPH 6 184 284,24 korun.   

- Chodník MK Selská – 2. etapa – vybudování chodníku od restaurace havířovského 
minipivovaru až ke křižovatce s ulicí Na Fojtství (387 m), v místech, kde výškové rozdíly 
neumožnily položit chodníkovou obrubu, byly osazeny stěny z betonových palisád, včetně 
položení nového osvětlení podél propojovacího chodníku k ulici Na Nábřeží (175 m). 
Zahájeno 25. března 2019, dokončeno 22. července 2019; SWIETELSKY stavební, s. r. o. 
Cena stavby 3 959 988,70 korun bez DPH, s DPH 4 791 586,32 korun.   

- Sportovně rekreační areál v Havířově - Dolních Datyních – střecha – odstranění 
stávajícího střešního pláště po spádovou vrstvu, její vyspravení, položení parotěsné zábrany, 
tepelné izolace a nová střešní krytina z modifikovaných asfaltových pásů. Součástí: 
vyspravení atiky, včetně oplechování, nový bleskosvod a střešní žlaby, vyfrézování  
a vyvložkování komínového průduchu, vyspravení komínového tělesa nadstřešní části.  
Realizovala společnosti Viking trade s. r. o. Cena stavby 637 257,97 korun bez DPH, včetně 
DPH 771 082,59 korun.  

- Hokejbalové hřiště v areálu ZŠ M. Pujmanové – vybudování hokejbalového hřiště 
určeného mládeži i dospělým. Součástí byly doprovodné drobné stavby nutné pro hru: 
střídačky, trestné lavice, boxy pro rozhodčí, prostor pro časomíru, osvětlení hřiště. Bylo 
ukončeno v září 2019; EUROVIA CS, a. s. Praha-Nové Město. Cena stavby  
4 924 579,58 korun bez DPH, včetně DPH 5 958 741,29 korun.  

- Domov seniorů Havířov, středisko Luna – EPS, CCTV – stavební práce spočívaly 
v realizaci elektrické požární signalizace, v instalaci a montáži kamerového systému včetně 
dodání a instalace všech požadovaných zařízení. Bylo ukončeno 6. května 2019; společnost 
ORZO SECURITY, s. r. o., Ostrava-Moravská Ostrava. Cena stavby: 2 059 169,96 korun 
bez DPH, 2 491 595,65 korun s DPH.  

- Areál volného času – 1. etapa – vybudování odpočinkové zóny u Letního kina v centrální 
části Havířova, dětské hřiště pro děti od 3 do 15 let, fitness zóna (5 fitness strojů), propojení 
cyklostezky s komunikací u Letního kina. Bylo dokončeno 22. srpna 2019; EUROVIA CS, 
Praha-Nové Město. Cena stavby 5 586 453,46 korun bez DPH, včetně DPH  
6 759 608,69 korun.  

- Multigenerační sportovně relaxační areál na ulici Lázeňská – vybudování 
multigeneračního sportovně relaxačního areálu na ul. Lázeňská, součástí je správní budova, 
horolezecká stěna, přístřešek, in-line dráha, koloběžkový okruh, chodníky, skatepark, 
workoutové hřiště, pohybové aktivity pro seniory, sadová úprava, mobiliář, přípojka vody, 
kanalizace, elektro, venkovní osvětlení a elektrorozvody, odvodnění ploch v areálu, 
kamerový systém, terénní úpravy kolem všech dotčených zpevněných ploch včetně osevu 
trávy. Realizovala společnost RIDERA STAVEBNÍ, a. s. Cena stavby činila  
24 701 829,82 korun bez DPH, celkem 29 889 214,04 korun včetně DPH.  

- Odkanalizování části města Havířova – V. etapa – vybudování splaškové kanalizace  
na ul. Fryštátská a okolí v Havířově-Prostřední Suché (navazuje na stavbu splaškové 
kanalizace v ulicích Hornosušská a Protější v roce 2015). Stavba zahrnovala gravitační 
stoky (cca 1 800 m), 2 čerpací stanice, 2 výtlaky splaškových vod (cca 500 m). Součástí 
jsou odbočky k napojovaným nemovitostem a obnova ulice Lísková. Stavba byla zahájena 
30. dubna 2018 a dokončena 31. května 2019; Zhotovitelem díla byla společnost  
POHL cz, a.s. Náklady na stavbu 24 305 788,61 korun bez DPH, celkem  
29 410 004,22 korun s DPH. Město Havířov podalo žádost o dotaci z Ministerstva životního 
prostředí, která pokryje 85 % z celkových uznatelných nákladů daných projektem.  

- Rekonstrukce plochých střech ZŠ Gorkého – změna stavby spočívala v sanaci a opravě 
plochých střech školy a konstrukcí s tím spojených. Zateplením střech došlo k vylepšení 
tepelně technických vlastností objektu. Byla provedena výměna části původních 
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klempířských a zámečnických prvků, případně byly opatřeny novým nátěrem. Součástí 
stavby byla demontáž a zpětná montáž vzduchotechnických jednotek na nové konstrukci. 
Plocha nově rekonstruovaných střech celkem 635 m2. Stavba byla zahájena 17. června 2019 
a ukončena 26. srpna 2019; společnost VDS, spol. s. r. o. Celková cena stavby  
1 975 059,68 korun bez DPH, s DPH 2 389 822,21 korun.  

- Parkovací stání ulice V Parku a Sadová – 2. etapa – výstavba parkovacích stání z ulice 
ČS. Armády. Vzniklo 23 nových parkovacích stání, nutná přeložka vodovodního řádu,  
UPC a kabelů NN a VN. Termín ukončení 22. října 2019; firma MVEX stavby, s. r. o. 
Sviadnov. Cena stavby 5 864 228,22 korun bez DPH, s DPH 7 095 716,14 korun.  

- Odkanalizování části města Havířova – doplnění stokové sítě – výstavba doplňkové 
stokové sítě o stoky EA-3 v katastrálním území Šumbark, FA-5, FD-8 v katastrálním území 
Dolní Suchá, FI-11 a FJ-5 v katastrálním území Prostřední Suchá. Celkem 370 m splaškové 
kanalizace (DN 250) – umožní napojení 25 stávajících rodinných domků. Termín ukončení 
15. října 2019; TSH, a. s. Cena 5 656 489,61 korun bez DPH, s DPH 6 844 352,43 korun.  

- Rekonstrukce tělocvičny ZŠ M. Kudeříkové – oprava trhlin na fasádě a zateplení fasády, 
výměny stávajících oken za hliníkové, provedena nová zateplená střešní konstrukce 
systémem dřevěných vazníků uložených na stávající stropní konstrukci, nová 
hromosvodová soustava a klempířské výrobky, výměna původních elektrických rozvodů 
včetně osvětlovacích těles, rekonstrukce vytápění (změna ze stávajícího plynového 
vytápění) a vzduchotechniky, kontrola a ošetření stávajících ocelových příhradových 
vazníků střešní konstrukce, výměna stávajících podlah v tělocvičnách, obložení stěn 
tělocvičen, výměna vstupních dveří do tělocvičen, výměna dělících opon, vnitřní vybavení 
tělocvičen nářadím (kotvené do stěn) a regulování otopné soustavy. Termín realizace: 
červenec – prosinec 2019), realizovala firma OSBAU, s. r. o. Orlová-Poruba. Cena stavby 
činila 21 860 385,11 korun bez DPH, to je 26 451 065,98 korun s DPH. 

- Výstavba retenční nádrže v lokalitě Chrpová, Havířov Šumbark – podzemní retenční 
nádrž pro jímání dešťové vody o celkovém objemu 244 m3 pod stávajícím parkovištěm 
v lokalitě Chrpová v Havířově-Šumbarku, určeno pro zalévání městské zeleně, kropení 
komunikací v období s vysokými teplotami, zamezení lokálním povodním. Zahájení  
27. června 2019, ukončení 23. října 2019; zhotovitelem díla byla společnost POHL.cz a. s. 
Cena stavby 7 761 750,16 korun bez DPH, s DPH 9 391 717,69 korun.  

- Snižování spotřeby energie MŠ Horymírova, Havířov-Město – tepelná izolace o tloušťce 
160 mm, opatření probarvenou silikonovou omítkou. Oprava střešního pláště, nalepení 
střešní folie, nová hromosvodná jímací soustava, včetně vyhřívaní dešťových okapů, 
zednické práce a regulování otopné soustavy. Ve třídách bylo instalováno vzduchotechnické 
zařízení, systém větrání byl vybaven autonomní regulací. Stavba byla zahájena 26. června 
2019, dokončena 24. října 2019; BDSTAV MORAVA, s. r. o. Cena 7 408 680,65 korun  
bez DPH, 8 964 503,59 korun s DPH.  

- Parkoviště na ulici Balzacova, Havířov-Podlesí – z důvodu zachování původních 
listnatých stromů došlo k redukci parkovacích stání, nově bylo postaveno 9 parkovacích 
míst. U obytného domu na ulici Studentská 1197/24 byl přestavěn původní nevyhovující 
chodník na chybějící příjezdovou komunikaci, včetně kontejnerového stanoviště. Vzniklo 
tu 29 parkovacích stání, včetně 2 určených pro ZTP. Součástí stavby byla náhradní výsadba, 
včetně 3leté povýsadbové péče (6 listnatých stromů a 200 ks keřů na území města). Zahájení 
prací 25. září 2019, ukončení v lednu 2020;  TSH, a. s.  Cena stavby 4 912 858,42 korun 
bez DPH, s DPH 5 944 558,69 korun.  

- Střecha MSH Slavie, Havířov – odstranění části střešního pláště, hromosvodu, 
klempířských výrobků (atiky, parapety) dotčených pokládkou nové střešní hydroizolační 
fólie a odstranění terasy na části střechy (oprava stávajícího střešního pláště, včetně 
dodatečného kotvení na části střechy, zateplení střechy novými vrstvami tepelné izolace  
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a navýšení atiky, položení nové střešní hydroizolační fólie kotvené podtlakovým systémem, 
provedení nových klempířských výrobků, polykarbonátového světlíku a nové terasy na části 
střechy, montáž nového hromosvodu, včetně nových zemničů). Stavba zahájena v říjnu 
2019, ukončena byla v lednu 2020; společnost THERM, s. r. o. Cena stavby 8 134 271,00 
korun bez DPH, 9 842 467,91 korun včetně DPH.  

- Střecha křídla E budovy MmH – stavební práce zahrnovaly odstranění stávající stříkané 
izolace střešního pláště, demontáž hromosvodu, klempířských a zámečnických výrobků, 
stávajícího střešního pláště, zateplení střechy novými vrstvami tepelné izolace, položení 
nové střešní hydroizolační fólie, provedení nových klempířských a zámečnických výrobků, 
montáž záchytného systému a nového hromosvodu včetně nových zemničů. Stavba byla 
zahájena v říjnu a ukončená v prosinci 2019; společnost MADT, a. s. Cena stavby 
1 872 073,06 korun bez DPH, včetně DPH 2 265 208,40 korun.  

- Snižování spotřeby energie MŠ Moravská, detašované pracoviště U Školy,  
Havířov-Dolní Suchá – Stavební práce se skládají ze dvou dílčích částí: snižování spotřeby 
energie (zateplení fasády kontaktním zateplovacím systémem ETICS, zateplení půdy, 
výměna stávajících oken a venkovních vstupních dveří, kompletní výměna ústředního 
topení, regulace otopné soustavy, oprava dřevěné konstrukce krovu, nová střešní krytina  
a bleskosvod, provedení drenáží a napojení do vsakovací studny) a snižování spotřeby 
energie MŠ Moravská, detašované pracoviště U Školy (vzduchotechnika s rekuperací 
v tělocvičně, herně a ložnici MŠ, včetně vzduchotechnického potrubí a elektroinstalace.). 
Zahájení stavby v září 2019, dokončení v lednu 2020; společnost MEROPS, s. r. o. Cena 
stavby činila 8 176 022,77 korun bez DPH, včetně DPH 9 892 987,55 korun. 

- Koupaliště – rozvody bazénu – stavební práce na objektu plaveckého bazénu a jeho okolí 
v areálu Letního koupaliště Jindřich (nerezový bazén, včetně nových rozvodů – 1. etapa 
2019 – odstavení bazénů z provozu, vypuštění, odstranění zpevněných ploch, demontáž 
částí zpevněných ploch, odstranění fólie z plaveckého bazénu, demolice brodítek, zemní  
a výkopové práce, vyvložkování šachet č. 1, 3 a výstavba šachty č. 2, demontáž potrubních 
rozvodů, pokládka a napojení potrubních rozvodů skokanského bazénu, pokládka 
potrubních rozvodů plaveckého bazénu od úpravny vody k tělesu původního bazénu).  
Zahájeno v říjnu 2019; zhotovitel STASEKO PLUS, s. r. o. Cena stavby  
9 841 612,22 korun bez DPH, včetně DPH 11 908 350,79 korun. [2] 

 
8. 3 Hodnocení MP Havířov 
 Strážníci MP Havířov odhalili v roce 2019 celkem 21 485 přestupků, na místě 
vyřešili 86,2 % z nich. Zbývajících 13,8 % (2 974 přestupků) oznamovali k dalšímu řešení  
ke správnímu orgánu. Počet řešených přestupků v dopravě k ostatním přestupkům  
proti veřejnému pořádku je v poměru 55,5 % k 44,5 %. Oproti roku 2018 strážníci letos řešili  
o 1 360 přestupků více. Strážníci zadrželi pomocí Městského kamerového dohlížecího systému 
7 osob podezřelých ze spáchání trestného činu. Policie převzala ze systému 95 záznamů v rámci 
šetření trestných činů. Na základě zjištění pomocí kamerového systému bylo řešeno celkem  
393 osob podezřelých ze spáchání přestupku. Bylo též zjištěno a zaznamenáno 9 dopravních 
nehod. Díky zjištění pomocí kamer byla poskytnuta pomoc 54 osobám.  
U MP Havířov pracovalo k 31. prosinci 2019 celkem 124 zaměstnanců, rozpočet činil  
po úpravách přibližně 96 milionů korun. [3] 
 
8. 4 Hodnocení PČR 
 Z pohledu PČR byl stav vnitřní bezpečnosti na teritoriu města v roce 2019 
uspokojivý. Došlo ke snížení nápadu trestné činnosti (zejména majetkové, pokles byl 
zaznamenán oproti loňsku i v násilné, mravnostní i hospodářské trestné činnosti oproti roku 
2018). Trvale je znepokojující oblast závislostí na alkoholu a návykových látkách. Pachatelé, 
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kteří užívají alkohol a návykové látky, jsou často bez pracovního poměru a dopouštějí  
se trestných činů majetkových a násilných.  
V roce 2019:  

- nedošlo k mimořádným událostem v oblasti narušení veřejného pořádku. 
- Nebyl zaznamenán konflikt mezi majoritou a minoritou.  
- V Pobytovém a integračním azylovém středisku Ministerstva vnitra byly zaznamenány  

2 události spojené s chodem samotného zařízení, soužitím uprchlíků či jejich pohybem  
ve městě (uprchlíci z arabských zemí tvoří 10 %, větší část jsou žadatelé o azyl z bývalých 
zemí Sovětského svazu).  

- Byly odhaleny 2 nelegální pěstírny konopí zneužívané k toxikomanii a 3 varny pervitinu.  
Celkem v obvodu služební působnosti havířovských oddělení PČR evidovali  
1 544 trestných činů (52,78 % objasněnost) – byl zaznamenán pokles o 195 skutků oproti roku 
2018 při současném zvýšení objasněnosti o 1,5 %.  

- Obecná kriminalita 1 171.  
- Násilná 145 (objasněnost 69,65 %) – mírný pokles o 28 skutků z roku 2018. 
- Mravnostní 20 (objasněnost 65 %). 8 případů pohlavního zneužívání (ve 2 případech zjištěn 

mladistvý pachatel, 1 případ vymyšlen, 5 bylo odloženo). Ve 4 případech bylo prověřováno 
znásilnění (1 pachatel zjištěn, ostatní vymyšlené).  

- Majetková kriminalita celkem 820 případů (objasněnost 34,88 %), meziroční pokles  
o 181 skutků (krádeže vloupáním 203, prosté krádeže 486, ostatní majetková 131). Podařilo 
se objasnit sérii 14 krádeží vloupáním do garáží; bylo objasněno 10 z 15 krádeží vloupáním  
do rodinných domků). 

- Hospodářská kriminalita 100 záznamů. 
- Zbývající 272 případů. 
- V rámci počítačové kriminality bylo dopadeno 12 pachatelů šíření dětské pornografie.  
- Bylo provedeno 32 služebních zákroků se zákonným a přiměřeným použitím donucovacích 

prostředků.  
- Na osobní svobodě bylo omezeno 479 osob (133 umístěno v policejní cele).  
- Vypátráno bylo 111 hledaných a pohřešovaných osob, 108 osob dodáno k eskortování 

k lékařskému ošetření do protialkoholní záchytné stanice.  
- Bylo řešeno 68 incidentů se znaky domácího násilí, ve 2 případech vykázání násilné osoby.  

Na dvou obvodních odděleních v Havířově bylo zjištěno 6 171 přestupků (2 872 vyřízeno 
příkazem, 2 589 oznámeno příslušným správním orgánům), v dopravě 1 729 přestupků,  
963 přestupků proti majetku, 5 579 přestupků proti veřejnému pořádku a proti občanskému 
soužití). [4] 
 
8. 5 Dopravní nehody 2019 BESIP 
 Na území města Havířova došlo v roce 2019 k 393 dopravním nehodám, byly  
při nich usmrceny 2 osoby (jednalo se o nehodu na silnici Orlovská z 15. listopadu 2019,  
při které 54letý řidič nezvládl řízení, ve vysoké rychlosti narazil automobil do stromu, zemřel 
řidič i jeho 32letý spolujezdec). Těžce bylo zraněno 7 osob, lehké zranění utrpělo 68 lidí. 
Chodci zavinili 7 nehod, cyklisté 12 nehod, motocyklisté 3 nehody, řidiči osobních automobilů 
234 nehod a řidiči nákladních automobilů 16 nehod, v sedmi případech zavinili nehodu řidiči 
autobusů. Kvůli zvířatům se bouralo 22 ×.  Viníci nehody v 86 případech od nehody ujeli.  
Pod vlivem alkoholu bylo způsobeno 16 nehod a 4 pod vlivem drog.  
K nejrizikovějším místům, na kterých se nejčastěji bouralo, patřily:  

- silnice I/11 (Hlavní třída, Dlouhá třída, 17. listopadu, Těšínská) 68 nehod  
(na velkém kruhovém objezdu jich bylo 15); 

- silnice II/475 (Orlovská, Vodní, Dělnická) 23 nehod; 
- silnice III/4746 (Dělnická) 22 nehod; 
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- parkoviště u OBI a přilehlých obchodů 8 nehod; 
- silnice III/47210 (Orlovská) 6 nehod; 
- parkoviště u Globusu 6 nehod. [5] 

 
8. 6 Hasiči v roce 2019 
 V Havířově mají sídlo stanice HZS MSK, SDH Havířov Město a SDH Životice. 
V Havířově došlo v roce 2019 k 634 mimořádným a k 82 neemergentním (plánovaným, život 
neohrožujícím) událostem (celkem 716 událostí). Hasiči v Havířově zasahovali u 125 požárů, 
52 dopravních nehod, řešili 19 případů úniku nebezpečných chemických látek, 395 technických 
havárií. Planých poplachů zaznamenali celkem 43. Při 125 požárech došlo ke zranění  
5 osob, přímé škodě 2 114,20 tisíc korun, uchráněny byly hodnoty za 2 815,00 tisíc korun. 
V šetření je 21 požárů, zjištěn byl 1 pachatel úmyslného založení požáru, nezjištěni byli 
pachatele 27 požárů úmyslně založených, neprokázané zavinění bylo u 35 požárů, 1 požár vnikl 
se sebevražedným úmyslem, z nedbalosti hořelo ve 29 případech, komín jako příčinu požáru 
zjistili hasiči v 1 případě, topidla také v 1 případě. Technická závada byla příčinou 9 požárů.  
Členové HZS MSK zasahovali u 159 požárů, u 106 dopravních nehod, nebezpečné a chemické 
látky je zaměstnaly ve 30 případech. Řešili 465 technických havárií a 57 planých poplachů. 
Jednalo se celkem o 817 zásahů. Spolu s dalšími 32 událostmi to bylo celkem 849 událostí  
HZS MSK v roce 2019.  
SDH Havířov Město zasahoval u 46 požárů, u 1 dopravní nehody, u 26 havárií a řešili  
15 planých poplachů. Celkem se jednalo o 88 událostí, spolu s dalšími 35 jich bylo celkem 123.  
SDH Havířov-Životice zasahoval u 31 požárů, 3 dopravních nehod, 14 technických haváriích, 
planých poplachů řešili 11. Celkem se jednalo o 59 události, spolu s dalšími 17 jich bylo celkem 
76. [6] 
 
8. 7 Odpady rok 2019 
 Občané Havířova i v roce 2019 třídili odpad do několika kontejnerů. Tuhého 
komunálního odpadu vyhodili celkem 14 342,80 tun. Do velkoplošných kontejnerů uložili 
211,31 t odpadu. Sesbírali 1 789,36 t biologicky rozložitelného komunálního odpadu. Do košů 
ve městě vyhodili 231,82 t odpadu. Do modrých kontejnerů vytřídili 834,0830 t papíru. 
Separovali 22,2610 t tetrapackových obalů, 676,4800 t skla a do žlutých kontejnerů 571,1630 t 
plastů. [7] 
 
8. 8 Ztráty a nálezy 
 MmH zajišťuje prostřednictvím ekonomického odboru, oddělení správy majetku, 
agendu ztrát a nálezů. V průběhu roku 2019 tu zaevidovali 96 nálezů (evidují se na MmH  
po dobu 3 let). Nejčastěji lidé ztráceli peněženky, doklady, mobilní telefony, klíče, batohy, kola. 
Letos se ztratily také „láhev vodky neznámého obsahu“ a hasicí přístroj. Kuriózní byl nález 
peněženky havířovského občana v Litvě. Přes velvyslanectví byla doručena i s hotovostí  
na oddělení ztrát a nálezů a následně byla předána majiteli. [8] 
 
8. 9 Korespondence pro MmH 
 Na podatelně MmH zaevidovali v roce 2019 celkem 18 549 podání (jedná  
se o celkový počet podání v listinné korespondenci, emailech, datové schránce. [9] Po zapsání 
byly rozděleny na jednotlivé odbory k vyřízení.  
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8.10 Nové provozovny 
 Na odboru vnitra a živnostenském odboru MmH zaznamenali v roce 2019 vznik 
232 a zrušení 212 provozoven. Na oddělení registru vozidel bylo registrováno v průběhu roku 
1 138 nových vozidel. [10]  
 
8.11 Pěstouni a poručníci 
 Úředníci sociálního odboru MmH evidovali 363 pěstounů, poručníků (zajišťují 
dlouhodobou péči) a pěstounů na přechodnou dobu (zajišťují péči maximálně 1 rok,  
než se pro děti najdou dlouhodobí pěstouni, případně se dítě vrátí do péče rodičů). Jedná se  
o 260 rodin (někde zajišťuje péči jedna osoba a někde manželský pár, oba jsou pěstouni nebo 
poručníci). 
V případě pěstounské péče má alespoň jeden z rodičů rodičovskou odpovědnost za dítě,  
v případě poručenství byli rodiče zbaveni rodičovské odpovědnosti (státem podporovaná forma 
náhradní rodinné péče, dítě nemá zákonného zástupce, poručník má vůči dítěti všechny 
povinnosti a práva jako rodič, ale nemá k dítěti vyživovací povinnost). [11] 
 
8. 12 Městská knihovna Havířov 
 Pobočky Městské knihovny Havířov připravily v roce 2019 celkem 1 366 akcí  
pro 24 599 návštěvníků. Jednalo se zejména o besedy pro děti mateřských, základních  
a středních škol, pro návštěvníky čtenářských a knižních klubů, pro zájemce vzdělávacích akcí 
a dílčích akcí probíhajících projektů. Kulturních programů bylo 1 050 pro 20 681 hostů  
a vzdělávacích akcí bylo 316 pro 3 918 návštěvníků (z tohoto počtu knihovnice připravily  
51 knihovnických lekcí pro 1 111 dětí). [12] 
V knihovně nakoupili v průběhu roku 2019 celkem 7 933 nových knih  
(pro dospělé 5 136 a pro děti 2 797). Ve fondu Městské knihovny Havířov bylo k 31. prosinci 
2019 celkem 171 551 knižních jednotek. V rámci regionálního fondu MSK bylo nakoupeno 
1 992 nových knih, které se postupně střídají na jednotlivých pobočkách, včetně zásobování 
knihoven v Bohumíně a Orlové. [13] V knihovně registrovali 8 630 čtenářů, zaznamenali 
189 199 návštěvníků. Vypůjčili si během roku 306 705 dokumentů. [14] 
 
8. 13 Městské kulturní středisko 

MKS zorganizovalo 14 divadelních představení (pražská divadla, jedno divadlo 
z Brna), navštívilo je 6 572 diváků. Šesti koncertů vážné hudby v sále KD Radost se zúčastnilo 
635 posluchačů. MKS nabídlo 6 populárních pořadů ve spolupráci, samostatně připravilo jeden 
(Vánoce na modrých houslích Pavla Šporcla), který přitáhl 709 milovníků krásné vánoční 
hudby. Během roku si 26 víkendových pohádek vychutnalo 2 485 dětí a jejich dospělých 
průvodců.  
Vzdělávat se na vědeckopopulární přednášky (7) přišlo do loutkového sálu KD Petra Bezruče 
363 zájemců. Tři taneční večery ve Společenském domě navštívilo 497 tancemilovných hostů.  
Soutěž amatérských zpěváků TALENT zhlédlo a vyslechlo 470 účastníků.  
Deset divadelních představení nabídlo MKS celkem 1 394 dětem z mateřských škol.  
Pro 1 194 hostů ze základních škol se hrálo 14 divadelních představení, 7 přednášek navštívilo 
272 dětí a pedagogů ze základních škol. Studenti a pedagogové (celkem 486) středních škol 
navštívili 2 divadelní představení a 5 přednášek si nenechalo ujít 150 středoškoláků s jejich 
doprovodem. 36 výročních akcí města a akcí na venkovních prostranstvích (včetně 
Novoročního ohňostroje, Velikonočního a Vánočního městečka, konference Zelená města, 
Miniteatra, Havířovských slavností, Ocenění dárců krve a dalších) se zúčastnilo celkem 
274 276 návštěvníků.  
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Filmová představení v kině Centrum (1 339) navštívilo celkem 68 403 milovníků filmu. 
V Letním kině se promítalo 41 filmů, zhlédlo je 3 754 diváků.  
MKS připravilo v průběhu celého roku ve svých 4 galeriích (Výstavní síň Viléma Wünsche, 
Galerie Radost, Galerie Maryčka a Galerie Centrum) 44 výstav. [15] 
 
8. 14 Správa sportovních a rekreačních zařízení Havířov 
 Velkou tělocvičnu MSH Slavie navštívilo v roce 2019 celkem 43 666 sportovců. 
V malé tělocvičně MSH Slavie cvičilo 9 987 návštěvníků. Do zdejší posilovny zamířilo  
2 104 sportovců, ragbyové hřiště využilo 4 200 návštěvníků. Celkem navštívilo MSH Slavie 
59 957 sportovců.  
SH na Žákovské navštívilo celkem 32 547 sportovců. V tělocvičně na Palackého ulici hlásili 
roční návštěvu 8 017 sportovců. Saunu navštívilo 4 625 uživatelů.  
Zaplavat si do bazénu Delfínek v MSH Slavie přišlo v roce 2019 celkem 37 154 zájemců. 
V krytém bazénu v Havířově-Šumbarku plavalo 16 980 plavců.  
Tato sportoviště SSRZ využilo v roce 2019 celkem 159 280 sportovců. [16] 
Celkem si přišlo do víceúčelové haly zabruslit 9 666 milovníků ostrých nožů. Nový 
multigenerační sportovně relaxační areál navštěvovalo dle správce SSRZ 150 sportovců denně 
(vše záviselo i na počasí a přesný počet se neevidoval). [17] 
V rámci marketingové akce „Sportování dětí škol a školek zdarma“ byly v roce 2019 
nejnavštěvovanější MSH Slavie (opakovaně téměř 15 tisíc žáků havířovských základních škol), 
tělocvična SH Žákovská (cca 8 700 žáků). Velkému zájmu se těšila také lezecká stěna 
v Tělocvičně Palackého, nejčastěji se tu učily lezecké zručnosti a obratnosti děti  
MŠ U Stromovky a MŠ Resslova. Navštívily ji děti z 18 mateřských škol v Havířově.  
Ze základních škol tu nejčastěji docházely děti ze ZŠ Gorkého, ZŠ Frýdecká, ZŠ M. Kudeříkové 
a dalších 6 základních škol. [17] 
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9. POUŽITÉ ZKRATKY 
AK    Atletický klub 
AN    Autobusové nádraží 
BESIP    Bezpečnost silničního provozu 
CSVČ    Církevní středisko volného času 
CVA    Centrum volnočasových aktivit 
ČČK    Český červený kříž 
ČKS    Česká kynologická společnost 
ČPZP    Česká průmyslová zdravotní pojišťovna 
ČR    Česká republika 
ČRS    Český rybářský svaz 
ČSŽ    Český svaz žen 
ČT    Česká televize 
DPS    Dům s pečovatelskou službou 
ESK    Evangelikální společenství křesťanů 
FK    Fotbalový klub 
HSC    Handicap sport club 
HZS    Hasičský záchranný sbor 
ITI    Integrovaná teritoriální investice 
KC    Komunitní centrum 
KD     Kulturní dům, nebo Klub důchodců 
KPHMO   Klub přátel Hornického muzea Ostrava 
KS    Klub seniorů 
KSČ    Komunistická strana Československa 
KÚ    Krajský úřad 
KV    Krajský výbor 
LDN    Léčebna dlouhodobě nemocných 
MAP    Místní akční plán 
MDD    Mezinárodní den dětí 
MFK    Městský fotbalový klub 
MGC    Multigenerační centrum 
MHD    Městská hromadná doprava 
MK    Místní komunikace 
MKS    Městské kulturní středisko 
MmH    Magistrát města Havířova 
MNV    Městský národní výbor 
MP    Městská policie 
MRA     Městská realitní agentura 
MSH    Městská sportovní hala 
MSK     Moravskoslezský kraj 
MŠ    Mateřská škola 
MT    Muzeum Těšínska 
NsP    Nemocnice s poliklinikou 
OC    Obchodní centrum  
OF    Občanské fórum 
OSPOD   Oddělení sociálně právní ochrany dětí 
OV    Okresní výbor 
PČR    Policie České republiky 
PZŠ    Polská základní škola 
RBP    Revírní bratrská pokladna 
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RMH    Rada města Havířova 
SBD    Stavební bytové družstvo 
SD    Společenský dům 
SDH    Sbor dobrovolných hasičů 
SH    Sportovní hala 
SKK    Sportovní klub karate 
SKST    Sportovní klub stolního tenisu 
SOA    Státní okresní archiv 
SONS    Sjednocená organizace nevidomých a slabozrakých 
SOU    Střední odborné učiliště 
SPCCH   Svaz postižených civilizačními chorobami 
SPMP    Společnost pro podporu lidí s mentálním postižením 
SPŠE    Střední průmyslová škola elektrotechnická 
SPŠS    Střední průmyslová škola stavební 
SSmH    Sociální služby města Havířova 
SSRZ    Správa sportovních a rekreačních zařízení 
STP     Svaz tělesně postižených 
SŠ    Střední škola 
SŠTO    Střední škola technických oborů 
StB    Státní bezpečnost 
SVČ    Středisko volného času 
SŽDC    Správa železniční dopravní cesty 
TK     Tenisový klub 
TSH    Technické služby Havířov 
TŠ     Taneční škola 
TZ    Táborová základna 
ÚP    Úřad práce 
VOŠ    Vyšší odborná škola 
VZP    Všeobecná zdravotní pojišťovna 
VZT    Vzduchotechnika 
ZK     Závodní klub 
ZMH    Zastupitelstvo města Havířova 
ZŠ    Základní škola 
ZV ROH   Závodní klub Revolučního odborového hnutí 
ZZS    Zdravotnická záchranná služba 
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